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Αθήνα, σήµερα στις 25 Ιουλίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟY ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(Σύµφωνα µε την από 24-7-2024 εξουσιοδότηση του Σώµατος
επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΔ’
συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης 24 Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά
την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης
του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λει-
τουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλια-
κός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα - Αθήνα - Θεσσαλονίκη
- Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)».)

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών: «Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβαση Συγ-
χώνευσης και Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε
την επωνυµία «THRIVEST HOLDINGS LTD»».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών «Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβαση Συγχώ-
νευσης και Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε την
επωνυµία «THRIVEST HOLDINGS LTD»». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 24 Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Στυλιανός

Πέτσας, για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα στην Ολοµέλεια το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών που αφορά την Κύρωση της από
18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και Επένδυσης µεταξύ του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και της εταιρείας πε-
ριορισµένης ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST HOLDINGS
LTD». Πρόκειται για µία επωφελής σύµβαση για την ελληνική οι-
κονοµία, το ελληνικό δηµόσιο, τους φορολογουµένους, τους κα-
ταθέτες και τους µετόχους των δύο τραπεζών Attica Bank και
Παγκρήτιας Τράπεζας που συγχωνεύονται.

Όπως γνωρίζετε το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα πέρασε µια
οδύσσεια την προηγούµενη δεκαετία, η οποία χαρακτηρίστηκε
από απώλεια εµπιστοσύνης, εκροή καταθέσεων, πιστωτική ασφυ-
ξία, εκτόξευση των µη εξυπηρετούµενων ανοιγµάτων και δανείων
και επιδείνωση των δεικτών κεφαλαιακής επάρκειας. Για να δια-
σφαλιστεί η ευστάθεια του τραπεζικού συστήµατος απαιτήθηκαν
διαδοχικές ανακεφαλαιοποιήσεις στις οποίες κλήθηκαν να συνει-
σφέρουν οι Έλληνες φορολογούµενοι. Από το 2019 και µετά η
ελληνική οικονοµία, παρά τις εξωγενείς κρίσεις, µεταναστευτική,
υγειονοµική, ενεργειακή, εισήλθε σε τροχιά δυναµικής ανάκαµ-
ψης η οποία βασίστηκε θεµελιωδώς στην αποκατάσταση της
εµπιστοσύνης, η οποία σφραγίστηκε το 2023 µε την ανάκτηση
της επενδυτικής βαθµίδας µετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια.

Το τραπεζικό σύστηµα κατέγραψε αξιοσηµείωτη πρόοδο την
τελευταία πενταετία µε µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων
στο 5% για τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, µε αύξηση των κα-
ταθέσεων κατά περίπου 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το 2019,
µε ενίσχυση του δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας στο 19,1% για
τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες και σταδιακή ανάκαµψη της
πιστωτικής επέκτασης.

Οι προκλήσεις, όµως, για τις τράπεζες παραµένουν. Αυτές µε-
ταξύ άλλων συνδέονται µε την ανάγκη περαιτέρω βελτίωσης της
ποιότητας του χαρτοφυλακίου τους σε ένα περιβάλλον κινδύνων
που απορρέουν κυρίως από το διεθνές περιβάλλον. Επίσης, αφο-
ρούν στη διατήρηση της κερδοφορίας τους, απαραίτητο στοιχείο
για να επιτελούν τον διαµεσολαβητικό τους ρόλο στην οικονοµία,
την ενίσχυση -τόσο ποσοτική, όσο και ποιοτική- της κεφαλαιακής
τους βάσης, αλλά και την τόνωση του ανταγωνισµού, ώστε να
µειωθεί η διαφορά µεταξύ των επιτοκίων χορηγήσεων και κατα-
θέσεων και να αυξηθεί η παροχή ρευστότητας στην πραγµατική
οικονοµία.

Η στρατηγική της αποεπένδυσης του ΤΧΣ από τις εγχώριες
τράπεζες ώστε να ανακτήσουν το ιδιωτικοοικονοµικό τους χαρα-
κτήρα καθώς και η δηµιουργία ενός ισχυρού πέµπτου τραπεζικού
πόλου στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα θεωρείται ότι θα συµβά-
λει αποφασιστικά στην αντιµετώπιση των προκλήσεων στον τρα-
πεζικό κλάδο. Σε αυτό το πλαίσιο η συγχώνευση της Attica Bank
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µε την Παγκρήτια Τράπεζα είναι καθοριστικής σηµασίας. Για να
προχωρήσει η διαδικασία συγχώνευσης είναι απαραίτητη η κύ-
ρωση της σύµβασης η οποία εισάγεται στη Βουλή των Ελλήνων
µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία που επιτεύχθηκε
είναι αποτέλεσµα των διαπραγµατεύσεων του ΤΧΣ µε τους ιδιώ-
τες επενδυτές µετόχους των δύο τραπεζών και της διερεύνησης
που έγινε από τη διεθνή επενδυτική τράπεζα JP Morgan µε
εντολή του ΤΧΣ ως προς το πιθανό ενδιαφέρον άλλων επενδυτών
να συµµετάσχουν στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου µε τους ίδι-
ους τουλάχιστον όρους που συµφώνησαν µε τη «THRIVEST».

Είναι προφανές το ΤΧΣ έδωσε εντολή στην JP Morgan να προ-
χωρήσει σε αυτή την παράλληλη διερεύνηση πιθανού επενδυτι-
κού ενδιαφέροντος για συµµετοχή σε µια αύξηση κεφαλαίου της
Attica Bank µε κατ’ ελάχιστον ιδίους ή καλύτερους όρους για το
ΤΧΣ σε σχέση µε το πλαίσιο βασικών όρων απόδοσης επένδυσης
συµφωνίας µε τη «THRIVEST», για να εξασφαλίσει τα συµφέρο-
ντα των µετόχων του, δηλαδή κυρίως των Ελλήνων φορολογου-
µένων. Όµως, η διαδικασία της JP Morgan απέβη άκαρπη καθώς
έλαβε αρνητικές απαντήσεις για συµµετοχή σε µια τέτοια επέν-
δυση από όλους τους διεθνείς επενδυτικούς οίκους στους οποί-
ους απευθύνθηκε.

Για το συγκεκριµένο ζήτηµα στις από 16 Ιουλίου 2024 επιστο-
λής που απέστειλε ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος κ.
Γιάννης Στουρνάρας στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και στο ΤΧΣ, σηµειώνεται ότι παρά τις προσπάθειες
που έχει καταβάλει η υφιστάµενη, αλλά και οι προηγούµενες δι-
οικήσεις των τραπεζών Attica Bank και Παγκρήτια δεν έχει τελε-
σφορήσει η αναζήτηση στρατηγικού ιδιώτη επενδυτή µε µακρο-
πρόθεσµο ορίζοντα πέραν του υφιστάµενου ιδιώτη µετόχου.
Απουσία, λοιπόν, άλλου εναλλακτικού σεναρίου µε καλύτερους
όρους, οι δύο συµβαλλόµενοι, ΤΧΣ και «THRIVEST», κατέληξαν
στην υπογραφή της σύµβασης που καλείται να κυρώσει η Βουλή
των Ελλήνων. 

Η σύµβαση αυτή προβλέπει τα εξής: Πρώτον, πραγµατοποι-
είται αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της Attica Bank κατά 735 εκα-
τοµµύρια ευρώ, στην οποία θα συµµετάσχουν το ΤΧΣ, ο e-ΕΦΚΑ,
η «THRIVEST» µαζί µε ιδιώτες επενδυτές και το ΤΜΕΔΕ.  Σηµει-
ώνεται ότι από το ποσό αυτό η Attica Bank θα αποπληρώσει
άµεσα στο ελληνικό δηµόσιο Tier2 οµόλογο ύψους 100 εκατοµ-
µυρίων ευρώ περίπου, λήξης 2028, του οποίου αν δεν γινόταν η
συµφωνία θα ήταν εξαιρετικά αβέβαιη η αποπληρωµή. 

Δεύτερον, στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου θα εισφέρουν το
ΤΧΣ ποσό 475,1 εκατοµµύρια ευρώ, άρθρο 4 παράγραφος 2α της
σύµβασης, ο e-ΕΦΚΑ 47,9 εκατοµµύρια ευρώ, άρθρο 4 παράγρα-
φος 7γ της σύµβασης, το ΤΜΕΔΕ 12 εκατοµµύρια ευρώ, άρθρο
4 παράγραφος 7β της σύµβασης, δηλαδή, η καθαρή χρηµατική
συνεισφορά του δηµοσίου θα είναι 423 εκατοµµύρια ευρώ, 475,1
εκατοµµύρια ευρώ του ΤΧΣ συν 47,9 εκατοµµύρια από τον e-
ΕΦΚΑ µείον 100 εκατοµµύρια ευρώ που είναι η αποπληρωµή του
οµολόγου. 

Επιπλέον, το δηµόσιο θα έχει όφελος άλλα 44 εκατοµµύρια
ευρώ περίπου, τα οποία δεν θα χρειαστεί να καταβάλει το 2025
στη νέα τράπεζα που δηµιουργείται µετά τη συγχώνευση. Ο
λόγος είναι ότι, µε βάση τη συµφωνία, το νέο σχήµα που θα δη-
µιουργηθεί µετά τη συγχώνευση θα παραιτηθεί από το δικαίωµα
να ενεργοποιήσει τη διαδικασία των αναβαλλόµενου φόρου
άρθρο 4, παράγραφος 3α και 5 της σύµβασης.

Σε σχέση µε την εν λόγω αποπληρωµή, µε το δεύτερο άρθρο
του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου κυρώνεται και αποκτά ισχύ
νόµου η από 18 Ιουλίου 2024 επιστολή της διευθύνουσας συµ-
βούλου της Τράπεζας Αττικής προς τον Υπουργό Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών. Η κύρωση της επιστολής αυτής περιβάλ-
λει µε νοµοθετική ισχύ τη δέσµευση της ως άνω τράπεζας να
αποπληρώσει πρόωρα τα αξιόγραφα που το δηµόσιο ανέλαβε µε
την παράγραφο 1α του άρθρου 1 του ν.3723/2008. Με τον τρόπο
αυτό το δηµόσιο θα εισπράξει το συνολικό ποσό των 100.200.000
ευρώ, αποµειώνοντας ισόποσα το δηµόσιο χρέος για το έτος
2024.

Τρίτον, η «THRIVEST» µε τους ιδιώτες επενδυτές θα εισφέρουν
έως 200 εκατοµµύρια ευρώ, άρθρο 4 παράγραφος 2β της σύµ-

βασης, καθώς και το σύνολο των µετοχών της Παγκρήτιας Τρά-
πεζας, που απορροφάται από την Τράπεζα Αττικής. Υπενθυµίζε-
ται ότι η Παγκρήτια Τράπεζα µαζί µε τη «THRIVEST» ήδη διακα-
τέχουν το 9,4% της Τράπεζας Αττικής. Συνεπώς, στους υπολογι-
σµούς είναι προφανές ότι πέρα από το χρηµατικό ποσό συνει-
σφοράς θα πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν ότι οι επενδυτές
συνεισφέρουν ουσιαστικά και µε το σύνολο της Παγκρήτιας Τρά-
πεζας, µιας τράπεζας αντίστοιχου µεγέθους µε την Attica Bank.
Σε αυτό το σηµείο θα επανέλθω και στη συνέχεια.

Οι συστηµικές τράπεζες έχουν δηλώσει πως δεν θα συµµετά-
σχουν στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου. Η νέα τράπεζα µετά
και την ένταξη στον «ΗΡΑΚΛΗ» µειώνει το ποσοστό των µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων από 60% που είναι το σταθµισµένο πο-
σοστό των µη εξυπηρετούµενων δανείων τόσο στην Αττικής όσο
και στην Παγκρήτια σε 3%, ποσοστό αντίστοιχο µε τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο και θα είναι πλήρως ανακεφαλαιοποιηµένη µε δείκτη
κεφαλαιακής επάρκειας πάνω από 15%. Έτσι το σύνολο των κε-
φαλαίων, παλαιών και νέων, του ΤΧΣ αποκτούν θετικό βαθµό από-
δοσης. 

Ο νέος τραπεζικός πόλος ανήκει κατά πλειοψηφία στους ιδιώ-
τες µε ισχυρά δικαιώµατα µειοψηφίας του ΤΧΣ. Τα ακριβή ποσο-
στά συµµετοχής θα οριστικοποιηθούν µετά την ολοκλήρωση της
αύξησης του µετοχικού κεφαλαίου. Εκτιµάται ότι το µερίδιο της
«THRIVEST» και των άλλων ιδιωτών επενδυτών θα ανέλθει έως
58,5%, του ΤΧΣ θα κυµανθεί από 35% έως 37% και του δηµοσίου
συνολικά, δηλαδή ΤΧΣ και η e-ΕΦΚΑ από 38,5% έως 40%. 

Με άλλα λόγια δύο τράπεζες µε επιβαρυµένο παρελθόν, µε
σωρεία κόκκινων δανείων στο παρόν και µε αβέβαιο µέλλον όχι
µόνο διασώζονται, αλλά µε την εισροή κεφαλαίων από το δηµό-
σιο και τον ιδιωτικό τοµέα µετασχηµατίζονται σε ισχυρό πυλώνα
του τραπεζικού συστήµατος, που θα λειτουργεί µε πλήρως δια-
φανή ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σύµβαση που έχουµε ενώ-
πιον µας απετράπησαν σοβαροί κίνδυνοι και επιτυγχάνονται ση-
µαντικά οφέλη. Στην προαναφερθείσα επιστολή του Διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος, κ. Γιάννη Στουρνάρα για τη συγχώνευση
και ανακεφαλαιοποίηση της Attica Bank και της Παγκρήτιας Τρά-
πεζας, αλλά και στη χθεσινή ακρόαση των φορέων στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων της Βουλής ο κύριος διοικητής
περιέγραψε την κατάσταση των δύο τραπεζών και ανέλυσε τις
επιπτώσεις ενδεχόµενης µη επίτευξης συµφωνίας. 

Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία
Μαρτίου 2024 ο δείκτης των µη εξυπηρετούµενων κόκκινων δα-
νείων της Attica Bank είναι 61,5% και της Παγκρήτιας 53,5%, πολ-
λαπλάσιος δηλαδή από το 5% που είναι ο αντίστοιχος δείκτης για
τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες. Κατά την ίδια ηµεροµηνία οι
δύο τράπεζες διαθέτουν δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας περίπου
14,3% για την Attica Bank και 12,6% για την Παγκρήτια έναντι
19,1% των συστηµικών τραπεζών.

Το σενάριο µη επίτευξη συµφωνίας θα είχε µια σειρά από πολύ
σοβαρές αρνητικές συνέπειες. Ειδικότερα, σήµερα οι δείκτες κε-
φαλαιακής επάρκειας συνολικά για τις δύο τράπεζες υπολείπο-
νται κατά 106 εκατοµµύρια ευρώ των συνολικών κεφαλαιακών
απαιτήσεων και σε κάθε περίπτωση δεν επαρκούν για να επιλυθεί
το πρόβληµα των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Η κάλυψη των
κεφαλαιακών αναγκών θα ήταν αδύνατη χωρίς την ολοκλήρωση
της συµφωνίας. Δεδοµένης της ευάλωτης οικονοµικής κατάστα-
σης των δύο τραπεζών θα ήταν εξαιρετικά πιθανό το σενάριο ση-
µαντικής εκροής καταθέσεων στην περίπτωση µη επίτευξη
συµφωνίας. Αυτό θα οδηγούσε νοµοτελειακά στην κατάρρευσή
τους, καθώς δεν θα είχαν πρόσβαση σε δανεισµό από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα, ενώ δεν διαθέτουν επαρκή ρευστά δια-
θέσιµα για την κάλυψη ακραίων εκροών καταθέσεων.

Παρά το σχετικά χαµηλό µέγεθος των δύο τραπεζών τυχόν κα-
τάρρευσή τους θα είχε σοβαρές επιπτώσεις στη χρηµατοπιστω-
τική σταθερότητα του ελληνικού τραπεζικού κλάδου. Συγκεκρι-
µένα, καµµία από τις δύο τράπεζες δεν καλύπτει τις προϋποθέ-
σεις του άρθρου 145β του ν.4261/2014 περί µεταβίβασης περι-
ουσιακών στοιχείων της εκκαθάρισης. Ως εκ τούτου δεν θα
µπορούσε να µεταβιβαστεί το σύνολο των καταθέσεων σε άλλο
πιστωτικό ίδρυµα και οι µη καλυµµένες καταθέσεις θα χάνονταν.
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Με στοιχεία 31-3-2024 οι µη εγγυηµένες καταθέσεις είναι 909
εκατοµµύρια ευρώ για την Attica Bank και 726 εκατοµµύρια ευρώ
για την Παγκρήτια. Άρα, θα υπήρχε απώλεια αποταµιεύσεων
πάνω από 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ. Και όπως τονίστηκε χθες
δεν πρόκειται για κινδυνολογία, αλλά για πιθανή εξέλιξη, καθώς
το κοινοτικό πλαίσιο δεν επιτρέπει ανακεφαλαιοποίηση της τρά-
πεζας µόνο µε κρατικά χρήµατα, αλλά απαιτεί και τη συνδροµή
ιδιωτών επενδυτών. Επειδή οι καταθέσεις αυτές αφορούν κυρίως
επιχειρήσεις και νοικοκυριά στο σενάριο αυτό θα προέκυπτε νέο
κύµα µη εξυπηρετούµενων δανείων, καθώς το κούρεµα των κα-
ταθέσεων θα είχε πιθανότατα µη αναστρέψιµες επιπτώσεις στη
δυνατότητά τους να ανταπεξέλθουν στην εξυπηρέτηση του χρέ-
ους τους. 

Επισηµαίνεται ότι µεταξύ των µεγαλύτερων καταθετών των
δύο τραπεζών βρίσκονται και φορείς του ελληνικού δηµοσίου, οι
οποίοι θα υφίσταντο τις σχετικές συνέπειες. Θα υπήρχαν δευτε-
ρογενείς επιπτώσεις στις συστηµικές τράπεζες µέσω αυξηµένων
εισφορών προς το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύ-
σεων, το ΤΕΚΕ. Συγκεκριµένα, το ΤΕΚΕ θα εξαντλούσε τα διαθέ-
σιµα του µόνο για την πληρωµή των καλυµµένων καταθέσεων της
Τράπεζας Αττικής 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ, άρα θα έπρεπε να
αντλήσει από τις άλλες τράπεζες κεφάλαια για την πληρωµή των
καλυµµένων καταθέσεων της Παγκρήτιας 1,7 δισεκατοµµύριο
ευρώ και πρόσθετα κεφάλαια, προκειµένου να έφτανε εντός τε-
τραετίας το στόχο του 0,8% επί των καλυµµένων καταθέσεων πε-
ρίπου 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ σύµφωνα µε τη σχετική
ευρωπαϊκή οδηγία, το οποίο θα επιβάρυνε φυσικά τις υπόλοιπες
εγχώριες τράπεζες. 

Η υφιστάµενη αξία της µετοχής του ΤΧΣ από την Attica Bank
θα εκµηδενιζόταν, καθώς θα είναι ή θα ήταν η πρώτη φορά από
την αρχή της κρίσης που θα κουρεύονταν καταθέσεις στη χώρα
µας, είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα κλονιζόταν η εµπιστοσύνη των
αποταµιευτών και θα ήταν πιθανό να βλέπαµε µαζικές αποσύρ-
σεις καταθέσεων σε λιγότερο σηµαντικές ή ευάλωτες τράπεζες
χωρίς να µπορούσαν να αποκλειστούν οι επιπτώσεις και στη ρευ-
στότητα των σηµαντικών συστηµικών τραπεζών. Η αναταραχή,
που θα επρόκειτο να προκληθεί στη χρηµατοπιστωτική σταθερό-
τητα, θα είχε επιπτώσεις στη διάθεση του υφιστάµενου ποσο-
στού του ΤΧΣ στην Εθνική Τράπεζα, καθώς και στην πρόσβαση
των ελληνικών τραπεζών στις αγορές χρήµατος και κεφαλαίων. 

Είναι προφανές ότι οι κίνδυνοι από τη µη επίτευξη συµφωνίας
που αποτυπώνονται στην υπό κύρωση σύµβαση θα ήταν τερά-
στιοι. Ο βασικότερος όλων θα ήταν η απώλεια εµπιστοσύνης που
µε τόσο κόπο χτίσαµε τα τελευταία πέντε χρόνια. Το γεγονός
αυτό θα δηµιουργούσε αποστροφή των ξένων και εγχώριων
επενδυτών για επενδύσεις στην Ελλάδα, ενώ λόγω ακριβώς
αυτής της απώλειας εµπιστοσύνης θα καθιστούσε πολύ πιο δύ-
σκολη και την επίτευξη των δηµοσιονοµικών στόχων µας µε ότι
αυτό συνεπάγεται για τις προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας
και των συµπολιτών µας. 

Από την άλλη πλευρά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν
σηµαντικά οφέλη που απορρέουν από την προς κύρωση σύµ-
βαση, στα οποία συµπεριλαµβάνονται η εξουδετέρωση της απει-
λής για τη σταθερότητα του τραπεζικού συστήµατος για πιθανό
κούρεµα καταθέσεων και για το ενδεχόµενο νέας ανακεφαλαι-
οποίησης, η ενίσχυση του ανταγωνισµού προς όφελος καταθε-
τών και δανειοληπτών. Ο πέµπτος τραπεζικός πυλώνας, που
δηµιουργείται δίπλα στις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, αποτε-
λεί ένα από τα βασικά εργαλεία για την τόνωση του ανταγωνι-
σµού σε επίπεδο καταθέσεων, χορηγήσεων, προµηθειών και
άλλων στον τραπεζικό τοµέα.

Προς την ίδια κατεύθυνση λειτουργούν, όπως είναι γνωστό, οι
πρωτοβουλίες του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών µε τις οποίες δόθηκε η δυνατότητα και σε µη τραπεζικά
ιδρύµατα να δίνουν στεγαστικά και επιχειρηµατικά δάνεια, µει-
ώθηκαν κατά 50% οι προµήθειες για συναλλαγές µικρού ύψους
και θεσπίστηκε το αφορολόγητο για τα έντοκα γραµµάτια του δη-
µοσίου. Η δηµιουργία µιας νέας τράπεζας µε ισχυρή κεφαλαιακή
βάση µε µη εξυπηρετούµενα δάνεια, που περιορίζονται κάτω από
το 3%, δηλαδή σε επίπεδο αντίστοιχο µε το µέσο όρο της Ευρω-
ζώνης και χαµηλότερο από τον αντίστοιχο δείκτη των τεσσάρων

συστηµικών τραπεζών, δίχως αναβαλλόµενο φόρο. Επιπλέον, µε
αυτόν τον τρόπο µειώνεται το συνολικό επίπεδο των µη εξυπη-
ρετούµενων δανείων του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος, που
είναι ένα από τα βασικά στοιχεία που λαµβάνονται υπ’ όψιν από
τους οίκους αξιολόγησης. 

Η διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος καθώς το ΤΧΣ αφ’
ενός µεν προστατεύει την αξία της συµµετοχής του -480 εκατοµ-
µύρια ευρώ στην Τράπεζα Αττικής- που αποκτά πλέον θετικές
αποδόσεις, αφ’ ετέρου δε θα διατηρήσει ισχυρή µειοψηφική συµ-
µετοχή στο νέο σχήµα που έχει σηµαντικές δυνατότητες ανάπτυ-
ξης. 

Ανάλογες επισηµάνσεις διατυπώνει στην επιστολή του ο διοι-
κητής της Τράπεζας της Ελλάδος, σηµειώνοντας ότι η ενίσχυση
του ανταγωνισµού αναµένεται να έχει θετική επίδραση στο κό-
στος και την ποιότητα των τραπεζικών υπηρεσιών, καθώς και ότι
η εξυγίανση των ισολογισµών των δύο τραπεζών θα συµβάλει στη
µείωση των µη εξυπηρετούµενων δανείων. 

Απέναντι σε αυτή την επιχειρηµατολογία που δείχνει ότι η πα-
ρούσα σύµβαση είναι θετική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
αναπτυχθεί, από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση κυρίως, µια µι-
κροπολιτική και έωλη κριτική. Για παράδειγµα, ανακοινώσεις τις
προηγούµενες ηµέρες, όπως αυτή του ΣΥΡΙΖΑ, εστιάζουν στα
χρήµατα της συµµετοχής των ιδιωτών επενδυτών -200 εκατοµ-
µύρια ευρώ- και τα συγκρίνουµε µε τα ποσά που συνεισφέρει το
ελληνικό δηµόσιο συνολικά για ανακεφαλαιοποίηση της Attica
Bank. Μιλούν µάλιστα για συνολικό ποσό περίπου 950 εκατοµ-
µυρίων ευρώ το οποίο όµως προσεγγίζεται µόνο αν συµπεριλη-
φθεί και η καταβολή των 475,1 εκατοµµυρίων ευρώ του ΤΧΣ µε
την παρούσα σύµβαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µικροπολιτική και έωλη αυτή η κριτική της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης για τους εξής λόγους. Πρώτον, αγνοεί όλα τα
οφέλη που επέρχονται και τους κινδύνους που απετράπησαν και
εκτέθηκαν παραπάνω. Δεύτερον, αποσιωπά τον εκµηδενισµό της
συµµετοχής του στην Attica Bank -480 εκατοµµύρια ευρώ- αν δεν
επερχόταν σε συµφωνία και κατέρρεε η τράπεζα. Τρίτον, απο-
κρύπτει το γεγονός ότι οι ιδιώτες επενδυτές εκτός από τα µε-
τρητά βάζουν και µία τράπεζα, µια τράπεζα µάλιστα αντίστοιχου
µεγέθους µε την Attica Bank. Με βάση τα µεγέθη του 2023 οι δύο
τράπεζες έχουν παρόµοιο ενεργητικό 3,77 δισεκατοµµύρια ευρώ
για την Attica Bank έναντι 345 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την Πα-
γκρήτια, χορηγήσεις 2,68 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 2,04 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, καταθέσεις 3,15 δισεκατοµµύρια ευρώ
έναντι 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ και ίδια κεφάλαια 446 εκατοµ-
µύρια ευρώ έναντι 251 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, η Παγκρήτια
Τράπεζα µε κέρδη προ φόρων το 2023 ύψους 98,8 εκατοµµυρίων
ευρώ κατέγραψε τριπλάσια κερδοφορία από την Attica Bank 28,6
εκατοµµύρια ευρώ. Και τέταρτον, όπως εκτέθηκε και χθες στην
ακρόαση των φορέων, το κόστος της διάσωσης της τράπεζας θα
ήταν πολύ µεγαλύτερο από το κόστος της συγχώνευσης που
σφραγίζεται µε την κύρωση της σηµερινής σύµβασης. Τονίζεται,
µάλιστα, ότι σύµφωνα µε την εκτίµηση της Τράπεζας της Ελλά-
δος η επένδυση του ελληνικού δηµοσίου µέσω ΤΧΣ στην Attica
Bank, συνολικά 955 εκατοµµύρια ευρώ και µε την παρούσα συµ-
µετοχή, στην ανακεφαλαιοποίηση θα αυξηθεί τα επόµενα έτη και
µε συντηρητικούς υπολογισµούς θα ανέλθει από 1,2 ως 1,6 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ σε βάθος δεκαετίας. Επιπλέον, η ισχυρή µει-
οψηφία του 35%-37% που θα διατηρήσει το ΤΧΣ στη νέα
µεγαλύτερη τράπεζα µεταφράζεται σε πάνω από 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε όρους ενεργητικού και σε πάνω από 2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε όρους καταθέσεων µε τα σηµερινά δεδοµένα ενώ
είναι προφανείς οι πολύ µεγάλες προοπτικές ανάπτυξης της νέας
Attica Bank. 

Τέλος, επειδή δεν είµαστε λωτοφάγοι πάει πολύ να εγκαλούν
την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για τις τράπεζες εκείνοι που τις έκλει-
σαν. Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλή-
ρωση της συµφωνίας µεταξύ ΤΧΣ και «THRIVEST» θα οδηγήσει
σε ένα πέµπτο τραπεζικό πόλο που θα ανήκει κατά πλειοψηφία
στους ιδιώτες µε ισχυρά δικαιώµατα µειοψηφίας για το ΤΧΣ από
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35%-37% και του ελληνικού δηµοσίου συνολικά, δηλαδή ΤΧΣ και
e-ΕΦΚΑ και από 38,5%-40%. 

Για όλους τους λόγους που εκτέθηκαν παραπάνω η κύρωση
της από 18 Ιουλίου 2024 σύµβασης συγχώνευσης και επένδυσης
µεταξύ του ΤΧΣ και της «THRIVEST» αποτελεί τη βέλτιστη λύση,
συµβάλλει καθοριστικά στη χρηµατοπιστωτική σταθερότητα και
στην εµπέδωση της εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία, δια-
σφαλίζει τις καταθέσεις νοικοκυριών και επιχειρήσεων και υπη-
ρετεί τα συµφέροντα των φορολογουµένων, του ελληνικού
δηµοσίου και των λοιπών µετόχων. Και σας καλώ να την υπερψη-
φίσουµε µαζί. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Πα-

πανδρέου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από
25-7-2024 ως 27-7-2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Κα-

ραµέρος. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα πέντε χρόνια η Νέα Δη-
µοκρατία επιλέγει συνειδητά πολιτικές που πλήττουν το δηµόσιο
συµφέρον και δεν θα έπραττε διαφορετικά στον τραπεζικό τοµέα
όπου έχει διαµορφωθεί ένα τοπίο ανεξέλεγκτο υπέρ των πολύ
µεγάλων επιχειρήσεων. Δεν σας ενδιαφέρει η πραγµατική αγορά.
Δεν σας ενδιαφέρει η οικονοµία των νοικοκυριών, των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, των ελεύθερων επαγγελµατιών που τσακί-
σατε συνειδητά. 

Και αυτό αποδεικνύεται, για να µην είµαστε αποκοµµένοι από
το τι συµβαίνει στην οικονοµία -θα φτάσω και στη συγχώνευση-
και από το πιο απλό, την υποβολή των φορολογικών δηλώσεων,
ένα προσωπικό σας φιάσκο, κύριε Χατζηδάκη. Φιάσκο µε τις προ-
συµπληρωµένες δηλώσεις, φιάσκο µε την πλατφόρµα που άνοιξε
καθυστερηµένα, φιάσκο µε τα στοιχεία του clawback που δόθη-
καν χθες και η προθεσµία είναι αύριο για οκτακόσιες χιλιάδες
υπόχρεους υποβολής της φορολογικής δήλωσης. Φιάσκο µε τις
σεξιστικές δηλώσεις του εκπροσώπου Τύπου του Υπουργείου
σας που είπε το παροιµιώδες -ντρέποµαι που το επαναλαµβάνω,
αλλά να το ξέρουν οι πολίτες που ενδεχοµένως δεν έχουν ενη-
µερωθεί- ότι «για πρώτη φορά» -λέει ο εκπρόσωπός σας, κύριε
Χατζηδάκη- «θα έχουν χρόνο να κάνουν και διακοπές οι λογιστές
των οποίων οι γυναίκες γκρίνιαζαν όταν δίναµε παράταση». Τον
έχετε ακόµα στη θέση του, κύριε Χατζηδάκη, τον εκπρόσωπό
σας; Υιοθετείτε αυτή τη ρητορική και αυτή την προσέγγιση; 

Χθες µέχρι τις 2 τα ξηµερώµατα, θέλω να σας πω ότι σε ρα-
διοφωνικούς σταθµούς έβγαιναν στις γραµµές αγανακτισµένες
και αγανακτισµένοι λογιστές και λογίστριες γι’ αυτό το οποίο
έχετε καταφέρει. Μπήκα σήµερα το πρωί στην ιστοσελίδα της
ΑΑΔΕ και έχει ένα χρονόµετρο να ξέρετε, λες και πρόκειται για
κάποιον διαγωνισµό. Μια ρωσική ρουλέτα είναι που παίζετε µε
την πραγµατική αγορά, κύριε Υπουργέ. Το λιγότερο που µπο-
ρείτε να κάνετε είναι µέχρι το τέλος της συνεδρίασης αυτής -νω-
ρίτερα για την ακρίβεια- να ανακοινώσετε µία παράταση. Δεν
µπορεί µέσα σε δύο µέρες από σήµερα να υποβληθούν περίπου
700.000 φορολογικές δηλώσεις φυσικών και νοµικών προσώπων,
τέλος του µήνα φόρος προστιθέµενης αξίας, µισθοδοσία, ανα-
λυτικές περιοδικές δηλώσεις και τα myData. Γνωρίζετε πραγµα-
τικά τι συµβαίνει στην πραγµατική οικονοµία ή σας ενδιαφέρουν
µόνο οι συµφωνίες µε τις µεγάλες επιχειρήσεις, µε τους µεγά-
λους οµίλους; Τι θα γίνει µε τις τράπεζες; Θα το συζητήσουµε
εδώ. 

Ξέρετε κάτι; Κύριε Χατζηδάκη, σας εύχοµαι να είστε υγιής και
ευτυχής. Στις 20 Απριλίου που είναι τα γενέθλιά σας, το πιθανό-
τερο είναι ότι θα προσθέσετε και τις τράπεζες µετά τη ΔΕΗ, την
«Ολυµπιακή», τον ΟΣΕ και τις συντάξεις. Αυτός είναι ο τρόπος µε

τον οποίο αντιµετωπίζετε το θέµα. Πιστά υπονοµεύετε το δηµό-
σιο συµφέρον. Και αυτό συµβαίνει και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση. 

Σας καλέσαµε στις επιτροπές -και θα το επαναλάβουµε και σή-
µερα- να συζητήσουµε για το τι συµβαίνει πραγµατικά στον τρα-
πεζικό τοµέα. Τι συµβαίνει µε τα υπερκέρδη των τραπεζών από
τις προµήθειες; Μιλήσαµε για bankflation στην επιτροπή από
τους φορείς που εκλήθησαν. Τι συµβαίνει µε τον αναβαλλόµενο
φόρο; Μας απαντήσατε µόνο για τη συγκεκριµένη τράπεζα και
όχι τι συµβαίνει µε τις τέσσερις συστηµικές. Και τι συµβαίνει φυ-
σικά µε το περιθώριο µε το spread των επιτοκίων καταθέσεων και
χορηγήσεων. 

Και ξεκινώ από τις απλές υπηρεσίες που παρέχονται στους συ-
ναλλασσόµενους. Μόνο στο πρώτο τρίµηνο του 2024 τα κέρδη
των τραπεζών ξεπέρασαν τα 476 εκατοµµύρια ευρώ την ώρα,
που περιορίζουν τα λειτουργικά τους έξοδα µειώνοντας το προ-
σωπικό και κλείνοντας το ένα υποκατάστηµα πίσω από το άλλο,
αφήνοντας δήµους ολόκληρους, ολόκληρες περιοχές χωρίς φυ-
σική τραπεζική παρουσία. Το δε κόστος, που είναι η µεγάλη ει-
κόνα, για τους Έλληνες πολίτες από την αποκρατικοποίηση των
τραπεζών που το δηµόσιο έσωσε µε τα χρήµατα των Ελλήνων
φορολογουµένων, έχει φτάσει στα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και
µε αυτή τη συγχώνευση που συζητάµε σήµερα ο αριθµός µεγα-
λώνει. Εδώ, σήµερα, στη Βουλή των Ελλήνων, µπροστά σε όλες
και όλους θεωρούµε ότι πρέπει να πραγµατοποιηθεί ουσιαστική
και κατανοητή συζήτηση για τη συνολική αντιµετώπιση της ανα-
κεφαλαιοποίησης των συστηµικών τραπεζών από κρατικά χρή-
µατα µέσω του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας το
οποίο µάλιστα απ’ ό,τι γνωρίζουµε δεν διαψεύστηκε προφανώς
στις επιτροπές θα απορροφηθεί από το Υπερταµείο ώστε να χα-
θούν και όλα τα ίχνη αυτής της καταστροφικής διαχείρισης για
το δηµόσιο χρήµα. 

Όλη αυτή η πολιτική, κύριε Υπουργέ, δεν συνεπάγεται κανένα
όφελος για τον Έλληνα πολίτη και καµµία βελτίωση ως προς την
ανταγωνιστικότητα του ολιγοπωλιακού τραπεζικού τοµέα που
δρα ως επί το πλείστον µε εναρµονισµένες πρακτικές. Ήταν απο-
γοητευτική και η παρουσία των εκπροσώπων της Επιτροπής
Ανταγωνισµού στην επιτροπή όπου γι’ αυτό το οποίο είναι κατα-
φανές και συµβαίνει στον τραπεζικό τοµέα -ανέφερα κάποια από
αυτά, τα ζουν καθηµερινά οι Έλληνες πολίτες- λένε «είναι σε εξέ-
λιξη έρευνα, κάποια στιγµή θα σας ενηµερώσουµε», γνωρίζοντας
τι είχε γίνει µε την έρευνα που καθυστέρησε τρία χρόνια και κα-
τέληξε σε µια ανακοίνωση χαλαρή και κάποιες ποινές χάδι που
µόνο προς συµµόρφωση δεν οδήγησαν τις τράπεζες. 

Ζητάµε και σήµερα να µας ενηµερώσετε επίσηµα και θεσµικά
για το ύψος του αναβαλλόµενου φόρου που εξακολουθεί να επη-
ρεάζει την ποιότητα των εποπτικών ιδίων κεφαλαίων των τραπε-
ζών που παραµένει χαµηλή και εσείς µας απαντήσατε µόνο τι
προβλέπει η παρούσα συµφωνία για τη συγχώνευση για τον ανα-
βαλλόµενο φόρο και όχι για το τι, επιτέλους, θα κάνετε µε τις τέσ-
σερις συστηµικές τράπεζες.

Οφείλετε να προσδιορίσετε µια σαφή λύση στο συγκεκριµένο
ζήτηµα, µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο για το δηµόσιο και όχι µε
πρακτικές έµµεσων κρατικών ενισχύσεων που θα αυξήσουν το
λόγο του χρέους προς το ΑΕΠ. 

Στο δε µεγάλο κρίσιµο ζήτηµα των επιτοκίων -στο ζήτηµα του
spread των επιτοκίων- αφήνετε τις τράπεζες στο απυρόβλητο.
Σύµφωνα µε τον ενιαίο εποπτικό µηχανισµό, το επιτοκιακό περι-
θώριο -η διαφορά δηλαδή επιτοκίου καταθέσεων, χορηγήσεων-
τον Ιούνιο για τις ελληνικές τράπεζες ήταν διπλάσιο από τον µέσο
όρο των συστηµικών τραπεζών της ευρωζώνης. 

Η άλλη όψη της ακρίβειας στην Ελλάδα είναι ο πληθωρισµός
των τραπεζών, ο πληθωρισµός της απληστίας των τραπεζών, το
bankflation, ήτοι τα υπερκέρδη τους. Μέσα σε έναν χρόνο, σε
σχέση µε τον µέσο ευρωπαίο, όσοι πήραν δάνειο στην Ελλάδα,
για καταναλωτικό πλήρωσαν 42,97% µεγαλύτερες ετήσιες δό-
σεις, για στεγαστικό 7,2% µεγαλύτερες ετήσιες δόσεις και για
επιχειρηµατικό -που κόπτεστε για την επιχειρηµατικότητα- 13%.
Αδιάψευστα στοιχεία. Κουβέντα δε µας είπατε στις τρεις επιτρο-
πές για αυτά. 

Και θυµίζω ότι -δήθεν- προειδοποιήσατε, απειλήσατε, τις τρά-
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πεζες µε νοµοθετική ρύθµιση για πλαφόν στις προµήθειες των
συναλλαγών, που σηµαίνει ότι παραδέχεστε ότι το κράτος µπορεί
να παρέµβει και να προασπίσει τα συµφέροντα των πολιτών. 

Μέσα λοιπόν σε αυτό το πλαίσιο προστασίας µιας ολιγοπωλια-
κής τραπεζικής αγοράς ερχόµαστε να συζητήσουµε για την συγ-
χώνευση δύο τραπεζών, τη θεωρητική για την ανταγωνιστικότητα
της αγοράς δηµιουργία ενός πέµπτου τραπεζικού πυλώνα πέραν
των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών. 

Το συγκεκριµένο ζήτηµα απασχολεί την αγορά, την επιχειρη-
µατικότητα, τους πολίτες και εσείς οφείλετε να κάνετε ενέργειες
που ενδυναµώνουν τον τραπεζικό τοµέα της χώρας εν συνόλω,
ενέργειες που εγγυώνται τις τραπεζικές καταθέσεις των πολιτών,
τις δανειοδοτήσεις και τη ρευστότητα της αγοράς. Τι ακούσαµε
αυτές τις µέρες; Ποια είναι τα βασικά σας επιχειρήµατα; Η βιω-
σιµότητα των τραπεζών, της Τράπεζας Αττικής και της Παγκρή-
τιας και ένα πιο ανταγωνιστικό πλαίσιο στις τραπεζικές υπηρε-
σίες. Καµµία µελέτη βιωσιµότητας, καµµία εγγύηση και πάρα
πολλές αντιφάσεις και από εσάς και από τον διοικητή της Τρά-
πεζας της Ελλάδος. 

Τον ρωτήσαµε: Είναι δυνατόν να συζητάτε και να µιλάτε για
κούρεµα καταθέσεων, ότι κινδυνεύουν οι καταθέσεις των πολι-
τών, το 2024; «Ναι» –λέει- «βεβαίως, αν δεν γίνει η συµφωνία κιν-
δύνευαν οι καταθέσεις µε ύψος 906 εκατοµµύρια ευρώ για την
Τράπεζα Αττικής και 720 εκατοµµύρια ευρώ για την Παγκρήτια.
Βεβαίως κινδύνευαν, λόγω των NPLs και άλλων προβληµάτων
που έχουν. Όταν σας ρωτάµε για τις άλλες µη συστηµικές τρά-
πεζες -γιατί δεν τελειώνει το ζήτηµα των µη συστηµικών τραπε-
ζών µε αυτή τη συγχώνευση- λέτε «όχι, εκεί δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα». Λέει ο κ. Στουρνάρας ότι δεν υπήρχε κανένας άλλος
επενδυτής για τη συγκεκριµένη περίπτωση, αλλά την ίδια ώρα
που τον ρωτάµε για τις άλλες, µικρότερες, µη συστηµικές συνε-
ταιριστικές επιχειρήσεις λέει «εκεί κάνουν ουρά». Κάνουν ουρά
οι επενδυτές για άλλες τράπεζες, αλλά δεν έκανε κανένας ουρά
για αυτές. 

Σας ζητήσαµε τις δύο εκθέσεις από τους ανεξάρτητους αξιο-
λογητές για την πράξη αυτή που προχωράει το Ταµείο Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας -που από ό,τι µαθαίνω κόστισαν αυτές
οι συµβουλές 24 εκατοµµύρια ευρώ- και µας λέτε «δεν µπορούµε
να τις δώσουµε, γιατί υπάρχει ρήτρα εµπιστευτικότητας». Μα,
δεν ολοκληρώνεται η συµφωνία σήµερα µε την υπερψήφιση µε
βάση την πλειοψηφία;

Άρα, πολλές ανακρίβειες, πολλές ασάφειες και αντιφάσεις
όλες αυτές τις ηµέρες και πρέπει να είναι ξεκάθαρο στους Έλ-
ληνες πολίτες. Ένα ερώτηµα υπάρχει και δεν µπορείτε να το απα-
ντήσετε. Δεν απαντάτε αν διατηρείται, προστατεύεται ή βελτιώ-
νεται κατά το νόµο η αξία των µετοχών του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας και συνεπώς του δηµοσίου µε τη συγκε-
κριµένη αύξηση κεφαλαίου, ώστε να µην τίθεται και θέµα απι-
στίας κατά του δηµοσίου. 

Και επειδή στην επιτροπή ανοίξατε και το θέµα των δανείων
και του τι έχει γίνει στην Τράπεζα Αττικής τα προηγούµενα χρό-
νια, σας ρωτάω, κύριε Χατζηδάκη, εσείς είστε Αντιπρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας: Έχει ή όχι η Νέα Δηµοκρατία 20 εκατοµµύρια
ευρώ δάνεια στην Τράπεζα Αττικής; Γιατί γνωρίζουµε εδώ -συζη-
τήθηκε και στην Εθνική Αντιπροσωπεία το 2018- ότι υπογείως
έγινε µια προσπάθεια τότε από µεσαία και κατώτερα στελέχη της
τράπεζας να πάνε αυτά τα δάνεια σε ένα fund προκειµένου να
κουρευτούν και αποτράπηκε από την τότε διοίκηση αυτό το εν-
δεχόµενο. Στην Τράπεζα Αττικής έχει ή όχι 20 εκατοµµύρια ευρώ
δάνεια η Νέα Δηµοκρατία; Καλό είναι να µας απαντήσετε. 

Δεν θα αναφερθώ στο ιστορικό τι έγινε από την περίοδο 2021
µέχρι και τώρα που φέρνετε αυτή τη συµφωνία προς κύρωση. Θα
µείνω σε αυτά τα οποία αναφέρατε και θα ρωτήσω ευθέως. Είναι
σοβαρή πιστωτική πολιτική χώρας που θέλει την επενδυτική βαθ-
µίδα όταν τρεις µέρες στις επιτροπές κρέµεται πάνω από τα µέλη
των επιτροπών ως επιχείρηµα το ενδεχόµενο κουρέµατος κατα-
θέσεων; Είναι αυτό σήµα εµπιστοσύνης στην ελληνική οικονοµία,
στους Έλληνες πολίτες; Όχι. Προφανώς, το χρησιµοποιείτε ως
ένα επιχείρηµα πίεσης της κατάστασης. Διαµορφώσατε τεχνητά
ένα κλίµα ανασφάλειας, ένα κλίµα έντασης, για να φέρετε αυτή
τη συµφωνία µε τη συγχώνευση και να την παρουσιάσετε ως µία

και µοναδική λύση. 
Και βέβαια υποβαθµίστηκε στο τριήµερο των επιτροπών και

αυτό το επιχείρηµα περί πέµπτου πυλώνα, µε τον κ. Στουρνάρα
όταν τον ρωτήσαµε για το αν είναι δυνατόν ένας πέµπτος πυλώ-
νας να έχει 7 δισεκατοµµύρια ευρώ ρευστότητα, την ώρα που οι
άλλες τέσσερις τράπεζες έχουν από 75 έως 100 δισεκατοµµύρια
ρευστότητα, λέει «δεν έχει σηµασία το µέγεθος». Άλλος ένας που
δεν αντιλαµβάνεται τι συµβαίνει στην αγορά. Και ανέφερα προ-
ηγουµένως τι πραγµατικά συµβαίνει µε τις τράπεζες.

Θέλουµε τον ανταγωνισµό. Θέλουµε νέες συστηµικές και µη
τράπεζες, που θα σπάσουν το περιβάλλον του ολιγοπωλίου, που
αποδεικνύεται και από τα υψηλότερα επιτόκια δανείων στην ευ-
ρωζώνη και από την παράλογη απόκλιση του spread στα επιτόκια
καταθέσεων χορηγήσεων. Και φυσικά να σπάσει αυτό το καθε-
στώς αποκλεισµού χρηµατοδότησης των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων, καθώς µόλις τριάντα πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις έχουν
πρόσβαση στην τραπεζική χρηµατοδότηση σήµερα, αντιπροσω-
πεύοντας το 5% του συνόλου. 

Εγώ να πω, να δεχτούµε εµείς ένα ζηµιογόνο deal για το δη-
µόσιο µε στενά οικονοµικούς όρους αν είναι να αλλάξει αυτή η
συνθήκη. Υπάρχει κάποια εγγύηση; Υπάρχει κάποια διαβεβαίωση
για την πρόσβαση την επόµενη µέρα περισσότερων επιχειρή-
σεων σε πηγές τραπεζικής ρευστότητας ή για πίεση από την µία
τράπεζα -αυτή που θα προκύψει- στις υπόλοιπες τέσσερις συ-
στηµικές; Καµµία εγγύηση, καθώς δεν υπάρχουν κανόνες, δεν
υπάρχει πολιτική βούληση παρέµβασης. 

Εµείς στηρίζουµε σθεναρά και σταθερά το δηµόσιο συµφέρον.
Είµαστε ένα κόµµα που έχει ανοικτό µέτωπο µε τα καρτέλ σε όλη
την οικονοµία. Το δηµόσιο µε τα δικά του κεφάλαια θα µπορούσε
να εξυγιάνει την τράπεζα, να προσελκύσει θεσµικούς επενδυτές,
να δώσει το παράδειγµα στον τραπεζικό ανταγωνισµό επί της ου-
σίας και όχι απλά µε ευχολόγια για τις δυνατότητες της ελεύθε-
ρης αγοράς.

Οφείλετε, κύριε Χατζηδάκη, στην τοποθέτησή σας πέρα από
τη συγχώνευση να µας µιλήσετε και να µας εξηγήσετε τι θα κά-
νετε µε τον αναβαλλόµενο φόρο των υπολοίπων τραπεζών. Τι θα
κάνετε, επιτέλους, για το περιθώριο που υπάρχει ανάµεσα στα
επιτόκια χορηγήσεων - καταθέσεων. Τι θα κάνετε για τα υπερ-
κέρδη των τραπεζών από τις προµήθειες, από τις απλές συναλ-
λαγές των πολιτών. Τι θα κάνετε, επιτέλους, γι’ αυτήν την κατά-
σταση που υπάρχει στον τραπεζικό τοµέα. 

Θα είµαστε αρνητικοί στη συγκεκριµένη συµφωνία. Δεν είµα-
στε κατά της δηµιουργίας ενός πέµπτου πυλώνα. Δεν είµαστε
κατά της δηµιουργίας πραγµατικού ανταγωνισµού στον τραπε-
ζικό κλάδο. Δεν είµαστε κατά των επενδυτών και του ιδιωτικού
κεφαλαίου. Όµως, δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στους χειρι-
σµούς που έχετε κάνει, στα στοιχεία που εισφέρατε στις επιτρο-
πές και στα µισόλογα µε τα οποία απαντάτε σε όλα τα ερωτήµατα
που θέτουµε. 

Θα είµαστε αρνητικοί και σας καλούµε να αναφερθείτε αναλυ-
τικά γι’ αυτά που σας θέτουµε, που αφορούν πραγµατικά τους
πολίτες στην καθηµερινότητά τους απέναντι στις τράπεζες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής κ. Γερουλάνος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη Νέα Δηµοκρατία έχουµε

µια πολύ βασική διαφορά που διαπερνά όλα τα θέµατα, που αφο-
ρούν τις τράπεζες και το τραπεζικό σύστηµα και κατ’ επέκταση
όχι µόνο. 

Εκείνοι πιστεύουν ότι οι δυνατές τράπεζες θα δηµιουργήσουν
δυνατούς δανειολήπτες κι εµείς πιστεύουµε ότι οι δυνατοί δανει-
ολήπτες είναι αυτοί που θα δηµιουργήσουν δυνατές τράπεζες.
Είναι µια διαφορά που δεν πρέπει να ξαφνιάζει κανέναν διότι πη-
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γάζει από τις βασικές αρχές και άρα αντιλήψεις που χωρίζουν
την πρόοδο µε τη συντήρηση και τι πιστεύουν αυτές για την κοι-
νωνία. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, βάζετε το κέρ-
δος πάνω από τον άνθρωπο, την οικονοµία πάνω από την κοινω-
νία. Εµείς θέλουµε τον άνθρωπο κυρίαρχο και την οικονοµία στην
υπηρεσία του. Λόγια του αέρα; Καθόλου. Διότι δείτε, για παρά-
δειγµα, πώς εσείς µοιράζετε το Ταµείο Ανάκαµψης. Οι τράπεζες
δανειοδοτούν µε ενέχυρα και άρα εκείνους που ήδη έχουν. Με
δικούς σας όρους, αυτοί που µπορούν να πάρουν δάνειο είναι
και αυτοί µπορούν να χρηµατοδοτήσουν το αίτηµά τους για κον-
δύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης. Άρα, αυτοί που ήδη έχουν είναι
αυτοί που παίρνουν τα κονδύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και
το κερασάκι; Αυτοί που τελικά παίρνουν τα χρήµατα από το Τα-
µείο Ανάκαµψης είναι οι µόνοι που µπορούν να δανειοδοτηθούν
ή τουλάχιστον από τους λίγους µπορούν να δανειοδοτηθούν, αν
δεν έχουν ενέχυρο. 

Είναι ένας κύκλος που όπως λέµε ξανά και ξανά κάνει τους
πλούσιους πλουσιότερους και αφήνει τα µεσαία και τα χαµηλά
στρώµατα στην αναµονή, ανήµπορους να δηµιουργήσουν και να
κάνουν το όνειρό τους πραγµατικότητα, µέχρι ίσως κάτι να στάξει
από πάνω. Διότι εσείς θέλετε τους λίγους υπεύθυνους για την
ευηµερία των πολλών κι εµείς πιστεύουµε ότι η ευηµερία των
πολλών είναι δουλειά της πολιτείας. 

Εσείς πιστεύετε ότι η οικονοµία δηµιουργεί συνθήκες ευηµε-
ρίας για την κοινωνία κι εµείς πιστεύουµε ότι χωρίς µια κοινωνία
που νιώθει γερή στα πόδια της, δεν θα µπορέσει ποτέ να υπάρξει
µια οικονοµία που ευηµερεί. Γιατί; Διότι την οικονοµία δεν την
σπρώχνουν οι τράπεζες. Την οικονοµία τη σπρώχνει η δηµιουρ-
γική διάθεση όλων των κοινωνικών στρωµάτων. 

Η βασική ιδέα των ίσων ευκαιριών, για το οποίο δεν έχω ακού-
σει κανένα κόµµα να αντιδράει και τις οποίες εµείς πιστεύουµε,
ξεκινάει από την παραδοχή ότι κάθε άνθρωπος έχει την όρεξη τη
διάθεση και την ικανότητα να φαντάζεται, να ελπίζει και άρα να
δηµιουργεί. Είναι κάτι που διαπερνά όλες µας τις προτεραι-
ότητες. Να το κάνω χειροπιαστό για να µην σας κρατώ σε σύγ-
χυση; Εσείς βλέπετε το κοινωνικό κράτος ως ελεηµοσύνη, κάτι
το οποίο οφείλουν οι πλούσιοι στους φτωχούς. Εµείς το βλέ-
πουµε ως εγγυητή δυνατοτήτων. Να το κάνουµε ακόµη πιο χει-
ροπιαστό. Ένας άνθρωπος, για παράδειγµα, που έχει στην τσέπη
του 2.000 ευρώ, αν φοβάται ότι για να ζήσει αυτός ή η οικογένειά
του θα πρέπει να επισκεφθεί τα απογευµατινά ιατρεία του κ. Γε-
ωργιάδη, αυτά τα λεφτά θα τα βάλει στη ντουλάπα. Φυσική αντί-
δραση ενός ανθρώπου ο οποίος ζει σε ανασφάλεια. Αν νοιώθει
αντίθετα ότι έχει δηµόσια υγεία που τον προστατεύει, θα τα ξο-
δέψει, θα τα επενδύσει ή θα χτίσει κάτι για το αύριο του ίδιου και
των παιδιών του.

Εκεί, λοιπόν, πάνω βασίζεται και η ευηµερία της κοινωνίας, στη
δυνατότητα αυτού του ανθρώπου και όλο και περισσοτέρων αν-
θρώπων να δηµιουργούν και άρα, σε αυτή τη διαφορά πάνω
εστιάζουµε όταν κοιτάµε και την κυβερνητική πολιτική για τις τρά-
πεζες. Διότι οι τράπεζες είναι ένα από τα πέντε εργαλεία, που
έχει η πολιτεία για να δώσει δυνατότητες ανάπτυξης στην εθνική
οικονοµία και για να µοιράσει την ευηµερία σε όλο και περισσό-
τερους. 

Να θυµίσω τα άλλα τέσσερα: Πρώτον, τα περιουσιακά στοιχεία
της πολιτείας που θα έπρεπε να αξιοποιούµε, αλλά δεν το κά-
νουµε σήµερα. Πόσα είναι για παράδειγµα τα ακίνητα του δηµο-
σίου που σήµερα βρίσκονται σε αδράνεια; Ούτε εσείς ξέρετε. Και
αντί να τα µοιράσετε σε δήµους και περιφέρειες οι οποίες µπο-
ρούν άµεσα να στείλουν τον πλούτο σε χαµηλότερα στρώµατα,
εσείς τι κάνετε; Μετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης βάζετε
επτά εταιρείες συµβούλων για να βρείτε ποια είναι. Και δεν ντρέ-
πεστε γι’ αυτό;

Δεύτερον, οι πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώρας που σή-
µερα δεν αξιοποιούνται. Δεν έχετε ενεργοποιήσει καµµία. Τα παι-
διά µας συνεχίζουν να φεύγουν στο εξωτερικό -αυτό είναι το πιο
πολύτιµο περιουσιακό στοιχείο, το ανθρώπινο δυναµικό µας-
αγροτικά προϊόντα που θα µπορούσαν να φτάνουν στα καλύτερα
ράφια και στα καλύτερα εστιατόρια του κόσµου περιµένουν
ακόµα από την ΚΑΠ και τουριστικοί προορισµοί όπως η Θράκη,

η Ήπειρος, η Θεσσαλία, η Πελοπόννησος παραµένουν ακόµα σε
αδράνεια, σαν τεράστιες «DISNEYLAND». 

Τρίτον, το φορολογικό σύστηµα που εκτός από εργαλείο χρη-
µατοδότησης του κράτους, λειτουργεί και για να ισορροπήσει
τους όρους ανάπτυξης και αναδιανέµει τον πλούτο εκεί που δη-
µιουργεί αρρυθµίες η αγορά. Εδώ τι κάνατε; Μειώσατε τον φόρο
µερισµάτων και τον φόρο κληρονοµιάς, δύο εργαλεία αναδιανο-
µής, και αυξήσατε τους έµµεσους φόρους που γονατίζουν τα µε-
σαία και χαµηλά στρώµατα.

Και τέλος, τα χρήµατα που έρχονται από το εξωτερικό, τα τα-
µεία στήριξης και τα λοιπά εργαλεία της Ευρώπης. Αυτά πάνε
στους λίγους, όπως εξήγησα πριν. Τι θα µπορούσατε να κάνετε
αλλιώς; Για µην λέτε ότι δεν σας φέρνουµε προτάσεις στο τρα-
πέζι. Θα µπορούσατε να προικοδοτήσετε περιφερειακούς χρη-
µατοπιστωτικούς φορείς από το Ταµείο Ανάκαµψης, που αντί να
πάει άµεσα στους µεγάλους δικαιούχους, να πάει µε τη µορφή
δανείων σε µικρές, µεσαίες και αγροτικές επιχειρήσεις που συµ-
βάλλουν στην περιφερειακή ανάπτυξη. Έχουµε καταθέσει πρό-
ταση γι’ αυτό. 

Κανένα, µα κανένα από τα εργαλεία που σας περιέγραψα δεν
έχει χρησιµοποιήσει σήµερα η Νέα Δηµοκρατία για να βάλει πε-
ρισσότερες Ελληνίδες και περισσότερους Έλληνες στη διαδικα-
σία της δηµιουργίας και άρα στο παιχνίδι της ανάπτυξης. Κανένα
από τα εργαλεία δεν έχει χρησιµοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία
υπέρ των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. 

Και γιατί µας νοιάζει εµάς αυτό; Γιατί µας νοιάζει ότι δεν είναι
στο ραντάρ σας οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Διότι ειδικά για τις
τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες, δυνατότητα πολλαπλασιασµού
του πλούτου έχουν µόνο οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δεν τις
λέµε τυχαία «ραχοκοκαλιά» της ελληνικής οικονοµίας, το οποίο
σας έχω ακούσει κι εσάς κατά καιρούς να πιπιλάτε. Δεν είναι
επειδή είναι περισσότερες και θέλουµε περισσότερες ψήφους
από αυτές. Είναι διότι πιστεύουµε βαθιά ότι είναι αυτές που επα-
νεπενδύουν στις τοπικές κοινωνίες, στις τοπικές οικονοµίες και
άρα πολλαπλασιάζουν τον πλούτο τέσσερις και πέντε φορές
µέχρι να φύγουν από τις τοπικές κοινωνίες. Αντίθετα, κάθε ευρώ
που δίνετε στις µεγάλες επιχειρήσεις που οδηγεί σε κέρδη, φεύ-
γουν την άλλη µέρα στο εξωτερικό. 

Δεν είναι καθόλου τυχαίο, λοιπόν, ότι οι σοβαρές οικονοµίες
έχουν τράπεζες, που υπηρετούν τις ανάγκες αυτών των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, ενώ αντίθετα οι αναπτυσσόµενες κοινωνίες
βασίζουν την ανάπτυξή τους σε ολιγοπώλια και σε τράπεζες που
τα υπηρετούν. Μέχρι βέβαια την πρώτη κρίση, όπως καλά θυµό-
µαστε από την τελευταία θητεία του κ. Καραµανλή. Διότι στην
κρίση οι µεγάλες επιχειρήσεις είναι άφαντες και το βάρος κου-
βαλούν οι µικρές και µεσαίες. Θα µου πείτε, κινδυνεύει σήµερα
η ελληνική οικονοµία από κρίση; Σίγουρα δεν στέκει άνετα στα
πόδια της. Κι αν δεν έχουν αξιολογήσει όλοι οι οίκοι αξιολόγησης
την ελληνική οικονοµία ως ενθουσιωδώς το κάνει η Κυβέρνηση,
αυτό είναι διότι παραµένει εξαιρετικά ευάλωτη σε εξωγενείς κρί-
σεις. 

Παρά όλες τις βασικές διαφορές σε νοοτροπία και πρακτικές
µεταξύ εµάς και της Νέας Δηµοκρατίας, υπάρχουν κάποια νοµο-
σχέδια που θα µπορούσαµε άνετα να στηρίξουµε και οι δύο, ό-
πως για παράδειγµα αυτό που φέρνετε σήµερα να συζητήσουµε.
Διότι εδώ που φτάσαµε -και είναι ένα µεγάλο ερώτηµα γιατί φτά-
σαµε ως εδώ- η συγχώνευση της Τράπεζας Αττικής µε την Πα-
γκρήτια εξυγιαίνει δύο προβληµατικές τράπεζες και δηµιουργεί
ακόµα έναν πυλώνα, έναν µικρό πυλώνα, για την αύξηση του τρα-
πεζικού ανταγωνισµού και άρα των εργαλείων που έχουµε να δώ-
σουµε σε περισσότερους ανθρώπους τη δυνατότητα να δηµιουρ-
γούν, αν βέβαια η συµφωνία πληροί κάποιους συγκεκριµένους
όρους. 

Για παράδειγµα, θα κάνει πραγµατική διαφορά στη δανει-
οδότηση µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων; Θα προσθέσει πρα-
γµατικά στον ανταγωνισµό των σηµερινών τραπεζών που µέχρι
σήµερα λειτουργούν µε συνθήκες ολιγοπωλίων και, αν ναι, τι µας
κάνει να το πιστεύουµε αυτό; Τι έχετε κάνει για να διασφαλίσετε
τους εργαζόµενους στις δύο τράπεζες ή τους αφήνουµε στην
τύχη τους και αυτούς;

Και κάτι για την ιστορία. Θα αναδειχθούν οι συνθήκες, τα προ-
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βλήµατα, οι λόγοι και οι άνθρωποι που οδήγησαν να είναι προ-
βληµατικές αυτές οι τράπεζες, όχι µόνο για να τιµωρηθούν αυτοί
που ευθύνονται για την χρεοκοπία αυτών των τραπεζών αλλά για
να διασφαλίσουµε ότι αυτές οι συστηµικές τράπεζες δεν θα είναι
εκεί σε δύο, πέντε ή δέκα χρόνια; Και τελικά -κι εδώ είναι η τα-
µπακιέρα- τι θα κοστίσει όλη αυτή η άσκηση και ποιος τελικά θα
πληρώσει το µάρµαρο;

Πολύ σωστά είπε ο κ. Στουρνάρας «δεν περίµενα τίποτα δια-
φορετικό ότι οι προτεραιότητες ιδιωτών µετόχων δεν θα είναι
ποτέ ίδιες µε τις προτεραιότητες της κοινωνίας και άρα τις δικές
µας». Αλλά συγγνώµη -και επιτρέψτε µου για την αφέλεια εδώ
πέρα- αφού η κοινωνία βάζει τα πολλά λεφτά, δεν θα έπρεπε να
διασφαλίζει ότι κάποια από τα οφέλη της εξυγίανσης θα πάνε
στην κοινωνία, κάποια, σε µορφή εσόδων για παράδειγµα -άρα
να έχουν περισσότερες µετοχές- ή τουλάχιστον σε µορφή υπη-
ρεσιών. 

Υπάρχουν -ας πούµε- όροι στη σύµβαση που να δεσµεύουν την
τράπεζα, στην οποία επενδύει ο Έλληνας φορολογούµενος σή-
µερα, ότι δεν θα έχει τόση διευρυµένη διαφορά επιτοκίων κατα-
θέσεων και επιτοκίων χορηγήσεων όπως έχουν οι άλλες τράπε-
ζες, 80% για παράδειγµα; Ότι η τράπεζα αυτή δεν θα χρεώνει
επαγγελµατίες που εσείς υποχρεώσατε να πάρουν POS; Ή ότι οι
χρεώσεις για εξαιρετικά φθηνές υπηρεσίες, όπως είναι η µετα-
φορά χρηµάτων από τον έναν λογαριασµό στον άλλον, δεν θα
ακολουθούν τις ολιγοπωλιακές πρακτικές του σηµερινού τραπε-
ζικού συστήµατος; Πόσο κοστίζει σε µια τράπεζα να µεταφέρει
χρήµατα από έναν λογαριασµό στον άλλον και πόσο χρεώνεται
σήµερα ο Έλληνας καταθέτης; Το θεωρείτε λογικό εσείς αυτό. 

Προφανώς, δεν υπάρχουν τέτοιοι όροι διότι κάτι τέτοιο θα συ-
νέβαλλε πραγµατικά στον ανταγωνισµό και άµεσα, θα δέσµευε
την τράπεζα από αύριο να µην χρησιµοποιεί αυτές τις χρεώσεις
για να αυξάνει την κερδοφορία της αλλά τουλάχιστον να δίνει ένα
κοινωνικό µέρισµα στους πραγµατικούς µετόχους αυτής της
συµφωνίας, που είναι οι Έλληνες φορολογούµενοι. 

Όµως, εσείς πιστεύετε ότι όλα αυτά θα τα λύσει το αόρατο
χέρι της αγοράς, αυτό το µαγικό χέρι που, όπως φαίνεται στην
Ελλάδα σήµερα, τραβάει σφαλιάρες εκεί που πρέπει να στηρίξει
και στηρίζει εκεί που θα έπρεπε να τραβάει σφαλιάρες. 

Αυτά που σας έκαναν και σας έχουµε κάνει όλο αυτό τον καιρό
δεν είναι θεωρητικά ερωτήµατα. Είναι αυτά τα ερωτήµατα που
µια κυβέρνηση οφείλει να ρωτήσει πρώτα τον εαυτό της, ειδικά
αν θέλει να πείσει κόµµατα µε διαφορετική νοοτροπία από τη δική
της ότι αυτό που πάει να κάνει είναι καλό για την κοινωνία ευρύ-
τερα και όχι µόνο για κάποιους µετόχους.

Τρεις µέρες τώρα στη Βουλή, αυτά τα ερωτήµατα σας θέ-
τουµε. Τρεις µέρες, ζητάµε εξηγήσεις από εσάς και τους αρµό-
διους φορείς, τρεις µέρες για ένα νοµοσχέδιο που δεν είχε καν
δηµόσια διαβούλευση. Ναι, ξέρω τη δικαιολογία, αλλά εδώ δεν
τραβάει, για να ξέρει ο κόσµος τι κάνουµε εδώ. Και τρεις µέρες
µάς απαντάτε ότι πιστεύετε ότι αν δεν γίνει η συµφωνία, είµαστε
καταδικασµένοι σε ολιγοπώλια και θα χαθούν και οι καταθέσεις
των καταθετών. Μια καινούργια λέξη. Πέντε χρόνια διακυβέρνη-
σης την είχατε ξεχάσει. Δεν φοβόσασταν ότι θα χαθούν καταθέ-
σεις καταθετών. Τώρα ξαφνικά προέκυψε το βασικό κίνητρο γιατί
πρέπει να γίνει η συµφωνία. Τρεις µέρες ο µπαµπούλας του τι
δεν θα γίνει και ούτε µία κουβέντα για το τι µπορεί, πρέπει ή έχετε
διασφαλίσει ότι θα γίνει.

Όµως, αν δεν το ψηφίσουµε, είµαστε εµείς οι λαϊκιστές. Φτάνει
πια µε αυτή την καραµέλα. Πείτε µου ένα πράγµα στην οµιλία µου
µέχρι τώρα, το οποίο να δείχνει λαϊκισµό, ένα. Δεν θα βρείτε,
όπως δεν βρίσκω και εγώ απαντήσεις στα ερωτήµατά µου, όπως
δεν βρίσκει ο ελληνικός λαός απαντήσεις στα ερωτήµατά του.

Σας δίνουµε, λοιπόν, µια τελευταία ευκαιρία µε αυτή τη συζή-
τηση. Απαντήστε αυτά τα ερωτήµατά µας τώρα. Εγγυηθείτε ότι
αυτό το οποίο πάµε να κάνουµε θα οδηγήσει άµεσα και έµµεσα
προς όφελος του ελληνικού δηµοσίου. Αλλιώς, για µία ακόµα
φορά µε τη δική σας πρακτική, µε τον τρόπο που πολιτεύεστε,
µε τον τρόπο που αντιλαµβάνεστε το διάλογο και τη δηµοκρατία,
µας οδηγείτε να ψηφίσουµε επί της αρχής και µόνο «παρών» σε
ένα σε µία σύµβαση, την οποία ακόµα περιµένουµε να δούµε πώς
θα κάνει καλό στον ελληνικό λαό, για να σας στείλουµε ένα µή-

νυµα: Επιτέλους σοβαρευτείτε, επιτέλους σεβαστείτε τον ελλη-
νικό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας

η κ. Αφροδίτη Κτενά. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, για να καταλαβαίνει και

ο κόσµος που µας ακούει, δεν είναι παρά άλλη µια διάσωση µε-
γάλων ιδιωτικών επιχειρήσεων, εν προκειµένω τραπεζών, από το
κράτος και η ολοκλήρωση ενός εγκλήµατος, αυτού της κλοπής
των αποθεµατικών του Ταµείου Μηχανικών.

Η Κυβέρνηση το παρουσιάζει ως τη δηµιουργία του πέµπτου
πυλώνα του τραπεζικού συστήµατος της χώρας, ενός πυλώνα
που είχε εξαγγελθεί πριν µερικούς µήνες στη συζήτηση για το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, ως ένα ακόµα µέτρο
στήριξης του τραπεζικού τοµέα, µε φόντο -κι εδώ επαναλαµβάνω
τα λόγια του Υπουργού- τους αυξηµένους ανταγωνισµούς, τους
γεωπολιτικούς κινδύνους και τη διεθνή ρευστότητα. 

Έχουν ήδη προηγηθεί µια σειρά µέτρα στήριξης, όπως λέγο-
νται, θωράκισης της κερδοφορίας των τραπεζών, όπως λέµε. 

Πρώτον, η αποεπένδυση, η αποχώρηση του Ταµείου Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας από τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες
Eurobank, Alpha Bank, Εθνική και Πειραιώς. Δηλαδή, αφού κε-
φαλαιοποιήθηκαν και εξυγιάνθηκαν ξανά και ξανά µε δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια που ελληνικός λαός πληρώνει µέσα από τα
µατωµένα πλεονάσµατα, που έχουν επιβληθεί από τις µέχρι τώρα
κυβερνήσεις, συγκεντρώθηκαν σε λίγα χέρια. Η συγκέντρωση
του κλάδου, µάθαµε χτες, είναι 96% από τα πιο επίσηµα χείλη
αυτά του διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας. Έτσι δηµιουργή-
θηκαν οι τέσσερις πυλώνες-σηµαντικές συστηµικές τράπεζες και
παραδόθηκαν πίσω στους ιδιώτες για µια καινούργια αρχή. Αυτά
από τη µεριά της Κυβέρνησης για τις τράπεζες.

Από τη µεριά τους, οι τέσσερις τράπεζες συρρίκνωσαν το δί-
κτυο τους, έκλεισαν καταστήµατα αφήνοντας ολόκληρες περιο-
χές ακάλυπτες, απέλυσαν χιλιάδες υπαλλήλους και τους
αντικατέστησαν µε κακοσχεδιασµένες απρόσωπες ψηφιακές
υπηρεσίες προσθέτοντας κι άλλο στην ταλαιπωρία των πελατών
τους. 

Δεύτερον, σε ευθυγράµµιση µε τους κανονισµούς της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας και την οδηγία 2167/Ευρωπαϊκή
Ένωση/2021 έχει ψηφιστεί ο ν.5072, το Δεκέµβρη που µας πέ-
ρασε, γνωστός ως νόµος για τους servicers, που µεταξύ άλλων
επιτρέπει και σε µη τραπεζικά ιδρύµατα να µπορούν να δίνουν
στεγαστικά και επιχειρηµατικά δάνεια. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε στοιχεία της Γενικής Γραµµατείας Χρη-
µατοπιστωτικού Τοµέα και Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους, το σύ-
νολο του ιδιωτικού χρέους σήµερα ανέρχεται σε πάνω από 371
δισεκατοµµύρια ευρώ µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές στα 224 πε-
ρίπου δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 1/3 από αυτές τις οφειλές είναι
σε εφορία και ταµεία και τα 2/3, περί των 210 δισεκατοµµυρίων,
σε δάνεια που έχουν οι τράπεζες και τα funds. Τα αντίστοιχα µε-
γέθη ήταν λίγο παρόµοια: Τριακόσια τριάντα τρία δισεκατοµµύ-
ρια το 2019 µε τα ληξιπρόθεσµα στα 233 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Από τα ποσά αυτά, τα 137 από τα 211 δισεκατοµµύρια, είναι ενή-
µερα δάνεια.

Από τα ληξιπρόθεσµα 61 έχουν οι servicers και 12 παραµένουν
κόκκινα στις τράπεζες. Και βέβαια η µείωση που παρατηρείται
από το 2019, για την οποία πολλά ακούσαµε αυτές τις µέρες,
έγινε µε την εγγύηση του δηµοσίου µέσω του προγράµµατος
«ΗΡΑΚΛΗΣ». Και µάλιστα η τρίτη φάση του «ΗΡΑΚΛΗΣ» θα αξιο-
ποιηθεί για τα κόκκινα δάνεια της Παγκρήτιας και της Αττικής,
των οποίων τη συγχώνευση συζητάµε σήµερα. 

Τρίτον, ακούσαµε ότι µέτρο στήριξης των τραπεζών φυσικά
είναι ο εκσυγχρονισµός, επιτάχυνση και διεύρυνση του εξωδικα-
στικού µηχανισµού, που ακούγεται πάρα πολύ ωραίο. Πώς στη-
ρίζονται λοιπόν οι τράπεζες µέσα απ’ αυτό; Γιατί µέχρι το Δεκέµ-
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βρη του 2023 -θα πω ενδεικτικά κάποια νούµερα- έχουν πραγµα-
τοποιηθεί µέσω του εξωδικαστικού µηχανισµού πάνω από δώ-
δεκα χιλιάδες ρυθµίσεις οφειλών ξεπερνώντας τα 4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε αξία µε µέση διάρκεια αποπληρωµής δεκαεπτά
χρόνια για τις οφειλές προς το δηµόσιο και δεκαοκτώ χρόνια
προς τις τράπεζες και τους χρηµατοδοτικούς φορείς. Στην ουσία
δηλαδή, για να καταλαβαίνουµε τι λέµε, χιλιάδες χρεωµένα νοι-
κοκυριά για άλλη µια φορά σύρθηκαν σε συµβιβασµούς και νέες
συµφωνίες προκειµένου να εξυπηρετηθούν οι τράπεζες και µε
συµφωνίες τέτοιες που να µην µπορούν να τα βγάλουν πέρα στο
µέλλον. 

Στα παραπάνω, βέβαια, µπορούµε να προσθέσουµε τον ανα-
βαλλόµενο φόρο, 12 δισεκατοµµύρια µέχρι τώρα µεγάλο µέρος
των ιδίων κεφαλαίων των τραπεζών. Μπορούµε να προσθέσουµε
τις χρεώσεις από τις οποίες θησαυρίζουν οι τράπεζες -αναφέρ-
θηκαν και οι προηγούµενοι οµιλητές- και τη µεγάλη διαφορά φυ-
σικά µεταξύ των επιτοκίων καταθέσεων και χορηγήσεων. Αυτά
έχει κάνει η Κυβέρνηση για τις τράπεζες και επαίρεται γι’ αυτό. 

Την ίδια στιγµή από την άλλη µεριά στα λαϊκά νοικοκυριά ο µι-
σθός δεν φτάνει για να βγει ο µήνας. Η ακρίβεια σε είδη πρώτης
ανάγκης υποχρεώνει σε περικοπές ακόµα και σε βασικά είδη δια-
τροφής. Οι τιµές της ενέργειας τρέχουν µε σπασµένα φρένα.
Βλέπουµε σήµερα το θρίλερ στις αγορές ηλεκτρικής ενέργειας
και τα σπίτια, πρώτη κατοικία χιλιάδων νοικοκυριών, βγαίνουν στο
σφυρί από τους servicers κατά χιλιάδες. Όλοι εσείς που κυβερ-
νήσατε ανοίξατε το δρόµο για προκειµένου να ξεκοκκινήσουν και
να εξυγιανθούν οι τράπεζες. Αυτό ήταν το κριτήριο, αυτή ήταν η
έννοια σας. Πάνω από δέκα χιλιάδες πλειστηριασµοί έχουν προ-
γραµµατιστεί µέσω του eauction. Τα στοιχεία είναι για το δεύτερο
εξάµηνο του 2024.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε στην Πετρούπολη στην Ναϊάδων 37
προσπαθούν να σπάσουν την πόρτα στο σπίτι µιας οικογένειας
µε προβλήµατα υγείας και να κάνουν έξωση για 6.000 ευρώ. 

Και ένα από τα επιχειρήµατα υπέρ της προτεινόµενης ρύθµι-
σης είναι ότι µέσω του «ΗΡΑΚΛΗΣ 3» θα µειωθεί ο δείκτης µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων στο 3%. Και το λέτε αυτό και το στηρίζετε
ως κάτι θετικό, γιατί είναι καλό για τους οίκους αξιολόγησης.
Αυτό λέτε. Δεν λέτε κουβέντα για τους δανειολήπτες. Και όταν
το ΚΚΕ καταθέτει προτάσεις ελάφρυνσης από άδικους φόρους,
διαγραφής χρεών αναστολής πλειστηριασµών, δεν µπαίνουν καν
στη συζήτηση γιατί δεν το επιτρέπουν -όπως λέτε οι αντοχές της
οικονοµίας- οι όποιες όµως αντοχές αντέχουν τα εκατοντάδες
εκατοµµύρια µε τα οποία στηρίζονται και διασώζονται οι µεγάλοι
επιχειρηµατικοί όµιλοι. Είναι θέµα προτεραιοτήτων, όχι µόνο βέ-
βαια αυτής της Κυβέρνησης.

Και δεν θα αναφερθώ σήµερα στο άλλο επιχείρηµα που λέει
ότι αν το deal δεν προχωρήσει, θα γίνε bank run. Και τι δεν
έχουµε ακούσει από εκβιασµούς αυτές τις µέρες! Γνωστός o εκ-
βιασµός προς τους φορολογούµενους «διαλέξτε πως θα χάσετε,
γιατί θα χάσετε». Και συνεχίζετε, σήµερα το ακούσαµε. Καλύπτε-
στε πίσω από το θεσµικό πλαίσιο απειλώντας γι’ αυτά που θα
συµβούν γιατί, τάχα µου δεν σας αφήνει το θεσµικό πλαίσιο να
κάνετε κάτι διαφορετικό, ένα θεσµικό πλαίσιο που έχετε συνδια-
µόρφωσει και έχετε στηρίξει και εφαρµόζετε. 

Και εδώ ένα καλό παράδειγµα του ότι πάντα χάνει ο λαός σε
αυτά τα deals, είναι η ιστορία της Αττικής Τράπεζας, ένα τρανό
παράδειγµα ληστείας συνταξιοδοτικών εισφορών. Οι εργαζόµε-
νοι θα πρέπει να βγάλουν πολλά χρήσιµα συµπεράσµατα από την
ιστορία της Αττικής Τράπεζας και αναφέροµαι φυσικά στη λη-
στεία των αποθεµατικών του ΤΣΜΕΔΕ, του Ταµείου Μηχανικών.
Μια ληστεία, ένα έγκληµα που ξεκίνησε, προχώρησε και σήµερα
ολοκληρώνεται µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων τα τελευταία
τριάντα χρόνια και των διοικήσεων του ΤΕΕ και φυσικά του τρα-
πεζικού συστήµατος. 

Το 1992 έχουµε τον νόµο Σουφλιά µε Νέα Δηµοκρατία στην
κυβέρνηση και τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη Πρωθυπουργό. Οι
µηχανικοί χωρίζονται σε παλιούς και νέους, το γνωστό κόλπο -
έχουν αρχίσει έχουν αρχίσει τα όργανα για το συνταξιοδοτικό- οι
εισφορές διπλασιάζονται και οι συντάξεις πέφτουν στο ένα τρίτο.
Το 1996 έχουµε κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργό Σηµίτη. Το
ΤΣΜΕΔΕ µπαίνει µέτοχος στην Αττικής µε 34%. Με νόµο τα απο-

θεµατικά κατατίθενται υποχρεωτικά άτοκα στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος. Αυτό έγινε το 1996, προ µνηµονίων. Το 2003 έχουµε κυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργό Σηµίτη. Η «επένδυση» του
ΤΣΜΕΔΕ έχει φτάσει αισίως τα 88 εκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε
και νέα αύξηση των εισφορών. Το 2007 έχουµε Νέα Δηµοκρατία
και κυβέρνηση Καραµανλή: Νέα αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
άλλα 63 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2008 έχουµε και την πρώτη συγ-
χώνευση µε τα Ταµεία Επιστηµόνων, Νοµικών, Υγειονοµικών,
Φαρµακοποιών κ.λπ.. Και στην περίοδο 2009 µε 2013 έχουµε µπει
πια στα µνηµόνια. Έχουµε διαδοχικές κυβερνήσεις Νέα Δηµο-
κρατία, ΠΑΣΟΚ, ΛΑΟΣ, ΔΗΜΑΡ, όλοι οι συνδυασµοί, απεγνω-
σµένη προσπάθεια του συστήµατος να κρατηθεί στην κρίση,
διαδοχικές αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου από την άλλη στην
Τράπεζα Αττικής. Πάνω από 400 εκατοµµύρια του ΤΣΜΕΔΕ έχουν
επενδυθεί στην Attica. Το ποσοστό του ΤΣΜΕΔΕ στην Attica µέσα
στα µνηµόνια ήταν 51%.

Το 2013 µε κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου έρχεται το PSI, πάνω
από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ οι απώλειες από το αποθεµατικό του
ΤΣΜΕΔΕ, από τις εισφορές των µηχανικών όλα τα προηγούµενα
χρόνια. Και το 2016 ολοκληρώνεται. Έχουµε τον νόµο Κατρού-
γκαλου για το συνταξιοδοτικό και το ΤΣΜΕΔΕ γίνεται ΤΜΕΔΕ και
τώρα ό,τι απέµεινε ρίχνεται στο νέο σχήµα που προτείνεται για
να το ξεζουµίσουν οι καινούργιοι επενδυτές µε την εγγύηση του
δηµοσίου και πάλι.

Και µάλιστα η ακρόαση των φορέων χθες ήταν ιδιαίτερα απο-
καλυπτική σε κάτι. Μάθαµε πρώτον ότι άλλο είναι το ΤΣΜΕΔΕ και
άλλο το ΤΜΕΔΕ, ό,τι έγινε, έγινε, περασµένα, ξεχασµένα, πάµε
για άλλα. 

Δεύτερον, οι νέοι επενδυτές µπήκαν µε υψηλό για τον κλάδο
price to book ratio, γιατί αναµένουν κέρδη, εγγυηµένα κέρδη και
θα εξηγήσω. Τρίτον, η νέα τράπεζα θα δραστηριοποιηθεί στην
αγορά των κατασκευών, την οποία λυµαίνονται µια χούφτα τερά-
στιοι κατασκευαστικοί όµιλοι µε εγγυηµένη κερδοφορία. Χρηµα-
τοδοτούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και είναι ήδη δηµοπρατη-
µένα έργα. Χαρακτηριστικά ο κ. Μακέδος είπε ότι αναµένεται δι-
πλασιασµός του τζίρου µέχρι το 2026 σε σχέση µε το 2023, δεν
µιλάµε για δεκαετίες. Στα 21,4 δισεκατοµµύρια ευρώ εκτιµάται ο
τζίρος. Οι επενδύσεις στις κατασκευές αναµένεται να φτάσουν
στο 8,6% από 4,8% το 2022 και η ζήτηση για δανεισµό αναµένεται
να αυξηθεί κατά 1,3 δισεκατοµµύρια. Και την ίδια στιγµή επειδή
µιλάτε για µικροµεσαίες -δεν έχω τον χρόνο να το αναπτύξω-
φέρνετε µεγέθη χορηγήσεων σε µικροµεσαίες της τάξης των 11
και 6 εκατοµµυρίων ευρώ. Μιλάµε για διαφορά τάξεων µεγέθους. 

Είναι λοιπόν ξεκάθαρο ποιοι θα ωφεληθούν από το deal: Οι
ιδιώτες επενδυτές µε εγγυηµένες αποδόσεις και οι µεγάλοι κα-
τασκευαστικοί όµιλοι µε εγγυηµένα κέρδη. Την ίδια στιγµή δεκά-
δες χιλιάδες µηχανικοί, µισθωτοί και αυτοαπασχολούµενοι
παλεύουν για την επιβίωση µε άθλιες συνθήκες εργασίας, µε
βαριά φορολογία από το πρώτο ευρώ αν είναι αυτοαπασχολού-
µενοι, µε δουλειά ήλιο µε ήλιο στην κυριολεξία και αµοιβή µε το
κοµµάτι, που πληρώνουν απαράδεκτα υψηλές εισφορές και ανα-
ρωτιούνται αν θα προλάβουν να βγουν στη σύνταξη και πώς. 

Και το κράτος; Το κράτος µε ποιόν είναι; Το κράτος στηρίζει
µε το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και µε το «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» βάζοντας πλάτη µε τα δικά µας χρήµατα στη συµφωνία
και διαβεβαιώνει τους «επενδυτές» ότι δεν θα τους αφήσει να χά-
σουν. 

Κύριε Υπουργέ, είπατε κάτι προχθές που µου έκανε εντύπωση.
Το δέκατο έβδοµο αιώνα ο Βασιλιάς Ήλιος, ο Λουδοβίκος ΙΔ’
όπως είναι γνωστός, διακήρυττε «Το κράτος είµαι εγώ». Εσείς
προχθές µας είπατε ότι το κράτος είµαστε όλοι µας -έχει διανύσει
απόσταση µεγάλη ο ορισµός- παραπλανώντας ότι όταν το κρά-
τος συµµετέχει ως επενδυτής σε επιχειρηµατικά σχέδια, τζογά-
ροντας τους φόρους από την εργασία των πολλών, µπορεί και
να κερδίσει. Είναι µια εικόνα όµως που συγκρούεται µε την πρα-
γµατικότητα, καθώς υπάρχει πικρή πείρα για τους εργαζόµενους
από εξυγιάνσεις και επενδύσεις µε κρατικό χρήµα. 

Βλέπετε, οι τράπεζες δεν είναι φιλανθρωπικά ιδρύµατα -το
συµφωνήσαµε αυτό-, κερδοσκοπικά είναι και είναι µέρος του
προβλήµατος και όχι της λύσης, από τη µεριά των πολλών βε-
βαίως, των λαϊκών νοικοκυριών. Γιατί όταν οι τράπεζες χορηγούν
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δάνεια, δεν το κάνουν για να καλύψουν ανάγκες του νοικοκυριού,
το κάνουν για να βγάλουν κέρδος, πατώντας πάνω στην ανάγκη,
στην ανάγκη για στέγη, στην ανάγκη για την επιβίωση µιας µικρής
βιοτεχνίας. Και όταν οι τράπεζες βγαίνουν κερδισµένες, χάνει το
αντισυµβαλλόµενο µέρος. Και όταν µια κυβέρνηση νοµοθετεί µε
κριτήριο την κερδοφορία των τραπεζών, νοµοθετεί ενάντια στην
ευηµερία των πολλών. 

Και κλείνω µε το εξής: Η σύµβαση δεν λέει κουβέντα για τους
εργαζόµενους στις δύο τράπεζες. Ούτε στην επιτροπή ακούσαµε
τίποτα. Τόσοι φορείς ήρθαν, οι εκπρόσωποι των τραπεζών χθες,
κουβέντα. Θα διατηρηθούν -δεσµευθείτε σήµερα- οι θέσεις ερ-
γασίας και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων; Θα έχουµε ή όχι
συρρίκνωση του δικτύου; Θα διατηρηθούν τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων; Θα έχουµε ή όχι πάλι προγράµµατα εθελούσιας,
απολύσεις και τα λοιπά; Θα το παρακολουθούµε σε κάθε περί-
πτωση. 

Συµπερασµατικά προτείνουµε το εξής: Αντί να διασώζονται
τράπεζες που αποτελούν µέρος του προβλήµατος, πρώτον, να
επιστραφούν τα κλεµµένα αποθεµατικά των µηχανικών και να δο-
θούν γενναίες αυξήσεις στις συντάξεις. 

Δεύτερον, να απαλλαγούν τα νοικοκυριά από την εξυπηρέτηση
του δυσβάσταχτου ιδιωτικού χρέους, ιδιαίτερα όσον αφορά τις
τράπεζες, αλλά και τα ασφαλιστικά ταµεία και την εφορία, γιατί
έχουν υπερχρεωθεί χωρίς να φταίνε. Δεν ευθύνονται οι εργαζό-
µενοι που κόπηκε το δέκατος τρίτος και δέκατος τέταρτος µι-
σθός, ούτε οι συνταξιούχοι που τους κόπηκαν οι συντάξεις. Δεν
ευθύνονται τα λαϊκά στρώµατα για τη φοροεπιδροµή που υφί-
στανται από όλες τις κυβερνήσεις. Δεν ευθύνονται για την ακρί-
βεια και τις τρελές ανατιµήσεις, το κόστος της ενέργειας, τις
ιδιωτικοποιήσεις στον τοµέα της υγείας και της παιδείας. 

Στον αντίποδα αυτών των λογικών, η δικιά µας πρόταση, η πρό-
ταση του ΚΚΕ, είναι ότι πρέπει να διαγραφεί ένα σηµαντικό κοµ-
µάτι του χρέους που έχουν τα λαϊκά νοικοκυριά απέναντι στις
τράπεζες, για να µπορέσουν να ανασάνουν. Αλλά ο µόνος τρό-
πος να πάρουν ανάσα τα λαϊκά νοικοκυριά, οι νέες και οι νέοι επι-
στήµονες, οι αυτοαπασχολούµενοι και οι µισθωτοί της χώρας
µας, είναι σε σύγκρουση µε τις πολιτικές που µας έφεραν ως
εδώ, σε σύγκρουση µε τους µεγάλους οµίλους και την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η µόνη διέξοδος είναι η πάλη για µια
άλλη ανάπτυξη, µε επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες του
στον 21ο αιώνα. 

Φυσικά καταψηφίζουµε. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα από την Ελληνική Λύση ο κ. Βασίλειος Βι-

λιάρδος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουµε από την απα-

ράδεκτη διαδικασία που ακολουθήθηκε, έτσι ώστε να γνωρίζουν
όσοι πολίτες µας ακούν τις κυβερνητικές µεθοδεύσεις. Για ένα
τόσο σηµαντικό θέµα, λοιπόν, όπως η συγχώνευση της Τράπεζας
Αττικής µε την Παγκρήτια, µε µεγάλη ζηµιά για το δηµόσιο, έγινε
µία επιτροπή την Τρίτη, την Τετάρτη είχαµε συζήτηση µε τους
φορείς για περίπου τρεις ώρες και αµέσως µετά, προτού προλά-
βουµε καν να αφοµοιώσουµε αυτά που ειπώθηκαν, µια δεύτερη
τρίωρη επιτροπή και κατάργηση της τρίτης, ενώ σήµερα έχουµε
τη συζήτηση στην Ολοµέλεια και αύριο επιτροπή για το Υπερτα-
µείο. 

Δεν είναι αδιαφορία για τις απόψεις µας και ντροπή για τη δη-
µοκρατία; Δεν πρόκειται για µία κατεπείγουσα διαδικασία, που
θυµίζει τα µνηµόνια της τρόικα; 

Στις συζητήσεις τώρα, ο Υπουργός Οικονοµικών ισχυρίστηκε
πως χωρίς τη συγχώνευση, θα υπήρχε απώλεια καταθέσεων
ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίου, ενώ στην αιτιολογική έκθεση, υπάρ-
χει απειλή bail in µη εγγυηµένων καταθέσεων 909 εκατοµµυρίων
για την Τράπεζα Αττικής και 726 εκατοµµυρίων για την Παγκρήτια
ή ακόµη περισσότερα, εάν δεν θα µπορούσε το ΤΕΚΕ, το Ταµείο
Εγγύησης να καλύψει τις εγγυηµένες. 

Ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος το επιβεβαίωσε, προ-
σθέτοντας πως θα χανόταν πλέον 1,7 δισεκατοµµύριο από το Τα-
µείο Εγγύησης Καταθέσεων, θα προκαλούνταν bank run και
λοιπά, ενώ εάν δεν συγχωνεύονταν οι δύο τράπεζες, θα κατέρ-
ρεαν τόσο η µια όσο και η άλλη, µε ανυπολόγιστες επιπτώσεις
για ολόκληρο το τραπεζικό σύστηµα, οπότε για την ελληνική οι-
κονοµία. 

Είναι απαράδεκτο, κατά την άποψή µας, να διασπείρει πανικό
ένας κεντρικός τραπεζίτης, µε στόχο ενδεχοµένως τον εκβιασµό
της Κυβέρνησης και της συγχώνευσης φυσικά. Το µόνο που δεν
είπε, ήταν πως θα ξεσπούσε ο τρίτος παγκόσµιος πόλεµος! Αυτό,
τουλάχιστον, δεν το είπε. 

Οπότε εύλογα αναρωτηθήκαµε πώς είναι δυνατόν να διαπρα-
γµατεύτηκε µε αυτές τις παραδοχές η Κυβέρνηση µια καλή συµ-
φωνία, πόσω µάλλον µε την πεποίθηση πως δεν υφίσταται καµµία
εναλλακτική λύση, ενώ ο κ. Στουρνάρας ισχυρίστηκε πως δεν
υπάρχει χρόνος για να περιµένει, χωρίς όµως να αναφέρει τίποτα
για τις εποπτικές του ευθύνες, για το πώς έφτασαν και οι δύο
τράπεζες έως εδώ. Είναι συνηθισµένο πάντως να θέλουν να προ-
καλούν πανικό οι επενδυτές και οι σύµβουλοί τους, για να πετυ-
χαίνουν τους στόχους τους, όπως συνέβη µε το δήθεν Grexit, µε
τη φούσκα του 2008 στις Ηνωµένες Πολιτείες -δεν συµβαίνουν
µόνο εδώ- και αλλού, όχι όµως οι κεντρικοί τραπεζίτες µε στόχο
να βοηθήσουν ή να εκβιάσουν µια συγχώνευση. 

Από την άλλη πλευρά, όταν ρωτήσαµε τον κ. Στουρνάρα εάν
είναι ικανή η πλειοψηφική ιδιοκτησία να αντεπεξέλθει µε µία πολύ
µεγαλύτερη τράπεζα, µας απάντησε θετικά, ότι είναι ικανή, τε-
κµηριώνοντάς το µε το ότι η Παγκρήτια που της ανήκει, αγόρασε
την HSBC και µία ακόµη τράπεζα στη βόρεια Ελλάδα, έχοντας
επιτυχία. 

Πώς, όµως, ισχυρίστηκε κάτι τέτοιο, όταν τα κόκκινα δάνεια
της Παγκρήτιας είναι πάνω από 50%, όσο περίπου της Αττικής;
Είναι τεκµήριο ικανότητας κόκκινα δάνεια σε αυτό το ύψος και η
προβλεπόµενη κατάρρευση; Πώς επέτρεψε σε µια τράπεζα, που
κινδυνεύει να χρεοκοπήσει, την αγορά άλλων τραπεζών; Τι εί-
δους εποπτεία είναι αυτή; 

Όσον αφορά στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, ο
διοικητής του µάς είπε πως είναι σωστή η απόφαση, επειδή έχει
δύο µελέτες από σοβαρές εταιρείες συµβούλων, τις οποίες όµως
δεν µας έχει προσκοµίσει, επειδή ενδεχοµένως δεν είναι νόµιµο.
Πώς είναι δυνατόν, όµως, να κρίνουµε εµείς τη σύµβαση χωρίς
αυτές και µε ελάχιστη ενηµέρωση από την Κυβέρνηση; Δεν µας
έχει ενηµερώσει καν για την εκτιµώµενη αξία των δύο τραπεζών
ούτε για πολλά αλλά.  

Για να καταλάβει κανείς τώρα το θέµα, ο βασικός στόχος της
συγχώνευσης είναι η µείωση των κόκκινων δανείων των δύο τρα-
πεζών µέσω τιτλοποίησεων µε τη βοήθεια του «ΗΡΑΚΛΗΣ 3», δη-
λαδή ως συνήθως µε κρατικές εγγυήσεις όλων εµάς των φορο-
λογουµένων. Στη συνέχεια, αφού οι τιτλοποιήσεις θα εξανεµί-
σουν τα ίδια κεφάλαιά τους, διενεργείται αύξηση κεφαλαίου, µε
την οποία οι ιδιώτες της Παγκρήτιας, µε πολύ λιγότερα κεφάλαια,
παίρνουν την πλειοψηφία, ενώ το ΤΧΣ που θεωρητικά ανήκει στο
δηµόσιο -θεωρητικά µόνο- µε πολύ περισσότερο παραµένει µει-
οψηφικό ως µέτοχος. Ειδικότερα το ΤΧΣ, το Ταµείο Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας, θα εισφέρει καθαρά 475 εκατοµµύρια
ευρώ στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου, συν τη συµµετοχή του
ύψους 72,5% στη µεγαλύτερη τράπεζα, στην Αττικής, ενώ θα κα-
ταλήξει µε µειοψηφικό 35% έως 37% στο ενοποιηµένο σχήµα. 

Όµως, οι ιδιώτες της «THRIVEST» µε 120 έως 200 εκατοµµύρια
στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου, συν τις συµµετοχές τους στη
µικρότερη Παγκρήτια ύψους 43% και στην Αττικής µόλις 4,3%,
θα καταλήξουν από το 50% συν µία µετοχή της νέας τράπεζας,
έως το 58,5% φυσικά µε το τέχνασµα των Warrants, αφού από τα
κεφάλαια δεν βγαίνει µε τέτοια συµµετοχή. Σε αυτά τα ποσά δεν
υπολογίζουµε τα ίδια κεφάλαια που έχουν ήδη καταβάλει, όπου
για το ΤΧΣ είναι 997 εκατοµµύρια περίπου, ενώ για την «THRI-
VEST» µόλις 188 εκατοµµύρια. 

Εποµένως το ΤΧΣ, µε καταβεβληµένα 1,432 δισεκατοµµύρια,
θα πάρει το 35% έως 37% στη νέα τράπεζα, χωρίς βέβαια να συ-
νυπολογίζουµε την εµπορική αξία του 72,5% της Αττικής που συ-
νεισφέρει, ενώ η «THRIVEST» µε συνολικά 270 έως 350 εκατοµ-
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µύρια, χωρίς την εµπορική αξία και εδώ του 43% της Παγκρήτιας
και του 4,4 της Αττικής, το 50% έως 58%, δηλαδή τον πλήρη
έλεγχο της τράπεζας. Δεν είναι µια ενδιαφέρουσα συναλλαγή εις
βάρος του δηµοσίου;

Η εκτίµηση δε της αξίας του 100% της Παγκρήτιας, που τεκµη-
ριώσαµε στην επιτροπή, µε κριτήριο τα χρήµατα που έδωσε η
ίδια η «THRIVEST» για τις συµµετοχές της είναι 304 εκατοµµύρια
ευρώ και της Αττικής διπλάσια, 600 εκατοµµύρια ευρώ. Όσο πε-
ρίπου διαπραγµατευόταν στο χρηµατιστήριο πριν την κατάρ-
ρευση της µετοχής της λόγω της συµφωνίας, όπου έχασε
περίπου 160 εκατοµµύρια χρηµατιστηριακή αξία η Αττικής. Ως εκ
τούτου µία πολύ µικρότερη τράπεζα ελέγχει µία πολύ µεγαλύ-
τερη και εισηγµένη, δίνοντας επιπλέον πολύ λιγότερα χρήµατα.
Πώς είναι δυνατόν λοιπόν να συµφωνήσει κάποιος;

Από την οπτική γωνία των κόκκινων δανείων, σύµφωνα µε την
αξιολόγηση που προηγήθηκε της σύµβασης συγχώνευσης, τα
κόκκινα δάνεια της Αττικής υπολογίστηκαν στα 2,3 δισεκατοµµύ-
ρια, ενώ της Παγκρήτιας στο 1,37 δισεκατοµµύρια. Εν προκει-
µένω όµως µε κριτήριο την πρόσφατη µελέτη της DBRS η
τιτλοποίηση των 2,3 δισεκατοµµυρίων κόκκινων δανείων της Ατ-
τικής θα προκαλούσε ζηµιά 400 εκατοµµυρίων, ενώ των 1,37 δι-
σεκατοµµυρίων της Παγκρήτιας θα προκαλούσε ζηµιά 420
εκατοµµυρίων, δηλαδή µεγαλύτερη. Εποµένως, παρά το ότι και
το χαρτοφυλάκιο της Παγκρήτιας είναι χειρότερο από της Αττι-
κής, η σχέση ανταλλαγής είναι πολύ υπέρ της Παγκρήτιας των
επενδυτών άρα ξανά εις βάρος της Αττικής και κατ’ επέκταση του
δηµοσίου. 

Όσον αφορά στον ΕΦΚΑ, που συµµετείχε µε 40 εκατοµµύρια
στην πριν από έναν χρόνο αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της Ατ-
τικής και θα εισφέρει ακόµη 48 εκατοµµύρια στην αύξηση µετο-
χικού κεφαλαίου της νέας τράπεζας, θα περιοριστεί σε ένα
ποσοστό της τάξεως του 3% έως 3,5%. 

Τέλος, στη χειρότερη κατάσταση όλων είναι το ΤΣΜΕΔΕ, το
κάποτε πανίσχυρο ταµείο των µηχανικών, το οποίο από περίπου
ένα δισεκατοµµύριο που έχει καταβάλει στην Αττικής από το
1996 και µετά θα πρέπει σήµερα να δώσει ακόµη 12 εκατοµµύρια.
Για ποιον λόγο; Εάν αποφασίσει να συµµετέχει µε µόλις 1,2% στη
νέα τράπεζα. Είναι τεράστια η ζηµιά που έχει υποστεί. 

Σε κάθε περίπτωση αναλύσαµε όποια δεδοµένα µας δόθηκαν
και κάποια άλλα που βρήκαµε µόνοι µας από την οπτική γωνία
του µετόχου της Τράπεζας Αττικής µέσω του ΤΧΣ καθώς επίσης
από τις ανάγκες ανάπτυξης της οικονοµίας µας που ενδεχοµένως
θα εξυπηρετούσε αυτή η συναλλαγή έστω µε οικονοµικό κόστος
για το δηµόσιο, συµπεραίνοντας ότι η συναλλαγή δεν δικαιολο-
γείται για καµµία από τις δύο οπτικές γωνίες, όπως τεκµηριώ-
σαµε στις επιτροπές. 

Όσον αφορά δε στους ισχυρισµούς περί πέµπτου τραπεζικού
πόλου, που θα έχει ως αποτέλεσµα την πρόκληση ανταγωνισµού
στην αγορά, είναι κάτι παραπάνω από ανέκδοτο, αφού οι δύο
τράπεζες είναι οντότητες µικρού και µη συγκρίσιµου µεγέθους,
πολύ µακριά από τον ανταγωνισµό των τεσσάρων συστηµικών
που έχουν µερίδιο αγοράς 96%, δηλαδή µονοπώλιο, ενώ η Αττι-
κής και η Παγκρήτια µαζί µόλις 2,5%. 

Εµείς, πάντως, έχουµε αναλύσει πολλές φορές το σκανδαλώ-
δες πλαίσιο της δήθεν διάσωσης του τραπεζικού συστήµατος µε
τις διαδοχικές ανακεφαλαιοποιήσεις, όπου χάθηκαν τα χρήµατα
των Ελλήνων, αφού δεν αναπληρώθηκαν ποτέ. Ακόµη χειρότερα
οι τράπεζες συνεχίζουν να λειτουργούν µε αφορολόγητο καθε-
στώς, αλλά µε νέους µετόχους, ενώ µας έχουν κοστίσει σχεδόν
100 δισεκατοµµύρια ευρώ, εάν συµπεριλάβουµε τον αναβαλλό-
µενο φόρο, το «hive down» και τα τρία σχέδια «ΗΡΑΚΛΗΣ». Εδώ
δεν αναφέρουµε καθόλου τα 300 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις που
τους έχει δώσει το κράτος από το 2009 µέχρι το 2019 τα οποία
βέβαια επιστράφηκαν, αλλά παρ’ όλα αυτά βοηθήθηκαν οι τρά-
πεζες. Όσον αφορά δε στα κόκκινα δάνεια απλά µετακινήθηκαν
από τις τράπεζες στις συντεταγµένες τους εταιρείες διαχείρισης
µε τις οποίες επίσης κερδοσκοπούν. 

Εµείς είχαµε τοποθετηθεί από την αρχή υπέρ ενός άλλου µο-
ντέλου επίλυσης του τραπεζικού προβλήµατος, του αµερικανικού
µοντέλου του 1930, το οποίο τελικά δεν ζηµίωσε ούτε το κράτος
ούτε τους πολίτες. Είναι δε ενδεικτικό της αδιαφορίας για το δη-

µόσιο το ότι µε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» όταν καταπίπτουν οι εγ-
γυήσεις και τις πληρώνουµε όλοι εµείς οι φορολογούµενοι δεν
λαµβάνει τα σπίτια το δηµόσιο, αυτός που εγγυάται. Αυτό συµ-
βαίνει σε µία στεγαστική αγορά που έχει πρόβληµα, ενώ επικρα-
τεί µια ληστρική διαδικασία πλειστηριασµών, όπου σύµφωνα µε
τις αξιολογήσεις της Ευρώπης οι µισοί καταλήγουν άγονοι, ενώ
από αυτούς που ολοκληρώνονται µεγάλο µέρος των ακινήτων
οδηγούνται στις επισπεύδουσες τράπεζες. 

Εκτός αυτού υποστηρίζουµε τη συµµετοχή του δηµοσίου στον
τραπεζικό χώρο όχι µόνο έως ότου αποζηµιωθεί για τα κεφάλαια
που παρείχε, όπως συνέβη στις Ηνωµένες Πολιτείες µετά την
κρίση του 2008, -εκεί κέρδισε το κράτος από τις τράπεζες- αλλά
επιπλέον για να είναι σε θέση να παρεµβαίνει στην αγορά. Θεω-
ρούµε άλλωστε πως είναι εξαιρετικά αναγκαίο για την οικονοµία
µας, έτσι ώστε να αποφευχθούν ανάλογες συνθήκες όπως αυτές
που διαπιστώνονται στο Χρηµατιστήριο Ενέργειας, όπου είναι κυ-
ριολεκτικά ανεξέλεγκτη η αισχροκέρδεια -όχι η κερδοσκοπία,
αλλά η αισχροκέρδεια- αφού ελέγχεται από τους πέντε ή έξι ολι-
γάρχες που αποµυζούν συστηµατικά τους Έλληνες. 

Γενικότερα, πάντως, για τις συστηµικές τράπεζες τα έσοδά
τους από προµήθειες αντιπροσωπεύουν το 16,18% των οργανι-
κών εσόδων τους, ενώ ο ευρωπαϊκός µέσος όρος διαµορφώθηκε
το 2023 στο 28,1%. Έτσι οι τράπεζες ισχυρίζονται ότι οι προµή-
θειες που χρεώνουν είναι χαµηλές σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση -το ακούσαµε και εδώ- οπότε άδικα κατηγορούνται και
πρέπει να αυξήσουν τις προµήθειες. Η αλήθεια είναι όµως ότι οι
ευρωπαϊκές τράπεζες εισπράττουν το µεγαλύτερο µέρος των
εσόδων τους από προµήθειες που αφορούν προϊόντα διαχείρι-
σης περιουσίας προφανώς κυρίως των πλουσίων, ενώ οι ελληνι-
κές τράπεζες από τις πληρωµές των φτωχών, οι οποίες στις
περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες προσφέρονται, και σωστά, συ-
νήθως δωρεάν. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι για να στείλει κάποιος χρήµατα, για
παράδειγµα 1.000 ευρώ µε έµβασµα on line τιµολογείται από 1,2
έως 1,4 ευρώ κατά µέσο όρο. Η τραπεζική ασυδοσία φαίνεται
ακόµη καλύτερα από το ότι η προµήθεια που εισπράττεται για το
εισερχόµενο έµβασµα, δηλαδή όταν κάποιος λαµβάνει χρήµατα,
στοιχίζει από 3 έως 5 ευρώ ανάλογα µε την τράπεζα για ποσόν
1.000 έως 5.000 ευρώ, ενώ σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση
είναι δωρεάν. Με απλά λόγια οι ελληνικές τράπεζες χρεώνουν
διπλά τους πολίτες τόσο τους αποστολείς εµβασµάτων όσο και
τους παραλήπτες έως και 6,4 ευρώ κατά µέσον όρο ανά έµβασµα
on line, από το διαδίκτυο. 

Έτσι τα έσοδά τους από προµήθειες έφτασαν στο υπέρογκο
ποσόν των 1,85 δισεκατοµµυρίου το 2023, 1,85 δισεκατοµµύριο
µόνο από προµήθειες, υπενθυµίζοντας πως τα κέρδη τους το
2022 ήταν 3,4 δισεκατοµµύρια και το 2023 στα 3,8 δισεκατοµµύ-
ρια για τα οποία µάλιστα δεν πληρώνουν ούτε ένα ευρώ φόρους
λόγω του αναβαλλόµενου. Ποιος καλύπτει τη διαφορά της µη επι-
βολής φόρου στα 7,2 δισεκατοµµύρια τραπεζικά κέρδη δύο µόνο
ετών; Όλοι εµείς που διασώσαµε τις τράπεζες για να µας λη-
στεύουν και να πλειστηριάζουν τα σπίτια µας, τα οποία συνήθως
αγοράζουν οι ίδιες ή οι θυγατρικές τους. Οι τράπεζες δε είναι
ξανά οι βασικές αγοράστριες των οµολόγων του δηµοσίου, δη-
λαδή του χρέους που συσσωρεύει ξανά το κράτος, έχοντας φτά-
σει πρόσφατα στα 405,5 δισεκατοµµύρια, αφού αυξήθηκε κατά
50,5 δισεκατοµµύρια µόνο στα τελευταία τέσσερα χρόνια.

Όσον αφορά στην εποπτική τους αρχή, την Τράπεζα της Ελ-
λάδος, που είναι ασφαλώς συνεργός στη ληστεία των προµη-
θειών, ελπίζουµε να ελέγχει τι συµβαίνει µε τον τραπεζικό
δανεισµό προς το δηµόσιο και µε τα swaps, ενώ η Επιτροπή
Ανταγωνισµού µάλλον µας κοροϊδεύει όσον αφορά στην ύπαρξη
τραπεζικού καρτέλ, επιβάλλοντας στις τράπεζες ένα προσχηµα-
τικό πρόστιµο της τάξεως των 40 εκατοµµυρίων µετά από πολυε-
τείς έρευνες σε κέρδη και µάλιστα αφορολόγητα 7,2 δισεκατοµ-
µυρίων, δηλαδή µόλις 0,55% των κερδών µόνο δύο ετών.

Τώρα, δήθεν, ερευνά γιατί όλες οι τράπεζες µαζί προσφέρουν
σχεδόν µηδενικά επιτόκια καταθέσεων και αν λειτουργούν ως
καρτέλ, δηλαδή, όπως λέµε στην καθοµιλουµένη, «τι κάνει νιάου-
νιάου» στα κεραµίδια. Το ερευνά όµως.

Με τέτοιες απαράδεκτες τραπεζικές µεθόδους αφ’ ενός µεν
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τροφοδοτείται η ακρίβεια, που έχει εξαθλιώσει τα νοικοκυριά, αφ’
ετέρου οδηγούνται στη χρεοκοπία οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
ενώ φυσικά είναι αδύνατον µε αυτόν τον τρόπο να επιτευχθεί βιώ-
σιµη ανάπτυξη. Πόσω µάλλον εάν συµπεριλάβει κανείς την υπερ-
φορολόγηση των Ελλήνων µε την προκαταβολή φόρου, µε τα
απαράδεκτα τεκµήρια, µε τον ίδιο ΦΠΑ στις αυξηµένες τιµές και
ούτω καθεξής επιπλέον στο εξωπραγµατικό κόστος ενέργειας,
καυσίµων κ.λπ., ειδικά σε σχέση µε τους µισθούς εξαθλίωσης των
Ελλήνων. Παραµένουµε προτελευταία χώρα στην Ευρώπη µε τε-
λευταία την Βουλγαρία, αν είναι δυνατόν. 

Κλείνοντας, για όλους τους λόγους που αναφέραµε εδώ, πολύ
περισσότερους στις επιτροπές, όπου θέσαµε πολλά ερωτήµατα
στους Υπουργούς χωρίς να απαντηθεί σχεδόν κανένα, θα ήµα-
σταν ανεύθυνοι εάν στηρίζαµε τη συγχώνευση µε την έννοια πως
είναι εις βάρος ξανά του δηµοσίου. Το χειρότερο είναι βέβαια
πως η οικονοµία µας βαδίζει από το κακό στο χειρότερο µε κρι-
τήριο κυρίως το αυξανόµενο ξανά έλλειµµα του εµπορικού µας
ισοζυγίου -έχει εκτοξευθεί ξανά στα ύψη- καθώς επίσης του ισο-
ζυγίου εξωτερικών συναλλαγών στα 9,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
στο πεντάµηνο. Θα φτάσουµε δηλαδή ξανά τα ελλείµµατά µας
το 2022 στην εποχή της ενεργειακής κρίσης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Αριστερά ο ειδικός αγορητής
κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω αυτή την

τοποθέτηση µε µια αναφορά στην ιστορία, διότι κατά τη χθεσινή
ακρόαση φορέων, αλλά και κατά την τοποθέτηση στην τρίτη συ-
νεδρίαση της επιτροπής του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά όπως επισήµανε και ο κ. Καζαµίας από την Πλεύση Ελευ-
θερίας κατά τη χθεσινή ή προχθεσινή οµιλία του κ. Μητσοτάκη,
υπάρχει µια επιχείρηση από τη µεριά της Κυβέρνησης, αλλά και
του κεντρικού τραπεζίτη, του κ. Στουρνάρα, να ξαναγραφτεί η
ιστορία. 

Η κοινή τοποθέτηση όλων είναι ότι η τραπεζική κρίση στην Ελ-
λάδα ξεκινά το 2015. Διαγράφεται δηλαδή όλη η πρώτη περίοδος
της µνηµονιακής πολιτικής από το 2010 µέχρι τα τέλη του 2014,
σαν να µην υπήρξε, σαν να µην έγινε ποτέ. Με αυτή την έννοια
θα ήθελα να δώσω µια απάντηση σε σχέση µε αυτή την προσπά-
θεια να ξαναγραφτεί η τραπεζική και οικονοµική ιστορία της
χώρας. 

Αν πράγµατι η κρίση του τραπεζικού συστήµατος στην Ελλάδα
ξεκινά το 2015, πρέπει κάποιος να εξηγήσει για ποιον λόγο τόσο
το 2012 όσο και το 2014 έγιναν δύο ανακεφαλαιοποιήσεις σε
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και µε τους όρους τους οποί-
ους έγιναν. Πριν από αυτό θα πρέπει να εξηγήσει πώς είναι δυ-
νατόν τα κόκκινα δάνεια το 2008 να κινούνταν περίπου στα 14,5
δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ στα µέσα περίπου του 2014 να είχαν
επταπλασιαστεί κινούµενα περίπου στο ποσό των 97,7 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, από 14 δισεκατοµµύρια ευρώ τα κόκκινα δάνεια
το 2008 σχεδόν 100 δισεκατοµµύρια το 2014. Αυτό δεν σας θυ-
µίζει τραπεζική κρίση; 

Για ποιον λόγο, αν δεν υπήρχε τραπεζική κρίση, το δηµόσιο
αναγκάστηκε να βάλει 25 δισεκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες µε
την ανακεφαλαιοποίηση του 2012 την ώρα που οι ιδιώτες συνει-
σέφεραν µόνο 3 δισεκατοµµύρια ευρώ; Και για ποιον λόγο, αν
δεν υπήρχε τραπεζική κρίση, οδηγηθήκαµε σε δεύτερη ανακεφα-
λαιοποίηση το 2014, όπου και υποτιµήθηκαν οι συµµετοχές του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας στις συστηµικές τρά-
πεζες; Όλα αυτά δεν µπορούν να απαντηθούν και να εξηγηθούν
µε βάση αυτό το αφήγηµα το οποίο προσπαθείτε να προωθήσετε,
ότι δηλαδή η τραπεζική κρίση ξέσπασε το 2015. Αυτά για την
ιστορία. 

Ποια είναι η σηµερινή κατάσταση του τραπεζικού συστήµατος,
κύριε Υπουργέ, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, γιατί αυτά είναι τα κρίσιµα στη σηµερινή συζήτηση.

Το πρώτο δεδοµένο, το οποίο είναι πανθοµολογούµενο αφορά
το γεγονός ότι οι τράπεζες δεν παίζουν τον χρηµατοδοτικό τους
ρόλο στην ελληνική οικονοµία. Αυτή τη στιγµή περίπου το 85%
µε 90% των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων είναι πλήρως απο-
κλεισµένες από το τραπεζικό σύστηµα την ίδια στιγµή που και οι
πολίτες είναι σε εξαιρετικά δυσχερή θέση σε σχέση µε τη δυνα-
τότητά τους να λαµβάνουν νέα δάνεια από τις τράπεζες. 

Αντίθετα, αυτοί οι οποίοι έχουν την προνοµιακή πρόσβαση στο
τραπεζικό σύστηµα είναι οι µεγάλες και πολύ µεγάλες επιχειρή-
σεις και επιχειρηµατικοί όµιλοι την ίδια στιγµή που έχουν προνο-
µιακή πρόσβαση και στα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. Άρα, λοιπόν, δηµιουργείται, αν θέλετε, µια συν-
θήκη ροής της χρηµατοδότησης προς µεγάλες και πολύ µεγάλες
επιχειρήσεις την ίδια ώρα που η κοινωνική πλειοψηφία µένει απο-
κλεισµένη από το τραπεζικό σύστηµα. Με αυτή την έννοια παν-
θοµολογείται ότι το τραπεζικό σύστηµα δεν παίζει τον χρηµατο-
δοτικό του ρόλο στην ελληνική οικονοµία. 

Την ίδια στιγµή οι τράπεζες σηµειώνουν το ένα ρεκόρ κερδών
µετά το άλλο. Μόνο για την περίοδο 2022-2023 τα κέρδη των συ-
στηµικών τραπεζών κινούνταν περίπου στα 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Και το µεγάλο ερώτηµα είναι από πού προκύπτουν αυτά
τα τεράστια τραπεζικά κέρδη, αυτά τα οποία έχουν χαρακτηρι-
στεί και ως αποτέλεσµα της απληστίας και της αισχροκέρδειας
στην πραγµατικότητα των τραπεζών απέναντι στους πολίτες και
τις µικρές επιχειρήσεις. 

Τα κέρδη που προκύπτουν από δύο κυρίως πηγές. Η πρώτη
πηγή είναι η τεράστια ψαλίδα µεταξύ του επιτοκίου χορηγήσεων
και του επιτοκίου καταθέσεων, η οποία είναι αυτή τη στιγµή η µε-
γαλύτερη σε ολόκληρη την Ευρωζώνη. Το δεύτερο αφορά στις
ληστρικές προµήθειες τις οποίες οι τράπεζες χρεώνουν στους
πελάτες τους πράγµα το οποίο και εκτοξεύει την κερδοφορία
τους. 

Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για το γεγονός ότι
οι τράπεζες έχουν καθαρίσει από τα κόκκινα δάνεια τα οποία επι-
βάρυναν τους ισολογισµούς τους. Αυτό το οποίο δεν λέει είναι
ότι αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα στο σύνολο των δανείων το 70%
εξακολουθούν να είναι κόκκινα. Απλώς έχουν µεταβιβαστεί από
τις τράπεζες στις εταιρείες διαχείρισης και την ίδια στιγµή έχουν
απολύτως απελευθερωθεί οι όροι των πλειστηριασµών χωρίς
καµµία προστασία της πρώτης κατοικίας. Αυτή είναι η συνθήκη
που επικρατεί σήµερα στο τραπεζικό σύστηµα.

Έχει ευθύνη η Κυβέρνηση; Προφανώς έχει ευθύνη η Κυβέρ-
νηση διότι δεν παρεµβαίνει. Αυτό το οποίο ισχυρίζεται είναι ότι
δεν έχει εργαλεία παρέµβασης. Κατ’ αρχάς να πούµε κάτι σε
σχέση µε τα εργαλεία παρέµβασης. Είναι προφανές ότι όταν η
Νέα Δηµοκρατία στη συγκυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου συµφω-
νούσε ώστε οι ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών να γίνουν µε
χρήµατα µεν του δηµοσίου, αλλά χωρίς το δηµόσιο να πάρει µε-
τοχές µε δικαίωµα ψήφου, είναι προφανές ότι έβαλε και εκείνη
το χεράκι της ώστε να αποµειώσει τη δυνατότητα παρέµβασης
του ελληνικού δηµοσίου στο τραπεζικό σύστηµα. Είναι η µόνη
χώρα η Ελλάδα σε ολόκληρη την Ευρώπη όπου υπήρξαν τέτοιου
τύπου ανακεφαλαιοποιήσεις του τραπεζικού συστήµατος χωρίς
να υπάρξουν και αλλαγές στη διακυβέρνηση των τραπεζών και
στις διοικήσεις των τραπεζών. Οι ίδιοι άνθρωποι που διοικούσαν
τις τράπεζες πριν από τη χρηµατοπιστωτική κρίση διοικούν τις
τράπεζες και µετά τη χρηµατοπιστωτική κρίση. Σε αντίθεση µε
ό,τι συµβαίνει σε όλες τις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης είτε µι-
λάµε για τη Μεγάλη Βρετανία, είτε µιλάµε για την Ιρλανδία, είτε
µιλάµε για την Ισπανία, είτε µιλάµε για την Πορτογαλία, είτε πά-
ρετε όποιο παράδειγµα θέλετε. 

Έχει λοιπόν εργαλεία το ελληνικό δηµόσιο για να παρέµβει;
Κατ’ αρχάς διαρκώς προχωρά σε αποεπένδυση µέσω των συναλ-
λαγών του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας στις τρά-
πεζες, αποµειώνοντας τη δυνατότητά του να παίξει τον κύριο
ρόλο του. Παρ’ όλα αυτά όµως αυτή τη στιγµή να υπενθυµίσουµε
στην Κυβέρνηση ότι υπάρχουν εργαλεία παρέµβασης και αυτό
διότι το 50% των ιδίων κεφαλαίων των τραπεζών αυτή τη στιγµή
που µιλάµε προέρχεται από τη ρύθµιση του αναβαλλόµενου
φόρου. Αυτό είναι το 50% των ιδίων κεφαλαίων των τραπεζών.
Με δεδοµένη αυτή τη συνθήκη είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση
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έχει εργαλεία πίεσης απέναντι στις διοικήσεις των τραπεζών για
να µαζέψει την κατάσταση, να περιορίσει τους όρους κερδοφο-
ρίας και να σπάσει το καρτέλ. Απλούστατα δεν θέλει να το κάνει.
Επιλέγει να µη το κάνει. Αυτή, λοιπόν, είναι η κατάσταση του τρα-
πεζικού συστήµατος σήµερα, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρ-
νησης Νέας Δηµοκρατίας. Και µέσα σε αυτή τη συνθήκη θέλετε
να προχωρήσετε στη συγχώνευση της Αττικής µε την Παγκρήτια. 

Ποια είναι τα επιχειρήµατα της Κυβέρνησης; Επιχείρηµα
πρώτο: Δεν υπάρχει άλλη εναλλακτική λύση και δεν υπάρχει και
ενδιαφέρον από άλλους ιδιώτες επενδυτές. Αυτός είναι ο ισχυ-
ρισµός της Κυβέρνησης και της Τράπεζας της Ελλάδος. Αυτό
που πρέπει να σηµειώσουµε εδώ είναι ότι πρέπει να στηριχθούµε
αποκλειστικά και µόνο στον λόγο σας για να τεκµηριώσουµε την
αλήθεια αυτού του ισχυρισµού.

Δεν υπάρχει κανένα έγγραφο το οποίο να αποδεικνύει αυτόν
τον ισχυρισµό και οποιοδήποτε έγγραφο σας έχει ζητηθεί, έχετε
αρνηθεί να το δώσετε. Άρα, λοιπόν, για ποιον λόγο θα πρέπει να
πιστέψουµε την Κυβέρνηση, επειδή λέει πάντοτε την αλήθεια, για
την καλή µας την καρδιά; Για ποιον λόγο πρέπει να βασιστούµε
αποκλειστικά και µόνο στον λόγο της Κυβέρνησης και να αποδε-
χτούµε αυτόν τον ισχυρισµό; Κανένας λόγος δεν υπάρχει.

Επιχείρηµα δεύτερο. «Δεν µπορεί να εφαρµοστεί η λύση της
απορρόφησης, γιατί δεν καλύπτεται από το άρθρο 145β του
νόµου του 2014». Το θέµα εδώ είναι το εξής: Γιατί δεν αλλάζετε
το άρθρο 145β του νόµου του 2014, έτσι ώστε να µπορέσετε να
ανοίξετε τη δίοδο µιας άλλης εναλλακτικής λύσης; Απλούστατα
γιατί δεν θέλετε. Δεν υπάρχει κάτι που να σας περιορίζει, απολύ-
τως τίποτα. Εποµένως µας λέτε ότι δεν υπάρχει άλλη εναλλα-
κτική, διότι εσείς οι ίδιοι εγκλωβίζετε τον εαυτό σας -εγκλωβίζετε
τρόπος του λέγειν- σε αυτήν τη µοναδική εναλλακτική.

Επιχείρηµα τρίτο. Δεν µπορεί να διασώσει µόνο του το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας το δηµόσιο, την τράπεζα,
γιατί αυτό έρχεται σε αντίθεση όχι µε τον FSM -ο οποίος δεν έχει
λόγο εδώ, γιατί δεν πρόκειται για συστηµικές τράπεζες- αλλά µε
το δίκαιο του ανταγωνισµού». Αυτό το οποίο αποσιωπάται, όµως,
είναι ότι σε τέτοιες περιπτώσεις το δίκαιο του ανταγωνισµού δεν
είναι απολύτως δεδοµένο και το ποια λύση τελικά θα εφαρµοστεί
προκύπτει µε ad hoc συνοµιλίες και διαπραγµατεύσεις µε την «DI-
GICOP». Αυτό δεν το λέτε και δεν λέτε ότι το δίκαιο του ανταγω-
νισµού επιτρέπει υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις τη συµµετο-
χή αποκλειστικά και µόνο του δηµοσίου για τη διάσωση µη συ-
στηµικών τραπεζών, αλλά αυτό προϋποθέτει πολιτική βούληση
και διάθεση διαπραγµάτευσης της Κυβέρνησης µε τη διεύθυνση
ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διαπραγµάτευση στην
οποία δεν έχετε καµµία διάθεση να µπείτε, διότι πολύ απλά θέ-
λετε να ιδιωτικοποιήσετε την τράπεζα.

Η δεύτερη -αν θέλετε- δέσµη επιχειρηµάτων αφορά στις συνέ-
πειες που θα έχει η µη συγχώνευση των δύο τραπεζών, της Πα-
γκρήτιας και της Αττικής. Το µόνο που δεν µας έχετε πει είναι ότι
θα πέσει ο ουρανός στο κεφάλι µας. Θα γίνει bank run, θα χρεο-
κοπήσει η Αττικής, θα χρεοκοπήσει η Παγκρήτια, στη συνέχεια
θα χρεοκοπήσουν και οι υπόλοιπες τέσσερις συστηµικές τράπε-
ζες, στη συνέχεια θα καταρρεύσει δηµοσιονοµικά η τόσο ισχυρή
ελληνική οικονοµία µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας και τελικά θα οδηγηθούµε σε νέο µνηµόνιο.
Αυτό µας λέτε χοντρικά. Νοµίζω ότι είναι τόσο υπερβολικό το επι-
χείρηµα και έρχεται και σε πλήρη αντίθεση µε όλη την αφήγηση
περί ισχυρής ελληνικής οικονοµίας την οποία προσπαθείτε εν
πάση περιπτώσει να διαµορφώσετε όλα αυτά τα τελευταία χρό-
νια.

Δεν γίνεται µια τράπεζα του µεγέθους της Attica Bank, όταν τα
τελευταία δέκα χρόνια έχουν απορροφηθεί δεκάδες τράπεζες -
όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη- λόγω
του προβλήµατος των κόκκινων δανείων, δεν γίνεται η διάσωση
µιας τράπεζας µε κάποια άλλη εναλλακτική να οδηγήσει σε αυτόν
τον κατακλυσµό τον οποίο περιγράφετε. Νοµίζω ότι όλη αυτή η
επιχειρηµατολογία θυµίζει τις αλήστου µνήµης κινδυνολογίες της
εποχής του πρώτου και του δεύτερου µνηµονίου, κύριε Χατζη-
δάκη.

Για να δούµε, όµως, τι προβλέπει η παρούσα συµφωνία. Διότι
πράγµατι είναι κατά τι παράδοξο το ΤΧΣ µαζί µε τον ΕΦΚΑ -εγώ

µιλάω για τους συγκεκριµένους όρους της σηµερινής συµφω-
νίας, να σας κάνω αυτό το χαρτί- να συνεισφέρουν 500 εκατοµ-
µύρια ευρώ και ο ιδιώτης 200 εκατοµµύρια ευρώ και να καταλή-
γουµε σε µια µετοχική σύνθεση µε δεδοµένη δε και την αξία των
τραπεζών όπου το ελληνικό δηµόσιο θα καταλήξει µε 35% στην
καλύτερη περίπτωση και ο ιδιώτης µε 58,5% στη νέα µετοχική
σύνθεση που θα προκύψει.

Και αναρωτιέται κανείς: Με τι είδους µαθηµατικά γίνεται αυτό;
Διότι ο ιδιώτης έχει το 43% της Παγκρήτιας και έχει και 4% περί-
που 5% στην Αττικής. Δεν είναι δυνατόν το δηµόσιο να βάζει δυό-
µισι φορές τα λεφτά που βάζει ο ιδιώτης και να καταλήγει µε τη
µισή συµµετοχή στη νέα µετοχική σύνθεση. Κάτι εδώ πρέπει να
υπάρχει που να εξηγεί αυτή την παράδοξη, εν πάση περιπτώσει,
εξίσωση. Αυτό που εξηγεί την παράδοξη εξίσωση είναι δύο πρά-
γµατα: Πρώτον, ότι το ΤΧΣ µετά την ανακεφαλαιοποίηση θα µε-
ταβιβάσει χωρίς επιβάρυνση του ιδιώτη εκατόν ογδόντα εκατοµ-
µύρια µετοχές αξίας 180 εκατοµµυρίων στον επενδυτή και, δεύ-
τερον, είναι η κλασική τεχνική των warrants όπου το ελληνικό δη-
µόσιο αντί να αγοράζει µετοχές, αγοράζει δικαιώµατα και µε
αυτόν τον τρόπο αποµειώνει τη συµµετοχή του στο συνολικό κε-
φάλαιο. Είναι ακριβώς αυτός ο λόγος που η σύµβαση αυτή έρ-
χεται προς κύρωση στη Βουλή, κύριε Χατζηδάκη, διότι ξέρετε ότι
εδώ υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα.

Ποια είναι η απάντηση της Κυβέρνησης; Ότι το Ταµείο Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας θα έχει όφελος σε βάθος δεκαετίας,
δηλαδή ότι οι µετοχές τις οποίες αγοράζει θα αυξήσουν την αξία
τους µέχρι το 2034, όπου θα τις πουλήσει και θα βγάλει από 1,2
έως 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Φέξε µου και γλίστρησα! Αυτή
είναι η απάντηση της Κυβέρνησης.

Τρίτο επιχείρηµα της Κυβέρνησης είναι ότι µε τη δηµιουργία
του πέµπτου πυλώνα, θα λειτουργήσει επιτέλους ο ανταγωνισµός
στο τραπεζικό σύστηµα. Και αναρωτιέται κανείς, γιατί δεν δου-
λεύει ο ανταγωνισµός µε τέσσερις τράπεζες και θα δουλέψει µε
πέντε; Κατ’ αρχάς να πούµε ότι ο ανταγωνισµός δεν δουλεύει
ποτέ. Αλλά ακόµα και αν το παραβλέψουµε αυτό, θα σας πω ότι
ο λόγος για τον οποίο δεν θα δουλέψει ο ανταγωνισµός είναι προ-
φανής. Δεν πρόκειται να δουλέψει, διότι είναι πρόσχηµα το επι-
χείρηµα και είναι πρόσχηµα διότι αν η Κυβέρνηση ήθελε να θέσει
όρια στην τραπεζική απληστία, είχε και έχει τα εργαλεία για να
το κάνει, απλώς δεν θέλει να το κάνει.

Θέλω, όµως, να κλείσω αυτή τη συζήτηση µε τις ευθύνες της
Κυβέρνησης για τη σηµερινή κατάσταση της Τράπεζας Αττικής -
και φυσικά του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος-, ευθύνες τις
οποίες προσπαθεί η Κυβέρνηση εντέχνως να αποσιωπήσει, όπως
τις αποσιωπά και ο κ. Στουρνάρας. Διότι αυτά που έχουν γίνει
από το 2020 και µετά στην Τράπεζα Αττικής είναι δραµατικά.

Από το 2020 και µετά, µέσω πρωτόγνωρων διαδικασιών, δηµι-
ουργήθηκε ένα κεφαλαιακό κενό το οποίο επιβεβαιώθηκε το 2022
ύψους 615 εκατοµµυρίων ευρώ. Πώς δηµιουργήθηκε αυτό το κε-
φαλαιακό κενό; Μέσω της διαχείρισης από την εταιρεία «Θεά Άρ-
τεµις», η οποία αφού ρευστοποίησε τα ενέχυρα των δανείων της
Τράπεζας Αττικής, στη συνέχεια µεταβίβασε το σύνολο του χαρ-
τοφυλακίου των δανείων στην Τράπεζα Αττικής χωρίς τα ενέχυρα
και ενώ δεν είχε δώσει ούτε ένα ευρώ στην Τράπεζα Αττικής από
τη ρευστοποίηση των ενεχύρων. Έτσι, λοιπόν, προκύπτει το κε-
φαλαιακό κενό των 615 εκατοµµυρίων ευρώ της Τράπεζας Αττι-
κής, το οποίο έρχεται να καλύψει το ελληνικό δηµόσιο µε την
παρούσα συγχώνευση.

Και αναρωτιέται κανείς: Θα ζητηθούν ευθύνες γι’ αυτή τη δια-
χείριση από τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος; Θα γίνει
κάποιος έλεγχος; Θα πάρουµε κάποιες απαντήσεις; Νοµίζω ότι
όλοι καταλαβαίνετε ότι δεν υπάρχει καµµία τέτοια περίπτωση, µε
δεδοµένο και τον πρότερο βίο και την πολιτεία της Κυβέρνησης.

Με δεδοµένα όλα αυτά, λοιπόν, η Νέα Αριστερά προφανώς θα
καταψηφίσει τη σύµβαση και το νοµοσχέδιο.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέα Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη κ. Ανδρέας
Βορύλλας.
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Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση φέρνει προς συ-

ζήτηση νοµοσχέδιο µε θέµα την κύρωση της σύµβασης συγχώ-
νευσης και επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας και της εταιρείας «THRIVEST HOLDING LTD». Ο
κ. Χατζηδάκης ανέφερε ότι στο πρόσφατο παρελθόν της Τράπε-
ζας Αττικής στο πλαίσιο ελέγχου που είχε γίνει το 2016 µεταξύ
των ευρηµάτων ήταν η συστηµατική χορήγηση δανείων κάτω του
κόστους µε µηδενική ή µερική εξασφάλιση. Ανέφερε επίσης ότι
µια κατασκευαστική εταιρεία το 2015 πήρε τριάντα εννιά δάνεια
µε εξασφαλίσεις υποσχετικών έργων και µε χαριστικά επιτόκια.

Εµείς ρωτάµε τι έγινε µετά, αφού ανέλαβε η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας το 2019 και ήταν σε γνώση σας η κακοδιαχεί-
ριση της Τράπεζας Αττικής. Ζήτησε από την Τράπεζα της Ελλά-
δος να παρέµβει ως επόπτης και να αποδοθούν άµεσα οι
ευθύνες; Αναζητήθηκαν δραστικές λύσεις, όπως η συγχώνευση
της Τράπεζας Αττικής µε άλλη συστηµατική τράπεζα; Στραφή-
κατε νοµικά κατά των προηγούµενων διοικήσεων της Τράπεζας
Αττικής; Στραφήκατε κατά των εταιρειών που έλαβαν τα χαρι-
στικά δάνεια; 

Πέρασαν πέντε χρόνια απραξίας για να µας παρουσιάσετε την
παραπάνω σύµβαση ως την καλύτερη σύµβαση που για εµάς
είναι ένα νέο σκάνδαλο. Στο παρελθόν είχαµε πολλές περιπτώ-
σεις στη χώρα µας όπου µικρές τράπεζες απορροφήθηκαν από
µεγαλύτερες είτε στο σύνολο είτε µε απορρόφηση του υγιούς
τµήµατος και µε εκκαθάριση του προβληµατικού µέρους. 

Ένα µεγάλο ερώτηµα είναι ότι ενώ απορροφήθηκαν η Αγρο-
τική Τράπεζα, η Γενική Τράπεζα, η Τράπεζα Κύπρου, η Λαϊκή Τρά-
πεζα, η Εµπορική Τράπεζα, η Ιονική Τράπεζα, το Ταχυδροµικό
Ταµιευτήριο, η Τράπεζα Εργασίας, η Proton Bank, η Probank και
η FBB Bank και άλλες τράπεζες, γιατί τόσα χρόνια έµειναν εκτός
απορροφήσεων η Τράπεζα Αττικής και η Παγκρήτια Τράπεζα,
ενώ αντιµετώπιζαν σοβαρά προβλήµατα;

Με την οικονοµική κρίση και το PSI κρίθηκε επιτακτική ανάγκη
η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών µε την παροχή νέων κεφα-
λαίων µε τη µορφή µετοχικού κεφαλαίου, το οποίο στη συνέχεια
εξαφανίστηκε για να καλυφθούν συσσωρευµένες ζηµιές. Σε πρό-
σφατη ανάλυσή του το Κέντρο Προγραµµατισµού και Οικονοµι-
κών Ερευνών, ΚΕΠΕ, καταλήγει ότι µε βάση το ποσό της
συνολικής επένδυσης 46 δισεκατοµµυρίων ευρώ στις συστηµικές
τράπεζες από το ΤΧΣ οι υπαινισσόµενος ζηµιές ανέρχονται σε 42
δισεκατοµµύρια έως 43 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Εκτός της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών ένα δεύτερο ερ-
γαλείο, που χρησιµοποιήθηκε, ήταν το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», που
βοήθησε τις τράπεζες να απαλλαγούν από τα µη εξυπηρετού-
µενα δάνεια. Ωστόσο, δηµιούργησε µια πλειάδα προβληµάτων
τόσο στον κρατικό προϋπολογισµό, δίνοντας αφειδώς εγγυήσεις
στους επενδυτές προγράµµατος όσο και στους δανειολήπτες, οι
οποίοι αντιµετώπισαν την αδιαλλαξία των επενδυτικών funds και
επιδίωξαν να εισπράξουν υπερκέρδη, διεκδικώντας το συνολικό
οφειλόµενο τίµηµα. 

Μέχρι σήµερα το δηµόσιο έχει δώσει εγγυήσεις συνολικού
ύψους 18,7 δισεκατοµµύρια ευρώ για δεκαπέντε τιτλοποιήσεις
αξίας 47,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. Επιπρόσθετα, το δηµόσιο µέσω
του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ 3» σκοπεύει να δώσει πρόσθετες
εγγυήσεις προς τις τράπεζες ύψους 2 δισεκατοµµύρια ευρώ που
θα ενταχθούν και οι τιτλοποιήσεις κόκκινων δανείων της Attica
Bank και της Παγκρήτιας Τράπεζας. 

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις, που έδωσε η Attica Bank µετά την
αξιολόγηση του χαρτοφυλακίου των κόκκινων δανείων της από
τον οίκο DBRS Morningstar η ζηµία που θα προκύψει από την
ένταξη των µη εξυπηρετούµενων δανείων στο πρόγραµµα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» θα κυµανθεί περίπου στο ύψος των 400 εκατοµµυρίων
ευρώ. Ανάλογα µε τους πόρους που θα δεσµευτούν από Attica
Bank και από την Παγκρήτια Τράπεζα για το καθάρισµα του χαρ-
τοφυλακίου τους, το οποίο αποτελεί προτεραιότητα για την Κυ-
βέρνηση και την Τράπεζα της Ελλάδος, θα εξαρτηθούν και οι
επόµενες κινήσεις των συστηµικών οµίλων. Οι συστηµικές τρά-
πεζες είχαν τους ισολογισµούς τους κόκκινα δάνεια ύψους 6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του πρώτου τριµήνου του 2024

µε τον δείκτη καθυστερήσεων να υποχωρεί κάτω από το 4%, πα-
ραµένει ωστόσο σε επίπεδα σχεδόν διπλάσια του µέσου ευρω-
παϊκού όρου και µε βάση τα επιχειρησιακά πλάνα που παρουσία-
σαν οι διοικήσεις τους το προηγούµενο διάστηµα θα πρέπει να
υποχωρήσει κάτω από το 3% έως και το 2026. Έτσι τους επόµε-
νους µήνες αναµένεται να αλλάξουν χέρια από τις τράπεζες προς
τις εταιρείες διαχείρισης δανείων και πιστώσεων µη εξυπηρετού-
µενα δάνεια της τάξης των τεσσάρων δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Σε όλες τις περιπτώσεις µέχρι και σήµερα οι απορροφήσεις
και οι συγχωνεύσεις γινόταν µεταξύ µιας µεγάλης µε µια µικρό-
τερη τράπεζα. Με την παρούσα συγχώνευση, που παρόµοια δεν
είχαµε δει στη χώρα µας, δύο µικρές προβληµατικές τράπεζες
µε το δείκτη των µη εξυπηρετούµενων «κόκκινων» δανείων της
Attica Bank να είναι στο 61,5% και της Παγκρήτιας στο 53,5% θα
αποτελέσουν το πέµπτο πυλώνα του τραπεζικού συστήµατος,
όπως υποστηρίζεται από την Κυβέρνηση χάρη στη γενναία χρη-
µατοδότηση του ΤΧΣ. Η συγχώνευση δύο µικρών προβληµατικών
τραπεζών δεν συνεπάγεται την βέβαιη επιτυχία του εγχειρήµατος
και την αυτόµατη δηµιουργία του πέµπτου τραπεζικού πυλώνα. 

Η νέα τράπεζα θα κληρονοµήσει όλα τα δοµικά προβλήµατα
της Attica Bank και της Παγκρήτιας Τράπεζας. Θα πρέπει να γίνει
υπερπροσπάθεια, ώστε στο µέλλον να µην έχουµε µια µεγαλύ-
τερη, αλλά προβληµατική τράπεζα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπεται η συγχώνευση Attica
Bank - Παγκρήτιας Τράπεζας µε την αύξηση µετοχικού κεφα-
λαίου στη νέα τράπεζα που θα προκύψει. Το συνολικό ποσό που
επιδιώκεται να αντληθεί µε την αύξηση µετοχικού κεφαλαίου από
την έκδοση των νέων µετοχών και τίτλων κτήσης µετοχών θα
ανέλθει σε έως 735 εκατοµµύρια ευρώ. 

Στην παράγραφο 4.2 της συµφωνίας Ταµείου Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας και της «THRIVEST» ορίζεται ότι θα επενδύ-
σουν 675 εκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων 475,10 εκατοµµύρια
ευρώ κατ’ ανώτατο όριο θα καταβάλει σε µετρητά το ΤΧΣ και 200
εκατοµµύρια ευρώ κατ’ ανώτατο όριο θα καταβάλει σε µετρητά
η «THRIVEST». 

Επίσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 4.7 θα επενδύσει και ο
ΕΦΚΑ ποσό 47,9 εκατοµµύρια ευρώ από τις εισφορές ασφαλι-
σµένων χωρίς να τεκµηριώνεται η συµµετοχή του φορέα στη δια-
δικασία κατάρτισης της σύµβασης, ενώ δεν υπάρχει υπογραφή
στη σύµβαση από το διοικητή του ή άλλου νόµιµο εκπρόσωπο. 

Το σηµείο που για µας είναι ένα νέο σκάνδαλο είναι η παρά-
γραφος 4.4, στην οποία αναφέρεται ότι το ΤΧΣ αναλαµβάνει την
υποχρέωση µετά από έγγραφη ειδοποίηση της «THRIVEST» να
της µεταβιβάσει και να της παραδώσει 180,8 εκατοµµύρια τί-
τλους κτήσης µετοχών χωρίς καµµία επιβάρυνση. Δηλαδή, το
ΤΧΣ θα καταβάλει 475 εκατοµµύρια ευρώ για µετοχές και τίτλους
κτήσης, όπου το µεγαλύτερο µέρος τους θα τις παραδώσει άνευ
ανταλλάγµατος εντελώς δωρεάν. Προγενέστερα το ΤΧΣ είχε κα-
ταβάλει 150,7 εκατοµµύρια ευρώ τον Δεκέµβριο του 2021 και 329
εκατοµµύρια ευρώ τον Απρίλιο του 2023 στις αυξήσεις του µε-
τοχικού κεφαλαίου της Τράπεζας Αττικής.

Μετά την ολοκλήρωση των ανωτέρω ενεργειών το ΤΧΣ αναµέ-
νεται να κατέχει ποσοστό συµµετοχής στο νέο πιστωτικό ίδρυµα
ύψους 35% έως 37% και η «THRIVEST» αναµένεται να κατέχει
ποσοστό που θα κυµαίνεται µεταξύ 50 πλέον µιας µετοχής έως
58,5%. Δηλαδή, ενώ το ΤΧΣ θα έχει καταβάλει συνολικά 954,8
εκατοµµύρια ευρώ θα κατέχει από 35% ως 37%, ενώ η «THRI-
VEST» µε συνολική επένδυση 340 εκατοµµύρια θα κατέχει ποσο-
στό που θα κυµαίνεται µεταξύ 50 πλέον µιας µετοχής έως 58,5%. 

Αυτό που συµβαίνει µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν έχει λογική
εξήγηση µε καµµία οικονοµική θεωρία, αφού ο βασικός µέτοχος
που θα έπρεπε να κατέχει την πλειοψηφία των µετοχών βάσει του
κεφαλαίου που εισφέρει στη νέα τράπεζα ως διά µαγείας θα πα-
ραδώσει 180,8 εκατοµµύρια τίτλους κτήσης µετοχών δωρεάν µε
στόχο να καταστεί µέτοχος µειοψηφίας. Η παράδοση 180 εκα-
τοµµυρίων τίτλων κτήσης µετοχών χωρίς τίµηµα θεωρούµε ότι
είναι µια παράνοµη πράξη ακόµη και αν κυρωθεί η εν λόγω σύµ-
βαση από το Κοινοβούλιο. 

Κατά τη γνώµη µας ενδεχοµένως στοιχειοθετούνται τα αδική-
µατα της απιστίας και της παράβασης καθήκοντος. Η συγκεκρι-
µένη συγχώνευση συνιστά µία εξαιρετικά ζηµιογόνα πράξη για
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το δηµόσιο και τα συµφέροντα των Ελλήνων φορολογουµένων.
Είναι ένα σκάνδαλο που στο µέλλον θα το βρει µπροστά του το
πολιτικό σύστηµα, η παρούσα Κυβέρνηση και οι εµπλεκόµενοι
Υπουργοί. 

Σε ερώτηση µου χθες στον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλά-
δος για το αν η παράδοση 180,8 εκατοµµυρίων τίτλων κτήσης µε-
τοχών χωρίς τίµηµα προκαλεί ζηµιά στο ελληνικό δηµόσιο και στο
ΤΧΣ η απάντησή του επί της ουσίας ήταν ότι αρµόδιο να απαντή-
σει είναι το ΤΧΣ ότι δεν υπάρχει ζηµία, γιατί έτσι συµφώνησαν µε-
ταξύ τους ΤΧΣ και «THRIVEST» τα ποσοστά συµµετοχής στο
µετοχικό κεφάλαιο της νέας τράπεζας. Ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος ως αρχιτέκτονας της συµφωνίας αποκρύπτει συνει-
δητά την αλήθεια. Για εµάς υπάρχει ζηµία από τη στιγµή που θα
ενεργοποιηθεί η παράγραφος 4.4 και το ΤΧΣ παραδώσει 180,8
εκατοµµύρια τίτλους κτήσης µετοχών χωρίς τίµηµα. 

Το κόµµα µας προτείνει, προκειµένου να περιοριστεί η ζηµιά
για το ελληνικό δηµόσιο και για να µη στοιχειοθετηθούν τα αδι-
κήµατα απιστίας και παράβασης καθήκοντος να οριστεί κατά ελά-
χιστο τίµηµα για τη µεταβίβαση των 180 εκατοµµυρίων τίτλων
κτήσης µετοχών από το ΤΧΣ στη «THRIVEST». Δεδοµένου ότι η
τιµή έκδοσης της παρούσας σύµβασης ορίζεται στα 1,87 ευρώ
ανά µετοχή η µεταβίβαση των 180,8 εκατοµµυρίων τίτλων κτήσης
µετοχών από το ΤΧΣ στη «THRIVEST» να έχει κατ’ ελάχιστο τί-
µηµα 338,1 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κατά τη γνώµη µας η καλύτερη λύση θα ήταν οι δύο τράπεζες
Attica Bank και Παγκρήτια να απορροφηθούν από τις υπάρχου-
σες συστηµικές τράπεζες και στη συνέχεια να γίνει προσπάθεια
να ρυθµίσουν τα µη εξυπηρετούµενα δάνειά τους. Με το δείκτη
των µη εξυπηρετούµενων κόκκινων δανείων της Attica Bank να
είναι στο 61,5% και της Παγκρήτιας Τράπεζας στο 53,5% θα
έπρεπε ήδη να έχει παρέµβει η Τράπεζα της Ελλάδος και µε ει-
δικό διαχειριστικό έλεγχο να εξετάσει τους λόγους που οι δύο
τράπεζες έχουν τόσο υπερβολικά µεγάλο αριθµό µη εξυπηρετού-
µενων δανείων και ενδεχοµένως στη συνέχεια να αποδοθούν ευ-
θύνες στις διοικήσεις τους αν υπάρχει κακοδιαχείριση. 

Το κόµµα µας για τους λόγους που παρουσιάσαµε παραπάνω
θα καταψηφίσει ως εξαιρετικά επιζήµιο για το ελληνικό δηµόσιο
και το ΤΧΣ το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε για την οικονοµία στο χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει από την Πλεύση Ελευθερίας ο κ. Καζαµίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και αφορά τη συγχώ-

νευση δύο τραπεζών, της Τράπεζας Αττικής και της Παγκρήτιας,
οι οποίες καταστάθηκαν µη βιώσιµες στη δεκαετία της µεγάλης
κρίσης, την κρίση αυτή που ξέσπασε στη χώρα µας το 2008 -
2009. Το γεγονός ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί σήµερα, το 2024,
για να αναστήσει δύο µη βιώσιµες τράπεζες, που ουσιαστικά κα-
τέρρευσαν την περασµένη δεκαετία, επιβεβαιώνει το γεγονός ότι
πολλές από τις επιπτώσεις της µεγάλης κρίσης του 2008 είναι
δυστυχώς ακόµη µαζί µας. 

Ξεκινώ µε αυτή την αναγκαία ιστορική διαπίστωση, διότι ακού-
σαµε χθες πολλά περίεργα πράγµατα τόσο στις συζητήσεις της
αρµόδιας επιτροπής όσο και στο πλαίσιο της επετείου για τα πε-
νήντα χρόνια από την εδραίωση της δηµοκρατίας.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της χθεσινής επετείου ο κύριος Πρωθυ-
πουργός, ο κ. Μητσοτάκης, ήρθε εδώ στη Βουλή και µας παρου-
σίασε µια προκλητικά αναθεωρητική άποψη για την ιστορία της
χώρας τα προηγούµενα πενήντα χρόνια η οποία βλέπει τα πρά-
γµατα από στενό κοµµατικό πρίσµα και κυρίως µέσα από τη σκο-
πιά των τραπεζών και των τραπεζιτών. Σύµφωνα µε την ανιστό-
ρητη άποψη που ανέπτυξε χθες ο Πρωθυπουργός και την οποία
ακούσαµε ξανά και ξανά στη διάρκεια των συζητήσεων της Επι-
τροπής Οικονοµικών Υποθέσεων για αυτό το νοµοσχέδιο, η οικο-
νοµική κρίση υποτίθεται πως έφτασε στη χώρα µας όχι το 2008 -
2009, αλλά το 2015. Μας είπε ο κ. Μητσοτάκης -διαβάζω από τα
Πρακτικά: «Ουσιαστικά τα πενήντα χρόνια χωρίζονται σε σαρά-
ντα συν δέκα» είπε. «Ένα συλλογικό σοκ, το οποίο πήρε τις πιο
δραµατικές του διαστάσεις το καλοκαίρι του 2015 όταν η πατρίδα
κινδύνεψε να τεθεί εκτός Ευρώπης όµηρος τότε των ολέθριων

κυβερνητικών χειρισµών και µε συνέπειες που έκαναν ακόµη πιο
δύσκολη την εθνική ανάταξη». Αυτά είπε. 

Ακόµη και αν παραβλέψουµε το γεγονός ότι ο λογογράφος του
Πρωθυπουργού δεν µέτρησε σωστά τα εννέα χρόνια -που δεν
είναι δέκα- τα οποία µεσολάβησαν από το 2015, σκοπός αυτού
του σοφίσµατος είναι να παραστήσει ότι οι Κυβερνήσεις στις
οποίες συµµετείχε η Νέα Δηµοκρατία από το 2007 µέχρι το 2015
δεν φέρουν καµµία ευθύνη για την οικονοµική καταστροφή, τα
µνηµόνια, τη φτωχοποίηση του πληθυσµού, την κατάρρευση του
τραπεζικού συστήµατος της χώρας. Αυτά δυστυχώς που είπε ο
Πρωθυπουργός είναι παραµύθια, µε µόνο στόχο τη συγκάλυψη
ευθυνών, ακριβώς όπως κάνει η Κυβέρνηση µε το έγκληµα των
Τεµπών και σε πλείστα άλλα θέµατα. 

Η κατάρρευση των τραπεζών στη χώρα µας υπήρξε άµεσο
αποτέλεσµα της κρίσης του 2008 - 2009 και της ουσιαστικής χρε-
οκοπίας της χώρας που µας οδήγησε στα µνηµόνια. Για τις επι-
πτώσεις εκείνης της καταστροφής συζητούµε σήµερα. Οι ευθύ-
νες της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για την καταστροφή αυτή
είναι, κατά την άποψη της Πλεύσης Ελευθερίας, τεράστιες. Αλλά
αυτό δεν απαλλάσσει τις Κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ από την αρχική ευθύνη τους για την καταστροφή,
όσο και αν προσπαθεί ο Πρωθυπουργός να ξαναγράψει την ιστο-
ρία µε αυθαίρετες µετατοπίσεις γεγονότων και χρονολογιών.

Στο πλαίσιο αυτό θα ήθελα επίσης να θίξω ένα κεντρικό ζήτηµα
που προέκυψε από τη χθεσινή παρέµβαση στην Επιτροπή Οικο-
νοµικών Υποθέσεων από την πλευρά του εισηγητή της Πλει-
οψηφίας, του πρώην Υπουργού κ. Πέτσα, ο οποίος είπε µεταξύ
άλλων τα εξής: «Αναρωτιέµαι. Δεν θέλουµε κερδοφορία στις τρά-
πεζες; Θέλουµε ζηµιογόνες τράπεζες; Θέλουµε προβλήµατα στο
τραπεζικό σύστηµα;». Η Πλεύση Ελευθερίας έχει να πει στον κ.
Πέτσα αλλά και σε όλους τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, στο όνοµα των οποίων έκανε την εισήγησή του χθες, ότι η
κερδοφορία των τραπεζών δεν είναι ο πρώτος στόχος ενός υγι-
ούς τραπεζικού συστήµατος. Επίσης, θα πρέπει να γίνει σαφές
ότι υπάρχει διάκριση ανάµεσα στο να έχουν οι τράπεζες κερδο-
φορία και στο να είναι βιώσιµες. Η βιωσιµότητα των τραπεζών
είναι άλλο πράγµα από τα υπερκέρδη των τραπεζών. Και η κερ-
δοφορία, επίσης, θα πρέπει να διαχωριστεί από την έννοια των
υπερκερδών. 

Έχουµε τέσσερις συστηµικές τράπεζες αυτή τη στιγµή στην
Ελλάδα που καταλαµβάνουν τη µερίδα του λέοντος του χρηµα-
τοπιστωτικού συστήµατος και κατέγραψαν κέρδη για το 2023 της
τάξης των 3,65 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή όσο είναι το µισό
του κρατικού προϋπολογισµού για την εθνική άµυνα. Και αυτά
όλα καταλήγουν στις τσέπες των µετόχων αυτών των τραπεζών.
Είναι σκανδαλώδες αυτό το πράγµα. Το να έρχεται ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας και να υποστηρίζει ότι µε τέτοια υπερκέρδη -τα
οποία παίρνονται εις βάρος βεβαίως των πολιτών και εις βάρος
της ανάπτυξης της οικονοµίας- θα πρέπει να υποστηρίζουµε να
είναι ακόµη πιο κερδοφόρες οι τράπεζες, είναι ιδιαιτέρως προ-
βληµατικό. Αυτό γίνεται εις βάρος των πολιτών, κυρίως των πο-
λιτών οι οποίοι χρεώνονται τα πάντα στις καταθέσεις τους, στις
µεταβιβάσεις που κάνουν από τράπεζα σε τράπεζα, από λογα-
ριασµό σε λογαριασµό και σε άλλες συναλλαγές. Αντιµετωπίζουν
γενικά οι πολίτες ένα τραπεζικό σύστηµα εχθρικό ακόµη και αν
κουβαλάνε δάνεια από την εποχή της κρίσης. Το να λέγεται ότι
αυτός ο τρόπος συσσώρευσης κερδών στο τραπεζικό σύστηµα
πρέπει να υποστηριχθεί γιατί καθιστά τις τράπεζες βιώσιµες συγ-
χέει πραγµατικά δύο κεντρικές έννοιες και βεβαίως δείχνει ποια
είναι η πραγµατική πολιτική και ποιοι είναι οι πραγµατικοί φίλοι
της Κυβέρνησης. Είναι οι χρηµατιστές και όχι η ανάπτυξη. Όχι το
παραγωγικό κεφάλαιο αλλά το κεφάλαιο το οποίο πουλάει χρή-
µατα και αγοράζει χρήµατα για να βγάλει χρήµατα. Αυτό δυστυ-
χώς βλέπουµε.

Έρχοµαι τώρα στο ίδιο το νοµοσχέδιο, το οποίο στηρίζεται
κατά βάση σε τρεις κεντρικές αποφάσεις. Θα τις περιγράψω µε
απλά λόγια για όσους παρακολουθούν τη συζήτηση γύρω από
αυτό το νοµοσχέδιο, και πιθανόν να έχουν αγανακτήσει µε τα πε-
ρίπλοκα τεχνικά ζητήµατα και τη δυσνόητη και κυρίως αγγλό-
φωνη -φοβάµαι- ορολογία που έχει χρησιµοποιηθεί κατά κόρον. 

Η πρώτη κεντρική ιδέα είναι ότι έχουµε δύο τράπεζες, την Τρά-
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πεζα Αττικής και την Παγκρήτια Τράπεζα, οι οποίες εδώ και χρό-
νια δεν είναι βιώσιµες, κυρίως διότι κουβαλάνε τεράστια κόκκινα
δάνεια. Αυτά ξεπερνούν το 60% στην περίπτωση της µιας τράπε-
ζας και το 55% στην περίπτωση της άλλης. Τι έρχεται τώρα να
κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Μεταβιβάζει αυτά τα κόκκινα δάνεια
στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», δηλαδή στους servicers και στα
αδηφάγα funds. 

Η δεύτερη κίνηση που προβλέπει το νοµοσχέδιο, αφού µετα-
βιβαστούν τα κόκκινα δάνεια στα funds είναι η συγχώνευση της
Παγκρήτιας µε την Αττική Τράπεζα διότι είναι συγκριτικά µικρές
και η δηµιουργία µέσω αυτής της συγχώνευσης, µιας νέας µεγα-
λύτερης τράπεζας που θα αποτελέσει την πέµπτη συστηµική τρά-
πεζα στην ελληνική οικονοµία, (παράλληλα µε την Εθνική, την
Πειραιώς, την Eurobank και την Alpha). Αυτό σύµφωνα µε την Κυ-
βέρνηση, θα ενισχύσει υποτίθεται τον ανταγωνισµό ανάµεσα στις
τέσσερις συστηµικές τράπεζες που ακόµη και η ίδια αναγνωρίζει
(εµµέσως µε όσα λέει) ότι δεν υπάρχει ή τουλάχιστον δεν είναι
αρκετός. Θα επανέλθω σε αυτό. 

Τέλος, η τρίτη κίνηση που πραγµατοποιεί η σύµβαση είναι ότι
ιδιωτικοποιεί στην ουσία τη νέα τράπεζα που θα προκύψει από
τη συγχώνευση της Αττικής και της Παγκρήτιας, χρησιµοποι-
ώντας κυρίως δηµόσιο χρήµα. Πώς γίνεται αυτό; Για να στηθεί η
νέα τράπεζα και να µπορέσει να αντέξει τον ανταγωνισµό, η σύµ-
βαση αυξάνει τα κεφάλαιά της µε την καταβολή περίπου µισού
δισεκατοµµυρίου από το δηµόσιο χρήµα του Ταµείου Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας, του ΤΧΣ και από τον e-ΕΦΚΑ και προ-
σθέτει σε αυτά 200 εκατοµµύρια από την ιδιωτική «THRIVEST» η
οποία είναι ήδη µέτοχος σήµερα σε µία από αυτές τις τράπεζες.
Την ίδια στιγµή όµως αυτός που βάζει το µεγαλύτερο µέρος του
κεφαλαίου, δηλαδή το δηµόσιο (που βάζει περίπου µισό δισεκα-
τοµµύριο µέσω του ΤΧΣ και του ΕΦΚΑ) θα καταλήξει να έχει µόνο
το 36%-38% των µετοχών της νέας τράπεζας, ενώ η ιδιωτική
«THRIVEST» η οποία βάζει το µικρότερο ποσό, 200 εκατοµµύρια
για την ενίσχυση της νέας συγχωνευµένης τράπεζας, δηλαδή,
κάτω από το µισό του ποσού που θα βάλει το δηµόσιο, θα έχει
τουλάχιστον 50% συν µία από τις µετοχές, κάτι που προβλέπεται
ρητά στη σύµβαση που η Βουλή καλείται τώρα να κυρώσει. Έτσι,
αντί το ΤΧΣ και το ελληνικό δηµόσιο να έχουν την πλειοψηφία των
µετοχών στη νέα συγχωνευµένη τράπεζα, όπως θα έπρεπε µε
βάση την οικονοµική συµβολή τους, ως διά µαγείας η ιδιωτική
«THRIVEST» καταλήγει να έχει την πλειοψηφία των µετοχών στη
νέα τράπεζα.  

Ποιες είναι τώρα οι ενστάσεις µας απέναντι σε αυτή τη σύµ-
βαση και σε αυτή τη λύση που δίνει η Κυβέρνηση; Η πρώτη και
σοβαρότερη διαφωνία µας µε το νοµοσχέδιο και το σχέδιο συγ-
χώνευσης των δύο αυτών τραπεζών -και φοβάµαι ότι αυτή δεν
τέθηκε µε την ίδια έµφαση από τα περισσότερα άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, παρ’ όλο που αποτελεί τον κεντρικό στόχο
της σύµβασης- αφορά τη ρύθµιση που το σχέδιο αυτό προβλέπει
για τα κόκκινα δάνεια. Η µεταβίβαση των κόκκινων δανείων στο
πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» θα καταστρέψει πάρα πολλές οικογέ-
νειες και νοικοκυριά που έχουν συσσωρεύσει µη εξυπηρετούµενα
δάνεια από την εποχή της κρίσης. Όταν στη χθεσινή συνεδρίαση
της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων ρωτήθηκε γι’ αυτό ο Δι-
οικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, ο κ. Στουρνάρας, έδωσε την
εξής απάντηση, την οποία µεταφέρω αυτούσια από τα Πρακτικά.
Είπε «αν θα µεταφερθούν δάνεια αυτό δεν έχει καµία σηµασία.
Αυτά τα καθορίζει ο νόµος». 

Πέρα από το γεγονός ότι ο κ. Στουρνάρας υπήρξε Υπουργός
Οικονοµικών στα χρόνια της κρίσης, ο ρόλος του στη λύση που
προτείνεται σήµερα από την Κυβέρνηση είναι σαφές ότι υπήρξε
κοµβικός. Στη διάρκεια των συζητήσεων της επιτροπής ο ίδιος
είπε ότι µε την υπουργοποίηση του κ. Χατζηδάκη στο Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών υπήρξε πλήρης σύµπλευση
των απόψεών του µε τις δικές σας, κύριε Υπουργέ. Επίσης, ο
Υπουργός ο ίδιος στη διάρκεια των συζητήσεων στις επιτροπές
είπε ότι δέχτηκε επιστολή από τον κ. Στουρνάρα την οποία έλαβε
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν του όταν κατέληξε σε αυτό το σχέδιο. 

Άρα, η σύµπλευση µεταξύ των δύο είναι σηµαντική και ο κ.
Στουρνάρας, στην πραγµατικότητα, εµφανίζεται ως αρχιτέκτονας
της λύσης που προτείνεται µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο.

Εποµένως, η απάντησή του για τα κόκκινα δάνεια «ότι δεν
έχουν σηµασία» και ότι «αυτά τα αντιµετωπίζει ο νόµος» είναι κε-
ντρικού ρόλου στη λύση που προτείνεται από την Κυβέρνηση για
το ζήτηµα των δύο αυτών τραπεζών. 

Μπορεί βεβαίως για τον κ. Στουρνάρα και την Κυβέρνηση να
µην έχει σηµασία το ότι µεταφέρονται αυτά τα κόκκινα δάνεια
στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», όµως εµάς στην Πλεύση Ελευθε-
ρίας µάς απασχολεί πάρα πολύ αυτό. Για µας έχει σηµασία διότι
οι τράπεζες, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να επιτελούν έναν στρα-
τηγικό ρόλο στην κοινωνική οικονοµία, δηλαδή δεν πρέπει να
οδηγούν στο κλείσιµο των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων. Δεν
πρέπει να επιβαρύνουν τις οικογένειες και τα νοικοκυριά µε δυ-
σβάσταχτες δόσεις, όπως αυτές που επιβάλλουν τα αδηφάγα
funds, και δεν πρέπει να αφήνονται από την πολιτεία να αντιµε-
τωπίζουν τους πολίτες και τις οικογένειες σαν να είναι πελάτες. 

Η Πλεύση Ελευθερίας βλέπει ότι η σύµβαση αυτή, όχι µόνο δεν
λαµβάνει επαρκώς υπ’ όψιν το πρόβληµα των δανειοληπτών,
αλλά προσπαθεί να λύσει το πρόβληµα της Τράπεζας Αττικής και
της Παγκρήτιας εις βάρος της προστασίας των δανειοληπτών και
των µικροεπενδυτών. 

Η δεύτερη κριτική µας αφορά την απώλεια της κυριαρχίας του
δηµοσίου, δηλαδή του ΤΧΣ και του e-ΕΦΚΑ, από τη νέα τράπεζα. 

Χθες στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων ακούσαµε γενι-
κολογίες και αφηρηµένα λόγια από τον Διοικητή της Τράπεζας
της Ελλάδος τον κ. Στουρνάρα, ο οποίος είπε ότι ένας µηχανι-
σµός που χρησιµοποιείται για την αλλαγή του ελέγχου της νέας
συγχωνευµένης τράπεζας, τα warrants, που σηµαίνει στα ελλη-
νικά, «τίτλοι κτήσης µετοχών» -δεν είναι πραγµατικές µετοχές,
αλλά είναι οι εντολές που δίνουν το δικαίωµα σε κάποιον να απο-
κτήσει µετοχές, είναι ένας σύνθετος χρηµατιστικός µηχανισµός-
και χρησιµοποίησε εκτεταµένη αγγλική ορολογία, πρέπει να πω
(ενδεχοµένως για να µην τον καταλαβαίνει κανείς από τους πολί-
τες που µας παρακολουθούν)- είπε ότι αυτά «είναι ένας τρόπος
για να κάνουµε fine tuning», δηλαδή για να ρυθµίσουµε σε µικρό
βαθµό τη συµµετοχή των µετόχων. 

Τα warrants όµως αυτά, απ’ ότι φαίνεται, συµβάλλουν καθορι-
στικά στο να µετατραπεί το µεγαλύτερο κοµµάτι του κεφαλαίου
για την ενίσχυση της νέας συγχωνευµένης τράπεζας σε µει-
οψηφικό και παράλληλα να κάνουν τον ιδιωτικό µέτοχο, την
«THRIVEST», να γίνει πλειοψηφικός µέτοχος. Αυτό δεν είναι fine
tuning, µε βάση τα αγγλικά που ξέρω -και φοβάµαι πως ξέρω
πολύ καλά αγγλικά. Είναι ιδιωτικοποίηση µε γενναιόδωρη επιδό-
τηση από τα χρήµατα του δηµοσίου, δηλαδή από τα λεφτά των
Ελλήνων φορολογουµένων. Ιδιωτικοποίηση µε κρατική επιδό-
τηση. 

Η τρίτη βασική αντίρρησή µας για το νοµοσχέδιο είναι ότι η πε-
ριβόητη δηµιουργία της πέµπτης συστηµικής τράπεζας που θα
προκύψει από τη συγχώνευση των δύο αυτών τραπεζών δεν πρό-
κειται να ενισχύσει τον ανταγωνισµό στο τραπεζικό µας σύστηµα,
όπως διατείνεται η Κυβέρνηση. Το µόνο που θα πετύχει είναι να
προσθέσει στο σηµερινό ολιγοπώλιο των τεσσάρων συστηµικών
τραπεζών και µία πέµπτη, η οποία θα παίξει µε τους ίδιους κανό-
νες που σήµερα ισχύουν, ιδιαίτερα δε που είναι µια συγκριτικά
µικρή τράπεζα σε σχέση µε τις άλλες τέσσερις και το πιθανότερο
είναι ότι θα τις ακολουθήσει παρά θα προσπαθήσει να ανατρέψει
και να αλλάξει τους κανόνες λειτουργίας των τεσσάρων συστη-
µικών τραπεζών. 

Ο ανταγωνισµός ενισχύεται µόνο αν αλλάξει ριζικά το ρυθµι-
στικό πλαίσιο λειτουργίας των τραπεζών, το οποίο θα µπορούσε
να επιβάλει η Κυβέρνηση µέσω διαφορετικής εποπτείας από το
κράτος. Αλλά αυτό είναι κάτι το οποίο το νοµοσχέδιο δεν το προ-
βλέπει καθόλου.

Όµως πρέπει, επίσης, να προσθέσω ότι ένα υγιές τραπεζικό
σύστηµα πρέπει πρωτίστως να εξυπηρετεί την ανάπτυξη. Οι τρά-
πεζες δεν είναι αυτοσκοπός. Είναι µέσα στην οικονοµία και µέσα
στην κοινωνία και είναι κυρίως ένα µέσο. Όταν συγκεντρώνονται
οι αποταµιεύσεις από τους πολίτες στις τράπεζες και δεν µπο-
ρούν να διοχετευτούν στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις για
την ανάπτυξη, επειδή τα επιτόκια δανεισµού είναι πανύψηλα συ-
γκριτικά µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βεβαίως, οι
τράπεζες δεν είναι µοχλός ανάπτυξης στην οικονοµία. 
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Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η Πλεύση Ελευθε-
ρίας έχει σοβαρές αντιρρήσεις για τη λύση που προτείνει η Κυ-
βέρνηση σχετικά µε την Τράπεζα Αττικής και την Παγκρήτια µέσα
από την παρούσα συγχώνευση και ιδιωτικοποίηση που υιοθετεί,
που είναι ιδιωτικοποίηση µε κρατική επιδότηση. 

Ήδη από τον περασµένο Νοέµβριο η Πλεύση Ελευθερίας έχει
προτείνει να επιβληθεί έκτακτος φόρος στα υπερκέρδη των τρα-
πεζών, που για το 2023 έφτασαν τα 3,65 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, έχουµε προτείνει την κατάργηση του προγράµµατος
«ΗΡΑΚΛΗΣ» και την αντικατάστασή του από ένα πρόγραµµα σει-
σάχθειας, µε σκοπό τη διαγραφή των χρεών για τους µικροεπι-
χειρηµατίες και τα νοικοκυριά. Παράλληλα µε αυτά, πιστεύουµε
ότι χρειάζεται ριζική αναθεώρηση του ρυθµιστικού πλαισίου λει-
τουργίας των τραπεζών ούτως ώστε να τις καταστήσει, επιτέ-
λους, µοχλό ανάπτυξης για την οικονοµία και όχι ιδρύµατα συσ-
σώρευσης υπερκερδών µέσα από µία πολιτική χρηµατισµού των
τραπεζών. 

Με άλλα λόγια, θα έπρεπε να επιδιώξει η Κυβέρνηση µια λύση
που βρίσκεται ακριβώς στον αντίποδα όσων προτείνει σήµερα
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών µε τον ειδικό αγο-

ρητή από τους Σπαρτιάτες, τον κ. Χαλκιά. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω τη

σηµερινή µου τοποθέτηση µε µια σύντοµη ιστορική αναδροµή
που θεωρώ ότι είναι απαραίτητη προκειµένου να αιτιολογηθεί η
στάση µας επί του σηµερινού νοµοσχεδίου. Θα πάω πίσω στο
2009 όταν καταρρέει η «LEHMAN BROTHERS» στην Αµερική και
συµπαρασύρει το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα της υφηλίου στην
καταστροφή. 

Πρόκειται για την αρχή της µεγαλύτερης οικονοµικής κρίσης
της σύγχρονης ιστορίας, τα αποτελέσµατα της οποίας είναι
ακόµα ορατά στην ελληνική οικονοµία. Η κατάρρευση αυτού του
τραπεζικού κολοσσού, αλλά και τα όσα επακολούθησαν, ανέδει-
ξαν τη φαυλότητα του οικονοµικού σχεδιασµού του δυτικού κό-
σµου και µιας ανάπτυξης που βασιζόταν σε σαθρά θεµέλια για
δεκαετίες. 

Οι ελληνικές τράπεζες στο σύνολό τους είχαν προ καιρού ξε-
κινήσει να χρηµατοδοτούν τη φαιδρότητα των καιρών και όλοι
θυµόµαστε τις επιθετικές πωλήσεις δανείων τηλεφωνικά που ενί-
σχυαν µία εκτός ορίων υπερκατανάλωση, διακοποδάνεια, εορτο-
δάνεια, πιστωτικές κάρτες, δάνεια που ο µέσος Έλληνας λάµβα-
νε χωρίς να γνωρίζει ότι δεν θα µπορεί να αποπληρώσει µελλο-
ντικά. Προφανώς και δεν ήταν δουλειά του Έλληνα, του µέσου
πολίτη, να γνωρίζει και να κατανοεί πολύπλοκους χρηµατοοικο-
νοµικούς όρους και συµβάσεις. Έτσι κάπως βρέθηκαν όλοι έρ-
µαια των τραπεζών µέσα στην κρίση. 

Για να µην καταρρεύσει, λοιπόν, ο τραπεζικός τοµέας παρά την
αποδεδειγµένη κακοδιοίκηση, έρχεται τότε το ελληνικό κράτος
και ουσιαστικά απορροφά το χρέος των τραπεζών και καλούνται
οι πολίτες να βγάλουν το φίδι από την τρύπα. Ήρθε το πρώτο
µνηµόνιο να βάλει φρένο στην αναπτυξιακή µας πορεία. Βρεθή-
καµε όλοι προ εκπλήξεως, διαµαρτυρηθήκαµε, αλλά τελικά η
χώρα ξεπουλήθηκε όσο-όσο στους δανειστές. 

Δεύτερος σταθµός: 2012. Το χρέος πλέον είναι µη βιώσιµο και
περνάµε σε κούρεµα των οµολόγων, το λεγόµενο PSI. Προσοχή:
Όχι όλων των οµολόγων, µόνο αυτών που είχαν στα χέρια τους
ιδιώτες. Αυτά που είχαν άλλα κράτη οι κεντρικές τους τράπεζες
και άλλοι δανειστές, όπως το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο παρέ-
µειναν ως είχαν. Πλήρωσε πάλι ο ελληνικός λαός, οι απλοί πολί-
τες και καταστράφηκαν τα ασφαλιστικά ταµεία και φορτωθήκαµε
και ένα δεύτερο µνηµόνιο για να επιτραπεί αυτό το κούρεµα από
τους δανειστές. 

Φυσικά, όπως ήταν αναµενόµενο και έπρεπε να είχε προβλε-
φθεί, το κούρεµα δηµιούργησε ανισορροπία στους ισολογισµούς
των τραπεζών και έπρεπε να προχωρήσουµε σε ανακεφαλαιοποί-

ηση. Το αποτέλεσµα ήταν µικροοµολογιούχοι, πολίτες που είχαν
θελήσει να ενισχύσουν το κράτος µας και που πίστευαν όσα
άκουγαν από τις κυβερνήσεις της εποχής για τη δήθεν καλή πο-
ρεία της οικονοµίας βρέθηκαν µε οµόλογα κουρεµένα. Το χρέος
µας εκτοξεύτηκε στα επίπεδα πριν το PSI. Κάναµε, δηλαδή, µία
τρύπα στο νερό, αλλά σώθηκαν ξανά οι τράπεζες. 

Τα βάσανα του λαού µας, όµως, δεν τελείωσαν εκεί. Παρ’ όλη
την βοήθεια που έλαβαν τα τραπεζικά ιδρύµατα, δεν έκαναν τί-
ποτα για να διευκολύνουν την αποπληρωµή των δανείων.

Υπάλληλοι µε µισθό 800 ευρώ καλούνταν να πληρώσουν δό-
σεις δανείων της τάξης των 600 ευρώ το µήνα, υπό την απειλή
πλειστηριασµού των κατοικιών τους. Μαγείρευαν τα νούµερα, τα
ύψη των δανείων, ώστε µεγάλη µερίδα των πολιτών να µην µπο-
ρούν να κάνουν ευνοϊκές ρυθµίσεις, να µην µπορούν καν να πτω-
χεύσουν. Γιατί; Για να πάρουν τα ακίνητά εταιρείες θυγατρικές
των ξένων funds και να τα κάνουν Airbnb ή για να πάρουν αλλο-
δαποί golden visa, συντελώντας στη δήθεν ανάπτυξη που µας
διαφηµίζει τώρα η Κυβέρνηση. Δεν υπάρχει σπίτι για δείγµα στην
αγορά. Οικογένειες ξεσπιτώνονται κάθε µέρα και η Κυβέρνηση
θυµήθηκε να λάβει µέτρα για τη golden visa και το Airbnb όταν
δεν έµεινε στην αγορά για εµάς τους Έλληνες σχεδόν τίποτα.
Έπεσαν τα ενοίκια; Όχι. Παραµένουν στα ύψη και δίνουν ισχυρό
διαπραγµατευτικό χαρτί στις εταιρείες διαχείρισης πιστώσεων.
Δεν µπορείς να δώσεις 600 ευρώ δόση για το στεγαστικό; Τι άλλο
σου µένει, όταν τα ενοίκια είναι ακόµα πιο υψηλά από τη δόση
που σου προτείνουν; Στυγνός εκβιασµός δηλαδή. 

Κι ερχόµαστε σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο να συναινέσουµε
σε τι; Στο να δώσουµε άλλα 523 εκατοµµύρια ευρώ για να σωθεί
ακόµα µία τράπεζα; Η Κυβέρνηση συµπεριφέρεται σαν έχουν
λυθεί όλα τα υπόλοιπα προβλήµατα στη χώρα και το µόνο που
µας λείπει είναι ένα ακόµη τραπεζικό ίδρυµα. Ας προσγειώσουµε,
λοιπόν, την Κυβέρνηση στην πραγµατικότητα. 

Πρώτον, ο πληθυσµός της χώρας µας µειώνεται ραγδαίως. Και
όχι, δεν είναι λύση η ελληνοποίηση παιδιών µεταναστών για να
φαίνονται υψηλά τα νούµερα. Ένας χρόνος κυβέρνησης και
ακόµα περιµένουµε το νοµοσχέδιο για την καταπολέµηση του δη-
µογραφικού. Αν δεν δοθεί η απαιτούµενη σηµασία τώρα, δεν θα
υπάρχει ούτε ασφαλιστικό ούτε συνταξιοδοτικό στο µέλλον και
θα φορτώσουµε τα παιδιά µας µε υπέρογκους φόρους για να συ-
ντηρηθεί το κράτος. Δεν είναι να απορεί κανείς που βλέπουµε
πάλι νέους να θέλουν να φύγουν από τη χώρα παρά το πολυδια-
φηµισµένο σχέδιο brain gain.

Δεύτερον, δεν υπάρχουν γιατροί για δείγµα. Γίνονται κινήσεις,
αυτό το αναγνωρίζω, αλλά έχει δηµιουργηθεί ένταση από το που-
θενά µεταξύ Υπουργείου και Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου. Η
ένταση µόνο ένταση φέρνει.

Τρίτον, ανύπαρκτη ανάπτυξη. Πού είναι η ανάπτυξη; Είναι σε
µια ακόµα καφετέρια που δίνει µισθούς πείνας ή βασίζουµε τα
πάντα στον τουρισµό; Είδαµε τις εικόνες εχθές από τη Σαντορίνη.
Πραγµατικά, σας αρέσει αυτή η κατάσταση, να βυθίζεται το νησί
από τον τουρίστα, που αφήνει και ελάχιστα λεφτά αφού όλα πα-
ρέχονται µέσα στα κρουαζιερόπλοια και να µην µπορεί ο Έλλη-
νας να ευχαριστηθεί τις οµορφιές του τόπου του; Είναι δηλώσεις
αυτές που έκανε η πολιτική ηγεσία του νησιού; Να αποφεύγουν
-ακούστε δηλώσεις- οι ντόπιοι τις µετακινήσεις για να εξυπηρε-
τηθούν οι τουρίστες. Έχει καταντήσει η χώρα µας η Disneyland
της Μεσογείου. Τέτοια ανάπτυξη δεν τη θέλουµε. Πού είναι η ενί-
σχυση του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής και του µεταποι-
ητικού τοµέα; Τι κάνουµε για την ενέργεια;

Τέταρτον, µιας και ανέφερα την ενέργεια, πάλι αυξήσεις στα
τιµολόγια ρεύµατος και τα µέτρα ενίσχυσης θα ενισχυθούν. Οι
λογαριασµοί, όµως, τρέχουν. Βιώνουµε έναν από τους πιο ισχυ-
ρούς καύσωνες των τελευταίων ετών. Το κλιµατιστικό είναι απα-
ραίτητο και όχι πολυτέλεια. Όµως ή θα πεθάνει ο Έλληνας από
θερµοπληξία ή θα πουλήσει το νεφρό του στη µαύρη αγορά για
να µπορέσει να πληρώσει τον λογαριασµό. Είναι απαράδεκτο εν
έτει 2024, µε τόσο ήλιο που έχουµε στη χώρα, να σκεφτόµαστε
διπλά και τριπλά για να ανάψουµε ένα κλιµατιστικό. Έπρεπε ήδη
να έχουν ληφθεί µέτρα. 

Πέµπτον, τουρκική προκλητικότητα. Το είδαµε στην Κάσο. Και
ερωτώ: Έχουµε επαρκή µέσα για να αναχαιτίσουµε τυχόν ει-
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σβολή; Τι θα γινόταν εάν το ιταλικό πλοίο δεν αποχωρούσε από
την περιοχή και γινόταν θερµό επεισόδιο µε τους Τούρκους;
Μπορούµε να προστατέψουµε επαρκώς την εθνική µας κυριαρ-
χία ή στείλαµε ό,τι είχαµε και δεν είχαµε προς βοήθεια στην Ου-
κρανία; 

Έκτον, φορολογία. Λήγουν οι φορολογικές δηλώσεις και οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους από
απελπισία. Λέει ο κύριος Υπουργός ότι µόνο τρεις στους δέκα
έκαναν προσφυγή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Δέκα χιλιάδες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν σηµαίνει ότι
είναι όλα καλώς καµωµένα. 

Συνοµίλησα και προσωπικά µε επαγγελµατίες και οι περισσό-
τεροι φοβούνται να προσφύγουν. Μάλιστα. Φοβούνται. Γιατί το
παραµικρό λάθος που µπορεί να έχει γίνει στο παρελθόν, ακόµη
και χωρίς να υπάρχει δόλος, θα τους φέρει σε εξαιρετικά δυ-
σµενή θέση. Συν ότι φοβούνται οι υπηρεσίες ελέγχου και δεν λει-
τουργούν αξιοκρατικά και αδιάβλητα. Όταν στον Δήµο Αθηναίων
είχε στηθεί ολόκληρο κύκλωµα εκβιαστών που δρούσε για χρόνια
ανενόχλητο κάτω από τη µύτη τη δική σας και της τοπικής αυτο-
διοίκησης, ποιος εγγυάται ότι δεν υπάρχει αντίστοιχο δίκτυο και
στη φορολογία; Ας δούµε τι έγινε στη ΔΟΥ Χαλκίδας. Ποιος θα
διακινδυνεύσει να βρεθεί στο στόχαστρο κάνοντας µία προσφυγή
κατά του τεκµαρτού; 

Για να µην αναφέρω την εξάντληση των λογιστών-φοροτεχνι-
κών που βρίσκονται µέχρι το χάραµα στα γραφεία τους για να
προλάβουν τις προθεσµίες. Οι εκκλήσεις τους «φωνή βοώντος
εν τη ερήµω». Κάνετε ό,τι θέλετε και δεν ακούτε καν τους άµεσα
ενδιαφερόµενους. Πόσες φορές πρέπει να σας πουν ότι δεν προ-
λαβαίνουν. Εσείς, όµως, θέλετε να γεµίσετε άµεσα τα ταµεία σας,
όχι για να λυθούν τα προβλήµατα, αλλά για να υλοποιήσετε µε-
γαλόπνοα σχέδια. 

Όταν η χώρα αντιµετωπίζει όλα αυτά και πρόκειται µόνο για
µία ενδεικτική αναφορά, αρνούµαστε να δώσουµε 523 εκατοµ-
µύρια για να σωθούν ξανά οι τράπεζες και µάλιστα, µε µια συµ-
φωνία µε την οποία βγαίνει κερδισµένη µόνο το ένα συµβαλ-
λόµενο µέρος, η «THRIVEST HOLDING LTD». Αυτοί βάζουν 320
εκατοµµύρια και µε την ανακεφαλαιοποίηση θα έχουν αξία µετο-
χών 300 εκατοµµυρίων το λιγότερο. Απόσβεση κατευθείαν. «Ονει-
ρική επένδυση», έτσι τη χαρακτήρισαν τα ειδησεογραφικά site.
Το ΤΧΣ και ο ΕΦΚΑ βάζουν συνολικά 523 εκατοµµύρια και για να
πάρουν πίσω την αξία της επένδυσης θα πρέπει η αξία της τρά-
πεζας από τα 600 εκατοµµύρια που θα είναι περίπου µετά την
ανακεφαλαιοποίηση, να πάει στα 2,7 δισεκατοµµύρια. Με έναν
χαρακτηρισµό µόνο, σενάριο επιστηµονικής φαντασίας. Πρέπει
να περιµένουµε να έρθει η στιγµή της αποεπένδυσης και αν θα
τα πάρουµε και τότε πίσω. Αν κρίνω από τα αποτελέσµατα της
µέχρι τώρα αποεπένδυσης από τις υπόλοιπες τράπεζες, µε την
ελπίδα θα µείνουµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Το κόστος της στήριξης προς τις τράπεζες από την αρχή της
κρίσης ανήλθε σε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Επιπλέον 50 δισεκα-
τοµµύρια δόθηκαν µε το PSI. Τι έχουµε πάρει πίσω. Έχουµε
πάρει πίσω 3,5 δισεκατοµµύρια. Και µας ζητάτε να δώσουµε άλλο
0,5 δισεκατοµµύριο για την Attica Bank και την Παγκρήτια. Και
όλο αυτό και καλά για την ενίσχυση του ανταγωνισµού στον τρα-
πεζικό κλάδο. Τι τέσσερις, τι πέντε. Πάλι ολιγοπώλιο θα έχουµε.
Πάλι χρηµατοδοτήσεις θα πηγαίνουν στους έχοντες και ο µέσος
Έλληνας, ο µικροεπαγγελµατίας, ο αγρότης δεν θα έχει πρό-
σβαση σε εργαλεία χρηµατοδότησης. 

Παραδεχτείτε το επιτέλους ότι δεν θέλετε ο Έλληνας να είναι
αυτόνοµος και αυτάρκης, ότι θέλετε να γίνουµε όλοι υπάλληλοι
για να εξυπηρετήσουµε τους ξένους. Εµείς δουλεύουµε τις πε-
ρισσότερες ώρες στην Ευρώπη, περισσότερες και από τον µέσο
Αµερικανό και τους καρπούς των κόπων µας δρέπουν άλλοι, σε
µια χώρα που αν δεν αλλάξει ριζικά το παραγωγικό µοντέλο, θα
έρθει αντιµέτωπη µε µία ακόµα κρίση στο άµεσο µέλλον.

Δεν υπάρχει περίπτωση να συναινέσουµε ποτέ σε τέτοιες προ-
σπάθειες δήθεν ενίσχυσης του ανταγωνισµού και δήθεν ανάπτυ-

ξης εις βάρος του ελληνικού λαού. Ο Έλληνας δεν έχει ανάγκη
από ακόµα µία τράπεζα. Ο Έλληνας έχει ανάγκη από υγεία, στέ-
γαση, αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας και διαβίωσης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Στί-
γκας έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα χτες να µιλήσω,
αλλά δυστυχώς δεν πρόλαβα. Ήθελα να πω κάποια λόγια για την
κυπριακή τραγωδία καθώς πριν από πέντε ηµέρες περίπου συ-
µπληρώθηκαν πενήντα χρόνια από εκείνη την ηµέρα του 1974. 

Η κυπριακή τραγωδία πενήντα χρόνια µετά είναι εδώ, για να
µας θυµίζει ότι ως Έλληνες πρέπει να υπερασπιζόµαστε µε κάθε
τρόπο τα εθνικά µας συµφέροντα, γιατί και η Κύπρος και η Ελ-
λάδα έχουµε έναν κοινό και προαιώνιο εχθρό, που είναι η Τουρ-
κία. 

Μόλις χθες, δεχτήκαµε άλλον έναν εξευτελισµό µε την από-
συρση του ιταλικού σκάφους που πόντιζε καλώδια στη σύνδεση
Κύπρου και Ελλάδας. Το απέσυραν, το πήγαν στο Ηράκλειο της
Κρήτης, σε ένα λιµάνι και κάναµε τα χατίρια της Τουρκίας. 

Λες και ήταν χθες, πέρασαν πενήντα χρόνια από άλλη µια τρα-
γωδία του Eλληνισµού. Είναι πενήντα χρόνια που το 37% της Με-
γαλονήσου παραµένει σε κατοχή και υποκριτικά η διεθνής κοινό-
τητα κάνει πως δεν βλέπει ότι εδώ και πενήντα χρόνια οι ορδές
των βαρβάρων, όχι µόνο παραµένουν στο νησί, αλλά και αγνοούν
προκλητικά τις αποφάσεις του ΟΗΕ. 

Όσοι έχουµε ελληνική καρδιά και ψυχή, πενήντα χρόνια µετά,
εξακολουθούµε να τιµούµε τη µνήµη όλων εκείνων που πάλεψαν
γενναία, αψηφώντας τον θάνατο, οι οποίοι µε το αίµα τους έγρα-
ψαν νέες σελίδες ανδρείας και ηρωισµού στη νεότερη ιστορία
της Ελλάδας και της Κύπρου. Τιµούµε πάντα και τους επιζώντες
πολεµιστές του 1974, που είναι οι αδιάψευστοι µάρτυρες της κυ-
πριακής τραγωδίας, αναφορικά µε το πώς µέσα από ίντριγκες,
δολοπλοκίες και προδοσίες, οι σύγχρονοι «νενέκοι», άφησαν
τους γενναίους υπερασπιστές του νησιού βορά στα νύχια των
Τούρκων. Ας είναι η θυσία τους, η αυταπάρνηση και η γενναι-
ότητά τους φωτεινός οδοδείκτης σε όλους τους Έλληνες ότι όχι
µόνο δεν πρέπει να αφήσουν να συµβεί ξανά τέτοια τραγωδία,
αλλά και να παλέψουµε, για να πάρουµε πίσω ό,τι µας ανήκει και
κάτι παραπάνω. Ο καιρός γάρ εγγύς.

Από τη µητέρα Ελλάδα ήδη ακούγονται φωνές αισιοδοξίας που
αντιστέκονται σθεναρά και ορθώνουν τείχος στη «Γαλάζια Πα-
τρίδα», στους λεονταρισµούς των Τούρκων και βροντοφωνάζουν
ότι η Κύπρος δεν κείται µακράν. 

Θα περίµενε κανείς από την πολιτική ηγεσία της χώρας, του-
λάχιστον φέτος που συµπληρώθηκαν πενήντα χρόνια από την ει-
σβολή των Τούρκων, να ενώσει τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου,
να πάµε στις Βρυξέλλες, στο ΝΑΤΟ, στους Ευρωπαίους ηγέτες
ενωµένοι όλοι µαζί ή τουλάχιστον όσοι θέλουν να προβάλουµε
διαρκώς τη συνεχιζόµενη κατοχή της Κύπρου και να απαιτήσουµε
να υπάρχει ισότιµη µεταχείριση της Κύπρου µε την Ουκρανία. 

Πώς γίνεται στην περίπτωση της Ουκρανίας να έχει ξεσηκωθεί
ο µισός πλανήτης και ιδιαίτερα το ΝΑΤΟ και να βάλει κατά του -
όπως τον λένε- δικτάτορα Πούτιν, που επιτέθηκε, λέει, στη φτωχή
Ουκρανία και έχει καταλάβει σήµερα ένα σηµαντικό κοµµάτι της
χώρας; 

Στην περίπτωση της Κύπρου, πέρα από ότι έπεσε µε προδοσία,
δεν χρειαζόταν να συνασπιστεί ο µισός πλανήτης και να επιβάλει
κυρώσεις ή να διώξει τον εισβολέα. Εάν δεν είχαµε «Εφιάλτες»
και προδότες µπορούσαµε και µόνοι µας να πετάξουµε τους
Τούρκους στη θάλασσα, πριν προλάβουν να πατήσουν το πόδι
τους στη στεριά. Και αυτό το απέδειξαν οι απόγονοι Ελλήνων
ηρώων, οι γενναίοι άντρες της ΕΛΔΥΚ, που δεν δείλιασαν µπρο-
στά στις ορδές του Αττίλα και απέδειξαν για µία ακόµα φορά ότι
είναι ιερό καθήκον να πέσουν ηρωικά µαχόµενοι υπέρ πίστεως
και πατρίδος. Για άλλη µια φορά, όµως, οι «Εφιάλτες» λειτούρ-
γησαν ως πέµπτη φάλαγγα, γιατί την Κύπρο δεν την κατέλαβαν
οι ανίκανοι Τούρκοι, αλλά την παραδώσαµε εµείς! 

Και τώρα, µετά από πενήντα χρόνια, τι έχουµε στην από εδώ
πλευρά; Ηγέτες και πολιτικό προσωπικό, που, βλέποντάς τους,
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είναι για να τους λυπάσαι και καταλαβαίνεις πόσο λίγοι είναι. 
Ο Ερντογάν, για παράδειγµα, πήγε στις εκδηλώσεις στο κατε-

χόµενο τµήµα της Κύπρου ως νικητής και τροπαιούχος, φέρνο-
ντας µαζί του πενήντα πλοία συµβολικά. Ο κ. Μητσοτάκης ως
φτωχός συγγενής και υποτακτικός πήγε «σόλο», που λένε. Έκανε
µια τυπική άνευρη οµιλία, λες και µιλούσε σε σχολική γιορτή και
µετά αποχώρησε.

Στην οµιλία του ο κ. Μητσοτάκης είπε: «Είµαι εδώ σήµερα
βαθιά συγκινηµένος» –να φανταστείτε, δεν µπορούσε να µιλήσει
από τη συγκίνηση!- «για να πω δυο λέξεις: Δεν ξεχνώ». Πήρε το
κλασικό σύνθηµα µε την αιµατοβαµµένη σηµαία της Κύπρου και
το είπε έτσι, για το ακροατήριο. Και συνέχισε: «Να προσθέσω
τρεις λέξεις ακόµα: Ενωνόµαστε, επιµένουµε και αγωνιζόµαστε». 

Εάν κάποιος έχει δει τον κ. Μητσοτάκη ή τους προκατόχους
του να αγωνίζονται και να επιµένουν για την Κύπρο, να µου το πει
και µένα. Συνεχίζοντας, είπε: «Συνεχίζουµε µε σχέδιο και συνερ-
γασία. Η πληγή εξακολουθεί να αιµορραγεί και ακόµα έχουµε
αγνοούµενους και πρόσφυγες».

Το έχω ξαναπεί και θα το ξαναπώ: Δεν υπάρχουν αγνοούµενοι,
είναι αγνοηµένοι από την ελληνική πολιτεία και όλοι το γνωρί-
ζουµε αυτό. 

Το πρωί της ίδιας ηµέρας δεν παρέστη βέβαια στην εκδήλωση
στον Τύµβο της Μακεδονίτισσας, για να τιµήσει τους νεκρούς κα-
ταθέτοντας έστω ένα στεφάνι. Προφανώς, δεν το έκανε για να
µην προκαλέσει τον Ερντογάν. Όµως, τον κάρφωσε ο ίδιος ο Ερ-
ντογάν, που είπε ότι στην τελευταία συνάντηση που είχαν συµ-
φώνησαν να µην προκαλέσει κανένας από τους δύο. Επίσης, του
είπε: «Εγώ θα είµαι στο βόρειο τµήµα και εσύ θα είσαι στο νότιο».
Εκεί ο κ. Μητσοτάκης, βέβαια, έπαθε την κλασική αφωνία, γιατί
δεν του είπε: Ναι, εγώ θα είµαι στο νότιο τµήµα, αλλά εσύ θα
είσαι στο βόρειο, στο κατεχόµενο τµήµα, στο αιµατοβαµµένο
τµήµα της Μεγαλονήσου. 

Η τελετή, από θέµα οργάνωσης, ήταν λιτή, φτωχή, θα έλεγα
και όχι όπως αρµόζει στην επέτειο εισβολής των πενήντα χρόνων
αίµατος, πόνου, ελπίδας, που έπρεπε συµβολικά να δείξουµε ότι
όχι µόνο δεν ξεχνούµε, αλλά κάποια στιγµή θα το επιχειρήσουµε
και θα σας στείλουµε από εκεί που ήρθατε. 

Πέρα από το γεγονός ότι ο κ. Μητσοτάκης και ο Υπουργός
Εξωτερικών έλαµψαν διά της απουσίας τους, θα περίµενε κανείς
να έχει στείλει η Κυβέρνηση στο νησί, έστω συµβολικά, κάποια
φρεγάτα, ένα υποβρύχιο, να πετάξουν πάνω από το µνηµείο αε-
ροσκάφη και ελικόπτερα, τιµώντας τη µνήµη των πεσόντων αλλά
και στέλνοντας ένα ηχηρό µήνυµα ότι εάν έρθει η ώρα, θα δείτε
τι εστί Έλληνας. 

Οι Τούρκοι ξέρουν ότι τους τα έχουµε «µαζεµένα» από το 1922,
από το 1974, από τα Ίµια, από τον ήρωα σµηναγό Κώστα Ηλιάκη,
για τις απειλές και για τις προσβολές που υφιστάµεθα µέχρι σή-
µερα. Όµως, ποιος θα το κάνει αυτό; Ο «ξυπόλυτος πρίγκηψ»,
που δεν µπόρεσε να ψελλίσει ούτε µία λέξη στις αξιώσεις του Ερ-
ντογάν, να διώξει, λέει, τον Νίκο Δένδια, τον Υπουργό Άµυνας,
που τόλµησε να πει τα αυτονόητα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν διακατέχοµαι από κανένα
κόµπλεξ. Όποιος µιλάει για την Ελλάδα δεν µε ενδιαφέρει σε
ποιο κόµµα ανήκει, εγώ οφείλω να πω αυτά που πρέπει να πω.

Είπε ο κ. Δένδιας ότι η Λευκωσία είναι η τελευταία διχοτοµη-
µένη ευρωπαϊκή πόλη ενάντια στις αρχές του Διεθνούς Δικαίου
και ενάντια στις αρχές του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωµένων
Εθνών, ενώ έκανε µνεία στη µαύρη επέτειο του χουντικού πραξι-
κοπήµατος που άνοιξε την κερκόπορτα στον εισβολέα που καρα-
δοκούσε. 

Τσιµουδιά από την ενδοτική Κυβέρνηση Μητσοτάκη στο παρα-
λήρηµα των Τούρκων, που συνέχισαν λέγοντας ότι ο Δένδιας -
άκουσον-άκουσον!- υπονοµεύει την κοινή θέση των ηγετών των
δύο χωρών, η οποία στοχεύει στην προώθηση των σχέσεων
Τουρκίας και Ελλάδας µε εποικοδοµητικό τρόπο. 

Αυτός ο τρόπος, ο εποικοδοµητικός, είναι της Τουρκίας. Δεν
είναι δικός µας. Η Τουρκία αυτό που θέλει, θέλει να το πάρει και
εµείς αυτό που θέλει η Τουρκία πρέπει να το δώσουµε. Αυτός
είναι ο εποικοδοµητικός τρόπος!

Συνέχισαν, βεβαίως, οι Τούρκοι τις οδηγίες προς ναυτιλλοµέ-
νους, λέγοντας ότι οι προσπάθειες του κ. Δένδια να κάνει πολι-

τική καριέρα, σπέρνοντας διχόνοια µεταξύ του τουρκικού και του
ελληνικού λαού, δεν θα αποδώσουν.

Στον χορό βέβαια µπήκε και ο γνωστός εταίρος του Ερντογάν,
ο Μπαχτσελί, που είπε ότι η ειρηνευτική επιχείρηση του ’74 έβαλε
ένα τέλος στην προσπάθεια γενοκτονίας. Ακούσατε, θράσος των
Τούρκων; Οι γενοκτόνοι µιλάνε για γενοκτονία, αυτοί που δεν
άφησαν λαό για λαό, βίασαν, σκότωσαν, εκτόπισαν. Και είχε και
το θράσος βέβαια να πει ότι αν δεν είχαν επέµβει τότε, θα είχαµε
τα ίδια µε τη Γάζα! Αυτά που έκαναν αυτοί στην Κύπρο, είναι τα
ίδια ακριβώς µε τη Γάζα, που βοµβάρδιζαν αµάχους ανηλεώς. 

Βέβαια στο παραλήρηµα του Ερντογάν συµµετείχαν και άλλοι
από άλλα κόµµατα, για να καταλάβετε πώς λειτουργεί το πολιτικό
σύστηµα στην Τουρκία. Εδώ πλήρη αφωνία όλων των πολιτικών
Αρχηγών. Τι να πούµε για τον κύριο Ανδρουλάκη; Είναι υπό ανα-
χώρηση, ψάχνει για δουλειά. Δεν χρειάζεται να πει τίποτα. Ο κ.
Κασσελάκης από την άλλη που είχε πει «το κρατίδιο της βορείου
Κύπρου», είναι στο ίδιο κόµµα που αναρωτιόταν ο κ. Τσίπρας εάν
η θάλασσα έχει σύνορα. 

Να πούµε για τη Νέα Αριστερά; Τι να πούµε; Αυτοί συναγωνί-
ζονται να πάνε στο τουρκικό προξενείο να βγάλουν φωτογραφίες
ο ένας µε τον άλλον. Χώρια που υπάρχει εδώ µέσα και πολιτικός
Αρχηγός που λέει ότι θέλει να κυβερνήσει και είδε -αν είδε- την
εκδήλωση από την τηλεόραση. 

Εγώ πάντως ήµουν εκεί. Πέρασα για λίγο στα κατεχόµενα.
Είδα και από την άλλη πλευρά και ήταν λες και ο χρόνος είχε στα-
µατήσει στο 1974. Ήταν σαν να ένιωσα τις δραµατικές εκείνες
ηµέρες που οι κάτοικοι άλλων περιοχών έφευγαν προς τον νότο
µε τα παιδιά τους αγκαλιά για να σωθούν, τους ηρωικούς κατα-
δροµείς να πολεµούν µε λύσσα µέχρι την τελευταία στιγµή να
σώσουν το αεροδρόµιο της Λευκωσίας, τους τριακόσιους άνδρες
της ΕΛΔΥΚ µόνοι χωρίς καµµία βοήθεια να φρενάρουν επτά χι-
λιάδες Τούρκους. Αυτά µόνο Έλληνες τα κάνουν. Παντού καπνός
και φωτιές, κροτάλισµα των όπλων και στον αέρα υπήρχε η µυ-
ρωδιά της προδοσίας. 

Ξαναγύρισα πίσω στεναχωρηµένος, βλέποντας µια εικόνα που
µου ήρθε ότι κάποια στιγµή ελληνικά άρµατα µάχης µαζί µε πε-
ζικό θα ισοπεδώσουν όλα αυτά τα φυλάκια και θα ξεχυθούν
µπροστά να απελευθερώσουν την Κερύνεια, την Αµµόχωστο και
όλη τη σκλαβωµένη Κύπρο. 

Ευτυχώς όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και µία
γυναίκα που έβαλε τα γυαλιά σε πάρα πολλούς και σε πάρα πολ-
λούς δήθεν που παθαίνουν ταραχή και αφωνία µπροστά στον
σουλτάνο. Γιατί αυτή είναι η αλήθεια, αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Και είναι η µόνη που δεν πέρασε το τεστ δουλικότητας µε
την τουρκική σηµαία και τον Ατατούρκ. Και φυσικά αναφέροµαι
στη Δέσποινα Βανδή. Ένα µεγάλο µπράβο λοιπόν στη Δέσποινα
που τόλµησε να τους παρατήσει σύξυλους και να σηκωθεί να
φύγει, αφού ήθελαν στη συναυλία να αναρτήσουν τη µούρη του
σφαγέα Κεµάλ, όχι σαν κάποιους που συναγωνίζονται ποιος θα
φωτογραφηθεί πρώτος µπροστά στο πορτρέτο του. Και έχω την
εντύπωση ότι αν η Δέσποινα Βανδή ήταν Υπουργός Εξωτερικών
θα είχαµε πολλά γλέντια µε την Τουρκία.

Εποµένως δεν µπορεί να συνεχιστεί ο εξευτελισµός και ο διε-
θνής διασυρµός της Ελλάδας, που µέρα µε τη µέρα γινόµαστε
πιο ενδοτικοί, πιο άβουλοι, ανίκανοι να υπερασπιστούµε τα ζω-
τικά µας συµφέροντα. Πώς να εξηγήσει κανείς το παράδειγµα ότι
αντί να κοντράρουµε τους Τούρκους όπου τους βρούµε, εµείς
τους βοηθάµε να διορίζουν σε όλα τα φόρουµ και οργανισµούς
Τούρκους αξιωµατούχους µε την ψήφο µας; Γιατί έγινε κι αυτό.
Γι’ αυτό µας θεωρούν ραγιάδες. Γι’ αυτό µας ταπεινώνουν στο
Αιγαίο, µας πυροβολούν στον Έβρο, µας απειλούν µε casus beli,
µε τουρκολιβυκό µνηµόνιο, ψαρεύουν όπου θέλουν, προβάλλουν
την ισχύ τους όποτε θέλουν. Και εµείς καθόµαστε σε κατάσταση
αφασίας να τους κοιτάµε και να τους ανεχόµαστε. 

Τα ψέµατα τελείωσαν και πρέπει να το πάρουµε απόφαση.
Διότι εάν συνεχίσουµε έτσι οδηγούµαστε σε πλήρη υποταγή στην
Τουρκία, όπως ακριβώς το ζητούν σύµµαχοι και εταίροι µας, µια
υποταγή που θα έχει τη µορφή της δήθεν συνεργασίας των δύο
χωρών, αλλά µε την εκµετάλλευση όµως των πόρων µας και υπο-
χωρήσεις σε όλα τα επιµέρους εθνικά θέµατα και οι Τούρκοι
έχουν και τη γνώση και τους τρόπους να το κατορθώσουν. 
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Πρέπει και επιβάλλεται να πληθύνουν οι φωνές σαν των Σπαρ-
τιατών, να βρεθούν και άλλοι µιµητές, να γίνουµε πολλοί και το
κυριότερο να βροντοφωνάζουµε κάθε µέρα, κάθε ώρα και κάθε
λεπτό την ιαχή που συγκλονίζει και αναταράσσει την αθάνατη ελ-
ληνική ψυχή εδώ και δυόµισι χιλιάδες χρόνια. Δυόµισι χιλιάδες
χρόνια «Μολών λαβέ».

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Περνάµε
τώρα στους οµιλητές.

Τώρα είναι ο κ. Γεώργιος Κωτσός, αµέσως µετά ο κ. Μαµου-
λάκης, η κ. Βατσινά, και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ.
Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, καλούµα-

στε σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών που αφορά την κύρωση µιας
σύµβασης συγχώνευσης των δύο τραπεζών της Attica Bank και
της Παγκρήτιας Τράπεζας. Εδώ να σηµειώσω -και καλό θα είναι
να το έχουν κατά νου και οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης- πως
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην ακρόαση των φορέων όλοι
µα όλοι οι εξωκοινοβουλευτικοί που συµµετείχαν σε αυτή τη δια-
δικασία, συµφώνησαν µε την σύµβαση της συγχώνευσης ανά-
µεσα στην Attica Bank και την Παγκρήτια Τράπεζα και µάλιστα
ήταν θετικοί υπέρ του νοµοσχεδίου.

Όσον αφορά τώρα την Αντιπολίτευση που διαρκώς στηλιτεύει
την απόφασή µας, θα ήθελα να σηµειώσω πως η συγκεκριµένη
απόφαση η συγκεκριµένη συµφωνία τηρεί και τα τρία προαπαι-
τούµενα, τη χρηµατοπιστωτική σταθερότητα, τη συµµετοχή
ιδιώτη επενδυτή και τη θετική απόδοση για το ελληνικό δηµόσιο.
Όλα τα παραπάνω προϋποθέτουν τη δηµιουργία ενός ισχυρού
πέµπτου τραπεζικού πυλώνα, ο οποίος θα ενισχύσει τόσο το τρα-
πεζικό σύστηµα όσο και την εθνική οικονοµία. Και µάλιστα η εκτί-
µησή µας είναι ότι θα συµβάλει και αποφασιστικά στη µείωση της
ψαλίδας ανάµεσα στα επιτόκια χορηγήσεων και στα επιτόκια κα-
ταθέσεων. 

Αξίζει εδώ να αναφερθεί ότι µέρος των κεφαλαίων που θα
αντληθούν από την επικείµενη αύξηση που θα υλοποιηθεί σε επί-
πεδο συγχωνευόµενων τραπεζών, θα χρησιµοποιηθεί για την
πρόωρη αποπληρωµή χιλίων δύο οµολογιών µειωµένης εξασφά-
λισης ονοµαστικής αξίας 100.000 ευρώ εκάστης, οι οποίες εκδό-
θηκαν το 2018 από την Attica Bank, γεγονός που θα δώσει στο
δηµόσιο επί της ουσίας 100 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν υπάρχει λοι-
πόν καµµία αµφιβολία ότι τα θετικά αποτελέσµατα αυτής της
συµφωνίας είναι και πρόδηλα και πασιφανή. 

Εν προκειµένω η ελληνική οικονοµία ενισχύεται µε έναν ακόµη
πόλο του χρηµατοπιστωτικού µας συστήµατος, που θα αποτελέ-
σει αιµατοδότη τόσο των νοικοκυριών όσο και των επιχειρήσεων,
αλλά και ταυτόχρονα θα είναι και εκκολαπτήριο νέων θέσεων. 

Μάλιστα κατά την άποψή µου είναι µια ιστορική στιγµή αυτή η
υπογραφή της σύµβασης, διότι συµβάλλουµε να επιλυθεί µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο το κεφαλαιακό πρόβληµα που υπήρχε
πάνω από µία δεκαετία και στηρίζουµε την µακροπρόθεσµη βιω-
σιµότητα και των δύο τραπεζών. Κρίνουµε αυτή τη συναλλαγή
ως ορόσηµο τόσο για το τραπεζικό σύστηµα όσο και για το
εθνικό οικονοµικό γίγνεσθαι. 

Εδώ θέλω να σταθώ και να θυµίσω σε όλους και το µεγάλο
πάρτι που γινόταν στο παρελθόν στην Attica Bank, που είχε ως
αποτέλεσµα το ΤΣΜΕΔΕ το ταµείο των µηχανικών να έχει απω-
λέσει κάποια δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα σε µια δεκαετία. Και µά-
λιστα να θυµίσω ότι επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ που επιχειρήθηκε µια νέα
ανακεφαλαιοποίηση της συγκεκριµένης τράπεζας, η διοίκηση της
ΕΥΔΑΠ ενηµερώθηκε να µην συµµετέχει µε 20 εκατοµµύρια ευρώ
στην επικείµενη αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου µε φόβο ότι θα
χάσει τα χρήµατά της, όπου απωλέσθησαν πραγµατικά 17 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Και βέβαια καλό θα είναι να θυµηθούµε και κορυφαίους τρα-
πεζίτες που επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ διορίστηκαν στη διοίκηση της συ-
γκεκριµένης τράπεζας και τα αλήστου µνήµης δάνεια προς ποια
κατεύθυνση διοχετεύονταν. 

Εδώ, όµως, θα ήθελα, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να
σας διαβεβαιώσω πως τόσο η Κυβέρνηση όσο και ο Πρωθυπουρ-
γός µας και απέδειξαν αλλά και αποδεικνύουν καθηµερινά ότι συ-
νεχίζουµε να προσπαθούµε να αλλάξουµε χρόνιες παθογένειες
που ταλανίζουν και την κοινωνία µας και τη χώρα µας και προ-
σπαθούµε να κάνουµε το άλµα προς το µέλλον. Δεν υπεκφεύ-
γουµε. Τουναντίον, αντιµετωπίζουµε κατάµατα τα προβλήµατα
και δίνουµε λύσεις. Ήταν, λοιπόν, επιβεβληµένη η εξυγίανση της
Attica Bank, ήταν ανάγκη να παραγάγει κερδοφορία και να στη-
ρίξει µικροµεσαίες επιχειρήσεις, καταθέτες και νοικοκυριά. 

Σήµερα µπορούµε να πούµε ότι για πρώτη φορά, ίσως, υπάρ-
χει ένα ρεαλιστικό πλάνο του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας, το οποίο δεν θα ήταν εφικτό να υλοποιηθεί, εάν δεν
είχε σχεδιαστεί µέσα από σοβαρή και υπεύθυνη δουλειά. 

Η Κυβέρνησή µας επιθυµεί ένα υγιές, ισχυρό και ανταγωνι-
στικό τραπεζικό σύστηµα. Με την πρωτοβουλία µας αυτή, θα
δοθεί η δυνατότητα στη νέα τράπεζα να προσφέρει στους πελά-
τες της καλύτερα επιτόκια, καλύτερες υπηρεσίες και χρηµατο-
δοτικά προϊόντα, ενώ η προσφορά της στην περιφερειακή ανά-
πτυξη και στη στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων θα είναι
εξαιρετικά σηµαντική. 

Προχωρήσαµε, παράλληλα, σε µία σειρά από τοµές που απο-
σκοπούν σε υγιείς τράπεζες και δίκαιο ανταγωνισµό, ώστε να
ωφεληθούν οι πολίτες και οι καταναλωτές. Και θα αναφέρω µε-
ρικές από αυτές τις πρωτοβουλίες: Το γεγονός ότι επετράπη σε
µη τραπεζικά ιδρύµατα η χορήγηση στεγαστικών και κάποιων
µορφών επιχειρηµατικών δανείων. Έγιναν αφορολόγητα τα
έντοκα γραµµάτια του ελληνικού δηµοσίου που προσφέρουν
αποδόσεις από 3,5% έως 4% στους αποταµιευτές. Θεσπίστηκαν
νέες υποχρεώσεις διαφάνειας για τους servisers. Ο νόµος θα
εφαρµοστεί χωρίς καµµία εξαίρεση. Υιοθετήθηκαν νέες θετικές
ρυθµίσεις για τον εξωδικαστικό µηχανισµό µε επιπλέον «κού-
ρεµα» του χρέους έως 28% και ειδική πρόνοια για τους ευάλω-
τους δανειολήπτες, στους οποίους από χθες ήδη προστέθηκαν
και οι ανάπηροι, µε αποτέλεσµα σχεδόν να διπλασιαστούν και
από δεκατέσσερις χιλιάδες το πρώτο εξάµηνο του 2023 να φθά-
σουν στους είκοσι πέντε χιλιάδες το 2024. 

Επιπλέον, µειώθηκαν µε νοµοθετική ρύθµιση κατά 50% οι προ-
µήθειες στις µικρές συναλλαγές κάτω από 10 ευρώ. Είναι σε
εφαρµογή και επεκτείνεται έως τον Μάρτιο του 2025 υποχρεω-
τικά, για όλους ανεξαιρέτως, το σύστηµα IRIS που παρέχει µη-
δενικές προµήθειες για συναλλαγές µεταξύ ιδιωτών και µε
σηµαντικά χαµηλότερες σε σχέση µε τα POS για συναλλαγές
ιδιωτών µε επιχειρήσεις. Μια τράπεζα ήδη παρουσίασε νέο σύ-
στηµα προµηθειών, πολύ πιο φιλικό για τους καταναλωτές. 

Η Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα εφαρµόζει πακέτο στήριξης
της τάξεως των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ για εγγυοδοσία και κε-
φάλαιο κίνησης για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Το 40% του
δανείου σε αυτές τις περιπτώσεις είναι άτοκο. 

Τέλος, προχώρησε γρήγορα και αποτελεσµατικά η αποεπέν-
δυση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από τις
τράπεζες µε κέρδος για το δηµόσιο πάνω από 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Θεωρώ, λοιπόν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το νο-
µοσχέδιο που σήµερα συζητούµε και καλούµαστε να ψηφίσουµε
κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Αποτελεί µια σηµαντική στι-
γµή για το τραπεζικό µας σύστηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χαράλαµπος Μαµουλάκης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε της Συµπολίτευσης, πήρατε τον λόγο πρώ-

τος στη σηµερινή συζήτηση, όσον αφορά στους οµιλητές και δεν
θα µπορούσα να αφήσω αναπάντητο τον σχολιασµό σας για τα
πεπραγµένα της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά, νοµίζω ότι
είναι εξόχως υποκριτικό να επιφορτίζετε στη γενική εικόνα που
υφίσταται το τραπεζικό σύστηµα τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ως έχουσα την ευθύνη. 
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Η παράταξή σας, κύριοι της Συµπολίτευσης, διοίκησε αυτήν
εδώ τη χώρα για πολύ µεγάλο διάστηµα σε ποσοστιαία µορφή,
θα έλεγα, συντριπτικά, µαζί µε το ΠΑΣΟΚ προφανώς. Άρα, η ευ-
θύνη για το πού βρίσκεται το πολιτικό σύστηµα και το χρηµατο-
πιστωτικό εν γένει σύστηµα νοµίζω ότι σχεδόν καθ’ ολοκληρία
την επωµίζεστε εσείς. Και το λέω αυτό, διότι αναφέρθηκαν για τα
πεπραγµένα. Άκουσα τον κ. Κώτσο -εξαιρετικός συνάδελφος
κατά τα άλλα- να επιβαρύνει τον ΣΥΡΙΖΑ µε τα λεγόµενά του για
τα πεπραγµένα στην Τράπεζα Αττικής. 

Για να δούµε πραγµατικά τι συµβαίνει µε το χρηµατοπιστωτικό
σύστηµα και το κόµµα σας. Εάν δεν κάνω λάθος έχετε χρέη τα
οποία υπερβαίνουν κατά πολύ τα 400 εκατοµµύρια ευρώ. Επίσης,
το ποσό αυτό, το χρέος σας, από τα «θαλασσοδάνεια» προερχό-
µενο, δεν εξυπηρετείται. Και εδώ έχετε την ευκαιρία και εσείς,
κύριε Υπουργέ, να πείτε επιτέλους -γιατί είναι ένα αίτηµα των πο-
λιτών- τι συµβαίνει. Γιατί όταν µιλάµε για ενίσχυση της πολιτικής
και όχι η κατάρρευσή της, είναι σε συνάρτηση και των πράξεών
µας. 

Το κόµµα σας, λοιπόν, οφείλει σχεδόν µισό δισεκατοµµύριο. Τι
γίνεται µε τα δάνεια αυτά, εξυπηρετούνται; Μήπως κάποια εξ
αυτών είναι και στην Τράπεζα Αττικής; Δείξτε µας τα στοιχεία.
Πού είναι η εξυπηρέτηση; Διότι, εάν όντως εξυπηρετούνταν, τότε
απλούστατα θα αποµειωνόταν και το ποσό το οποίο οφείλετε.
Αντιθέτως, το πόσο αυξάνεται χρόνο µε το χρόνο και µάλιστα ρα-
γδαία. Αυτό είναι απότοκο της µη εξυπηρέτησής του. 

Αυτή, λοιπόν, ήταν µια οφειλόµενη απάντηση προς τη Συµπο-
λίτευση. 

Τώρα, ας δούµε το σηµερινό νοµοσχέδιο και το πώς προήλθε.
Κατ’ αρχάς, είναι απαράδεκτη, κατά την άποψή µας, η κοινο-

βουλευτική διαδικασία που ακολουθήθηκε. Συνάδελφός της
Νέας Δηµοκρατίας, εδώ στους διαδρόµους της Βουλής, ανέφερε
ότι είναι είκοσι οκτώ χρόνια Βουλευτής και δεν έχει ξαναδεί, κύριε
Χατζηδάκη, τέτοια πρακτική. Τι εννοώ; Δευτέρα επιτροπή, Τρίτη
διπλή επιτροπή, όλα τάχιστα! Ούτε ο Κανονισµός της Βουλής που
λέει σαφέστατα ότι πρέπει να υπάρχει χρονικό διάκενο µίας ηµέ-
ρας πριν την Ολοµέλεια, δεν ακολουθήθηκε. Σπουδή και ζέση
ιδιάζουσα, που νοµίζω ότι πρέπει να εξηγηθεί. Γιατί αυτή η εκτ-
ροπή σε νοµοτεχνικό, κοινοβουλευτικό, νοµοθετικό επίπεδο; Ξε-
κάθαρο το ερώτηµα. Θέλουµε απάντηση. Δεν τεκµαίρεται το
έκτακτο της περίστασης. Το αντίθετο. Είχαµε όλο τον χρόνο,
καθώς την άλλη Τετάρτη κλείνουµε. Γιατί συνέβη αυτό; Θα περι-
µένουµε να ακούσουµε την απάντηση. 

Τώρα, φτάσαµε σε ένα σηµείο πραγµατικά, όπου υπάρχει µια
δαµόκλειος σπάθη. Άλλη µια συνήθης πρακτική από την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, Κυβέρνηση της Δεξιάς, να σωρεύεται το πρό-
βληµα, να διογκώνεται το πρόβληµα και αίφνης να έρχεται η
σωτήρια λύσις! Δεν είναι η πρώτη φορά, το έχουµε δει και σε
ΔΕΚΟ, το έχουµε δει και σε άλλες τράπεζες. Εδώ, όµως, πρα-
γµατικά κάποιος πρέπει να απολογηθεί, κύριοι της Συµπολίτευ-
σης, διότι διοικείτε και κυβερνάτε αυτό τον τόπο πέντε χρόνια. 

Τα πέντε χρόνια αβελτηρίας και κωλυσιεργίας σας συνετέλε-
σαν στη διόγκωση του προβλήµατος και των δύο τραπεζών. Ει-
δικά το θέµα της Παγκρήτιας, λόγω και εντοπιότητας, το γνωρί-
ζω, γιατί πάρα πολλοί καταθέτες είναι από τον τόπο µου. 

Όµως, εδώ έχετε ξεκάθαρη πολιτική ευθύνη και πρέπει να απο-
λογηθείτε γι’ αυτό. Γιατί αφήσατε να φτάσει ο κόµπος στο χτένι;
Θα αναφέρω µόνο κάτι, που κατά την άποψή µου είναι πάρα, µα
πάρα πολύ σηµαντικό. Είχαµε χθες την ακρόαση φορέων. Ακού-
σαµε, λοιπόν, τον κ. Στουρνάρα. Ο κ. Στουρνάρας ουσιαστικά -
επί λέξει µάλιστα- είπε κάτι το οποίο νοµίζω ότι προκαλεί µεγάλες
απορίες. Είπε ότι όσοι λένε ότι «χαρίζονται» οι τράπεζες, δεν κα-
ταλαβαίνουν πώς λειτουργούν οι αγορές. Μάλλον έχει δίκιο, γιατί
όντως δεν καταλαβαίνουµε πώς επιτρέψατε ο κ. Στουρνάρας και
εσείς της Κυβέρνησης να φτάσει η Attica να έχει χαρτοφυλάκιο
61% NPLs και ΝPS και performance causes και non performance
loans. Είναι 61%! Εσείς το αφήσατε, η Κυβέρνηση µε πέντε χρό-
νια αβελτηρίας. Θα έχετε την ευκαιρία να απαντήσετε. 

Άρα, λοιπόν, δεν ξέρω τελικά ποιος είναι αυτός που δεν κατα-
λαβαίνει από αγορές. Και 53% της Παγκρήτιας. Δηλαδή, τα µισά
κόκκινα δάνεια όλου του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος
έπρεπε να προέρχονται µόνο από αυτές τις τράπεζες. 

Κοιτάξτε να δείτε. Μπορείτε να κοροϊδεύετε πολλούς για λίγο,
λίγους για πολύ, αλλά δεν µπορείτε να κοροϊδεύετε όλο τον
κόσµο για πάντα. Πέντε χρόνια διοίκησης έχετε συγκεκριµένες
διακριτές ευθύνες, την ίδια στιγµή που -προσέξτε, κύριοι συνά-
δελφοι- πέντε ολόκληρα χρόνια συνεχίζεται ο αναβαλλόµενος
φόρος των τραπεζών. Ένας αναβαλλόµενος φόρος που δηµο-
σιονοµικά επιβαρύνει όλους εµάς κατά 12 δισεκατοµµύρια, την
ώρα που αφήνουν τα υπερκέρδη των τραπεζών να αποκοµίζουν
και να κεφαλαιοποιούν και να αναδιανέµουν -εάν είναι δυνατόν!-
µέρισµα. Δηλαδή, ο Έλληνας φορολογούµενος πληρώνει µε τον
αναβαλλόµενο φόρο -γιατί δεν εισπράττεται, άρα πληρώνουµε
εµείς ουσιαστικά για να ισοσκελίσουµε τον προϋπολογισµό- και
εσείς αφήνετε τη διανοµή µερίσµατος. Αυτό τα λέει όλα και για
τους γνωρίζοντες και για τους µη επαΐοντες του αντικειµένου. 

Και εδώ θέλουµε µια απάντηση. Πώς συνέβη αυτό; Γιατί προ-
τείνατε, γιατί προκρίνατε αυτή τη λύση στις τέσσερις συστηµικές;
Αυτό είναι, νοµίζω, κάτι το οποίο επίσης πρέπει να απαντήσετε. 

Αυτές, λοιπόν, είναι οι κλασικές πρακτικές διόγκωσης.
Και ένα σχόλιο για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-

τας. Όπως γνωρίζατε και γνωρίζετε πολύ καλά, στις 31-12-2022
θα έπρεπε να έχει καταργηθεί. Δεν συνέβη αυτό. Με δικό σας
νόµο επεκτάθηκε η ύπαρξή του, η λειτουργία του µέχρι 31-12-
2024. Και τώρα, από ό,τι µαθαίνουµε, εκτάκτως, µε ιδιαίτερη ζέση
και ζήλο, φέρνετε νέο νοµοσχέδιο, το τελευταίο ως δια µαγείας
λίγο πριν κλείσει η Βουλή για τον Αύγουστο, όπου ενσωµατώνε-
ται ουσιαστικά αφοµοιώνεται -θα το δούµε και στην πορεία πώς
ακριβώς θα ξεδιπλωθεί τεχνικά- τι; Την ενσωµάτωσή του στο
Υπερταµείο, µάλιστα. Αφού έχει κάνει τη δουλειά, το ΤΧΣ προ-
χωράει και αφού έχετε περάσει το ακαταδίωκτο στα µέλη του
ΤΧΣ και κάποιες ασυλίες µεµονωµένες για κάποιες περιπτώσεις.
Εντάξει, καταλαβαίνουµε. Αλλά όµως κάποια στιγµή κάποιος πρέ-
πει να απολογηθεί για αυτό. Είναι δυνατόν να συνεχίζεται; 

Και εν πάση περιπτώσει τι σηµαίνει αυτό; Θα αποµειώσετε εν
συνόλω τη συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου; Γιατί το ΤΧΣ ξέ-
ρουµε ότι έχει συµµετοχή και σε άλλες µικρότερη µεν, αλλά έχει
ακόµα συµµετοχή σε τράπεζες. Άρα 31 Δεκεµβρίου παύει. Τι θα
συµβεί; Θα έχουµε αντίστοιχα φαινόµενα στο εγγύς µέλλον µε
τις πρακτικές τις δικές σας; Δεν ξέρω. 

Αυτό το οποίο σίγουρα γνωρίζω είναι ο τρόπος που διοικείτε
και ο τρόπος που συµπεριφέρεστε απέναντι στο δηµόσιο συµφέ-
ρον σίγουρα δεν είναι προς όφελος των πολιτών. Και µία είναι η
αλήθεια ενώ πολλές οι εγκληµατικές ευθύνες για εσάς. 

Μην έχουµε καµµία αυταπάτη, κύριοι. Η διάσωση των δύο τρα-
πεζών δεν αφορά την προστασία των καταθετών, αφορά την προ-
στασία όλων εκείνων που είχαν την ευθύνη να ελέγχουν τη
λειτουργία τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Βατσινά.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγε κανείς

ότι είναι τόσο µεγάλη αναγκαιότητα να εγκαθιδρυθεί µια σύγ-
χρονη οικονοµική ισορροπία στη χώρα, που απαιτεί σπουδαίες
αποφάσεις πολλές φορές δύσκολες, πολλές φορές επαχθείς για
µια µεγάλη µερίδα του πληθυσµού και πολλές φορές ανατρεπτι-
κές σε πολλούς τοµείς της κοινωνικής, επαγγελµατικής και οικο-
νοµικής ζωής της χώρας. 

Το ΠΑΣΟΚ είναι η δηµοκρατική παράταξη που έχει σηκώσει το
βάρος επαχθών αποφάσεων επαχθέστερων µάλιστα από αυτές
που του αναλογούσαν. Δεν σας κρύβω λοιπόν ότι εξαιτίας αυτού
κάθε υγιής αντιπολιτευτική φωνή θα πρέπει να παραδεχτεί ότι
ένα νοµοσχέδιο όπως αυτό σήµερα θεληµατικά εµφανίζεται στα
χέρια σας ως αναγκαιότητα. 

Είτε για λόγους δηµοσίου συµφέροντος, είτε για λόγους δη-
µοσιονοµικού συµφέροντος, είτε για λόγους ενίσχυσης της χρη-
µατοπιστωτικής σταθερότητας καταλαβαίνω ότι είναι αναγκαίο
να µελετήσουµε τη συγχώνευση δύο τραπεζών. Αυτό που δεν κα-
ταλαβαίνω όµως είναι γιατί φτάσαµε ως εδώ χωρίς ενδιάµεσα
στάδια, χωρίς µαξιλάρια ασφαλείας και χωρίς πλήρη συνολική

19092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πολιτική σταθερότητα απέναντι στο τραπεζικό σύστηµα. Αυτό
που δεν καταλαβαίνω επίσης είναι πώς είναι δυνατόν αντί να επι-
διώκετε ευρείες συναινέσεις σε τόσο κρίσιµες στιγµές και επα-
χθείς αποφάσεις προτιµάτε την αλαζονική πολιτική του πλειοψη-
φικού νοµοθετείν, δηλαδή µια τακτική που αποδεδειγµένα έχει
ήδη απαξιωθεί κοινωνικά και εκλογικά σε µόλις δώδεκα µήνες. 

Θα πρέπει λοιπόν να ακουστεί η πραγµατικότητα µε όσο σκλη-
ρές λέξεις χρειάζεται και αυτή δεν είναι άλλη από το ότι η απου-
σία σταθερής, αυστηρής και ενιαίας πολιτικής στο τραπεζικό
σύστηµα από την Κυβέρνησή σας θα χρειάζεται πάντα συγχω-
νεύσεις, δηλαδή µικρές ενέσεις παροδικής επιβίωσης. Δυστυχώς,
για ακόµη µία φορά προηγήθηκε η καταστροφή και έπεται η πα-
ρέµβαση. 

Να παρεµβάλω ένα σχόλιο. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος και ο ειδικός αγορητής µας, οι κύριοι Κουκουλόπουλος
και Γερουλάνος, εκτός της πολύ µεγάλης εµπειρίας τους έκαναν
δύο τοποθετήσεις που είναι δύο υποδείγµατα πολιτικού πολιτι-
σµού για τη χώρα. Δεν σας είπαν τη θέση του ΠΑΣΟΚ µόνο, σας
είπαν ένα απόσταγµα πολιτικής και κοινωνικής προσέγγισης του
πολύ κρίσιµου ζητήµατος που αφορά τη βιωσιµότητα των τραπε-
ζών συνολικά. Επίσης δεν σας είπαν τη θέση του ΠΑΣΟΚ για
πρώτη φορά σήµερα. Τη θέση του ΠΑΣΟΚ τη γνωρίζετε σε πάρα
πολλά στάδια αυτής της κοινοβουλευτικής θητείας για τα funds,
για την παράνοµη και καταχρηστική συµπεριφορά των τραπεζών,
για τις χρεώσεις των POS, για τα επιτόκια δανεισµού. Το ΠΑΣΟΚ
λοιπόν έφερε το θέµα στον δηµόσιο διάλογο σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα οκτώ µήνες πριν. Η ακρίβεια, η υπερφορολόγηση, η αστα-
θής πολιτική διαχείριση του ιδιωτικού χρέους, των πλειστηριασ-
µών, όλα αυτά οδηγούν µε µαθηµατική ακρίβεια στην πλήρη απο-
σταθεροποίηση του τραπεζικού συστήµατος και της εµπιστοσύ-
νης των πολιτών σε αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, στο παρόν νοµοσχέδιο εξαντλείτε την προ-
σοχή σας στο κοµµάτι των όρων µιας συγχώνευσης και το δικαιο-
λογείτε εν µέρει ότι είναι για τη διασφάλιση των χρηµάτων του
δηµοσίου. Είναι η πρώτη φορά που αυτή η χώρα καλείται να δια-
χειριστεί τη διασφάλιση αυτή; Είναι η πρώτη φορά που συγχω-
νεύονται δύο τράπεζες; Δεν είναι. Και αυτό δεν δικαιολογεί την
επιδερµική κάλυψη του θέµατος, διότι ξέρετε και ξέρουµε όλοι
ποια πόρτα προβληµάτων ανοίγει. 

Η Παγκρήτια Τράπεζα έχει πενήντα καταστήµατα στην Ελλάδα
και τα είκοσι ένα από αυτά βρίσκονται στην Κρήτη. Εξήντα έχει
πανελλαδικά και η Attica Bank. Διασφαλίζετε σήµερα µε κάποιον
τρόπο ότι κανένα από αυτά δεν θα κλείσει και κανένας εργαζό-
µενος δεν θα έρθει αντιµέτωπος µε την εργασιακή ανασφάλεια
και την ξαφνική ανεργία; Όχι, ούτε διασφαλίζετε ότι ένα πολύ
ευρύ δίκτυο καταστηµάτων δεν θα κλείσει. Η απάντηση σε αυτό
δεν είναι ότι θα διασφαλίσουν τα εργασιακά δικαιώµατα οι τρά-
πεζες, δηλαδή η εργοδοτική πλευρά. Ούτε η απάντηση σε αυτό
είναι ότι θα προαχθούν προγράµµατα εθελουσίας εξόδου, που
πολλές φορές έχουµε δει να λειτουργούν ως καταχρηστικό µέσο
πίεσης του τύπου «ή παίρνεις εθελούσια ή µετατίθεσαι». Η απά-
ντηση είναι ο νοµοθέτης να προβλέψει ρητά ότι καµµία απολύτως
αλλαγή δεν θα συµβεί και καµµία αβεβαιότητα δεν θα υπάρχει
στους εργαζόµενους των τραπεζών. 

Θα σας προσθέσω και κάτι σηµαντικό. Τα είκοσι ένα καταστή-
µατα της Παγκρήτιας τράπεζας στην Κρήτη είναι ένα σηµείο που
εργάζονται άνθρωποι και µέσω αυτής της εργασίας στηρίζονται
και βιοπορίζονται οικογένειες. Δεν είναι όµως µόνο αυτό. Όπως
ένα κατάστηµα ΕΛΤΑ, όπως ένα ειρηνοδικείο, που τα κλείσατε
και αυτά, έτσι και ένα κατάστηµα τράπεζας στην ελληνική επαρ-
χία είναι πόλος στήριξης της τοπικής οικονοµίας, είναι πόλος στή-
ριξης του τουρισµού, είναι ενίσχυση των αγροτών, των δανειολη-
πτών και των συνταξιούχων. Δυστυχώς, ήδη µιλάµε για µαρασµό
περιοχών και ταλαιπωρία του κοινού, που διανύουν τεράστιες
αποστάσεις µε το κλείσιµο πολλών καταστηµάτων τραπεζών στην
περιφέρεια. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, τους τελευταίους
δώδεκα µήνες η Κυβέρνηση κάνει τα στραβά µάτια απέναντι στην
πολιτική των τραπεζών. Σήµερα ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε
µια συγχώνευση τραπεζών µε αµιγώς νοµικούς όρους, µία σύµ-
βαση δηλαδή, µια µελέτη οικονοµικής φύσεως µε ποσοστά και

συµβαλλοµένους, καµµία πρόνοια, καµµία εξασφάλιση και καµ-
µία αναφορά σε εργαζόµενους και καταστήµατα. Στο ίδιο κοινό
που χρεώνεται υποχρεωτικά µέσω τραπέζης υπέρογκα ποσά για
χρήση POS, στο ίδιο κοινό που πληρώνει δόση µε επιτόκιο «Χ»
και ξαφνικά θα πληρώνει µε είκοσι «Χ», στο ίδιο κοινό που είχε
συµβαλλόµενη µία ελληνική τράπεζα µε υποκατάστηµα στη γει-
τονιά του και σήµερα έχει έναν άγνωστο servicer χωρίς φυσικό
κατάστηµα στην Ελλάδα σήµερα η Κυβέρνηση απαντά ότι δεν
έχει καµµία απολύτως σηµασία τίποτα από όλα αυτά. Η Κυβέρ-
νησή σας κλείνει εδώ και µήνες τα µάτια µπροστά στην αυθαιρε-
σία των τραπεζών. Σήµερα τους κλείνετε και το µάτι ότι όλα θα
γίνουν και πάλι όπως τους συµφέρει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ να κάνω

µια ολιγόλεπτη παρέµβαση για ένα επείγον θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει τον λόγο ο κ. Δηµητριάδης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Δεν διαφωνώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε Κουκουλόπουλε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αφορά, κύριε Πρόεδρε και κύριε

Υπουργέ, την υπόθεση της ολιγοήµερης παράτασης στις φορο-
λογικές δηλώσεις. Μόλις τώρα ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε,
έχει πέσει το σύστηµα της ΑΑΔΕ. Όποιος επιχειρήσει να µπει του
γράφει «σφάλµα σύνδεσης». 

Ξέρετε τα νούµερα καλύτερα από εµάς, κύριε Υπουργέ. Είναι
αδύνατο σε δύο ηµέρες επτακόσιες χιλιάδες εκκρεµότητες να
τακτοποιηθούν ακόµα και αν οι λογιστές εισέλθουν σε µία πρα-
κτική ακάθιστου ύµνου για σαράντα οκτώ ώρες. Πρέπει να δοθεί
µια ολιγοήµερη παράταση, περιµένουν όλοι. 

Έχουµε καταθέσει σχετικές ερωτήσεις. Έχετε τα τεκµηριω-
µένα στοιχεία από την Πανελλήνια Ένωση Φοροτεχνικών Λογι-
στών και από το Οικονοµικό Επιµελητήριο, το οποίο από πέρυσι
έβαλε τεκµηριωµένα και υπεύθυνα. Δεν είναι κοµµατικό ζήτηµα.
Ξέρετε καλά που πρόσκειται η ηγεσία. Έχει βάλει ο πρόεδρος
του Οικονοµικού Επιµελητηρίου µε έναν ιδιαίτερα υπεύθυνο και
σοβαρό τρόπο το ζήτηµα και προσυπογράφουµε τις προτάσεις
του. Δεν αφορά τα κόµµατα και εµάς. Αφορά τους λογιστές και
τους φορολογούµενους. Δεν είναι µια παράταση επ’ αόριστον.
Είναι µια ολιγοήµερη παράταση που την επιβάλλει, νοµίζω, ο ρε-
αλισµός.

Πιστεύω ότι πρέπει να δώσετε µια απάντηση, γιατί από χθες
το βράδυ και σήµερα το πρωί µε ένταση σε όλους όσοι είµαστε
εδώ στη Βουλή -δεν νοµίζω να είµαι εγώ ο µόνος- έχουν σπάσει
τα τηλέφωνά µας από όλη την Ελλάδα. Πρέπει να δοθεί µια απά-
ντηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω να πω κάτι άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Δηµητριάδης.
Κύριε Δηµητριάδη, έχετε έξι λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.

Δεν θα υπερβώ τον χρόνο.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

εχθές συµπληρώθηκαν πενήντα χρόνια από την Αποκατάσταση
της Δηµοκρατίας. Πράγµατι αυτά τα πενήντα χρόνια, όπως ειπώ-
θηκε, κατοχυρώθηκαν δικαιώµατα, ελευθερίες και έγιναν πάρα
πολύ σηµαντικά βήµατα προόδου της χώρας.

Σήµερα, όµως, µετά από πενήντα χρόνια θα ήθελα να δούµε
την κατάσταση της χώρας, πώς είναι σήµερα. Δυστυχώς, σήµερα
η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι υποθηκευµένη
στους δανειστές και πολλές φορές νοµοθετούµε υπό την πίεση
των δανειστών, όπως της παγκοσµίου τράπεζας. Είµαστε σε µια
χώρα που παρά τα δισεκατοµµύρια που ξοδεύτηκαν, δεν έχουµε
σιδηρόδροµο, µε αποτέλεσµα να γίνονται τραγικά δυστυχήµατα,
όπως των Τεµπών. Είµαστε σε µια χώρα που δεν µπορούµε δυ-
στυχώς ακόµα και σήµερα να έχουµε έναν µηχανισµό αντιµετώ-
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πισης των φυσικών καταστροφών, µε αποτέλεσµα να λαµβάνουν
χώρα τραγωδίες, όπως στο Μάτι -πριν από δύο µέρες είχαµε την
έκτη επετειακή, την τραγική αυτή επέτειο-, όπως επίσης και στη
Θεσσαλία. Είµαστε σε µια χώρα που δεν έχει υποδοµές υγείας
και που το σύστηµα υγείας έχει καταρρεύσει. Είµαστε σε µια
χώρα που δυστυχώς αδυνατεί ακόµα και σήµερα να φυλάξει τα
σύνορά της και δεν µπορεί να ασκήσει τα κυριαρχικά της δικαιώ-
µατα στο Αιγαίο. Δεν επεκτείνουµε ακόµα και σήµερα τα χωρικά
µας ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια, µε αποτέλεσµα να υφιστά-
µεθα εξευτελισµούς, όπως πρόσφατα στην Κάσο.

Δυστυχώς, λοιπόν, η εικόνα της χώρας δεν είναι αυτή που θέ-
λαµε. Και το ακόµα χειρότερον, υπάρχει -ξέρετε- το πρόβληµα
της Κύπρου. Είναι κατά την άποψή µου το αγκάθι -το έχω χαρα-
κτηρίσει- το οποίο έχουµε ως Ελληνική Δηµοκρατία. Επί πενήντα
χρόνια η Κύπρος µας παραµένει κατεχόµενη. Και για µένα συνι-
στά όνειδος το ότι δεν µπορέσαµε να λύσουµε το κυπριακό επ’
ωφελεία της ελληνικής πλευράς και όταν λέω επ’ ωφελεία εννοώ
άµεση αποχώρηση των τουρκικών στρατευµάτων κατοχής, πλή-
ρης απελευθέρωση της Κύπρου. Τη λύση του κυπριακού -ξέρετε-
την οφείλουµε πρώτον στη µνήµη των θυµάτων της ΕΟΚΑ, των
παιδιών αυτών που εκτελέστηκαν από τους Βρετανούς, στη
µνήµη των αγνοουµένων, στη µνήµη των ΕΛΔΥΚαριων και των κα-
ταδροµέων που σκοτώθηκαν στην Κύπρο το �74 και στη µνήµη
όλων των Κυπρίων που υπέφεραν και εκτοπίστηκαν, των προσφύ-
γων που πήγαν στο νότιο τµήµα.

Εδώ δράττοµαι της ευκαιρίας να πω ότι θεωρώ απαράδεκτο
το γεγονός ότι εχθές δεν υπήρξε παρουσία των βετεράνων της
ΕΛΔΥΚ στο Προεδρικό Μέγαρο. Πενήντα χρόνια µετά οι άνθρω-
ποι αυτοί που προασπίστηκαν την ελευθερία της Κύπρου και οι
οποίοι µατώσανε για να µην καταλάβουν οι Τούρκοι το υπόλοιπο
κοµµάτι, δεν εκλήθησαν στο Προεδρικό Μέγαρο, όπως επίσης
θεωρώ µεγάλη παράλειψη -το διάβασα στην εφηµερίδα «ΔΗΜΟ-
ΚΡΑΤΙΑ»- το ότι δεν υπήρξε πρόσκληση σε συγγενείς θυµάτων
των Τεµπών, παρά µόνο στους συγγενείς της αγνοούµενης Εριέτ-
τας Μόλχο. Θεωρώ ότι ήταν σηµαντικές οι παραλείψεις και θα
έπρεπε να είµαστε πιο προσεκτικοί. Είναι απαράδεκτο στα πενή-
ντα χρόνια να µην καλούνται αυτοί οι άνθρωποι στο Προεδρικό
Μέγαρο και να καλούνται αντιθέτως αθλητές και άλλα άτοµα τα
οποία και δεν έχουν σχέση µε το Κοινοβούλιο και µάλιστα να πω
ότι θεωρώ πως είναι και για µένα απαράδεκτο και λάθος να µην
καλούµαστε εµείς, οι οποίοι είµαστε και ένα νόµιµα εκλεγµένο
κόµµα. Αυτά τα λέω προς επίγνωσιν.

Θα ήθελα επίσης να πω πως η Ελλάδα σήµερα δυστυχώς αντί
να βάζει ως προτεραιότητα τον Έλληνα και την Ελληνίδα, βάζει
ως προτεραιότητα τους τουρίστες. Μάλιστα ακούσαµε στη Σα-
ντορίνη να υπάρχει -λέει- και περιορισµός των µετακινήσεων για
να µην µειωθούν οι τουρίστες. Ακούσαµε από συστηµικό δηµο-
σιογράφο να µας λέει δηµόσια πως οι Έλληνες δεν πρέπει να κά-
νουµε διακοπές από 15 Ιούλιου έως 30 Αυγούστου για να µην
ενοχληθούν οι τουρίστες. Έλεος πια! Και επίσης αντί να κρατή-
σουµε τους Έλληνες και τις Ελληνίδες νέους και νέες που φεύ-
γουν στο εξωτερικό, να τους κρατήσουµε εδώ, τι κάνουµε; Προ-
σπαθούµε να λύσουµε τα κενά σε διάφορους τοµείς, όπως τον
τουρισµό και στην αγροτική εργασία µε το να νοµιµοποιούµε εκ
των υστέρων µετανάστες αλλοδαπούς που έχουν εισέλθει παρά-
νοµα στη χώρα, πράγµα το οποίο για µένα είναι απαράδεκτο. 

Θεωρώ, λοιπόν, πως η εικόνα της χώρας δεν είναι αυτή που
θέλουµε. Έχουµε πάρα πολύ µεγάλο δρόµο να διανύσουµε και
καλό θα ήταν -ξέρετε- να µην θριαµβολογούµε, να µην γιορτά-
ζουµε, αλλά να είµαστε σε περισυλλογή, να είµαστε σκεπτόµενοι,
προβληµατισµένοι, γιατί δυστυχώς έχουµε πάρα πολύ σοβαρά
ζητήµατα και αν δεν τα λύσουµε εγκαίρως, οι εξελίξεις για τη
χώρα µας θα είναι δυσµενείς και το λέω µε πλήρη επίγνωση.

Αναφορικά µε το κυπριακό θα ήθελα να στηλιτεύσω τη στάση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της διεθνούς κοινότητας, διότι όταν
έγινε η ρωσική επίθεση στην Ουκρανία έτρεξαν όλοι, έσπευσαν
να δώσουν οπλισµό και να επιβάλουν κυρώσεις και την ίδια στι-
γµή στην Κύπρο επί πενήντα χρόνια κατεχόµενη, παρά το γεγο-
νός ότι η χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν επέβαλε ποτέ κυρώσεις και ακόµα και σήµερα συζη-
τάει µε την Τουρκία για να γίνει υπό ένταξη στην Ευρωπαϊκή

Ένωση η Τουρκία. Έλεος! Αν αυτό δεν είναι υποκρισία, τι είναι;
Τελειώνοντας µε αυτά εδώ, θα πω και λίγο κάποια πράγµατα

για το νοµοσχέδιο. Εµείς είµαστε αντίθετοι για το νοµοσχέδιο,
πρώτον διότι υπάρχει µια συγχώνευση δύο τραπεζών που ήταν
προβληµατικές, της Attica Bank και της Παγκρήτιας και η οποία
µάλιστα συγχώνευση θα πληρωθεί για ακόµη µια φορά µε χρή-
µατα των φορολογουµένων, µισό δισεκατοµµύριο. Και θέλω να
ρωτήσω, πόσο θα πρέπει να πληρώνουµε οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι τις τράπεζες; Δεν φτάνουν οι προηγούµενες ανακεφα-
λαιοποιήσεις; Πρέπει ξανά να πληρώσουµε; Και δεύτερον, θέλω
να ρωτήσω, θα γίνει κάποτε µια έρευνα για ποιον λόγο αυτές οι
τράπεζες κατέστησαν προβληµατικές; Για ποιον λόγο έχουν
πάρα πολλά κόκκινα δάνεια, µεγαλύτερο από τον µέσο όρο των
υπολοίπων συστηµικών τραπεζών; Θα γίνει ποτέ έλεγχος; Θα τι-
µωρηθούν τα στελέχη τα οποία χορηγούσαν αφειδώς δάνεια ή
για ακόµα µια φορά θα επικρατήσει η ατιµωρησία; Διότι ξέρετε,
το είχα πει και παλαιότερα, η ατιµωρησία είναι για µένα το µεγάλο
πρόβληµα σε αυτό τον τόπο και όσο υπάρχει ατιµωρησία είτε των
τραπεζικών στελεχών είτε οτιδήποτε άλλο, θα είµαστε µονίµως
σε έναν φαύλο κύκλο διαφθοράς και παρακµής. Εάν δεν επιλη-
φθεί το ελληνικό κράτος και δεν τιµωρηθούν παραδειγµατικά οι
υπεύθυνοι που οδήγησαν τις τράπεζες σε αυτό το χάλι, θα είµα-
στε µόνο στην ίδια κατάσταση.

Εγώ αυτό ήθελα να πω και εύχοµαι στην επόµενη επέτειο της
αποκατάστασης της Ελληνικής Δηµοκρατίας πάρα πολλά ζητή-
µατα που θέσαµε σήµερα να έχουν λυθεί. Διότι -ξέρετε- διαφο-
ρετικά δεν µπορεί να εννοηθεί δηµοκρατία, όταν έχουµε πρόβλη-
µα στο κράτος δικαίου, όταν υπάρχει φτωχοποίηση, όταν υπάρχει
µια κοινωνία δύο ταχυτήτων, φτωχοποιείται συνεχώς ο Έλληνας
και κυρίως όταν έχουµε ένα πολιτικό σύστηµα το οποίο αδιαφο-
ρεί πλήρως για τον µέσο Έλληνα και τη µέση Ελληνίδα. Αυτά
είναι τα προβλήµατα και αυτά υπονοµεύουν τη δηµοκρατία και
όχι η ύπαρξη κάποιων άλλων κοµµάτων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Ζερβέας από τους Σπαρτιάτες και αµέσως µετά ο
κ. Φλώρος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα καλού-

µαστε να υπερψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο το οποίο ασχολείται µε τη συγχώνευση και την ανακεφα-
λαιοποίηση δύο τραπεζών, της Attica Bank και της Παγκρητίου
Τραπέζης.

Ας δούµε κάποια στοιχεία τα οποία, πράγµατι, δείχνουν την
πραγµατικότητα. Ο δείκτης µη εξυπηρετούµενων δανείων της At-
tica Bank βρίσκεται στο ποσοστό του 61,5% και της Παγκρήτιας
Τράπεζας στο 53,5%. Ποιος είναι ο αντίστοιχος δείκτης των τεσ-
σάρων συστηµατικών τραπεζών; Είναι γύρω στο 5%. Ο δείκτης
κεφαλαιακής επάρκειας για την Attica Bank είναι στο 14,3% και
αντίστοιχα 12,6% για την Παγκρήτια. Ο µέσος όρος των άλλων
τραπεζών βρίσκεται γύρω στο 19,1%. Εποµένως πράγµατι υπάρ-
χει ένα πρόβληµα. Δεν διαφωνούµε σε αυτό.

Πόσο θα κοστίσει, όµως, στον Έλληνα φορολογούµενο το επι-
χειρούµενο αυτό εγχείρηµα; 475 εκατοµµύρια ευρώ θα εισφέρει
το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και 48 εκατοµµύρια
ευρώ ο ΕΦΚΑ. Με άλλα λόγια ο ελληνικός λαός θα πληρώσει
πάνω από 500 εκατοµµύρια ευρώ για να διασωθούν οι δύο αυτές
τράπεζες. Είναι η πρώτη φορά που καταφεύγουµε σε αυτήν τη
λύση, στη λύση της ανακεφαλαιοποίησης; Όχι, δυστυχώς δεν
είναι η πρώτη φορά. Προηγήθηκε ανακεφαλαιοποίηση των συ-
στηµικών τραπεζών το 2013, το 2014 και το 2015.

Είπατε, κύριε Χατζηδάκη, στην αρµόδια επιτροπή πως πραγµα-
τοποιήθηκε ένας δειγµατοληπτικός έλεγχος σε τριάντα επτά δα-
νειολήπτες της Attica Bank, όπου βρέθηκε πως είχαν χορηγηθεί
δάνεια κάτω του κόστους µε µερική ή µηδενική εξασφάλιση. 

Και σας θέτω ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Ποιοι ευθύνονται
γι’ αυτήν την κατάσταση; Υπάρχουν επιτέλους ευθύνες; Θα απο-
δοθούν κάποια στιγµή ευθύνες; Δεν ευθύνεται κανένας γι’ αυτήν
την κατάσταση; Ποιος έδωσε αυτά τα δάνεια; Ευθύνεται η διοί-
κηση; Ευθύνονται οι µέτοχοι; Ευθύνονται οι διευθυντές; Ευθύνο-
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νται ακόµη και οι υπάλληλοι που έδωσαν αυτά τα δάνεια; Ελέγ-
χθηκε το πόθεν έσχες των εµπλεκοµένων και κυρίως το πόθεν;

Κύριε Υπουργέ, κατανοώ προσωπικά την έννοια της ανάγκης,
«ανάγκα και οι θεοί πείθονται», πόσο µάλλον οι Υπουργοί Οικο-
νοµικών. Αυτό, όµως, που δεν κατανοώ και νοµίζω δεν το κατα-
νοεί η πλειοψηφία του ελληνικού λαού είναι η έλλειψη ελέγχου,
η έλλειψη λογοδοσίας και η έλλειψης τιµωρίας. Κάποιοι ευθύνο-
νται για το χάλι αυτών των δύο τραπεζών και αυτοί οι κάποιοι θα
έπρεπε να είχαν διωχθεί και να βρίσκονται στην φυλακή και να
µην επωµίζεται ο ελληνικός λαός τις συνέπειες των πράξεων
τους. 

Φέρνετε µια ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, και σας ρωτώ: Ποιος µας
εγγυάται, υπό αυτές τις συνθήκες που περιέγραψα, της ατιµω-
ρησίας, της έλλειψης λογοδοσίας, ότι δεν θα έχουµε µια νέα συγ-
χώνευση σε ένα βάθος δεκαετίας από την στιγµή που ότι και να
πράξει ο κάθε υπεύθυνος, θα γνωρίζει ότι δεν θα έχει συνέπειες;

Κύριε Χατζηδάκη, αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να αλλά-
ξουµε νοοτροπία και πρέπει το σύνολο του πολιτικού συστήµα-
τος να αλλάξει νοοτροπία. Και βεβαίως, πρέπει να αρχίσει από
την κυβερνώσα παράταξη. Όσο επικρατεί ατιµωρησία, κύριε
Υπουργέ, θα επιστρέφουµε από εκεί όπου ξεκινήσαµε και δυστυ-
χώς θα επιστρέφουµε ζηµιωµένοι, θα επιστρέφει ο ελληνικός
λαός, η Ελληνίδα, ο Έλληνας ζηµιωµένος. Αυτά ήθελα να πω.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Φλώρος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου θα ήθελα να επιστήσω λίγο την προσοχή σας στο
θέµα που έχει προκύψει εδώ και δύο ηµέρες ειδικά, που φωνά-
ζουν όλοι οι λογιστές, ζητάνε παράταση. Θα πρέπει να το εξετά-
σετε. Θεωρώ ότι πρέπει να δοθεί παράταση. Είναι πάρα πολλά
τα παραδείγµατα. Ήδη υπάρχει πρόβληµα στο σύστηµα της
ΑΑΔΕ, όπως µας ανέφερε προηγουµένως και ο συνάδελφος.
Οπότε αναµένουµε τις ενέργειές σας.

Σήµερα καλούµαστε να συζητήσουµε ένα θέµα που αφορά
άµεσα την οικονοµία και την εµπιστοσύνη των πολιτών µας στο
τραπεζικό σύστηµα της χώρας, την ανακεφαλαιοποίηση της At-
tica Bank, η οποία θα συγχωνευθεί µε την Παγκρήτια. Το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε αφορά τη διάσωση δύο τραπεζών µέσω
ανακεφαλαιοποίησης µε παράλληλη συγχώνευσή τους. Δέκα
χρόνια µετά τη διάσωση των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών,
που όλες τους βρέθηκαν στο όριο της χρεοκοπίας, ο ελληνικός
λαός καλείται για µια ακόµη φορά να πληρώσει αυτός τα λάθη
ανίκανων διοικήσεων και ανύπαρκτων ελεγκτικών µηχανισµών.
Όλα αυτά την στιγµή που κανένας τραπεζίτης, κανένα µεγάλο
στέλεχος, κανένα µέλος ρυθµιστικής αρχής δεν βρέθηκε αντιµέ-
τωπο µε ποινικές ή άλλου είδους κυρώσεις, αφού µνηµονιακές,
αλλά και µελλοντικές κυβερνήσεις φρόντισαν να νοµοθετήσουν,
ώστε να τους παρέχουν πλήρη ασυλία και ακαταδίωκτο.

Είναι απόλυτη αλήθεια ότι η Attica Bank ήταν η µικρή τράπεζα
που τα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ την οδήγησαν στην καταστροφή και τη χρεοκοπία. Τα δά-
νεια στον Λαυρεντιάδη την εποχή της Νέας Δηµοκρατίας, στον
Καλογρίτσα την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ, τα βοσκοτόπια που δίνονταν
ως εγγύηση είναι αλησµόνητα παραδείγµατα της ανευθυνότητας
και της διαφθοράς. Η κατάσταση που επικρατούσε στην Attica
ήταν ένα µεγάλο πάρτι και ο µεγαλύτερος χαµένος είναι το
ΤΜΕΔΕ, το οποίο σύµφωνα µε αναλύσεις έχει υποστεί ζηµιά 1,2
δισεκατοµµυρίων ευρώ τα τελευταία δώδεκα χρόνια. 

Είναι, λοιπόν, άκρως παραπλανητικός ο κ. Στουρνάρας, ο Δι-
οικητής της Τράπεζας της Ελλάδος όταν λέει ότι η χρεοκοπία της
Attica συντελέστηκε επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ. Η Attica από το 2012
µέχρι και σήµερα, δηλαδή επί δώδεκα έτη δεν πληρούσε ούτε
τους ελάχιστους δείκτες κεφαλαιακής επάρκειας. Επί χρόνια είχε
αρνητικά ίδια κεφάλαια και µε την ανοχή της Τράπεζας της Ελ-
λάδος συγκάλυπτε µια χρεοκοπηµένη τράπεζα. Ο κ. Στουρνάρας,
λοιπόν, και οι υπηρεσίες κεντρικής τράπεζας ήξεραν το πρό-
βληµα. Αν δεν το ήξεραν ήταν επικίνδυνοι και είναι επικίνδυνοι. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά, όµως, ότι η Τράπεζα της Ελλάδος ως

αρµόδια εποπτική αρχή ήξερε τα πάντα και απλά συγκάλυπτε µια
χρεοκοπηµένη τράπεζα. Ο αείµνηστος Προβόπουλος, πρώην δι-
οικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, είχε αναφέρει ότι αυτή η
Τράπεζα έπρεπε να είχε µπει σε καθεστώς εξυγίανσης, δηλαδή
σε resolution, αλλά αντέδρασε η τότε κυβέρνηση 2012 µε 2014,
απαιτώντας να παραµείνει ανεξάρτητη πάση θυσία. Από αυτό
αντιλαµβανόµαστε πως το παιχνίδι στην Attica ήταν πάντα στη-
µένο και βρώµικο. Είχαν αυτήν την τράπεζα για να χορηγούν δά-
νεια σε ηµέτερους, να κάνουν διάφορες συµφωνίες και φόρτω-
ναν µε ζηµία στην τράπεζα. 

Από το 2005 έως το 2024 η Attica εµφάνισε σωρευµένες ζηµίες
περίπου 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ήδη, το ΤΜΕΔΕ έχει υποστεί
διαχρονικά καταστροφή από τις λανθασµένες επενδύσεις του
στην Attica. Επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ η Attica χρειάστηκε ξανά νέα ανα-
κεφαλαιοποίηση, όµως το αποτέλεσµα ήταν νέα ζηµιά 17 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Η Attica ήταν µια ξεκάθαρα αποτυχηµένη τράπεζα
µε αρνητικά ίδια κεφάλαια και µε διεφθαρµένες ή ανίκανες διοι-
κήσεις. 

Πόσα κέρδισαν οι παρελθούσες διοικήσεις, ασκώντας διοίκηση
στην Attica; Πού πήγε αυτός ο περιβόητος Έλληνας τραπεζίτης,
ο κ. Πανταλάκης, τον οποίο στήριξε ενεργά και επί της ουσίας
διόρισε η Τράπεζα της Ελλάδος την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ; Η ανακε-
φαλαιοποίηση της Attica είναι απαραίτητη για να διασφαλίσουµε
τη σταθερότητα του τραπεζικού µας συστήµατος, για να προστα-
τεύσουµε τις καταθέσεις των πολιτών. Η στήριξή µας, όµως δεν
πρέπει να είναι χωρίς προϋποθέσεις. Πρέπει να απαιτήσουµε δια-
φάνεια, λογοδοσία και αυστηρό έλεγχο. Πρέπει να διασφαλιστεί
ότι οι τράπεζες θα λειτουργούν µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέ-
ρον και όχι τα συµφέροντα των λίγων προνοµιούχων.

Ας περάσουµε, όµως, στο κύριο µέρος του νοµοσχεδίου. Ο µε-
γάλος κερδισµένος στη συµφωνία είναι η «THRIVEST» και οι ιδιώ-
τες επενδυτές που επενδύουν κεφάλαιο 200 εκατοµµυρίων ευρώ
και θα αποκτήσουν ένα ποσοστό περί το 58,5% στο νέο σχήµα,
που θα προκύψει µέσα από τη συγχώνευση των δύο τραπεζών.
Το δηµόσιο από την άλλη θα επενδύσει σηµαντικά 423 εκατοµ-
µύρια ευρώ, αν συνυπολογίσουµε το ποσό που θα συνεισφέρει
το ΤΧΣ και ο ΕΦΚΑ µαζί. Αν αφαιρέσουµε και την άµεση αποπλη-
ρωµή στο ελληνικό δηµόσιο οµολόγου ύψους 100 εκατοµµυρίων
ευρώ, το οποίο θα του εξασφαλίσει ποσοστό συµµετοχής 38,5%
µε 40% βλέπουµε, λοιπόν, πως για ακόµη µια φορά το δηµόσιο
βγαίνει ζηµιωµένο έναντι των ιδιωτών επενδυτών, αφού παρ’ ότι
επενδύει τα υπερδιπλάσια χρήµατα, θα λάβει µικρότερο ποσοστό
κυριότητας.

Από την άλλη αν εξετάσουµε όµως µε προσοχή τις εναλλακτι-
κές καταλήγουµε στο συµπέρασµα ότι η διάσωση των δύο τρα-
πεζών µέσω συγχώνευσης και ανακεφαλαιοποίησης αποτελεί
πιθανώς τη µοναδική βιώσιµη λύση. Στο εναλλακτικό σενάριο που
Attica και Παγκρήτια θα οδηγούνταν σε resolution, δηλαδή σε
εξυγίανση µε ενεργοποίηση του bail in, που µεταφράζεται σε
εµπλοκή των καταθετών, το κόστος θα ήταν υπερπολλαπλάσιο.
Επιπλέον, το ΤΕΚΕ θα υποχρεωνόταν να βρει προς τα 2,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, τα οποία θα εισέφεραν οι άλλες συστηµικές
τράπεζες. Αυτό δηλαδή σηµαίνει ότι θα έπρεπε να εξαντλήσει
όλα του τα αποθεµατικά, αλλά και να λάβει ποσό µεγαλύτερο του
ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ από τις τέσσερις συστηµικές τρά-
πεζες. 

Όσον αφορά τις µη εγγυηµένες καταθέσεις η συνολική ζηµία
θα άγγιζε το 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, αν αθροίσουµε και τα 909
εκατοµµύρια που θα αφορούν την Attica και τα 726 που αφορούν
την Παγκρήτια. Ειδικά στην Κρήτη η ζηµιά και για τους τέσσερις
νοµούς του νησιού θα ήταν πολύ µεγάλη, αφού µε αντικειµενικά
κριτήρια η Παγκρήτια Τράπεζα διαδραµατίζει σηµαντικό ρόλο
στην οικονοµία και την κοινωνία του νησιού. Επιπλέον, εννιακό-
σιοι περίπου εργαζόµενοι θα κινδύνευαν να βρεθούν στον δρόµο.
Η εµπειρία έχει αποδείξει από τις εξυγιάνσεις του παρελθόντος
στο τραπεζικό σύστηµα ότι µόνο το 20% των εργαζοµένων δια-
σώζεται, οπότε µόλις εκατόν ογδόντα εργαζόµενοι θα διασώζο-
νταν και αυτοί µε ερωτηµατικό. 

Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ο αντίκτυπος που θα είχε η χρε-
οκοπία των δύο τραπεζών, έστω και πιο χαµηλής κεφαλαιοποί-
ησης στην ευρύτερη οικονοµία της χώρας, οδηγώντας χωρίς
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αµφιβολία σε νέα αποσταθεροποίηση ολόκληρου του τραπεζικού
συστήµατος. 

Οπότε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επιλογές που
υπάρχουν σήµερα είναι δύο. Η πρώτη επιλογή είναι να µπούνε
ιδιώτες εισφέροντας 200 εκατοµµύρια ευρώ και η Παγκρήτια µε
735 εκατοµµύρια, ώστε να ανακεφαλαιοποιηθεί και εξυγιανθεί η
Attica Bank πρώτη φορά µετά από δεκαετίες. Έτσι, το ελληνικό
δηµόσιο θα έχει επενδύσει 475 εκατοµµύρια νέα κεφάλαια µε το
ΤΧΣ συν 48 του ΕΦΚΑ µείον όµως 99 από το οµόλογο TIER II, που
κάλυψε το δηµόσιο στο παρελθόν και πρέπει να επιστραφεί. Άρα,
στο σύνολό του έχουµε ένα ποσό 424 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Βέβαια, το ΤΧΣ είχε επενδύσει και άλλα 470 από το παρελθόν,
οπότε άθροισµα όλα αυτά µαζί 900 εκατοµµύρια. Αποτέλεσµα
αυτού το ΤΧΣ και ο ΕΦΚΑ να κατέχουν µετοχές 40% της Attica,
µιας πλέον όµως υγιούς τράπεζας.

Με την υπόθεση, λοιπόν, ότι η χρηµατιστηριακή αξία της υγι-
ούς Attica Bank πλέον θα φτάσει το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, το
40% σηµαίνει 400 εκατοµµύρια ευρώ. Οπότε από τα 900 της
επένδυσης µείον τα 400 της χρηµατιστηριακής, έχουµε λογιστική
ζηµιά 500 εκατοµµύρια. Αν η ανακεφαλαιοποίηση δεν προχωρή-
σει τότε θα προκύψει η πραγµατική και όχι λογιστική ζηµιά για
τον φορολογούµενο Έλληνα πολίτη 2,2 δισεκατοµµύρια Ευρώ.
Η «THRIVEST», ο ιδιώτης, δηλαδή, θα είχε επενδύσει συνολικά
περίπου 330 εκατοµµύρια. Η δεύτερη επιλογή που έχουµε είναι
η εξής. Η τράπεζα αποτυγχάνει να ανακεφαλαιοποιηθεί και πάει
σε εκκαθάριση, η οποία θα κοστίσει στον Έλληνα φορολογού-
µενο περίπου 2,2 δισεκατοµµύρια ευρώ λόγω της εξυγίανσης. 

Κάποιοι λένε -αφελώς κατά τη δική µου άποψη- «ας βάλει και
735 εκατοµµύρια το ΤΧΣ» το οποίο επί της ουσίας όµως βάζει 475
στην αύξηση κεφαλαίου «και ας πάρει» λένε «την Attica ολό-
κληρη». Αυτό όµως δεν µπορεί να συµβεί γιατί η «DG COMP», η
αρµόδια επιτροπή ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει
ξεκαθαρίσει ότι µόνο συµµετοχή τού δηµοσίου αποτελεί state
aide, δηλαδή κρατική βοήθεια και αυτό απλά θα απορριφθεί διότι
θα δηµιουργούσε στρέβλωση στον ανταγωνισµό και θα θεωρού-
νταν παράνοµη. Οπότε η Attica θα οδηγηθεί σε resolution, δη-
λαδή σε εκκαθάριση µε εµπλοκή καταθετών. Οπότε µεταξύ
λογιστικής ζηµίας 500 εκατοµµυρίων και πραγµατικής 2,2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ εάν δεν προχωρήσει η ανακεφαλαιοποίηση
είναι προφανές ότι συµφέρει για το δηµόσιο το πρώτο σενάριο. 

Καταλήγουµε στο ότι µεταξύ δύο κακών λύσεων δεν µπορείς
παρά να επιλέξεις τη λιγότερο κακή. Παράλληλα όµως δεν ξε-
χνάµε ότι, όπως οµολόγησε και ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χα-
τζηδάκης στην επιτροπή της Βουλής αναφερόµενος στην
περίπτωση της Attica, υπήρξε συστηµατική χορήγηση δανείων
κάτω του κόστους µε µερική ή µηδενική εξασφάλιση, έκδοσης
βραχυπρόθεσµων οµολογιακών δανείων και χρηµατοδότηση επι-
χειρήσεων προκειµένου να συµµετέχουν σε αύξηση µετοχικού
κεφαλαίου, προκειµένου να γίνει κάτι. Ευθύνες, εποµένως, θα
πρέπει να αναζητηθούν όσον αφορά στον τρόπο µε τον οποίο χει-
ρίστηκαν το θέµα οι προηγούµενες διοικήσεις αλλά και οι ελε-
γκτικοί µηχανισµοί της Τράπεζας Ελλάδος που, ενώ Attica και
Παγκρήτια όδευαν προς χρεοκοπία, έλεγαν ότι όλα βαίνουν
καλώς.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα αρνηθούµε, λοιπόν, ότι στο σηµείο που έχουµε φτάσει

η διάσωση µέσω συγχώνευσης και ανακεφαλαιοποίησης αποτε-
λεί την πιο βιώσιµη λύση όσον αφορά το µέλλον των δύο τραπε-
ζών. Παράλληλα όµως θα απαιτήσουµε να ερευνηθούν οι αιτίες
που οδήγησαν τα δύο τραπεζικά ιδρύµατα στα πρόθυρα της χρε-
οκοπίας και να αποδοθούν ευθύνες προς πάσα κατεύθυνση αφού
σύµφωνα µε τα λεγόµενα του ίδιου του κ. Χατζηδάκη, του Υπουρ-
γού Οικονοµικών, υπάρχουν σοβαρές υπόνοιες ακόµα και για τη
διάπραξη ποινικών αδικηµάτων όπως αυτό της απιστίας, της κα-
τάχρησης εξουσίας, της απάτης και της παράβασης καθήκοντος. 

Τέλος, ευελπιστούµε η νέα διοίκηση να αποδειχθεί περισσό-
τερο ικανή, διορατική και έντιµη από την προηγούµενη οδηγώ-
ντας σε βιώσιµη ανάπτυξη την εξυγιασµένη πλέον τράπεζα
στοχεύοντας µελλοντικά στη δηµιουργία ενός πέµπτου πυλώνα
που θα αποτελεί εναλλακτική λύση απέναντι στο ολιγοπώλιο των
τεσσάρων συστηµικών τραπεζών δίνοντας βάρος και έµφαση σε

κλάδους που έχουν εγκαταλειφθεί και αποκλειστεί από τις µεγά-
λες συστηµικές τράπεζες, όπως είναι η αγροτική ανάπτυξη και οι
µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τοµείς που αποτελούν τη
ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας. Ας µην ξεχνάµε το πιο
βασικό. Στην Ελλάδα υπάρχουν οι λιγότερες τράπεζες από οποι-
αδήποτε άλλη χώρα της Ευρωζώνης και αυτό δεν ήταν στρατη-
γικό σχέδιο αλλά αποτέλεσµα της χρεοκοπίας της Ελλάδας το
2012 µε 2013. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει τώρα τον λόγο ο κ. Παππάς Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αµέσως µετά η κ. Αχτσιόγλου. Μετά ο κ. Φωτόπουλος, ο
οποίος δεν είχε ανακοινωθεί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πετραλιά, δεν είναι στην Αίθουσα ο κ. Χατζηδάκης. Νο-

µίζω ότι περιµένει το πανελλήνιο να πείτε τι θα γίνει µε τις φορο-
λογικές δηλώσεις. Έχουµε επτακόσιες χιλιάδες εκκρεµότητες.
Δεν µπορεί να φταίνε οι λογιστές και φοροτεχνικοί για τις αρρυθ-
µίες του συστήµατος. Μέχρι το πέρας της συνεδρίασης θα ήταν
πολύ δηµιουργικό αν ακούσουµε µία απάντηση σε σχέση µε τις
προθέσεις του Υπουργείου. Έχουν αυτοί οι επαγγελµατίες φορ-
τωθεί τις αρρυθµίες και τις ψηφιακές δυσκολίες οι οποίες έχουν
προκύψει και έχουν επωµιστεί ένα πάρα πολύ µεγάλο βάρος για
τη λειτουργικότητα και την είσπραξη των δηµοσίων εσόδων. Και
είναι άδικο όχι µόνο να στοχοποιούνται αλλά να γίνονται και σχό-
λια τα οποία δεν έχουν αποδοκιµαστεί µέχρι τώρα ότι για πρώτη
φορά οι σύζυγοι, οι γυναίκες των λογιστών, θα είναι χαρούµενες
γιατί θα κάνουν διακοπές. Λοιπόν, το στοιχειώδες της πολιτικής
ευπρέπειας είναι να αποδοκιµαστεί ο εκπρόσωπος Τύπου του
Υπουργείου γι’ αυτό το ατυχές, άστοχο και απαράδεκτο σχόλιο. 

Χωρίς αµφιβολία σήµερα που συζητάµε για το µέλλον του τρα-
πεζικού πυλώνα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει αναδειχθεί και
έχει πειστεί η κοινωνία ότι πυλώνας της αισχροκέρδειας και της
ακρίβειας είναι οι κυβερνητικές επιλογές και οι επιλογές του οι-
κονοµικού επιτελείου. Η Κυβέρνηση βρέθηκε και βρίσκεται µα-
κριά από την στήριξη των νοικοκυριών και της µικρής και µεσαίας
επιχείρησης, µακριά από τη δραστική αντιµετώπιση των επιπτώ-
σεων των µεγάλων κρίσεων και τη διαφύλαξη του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Τους τελευταίους µήνες η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ έχει καταθέσει δεκάδες ερωτήσεις, έχουµε κάνει εκα-
τοντάδες αναφορές σε αυτήν την Αίθουσα για κρίσιµα ζητήµατα
που απασχολούν την κοινωνία και την αγορά, που επηρεάζουν
αρνητικά την οικονοµία και τις προοπτικές της ανάπτυξης της.
Είστε απολύτως αποµονωµένοι στον δηµόσιο διάλογο για τη µεί-
ωση των έµµεσων φόρων. Δεν σας µιλάει µόνο η Αντιπολίτευση
ή οι ενεργούντες µέσα στην αγορά. Ακόµη και η βιοµηχανία τρο-
φίµων πήρε θέση και εξήγησε ότι αν υπήρχε µείωση των έµµεσων
φόρων αυτή θα πέρναγε στους καταναλωτές. Είστε η Κυβέρνηση
η οποία έχει πετύχει ένα στα δύο νοικοκυριά να έχουν µειώσει
την κατανάλωση και τις αγορές τροφίµων. Τροφίµων, προσέξτε!
Και Υπουργός σας στην τηλεόραση έχει πει ότι εάν µειωθεί ο
ΦΠΑ θα αυξηθεί η κατανάλωση. Ο επικεφαλής τού οικονοµικού
επιτελείου. Και µίλαγε για τα τρόφιµα. Ένα στα τρία νοικοκυριά
δυσκολεύεται να καλύψει τους βασικούς λογαριασµούς και σε
µία χώρα που υποδέχεται τριάντα και πλέον εκατοµµύρια τουρί-
στες οι µισοί Έλληνες δεν µπορούν να πάνε µια µέρα διακοπές.
Αυτά δεν είναι επιτυχίες της οικονοµικής πολιτικής διότι στο κέ-
ντρο του σχεδιασµού µιας οικονοµικής πολιτικής πρέπει να είναι
η κάλυψη των αναγκών των νοικοκυριών των επιχειρήσεων και
της κοινωνίας όχι απλώς η τακτοποίηση των δηµόσιων οικονοµι-
κών και η υπερσυσσώρευση κερδών στα χέρια των λίγων. 

Είναι πρόσφατα τα στοιχεία που λένε ότι 1,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ υπερπλεόνασµα υπάρχει για το πρώτο εξάµηνο. Σας έχω
πει και αλλού, κύριε Χατζηδάκη -προφανώς δεν περιµέναµε να
αποδεχτείτε το σύνολο των προτάσεων οικονοµικής πολιτικής
που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ- υπό το φως αυτών των αποτελεσµάτων
κανένα φόρο δεν µπορείτε να µειώσετε; Καθόλου να µη µειωθεί
ο ΦΠΑ; Πουθενά; Ούτε στα τρόφιµα; Κανένα µάθηµα δεν παίρ-
νουµε από τη διεθνή εµπειρία; Για πόσο ακόµα θα είµαστε πρω-
ταθλητές στον πληθωρισµό τροφίµων. 
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Η δική µας διακυβέρνηση θέλω να σας υπενθυµίσω -γιατί
πολύς λόγος γίνεται αυτές τις µέρες- επέστρεψε πάνω από 2 δι-
σεκατοµµύρια πλεονάσµατος στα έτη 2016-2018 και σε συνθήκες
µάλιστα εξωτερικού καταναγκασµού, κύριε Χατζηδάκη. Είναι µία
επιλογή από την οποία απέχετε συνειδητά. Χρησιµοποιείτε και
υλοποιείτε την ακρίβεια, λοιπόν. Πρόσφατη µελέτη του ΚΕΠΕ ει-
σηγείται µείωση των άµεσων φόρων αλλά και διαπιστώσεις της
έκθεσης της Τράπεζας της Ελλάδος. Λένε ότι η χώρα είναι 10%
ακριβότερη από τις χώρες της Ευρωζώνης και ότι οι τιµές δεν θα
πέσουν αν δεν πολεµηθούν τα ολιγοπώλια. Άρα, δεν έχετε καµµία
διάθεση να κάνετε κάτι τέτοιο, δεν έχετε καµµία διάθεση ούτε να
συζητήσετε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για πλαφόν στα κέρδη. Μία
πολιτική η οποία έχει προταθεί από την Κοµισιόν από την άνοιξη
του 2022 και έχουν αγκαλιάσει πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Στην καρδιά της ακριβώς βρίσκεται η εκτίναξη των τιµών ενέρ-
γειας και ήρθατε εκ των υστέρων, ενώ αµφισβητούσατε την
ύπαρξη υπερκερδών στα διυλιστήρια να φορολογήσετε µε τον
χαµηλότερο δυνατό προβλεπόµενο συντελεστή, το 33%. Εκεί
που λέγαµε ότι δεν υπάρχουν υπερκέρδη, µε 33% λέτε ότι θα µα-
ζέψετε 300 εκατοµµύρια. Εκεί γιατί δεν κάνετε δηµοσιονοµική πα-
ρέµβαση ακόµα µεγαλύτερη εφόσον παραδεχτήκατε υπό το
βάρος της πίεσης της Αντιπολίτευσης και των εκκωφαντικών γε-
γονότων ότι υπάρχουν υπερκέρδη; Γιατί δεν εξαντλείτε το περι-
θώριο του ευρωπαϊκού κανονισµού για να έρθουν µεγαλύτερα
έσοδα και να σας δώσουν και µεγαλύτερο περιθώριο κινήσεων;
Κι αυτή η ακρίβεια είναι που πέφτει στα κεφάλια των µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων οι οποίες επωµίζονται όχι µόνο µεγάλους
λογαριασµούς ρεύµατος αλλά και τη δική σας αστοχία απέναντι
στους ευρωπαϊκούς κανόνες. Γιατί αναγκάζονται τώρα οι µικρές
επιχειρήσεις να επιστρέψουν τις επιδοτήσεις για το ρεύµα; Διότι
κρίθηκαν κρατικές ενισχύσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό
που σας λέγαµε εµείς, δηλαδή. Ότι επιδοτείτε τα µονοπώλια. Δεν
επιδοτείτε τη µικρή επιχείρηση. Δεν βάζετε πλαφόν στα κέρδη.

Ταµείο Ανάκαµψης. Εδώ νοµίζω ότι είναι σοκαριστική η απο-
κάλυψη που πήραµε µε την απάντησή σας σε δική µας ερώτηση.
Σας ζητήσαµε, µετά από πολλαπλή αντιπαράθεση και εντός και
εκτός του Κοινοβουλίου, να µας δώσετε το µέγεθος -ως προς τον
αριθµό των εργαζοµένων- των εταιρειών οι οποίες έχουν παρα-
λάβει δάνεια από το Ταµείο Ανάκαµψης. Τα αποτελέσµατα ήταν
σοκαριστικά. Εκατόν πενήντα επιχειρήσεις έχουν λάβει 9,5 δισε-
κατοµµύρια δάνεια -σύµφωνα µε τον πίνακα που µας δώσατε,
κύριε Χατζηδάκη- και επτά µόνο επιχειρήσεις µικρές που έχουν
ως δέκα εργαζόµενους -0 έως 9- έχουν γίνει παραλήπτες δανείων
από το Ταµείο Ανάκαµψης. Δηλαδή, από τις επτακόσιες χιλιάδες
επιχειρήσεις που είναι σε αυτήν την κατηγορία, µόνον επτά έχουν
καταφέρει να διαβούν την πόρτα του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Είστε δέσµιοι µιας επιλογής που λέει ότι η υπερσυγκέντρωση
της οικονοµικής δραστηριότητας είναι καλή για την οικονοµία.
Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά µελέτη του Πανεπιστηµίου του
Κορνέλ σε συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο του Γιορκ, όπου οι
ερευνητές πήραν δεδοµένα ανάπτυξης και συγκέντρωσης της οι-
κονοµικής δραστηριότητας από σαράντα επτά χώρες για τα τριά-
ντα τελευταία χρόνια και έδειξαν, ακριβώς, ότι η συγκέντρωση
της οικονοµικής δραστηριότητας και η υπερσυγκέντρωση στον
χρηµατιστηριακό κλάδο δεν κάνει καλό στην οικονοµική ανά-
πτυξη, διότι διαµορφώνει τεµπέλικα µονοπώλια, τα οποία υπολεί-
πονται των αναγκαίων επενδύσεων για την οικονοµία διότι έχουν
δεσπόζουσα µονοπωλιακή θέση σε κάθε αγορά, δεν έχουν κα-
νένα κίνητρο να επενδύσουν. Και σας καλώ να εξετάσετε γιατί η
ελληνική οικονοµία βρίσκεται τελευταία στην κατάταξη του πο-
σοστού επενδύσεων, ως ποσοστό του ΑΕΠ, µέσα στην ΕΕ.
Μήπως η υπερσυγκέντρωση της οικονοµικής δραστηριότητας
φταίει γι’ αυτό; Είδα το σηµερινό πρωτοσέλιδο της «ΝΑΥΤΕΜΠΟ-
ΡΙΚΗ», το έχετε δει, φαντάζοµαι. Κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυ-
πουργέ, εκτιµώ ότι έχετε ρίξει µια µατιά σήµερα το πρωί.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τι λέει η µελέτη αυτή; Ότι οι τράπεζες θα ανακοινώσουν κέρδη

2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ το εξάµηνο και οι εισηγµένες, πάνω
από 5 δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη συνολικά στο εξάµηνο. Όλες
οι εισηγµένες µαζί, 5 δισεκατοµµύρια ευρώ και µόνο οι τράπεζες
2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πάµε ακόµα πιο βαθιά στον δρόµο της
υπερσυγκέντρωσης της οικονοµικής δραστηριότητας. 

Πόσο θα σας πάρει να παραδεχτείτε ότι και στις τράπεζες
υπάρχουν υπερκέρδη, κύριε Υπουργέ; Σας πήρε ένα τρίµηνο
µετά την αντιπαράθεση που είχε ο Σωκράτης Φάµελλος µε τον κ.
Θεοχάρη µέσα σε αυτήν την Αίθουσα για τα διυλιστήρια. Πόσο
να περιµένουµε για τις τράπεζες να παραδεχτείτε ότι υπάρχουν
υπερκέρδη; Και πόσο να περιµένουµε για τη νοµοθέτηση σας;
Διότι εγείραµε τα ζητήµατα των χρεώσεων και µας είπατε ότι θα
κραδαίνετε την απειλή της νοµοθέτησης προς τις τράπεζες εάν
συνεχίσουν να έχουν µεγάλες χρεώσεις.

Τραπεζικός τοµέας, για να ολοκληρώνω σιγά, σιγά. Οι τράπε-
ζες πάνε για τρίτη, τέταρτη συνεχόµενη χρονιά ρεκόρ στα υπερ-
κέρδη. Θεωρείτε ότι είναι καλό για την οικονοµία αυτό; Είναι καλό
να έχουµε 16 δισεκατοµµύρια ή και πλέον αναβαλλόµενο φόρο;
Έχετε καµµία πρόθεση να επιβάλλετε µείωση στις προµήθειες;

Και επιτρέψτε µου να επανέλθω σε ένα ζήτηµα το οποίο εκτε-
νώς έχουµε συζητήσει και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
εξάντλησε κάθε µέσο κοινοβουλευτικού ελέγχου για να το φέρει
στην επιφάνεια. Το δηµόσιο από τη διάσωση των τραπεζών και
την πώληση των µετοχών, την οποία η δική σας Κυβέρνηση επέ-
λεξε να κάνει, έχασε 40 δισεκατοµµύρια ευρώ -επαναλαµβάνω,
40 δισεκατοµµύρια ευρώ- τα οποία είναι στο δηµόσιο χρέος. Που-
λήσαµε, ως δηµόσιο, µετοχές των τραπεζών οι οποίες γράφουν
κέρδη κάθε χρόνο, την στιγµή που όλοι οι διεθνείς οίκοι προβλέ-
πουν αύξηση στη µετοχή τους. Μπήκαµε στην Eurobank µε 10
δισεκατοµµύρια. Πουλήσαµε και βγήκαµε µε 93 εκατοµµύρια
ευρώ. Εύστοχη κίνηση. Στην Alphabank µπήκαµε µε 4 δισεκατοµ-
µύρια και βγήκαµε µε 300 εκατοµµύρια ευρώ. Στην Εθνική Τρά-
πεζα µπήκαµε µε 5 δισεκατοµµύρια και βγήκαµε µε 1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ. Παραµένει το 18% στο δηµόσιο να δούµε και εκεί
ποια θα είναι η επιλογή σας. Στην Τράπεζα Πειραιώς µπήκαµε µε
18 δισεκατοµµύρια, ως δηµόσιο, και βγήκαµε µε 1,35 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι τεράστιες ζηµιές για το δηµόσιο αυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
από το προβλεπόµενο.

Η Βρετανία και οι Ηνωµένες Πολιτείες που βγήκαν σχεδόν µε
τα λεφτά τους, τι είναι; Είναι κοµµουνιστικές χώρες; Είναι χώρες
σταλινικού καθεστώτος επειδή κάνανε τη λογική για το δηµόσιο
συµφέρον επιλογή; 

Και εδώ θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι γίναµε µάρτυρες και
µιας απαράδεκτης κοινοβουλευτικής επιλογής, διότι σύσσωµη η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ είχε ζητήσει ειδική συνε-
δρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων για να συζητή-
σουµε αυτό το πράγµα, αυτές τις εξελίξεις, τη διάθεσή σας να
πουλήσετε τις µετοχές των τραπεζών. Και αυτό το είχαµε κάνει
από τον περασµένο Οκτώβρη και αναβάλλατε διαρκώς αυτήν τη
συνεδρίαση. Αποκαλύφθηκε ότι η καθυστέρηση ήταν η επιλογή
σας για να προλάβετε να κάνετε τις τρεις µεγάλες ιδιωτικοποι-
ήσεις, στην Εθνική, στην Alphabank και στην Πειραιώς και να έρ-
θετε, ασεβώς προς την Εθνική Αντιπροσωπεία και την αρµόδια
επιτροπή, να εκφωνήσετε ένα δελτίο ιδιωτικοποιήσεων κατά το
δελτίο ειδήσεων. Μεθοδεύσατε να µη γίνει συζήτηση.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο προκείµενο. Μέσα σε αυτήν την πρω-
τόγνωρη κατάσταση µε τις τράπεζες φέρνετε τη σηµερινή σύµ-
βαση. Εµείς λέµε ότι ο πέµπτος πυλώνας είναι απαραίτητος και
είµαστε υπέρ του πλουραλισµού στο τραπεζικό κλάδο και ξέ-
ρουµε και βλέπουµε ότι χωρίς πλουραλισµό, δεν υπάρχει περί-
πτωση να πιεστούν τα επιτόκια προς τα κάτω, δεν υπάρχει
περίπτωση να υπάρξουν συνθήκες που να επιτρέψουν να µει-
ωθούν οι προµήθειες. Για µας και ο πέµπτος και ο έκτος και ο
έβδοµος πυλώνας θα είναι επιθυµητός και κυρίως ο δηµόσιος πυ-
λώνας στο τραπεζικό σύστηµα. 

Με αυτήν τη σύµβαση που φέρνετε δεν έχουµε καµµία εγ-
γύηση, όµως, ότι θα διασφαλιστούν τα συµφέροντα του δηµο-
σίου και το ποσοστό που δικαιούται. Δεν έχουµε καµµία εγγύηση
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ότι θα χρηµατοδοτηθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ότι θα µει-
ωθούν οι προµήθειες, ότι θα µειωθούν τα επιτόκια. Αυτά είναι τα
κριτήρια µας και δεν µπορούµε να δώσουµε τη συναίνεσή µας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, παραµένει αποµονωµένη, αποµονωµένη πολιτικά, απο-
µονωµένη από την κοινωνία, από την αγορά και τα προβλήµατά
της. Είναι αποµονωµένη και µέσα στο Κοινοβούλιο και απέναντί
της θα βρει ένα ισχυρό ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, που θα
είναι ο καταλύτης µιας µεγάλης κοινωνικής και πολιτικής συµµα-
χίας που θα κατακτήσει τη λαϊκή πλειοψηφία σύντοµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Αχ-

τσιόγλου, έχει τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τον χρόνο

της δευτεροµιλίας µου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι της Κυβέρνησης, συζη-

τάµε σήµερα τη σύµβαση που έφερε η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας και ιδιώτη επενδυτή για τη συγχώνευση της Τράπεζας Ατ-
τικής και της Παγκρήτιας.

Για να µπορέσουµε να εκτιµήσουµε αυτήν τη σύµβαση, νοµίζω
ότι πρέπει να πούµε κάποιες βασικές αλήθειες για το τραπεζικό
σύστηµα στην Ελλάδα, αλήθειες για να δούµε ποιο είναι το πλαί-
σιο της συζήτησης. 

Βασική αλήθεια: Το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα -είναι σκληρά
δεδοµένα αυτά, δεν έχουν να κάνουν µε εκτιµήσεις, προσωπικές
αξιολογήσεις, είναι αντικειµενικά δεδοµένα- επιβιώνει σήµερα
χάρη στη στήριξη του δηµοσίου, των φορολογούµενων δηλαδή.
Τρεις διαδοχικές ανακεφαλαιοποιήσεις ύψους 31 δισεκατοµµυ-
ρίων, αναβαλλόµενος φόρος άνω των 15 δισεκατοµµυρίων, εγ-
γυήσεις δηµοσίου άνω των 20 δισεκατοµµυρίων στις τιτλοποιή-
σεις µη εξυπηρετούµενων δανείων του «ΗΡΑΚΛΗ», µετοχές του
ΤΧΣ στις τράπεζες, επενδύσεις τραπεζών σε οµόλογα του ελλη-
νικού δηµοσίου παρέχουν, επίσης, ένα σηµαντικό µέρος της κερ-
δοφορίας τους, µε µία τακτική του Οργανισµού Διαχείρισης
Δηµοσίου Χρέους που επαναγοράζει ως εκδότης µέρος των οµο-
λόγων που διακρατούν οι τράπεζες ώστε να είναι δυνατή η εγ-
γραφή κερδών από αυτές. Πέντε συγκεκριµένοι άξονες από τους
οποίους προκύπτει ότι το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα επιβιώνει
σήµερα χάρη στη στήριξη των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Την ίδια ώρα που συµβαίνει αυτό, το τραπεζικό σύστηµα στην
Ελλάδα εισφέρει ελάχιστα, κατά γενική οµολογία, στην παραγω-
γική λειτουργία της χώρας. Οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
είναι σχεδόν στο σύνολό τους αποκλεισµένες από τον τραπεζικό
δανεισµό. Περίπου ούτε 5% εξ αυτών µπορούν να έχουν πρό-
σβαση σήµερα σε µια τράπεζα για να δανειοδοτηθούν. Οι δανει-
ολήπτες επιβαρύνονται τροµακτικά από το πολύ υψηλό επιτόκιο
χορήγησης δανείων και οι µικροκαταθέτες, επίσης, δεν στηρίζο-
νται από το εξαιρετικά χαµηλό επιτόκιο… 

Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να ζητήσετε από τους συναδέλφους
να κάνουν ησυχία γιατί χάνω τον ειρµό µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ ησυχία.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Και οι µικροκαταθέτες δεν στηρίζονται
από τα πολύ χαµηλά επιτόκια καταθέσεων που υπάρχουν αυτήν
την στιγµή στις ελληνικές τράπεζες. Αυτή η πολύ µεγάλη δια-
φορά επιτοκίου χορηγήσεων και επιτοκίου καταθέσεων είναι
αυτή στην πραγµατικότητα που έχει δηµιουργήσει και την τερά-
στια κερδοφορία των ελληνικών συστηµικών τραπεζών. 

Οι ελληνικές τράπεζες είναι αυτές οι οποίες έχουν µία από την
υψηλότερη διαφορά επιτοκίου χορηγήσεων και επιτοκίου κατα-
θέσεων στην Ευρώπη και την ίδια ώρα έχουν µία από τις υψηλό-
τερες κερδοφορίες στην Ευρώπη τα τελευταία τουλάχιστον τρία
χρόνια. Πάνω από 4 δισεκατοµµύρια η κερδοφορία των συστηµι-
κών τραπεζών το 2023, πάνω από 4 δισεκατοµµύρια η κερδοφο-
ρία των συστηµικών τραπεζών το 2022. Το ίδιο φαίνεται ότι θα
συµβεί και για το 2024. Αυτός είναι ο λόγος της κερδοφορίας
τους, αυτή η πολύ µεγάλη διαφορά στο επιτόκιο χορηγήσεων και
στο επιτόκιο καταθέσεων, όπως και το πολύ υψηλό ύψος των

προµηθειών που φυσικά επιβαρύνουν τους φορολογούµενους,
τους δανειολήπτες και τους καταθέτες. Τι έχουµε, λοιπόν, εδώ
ως γενική εικόνα, ως πλαίσιο; Έχουµε ένα τραπεζικό σύστηµα
που επιβιώνει χάρη στη στήριξη των Ελλήνων φορολογουµένων
και ένα τραπεζικό σύστηµα συγχρόνως που δεν επιτελεί στοιχει-
ωδώς τον ρόλο του, δηλαδή να χρηµατοδοτεί, να στηρίζει την
πραγµατική οικονοµία. 

Τι κάνετε εσείς της Κυβέρνησης; Δεν βλέπω τον κ. Χατζηδάκη
εδώ, δυστυχώς. Τι κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα
τελευταία πέντε χρόνια; Ακολουθεί µια πολύ συγκεκριµένη στρα-
τηγική, µια στρατηγική που έχει ως στόχο την πλήρη απουσία
κάθε δηµόσιας παρουσίας και παρέµβασης στο χρηµατοπιστω-
τικό σύστηµα, εις βάρος φορολογούµενων, καταθετών, δανει-
οληπτών, µια στρατηγική που µεριµνά µόνο για την ωφέλεια
µεγαλοεπενδυτών και αγνοεί επιδεικτικά το συµφέρον του δηµο-
σίου. Το δηµόσιο να αποσυρθεί όσο το δυνατόν πιο γρήγορα και
µε όποιον όρο, ακόµη κι αν αυτό γίνει εις βάρος στοιχειωδών κα-
νόνων προστασίας του ιδίου, των φορολογούµενων, των δανει-
οληπτών. 

Με ποιον τρόπο το έχετε κάνει αυτό; Είναι αυτά που λέω απλά
λόγια, µια εκτίµησή µου; Έχετε κάνει πολύ συγκεκριµένα βήµατα,
συγκεκριµένες ενέργειες. Έχετε νοµοθετήσει συγκεκριµένα. 

Πρώτον, νοµοθετήσατε την ασυλία των τραπεζικών στελεχών
για το αδίκηµα της απιστίας, να µπορούν δηλαδή να δίνουν δά-
νεια χωρίς αντίκρισµα και την ίδια στιγµή να έχουν το ακαταδίω-
κτο, να µην µπορεί να γίνεται αυτεπάγγελτη δίωξη. 

Δεύτερον, νοµοθετήσατε ασυλία στα στελέχη του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ώστε να πωλούν µετοχές του
δηµοσίου ακόµη και κάτω από τη χρηµατιστηριακή τους αξία, να
ξεπουλούν δηλαδή τις µετοχές του δηµοσίου. 

Τρίτον, στην Τράπεζα Πειραιώς προκαλέσετε απολύτως σκό-
πιµα µια τεράστια ζηµία στο ελληνικό δηµόσιο και τους µικροκα-
ταθέτες όταν η τράπεζα δεν πλήρωσε τα οφειλόµενα τοκοµερίδια
στο ελληνικό δηµόσιο ούτε σε µετρητά ούτε σε µετοχές και το
ελληνικό δηµόσιο δεν άσκησε βέτο σε αυτήν την πράξη που
έκανε. Κι όταν στη συνέχεια η Τράπεζα Πειραιώς έκανε αύξηση
µετοχικού κεφαλαίου, αποκλείοντας το δικαίωµα προτίµησης των
παλαιών µετόχων και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας, το ελληνικό δηµόσιο δεν άσκησε βέτο σε αυτήν την από-
φαση. 

Τέταρτον, µειώσατε τη φορολογία για εισοδήµατα που προ-
έρχονται από stock options, φωτογραφίζοντας και εξυπηρετώ-
ντας συγκεκριµένη τράπεζα. 

Πέµπτον, ανοίξατε νοµοθετικά τον δρόµο για τη χορήγηση
χρυσών µπόνους στα τραπεζικά στελέχη, επιβραβεύοντας στην
πραγµατικότητα τις πρακτικές που ακολουθούν αυτά. Νόµος σας
του 2022.

Έκτον, νοµοθετήσατε την πλήρη µετάβαση των τραπεζών στον
ιδιωτικό τοµέα χωρίς καµµία προστασία του δηµοσίου. Νόµος
του 2022. Το ΤΧΣ, λέτε σε εκείνο τον νόµο, µπορεί να διαθέτει τις
µετοχές του µε όποιον τρόπο να είναι, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν
το δηµόσιο συµφέρον. 

Έβδοµον, αποψιλώσατε νοµοθετικά και πάλι τα ειδικά δικαιώ-
µατα του δηµοσίου στα διοικητικά συµβούλια των τραπεζών, το
δικαίωµα να βάζει βέτο σε µια σειρά από κρίσιµα ζητήµατα, το
δικαίωµα να ζητά σύγκληση γενικής συνέλευσης, ώστε στην πρα-
γµατικότητα να µην µπορεί το δηµόσιο να παίξει τον οποιονδή-
ποτε ουσιαστικό ρόλο µέχρι ουσιαστικά να ξεπουλήσει τις
µετοχές του µέχρι το τέλος του 2025, οπότε και προβλέψατε ότι
πρέπει να γίνει η πλήρης αποεπένδυση, αποµάκρυνση δηλαδή,
του δηµοσίου από το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα. 

Δική σας νοµοθέτηση δεν είναι αυτή; Δικές σας ενέργειες δεν
είναι όλες αυτές; Δικές σας νοµοθετικές πράξεις δεν είναι αυτές
οι νοµοθεσίες που ανέφερα; Άρα, εδώ τι έχουµε; Έχουµε µια
στρατηγική η οποία εκθέτει πολλαπλά τον ελληνικό λαό, ο οποίος
και πλήρωσε για να σωθούν οι τράπεζες και ασφυκτιά από τις
πρακτικές των τραπεζών και βλέπει τις µετοχές του δηµοσίου να
περνάνε µε κάθε τρόπο και µε χαµηλότερο αντίτιµο σε ιδιώτες
µεγαλοµετόχους. 

Και µας φέρνετε σήµερα εδώ µπροστά µια συµφωνία η οποία
ακολουθεί ακριβώς αυτήν τη λογική και µάλιστα στον υπερθετικό
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βαθµό. Φέρνετε µια συµφωνία στην οποία τι συµβαίνει απλά και
συγκεκριµένα και καθαρά; Ποιο είναι το περιεχόµενο αυτής της
συµφωνίας; Το δηµόσιο βάζει 475 εκατοµµύρια και µειώνει ση-
µαντικά το πλειοψηφικό µερίδιο που είχε µέχρι χθες στην τρά-
πεζα, χάνει δηλαδή την τράπεζα και ο ιδιώτης επενδυτής βάζει
200 εκατοµµύρια, λιγότερα δηλαδή και από τα µισά, και παίρνει
την τράπεζα, παίρνει το 58% της τράπεζας. Αυτό είναι το περιε-
χόµενο αυτής της συµφωνίας που µας ζητάτε να στηρίξουµε που
φέρνετε προς νοµοθέτηση. Αυτό ζητάτε να στηρίξει η ελληνική
Βουλή, αυτήν την τεράστια, την πρωτοφανή απώλεια του ελληνι-
κού δηµοσίου. 

Ποια είναι τα επιχειρήµατα σας για να στηρίξει η Βουλή αυτήν
τη συµφωνία; Το πρώτο και βασικό και κυρίαρχο είναι αυτή η ακα-
τάσχετη κινδυνολογία. Αν δεν υιοθετηθεί αυτή η λύση θα γίνει
bank run, θα υπάρξει εκροή καταθέσεων, θα υπάρξει κατάρ-
ρευση όχι µόνο σε αυτήν την τράπεζα, θα υπάρξουν διαλυτικές
επιπτώσεις σε όλο το τραπεζικό σύστηµα, θα κλονιστεί η σταθε-
ρότητα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος στην Ελλάδα γενικά,
θα υπάρχει κούρεµα καταθέσεων γενικώς, αποκλεισµός από τις
αγορές µας είπε σήµερα ο κ. Πέτσας, θα ταραχθούν και τα δη-
µόσια οικονοµικά, θα µπούµε και σε µνηµόνιο οριακά µας περιέ-
γραψε. Αυτή ήταν η περιγραφή του εισηγητή της Πλειοψηφίας
σήµερα.

Εντάξει, πρόκειται για µία αδιανόητη καταστροφολογία για να
δικαιολογήσετε µια συµφωνία η οποία κατά προφανή τρόπο, µα-
θηµατικά, µε την κοινή λογική, προκαλεί µια τεράστια απώλεια
στο δηµόσιο. Και εκτός του ότι είναι υπερβολική αυτή η κινδυνο-
λογία, είναι και βαθιά αντιφατική γιατί την συνδυάζετε αυτή την
τοποθέτηση µε την άλλη αφήγηση ότι επί των ηµερών σας η ελ-
ληνική οικονοµία έχει σταθεροποιηθεί πάρα πολύ, το χρηµατοπι-
στωτικό σύστηµα έχει σταθεροποιηθεί πάρα πολύ και βλέπει
µόνο προοπτική προς τα καλύτερα. Είναι και βαθιά αντιφατική.

Το δεύτερο επιχείρηµα που λέτε είναι ότι δεν υπάρχει καµµία
άλλη επιλογή. Είναι η µόνη επιλογή και η βέλτιστη επιλογή. Πού
βασίζεται αυτό; Πού το βασίζετε αυτό; Πού πρέπει εµείς να βα-
σιστούµε; Δεν έχουµε τίποτα. Απλώς τον λόγο σας. Φέρτε στη
Βουλή τα πορίσµατα των δύο ανεξάρτητων χρηµατοοικονοµικών
συµβούλων, όπως προβλέπει ο νόµος. Γιατί ο νόµος προβλέπει
ότι πρέπει να υπάρχουν πορίσµατα δύο ανεξάρτητων χρηµατο-
οικονοµικών συµβούλων. Φέρτε τα στη Βουλή για να διαγνώ-
σουµε τι συµβαίνει, αν ο τρόπος είναι ο σωστός, αν ο χρόνος
είναι ο σωστός, αν δεν υπήρχε καµµία άλλη επιλογή. Γιατί δεν το
κάνετε; Δεν υπάρχει τίποτα κρυφό από τη Βουλή. Δεν ισχύουν
αυτά που άκουσα δηλαδή ότι απαγορεύεται η δηµοσίευση. Δεν
υπάρχει τίποτα κρυφό από τη Βουλή. Υπάρχουν διαδικασίες,
κλειστές επιτροπές που µπορούµε να δούµε τα πορίσµατα αυτά.
Γιατί δεν το κάνετε;

Τρίτο επιχείρηµα. Λέτε ότι το δίκαιο του ανταγωνισµού, το Ενω-
σιακό Δίκαιο δηλαδή, δεν επιτρέπει τη συµµετοχή µόνο του δη-
µοσίου. Αφ’ ενός αυτό δεν είναι ακριβές, δεν ισχύει άνευ άλλου
τίνος, η συνθήκη λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιτρέπει
κατ’ εξαίρεση την κρατική στήριξη υπό συγκεκριµένες προϋπο-
θέσεις και προβλέψεις λειτουργίας του πιστωτικού ιδρύµατος.
Άρα, δεν ισχύει ούτως ή άλλως. Αφ’ ετέρου, αυτό δεν µπορεί να
είναι επιχείρηµα για να επικυρώσουµε αυτή τη συγκεκριµένη επι-
λογή. Δηλαδή, να λέτε ότι επειδή το Ενωσιακό Δίκαιο δεν επιτρέ-
πει τη µοναδική συµµετοχή του δηµοσίου αυτό σηµαίνει ότι
πρέπει να επικυρώσουµε αυτή τη συγκεκριµένη επιλογή η οποία
προκαλεί αυτή την τεράστια απώλεια στο δηµόσιο, λες και δεν
υπάρχει κάποια άλλη. Στερείται λογικής, όπως αντιλαµβάνεστε.
Δεν αντέχει στη βάσανο της λογικής αυτό το επιχείρηµα.

Και το τέταρτο επιχείρηµα που λέτε είναι ότι θα δηµιουργηθεί
µε αυτόν τον τρόπο ένας πέµπτος πυλώνας στο τραπεζικό σύ-
στηµα και θα εξυγιανθεί ο ανταγωνισµός µεταξύ των τραπεζών.
Ε, κοιτάξτε τώρα, το να λέµε ότι θα έρθει µια τράπεζα η οποία
θα έχει ενεργητικό κάτω από 10 δισεκατοµµύρια και θα εξυγιάνει
τον ανταγωνισµό µεταξύ των άλλων τεσσάρων που έχουν ενερ-
γητικό η κάθε µια επταπλάσιο, οκταπλάσιο αυτής, είναι κάπως
έωλο επιχείρηµα. 

Για να καταλάβω, όµως, και κάτι τελικά. Εσείς δέχεστε ότι
υπάρχει κερδοσκοπία απληστίας στο τραπεζικό σύστηµα σήµερα

ή όχι; Δεν το έχω καταλάβει. Δέχεστε ότι υπάρχουν εναρµονισµέ-
νες πρακτικές από τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, ότι λει-
τουργούν µε όρους καρτέλ και ότι αυτό έχει παράξει την κερ-
δοφορία τους ή όχι; Γιατί τη µία στιγµή ακούµε να επιχαίρετε για
την κερδοφορία των συστηµικών τραπεζών ως να είναι αποτέλε-
σµα της ποιοτικής τους λειτουργίας και του υγιούς ανταγωνισµού
και την άλλη στιγµή να λέτε να υπάρχει ένας πέµπτος πόλος,
όµως, για να σπάσει τις εναρµονισµένες πρακτικές των συστηµι-
κών τραπεζών. Δεν µπορεί να τα λέτε και τα δύο. Ένα από τα δύο
πρέπει να ισχύει.

Θα έλεγα ότι είναι µάλλον προκλητικό να το εκστοµίζετε αυτό
εσείς, την ώρα που τα πέντε τελευταία χρόνια έχετε µε συγκε-
κριµένες νοµοθετικές ενέργειες υποστηρίξει την κερδοφορία των
τραπεζών µε τον τρόπο που την έχουν, που είναι αποτέλεσµα της
απληστίας τους και όχι της ποιοτικής τους δραστηριότητας.

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν φέρνετε αυτή τη συµφωνία στη
Βουλή για κανέναν από τους λόγους που επικαλείστε. Είναι προ-
φάσεις. Για να δούµε, γιατί πραγµατικά νοµοθετείτε σήµερα. 

Ας δούµε τον βασικό νόµο του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας, τον ν.3864 του 2010. Τι λέει αυτός ο νόµος; Λέει
ότι σε περίπτωση εταιρικού µετασχηµατισµού του πιστωτικού
ιδρύµατος, στο οποίο µετέχει το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας, το ΤΧΣ µπορεί να συµµετέχει στην αύξηση µετοχικού
κεφαλαίου και εφόσον πραγµατοποιείται µε από κοινού συµµε-
τοχή ιδιωτών, οι ιδιώτες πρέπει να συµµετέχουν µε τους ίδιους
όρους και τις ίδιες προϋποθέσεις, ως εκ τούτου µε το ίδιο επί-
πεδο κινδύνου όπως και το δηµόσιο. 

Αυτό γίνεται σήµερα; Τι γίνεται σήµερα; Για να δούµε τι λέει
το άρθρο 4 παράγραφος 4 της σύµβασης σας: Το ΤΧΣ συµφωνεί
και αναλαµβάνει την υποχρέωση να µεταβιβάσει και να παραδώ-
σει στον ιδιώτη, χωρίς επιβάρυνση του ιδιώτη, 180 εκατοµµύρια
τίτλους κτήσης µετοχών, έτσι ώστε µετά την άσκησή τους από
τον ιδιώτη η συµµετοχή του να ανέρχεται στο 50% συν ένα.

Είναι αυτοί ίδιοι όροι, προϋποθέσεις συµµετοχής και ίδιος κίν-
δυνος µεταξύ του δηµοσίου και του ιδιώτη; Προφανώς και όχι. Ο
ιδιώτης θα λάβει χωρίς επιβάρυνση 180 εκατοµµύρια τίτλους κτή-
σης µετοχών, που το δηµόσιο υποχρεούται διά του νόµου να του
τις µεταβιβάσει. Γι’ αυτό νοµοθετείτε, γιατί ο βασικός νόµος που
ισχύει για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας δεν σας
βολεύει. Γι’ αυτό νοµοθετείτε, γιατί µε τα ισχύοντα σήµερα δεν
θα µπορούσε να γίνει αυτή η µεγάλη παραχώρηση στον ιδιώτη,
χωρίς επιβάρυνση του, µε τεράστια απώλεια του δηµοσίου. 

Και το δεύτερο που εξηγεί γιατί νοµοθετείτε. Αυτή η συγχώ-
νευση πραγµατοποιείται στο πλαίσιο της στρατηγικής αποεπέν-
δυσης, κύριοι της Κυβέρνησης;

Κύριε Χατζηδάκη, αυτή η συγχώνευση πραγµατοποιείται στο
πλαίσιο της στρατηγικής αποεπένδυσης; Γιατί είναι ένα επιχεί-
ρηµα, που το άκουσα από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας. Είναι
στο πλαίσιο της αποεπένδυσης; 

Τι λέει ο νόµος για την αποεπένδυση; Δηλαδή, πώς φεύγει το
ΤΧΣ από µια τράπεζα, στην οποία έχει µερίδιο; Άρθρο 8: Η απο-
επένδυση γίνεται είτε µε πώληση -δεν ισχύει αυτό εδώ, δεν πω-
λείται αυτήν την στιγµή το ΤΧΣ- είτε µε αύξηση µετοχικού
κεφαλαίου και παραίτηση του δηµοσίου -ούτε αυτό έχουµε εδώ,
δεν παραιτείται το δηµόσιο- είτε µε διάθεση δικαιωµάτων προτί-
µησης, που ούτε αυτό έχουµε εδώ. Ούτε αυτό συµβαίνει. Ποια
από τις επιλογές που προβλέπει ο ισχύων νόµος για το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, που προβλέπει το δηµόσιο
συµφέρον, που προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον, εφαρµόζεται;
Καµµία. Γι’ αυτό νοµοθετείτε, για να προβλέψετε ειδικά, φωτο-
γραφικά, αυτήν τη διαδικασία, διά της οποίας το δηµόσιο και
βάζει λεφτά και χάνει ποσοστό κατά προφανή διάλυση του γενι-
κού συµφέροντος. 

Δεν είναι αποεπένδυση; Κάνει λάθος ο εισηγητής σας, που το
αναφέρει τόσο συχνά, τη στρατηγική τής αποεπένδυσης; Είναι
επένδυση; Ποιο είναι το πόρισµα για την απόδοση της επένδυσης
στο ΤΧΣ, όπως επίσης, προβλέπει ο νόµος του ΤΧΣ ότι θα πρέπει
να υπάρχει; Τι θα αποδώσει στο ΤΧΣ αυτή η επένδυση; Με πόρι-
σµα, όχι µε τα λόγια σας, τι θα αποδώσει; Φέρτε µας το τεχνικό
πόρισµα να το δούµε. 

Λέτε ότι το ΤΧΣ θα πρέπει να παραµείνει σε αυτήν την τράπεζα,
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διότι στο µέλλον οι µετοχές θα ανέβουν και θα του αποδώσει οι-
κονοµικό όφελος; Τότε γιατί σε όλες τις άλλες τράπεζες βιαστή-
κατε να φύγετε; Γιατί βιαστήκατε να αποχωρήσετε; Γιατί µας
εξηγούσατε τόσα χρόνια ότι υποτίθεται πως πρέπει το δηµόσιο
οπωσδήποτε να αποχωρήσει από τις άλλες τράπεζες; Στις άλλες
τράπεζες οι µετοχές θα πέσουν, αλλά σε αυτήν την περίπτωση
θα ανέβουν και θα πάνε καλύτερα τα πράγµατα για το δηµόσιο;

Είναι προφανές εδώ ότι όλα αυτά είναι προφάσεις, ότι εδώ έρ-
χεστε να νοµιµοποιήσετε µία διαδικασία ειδική, περίεργη, η οποία
θα οδηγήσει σε τεράστια απώλεια του δηµοσίου την ώρα που
βάζει ένα πολύ υψηλό ποσό εν σχέση µε τον ιδιώτη. 

Σε αυτήν την επιλογή, λοιπόν, που είναι µια επιλογή διπλής ζη-
µίας των φορολογουµένων, εµείς προφανώς «πλάτη» δεν βά-
ζουµε. Καταψηφίζουµε ισχυρά αυτήν τη συµφωνία. Καταψηφί-
ζουµε ισχυρά και την στρατηγική που ακολουθείτε στο τραπεζικό
σύστηµα, διότι αντιλαµβάνεστε το τραπεζικό σύστηµα ως πεδίο
κερδοφορίας, απληστίας είτε των µεγαλοµετόχων της τράπεζας
είτε λίγων µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων που έχουν πρόσβαση
στον τραπεζικό δανεισµό και ως πεδίο αποκλεισµού για τους µι-
κροκαταθέτες, τους δανειολήπτες, για τις µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις, για τους αγρότες. 

Άρα, καταψηφίζουµε ισχυρά και αυτή τη συµφωνία για όλους
τους λόγους που προανέφερα αλλά και τη στρατηγική σας στο
τραπεζικό σύστηµα εν συνόλω. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ζητήσει ο Υπουργός για την οµιλία του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να καλύψω στην το-
ποθέτησή µου αυτή το σύνολο των θεµάτων που εθίγησαν για
την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης σε κάθε πτυχή της, διότι
εάν το έκανα, θα γινόµουν Φιντέλ Κάστρο. Δεν έχω ούτε τα ιδεο-
λογικά ούτε τα σωµατικά χαρακτηριστικά, για να το πετύχω. Θα
µείνω στα θέµατα της Τράπεζας Αττικής, του τραπεζικού συστή-
µατος και στο τέλος θα πω και δυο λόγια για τις φορολογικές δη-
λώσεις.

Για την Τράπεζα Αττικής είναι φανερό ότι κλείνει µια εκκρεµό-
τητα τουλάχιστον δωδεκαετίας. 

Θυµηθείτε τις συζητήσεις εδώ στη Βουλή, στα µέσα ενηµέρω-
σης, τα πρωτοσέλιδα, τα δελτία ειδήσεων. Ήταν µια τράπεζα, η
οποία έχει ταλαιπωρήσει πολύ και τους Υπουργούς Οικονοµικών
και την Τράπεζα της Ελλάδας και τους κατά καιρούς µετόχους
της και κυρίως τους καταθέτες και τους δανειολήπτες της. 

Σήµερα γίνεται ένα σηµαντικό βήµα µπροστά. Είναι γνωστό ότι
καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της δωδεκαετίας είχαν γίνει προσπά-
θειες παρέµβασης, ορισµένες αγωνιώδεις και ταραχώδεις. Σή-
µερα γίνεται µια παρέµβαση περισσότερο σφαιρική, περισσότε-
ρο ολιστική και θέλω να πιστεύω περισσότερο αποτελεσµατική.

Σήµερα έχουµε µια παρέµβαση που έχει τη σφραγίδα του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, µε συµµετοχή του προ-
γράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» µετά από σχετική άδεια που έχουµε
λάβει από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε έναν επενδυτή που έρχεται
και συµβάλλει από τη δική του πλευρά, όχι µόνο µε κεφάλαια,
όπως έχει λεχθεί, αλλά και µε µία άλλη τράπεζα, την Παγκρήτια
Τράπεζα και µε µια διαφανή διαδικασία, για την οποία θα µιλήσω
εκτενέστερα στη συνέχεια. 

Πάµε να δούµε µερικά χαρακτηριστικά αυτής της εκκρεµότη-
τας, διότι προκλήθηκε η Κυβέρνηση και δεν µπορούµε να τα αφή-
νουµε όλα αναπάντητα. 

Ειπώθηκε, προηγουµένως, από συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ: «Εσείς
που εκτινάξατε τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, τα κόκκινα δάνεια
της Τράπεζας Αττικής θα πρέπει να απολογηθείτε». 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε τα στοιχεία -τα παρέθεσε, άλλωστε, χθες
στην επιτροπή ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος-, τα οποία
λένε ότι το 2014 τα κόκκινα δάνεια της Τράπεζας Πειραιώς ήταν
39% µε µέσο όρο τότε κόκκινων δανείων περίπου στο 40%, ενώ
το 2019 -κάποια κυβέρνηση υπήρχε τότε- είχαν ανέλθει στο 61%. 

Κάποιος άλλος, λοιπόν, πρέπει να απολογηθεί, Αν είναι κά-
ποιος να απολογείται. Και έκτοτε από το 2019 και µετά τα κόκκινα

δάνεια παραµένουν της Τράπεζας Αττικής σταθερά. 
Επίσης επειδή βλέπω µια επιθετικότητα από τους συναδέλ-

φους του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει για λόγους τάξεως και δεοντολογίας
να υπενθυµίσω αυτά που σε κάποιο βαθµό σηµείωσε χθες και ο
διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος κ. Στουρνάρας για τα έργα
και τις ηµέρες του ΣΥΡΙΖΑ στην Τράπεζα Αττικής. Το 2016 είχε
γίνει έλεγχος, είχαν εξεταστεί δειγµατοληπτικά δάνεια που είχαν
χορηγηθεί από την Τράπεζα Αττικής σε τριάντα επτά δανει-
ολήπτες. Και µεταξύ των ευρηµάτων είχαν καταγραφεί τα εξής:
Συστηµατική χορήγηση δανείων κάτω του κόστους µε µηδενική
ή µερική εξασφάλιση, έκδοση βραχυπρόθεσµων οµολογιακών
δανείων για την κάλυψη βραχυπρόθεσµων χορηγήσεων που
είχαν δοθεί για κεφάλαιο κίνησης και χρηµατοδότηση κάποιων
επιχειρηµατιών για να συµµετάσχουν στην αύξηση µετοχικού κε-
φαλαίου, προκειµένου -νοµίζω εγώ- να µη χαθεί ο έλεγχος της
τράπεζας από την κυβέρνηση-κόµµα. 

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση µιας κατασκευαστικής που
θεωρείτο φιλική προς την τότε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η οποία
το 2015 πήρε τριάντα εννέα, κύριες και κύριοι, δάνεια από την
Τράπεζα Αττικής. Το λέω επειδή όταν παριστάνετε τους εισαγγε-
λείς πρέπει να είστε έτοιµοι να ακούσετε και τις απαντήσεις. Το
2015, λοιπόν, αυτή η εταιρεία πήρε τριάντα εννέα δάνεια από την
Τράπεζα Αττικής µε εξασφαλίσεις υποσχετικές έργων και χαρι-
στικά επιτόκια. Και εδώ αναφέροµαι στον ΣΥΡΙΖΑ και στις δύο
του εκφάνσεις και στον ΣΥΡΙΖΑ του κ. Κασσελάκη και στη Νέα
Αριστερά από την οποία σήµερα υπήρχε ιδιαίτερη επιθετικότητα. 

Η εν λόγω εταιρεία, όπως σηµειώνεται, συµµετείχε και στην
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της Αττικής µε 14.295.000, 627
ευρώ και 30 λεπτά. Και νοµίζω ότι για να µη µιλάω µε υπονοού-
µενα, όλοι καταλάβατε. Αλλά τα είπα στην επιτροπή µέχρις ενός
σηµείου και είπα ότι αν συνεχίσετε αυτήν την στάση, είµαι ανα-
γκασµένος να µιλήσω και µε ονόµατα. Μιλάω για την εταιρεία
«ΤΟΞΟΤΗΣ» του εργολάβου Χρήστου Καλογρίτσα, ο οποίος ήταν
φιλικά διακείµενος προς τον ΣΥΡΙΖΑ, είχε στενές σχέσεις µε στε-
λέχη της κυβέρνησης -δεν χρειάζεται να πω ονόµατα, νοµίζω εί-
µαστε λίγοι στην Ελλάδα και γνωριζόµαστε- και για τον οποίον
έχουν γραφτεί και λεχθεί πάρα πολλά πράγµατα στη συνέχεια,
τα οποία τα γνωρίζουµε. 

Αναφορικά µε τα αδικαιολόγητα χαµηλά επιτόκια το δάνειο
αυτό ύψους 14,5 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκε στην εταιρεία µε επι-
τόκιο µόλις 2,6%, δηλαδή µε απόκλιση 9,24% από το επιτόκιο που
αντιστοιχούσε στην πιστοληπτική διαβάθµιση «G» της εταιρείας.
Το επιτόκιο που θα έπρεπε να αντιστοιχεί στο δάνειο ήταν 11,84%
και η εταιρεία δανειοδοτήθηκε -επαναλαµβάνω- µε ένα επιτόκιο
2,6%.

Και φυσικά δεν πρέπει κανείς να ξεχνά τη συσχέτιση όλης
αυτής της ιστορίας µε τις τηλεοπτικές άδειες και την προσπάθεια
τότε που είχε γίνει µέσω και του κ. Καλογρίτσα ελέγχου των κα-
ναλιών µε τη δηµιουργία ενός ΣΥΡΙΖΑ Chanel.

Οι ποινικές διώξεις που ασκήθηκαν στην παλιά διοίκηση της
τράπεζας αφορούσαν σε δάνεια που χορηγήθηκαν σε συνολικά
επτά εταιρείες µεταξύ των οποίων και την εταιρεία «ΤΟΞΟΤΗΣ»
του κ. Καλογρίτσα και άλλων επιχειρηµατιών οι οποίοι θεωρού-
νταν προσκείµενοι στον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά για λόγους τάξεως.

Συνήθως δεν αναφέροµαι σε τέτοιου είδους ζητήµατα, αλλά
δεν µπορώ και να ακούω συνεχώς αυτούς, που έχουν µάθει στη
ζωή τους να παριστάνουν τους εισαγγελείς, να επιτίθενται συνε-
χώς και αδιαλείπτως και σε κάθε θέµα ακόµα και σε θέµατα στα
οποία είναι οι ίδιοι πολιτικά ανοιχτοί. 

Προχωρώ περαιτέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όπως ση-
µείωσα προηγουµένως, έγιναν προσπάθειες για αρκετά χρόνια
χωρίς εµπλοκή στην πρώτη φάση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας, χωρίς φυσικά καµµία συσχέτιση των προσπα-
θειών αυτών µε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» και µε επενδυτές οι
οποίοι πράγµατι δεν είχαν αποδειχθεί αξιόπιστοι. Πρέπει να τα
λέµε όλα να είµαστε τελείως καθαροί. 

Εποµένως εδώ προχωρούµε µε µια σαφή ποιοτική διαφορά.
Ποια είναι η ποιοτική διαφορά; Αυτή την οποία υπογράµµισε και
χτες ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος. Εδώ έχουµε µία
εµπλοκή του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ως ένα
εργαλείο του δηµοσίου εν ευρεία έννοια, προκειµένου να εξα-
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σφαλίσει τη σταθερότητα µε την στήριξη που παρέχει του τρα-
πεζικού συστήµατος. Δεν συµµετέχει ως ιδιώτης επενδυτής -έχει
έναν ιδιαίτερο ρόλο που περιγράφεται από το καταστατικό του-
αλλά παράλληλα σε σύµπραξη µε κάποιον ιδιώτη επενδυτή πρά-
γµα το οποίο επίσης το απαιτεί το καταστατικό του. Και εδώ
υπάρχει ιδιώτης επενδυτής, ο οποίος µόλις σηµείωσα προηγου-
µένως συνεισφέρει στην όλη προσπάθεια πέρα από τα χρήµατα
που βάζει και µια άλλη τράπεζα, την Παγκρήτια Τράπεζα. Και
προχωρούµε µαζί και -µετά τη σχετική άδεια που έχουµε λάβει
µετά από σχετικό αίτηµα που είχαµε κάνει στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή- µε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ».

Άρα έχουµε µια καινούργια προσπάθεια η οποία έχει σαφή δια-
φορετικά ποιοτικά χαρακτηριστικά σε σχέση µε όλες τις προ-
ηγούµενες, παλαιότερες και πιο πρόσφατες. 

Ειπώθηκε κάποια στιγµή γιατί δεν κινήθηκε διαφορετικά το
«θεά Άρτεµις» σε σχέση µε τον ισολογισµό. Δεν θα σας ταλαιπω-
ρήσω µε περιττά τεχνικά χαρακτηριστικά. Μιλάµε για το 2020 και
µετά. Μίλησε ο κ. Στουρνάρας ο οποίος ευθέως είπε -και έτσι
είναι- ότι µε τα χαρακτηριστικά που έχει η τράπεζα χωρίς να
υπάρχει η συµµετοχή του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ», όπως
συµβαίνει και στις τέσσερις συστηµικές τράπεζες, δεν µπορεί να
αντιµετωπιστεί το θέµα του ισολογισµού της τράπεζας. Και γι’
αυτό περιγράφω ποια είναι τα διαφορετικά ποιοτικά χαρακτηρι-
στικά και γι’ αυτό προχωρήσαµε έτσι.

Βρίσκοµαι εδώ µπροστά σας και αφού έχουν γίνει διαπραγµα-
τεύσεις πολλοί µήνες για το συγκεκριµένο θέµα, µε τρία διαφο-
ρετικά δεδοµένα τα οποία θέλω να σας τα θέσω υπ’ όψιν, για να
µου πείτε αν έχουν κάποια σηµασία, όπως νοµίζω εγώ, ή δεν
έχουν καµµία σηµασία όπως φάνηκε να νοµίζουν κάποιοι από
εσάς. 

Το πρώτο είναι ότι στις 16 Ιουλίου του 2024 έλαβα εγώ ως
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µια επιστολή από
τον διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, η αρχή που ασκεί την
εποπτεία στις µη συστηµικές τράπεζες σε σχέση µε το πώς εξε-
λίσσονται τα πράγµατα. 

Στην επιστολή αυτή ο κύριος Διοικητής αναφέρει µια σειρά
από στοιχεία -άλλωστε, τα επανέλαβε και χθες στην τοποθέτησή
του και µάλιστα προσέθεσε και άλλα-, µεταξύ των οποίων, τα
ακόλουθα: Σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία του
Μαρτίου 2024 ο δείκτης των µη εξυπηρετούµενων «κόκκινων» δα-
νείων της Attica Bank είναι 61,5% και της Παγκρήτιας 53,5% ένα-
ντι 5%, που είναι ο αντίστοιχος δείκτης για τις τέσσερις συστη-
µικές τράπεζες. 

Επιλέγω κάποια στοιχεία, για να µη γίνοµαι κουραστικός, γιατί
ήδη βλέπω ότι έχω µιλήσει πολύ. Κύριε Πρόεδρε, αφαιρέστε το
από την δευτερολογία µου. Δεν γίνεται διαφορετικά, γιατί το θέ-
µα είναι µεγάλο και τεχνικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε χρό-
νο ακόµη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Το ξέρω ότι έχω χρόνο, αλλά έχω να πω
πολλά.

Σήµερα οι δείκτες κεφαλαιακής επάρκειας, λέει, ο διοικητής
συνολικά για τις δύο τράπεζες υπολείπονται κατά 106 εκατοµµύ-
ρια ευρώ των συνολικών κεφαλαιακών απαιτήσεων και σε κάθε
περίπτωση δεν επαρκούν να επιλυθεί το πρόβληµα των µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων. Η κάλυψη των κεφαλαιακών αναγκών θα
ήταν αδύνατη χωρίς την ολοκλήρωση της συµφωνίας. Δεδοµένης
της ευάλωτης οικονοµικής κατάστασης των δύο τραπεζών, θα
ήταν εξαιρετικά πιθανό το σενάριο σηµαντικής εκροής καταθέ-
σεων στην περίπτωση µη επίτευξης συµφωνίας. Αυτό θα οδη-
γούσε στην κατάρρευσή τους, καθώς δεν θα είχαν πρόσβαση σε
δανεισµό από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα κ.λπ.. Τα είπε και
χθες, τον άκουσε το πανελλήνιο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το πανελλήνιο δεν τον άκουσε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Καµµία από τις δύο τράπεζες δεν καλύ-
πτει τις προϋποθέσεις του ν.4261/2014 περί µεταβίβασης περιου-
σιακών στοιχείων της εκκαθάρισης. Ως εκ τούτου, δεν θα µπο-
ρούσε να µεταβιβαστεί το σύνολο των καταθέσεων σε άλλο πι-

στωτικό ίδρυµα και οι µη καλυµµένες καταθέσεις θα χάνονταν,
σύµφωνα µε στοιχεία έως 31/3/2024, λέει ο κ. Στουρνάρας. Οι µη
εγγυηµένες καταθέσεις είναι 909 εκατοµµύρια στην Attica Bank
και 726 εκατοµµύρια στην Παγκρήτια. Άρα, θα υπήρχε απώλεια
αποταµιεύσεων πάνω από 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Κάνω παρένθεση. Εδώ ελέχθη προηγουµένως από συνάδελφο
ότι «Εντάξει, υπάρχει ο ν.4261/2014, αλλάξτε τον για να µην
υπάρχει αυτό το θέµα». Είπε ο κ. Στουρνάρας χθες κατά την το-
ποθέτησή του στην επιτροπή: «Ακόµα και αν ήταν εφικτή η χρήση
του άρθρου 145β του ν.4261/2014, η επίπτωση για το ΤΕΚΕ» -το
Ταµείο, δηλαδή, των εγγυήσεων του ελληνικού δηµοσίου- «και το
ελληνικό δηµόσιο θα ήταν σηµαντική, καθώς η αξία των προς µε-
ταβίβαση υποχρεώσεων υπερβαίνει σηµαντικά την αξία των προς
µεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων ενεργητικού. Από προσωρι-
νούς υπολογισµούς της Τράπεζας της Ελλάδας το ΤΕΚΕ θα
έπρεπε στο σενάριο αυτό να καταβάλει περίπου 1,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, µε το ελληνικό δηµόσιο να καταβάλει» -εκεί θα φτά-
ναµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, - «2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
χωρίς να περιλαµβάνεται η απώλεια της αξίας συµµετοχής του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ύψους 480 εκατοµ-
µυρίων ευρώ». 

Αυτά λέει ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας και προσθέ-
τει: «Καθώς οι καταθέσεις αυτές αφορούν, κυρίως, επιχειρήσεις
και νοικοκυριά, στο σενάριο αυτό θα προέκυπτε νέο κύµα µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων, θα υπήρχαν δευτερογενείς επιπτώσεις
στις συστηµικές τράπεζες µέσω αυξηµένων εισφορών προς το
Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων», δηλαδή το
ΤΕΚΕ. Παραθέτει και συγκεκριµένους αριθµούς. 

«Η υφιστάµενη αξία της συµµετοχής του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας στην Attica Bank θα εκµηδενιζόταν,
καθώς θα είναι η πρώτη φορά από την αρχή της κρίσης που θα
«κουρεύονταν» οι καταθέσεις στη χώρα µας. Είναι σχεδόν βέβαιο
ότι θα κλονιζόταν η εµπιστοσύνη των αποταµιευτών και θα ήταν
πιθανόν να βλέπαµε bank run, µαζικές αποσύρσεις καταθέσεων».
Γιάννης Στουρνάρας, Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, στο
θεσµικό του ρόλο προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών. 

Στη συνέχεια παραθέτει και µια σειρά από οφέλη της συµφω-
νίας αυτής, όπως τα ανέφερε χτες, δηλαδή εξουδετέρωση της
απειλής για τη σταθερότητα του τραπεζικού συστήµατος και ενί-
σχυση του ανταγωνισµού µε τον πέµπτο πόλο αναφέρθηκε κατά
τη χτεσινή του τοποθέτηση και στα ειδικά χαρακτηριστικά που
νοµίζει ότι θα έχει αυτός ο πόλος. Οφέλη, όπως η δηµιουργία
µιας νέας τράπεζας µε ισχυρή κεφαλαιακή βάση, µε µη εξυπηρε-
τούµενα δάνεια που περιορίζονται κάτω από το 3% -άρα ξεκινάει
η προσπάθεια από πολύ ευνοϊκή βάση- και διασφάλιση του δη-
µόσιου συµφέροντος, καθώς το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας αφ’ ενός προστατεύει την αξία της συµµετοχής του
στην Τράπεζα Αττικής, που αποκτά πλέον θετικές αποδόσεις, θε-
τικό δηλαδή IRR, τη στιγµή που θα είχε µηδενική αξία σε περί-
πτωση µη επίτευξης συµφωνίας. 

Αυτά λέει, µεταξύ των άλλων, η επιστολή του Διοικητή της Τρά-
πεζας της Ελλάδας προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα το καταθέσετε στα Πρακτικά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Αυτό είναι ένα πρώτο στοιχείο, το οποίο
θέλω να µοιραστώ µαζί σας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα το καταθέσετε στα Πρακτικά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ένα δεύτερο στοιχείο που θέλω να µοι-
ραστώ µαζί σας είναι το εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Εγώ
ως Υπουργός Οικονοµικών, προφανώς, είχα υποχρέωση να λάβω
σοβαρά υπ’ όψιν την τοποθέτηση της Τραπέζης της Ελλάδος.
Νοµίζω ότι καθένας και καθεµιά από εσάς θα µπορούσε να µε
ρωτήσει, στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης: Εντάξει, η Τράπεζα
της Ελλάδας λέει ότι θα επέρχονταν όλες αυτές οι δραµατικές
συνέπειες, εσύ όµως ως Υπουργός Οικονοµικών είπες στο Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας να δει µήπως υπήρχε κάποιος
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καλύτερος επενδυτής; Παρ’ ότι ψάχνει η Τράπεζα Αττικής εδώ
και χρόνια -δεν είναι µυστικό- και στην Ελλάδα και στο εξωτερικό
να βρει επενδυτή και δεν είχε εµφανιστεί κάποιος άλλος, εσύ ως
Υπουργός έχεις ψάξει, πριν έρθεις εδώ στη Βουλή, µήπως υπήρ-
χε κανένας καλύτερος επενδυτής; 

Είπαµε, λοιπόν, στην «JP MORGAN» -από τις µεγαλύτερες, αν
όχι η µεγαλύτερη επενδυτική τράπεζα- να κάνει µια έρευνα αγο-
ράς, για να µας πει αν υπήρχε κάποιος άλλος επενδυτής, ο ο-
ποίος θα ερχόταν µε τους ίδιους ή καλύτερους όρους -καθώς οι
συζητήσεις είχαν προχωρήσει-, προκειµένου να πάρει εκείνος την
τράπεζα αφού θα προσέφερε καλύτερους όρους. 

Η απάντηση, λοιπόν, της «JP MORGAN» που έχει την εµπειρία
και έκανε τη σχετική έρευνα αγοράς ήταν ότι κύριοι του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, δεν υπάρχει άλλος επενδυ-
τής. 

Άρα, έχουµε ένα δεδοµένο, ότι η Τράπεζα της Ελλάδος λέει
ότι εάν δεν προχωρήσει αυτή η συµφωνία, θα έχουµε δραµατικές
συνέπειες για το τραπεζικό σύστηµα, τους καταθέτες και την οι-
κονοµία. 

Δεύτερο δεδοµένο είναι ότι δεν υπάρχει κάποιος άλλος επεν-
δυτής. Δεν εµφανίστηκε κάποιος. Τώρα, εάν ξέρετε εσείς που
διαφωνείτε µε τη συµφωνία αυτή, παρακαλώ να τον φέρετε να
τον γνωρίσω και εγώ, διότι κάπως κρύβεται αυτός ο επενδυτής.
Ποιος είναι; Δεν τον έχει βρει, δεν τον έχει ανακαλύψει κανένας. 

Το τρίτο δεδοµένο που νοµίζω ότι κάθε Υπουργός Οικονοµικών
θα ελάµβανε υπ’ όψιν, είναι η τοποθέτηση των φορέων. Κάναµε
συζήτηση χθες στην επιτροπή. Όλοι οι φορείς που ήρθαν, και οι
επτά που ήρθαν και µίλησαν, µίλησαν υπέρ της συµφωνίας, πολ-
λοί από αυτούς µε διθυραµβικούς τόνους. Η ΟΤΟΕ, η Οµοσπον-
δία των Τραπεζοϋπαλλήλων η οποία εκλήθη δεν ήρθε. Εκλήθη,
πάντως. Δεν ήρθε. 

Επειδή άκουσα κάποιοι να λέτε, τι νοµίζουν οι υπάλληλοι και
πώς θα προστατευθούν οι εργαζόµενοι; Δεν ξέρω, εάν έκλειναν
οι τράπεζες, εάν θα ήταν καλύτερη η προστασία των εργαζοµέ-
νων από αυτήν που θα υπάρξει τώρα, αλλά πάντως αυτή είναι η
εικόνα. Εποµένως, µπείτε στη θέση µου. 

Έχετε µια συµφωνία για την οποία ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδας σας λέει ότι αν δεν προχωρήσει η συµφωνία, θα
έχουµε δραµατικές συνέπειες για το τραπεζικό σύστηµα, τους
καταθέτες και την οικονοµία, µια από τις µεγαλύτερες επενδυτι-
κές τράπεζες του κόσµου που έχει συµφωνία µε το Ταµείο Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας, η «JP MORGAN», που λέει «έψα-
ξα να βρω επενδυτή δεν βρήκα» και ανεξάρτητος αυτού δεν
υπάρχει και στον ορίζοντα, δεν έχει ακουστεί ποτέ κάποιος άλλος
επενδυτής και τρίτον έχουµε όλους τους φορείς που ασχολού-
νται µε το συγκεκριµένο ζήτηµα να είναι υπέρ της συµφωνίας.
Εσείς ειλικρινά τι θα κάνατε στη θέση µου; Τι θα κάνατε στη θέση
µου;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα τα καταθέσετε στα Πρακτικά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Σκεφτόµαστε ότι, πράγµατι, τότε θα µπο-
ρούσε να κατηγορηθεί ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών για απιστία; Διότι µε όλα αυτά τα στοιχεία να έρθω
εγώ και να υιοθετήσω -και οποιοσδήποτε στη θέση µου- αυτήν
την τελείως επιπόλαια κριτική, ε, µε συγχωρείτε θα ήταν τουλά-
χιστον απαράδεκτο. Και είναι πρωτάκουστα αυτά τα οποία ακού-
γονται από µέρος συναδέλφων της Αντιπολίτευσης. Κάποιοι είναι
πιο συγκρατηµένοι, αλλά υπάρχουν και κάποιοι που δεν συγκρα-
τούνται ενώ τα στοιχεία είναι απολύτως εύγλωττα και ξεκάθαρα.

Εν πάση περιπτώσει, οι φορείς µίλησαν τους ακούσατε εµένα
µε ακούσατε. Καταλαβαίνω ότι υπάρχει µια αµφισβήτηση ακόµα
εάν αυτά τα οποία λέµε είναι πραγµατικά ή ήρθαµε εδώ πέρα
όλοι µαζί εδώ που µας βλέπετε, η Κυβέρνηση, η Τράπεζα της Ελ-
λάδος, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας να σας κο-
ροϊδέψουµε µε κάποια πράγµατα τα οποία κατέβηκαν από το
κεφάλι µας.

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από συνεννόηση
µε την Τράπεζα της Ελλάδος και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας καταθέτω επισήµως στη Βουλή των Ελλήνων την
από 16 Ιουλίου του 2024 επιστολή του Διοικητή της Τραπέζης της

Ελλάδος προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Από την επι-
στολή γίνεται αντιληπτό ότι το κόστος για το ελληνικό δηµόσιο
από τη συµµετοχή του ΤΧΣ στην αύξηση του κεφαλαίου στο πλαί-
σιο συµφωνίας των µετόχων είναι πολύ µικρό σε σχέση µε το κό-
στος οποιασδήποτε άλλης επιλογής. Επιπλέον, επισηµαίνεται
στην επιστολή πως παρά τις προσπάθειες που έχει καταβάλει η
υφιστάµενη αλλά και προηγούµενες διοικήσεις των τραπεζών At-
tica Bank και Παγκρήτια, δεν έχει τελεσφορήσει η αναζήτηση
στρατηγικού ιδιώτη-επενδυτή µε µακροπρόθεσµο ορίζοντα
πέραν του υφιστάµενου ιδιώτη-µετόχου. Καταλήγει δε πως η
Τράπεζα της Ελλάδος θεωρεί την υλοποίηση της προς κύρωση
συµφωνίας των µετόχων της ως τη βέλτιστη λύση για το ελληνικό
δηµόσιο. Αυτή εδώ είναι η επιστολή του Διοικητή της Τραπέζης
της Ελλάδος προς τον Υπουργό Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Καταθέτω την έκθεση διερεύνησης πιθανού επενδυτικού εν-
διαφέροντος που έγινε από τη διεθνή επενδυτική τράπεζα «JP
MORGAN». Με εντολή του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας ως προς το πιθανό επενδυτικό ενδιαφέρον άλλων επεν-
δυτών να συµµετάσχουν στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της
Τράπεζας Αττικής µε τους ίδιους τουλάχιστον όρους που συµ-
φωνήθηκαν µε τη «THRIVEST». Η διαδικασία της «JP MORGAN»
ολοκληρώθηκε, όπως σηµείωσα προηγουµένως, χωρίς επιτυχία
καθώς έλαβε αρνητικές απαντήσεις για συµµετοχή σε µια τέτοια
επένδυση από όλους τους διεθνείς επενδυτικούς οίκους στους
οποίους απευθύνθηκε. Καταθέτω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στα Πρακτικά την έκθεση αυτήν της JP Morgan.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Καταθέτω επίσης τις εκθέσεις δύο ανεξάρτητων χρηµατοοικο-
νοµικών συµβούλων που κατά τον νόµο πρέπει να έχει για τέτοιου
είδους θέµατα το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, της
«EY» -όπως είναι γνωστή τα τελευταία χρόνια- και της «JP MOR-
GAN», οι οποίες επιβεβαιώνουν ότι η σκοπούµενη συµµετοχή
στην έκδοση νέων µετοχών συµβάλλει στη διατήρηση, προστασία
ή βελτίωση της αξίας της υφιστάµενης συµµετοχής του Ταµείου
στο κεφάλαιο του εκδότη ή των προοπτικών αποεπένδυσης από
αυτή λαµβανοµένων υπ’ όψιν των συνθηκών που επικρατούν στην
αγορά και των προοπτικών του επιχειρησιακού σχεδίου του εν
λόγω πιστωτικού ιδρύµατος κατά τον χρόνο λήψης της απόφα-
σης του πιστωτικού ιδρύµατος για αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
ή για έκδοση άλλων τίτλων ιδιοκτησίας όπως ορίζει το άρθρο 8
παράγραφος 8 του νόµου του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας. Καταθέτω και αυτές τις δύο εκθέσεις που φαντάζοµαι
ορισµένοι θα συνεχίσουν να ισχυρίζονται ότι θα έπρεπε να τις
αγνοήσουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τέλος, καταθέτω σύµφωνα µε την πάγια πρακτική που ακολου-
θείται από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, χωρίς
να απαιτείται από τη νοµοθεσία, την επιστολή γνώµης επί της δια-
δικασίας από την «ROTHSCHILD», σύµφωνα µε την οποία η δια-
δικασία που ακολουθήθηκε από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας µέχρι την ηµεροµηνία υπογραφής της σύµβασης
συγχώνευσης και επένδυσης, η οποία έχει κατατεθεί προς κύ-
ρωση, είναι η κατάλληλη µε βάση τις διεθνείς πρακτικές που ακο-
λουθούνται σε αντίστοιχες συναλλαγές. Καταθέτω και την έκ-
θεση της «ROTHSCHILD».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
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προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Καταθέτω, τέλος, το απόσπασµα πρακτικού της από 18 Ιουλίου
του 2024 συνεδρίασης του Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας για την έγκριση της συµµετο-
χής του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας στη συναλ-
λαγή και την υπογραφή σύµβασης συγχώνευσης και επένδυσης
µεταξύ Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και «THRI-
VEST». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Όλα µε διαφάνεια, όλα στη διάθεσή σας. Και όταν θα πάτε
σπίτι σας το βράδυ, ανεξάρτητα το τι θα πείτε εδώ, σκεφτείτε
µόνοι σας τι θα κάνατε στη θέση µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας εύχοµαι, πραγµατικά, να βρεθείτε κάποια στιγµή να χειρι-

στείτε µια αντίστοιχη κατάσταση και µε όλες αυτές τις εκθέσεις,
µε όλα αυτά τα στοιχεία να έρθετε να απορρίψετε τη σύµβαση,
να δούµε τι θα συνέβαινε και σε εσάς τους ίδιους και στα κόµ-
µατά σας αλλά κυρίως τι θα συνέβαινε στο τραπεζικό µας σύ-
στηµα, στους καταθέτες, στους δανειολήπτες, στην οικονοµία
µας. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαιτείται στοιχειώδης αυτο-
συγκράτηση ιδιαίτερα όταν συντρέχουν όλα αυτά τα στοιχεία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και στον χρόνο
αυτοσυγκράτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Είχα προειδοποιήσει, κύριε Φάµελλε.
Τόση ώρα -είµαι τρεις ώρες εδώ- κατηγορούµαι. Έχουν γίνει ιδι-
αίτερα από το κόµµα σας και από τον Κοινοβουλευτικό εκπρό-
σωπό αναφορές στο σύνολο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος
Υπουργός θα πάρει όλο τον χρόνο, δευτερολογία, τριτολογία,
άρα έχει χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ναι, θα αξιοποιήσω το σύνολο του χρό-
νου και δεν θα ξαναµιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Από εκεί και πέρα επειδή έγιναν κάποιες
παρεµβάσεις που αφορούσαν και στο σύνολο του τραπεζικού συ-
στήµατος, θα ήταν παράλειψη οι άνθρωποι που µας παρακολου-
θούν να νοµίζουν ότι δεν έχουµε επιχειρήµατα και ότι ελλείψει
επιχειρηµάτων συναινούµε σε αυτά τα οποία ειπώθηκαν από την
Αντιπολίτευση.

Κανείς δεν ισχυρίστηκε ότι η κρίση του τραπεζικού συστήµα-
τος ξεκίνησε το 2015. Κανείς. Εκείνο το οποίο πάντως συµβαίνει
σίγουρα είναι ότι είχε γίνει έλεγχος από τις αρµόδιες εποπτικές
αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ‘14 και δεν είχε διαπιστωθεί -
µετά τις ανακεφαλαιοποιήσεις που είχαν προηγηθεί- καµµία ανά-
γκη ανακεφαλαιοποίησης του τραπεζικού συστήµατος. Το ‘15,
όµως, στα στρες τεστ τα οποία είχαν γίνει από τις αρµόδιες ευ-
ρωπαϊκές αρχές βρέθηκε ότι οι τράπεζες είχαν κεφαλαιακές ανά-
γκες 14,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί άραγε; Γιατί είχε
µεσολαβήσει µια κυβέρνηση που είχε έναν Υπουργό Οικονοµικών
ο οποίος υπερήφανα ανακοίνωσε «αγάπη µου έκλεισα τις τράπε-
ζες». Και κάτι έγινε όχι στην αγάπη του αλλά στους συνταξιού-
χους που περίµεναν έξω από τις τράπεζες για να πάρουν 60 ευρώ
την ηµέρα, διότι οι τράπεζες είχαν κλείσει µε όλες τις δραµατικές
συνέπειες που ακολούθησαν.

Τα κόκκινα δάνεια ήταν 40%, 45% και τώρα µεσοσταθµικά σε
όλες τις τράπεζες συµπεριλαµβανοµένης και της Αττικής είναι
στο 7%. Ναι, αυτά είναι τα επίσηµα στοιχεία. Από εκεί και πέρα
υπάρχει ο ισχυρισµός ότι ναι, οι τράπεζες ξαλάφρωσαν από τα
κόκκινα δάνεια και έχουν πάει στους servicers. Έχουµε δώσει επί-
σηµα στοιχεία, τα έδωσα και στην επιτροπή, τα λέω και εδώ.

Ήταν 98 δισεκατοµµύρια και είναι 69 τα κόκκινα, τα µη εξυπηρε-
τούµενα δάνεια συνολικά. Τα έχω καταθέσει κατ’ επανάληψη στη
Βουλή. Καλό είναι κάποια στιγµή να µη συγκρουόµαστε τόσο
σφοδρά µε την πραγµατικότητα. 

Και, βεβαίως, υπάρχει και το ζήτηµα της κερδοφορίας. Μίλησα
και άλλη φορά. Θέλουµε οι τράπεζες να µην είναι κερδοφόρες;
Τι θα συµβεί; Θα έχουµε προβλήµατα σαν και αυτά που έχουµε
στην Τράπεζα Αττικής και θα χρειαστεί ή να συµβάλλουν οι φο-
ρολογούµενοι ή να συµβάλλουν οι καταθέτες. Αυτό θέλουµε;
Έχουµε, λοιπόν, τράπεζες που είναι κερδοφόρες και αυτό µας
εξυπηρετεί και σε σχέση µε το άλλο ζήτηµα που κατ’ επανάληψη
θίξατε το ζήτηµα του αναβαλλόµενου φόρου, διότι αν δεν είναι
κερδοφόρες θα παραµείνει εσαεί η εκκρεµότητα του αναβαλλό-
µενου φόρου και δεν θα µειώνεται ενώ τώρα µειώνεται. Και ακρι-
βώς επειδή υπάρχει αυτή η πρόοδος, γι’ αυτό υπάρχει και εν-
διαφέρον από διεθνείς επενδυτές. 

Πιο πρόσφατα τι κάναµε από τις εκλογές και µετά σε τίτλους;
Τα σηµείωσα και στην επιτροπή. Φέραµε ρύθµιση έτσι ώστε και
µη τραπεζικά ιδρύµατα να µπορεί να δίνουν στεγαστικά και κά-
ποιων µορφών επιχειρηµατικά δάνεια για να ενισχυθεί και µε
αυτόν τον τρόπο, όχι µόνο µε τον πέµπτο πυλώνα, ο ανταγωνι-
σµός. Καταστήσαµε αφορολόγητα τα έντοκα γραµµάτια του δη-
µοσίου, έτσι ώστε οι αποταµιευτές να µπορούν να επενδύουν σε
αυτά και το κάνουν πάρα πολλοί -πιστέψτε µε- µε αποδόσεις µε
επιτόκια 3,5% έως 4% αφορολόγητα. Και επίσης είναι ένας τρό-
πος ανταγωνισµού και πίεσης προς τις τράπεζες.

Για τους servicers θεσπίσαµε αυστηρότατες υποχρεώσεις τον
περασµένο Δεκέµβριο. Και επαναλαµβάνω και από αυτό εδώ το
Βήµα θέλω να είναι τελείως ξεκάθαρο, η γενική γραµµατέας θα
τους συναντήσει την επόµενη εβδοµάδα. Δεν είµαστε διατεθει-
µένοι να κάνουµε την παραµικρή έκπτωση στην εφαρµογή του
νόµου ως προς τις υποχρεώσεις των servicers στο σύνολο φυ-
σικά του νόµου αλλά ειδικά σε αυτό. Πρέπει να επιδειχθεί η απαι-
τούµενη ευαισθησία απέναντι στους δανειολήπτες και ο νόµος
να εφαρµοστεί στο ακέραιο. Η Κυβέρνηση έχει εργαλεία να επι-
βάλει τη βούλησή της που είναι και βούληση της πλειονότητας
του ελληνικού λαού. 

Ο εξωδικαστικός µηχανισµός διευρύνθηκε. Έχουµε εδώ και µε-
ρικούς µήνες επιπλέον κούρεµα έως και 28%. Για τους ευάλω-
τους συµπολίτες µας έχει καταστεί οιονεί υποχρεωτικός. Εντά-
ξαµε στην κατηγορία αυτή προφανώς και τους ανάπηρους συ-
µπολίτες µας και έχουν διπλασιαστεί τα αιτήµατα για υπαγωγή
στον εξωδικαστικό συµβιβασµό το πρώτο τετράµηνο του ’24 σε
σχέση µε το πρώτο τετράµηνο του ’23, από δεκατέσσερις χιλιά-
δες σε είκοσι πέντε χιλιάδες.

Για τις προµήθειες στις χαµηλότερου ύψους συναλλαγές νο-
µοθετήσαµε τον περασµένο Απρίλιο και τις µειώσαµε κατά 50%.
Ναι, εµείς φέραµε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία ανταποκρι-
νόµενοι σε αυτά που ζητούσε η αγορά. Θα σας παρακαλούσα να
µη βιάζεστε και για τις υπόλοιπες προµήθειες. Ήδη µία από τις
τέσσερις συστηµικές τράπεζες έκανε σηµαντικές παρεµβάσεις
και σηµαντικές µειώσεις. Και εδώ θα είµαστε, µε το καλό θα δείτε
ότι θα ακολουθήσουν σύντοµα και οι υπόλοιπες τρεις συστηµικές
τράπεζες. 

Έχουµε πάγωµα των επιτοκίων των στεγαστικών δανείων από
το 2023. Έχουµε το πρόγραµµα IRIS το οποίο ήδη το γνωρίζουν
και το χρησιµοποιούν δύο εκατοµµύρια τετρακόσιες χιλιάδες Έλ-
ληνες. Είναι µε µηδενικές χρεώσεις από ιδιώτη σε ιδιώτη, µε µη-
δενικές χρεώσεις για τον πελάτη σε σχέση µε ελεύθερο επαγ-
γελµατία, επιτηδευµατία, κλπ.. Αλλά και για τους τελευταίους
τους επαγγελµατίες, δηλαδή, κ.λπ., οι χρεώσεις είναι πολύ-πολύ
µικρότερες απ’ ότι στις κάρτες και στα POS. Και σήµερα µια τρά-
πεζα κατά σύµπτωση ανακοίνωσε περαιτέρω µείωση κατά 50%
µάλιστα των χρεώσεων για επαγγελµατίες στο IRIS.

Η Αναπτυξιακή Τράπεζα ανακοίνωσε πρόσφατα δανειοδοτή-
σεις, είτε µε µορφή εγγυοδοσίας είτε µε επιδότηση επιτοκίου για
κεφάλαια κίνησης. Το 40% του δανείου είναι άτοκο χάρη στην
παρέµβαση της Αναπτυξιακής Τράπεζας για τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. 

Και, βεβαίως, προχώρησε η αποεπένδυση των τραπεζών µε
βάση τις προβλέψεις του νόµου του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
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Σταθερότητας και των τεσσάρων τραπεζών µε πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον, πολύ µεγάλη επιτυχία, µε θετικά σχόλια σε ολόκληρο
τον διεθνή Τύπο -παρακαλώ να µου φέρετε έστω ένα αρνητικό
σχόλιο- µε όφελος πολύ σηµαντικό για το δηµόσιο και φυσικά για
το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, το οποίο προσεγ-
γίζει τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Εποµένως, έκλεισε µια εκκρεµότητα που υπήρχε µε τις συστη-
µικές τράπεζες µε την ολοκλήρωση -σχεδόν, υπάρχει κάτι ακόµα
στην Εθνική- των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών και κάνουµε
ένα ακόµα βήµα, µαζί µε όλα όσα σας περιέγραψα, πολύ σηµα-
ντικό µε µια ακόµα εκκρεµότητα δωδεκαετίας µε την Τράπεζα Ατ-
τικής. Εγώ, πραγµατικά, αισθάνοµαι ικανοποίηση και είµαι βέ-
βαιος το ίδιο αισθάνεται και ολόκληρη η οµάδα που βοήθησε,
έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί αυτή η εκκρεµότητα και να φτά-
σουµε σήµερα ως εδώ. 

Θέλω, λοιπόν, να ευχαριστήσω επισήµως και από το Βήµα της
Βουλής τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας, τον κ. Στουρ-
νάρα, την υποδιοικήτρια την κ. Παπακωνσταντίνου, όλα τα στε-
λέχη της Τράπεζας της Ελλάδας, τον Πρόεδρο και τον Διευθύ-
νοντα Σύµβουλο του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
τον κ. Βερύκιο και τον κ. Ξηρουχάκη, τα µέλη του διοικητικού
συµβουλίου και όλα τα στελέχη του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας, τον Υφυπουργό αρµόδιο για θέµατα δηµοσιονο-
µικής πολιτικής, Θάνο Πετραλιά, ο οποίος είναι και εκείνος που
καταβάλλει εκ µέρους του ελληνικού δηµοσίου τα χρήµατα και
την Γενική Γραµµατέα Χρηµατοπιστωτικής Πολιτικής, Θεώνη
Αλαµπάση.

Νοµίζω ότι η προσπάθεια που έγινε στέφθηκε µε επιτυχία.
Θεωρώ ότι κάθε αντικειµενικός άνθρωπος µε όλα τα στοιχεία που
σας παρουσίασα δεν µπορεί παρά να το βλέπει και είναι δικό σας
θέµα πώς θα τοποθετηθείτε. Εγώ µιλάω για τον εαυτό µου εσείς
θα µιλήσετε για εσάς.

Εκείνο το οποίο θέλω να πω, το είχα πει από την αρχή, είναι ότι
ως υστερόγραφο θα τοποθετηθώ -και θα το πράξω- για τις φο-
ρολογικές δηλώσεις. Πολύ σύντοµα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να σας πω ότι µέχρι χθες το βράδυ είχαν υποβληθεί το 92%
των δηλώσεων. Και σήµερα όπως και όλες τις προηγούµενες
µέρες, πάντα τις τελευταίες µέρες έτσι συµβαίνει, υπάρχει µεγα-
λύτερος αριθµός υποβολής, συνεχίζεται η υποβολή. Το πρό-
βληµα στο οποίο αναφερθήκατε αντιµετωπίστηκε και υπάρχει
εγρήγορση συνέχεια από την πλευρά της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφορικών Συστηµάτων να το παρακολουθεί. 

Θέλω να ξέρετε ότι δεν έχουµε καµµία διάθεση φυσικά ούτε
να βασανίσουµε κάποιον ούτε να τιµωρήσουµε πολύ περισσό-
τερο κάποιον. Πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι και εµείς πρέπει να
κάνουµε τη δουλειά µας. Ένα µέρος της δουλειάς µας είναι να
προχωρούµε µε την συλλογή των φόρων. Και αυτό κάνουµε. 

Εµείς άλλωστε που χειριζόµαστε φέτος το θέµα ήµασταν και
αυτοί που το χειριστήκαµε και πέρυσι. Και όπως και πέρυσι το ζή-
τηµα έληξε οµαλά, θα λήξει και φέτος. Να είστε βέβαιοι. Εδώ θα
είµαστε. Η ΑΑΔΕ παρακολουθεί συνεχώς το ζήτηµα και το βράδυ
θα κάνει µια σχετική αποτίµηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Φάµελλος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, πρώτα από όλα
θα µου επιτρέψετε να κάνω ένα σχόλιο για τη διαδικασία νοµο-
θέτησης. Θα έπρεπε να κάνω και για τον χρόνο οµιλίας του
Υπουργού αλλά ας το προσπεράσω. Είναι απαράδεκτο να επιλέ-
ξει η Κυβέρνηση και να επιτρέψει και το Προεδρείο της Βουλής
να συζητάµε εφτά νοµοσχέδια σε δύο εβδοµάδες στο τέλος Ιου-
λίου, για να κρυφτούν πράγµατα, µε διαδικασίες fast track. Δεν
µπορώ παρά να καταγγείλω ότι η συγκεκριµένη σύµβαση που
είναι πολύ σοβαρή και έχει και µεγάλο αποτύπωµα οικονοµικό και
πιθανά αναπτυξιακό ξεκίνησε να συζητιέται πριν από σαράντα
οκτώ ώρες. Φανταστείτε. Πριν από δύο µέρες, το πρωί, ξεκινήσαν
οι επιτροπές και ήδη ολοκληρώνεται. Και βγάζει άσο από το µα-
νίκι την τελευταία στιγµή ο Υπουργός, τάχατες ως καλοσύνη του,

τις εκθέσεις που έπρεπε να δώσει πριν αρχίσουν οι επιτροπές.
Και το λέει και για καλό. Ντροπή είναι αυτό, κύριε Υπουργέ. Για
να µην πω τις απαράδεκτες συνθήκες που υπήρχαν χθες στη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου για την ψυχική υγεία όπου υπήρχε και
ένα περιστατικό υγείας απ’ έξω από την επιτροπή. Παστωµένοι
σαν σαρδέλες όρθιοι άνθρωποι, φορείς που είχαµε καλέσει για
να τους ακούσουµε και προσβάλαµε τον διάλογο, τη Βουλή και
τη διαδικασία νοµοθέτησης. Αυτό κατ’ αρχάς αποδεικνύει ότι η
Κυβέρνηση θέλει να υποβαθµίσει τη νοµοθετική διαδικασία και
υποβαθµίζει τη Βουλή. Και σε αυτό, δυστυχώς, συνηγορεί και ο
Πρόεδρος της Βουλής. Δε µπορούµε να µη µιλήσουµε γι’ αυτό
το θέµα. Σας ενοχλεί ο διάλογος. Ούτε τον διάλογο δεν ανέχεστε.
Θα επανέλθω όµως, γιατί είναι θέµα του κράτους δικαίου, την
επόµενη εβδοµάδα που θα συζητήσουµε νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης. 

Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ένα θέµα που για εµάς
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Γιορτάσαµε χθες µία σηµαντική
µέρα, τα πενήντα χρόνια της Ελληνικής Δηµοκρατίας που έχει
συνδεθεί και µε ένα τραγικό περιστατικό που είχε αφήσει έντονο
αποτύπωµα ακόµα στην Ελλάδα, στον Ελληνισµό, την κυπριακή
τραγωδία. Γι’ αυτό θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ για πολύ
λίγο σε κάποια θέµατα που έχουν να κάνουν µε τα εθνικά µας ζη-
τήµατα και την εξωτερική πολιτική. 

Υπάρχουν σοβαρές εξελίξεις και θα ήθελα να τις χαρακτηρίσω
ιδιαίτερα ανησυχητικές αν λάβει υπ’ όψιν του κανείς την εντεινό-
µενη τουρκική προκλητικότητα. Δεν µπορούµε να µην αναφερ-
θούµε και να µη ζητήσουµε πρωτοβουλίες από την Κυβέρνηση
για την προκλητικότητα που εκδηλώθηκε αρχικά µε την ανακοί-
νωση για έρευνες σε νέα θαλάσσια οικόπεδα στο Αιγαίο από την
τουρκική κρατική πετρελαϊκή εταιρεία. Στη συνέχεια στις προ-
κλητικές δηλώσεις του κ. Ερντογάν περί ειρηνευτικής επιχείρη-
σης στην Κύπρο -δηλαδή, η παράνοµη τουρκική εισβολή στην
Κύπρο ήταν ειρηνευτική επιχείρηση- σε συνδυασµό µε τις προ-
κλητικές φιέστες που γίνανε στα κατεχόµενα στην επέτειο της ει-
σβολής. Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στην εκ νέου αµφισβήτηση
από τον Τούρκο Πρόεδρο του καθεστώτος της θρησκευτικής
µουσουλµανικής µειονότητας στη Θράκη και στην ανάµειξη της
Τουρκίας στα εσωτερικά µας ζητήµατα. Και προφανώς δεν µπο-
ρούµε να αφήσουµε ασχολίαστο το σκηνικό έντασης που δηµι-
ούργησε η Τουρκία στο Αιγαίο αµφισβητώντας ελληνικά κυριαρ-
χικά δικαιώµατα µεταξύ Κάσου και Καρπάθου. Και µας προβλη-
µατίζει ότι η τακτική αυτή της Τουρκίας αµφισβήτησε έρευνες για
το καλώδιο Ελλάδας - Κύπρου και πιθανά -και περιµένουµε απα-
ντήσεις- σταµάτησε τις έρευνες αυτές ή τις περιόρισε. 

Απέναντι σε αυτόν τον ακραίο αναθεωρητισµό και τις ευθείες
απειλές η ελληνική Κυβέρνηση δεν µπορεί να τηρεί σιγή ιχθύος.
Μας ανησυχεί η επικίνδυνη αφωνία της ελληνικής Κυβέρνησης
και του κ. Μητσοτάκη. Μας δηµιουργεί ερωτήµατα. Μας δηµιουρ-
γεί την ανάγκη να κάνω αυτή την παρέµβαση για να παραµείνω
σ’ αυτό το θεσµικό επίπεδο. Σας έχουµε επισηµάνει σε όλους
τους τόνους και µάλιστα εποικοδοµητικά ότι υπάρχει σοβαρό
θέµα σε αυτή τη στρατηγική του δεδοµένου, του προβλέψιµου
συµµάχου που έχει επιλέξει η Κυβέρνηση. Υπάρχουν κίνδυνοι.
Δεν µπορεί να επαναπαυθεί η Νέα Δηµοκρατία και η χώρα στο
«θετικό» κλίµα της διακήρυξης των Αθηνών, που πλέον αποδει-
κνύεται ότι ήταν ξεκάθαρα ψευδεπίγραφο. Για πόσο καιρό ακόµα
θα συνεχίζεται η µυστική διπλωµατία; Για πόσο καιρό θα συνεχί-
ζουµε να υποβαθµίζουµε την παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου,
την αµφισβήτηση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων; Να θέσω
δύο απλά ερωτήµατα; Γιατί πέντε χρόνια δεν έχει προχωρήσει τί-
ποτα στο Κυπριακό και ποιος θα µας απαντήσει τι συνέβη τελικά
στην Κάσο; Εµείς τα θέτουµε. Περιµένουµε απαντήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να περάσω
στο θέµα της σηµερινής συνεδρίασης. Το θέµα της συγχώνευσης
της Attica και της Παγκρήτιας που συζητάµε και έχει συγκεντρώ-
σει αρκετή προσοχή. Πολλά δηµοσιεύµατα αρκετά µέσα ενηµέ-
ρωσης -πολλά αντιδρούν στη δική µας παρέµβαση και στις δικές
µας αποκαλύψεις- και αρκετή συζήτηση στα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης. Γιατί γίνεται αυτό; Κύριε Χατζηδάκη, πρώτα απ’ όλα
γιατί µας ενδιαφέρει όλους ο πέµπτος τραπεζικός πυλώνας και
γενικά ο πλουραλισµός του τραπεζικού συστήµατος. Για να τα
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λύσουµε αυτά. Αλλά και γιατί τους πολίτες τους ενδιαφέρει πάρα
πολύ τι γίνεται µε τις τράπεζες. Δηλαδή δεν ενδιαφέρει την κοι-
νωνία το κόστος δανεισµού ή η διαθεσιµότητα του δανεισµού, τα
προβλήµατα των επιτοκίων, τα ανοιχτά καταστήµατα στην περι-
φέρεια που δεν υπάρχουν και κλείνουν το ένα µετά το άλλο ή ο
περιορισµός των εργαζοµένων; Προφανώς. Προφανώς, κύριε Χα-
τζηδάκη, µας ενδιαφέρουν τα λεφτά που βάζουν οι Έλληνες πο-
λίτες, όχι ο Υφυπουργός σας. Τα λεφτά των πολιτών µας ενδια-
φέρουν γιατί δεν µπορούν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες να πλη-
ρώνουν συνεχώς τις ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών που
εσείς χρεοκοπήσατε. Αυτό έγινε στην περίοδο της δικής σας χρε-
οκοπίας, γιατί εµείς βάλαµε πλάτη για να σηκωθεί η Ελλάδα από
το βούρκο της χρεοκοπίας και αφού στηρίξαµε τις τράπεζες µε
ανακεφαλαιοποιήσεις έρχεστε µε µια προκλητική διαδικασία του
ΤΧΣ να της, ας πω, χαρίσετε ένα τµήµα τους -θέλω να είµαι πολύ
προσεκτικός- εις βάρος των χρηµάτων των Ελλήνων πολιτών. Και
σε ιδιώτες προφανώς. Μειώνοντας έτσι το ποσοστό του δηµο-
σίου. 

Δεν καταλαβαίνουµε, κύριε Χατζηδάκη. Δεν σας ενδιαφέρει ότι
οι πολίτες δεν θέλουν να ξαναχαθούν δηµόσιοι πόροι; Γι’ αυτό
τοποθετούµαστε εδώ. Όπως παραδείγµατος χάριν τα 40 δισεκα-
τοµµύρια των πολιτών που χάθηκαν πρακτικά από το Ταµείο Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας και ήταν το κόστος της επιλογής
του κ. Μητσοτάκη ο οποίος επέλεξε να µειωθεί το ποσοστό του
δηµοσίου. Αλλά και για να έρθω στο συγκεκριµένο αντικείµενο
της σύµβασης προφανώς και ενδιαφέρει την κοινωνία και οι απο-
καλύψεις που έχει κάνει και ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Στέφανος Κασσελά-
κης για το πώς εξελίσσεται η συµφωνία και χρονικά και ποιοτικά.
Όχι γιατί βάζει ζήτηµα κάποιος να µην υπάρχει πέµπτος έκτος
έβδοµος τραπεζικός πυλώνας. Σε αυτά πρέπει να απαντήσετε. 

Μιλάγατε σαράντα τρία λεπτά. Στα δικά µας ερωτήµατα δεν
απαντήσατε. Ένα ερώτηµα είναι το εξής. Το δηµόσιο έχει βάλει
τα τελευταία δύο-τρία χρόνια ένα ποσό το οποίο προσεγγίζει τα
900 εκατοµµύρια. Γιατί το ποσοστό του πρέπει να είναι µικρότερο
από το ποσό που θα βάλουν οι ιδιώτες που είναι στο1/3; Ένα
ερώτηµα είναι. Γιατί; Γιατί να µην έχει µεγαλύτερο ποσοστό; Δεν
µπορούµε; Δεν θέλουµε; Εµείς θέλουµε µία απάντηση σε αυτά
τα, κυριολεκτικά, µαγικά τα οποία κάνετε. Μην προσπαθείτε να
αποφύγετε µε στρεψοδικία. Μας λέτε τι παραλάβατε. Ναι, παρα-
λάβατε από τον Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν παραλά-
βατε από τον Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν αναλάβατε ένα εξάµηνο.
Δεν πήρατε µια επιστολή πριν ένα µήνα. Είστε Κυβέρνηση πέντε
χρόνια. Δεν φταίνε οι άλλοι. Για το ότι υπάρχει αδιέξοδο στον Ατ-
τική φταίτε εσείς και γιατί εντείνετε το αδιέξοδο και έχουµε ένα
µαύρο πιθάρι στο οποίο πιθανά χάνονται εκατοντάδες εκατοµµύ-
ρια. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι οι πολίτες νοιάζονται για την περι-
ουσία τους, γιατί η περιουσία του ελληνικού δηµοσίου είναι των
πολιτών. Δεν είναι δική σας. Δεν είναι του κ. Μητσοτάκη για να
κάνετε παιχνίδια. Είναι ξεκάθαρο. Είναι δηµόσιο κεφάλαιο, δηµό-
σια περιουσία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Εµείς θέλουµε απαντήσεις συγκεκριµένες. Θα σας κάνουν συ-
γκεκριµένα ερωτήµατα. Αφήστε τα εκβιαστικά διλήµµατα ότι δεν
υπάρχει άλλη λύση πλην της καταστροφής. Ναι, δηµιουργείτε
την καταστροφή σε όλα για να εφαρµόσετε την πολιτική σας. Το
ίδιο δεν κάνατε παντού; Όπου πήγατε και ξεπουλήσατε δηµόσια
περιουσία φτιάξατε έναν µπαµπούλα. Καταστρέφεται η ΔΕΗ;
Πουλήστε την. Καταστρέφονται δηµόσιες υπηρεσίες; Πουλήστε.
Αυτό κάνετε παντού. Τα ερωτήµατα είναι απλά. 

Τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία πέντε χρόνια για την Τράπεζα Ατ-
τικής; Πείτε µας απλά τι κάνατε πέντε χρόνια. Όχι τι κάνατε εσείς.
Είχατε προκάτοχο. Δεν είχατε; Δεν παραλάβατε; Δεν του είπατε
στην παράδοση- παραλαβή τι ωραία που τα έκανε όλα; Τώρα
πείτε µας, λοιπόν, τι έκανε. Και γιατί πέντε χρόνια δεν φέρατε µια
καλύτερη συµφωνία. Να έχει πλειοψηφία το δηµόσιο. Γιατί; Σε
αυτά δεν απαντάτε. Δεν απαντάτε. Η δουλειά σας είναι να δίνετε
απαντήσεις όχι να θέτετε σε µάς την υποχρέωση απαντήσεων.
Εµείς κάνουµε κριτική. Αντιπολίτευση είµαστε. Οι πολίτες επέλε-
ξαν. Θα απαντήσετε όµως διαχρονικά. Υπάρχει ένα ερώτηµα

απλό. Καλείτε τους πολίτες να βάλουν πάνω από 500 εκατοµµύ-
ρια. Τα 475 από το ΤΧΣ και τα 48 από τον ΕΦΚΑ. Ωραία να τα βά-
λουν. Γιατί; Γιατί αποτύχατε τα προηγούµενα τεσσεράµισι
χρόνια. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό; Δεν βρήκατε λύσεις τα προ-
ηγούµενα χρόνια µε ένα αντίστοιχο κόστος κι έρχεστε να προ-
σθέσετε πάνω από 500 ενώ το δηµόσιο δεν θα έχει πλειοψηφία. 

Άκουσα και µου έκανε κάκιστη εντύπωση, κύριε Πέτσα, να λέτε
στην εισήγησή σας ότι είναι µικροπολιτική το ότι εισάγει ο ΣΥΡΙΖΑ
στη συζήτηση τα 475 εκατοµµύρια του ΤΧΣ. Είναι µικροπολιτική,
λέει, να βάζετε τα λεφτά που θα µπούνε. Αλήθεια; Είναι µικροπο-
λιτική; Έχω ακριβώς την τοποθέτησή σας και παρακαλώ τώρα
είναι η ώρα να ακούσετε. Δεν είναι λίγα τα 475 εκατοµµύρια,
κύριε Πέτσα. Θα µπούνε στη συµφωνία, πρώτον. 

Τι είναι, λοιπόν, µικροπολιτική; Είναι µικρό το ποσό; Δεν θα
µπούνε στη συµφωνία; Θα µπουν στη συµφωνία. Είναι δικά σας
και δεν πρέπει να ασχολούµαστε; Δικά σας είναι; Των Ελλήνων
πολιτών είναι. Δεν έχουµε υποχρέωση να ασχολούµαστε µε την
περιουσία των Ελλήνων πολιτών; Δεν είναι του κ. Μητσοτάκη -το
είπα ξεκάθαρα- ούτε του κ. Χατζηδάκη είναι. Και τι θέλετε; Να µη
µας νοιάζει; Να µη ρωτάµε κιόλας ποιο θα είναι το αποτέλεσµα;
Υποχρέωσή σας είναι να απαντάτε και προφανώς να κρίνεστε.
Και δεν είναι µικροπολιτική τα 475 εκατοµµύρια, όταν έχουµε τα
40 δισεκατοµµύρια που ήδη χάθηκαν. 

Μη γυρνάτε, κύριε Χατζηδάκη, µε επικοινωνιακά κόλπα εννιά
χρόνια πριν. Είστε Κυβέρνηση πέντε χρόνια. Γιατί δεν τα διορθώ-
σατε; Δεν µπορεί να είναι δικαιολογία ακόµα και το προπατορικό
αµάρτηµα. Εκεί πηγαίνετε. Εκεί θα µας γυρίσετε. 

Θέτω ξανά, λοιπόν, τα ερωτήµατα. Πρώτο ερώτηµα: Ως προς
τη συγχώνευση και τη συµµετοχή του Ταµείου, µας είπε ο κ. Χα-
τζηδάκης και έφερε µία έκθεση ενός µήνα ότι ζήτησε έκθεση από
το ΤΧΣ και δεν βρήκαν άλλους επενδυτές. Ρωτώ απλά: Τα προ-
ηγούµενα πέντε χρόνια τι έγινε; Να µας πείτε τι έγινε τα προηγού-
µενα πέντε χρόνια επί Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε υποχρέωση
απολογισµού. Πριν φτάσουµε στο εκβιαστικό δίληµµα ότι θα
χαθεί 1,6 δισεκατοµµύριο –άκουσα- και θα καταρρεύσει το τρα-
πεζικό σύστηµα και θα υπάρχει πρόβληµα και στο υπόλοιπο τρα-
πεζικό σύστηµα, πριν περιγράψετε µε µαύρα χρώµατα αυτόν τον
κίνδυνο απώλειας εµπιστοσύνης, να µας πείτε τι κάνατε εδώ και
πέντε χρόνια για να µη συµβεί; Ο άριστος κ. Μητσοτάκης ήταν
Πρωθυπουργός. Τι έκανε; Απουσίαζε; Να µας πείτε τι έκανε.
Πόσο αποτελεσµατικοί ήσασταν για να προστατέψετε τους πο-
λίτες; Μήπως δεν ήταν επαρκείς οι προσπάθειες; Κάντε αυτοκρι-
τική. Εµείς θα την ακούσουµε. Πείτε ότι «δεν είµαστε άριστοι».
Πείτε ότι «δεν τα καταφέραµε». Πείτε ότι «δεν ασχοληθήκαµε».
Αλλά, πείτε κάτι. Το τελικό αποτέλεσµα είναι δική σας ευθύνη.

Δεύτερο ζήτηµα: Αφού υπήρχε συστηµικός κίνδυνος ο όποιος
απεικονίζεται σε αυτές τις επιστολές –θα τις διαβάσουµε- του κ.
Στουρνάρα, υπάρχει ένα δεύτερο ερώτηµα: Ας πούµε ότι εσείς,
κύριε Χατζηδάκη, ήρθατε πρόσφατα. Ο κ. Στουρνάρας που πέντε
χρόνια είναι βράχος στη θέση του, τι έκανε; Τι έκανε; Δηλαδή έρ-
χεται τώρα και µας επισηµαίνει ένα συστηµικό κίνδυνο αλλά τα
προηγούµενα πέντε χρόνια, τι έκανε; Φέρτε και τις υπόλοιπες επι-
στολές αν υπάρχουν. Αν δεν υπάρχουν ζητείται απολογία. Απλό
δεν είναι; Έχουµε όλοι ευθύνη απέναντι στην πολιτεία. 

Τρίτο ζήτηµα: Είναι εκβιαστική αυτή η συµφωνία; Είναι δηλαδή,
take it or leave it; Δεν υπάρχει άλλη εναλλακτική; Δεν υπάρχει
άλλη; Γιατί εσείς µας δώσατε µόνο ένα σενάριο µηδενικής λύσης
-χρεοκοπία και κίνδυνος, αν θέλετε, κουρέµατος καταθέσεων και
µεταφορά του κινδύνου και στις συστηµικές τράπεζες- και από
την άλλη µεριά να είναι το δηµόσιο µειοψηφία βάζοντας και άλλα
λεφτά. Άλλη λύση δεν υπάρχει; 

Ερώτηµα: Γιατί να µην είναι άλλο το ποσοστό του δηµοσίου;
Λέω να το ψάξουµε. Γιατί µόνο µία εναλλακτική; 

Πάντως εγώ θέλω να πω κάτι το οποίο θέλω να το χρεώσω και
στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Η δική µας η πίεση και
του εισηγητή µας στις επιτροπές σάς ανάγκασαν σήµερα να φέ-
ρετε έγγραφα, γιατί δεν είχατε πρόθεση να φέρετε έγγραφα.
Ακόµα και αυτό το καταφέραµε εµείς γιατί δύο µέρες στην επι-
τροπή ζητάγαµε και µας λέγατε προσωπικά δεδοµένα, επιχειρη-
µατικό απόρρητο κ.α.. Εµείς παρακολουθούσαµε την επιτροπή
γιατί υπάρχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον για τα παιχνίδια τα οποία
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κινδυνεύουν να γίνουν στο θέµα αυτό. 
Τέταρτο ερώτηµα: Τι ακριβώς διαπραγµατεύτηκε το ΤΧΣ για

να καταλήξει -άριστοι και αυτοί, πιθανά- σε µικρότερο ποσοστό
συµµετοχής του δηµοσίου; Εδώ τώρα πρακτικά θέλω να µας
πείτε πώς το κάνετε αυτό το µαγικό. Είναι συνταγή, πρέπει να το
βρούµε αυτό, το να βάζεις περισσότερα και να έχεις λιγότερα
στο τέλος. Είναι ένα ερώτηµα και µάλιστα από την πλευρά της
πολιτείας, έχοντας δηλαδή και την υποχρέωση, από πίσω και την
πλάτη της πολιτείας και του Ταµείου. Γιατί, για το πώς µας φτά-
σατε µέχρι εδώ µε τον εκβιασµό λόγω κατάρρευσης το ξέρουµε,
αυτό χρησιµοποιείτε. Γι’ αυτό πρέπει να ρωτήσετε τον κ. Σταϊ-
κούρα, µάλλον ή και τον κ. Στουρνάρα. Διαλέξτε ποιος φταίει. 

Πέµπτο ερώτηµα: Εµείς λέµε ναι στον πέµπτο πυλώνα. Υπάρχει
κάποια διαβεβαίωση βιωσιµότητας; Μην τυχόν έρθετε πάλι σε
ένα, δύο χρόνια -δεν ξέρω αν θα αντέξετε µέχρι τότε, γιατί η απο-
συσπείρωση είναι µεγάλη- αλλά υπάρχει διαβεβαίωση βιωσιµό-
τητας για το σχήµα αυτό ή θα ζητήσετε και άλλη χρηµατοδότηση;
Γιατί έχοντας την εµπειρία -και εγώ οφείλω να το πω- από το Τα-
µείο των Μηχανικών -γιατί έχω υπηρετήσει στο επιµελητήριο-
πολλές φορές ζητήθηκε να µπουν λεφτά και µάλιστα εισφορές
µηχανικών και εργοληπτών για την επιβίωση της Τράπεζας Αττι-
κής. Θα συνεχίσουµε να βάζουµε λεφτά χωρίς τέλος; Δεν µπο-
ρούµε να σας αφήσουµε να κάνετε τα ίδια λάθη. 

Και τελευταίο ερώτηµα -το έχω ήδη θέσει- δεν έχουµε απά-
ντηση για το ποσοστό του δηµοσίου. Γιατί να µην έχουµε µεγα-
λύτερη συµµετοχή; Προσέξτε. Μας εγγυάστε ότι είναι ασφαλής
η συµφωνία. Εγώ θα πάρω το µέρος σας να το χρησιµοποι-
ήσουµε ως επιχείρηµα. Αφού είναι ασφαλής και βιώσιµη γιατί να
µην έχει πλειοψηφία και έσοδα το δηµόσιο; Έτσι δεν µας λέτε;
Ότι είναι βιώσιµη η συµφωνία; Αφού είναι, λοιπόν, βιώσιµη η συµ-
φωνία, γιατί να µην έχει µεγαλύτερα ποσοστά το δηµόσιο και να
έχει και έσοδα αφού θα βάλει έτσι κι αλλιώς τα λεφτά των πολι-
τών; Γιατί να τη δώσουµε, αν θέλετε, να έχουν µεγαλύτερα κέρδη
κάποιοι συνέταιροι αφού µπαίνει σε τροχιά βιωσιµότητας; Αν εί-
χαµε µεγαλύτερη συµµετοχή, δεν θα µπορούσαµε να παρέµ-
βουµε -ας πούµε- στα επιτόκια, στη διαθεσιµότητα δανείων άρα
στην υποστήριξη αυτού που έχει ανάγκη η αγορά, να έχει πρό-
σβαση στο δανεισµό; Τώρα απεµπολείτε αυτήν τη δυνατότητα. 

Και µιας και το έφερε η κουβέντα -γιατί δεν µπορώ όταν σας
βλέπω να µη θυµάµαι και το παρελθόν σας- υπάρχει ένα ερώ-
τηµα: Ποιος θα είναι τελικά ο ρόλος του δηµοσίου σε αυτήν την
υπόθεση; Μήπως θα έχουµε και στην Τράπεζα Αττικής αυτό που
κάνατε στη ΔΕΗ που την ιδιωτικοποιήσατε και την έχετε κάνει
κερδοσκοπικό µαγαζί µε γαλάζια παιδιά που παίρνουν χρυσά
µπόνους αλλά οι πολίτες πληρώνουν το κόστος; Γιατί δεν βλέ-
πουµε τον κοινωνικό και εθνικό χαρακτήρα του ενεργειακού πυ-
λώνα στη ζωή µας.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι απλό: Θα κάνει κάτι η Νέα Δηµοκρα-
τία για να ξεφύγουµε από τις καταχρηστικές πρακτικές των συ-
στηµικών τραπεζών που έχουν αφήσει τη µικροµεσαία επιχειρη-
µατικότητα χωρίς ρευστότητα αλλά µε υπέρογκες προµήθειες;
Παρουσιάστηκαν όλα αυτά και από τον εισηγητή µας και από
τους οµιλητές και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 

Γιατί, εδώ, χρησιµοποιείτε µόνο την κινδυνολογία, την κατα-
στροφολογία για να πιέσετε εκβιαστικά τη Βουλή, τώρα. Να κά-
νετε αυτοκριτική γιατί είναι οµολογία ανεπάρκειας το ότι φέρνετε
σήµερα αυτήν τη σύµβαση γιατί δεν πετύχατε τίποτα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Και να δώσετε επίσης και απαντήσεις στους
σκανδαλώδεις όρους αυτής της συµφωνίας όχι στο αν θα υπάρ-
χει ή όχι. Εµείς δεν είπαµε να µην υπάρξει συµφωνία. Εµείς εί-
παµε για τους όρους που συµµετέχει το δηµόσιο. 

Και να µας εξηγήσετε και γιατί επιτίθενται συστηµατικά τις τε-
λευταίες µέρες µέσα ενηµέρωσης στον ΣΥΡΙΖΑ και στον Πρό-
εδρό του. Γιατί; Έχουµε αποκαλύψει κάτι περίεργο; Γιατί υπάρχει
αυτή η επίθεση; Και βέβαια οφείλω να πω γιατί ενηµερώθηκα λίγο
πριν µπω στην Αίθουσα, ότι πρέπει να υπάρχει και µια απάντηση
για τις αθλιότητες του κ. Βορίδη, που σήµερα, επίσης, έκανε µία
επίθεση και στον Στέφανο Κασσελάκη και στον ΣΥΡΙΖΑ. Ο κ. Βο-
ρίδης µας απαγορεύει µε λάσπη το δικαίωµα της άποψης. Αυτό
έκανε ο κ. Βορίδης. Θα µπορούσα να πω πολλά και για τη λάσπη
και για τις απόψεις του κ. Βορίδη και για τα συµφέροντα και την

πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλά δεν µπορεί ένας Υπουργός
ο οποίος δεν ψήφισε νόµο της Κυβέρνησής του, να έρχεται και
να µιλάει και να µας κουνάει το χέρι. Δεν είναι δηµοκρατικά νοµι-
µοποιηµένος. Και εµείς πρώτα από όλα έχουµε τους κανόνες της
δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ας έρθω, όµως και στη συζήτηση περί πέµπτου τραπεζικού πυ-
λώνα. Ναι, προφανώς χρειάζεται πέµπτος. Εγώ θα σας έλεγα ότι
χρειαζόµαστε περισσότερους. Γιατί; Γιατί η αγορά είναι ρηχή.
Ποιος την έχει αφήσει ρηχή; Ποιος έχει κάνει την αγορά ολιγο-
πωλιακή και όχι µόνο στις τράπεζες αλλά και στο ρεύµα και στα
διυλιστήρια και στις µεγάλες εταιρείες καταναλωτικών προ-
ϊόντων; Δική σας είναι η ευθύνη. Και είναι δική σας και προσωπικά
γιατι το κάνατε και στο ρεύµα. 

Οι πολίτες βλέπουν καθηµερινά να υποβαθµίζεται η ζωή τους
γιατί υπάρχουν ολιγοπώλια και υπάρχουν και πρακτικές. Κατ’
αρχάς για τις τράπεζες, ήδη, η Επιτροπή Ανταγωνισµού σε ένα
πρώτο επίπεδο βρήκε στρεβλώσεις και χειραγώγηση τιµών και
τώρα γίνεται καινούργια έρευνα -να τα λέµε αυτά- επί θητείας
Νέας Δηµοκρατίας. 

Αλλά, εδώ το µόνο πράγµα το οποίο βλέπουµε να πηγαίνει
καλά στην τραπεζική αγορά δεν είναι ο πλουραλισµός. Είναι ο
ανταγωνισµός ποιος θα έχει περισσότερα κέρδη. Και αυτό δεν
το αποκάλυψε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το έχει πει εδώ και καιρό και ο κ.
Στουρνάρας και έχει µιλήσει για ολιγοπώλιο. Τα προηγούµενα
πέντε χρόνια τι έκανε για να µην υπάρχει ολιγοπώλιο; Πιθανά η
επιστολή του να αξιολογείται θετικά αν την µελετήσουµε και όταν
την πάρουµε σήµερα από τα Πρακτικά. Αλλά τι έκανε πέντε χρό-
νια; Ακόµη και οι δικοί σας Βουλευτές µιλούν ανοιχτά για το θέµα
των κερδών και των επιτοκίων των τραπεζών. Ναι ή όχι; Και έρ-
χεστε σήµερα να µας πείτε ότι θα υπάρχει παρέµβαση για τα επι-
τόκια. Ναι, αλλά τα υπερκέρδη είναι ήδη στα ταµεία των τρα-
πεζών και είναι ήδη εδώ και δυόµισι χρόνια. Δηλαδή, να σε κάψω
Γιάννη µου να σε αλείψω λάδι. Αυτό λέτε στους πολίτες. 

Εδώ δεν έχουµε ένα βασικό ερώτηµα σχετικά µε το τι γίνεται
µε τα υπερκέρδη των τραπεζών; Ναι ή όχι; Για αυτά θα µας πείτε
κάτι; Γιατί λέγατε διάφορα για τις δικαιολογίες, αλλά δεν µας
έχετε πει τι θα κάνετε µε τα υπερκέρδη. 

Έχουµε να καταθέσουµε πολλά ερωτήµατα αλλά ο χρόνος δεν
αρκεί. Έχουµε να καταθέσουµε ερωτήµατα σχετικά µε τη βιωσι-
µότητα του πέµπτου πυλώνα, της συµφωνίας αυτής, γιατί ακούµε
και από τον κ. Στουρνάρα και από εσάς το µικρό ποσοστό ενερ-
γητικού και καταθέσεων σε σχέση µε τις συστηµικές τράπεζες
τεχνικό θέµα αλλά µας ενδιαφέρει τι θα γίνει. 

Έχουµε, επίσης, ερωτήµατα σχετικά µε το τι γίνεται µε το ιδιω-
τικό χρέος. Βλέπουµε ότι µετακοµίζει στους servicers το ιδιωτικό
χρέος, αυγατίζει εκεί, έχουµε κίνδυνο πλειστηριασµών. 

Απ’ ό,τι βλέπουµε από τα στοιχεία, έχουµε αύξηση 550 εκατοµ-
µυρίων το πρώτο τρίµηνο του 2024 των δανείων που είναι στα
χέρια των servicers. Έχει φτάσει στα 70 δισεκατοµµύρια. Μιλάτε
για τις συστηµικές τράπεζες και το ποσοστό κόκκινων δανείων
αλλά τι γίνεται στους servicers; Αυτό δείχνει ταυτόχρονα και τον
κίνδυνο του πολλαπλασιασµού των πλειστηριασµών. 

Και τι έχουµε τώρα; Έχουµε παραινέσεις του κ. Στουρνάρα
στους servicers να µην προχωρούν σε πλειστηριασµούς, δικά σας
κενά που αφήσατε -θυµάµαι το συζητήσαµε εδώ µε τον Νίκο
Παππά- στους servicers εσείς, παρ’ ότι υπήρχαν δυνατότητες να
είναι πολύ πιο αυστηρή η ελληνική έννοµη τάξη µε τις ευρωπαϊ-
κές κατευθύνσεις. Θυµάµαι τα παρακάλια τα δικά σας και τις
απειλές του κ. Σταϊκούρα. Ωραία λόγια. Το αποτέλεσµα είναι ο
κίνδυνος των πλειστηριασµών και µε τον πτωχευτικό Σταϊκούρα. 

Εµείς το λέµε σε όλους τους τόνους. Χρειάζεται ολοκληρω-
µένη λύση για το ιδιωτικό χρέος και όχι µπαλώµατα και παρακά-
λια ούτε τάχατες απειλές. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει ήδη ανακοινώσει ότι
συγκρότησε επιτροπή για να καταθέσουµε ολοκληρωµένη πρό-
ταση µετά το καλοκαίρι για το ιδιωτικό χρέος και να τη φέρουµε
εδώ στη Βουλή. Υπάρχει βέβαια ένα ερώτηµα. Εµείς θα τη φέ-
ρουµε στη Βουλή, η Βουλή θα τη συζητήσει; Διότι το άλλο απί-
στευτο που έχουµε είναι ότι µε βάση το Σύνταγµα και τον
Κανονισµό εµείς καταθέσαµε δύο προτάσεις, µία για την ακρίβεια
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και µία για το φορολογικό, και δεν δέχεται η Κυβέρνηση τις συ-
ζητήσει στη Βουλή. Αυτό δεν είναι περίεργο; Δηλαδή αν έχει το
δικαίωµα η Αντιπολίτευση να φέρει προτάσεις και ο Υπουργός
και η Κυβέρνηση αρνούνται, αυτό σηµαίνει ότι δεν υπάρχει κανέ-
νας λόγος να ασχολούµαστε µε τους θεσµούς. Δεν έχουν κανένα
λόγο να υπάρχουν κανόνες στη χώρα µας. Γιατί φοβάστε, κύριε
Χατζηδάκη, να καλέσετε Επιτροπή Οικονοµικών ή Παραγωγής
και Εµπορίου ή και τις δύο µαζί γιατί είναι διπλό το θέµα, να συ-
ζητήσουµε την πρόταση νόµου για την ακρίβεια και την πρόταση
για το φορολογικό; Φοβάστε ότι θα χρειαστεί να το καταψηφί-
σετε; Καταψηφίστε το. Εµείς δεν σας υποχρεώνουµε να το υπερ-
ψηφίσετε αλλά θα αναγκαστείτε εκεί να απολογηθείτε. Αυτό σας
φοβίζει. Παραβιάζετε τον Κανονισµό της Βουλής, παραβιάζετε
το δικαίωµα της Αντιπολίτευσης να κάνει προτάσεις για να µη
χρειαστεί να κριθείτε από τους πολίτες. Γιατί σας πειράζει να συ-
ζητήσουµε για παράδειγµα για τον συντελεστή κέρδους στο
ρεύµα ή για τα υπερκέρδη των τραπεζών; Τι σας πειράζει να το
συζητήσουµε στη Βουλή; Μην το ψηφίζετε αν δεν το θέλετε. Την
υποχρέωσή µας, όµως, γιατί την έχετε κόψει;

Υπάρχει, λοιπόν, ένα σοβαρότατο θέµα το οποίο προκαλείτε
εσείς και περιορίζετε και τη Βουλή να το συζητήσει. Όπως υπάρ-
χει στην αγορά, δυστυχώς, και ένα µεγάλο πρόβληµα το οποίο
είναι η πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό. Αυτό είναι κυριολε-
κτικά βρόγχος στο µέλλον της αγοράς. Γιατί έχουµε µόλις τριά-
ντα πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις σε σύνολο επτακοσίων χιλιάδων
που έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό. Ταυτόχρονα
υπάρχει και το πρόβληµα του Ταµείου Ανάκαµψης που δεν δίνει
πρόσβαση στους µικρούς επιχειρηµατίες. Και σε όλα αυτά έρχε-
ται και το χαράτσι που µπαίνει τώρα στους επαγγελµατίες, το
οποίο είναι επίσης άδικο, οριζόντιο και ωφελεί τη φοροδιαφυγή
που τάχατες θέλετε να αντιµετωπίσετε και τα τεράστια κέρδη των
τραπεζών εις βάρος πάλι των επαγγελµατιών. Από τη µία δεν
έχουν δάνεια, από την άλλη έχουν τεράστιο κόστος ακόµη και για
τις διατραπεζικές συναλλαγές. 

Θα µας πείτε µήπως ότι και τα κέρδη των τραπεζών αυτά είναι
ουρανοκατέβατα, όπως µας είπε τώρα ο κύριος Πρωθυπουργός
για τρίτη, τέταρτη συνεχόµενη χρονιά ότι είναι στο ρεύµα; Δη-
λαδή δεν διαβάζετε τις εκθέσεις και τα δελτία Τύπου του κ.
Στουρνάρα για να δείτε τα κέρδη των τραπεζών που βρίσκονται; 

Εγώ θέλω να διαβάσω συγκεκριµένα γιατί θέλουµε απάντηση.
Πρώτον, 51% αύξηση από το 2022 των καθαρών κερδών των τρα-
πεζών. Αύξηση και των εσόδων από προµήθειες. Το ΚΕΠΕ µιλάει
για πληθωρισµό απληστίας των τραπεζών, διεύρυνση επιτοκια-
κού περιθωρίου κατά πολύ µεγαλύτερα από την Ευρωζώνη. Τα
είπε και ο εισηγητής µας. Γι’ αυτά θα µας πείτε κάτι; Να σας πω
νούµερα; Το 2022, οι τράπεζες είχαν κέρδη 3,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Το 2023, οι τράπεζες είχαν κέρδη 4,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Το 2024, το πρώτο τρίµηνο 1,1 δισεκατοµµύριο και όπως
άκουσα τον ίδιο τον Νίκο Παππά αν δεν κάνω λάθος 2,4 δισεκα-
τοµµύρια το εξάµηνο. Αυτά όλα είναι λεφτά που λείπουν από την
αγορά, από τα νοικοκυριά και είστε υπεύθυνος εσείς προσωπικά
και ο κ. Μητσοτάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι κλοπή από τα νοικοκυριά και την επιχειρηµατικότητα τα
κέρδη των τραπεζών όπως είναι και στο ρεύµα και στα διυλιστή-
ρια κι έχετε βάλει πλάτη και προσωπικά. Καµµία κουβέντα ούτε
για φορολόγηση ούτε για αναβαλλόµενο φόρο, αλλά καµµία κου-
βέντα και για τα λεφτά που χάσαµε από το ΤΧΣ. Δεν εξηγήθηκε,
λοιπόν, επαρκώς τίποτα από όλα αυτά που σας έχουµε εµείς ρω-
τήσει.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα, λοιπόν, µιας αγοράς χωρίς ρύθ-
µιση, χωρίς έλεγχο. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα του «Φαρ
Ουέστ» και στο ρεύµα και στις τράπεζες που έχετε προσωπικά
σχεδιάσει. Γιατί φαντάζοµαι θυµάστε τι έγινε το 2020. Αξίζει να
το πούµε. Τότε, λοιπόν, έλεγε ο κ. Χατζηδάκης: «Θα σπάσουµε
αυγά αλλά θα πέσει τιµή του ρεύµατος». Το είδαµε. Οφείλω να
σας χειροκροτήσω από το Βήµα της Βουλής. Το βλέπει ο Έλλη-
νας πολίτης κάθε µήνα που έρχεται λογαριασµός. Έτσι ωραία τα
σπάνε τα αυγά προς όφελος των «γαλάζιων» παιδιών της ΔΕΗ,
της διοίκησης που εσείς προσωπικά εισηγηθήκατε και µπήκε.

Αυτό ζούµε. Αυτό ζει όλη η ελληνική κοινωνία. 
Τότε, λοιπόν, του λέγαµε του κ. Χατζηδάκη να µπει έλεγχος

κέρδους και ρύθµιση στην αγορά ενέργειας. «Θα τα λύσει όλα η
αγορά». Το είδαµε πώς τα έλυσε. Έρχεται ο Πρωθυπουργός
τρίτη χρονιά συνεχόµενη και µιλάει ουρανοκατέβατα κέρδη. Αυτή
είναι η χρυσή ΔΕΗ τελικά; Θα την πληρώνουµε όλοι πανάκριβα; 

Τις ίδιες δηλώσεις ακούσαµε για τις τράπεζες το 2022, αν δεν
κάνω λάθος. Δεν µπορεί να γίνει κάποιος έλεγχος για τα επιτόκια.
Τώρα προφανώς από την πίεση και το εκλογικό κόστος των ευ-
ρωεκλογών έρχεστε να µιλήσετε και για έλεγχο και για µείωση.
Τώρα βγαίνουν τα δηµοσιεύµατα. Το αποτέλεσµα των ευρωεκλο-
γών φαίνεται ότι είχε πολύ σηµαντικό αποτύπωµα στις άδικες και
αδιαφανείς πρακτικές σας. 

Μαθαίνουµε και για νέα έρευνα της Επιτροπής Ανταγωνισµού
η οποία πρέπει να στελεχωθεί και να λειτουργήσει, αν θέλετε, µε
απόλυτη διαφάνεια. Μην περιµένετε, λοιπόν, να πιστέψουµε ότι
υπάρχουν θαύµατα ή να πιστέψουµε τους επικοινωνιακούς εκ-
βιασµούς που µας κάνετε. Δυστυχώς, η αγορά ξέρει πάρα πολύ
καλά ότι η ακρίβεια είναι παντού και δυστυχώς οι επαγγελµατίες
ξέρουν ότι ο κεφαλικός φόρους τους περιµένει αυτό το καλο-
καίρι. 

Ο Πρωθυπουργός -προσέξτε- εδώ και ένα µήνα αρνείται να
έρθει στη Βουλή να συζητήσει και να απαντήσει επίκαιρη ερώ-
τηση που έχουµε κάνει εµείς για το χαράτσι, για τον τεκµαρτό
υπολογισµό του φόρου που τάχατες είναι για τη φοροδιαφυγή,
αλλά -προσέξτε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- δυστυχώς βάζει
πλάτη στην φοροδιαφυγή. Γιατί στα µεγάλα εισοδήµατα τους
λέει δήλωσε λίγα και δεν θα σε ελέγξω. Πήγαινε µε το τεκµαρτό
και γλίτωσε φόρο. Ενώ όλους τους µικρούς και τους µικροµεσαί-
ους τους χαρατσώνει. 

Κι ενώ, λοιπόν, για το για όλους παραµένει παντού η ακρίβεια,
τον Αύγουστο θα ζήσουµε ένα νέο αποτέλεσµα του σίριαλ Χα-
τζηδάκη - Μητσοτάκη. Ήδη οι τιµές τον Ιούλιο στη χονδρεµπο-
ρική είναι 60% πάνω από τη µέση ετήσια που συµπεριλαµβάνει
τον Ιούλιο και τη σηµερινή µέρα. Άρα, είναι πολύ παραπάνω από
τη µέση τιµή µέχρι τον Ιούνιο. 

Από την άλλη τι βλέπουµε; Αναλγησία. Ούτε τους φοροτεχνι-
κούς δεν δέχεστε να συζητήσετε. Με τον Νίκο Παππά ήµασταν
µαζί στην κινητοποίηση των προέδρων των συλλόγων. Πήραµε
έγγραφο που εκφράζουν τη διαµαρτυρία τους γιατί δεν τους εί-
δατε, οι οποίοι καλούνται να πληρώσουν τα λάθη της δικής σας
υπουργίας. Δηλαδή, δεν ξεκίνησε νωρίς η υποβολή των δηλώ-
σεων, δεν υπάρχουν διαθέσιµοι πέντε µήνες, µε πάρα πολλά προ-
βλήµατα στα διαθέσιµα δεδοµένα και στα ψηφιακά συστήµατα
και τώρα θα πληρώσουν το µάρµαρο οι φοροτεχνικοί. Γιατί; Για
να πετύχετε εσείς ένα στοίχηµα για την εικόνα αυτή που θέλετε
να δηµιουργείτε του συνεπούς η οποία δυστυχώς είναι µόνο εις
βάρος του δηµοσίου συµφέροντος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναδείξαµε µε πληρότητα και τα
ελλείµµατα και τα αναπάντητα ερωτήµατα αλλά και τις σκανδα-
λώδεις και εκβιαστικές ρυθµίσεις της Κυβέρνησης. Γιατί έρχεται
µε εκβιασµό να λύσει ένα θέµα. Πόσο αξιόπιστο, όµως, είναι αλή-
θεια να µας µιλάει για τραπεζική πίστη, για πιστωτική και δηµο-
σιονοµική πολιτική ένα κόµµα, του οποίου είστε Αντιπρόεδρος,
το οποίο χρωστάει 500 εκατοµµύρια δανεικά και αγύριστα σε ελ-
ληνικές τράπεζες; Έτσι στηρίζετε εσείς τον τραπεζικό τοµέα, µε
το να µην πληρώνετε τα δάνειά σας; Και θα έρθετε εσείς να µας
αποδείξετε ότι είστε άριστοι για νοµοθέτηση επί του τραπεζικού
συστήµατος; Ένας Υπουργός ο οποίος σε όλη του τη θητεία λει-
τουργεί εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος, της δηµόσιας πε-
ριουσίας. Γιατί τι επιδιώκει συνεχώς κ. Χατζηδάκης; Επιδιώκει τη
µείωση του ρόλου και των δυνατοτήτων του δηµοσίου. 

Προσέξτε, όµως, τι κάνει και η Κυβέρνηση. Ενώ µειώνει τους
φόρους από τη µία µεριά στα υψηλά µερίσµατα και από την άλλη
µεριά στις γονικές παροχές υψηλής αξίας, αυξάνει τον φόρο στη
µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Αυτή είναι η Κυβέρνηση η
οποία υλοποιεί ένα πλιάτσικο στη δηµόσια και στην ιδιωτική πε-
ριουσία. 

Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι µετά τις ευ-
ρωεκλογές υπάρχει µία εµφατική αποδόµηση, θα έλεγα εγώ, της
υποστήριξης της Κυβέρνησης και µια αποσυσπείρωση ακόµη και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19107



στα στελέχη σας. Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι κανείς από
εµάς, κανείς από τους πολίτες δεν θέλει να συνεχίσει η Ελλάδα
να κατηφορίζει στους δείκτες αλλά και στην ποιότητα ζωής και
στην ευηµερία. Γιατί το µόνο το οποίο αυξάνεται είναι το ρου-
σφέτι. Το µόνο που αυξάνεται είναι το πελατειακό κράτος και το
κοµµατικό κράτος της Δεξιάς, αυτής της παλιάς νοοτροπίας, της
άδικης, αναχρονιστικής, αντιεπιστηµονικής νοοτροπίας ενάντια
στη νέα γενιά. 

Από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ εµείς θεωρούµε ότι υπάρχουν οι
κοινωνικοί όροι για να υπάρχει αλλαγή στο πολιτικό σκηνικό. Το
ξέρετε. Σας προδίδει ο φόβος σας. Το ότι υπογράψατε υπουρ-
γική απόφαση για την επιστροφή των επιδοτήσεων στο ρεύµα
µετά τις ευρωεκλογές δείχνει ότι φοβάστε. Όπως η άρνηση του
Πρωθυπουργού να έρθει εδώ να µιλήσουµε για το χαράτσι. Δη-
λαδή, ντρέπεται ο κ. Μητσοτάκης να έρθει να απαντήσει για µία
πολιτική επιλογή του κ. Χατζηδάκη. Δείτε την ανασφάλεια τους.
Γιατί δεν του δίνετε ένα σηµείωµα να έρθει να επιχειρηµατολο-
γήσει; Κύριε Χατζηδάκη, δεν είστε περήφανος γι’ αυτό το τάχα-
τες µέτρο κατά της φοροδιαφυγής; Δεν σας προσβάλλει προσω-
πικά το ότι ο Πρωθυπουργός αρνείται να απαντήσει σε ένα µέτρο
που εσείς νοµοθετήσατε υπερήφανα; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Για ποιον λόγο δεν έρχεται; Γιατί ξέρετε ότι όλα αυτά έχουν
µεγάλο πολιτικό κόστος και γιατί ξέρετε ότι αυτές οι διαδικασίες
διαµορφώνουν και τους όρους της κοινωνικής ανατροπής. 

Προσέξτε και κλείνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: Έχουµε
από τη µια µεριά τους επαγγελµατίες, τους επιστήµονες, τους
εµπόρους, τους βιοτέχνες, τους ταξιτζήδες, τους παραγωγούς
των λαϊκών αγορών στο µέτωπο κατά του άδικου χαρατσιού της
φορολόγησης, οι οποίοι συναντιούνται -και πολλές φορές είναι
και οι ίδιοι- µε την αντίδραση και τους κοινωνικούς φορείς που
παλεύουν για κράτος δικαίου, για υπεράσπιση του Συντάγµατος,
για να αποκαλυφθεί το σκάνδαλο των υποκλοπών, για να αποκα-
λυφθεί το σκάνδαλο της ψηφοθηρικής διαχείρισης προσωπικών
δεδοµένων, για να αποδοθεί δικαιοσύνη στο έγκληµα των Τε-
µπών. Όλες αυτές οι κοινωνικές αντιδράσεις συναντώνται µέσα
στην κοινωνία µας µαζί µε την αγωνία της νέας γενιάς για ένα κα-
λύτερο αύριο.

Από τη µεριά µας, λοιπόν, έχουµε υποχρέωση να σχεδιάσουµε,
να προτείνουµε και να δουλέψουµε για µια προοδευτική κυβερ-
νητική διέξοδο. Εµείς δεσµευόµαστε -και το έχουµε πει ότι δε-
σµευόµαστε- µέσα και έξω από τη Βουλή να συνεργαστούµε, για
να έχουµε βήµατα σε αυτή την προοδευτική συνεργασία, µε συ-
γκεκριµένες αποδείξεις για τους πολίτες.

Πολλές φορές, οφείλω να σας πω, εµείς δεχόµαστε να κάνουµε
και υπερβάσεις, ακόµα και αν, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δεν
θέλατε να συζητήσουµε για συνεργασίες µε την απλή αναλογική.
Θέλουµε, όµως, προς όλες τις πλευρές να ξεκαθαρίσουµε κάτι.
Δεν είµαστε διατεθειµένοι να κάνουµε καµµία παραχώρηση και
καµµία υπέρβαση, όσον αφορά στα συµφέροντα της κοινωνίας
και της χώρας. Σε αυτά θα είµαστε αµετακίνητοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νέας Αριστεράς, τον κ. Αλέξη Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού µπω στα της σύµβασης

που συζητούµε σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια, δεν µπορώ παρά
να ξεκινήσω µε ένα άλλο θέµα, µε ένα άλλο ζήτηµα. Πριν από
λίγη ώρα στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης
και Δικαιοσύνης, που συζητά το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Νάσος
Ηλιόπουλος, δέχτηκε ειρωνείες και απειλές για παραποµπή µά-
λιστα στο πειθαρχικό από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
από τον Πρόεδρο της επιτροπής, από την οποία επιτροπή τελικά
αποχώρησε. 

Γιατί συνέβη αυτό; Γιατί τόλµησε ο κ. Ηλιόπουλος να θέσει τα
κρίσιµα ερωτήµατα που ανακύπτουν µετά από τις νέες συνταρα-
κτικές αποκαλύψεις στο πλαίσιο της δίκης για τη δολοφονία του
δηµοσιογράφου Γιώργου Καραϊβάζ. Και τα στοιχεία αυτά είναι
πολύ συγκεκριµένα και αµείλικτα. Δεν µπορεί να κάνει το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης ότι δεν υπάρχουν και δεν µπορεί και η Κυβέρ-
νηση να σιωπά. 

Μπορεί η Κυβέρνηση να κάνει ότι δεν υπάρχει η καταστροφή
από όλη τη δικογραφία ενός και µόνου συγκεκριµένου στοιχείου;
Ποιο είναι αυτό το στοιχείο; Είναι το cd που περιέχει επαφές του
δολοφονηµένου Καραϊβάζ µε τον τότε Διευθυντή του Πρωθυ-
πουργικού Γραφείου, τον κ. Δηµητριάδη, και µε τον τότε Διοικητή
της ΕΥΠ, τον κ. Κοντολέοντα. Την ίδια ώρα, οι συνήγοροι της οι-
κογένειας δηλώνουν ότι έχουν αυτό το υλικό. Γιατί, αλήθεια, το
δικαστήριο δεν το έχει παραλάβει ακόµα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρία και πλέον χρόνια µετά η
υπόθεση αυτή δεν έχει ακόµα διαλευκανθεί. Και είναι ακριβώς η
υπόθεση αυτή η οποία έχει βάλει την Ελλάδα στο επίκεντρο της
διεθνούς συζήτησης ή, για να το πω µε µεγαλύτερη ακρίβεια, την
έχει βάλει στο µάτι του κυκλώνα στην Ευρώπη, στους θεσµούς,
στο διεθνή Τύπο, σχετικά µε την κατάσταση του κράτους δικαίου
και της απονοµής δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Αναρωτιέµαι, τι είναι τελικά αυτό το οποίο ερέθισε τόσο πολύ
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας για να καταφύγουν σε
απειλές; Περιποιεί τιµή θεωρείτε, Βουλευτές της Συµπολίτευσης,
για το κράτος δικαίου στη χώρα µας αυτή η εξέλιξη; Μήπως
έχουµε και εδώ οσµή συγκάλυψης όπως έχουµε στην υπόθεση
των Τεµπών, όπως έχουµε στην υπόθεση των υποκλοπών; Και
εδώ τα ίδια; Και αν ναι γιατί υπάρχει αυτή η συγκάλυψη; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κοιτάξτε, για να εξηγούµαστε και για να είµαστε ξεκάθαροι

τουλάχιστον σε ό,τι µας αφορά, σε ό,τι αφορά τη Νέα Αριστερά,
δεν πρόκειται ούτε να µας φιµώσετε, ούτε να σιωπήσουµε, ούτε
να αποσιωπήσουµε τις τεράστιες ευθύνες της Κυβέρνησης, µιας
Κυβέρνησης που έχει αφήσει το οργανωµένο έγκληµα και τις µα-
φίες να αλωνίζουν σε όλη τη χώρα και να δολοφονούν µέρα µε-
σηµέρι στις γειτονιές της Αθήνας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, στο θέµα της σηµερινής µας συνε-

δρίασης. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Οικονοµικών φέρνει

για κύρωση τη συγχώνευση της Τράπεζας Αττικής µε την Πα-
γκρήτια Τράπεζα, λέγοντάς µας πόσο επωφελής είναι αυτή η
συµφωνία για το τραπεζικό σύστηµα, για την ελληνική οικονοµία,
για τους Έλληνες πολίτες. Και µας λέει, επίσης, ότι εάν δεν γινό-
ταν αυτή η διαδικασία της συγχώνευσης, αυτή η συµφωνία, λίγο-
πολύ οι δύο αυτές τράπεζες θα κατέρρεαν, θα είχαµε «κούρεµα»
καταθέσεων και πολλαπλές συνέπειες σε ολόκληρο το τραπεζικό
σύστηµα. 

Εύλογα, πιστεύω, δηµιουργούνται κάποια ερωτήµατα, όπως
για παράδειγµα πότε ακριβώς ανακάλυψαν στην Κυβέρνηση
αλλά και στην Τράπεζα της Ελλάδος, στον επόπτη, ότι υπάρχει
κίνδυνος για «κούρεµα» καταθέσεων και κατάρρευση; Πότε ακρι-
βώς; Σήµερα το ανακάλυψαν ή έναν χρόνο πριν; Γιατί έναν χρόνο
πριν, τέτοιες µέρες ακριβώς, µαθαίναµε από επιστολή του αµε-
ρικανικού fund Ellington προς τα ελληνικά µέσα ενηµέρωσης ότι
δεν είχε καµία συµµετοχή στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου της
Τράπεζας Αττικής. Από τότε ξεκίνησαν έλεγχοι, ξεκίνησαν διε-
ρευνήσεις, αποχωρήσεις και αποµακρύνσεις στελεχών που συµ-
µετείχαν σε ένα γαϊτανάκι εταιρικών σχηµάτων για την τιτλο-
ποίηση των κόκκινων δανείων και ταυτόχρονα, βεβαίως, έγιναν
και µέλη του διοικητικού συµβουλίου της Τράπεζας. Νοµίζω ότι
όλοι µας τα θυµόµαστε όλα αυτά. Αυτό είναι ένα θέµα, στο οποίο
θα µου επιτρέψετε να επανέλθω παρακάτω.

Τι µας λέει, όµως, η Κυβέρνηση; Μας το λέει ο αρµόδιος
Υπουργός, µας το λέει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ότι µε αυτή
τη συγχώνευση δηµιουργείται πέµπτος πυλώνας στο τραπεζικό
µας σύστηµα και είναι αυτός ο πέµπτος πυλώνας που θα φέρει
ανταγωνισµό, θα χρηµατοδοτήσει τις αποκλεισµένες από τη χρη-
µατοδότηση µικροµεσαίες επιχειρήσεις, θα χρηµατοδοτήσει τα
νοικοκυριά. 
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Εδώ θα µπορούσε κανείς, εγώ που θέλω να είµαι καλοπροαίρε-
τος να πω ότι να το ψάξουµε, να δούµε µήπως υπάρχει κάτι το
θετικό, µήπως η Κυβέρνηση επιτέλους, αναγνωρίζει αυτό που
φωνάζουµε εδώ και πάρα πολύ καιρό, ότι και στο τραπεζικό σύ-
στηµα, όπως και σε όλες τις βασικές αγορές της ελληνικής οικο-
νοµίας, υπάρχει ολιγοπώλιο και απουσία ανταγωνισµού και ότι οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι αποκλεισµένες από τον τραπε-
ζικό δανεισµό. Αυτό που λέµε τόσο καιρό για το δανειακό σκέλος
του Ταµείου Ανάκαµψης, είναι ότι η Κυβέρνηση το διοχετεύει σε
λίγους, σε ελάχιστους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, αυ-
τούς δηλαδή που έτσι και αλλιώς έχουν άπλετη πρόσβαση σε
χρηµατοδότηση και τους δίνει τη δυνατότητα για ακόµα πιο
φτηνό χρήµα µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. Φτηνό χρήµα, λοι-
πόν, σε αυτούς που έχουν ήδη κεφάλαια και αποκλεισµός των µι-
κρών και µεσαίων επιχειρήσεων. 

Μήπως, τελικά, ήρθε η ώρα η Κυβέρνηση να τα αναγνωρίσει
όλα αυτά και να µας πείσει ότι κάνει κάτι για να τα αντιµετωπίσει;
Πρόκειται, λοιπόν, πράγµατι για τον πέµπτο πυλώνα; Είναι έτσι
τα πράγµατα; Δυστυχώς, προφανώς και όχι. Γιατί µε µερίδιο αγο-
ράς κάτω από 5%, µε ελλιπή κεφαλαιακή επάρκεια, δεν είναι δυ-
νατόν να πειστεί κανείς ότι αυτή η νέα τράπεζα θα αποτελέσει το
περίφηµο πέµπτο τραπεζικό πυλώνα, ότι θα ταρακουνήσει το
τραπεζικό σύστηµα και θα αναγκάσει τις τέσσερις συστηµικές
τράπεζες να βελτιώσουν τα επιτόκια καταθέσεων και δανεισµού
ή να µειώσουν τις προµήθειες στις υπηρεσίες τους. 

Δεν νοµίζω ότι θα µπορούσε κανείς να πειστεί µε τα νούµερα
του νέου σχήµατος ότι όντως θα µπορούσε αυτό να αποτελέσει
έναν πέµπτο πυλώνα στο τραπεζικό µας σύστηµα. Και πώς θα
µπορούσε βεβαίως να πειστεί κανείς, όταν η συγκεκριµένη Κυ-
βέρνηση, παρά τα αντίθετα που µας είπε πριν από λίγο ο κύριος
Υπουργός, δεν έχει κάνει τίποτα για να εξυγιάνει το ελληνικό τρα-
πεζικό σύστηµα, δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα για να ενισχυ-
θούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί που θα εξασφάλιζαν πραγµατικές
συνθήκες ανταγωνισµού και σπάσιµο των ολιγοπωλίων. Η ίδια Κυ-
βέρνηση λοιπόν έρχεται τώρα να µας πει ότι τα έχει κάνει όλα
καλά, έχει τακτοποιήσει το τραπεζικό σύστηµα και έρχεται να δη-
µιουργήσει και αυτό τον πέµπτο πυλώνα. Νοµίζω ότι και ο πλέον
αφελής δεν µπορεί αυτό να το πιστέψει. 

Εµείς από τη µεριά µας υποστηρίζουµε σθεναρά, υποστηρί-
ζαµε πάντα και υποστηρίζουµε και σήµερα, τη δηµιουργία εναλ-
λακτικών πηγών χρηµατοδότησης της ελληνικής οικονοµίας και
στο παρελθόν εργαστήκαµε και γι’ αυτό. Και καρπός αυτής της
δουλειάς ήταν και η αναπτυξιακή τράπεζα που αποτελεί και τη
µόνη, αν και περιορισµένη βεβαίως, διέξοδο από την απροθυµία
του επίσηµου τραπεζικού συστήµατος να επιτελέσει τον οικονο-
µικό του ρόλο και τον κοινωνικό του ρόλο, αντί να θησαυρίζει από
αναλήψεις χρηµάτων και µεταφορές εµβασµάτων, κάτι για το
οποίο µάλιστα ακούµε την Κυβέρνηση και το αρµόδιο οικονοµικό
επιτελείο να δηλώνει και υπερήφανο. Δηλώνουν περήφανοι δη-
λαδή γιατί οι τράπεζες πλουτίζουν σε συνθήκες ολιγοπωλίου και
µη υγιούς ανταγωνισµού. Αυτά µας λέει ο κύριος Υπουργός. Συγ-
χαρητήρια κύριε Υπουργέ!

Εµάς λοιπόν µας ενδιαφέρει να υπάρξει ανταγωνισµός και µας
ενδιαφέρει να υπάρξουν διαφορετικές εναλλακτικές πηγές χρη-
µατοδότησης και κυρίως µας ενδιαφέρει να υπάρξει πρόσβαση
στο τραπεζικό σύστηµα επιτέλους για τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις και για τα νοικοκυριά. 

Τίποτα όµως από όλα αυτά δεν συµβαίνει µε τη σηµερινή προς
κύρωση συµφωνία. Αντίθετα αυτό µε το οποίο ερχόµαστε σή-
µερα αντιµέτωποι είναι η παταγώδης αποτυχία της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά βεβαίως -να µην το ξεχνάµε- και
του αρµόδιου εποπτικού φορέα της Τράπεζας της Ελλάδος να
διαχειριστούν για πέντε ολόκληρα χρόνια µε στοιχειωδώς ορθο-
λογικό και εντός του ευρωπαϊκού πλαισίου τρόπο τα µη εξυπη-
ρετούµενα δάνεια της Τράπεζας Αττικής. 

Το ναυάγιο αυτής της διαχείρισης έρχεται να αντιµετωπίσει σή-
µερα η Κυβέρνηση και εκ των υστέρων παρουσιάζει το αποτέλε-
σµα της δικής της αποτυχίας ως πέµπτο πυλώνα. Αυτή ακριβώς
η παταγώδης αποτυχία ή µάλλον -για να το πω πιο σωστά, δεν
είναι αποτυχία της Κυβέρνησης- η επιλογή της Κυβέρνησης να
οδηγήσει τα πράγµατα στο µη περαιτέρω µας φέρνει σήµερα

ενώπιον δυνητικών δυσάρεστων εξελίξεων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

Και υπό τη σκιά αυτής της ανεύθυνης διαχείρισης σήµερα µας
παρουσιάζεται ως αναγκαιότητα το να αποδεχτούµε όλοι µε συ-
νοπτικές διαδικασίες µάλιστα fast track τεσσάρων ηµερών την
όποια συµφωνία θα µας έφερνε µπροστά µας η διοίκηση της
Τράπεζας Αττικής. 

Είναι φανερό, κύριε Υπουργέ, ότι όποιον και να σας έφερναν
ως επενδυτή θα τον θεωρούσατε, θα τον βρίσκατε κατάλληλο.
Γιατί ουσιαστικά αποδέχεστε και εσείς και ο επόπτης ότι ένας
επενδυτής µε µηδενική τραπεζική εµπειρία, πλην τη συµµετοχή
στη µία από τις υπό συγχώνευση τράπεζες, διαθέτει τα κριτήρια
φερεγγυότητας και µάλιστα για να υλοποιήσει τον περίφηµο πέ-
µπτο τραπεζικό πυλώνα. 

Ένα βασικό ερώτηµα το οποίο ανακύπτει για την Τράπεζα Ατ-
τικής είναι γιατί δεν µπόρεσε να ευνοηθεί η τράπεζα από τις προ-
βλέψεις του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» για να µειώσει τα κόκκινα
δάνεια της. Και εδώ αρχίζει η ιλαροτραγωδία. Επιτρέψτε µου,
όµως, να πω ότι αρχίζει και το σκάνδαλο, στο οποίο αναφέρθηκα
στην αρχή και το οποίο πλέον όλοι γνωρίζουµε. Και αναφέροµαι
στην πώληση δανείων της Τράπεζας Αττικής αρχικά σε µια σουη-
δική εταιρεία, τα όποια δάνεια στη συνέχεια καταλήγουν σε µια
εταιρεία ονόµατι «Θεά Άρτεµις», στην οποία αρχικά συµµετέχει
και η ίδια η Τράπεζα Αττικής και µια εταιρεία που παρουσιάζεται
ψευδώς να έχει σχέσεις µε το γνωστό αµερικανικό fund Ellington
και µια ακόµα εταιρεία ονόµατι «RINOA», εταιρεία –προσέξτε- µε
µετοχικό κεφάλαιο το ιλιγγιώδες ποσό των χιλίων ευρώ! Τα διευ-
θυντικά στελέχη µάλιστα αυτού του σχήµατος καταλήγουν να γί-
νουν και µέλη του διοικητικού συµβουλίου της Τράπεζας Αττικής,
άλλη µια επιτυχία της εποπτικής αρχής της χώρας µας, παρά βε-
βαίως την έκδηλη -νοµίζω δεν χρειάζεται επιπλέον επιχειρηµατο-
λογία ως προς αυτό σύγκρουση συµφερόντων. Οι αποµακρύν-
σεις και οι κυρώσεις της Τράπεζας της Ελλάδος θα έρθουν πολύ
αργότερα µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση. 

Ο σηµερινός επενδυτής εµφανίζεται πυροσβεστικά αγοράζο-
ντας αρχικά το ποσοστό του ΤΜΕΔΕ και στη συνέχεια για µήνες
λανθάνει µία σύγκρουση µεταξύ του επενδυτή και της προανα-
φερθείσας εταιρείας µαϊµού, η οποία διεκδικεί αµύθητα ποσά για
τη συµµετοχή της η οποία είχε προκύψει από µια υπόσχεση.
Τέλος, για να µην ξεχνιόµαστε µέρος των διαπραγµατεύσεων
που έλαβαν χώρα για την αποµάκρυνση της περίφηµης εταιρείας
µαϊµού ήταν και η απόπειρα της διοίκησης να πάρει πίσω το χαρ-
τοφυλάκιο των κόκκινων δανείων. Χαρτοφυλάκιο όµως, µεγάλου
µέρος του οποίου είχε ήδη µεταπουληθεί και τα βασικά διευθυ-
ντικά στελέχη της εν λόγω εταιρείας είχαν αποχωρήσει ήδη από
τη χώρα. 

Μετά από όλα αυτά, µετά από όλο αυτό το γαϊτανάκι, µετά από
όλη αυτή τη σκανδαλώδη διαδροµή εταιρικών σχηµάτων, µετα-
βίβασης στοιχείων, θεωρείτε ότι µπορούµε στα σοβαρά να µιλάµε
για πέµπτο πυλώνα του τραπεζικού µας συστήµατος; Εδώ αυτό
το οποίο έχουµε είναι ο ορισµός της κακοδιοίκησης από τη µία,
αλλά επαναλαµβάνω και του σκανδάλου και της διαπλοκής από
την άλλη, ο ορισµός ενός µοντέλου οικονοµικής διαχείρισης που
στηρίζεται στην εύκολη κερδοφορία µιας ελίτ -και συχνά βεβαίως
αυτή η κερδοφορία όπως στη συγκεκριµένη περίπτωση µε εξαι-
ρετικά αδιαφανή τρόπο- σε βάρος των πολλών, σε βάρος της κοι-
νωνίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η Τράπεζα Αττικής λοιπόν που σήµερα έρχεστε να σώσετε,

υπέστη διαδοχικές ζηµιές από την κακοδιαχείριση των τελευ-
ταίων πέντε ετών και όλη αυτή η υπόθεση είναι µια οικτρή απο-
τυχία της διοίκησης, που η ίδια η Κυβέρνηση επέλεξε. Είναι και
µια οικτρή αποτυχία όµως και όλων των αρµόδιων εποπτικών
αρχών, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας και φυσικά της Τράπεζας της Ελλάδας.
Όχι βέβαια ότι αυτό µας κάνει εντύπωση, κύριε Υπουργέ, είναι η
δική σας η Κυβέρνηση αυτή η οποία απελευθέρωσε το πλαίσιο
για την αγοραπωλησία των κόκκινων δανείων και των servicers.
Γιατί µάλλον θεωρούσατε ότι αυτό το οποίο κληρονοµήσατε από
την προηγούµενη κυβέρνηση, είχε υπερβολικές δικλείδες ασφα-
λείας και ρυθµιστικές προβλέψεις. 
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Είναι η δική σας η Κυβέρνηση αυτή η οποία ήθελε ένα µοντέλο
διαχείρισης των κόκκινων δανείων χωρίς εγγυήσεις για το ποιος
αγοράζει τµήµατα του χαρτοφυλακίου των τραπεζών και χωρίς
κανέναν περιορισµό για το τι θα κάνει µε αυτό το χαρτοφυλάκιο.
Εσείς µε τις νοµοθετικές σας παρεµβάσεις επιτρέψετε στα funds
να εδρεύουν σε εξωχώριους παραδείσους. Η δε παταγώδης απο-
τυχία της εποπτικής αρχής είναι αποτέλεσµα και της συρρίκνω-
σης της εποπτικής αρµοδιότητας, για την οποία βεβαίως -πρέπει
να πούµε- πίεζε και την Κυβέρνηση και ο ίδιος ο διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδας. 

Δυστυχώς η υπόθεση της Τράπεζας Αττικής είναι η άλλη όψη
του νοµίσµατος των ακατάσχετων πλειστηριασµών πρώτης κα-
τοικίας, των ρευστοποιήσεων µικροµεσαίων επιχειρήσεων και των
ντροπιαστικών εικόνων που βλέπουµε ακόµα και αυτές τις µέρες
να πετιούνται έξω από το σπίτι τους συµπολίτες µας µε αναπηρία.
Είναι η άλλη όψη του ίδιου νοµίσµατος µιας πολιτικής απορρύθ-
µισης την οποία σχεδιάσατε και οργανώσατε. Γιατί για τη Νέα
Δηµοκρατία το κράτος δεν χρειάζεται να ρυθµίσει τίποτα. Η
αγορά θα αυτορυθµιστεί και θα τα λύσει όλα, όπως εξάλλου αυ-
τορυθµίστηκε και ο τραπεζικός τοµέας, την εξυγίανση υποτίθεται
του οποίου συζητάµε σήµερα εδώ. 

Θυµάστε όµως όλοι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν αυτή η οποία νοµοθέτησε την πώληση της συµµετοχής του
δηµοσίου στη µετοχική σύνθεση των τραπεζών µέχρι το 2025 για
να απαλλαγεί ο κλάδος από την αρτηριοσκληρωτική παρουσία
του κράτους. Απελευθέρωσε την πώληση κόκκινων δανείων,
απάλλαξε τα χαρτοφυλάκια των τραπεζών από τα κόκκινα δάνεια
µε ανυπολόγιστες κοινωνικές συνέπειες. Και οι τράπεζες απελευ-
θερωµένες πλέον από τα κρατικά βαρίδια, τι κάνουν; Απολύτως
τίποτα. Εναρµονίζουν τις πρακτικές χρεώσεων και προµηθειών,
καταγράφουν κέρδη ρεκόρ, 1 δισεκατοµµύριο κάθε τράπεζα,
22% του ΑΕΠ πέρυσι και πάνε για παραπάνω φέτος. 

Σήµερα έχει πρωτοσέλιδο η «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», που λέει ότι
αναµένεται νέα αύξηση της κερδοφορίας κατά 600 εκατοµµύρια
ευρώ µόνο στο πρώτο εξάµηνο του 2024. Έχουν αύξηση, δη-
λαδή, πάνω από την περσινή κερδοφορία-ρεκόρ των τραπεζών
και από την τεράστια ρευστότητά τους σήµερα δανείζουν µόνο
µεγάλες επιχειρήσεις, σε σίγουρα mega project, µε κυβερνητικές
πλάτες. Οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν επιστρέψει στην
εποχή του χαλκού, κύριε Υπουργέ. Επαφίενται στις αποταµιεύ-
σεις τους για κάθε µικροεπένδυση την οποία προσπαθούν να
πραγµατοποιήσουν. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη συµφω-
νία, η κύρωση της σύµβασης που συζητούµε σήµερα, είναι ένα
µόνο -ενδεικτικό, βεβαίως, αλλά ένα µόνο- παράδειγµα της λαν-
θασµένης τροχιάς, στην οποία κινείται η ελληνική οικονοµία. Γιατί
αυτή η παταγώδης αποτυχία λαµβάνει χώρα σε µια οικονοµία ρη-
µαγµένη ακριβώς από τις ίδιες ιδεοληψίες, αναφορικά µε την
απελευθέρωση και την ασυδοσία των αγορών, τις ίδιες αποτυχη-
µένες πολιτικές που οδήγησαν πριν από δεκαπέντε χρόνια τη
χώρα µας στο χείλος της χρεοκοπίας. Λαµβάνει χώρα σε µια οι-
κονοµία που τα ολιγοπώλια και οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι
ζουν την εποχή των χρυσών αγελάδων τους. Λαµβάνει χώρα σε
µια οικονοµία, που είναι πασίδηλο πλέον σε όλους ότι οι τιµές του
ρεύµατος είναι καθαρό αποτέλεσµα αισχροκέρδειας, µιας αι-
σχροκέρδειας, κύριε Υπουργέ, στην πιο ρηχή, στην πιο ολιγοπω-
λιακή, στην πιο άδικη αγορά της Ευρώπης, µε τις ευλογίες
βεβαίως της Κυβέρνησης. 

Μόλις προχθές, τη Δευτέρα, για να είµαι ακριβής, το ρεύµα
παραγόταν µε κόστος παραγωγής έως 150 ευρώ τη MWh και η
τιµή στην προ ηµερήσια αγορά έφτασε στα 850 ευρώ τη MWh.
Τον Αύγουστο προβλέπονται νέες ανατιµήσεις στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας. Κάθε παρέµβαση της Κυβέρνησης, που υπο-
τίθεται ότι έρχεται να αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα και αυτή
τη στρέβλωση, τελικά αυτό το οποίο κάνει, είναι ότι δίνει άλλο
ένα εργαλείο χειραγώγησης των καταναλωτών στα χέρια του
καρτέλ της ενέργειας, όπως πρόσφατα έγινε µε το φιάσκο των
πολύχρωµων τιµολογίων. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε αποφασισµένοι
να αναλάβουµε δράση και εντός και εκτός του Κοινοβουλίου. Σε
αυτό το πλαίσιο επισκεφθήκαµε προχθές την Επιτροπή Ανταγω-

νισµού και θέσαµε στη διοίκησή της και στην πρόεδρό της συ-
γκεκριµένα ερωτήµατα, σχετικά µε τη χειραγώγηση των τιµών
στο ρεύµα. Δεν το λέµε εµείς, για χειραγώγηση µιλάει στην ανα-
κοίνωσή της η Ένωση Βιοµηχανικών Καταναλωτών Ενέργειας,
όπως και οι εκπρόσωποι της βιοµηχανίας που απέστειλαν επιστο-
λές στη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισµού και στη Γενική Διεύ-
θυνση Ενέργειας της Κοµισιόν. 

Επίσης, τη Δευτέρα καταθέσαµε αίτηµα για σύγκληση της Επι-
τροπής Θεσµών και Διαφάνειας, για να κληθεί ο Πρόεδρος της
ΡΑΑΕΥ -της πρώην ΡΑΕ, γιατί πλέον βάλαµε µέσα και τα ύδατα
και τα απορρίµµατα- ώστε να δούµε επιτέλους τι λέει και η Ρυθ-
µιστική Αρχή για το θέµα των τιµών στο ρεύµα. Ελπίζουµε, κύριε
Πρόεδρε, αυτό το αίτηµα να γίνει δεκτό. Δεν φαντάζοµαι ότι κα-
νένας θα διαφωνεί µε το να γίνει µια τέτοια συζήτηση στην αρ-
µόδια επιτροπή. 

Ως προς την Επιτροπή Ανταγωνισµού, όµως, κάτι το οποίο συ-
ζητήσαµε και µε την Πρόεδρο, κατά την επίσκεψη µας, ενηµερω-
θήκαµε -το γνωρίζαµε και από προηγούµενες επισκέψεις- ότι η
επιτροπή είναι εξαιρετικά υποστελεχωµένη. Μετά βίας προχω-
ρούν τώρα κάποιες προσλήψεις, κύριε Υπουργέ, για να καλυφθεί
µόλις το 50% των οργανικών θέσεων. Είναι δυνατόν να µπορεί να
λειτουργήσει µια επιτροπή, µια ανεξάρτητη αρχή, µε τόσο κοµ-
βικό ρόλο χωρίς προσωπικό; Έχετε δει τους χρόνους ανταπόκρι-
σης µεταξύ ελέγχων, εισηγήσεων και έκδοσης πράξεων; Δύο και
τρία χρόνια µετά τους ελέγχους ανατίθεται η υπόθεση σε ειση-
γητή και δύο και τρία χρόνια περνούν, για να προχωρήσει η αρχή
σε έκδοση πράξης για το θέµα των πετρελαιοειδών. 

Τα ίδια συµβαίνουν σε όλες τις ρυθµιστικές αρχές και σε όλους
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Αυτό δεν είναι διαχειριστική
αστοχία, δεν είναι κάποια αδυναµία του συστήµατος, είναι πολι-
τική επιλογή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είναι επιλογή της Κυβέρνησής σας, γιατί η υποστελέχωση των

ελεγκτικών µηχανισµών, η συρρίκνωσή τους, η απαξίωσή τους,
διευκολύνει την ασυδοσία, ευνοεί µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα
που αισχροκερδούν σε βάρος νοικοκυριών και επιχειρήσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και βεβαίως, η πληθωρική κρίση καλά κρατεί. Την προηγού-

µενη εβδοµάδα η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» αποκάλυψε µελέτη
της Τράπεζας της Ελλάδος, σύµφωνα µε την οποία σε τυποποι-
ηµένα προϊόντα στα ράφια των σουπερµάρκετ -προσέξτε, στα
ίδια ακριβώς προϊόντα έγινε η σύγκριση- η Ελλάδα είναι η ακρι-
βότερη µεταξύ των χωρών της Ευρωζώνης, γεγονός που αποδει-
κνύει ότι δεν ισχύει αυτό το οποίο η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός χρησιµοποιούν εδώ και τρία χρόνια σε σχέση µε τον
πληθωρισµό, ότι δηλαδή η ακρίβεια είναι εισαγόµενη. Η ακρίβεια
δεν είναι εισαγόµενη. Η ακρίβεια είναι αποτέλεσµα εγχώριων ολι-
γοπωλιακών και αθέµιτων πρακτικών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εκεί οφείλεται η ακρίβεια. Είναι πολιτική της Κυβέρνησης Νέας

Δηµοκρατίας, η οποία δηµιουργεί το σπιράλ της ακρίβειας. Δυ-
στυχώς, όµως -λέω δυστυχώς και το εννοώ-, µακάρι να σταµα-
τούσαµε εδώ, µακάρι να ήταν µόνο αυτά τα πεπραγµένα της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Δεν είναι, όµως, µόνο ότι έχουµε µια
Κυβέρνηση, η οποία έχει αφήσει ανεξέλεγκτα κερδοσκοπικά συµ-
φέροντα να λυµαίνονται κρίσιµους τοµείς της ελληνικής οικονο-
µίας και να αισχροκερδούν σε βάρος της κοινωνίας. Έρχεται η
ίδια η Κυβέρνηση και πιέζει ακόµα περισσότερο την κοινωνία. 

Δεν φτάνουν η αισχροκέρδεια και η κερδοσκοπία, έχουµε και
την πίεση σε ένα άλλο πολύ κρίσιµο πεδίο. Ποιο είναι αυτό το
πεδίο; Είναι η αγορά εργασίας. Με την απαράδεκτη και κόντρα
σε κάθε σύγχρονη εργασιακή πολιτική θέσπιση της εξαήµερης
εργασίας, χωρίς αύξηση των απολαβών των εργαζοµένων, γυρ-
νάει η Κυβέρνηση την εργασιακή νοµοθεσία στη χώρα πίσω στις
εποχές του Μεσοπολέµου. Όταν σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη αυτή
τη στιγµή έχει ανοίξει η συζήτηση για τη µείωση των ωρών εργα-
σίας, για την τετραήµερη εργασία, στην Ελλάδα, µόνο στην Ελ-
λάδα σε όλη την Ευρώπη, περήφανα θεσπίζει η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη την εξαήµερη εργασία. Βεβαίως, γίνεται είδηση για
αυτό σε όλα τα µεγάλα ευρωπαϊκά µέσα ενηµέρωσης. 

Προσέξτε. Σε ποια αγορά εργασίας θεσπίζεται το εξαήµερο;
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Δείτε, κύριε Υπουργέ, τα στοιχεία που µόλις χθες δηµοσιοποίησε
η «ΕΡΓΑΝΗ». Τι λέει η «ΕΡΓΑΝΗ»; Πάνω από το 50% των µισθω-
τών στον ιδιωτικό τοµέα αµείβονται µε 800 ευρώ ή λιγότερα. Το
70% των µισθωτών, επτά στους δέκα παίρνει καθαρά µέχρι 950
ευρώ το µήνα. Επτά στους δέκα! Μόλις ένας στους δέκα, το 10%,
έχει µισθό πάνω από 1.450 ευρώ. Αυτά τα στοιχεία από το σύ-
στηµα «ΕΡΓΑΝΗ» είναι η καλύτερη απόδειξη αυτού που σας είχα
πει και στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό, εάν θυµάστε, λίγο
πριν τα Χριστούγεννα. Τι λέγαµε τότε; Μιλούσαµε τότε για το µο-
ντέλο φτηνής ανάπτυξης. Μιλούσαµε τότε για µια µεγέθυνση της
οικονοµίας διά της συµπίεσης των µισθών και της διάλυσης των
εργασιακών σχέσεων. Αυτό είναι το µοντέλο, το οποίο υλοποιεί
συστηµατικά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη πέντε χρόνια τώρα. Αυτό
είναι το µοντέλο που διαλύει την κοινωνική συνοχή και κάθε προ-
οπτική βιώσιµης οικονοµικής ανάπτυξης στη χώρα µας. 

Αυτά, βεβαίως, αφορούν όσους έχουν δουλειά, αυτήν την υπο-
αµειβόµενη και υπερεκµεταλλευόµενη εργασία. Έχει αναρωτη-
θεί, όµως, κανείς στην Κυβέρνηση, γιατί είναι κενές διακόσιες
χιλιάδες θέσεις εργασίας στον τουρισµό, στην αγροτική παρα-
γωγή και στον κατασκευαστικό κλάδο; Τι γίνεται µε τις διακρατι-
κές συµφωνίες για τους εργάτες γης; Τη δεκαετία του 1990 -όχι
πολύ παλιά, µην το ξεχνάµε- ήταν οι µετανάστες αυτοί οι οποίοι
µε τη δουλειά τους βοήθησαν την αγροτική παραγωγή, στήριξαν
τον αγροτικό κόσµο στη χώρα µας, στήριξαν την οικοδοµή, τον
κατασκευαστικό τοµέα. 

Σήµερα, όµως, τι έχουµε; Έχουµε µια Κυβέρνηση που επεν-
δύει, δυστυχώς, στη µισαλλοδοξία, σε µια καταστροφική µετα-
ναστευτική πολιτική, για να χαϊδέψει τα αυτιά και του ακροδεξιού
ακροατηρίου, που κατηγορείται διεθνώς για pushbacks και πα-
ραβίαση του Διεθνούς Δικαίου.

Δυστυχώς, έχουµε µία Κυβέρνηση, η οποία αντί να στηρίξει µε
την πολιτική της την ένταξη των µεταναστών στην αγορά εργα-
σίας, µε όρους αξιοπρέπειας, κάνει το ακριβώς αντίθετο. Και όλα
αυτά, βεβαίως, έρχονται να προστεθούν σε όλα τα άλλα αδιέ-
ξοδα της πολλαπλώς ταλαιπωρηµένης ελληνικής οικονοµίας,
µιας οικονοµίας που µοναδική της προοπτική αυτή τη στιγµή είναι
οι επενδύσεις στο real estate και στον µαζικό τουρισµό -η γνωστή,
παλιά συνταγή- όπου κι αυτή ακόµα η τουριστική ανάπτυξη έχει
φτάσει στο σηµείο να πυροβολεί τα πόδια της, εξαιτίας της απρο-
θυµίας της Κυβέρνησης και εδώ, όπως και σε κάθε τοµέα της οι-
κονοµίας, να παρέµβει ρυθµιστικά και να προστατέψει το του-
ριστικό προϊόν της χώρας, βάζοντας συγκεκριµένα όρια. 

Θα έχετε δει, βεβαίως, κύριε Υπουργέ, ότι στη Σαντορίνη αυτές
τις µέρες, πέρα από τη γνωστή ιστορία µε την σχεδόν απαγό-
ρευση κυκλοφορίας για τους ντόπιους, για να υπάρχει χώρος για
τους τουρίστες -και αυτό είναι σοβαρό, έχει ενδιαφέρον- επιβλή-
θηκε όριο στον αριθµό των κρουαζιεροπλοίων και των επισκε-
πτών της κρουαζιέρας. Το έκανε αυτό η Κυβέρνηση; Ήταν µια
κυβερνητική απόφαση αυτή; Όχι, δεν το έκανε η Κυβέρνηση. Δεν
ήρθε να ρυθµίσει, δηλαδή, αυτό το άναρχο τοπίο η Κυβέρνηση.
Ποιος το έκανε; Το έκανε η Διεθνής Ένωσις Κρουαζιεροπλοίων.
Γιατί το έκανε; Μα γιατί η απουσία ορίου, ουσιαστικά καταστρέ-
φει το ίδιο το προϊόν που αυτοί πουλάνε. Δηλαδή, η Κυβέρνηση,
η οποία θα έπρεπε να παρέµβει, να ρυθµίσει, έτσι ώστε να αντι-
µετωπίσει τα προβλήµατα συµπίεσης του τοπικού πληθυσµού,
τις ελλείψεις σε βασικές υποδοµές, το µείζον ζήτηµα της λειψυ-
δρίας -το νερό θα είναι το µεγάλο πρόβληµα που θα έχουµε να
αντιµετωπίσουµε τα επόµενα χρόνια, αν συνεχιστεί αυτή η λο-
γική- την κατάρρευση των δηµόσιων δοµών υγείας, τι κάνει η Κυ-
βέρνηση; Τίποτα απολύτως. Ας αυτορυθµιστεί η αγορά. 

Βλέπετε τι γίνεται αυτό τον καιρό σε µεγάλες ευρωπαϊκές πό-
λεις που υποφέρουν από το φαινόµενο του υπερτουρισµού; Οι
κάτοικοι έχουν αρχίσει να διαµαρτύρονται και να στρέφονται
κατά των ίδιων των τουριστών. Το σύνθηµα «Tourists go home»
σε λίγο δεν θα το βλέπουµε µόνο στη Βαρκελώνη, στη Φλωρεντία
και στη Βενετία. Αν συνεχιστούν έτσι τα πράγµατα, θα το βλέ-
πουµε και στους τοίχους της Αθήνας να είναι γραµµένο. Τότε,
όµως, θα είναι αργά για δάκρυα,  θα είναι αργά για µέτρα, κύριε
Υπουργέ. Ο υπερτουρισµός θα καταστρέψει τον ίδιο τον τουρι-
σµό, ακόµα χειρότερα, όµως, θα καταστρέψει τις τοπικές κοινω-
νίες και γι’ αυτό θα είναι αποκλειστικά υπεύθυνη η Κυβέρνηση. 

Και βεβαίως, συναφές µε το ζήτηµα του τουρισµού και του
υπερτουρισµού, είναι και το ζήτηµα της στεγαστικής κρίσης. Η
χώρα µας αυτή τη στιγµή -πρέπει να το συνειδητοποιήσουµε, επι-
τέλους- αντιµετωπίζει τη µεγαλύτερη στεγαστική κρίση εδώ και
έναν αιώνα από την ανταλλαγή των πληθυσµών µετά τη Μικρα-
σιατική Καταστροφή. 

Δυστυχώς, όµως, ούτε που περνάει από το µυαλό των αρµό-
διων κυβερνητικών στελεχών, ότι κάτι ουσιαστικό πρέπει να γίνει
πάνω σε αυτό το ζήτηµα. Πώς θα αντιµετωπίσουµε τη στεγαστική
κρίση; Με το πρόγραµµα «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ»; Με λιγότερους από δέκα
χιλιάδες ωφελούµενους; Δείτε τι γίνεται αυτή τη στιγµή σε άλλες
χώρες της νότιας Ευρώπης µε παραπλήσια χαρακτηριστικά µε
τη δική µας. Πώς αξιοποιούν το Ταµείο Ανάκαµψης; Η Πορτογα-
λία 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, η Ισπανία 1 δισεκατοµµύριο ευρώ,
η Ιταλία 1 δισεκατοµµύριο ευρώ και όλα αυτά για κοινωνική κα-
τοικία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Συνολικά από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης απορρο-

φούν 5,51 δισεκατοµµύρια επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
για να ενισχύσουν την προσφορά σπιτιών µε προγράµµατα κοι-
νωνικής κατοικίας και εδώ, στη χώρα µε το µεγαλύτερο στεγα-
στικό πρόβληµα σε όλη την Ευρώπη, τι συµβαίνει; Απολύτως
τίποτα! 

Αυτό το οποίο απαιτείται εδώ και τώρα, πριν να είναι πάρα
πολύ αργά, είναι µια ολοκληρωµένη στρατηγική: Περιορισµοί στη
βραχυχρόνια µίσθωση, κατάργηση της golden visa, γενναίο χρη-
µατοδοτικό πρόγραµµα κοινωνικής κατοικίας. 

Πρέπει επιτέλους, κύριε Υπουργέ, να υπάρξει και στρατηγική
για την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας. Φτάνει
πια µε το real estate. Φτάνει πια µε τον µαζικό τουρισµό. Εδώ
χρειαζόµαστε ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα, χρειαζόµαστε
ενίσχυση της µεταποίησης των εξαγωγών, των επενδύσεων σε
έρευνα-καινοτοµία. Όλα αυτά, όµως, απαιτούν εθνική αναπτυ-
ξιακή στρατηγική, για το πώς θα χρηµατοδοτηθεί µε πραγµατι-
κούς όρους η πραγµατική οικονοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην µακρυγορήσω άλλο,
η θέση της Νέας Αριστεράς είναι γνωστή. Εµείς υποστηρίζουµε
την ισχυρή δηµόσια παρουσία στο τραπεζικό σύστηµα της
χώρας. Υπό αυτό το πρίσµα, η σηµερινή συµφωνία, µας βρίσκει
αντίθετους. Η Τράπεζα Αττικής πρέπει να παραµείνει υπό δηµό-
σιο έλεγχο, το δηµόσιο µπορεί κάλλιστα να καλύψει τις ανάγκες
σε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου. Αυτό συµβαίνει εξάλλου και σή-
µερα, το δηµόσιο τις καλύπτει τις ανάγκες, µόνο που εδώ δίνουµε
χρήµατα και χάνουµε ταυτόχρονα και µετοχές. Το δηµόσιο χάνει
από αυτή τη συµφωνία, το δηµόσιο συµφέρον πλήττεται από
αυτή τη συµφωνία. Αντιθέτως, µε τις τράπεζες αυτές υπό δηµό-
σιο έλεγχο, µε την ενίσχυση και την αναβάθµιση της αναπτυξια-
κής τράπεζας, µε την ενίσχυση του εποπτικού ρόλου του κρά-
τους σε όλη τη διαδικασία της πίστωσης και του τραπεζικού συ-
στήµατος, µε τη στήριξη των ελεγκτικών µηχανισµών, µε την ανα-
βάθµιση των ανεξάρτητων αρχών, έτσι και µόνο έτσι, µπορούµε
να αντιµετωπίσουµε µε επιτυχία το καρτέλ των τραπεζών, ένα
καρτέλ το οποίο έχει επιβάλει µορατόριουµ στη χρηµατοδότηση
της πραγµατικής οικονοµίας, ένα µορατόριουµ το οποίο, δυστυ-
χώς, οι τράπεζες δεν το κάνουν από µόνες τους, το κάνουν σε
αγαστή συνεργασία µε µια Κυβέρνηση που το ανέχεται αυτό το
µορατόριουµ και το επικροτεί. 

Αν δεν τα κάνουµε αυτά, σε σχέση µε τη δηµόσια παρουσία
στο τραπεζικό σύστηµα, µε την ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανι-
σµών, µε την αναβάθµιση εναλλακτικών πηγών χρηµατοδότησης,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι θα πρέπει να πε-
ριµένουµε σαράντα χρόνια, για να διασφαλίσει η Ελλάδα την ευη-
µερία της, όπως µας είπε πολύ πρόσφατα κι ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κύριο Πρόεδρο. 

Επανερχόµενος στον κατάλογο των οµιλητών, θα δώσω τον
λόγο στον κ. Στυλιανό Φωτόπουλο από την Ελληνική Λύση.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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Ξεκινώντας την οµιλία µου, δεν θα µπορούσα να µην ανα-
φερθώ στο φαινόµενο της κακής κοινοβουλευτικής πρακτικής,
το οποίο το βλέπουµε για µια ακόµα φορά και στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο εφαρµόζεται σε δύο σηµεία. 

Το πρώτο είναι το γεγονός ότι µέσα σε σαράντα οκτώ ώρες
καλείται η αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών και το Σώµα να εξετά-
σει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και να το ψηφίσει. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε κάτι το οποίο συνέβη στις επιτρο-
πές εχθές. Ζητήθηκε, δηλαδή, από τον αρµόδιο Υπουργό να προ-
σκοµίσει για λόγους Κοινοβουλευτικού Ελέγχου και την επιστολή
του Διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος, αλλά και τις εκθέσεις
των ανεξάρτητων οίκων για τη συγκεκριµένη συγχώνευση. 

Θα περίµενε κανείς, από τη στιγµή που αυτά δόθηκαν, να δο-
θούν χθες, ώστε να έχουν τα κόµµατα και οι Βουλευτές και οι συ-
νεργάτες τους τον χρόνο να τα εξετάσουν, για να µπορέσουν να
αποφανθούν και να έρθουν σήµερα να ψηφίσουν. Αντ’ αυτού,
ήρθε σήµερα ο κύριος Υπουργός στις 15.00’ η ώρα, τα προσκό-
µισε στα Πρακτικά της Βουλής και εµείς καλούµαστε στο µέσο
της ηµέρας να τα εξετάσουµε, να τα ελέγξουµε και να ψηφίσουµε
µέχρι το τέλος της µέρας γι’ αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτό δεν είναι
καλή κοινοβουλευτική πρακτική, θα πρέπει να αλλάξει. 

Έρχοµαι τώρα στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Ακούσαµε τον Διοικητή
της Τράπεζας της Ελλάδος να δηλώνει το εξής: Η συγχώνευση
θα οδηγούσε νοµοτελειακά σε κατάρρευση και τριγµούς στο
τραπεζικό σύστηµα. Αλήθεια; Εννέα χρόνια µετά το εφιαλτικό κα-
λοκαίρι του 2015 και πέντε χρόνια από τότε που η Νέα Δηµοκρα-
τία ανέλαβε την διακυβέρνηση της χώρας, µιλάµε για κατάρρευ-
ση των τραπεζών; 

Οι δηλώσεις αυτές, δυστυχώς, δεν έγιναν από κάποιο µικρο-
µεσαίο στέλεχος, αλλά από τον Διοικητή της Τράπεζας της Ελ-
λάδας, ο οποίος ,αν µη τι άλλο, σε σχέση µε όλους εµάς, γνωρίζει
πάρα πολύ καλά πως θεµέλιο του τραπεζικού συστήµατος είναι
η πίστη. Αν, λοιπόν, αυτή η δήλωση του κ. Στουρνάρα δεν προ-
καλεί προβληµατισµό και φόβο στις αγορές και τους καταθέτες,
τί άραγε θα µπορούσε να το προκαλέσει; Πιστεύει κάποιος πως
αυτή η δήλωση έγινε τυχαία; Σε καµµία περίπτωση! 

Έγινε ακριβώς για να θεωρηθεί η συγκεκριµένη συγχώνευση
ως επιβεβληµένη και να αρθούν οι όποιες αντιρρήσεις και προ-
βληµατισµοί. Ακούσαµε επίσης το εξίσου εκφοβιστικό, ότι το κό-
στος διάσωσης σε περίπτωση κατάρρευσης θα είναι δυσβάστα-
χτο σε σχέση µε το κόστος της συγχώνευσης για τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο πάντα, ο οποίος είναι το σύνηθες υποζύγιο.

Αλήθεια, γιατί µιλάµε για διάσωση από µια ενδεχόµενη κατάρ-
ρευση, αφού η ίδια η διοίκηση της Attica Bank, όπως µας ενηµέ-
ρωσε και στη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές βρίσκεται
σε λειτουργική κερδοφορία τα τελευταία έξι τρίµηνα, κάτι που
σηµαίνει ότι ο κίνδυνος κατάρρευσης δεν υφίσταται παρά µόνο
εάν πρόκειται να εξυπηρετήσει το σχέδιο της συγχώνευσης;

Ακούσαµε και το εξής: «Θα δηµιουργηθεί ο πέµπτος πυλώνας
στο τραπεζικό σύστηµα και θα µπει σφήνα στο καρτέλ των τρα-
πεζών». Αφ’ ενός χαιρόµαστε που µπαίνει στο δηµόσιο διάλογο
η πραγµατικότητα, ότι δηλαδή υπάρχει καρτέλ στον τραπεζικό
τοµέα, αφ’ ετέρου δεν µπορούµε να διανοηθούµε κατά πόσο µία
νέα τράπεζα, η οποία θα αποτελεί µόλις το 2,5% του τραπεζικού
συστήµατος θα αποτελέσει πυλώνα έναντι των τεσσάρων συστη-
µικών οι οποίες έχουν το 96%.

Γιατί, λοιπόν, αυτή η νέα τράπεζα µε τις περιορισµένες δυνα-
τότητες θα έχει τη δυνατότητα να χρηµατοδοτήσει τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις οι οποίες οµολογουµένως αποτελούν τη
ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, όπως όλοι παραδεχόµα-
στε και δεν το κάνουν οι µε χρήµατα του Έλληνα φορολογούµε-
νου ανακεφαλαιοποιηµένες τέσσερις συστηµικές τράπεζες µε
την τεράστια κερδοφορία;

Ακούσαµε επίσης κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτρο-
πές για την αναβαλλόµενη φορολογία από την οποία θα είναι
απαλλαγµένη η νέα τράπεζα. Μπράβο και ζήτω! Κουβέντα όµως
για την επιβολή φόρου εισοδήµατος στα κέρδη των τεσσάρων
συστηµικών τραπεζών, οι οποίες µάλιστα ετοιµάζονται να δώ-
σουν µερίσµατα στους µετόχους και µπόνους στα στελέχη, δεν
έχουµε ακούσει.

Θα µου επιτρέψετε τώρα να έρθω στο ζήτηµα των φορολογι-

κών δηλώσεων και πριν πάω στην ουσία, να αναφερθώ σε ένα ζή-
τηµα το οποίο έχει προκύψει τις τελευταίες µέρες από τον εκ-
πρόσωπο τύπου του Υπουργείου Οικονοµικών, ο οποίος έχει
προβεί σε σειρά δηλώσεων προσβλητικών για έναν ολόκληρο
κλάδο, έναν κλάδο ο οποίος τα τελευταία χρόνια και ειδικά τα
χρόνια της πανδηµίας έβαλε πλάτη στην ψηφιοποίηση του ελλη-
νικού δηµοσίου και ακούει τέτοιες δηλώσεις από τον εκπρόσωπο
του Υπουργείου Οικονοµικών, για τον οποίο θα ανέµενε κανείς
εν πάση περιπτώσει µία κίνηση ή µία δήλωση αποδοκιµασίας, η
οποία δεν έχει έρθει µέχρι στιγµής.

Ο κ. Τσάβαλος, λοιπόν, πέρα από το γεγονός ότι προσέβαλε
τον κλάδο των λογιστών - φοροτεχνικών µε αφορµή τις προσυ-
µπληρωµένες δηλώσεις λέγοντας ότι διαµαρτύρονται οι λογιστές
φοροτεχνικοί γιατί θίγονται οικονοµικά, προέβη χθες σε µία εξί-
σου -για να µην πω χειρότερη- προσβλητική δήλωση λέγοντας
ότι θα χαρούν οι γυναίκες των φοροτεχνικών γιατί θα πάνε δια-
κοπές τον Αύγουστο. Ελπίζω να µην βρεθεί σε κάποιο πάνελ µε
τον κ. Πορτοσάλτε γιατί θα τσακωθούν. Ο ένας θα τους στέλνει
διακοπές τον Αύγουστο και άλλος δεν θα τους στέλνει διακοπές
τον Αύγουστο για να πάνε οι τουρίστες! Εν πάση περιπτώσει, θα
περίµενε κανείς µια δήλωση αποδοκιµασίας για τον κ. Τσάβαλο.

Έρχοµαι τώρα σε αυτό το οποίο ανέφερε πριν από λίγο ο κύ-
ριος Υπουργός. Τι µας είπε; Ότι µέχρι σήµερα το πρωί είχε υπο-
βληθεί το 92% των φορολογικών δηλώσεων. Με τη στατιστική και
µε τα νούµερα µπορείς να πεις αλήθειες και ψέµατα ταυτόχρονα.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι µέσα σε µιάµιση µόλις µέρα ανα-
µένει η ΑΑΔΕ σε ένα «TAXISNET» υπερφορτωµένο και σε περίοδο
υποβολής ΦΠΑ να επιτευχθεί η υποβολή του 8%. Αυτή είναι µια
πρόχειρη ανάγνωση. Δεν είναι 8%, κύριοι συνάδελφοι, γιατί
υπάρχουν άλλες τριακόσιες χιλιάδες φορολογικές δηλώσεις οι
οποίες θα πρέπει να υποβληθούν ξανά λόγω των αστοχιών και
των λαθών τα οποία έχει κάνει η ίδια η ΑΑΔΕ και οι φορείς οι
οποίοι ανήρτησαν τις βεβαιώσεις µισθοδοσίας για εργαζόµενους
και για συνταξιούχους και οι οποίοι κάθε φορά τα τελευταία αρ-
κετά χρόνια µε τη διαδικασία της ηλεκτρονικής υποβολής των
φορολογικών δηλώσεων το κάνουν συνειδητά. Θα πρέπει στις 28
Φεβρουαρίου, όπως λέει ο νόµος, οι φορείς εκκαθάρισης µισθο-
δοσίας του δηµοσίου και τα ασφαλιστικά ταµεία να έχουν ολο-
κληρώσει την υποβολή των βεβαιώσεων αποδοχών και όχι να
χαρακτηρίζεται εκ των υστέρων ένας κλάδος ως «παρατασά-
κιας», ένας κλάδος ο όποιος δεν ζητά τίποτα περισσότερο από
την επιβολή της νοµιµότητας. Οι τρεις µήνες τους οποίους δώ-
σατε ως περιθώριο υποβολής φορολογικών δηλώσεων, κύριοι,
δεν είναι τίποτα. Ο νόµος ορίζει πέντε µήνες και υπό την προϋπό-
θεση ότι δεν θα υπάρχουν τα προβλήµατα, τα οποία µόλις πριν
από λίγο σας ανέφερα, δηλαδή να έχουν αναρτηθεί οι βεβαι-
ώσεις αποδοχών, να µην βγάζετε νόµους και εγκυκλίους κατά τη
διάρκεια της υποβολής των φορολογικών δηλώσεων, να έχετε
ενηµερώσει τις επιχειρήσεις, τους φοροτεχνικούς και το κοινό
για το ποια θα είναι τα έντυπα υποβολής των φορολογικών δη-
λώσεων, τα οποία τα γνωρίζουµε µόνο όταν ανοίξει η διαδικασία
και φυσικά να µην πέφτει το «TAXISNET» κάθε τρεις και λίγο. 

Εφαρµόστε, λοιπόν, τον νόµο και µην κατηγορείτε έναν ολό-
κληρο κλάδο ως «παρατασάκηδες».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Φωτόπουλο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Χρήστο Γιαννούλη από τον
ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νίκης, τον κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη. 

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ένιωθα ανα-

κόλουθος µε τη συνείδησή µου αν δεν έλεγα αυτό που επιβάλλει
η καρδιά µου. Ας µην αναρωτιόµαστε στο διηνεκές για τα άδεια
έδρανα της Βουλής, όσο η Βουλή παραµένει η Βουλή των Προ-
έδρων, των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των Υπουργών.
Στην περίπτωση αυτή δεν το λέω ως προσωπικό παράπονο, αλλά
είναι η κατάληξη µιας διαδικασίας ή µιας ανοχής που επιδεικνύε-
ται κατά προκλητικό τρόπο. 
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Σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία, κύριε Πετραλιά, για να σας
δώσω τον χρόνο που χρειάζεται, αν έχετε την ευαισθησία να το
ερευνήσετε, θα ήθελα να µου απαντήσετε ειλικρινά εν τη απου-
σία του κ. Χατζηδάκη, αν την ώρα που συζητάµε µε τη δαµόκλειο
σπάθη της ολοκλήρωσης της προθεσµίας των φορολογικών δη-
λώσεων ο ΕΟΠΥΥ έχει εκδώσει τις βεβαιώσεις στους συµβεβλη-
µένους ιατρούς για τα έσοδα που είχαν στην προηγούµενη
φορολογική χρονιά, γιατί είναι ωραία να θέτουµε όρους και κα-
νόνες απαράβατους, αλλά θα πρέπει να είµαστε και συνεπείς στις
υποχρεώσεις της ελληνικής πολιτείας.

Θέλω να σας µεταφέρω επίσης µε πολύ ήρεµο τρόπο το γεγο-
νός ότι οι φοροτεχνικοί, αλλά και οι επαγγελµατίες, οι βιοτέχνες,
οι µικροµεσαίοι, οι φορολογούµενοι όλης της Ελλάδος, σε µικρο-
γραφία αυτού που συµβαίνει σε αυτήν τη Βουλή τα τελευταία
πέντε χρόνια, δηλαδή η Κυβέρνηση και όλοι απέναντι, όχι δογµα-
τικά, αλλά δηµιουργικά ζητούν την παράταση υποβολής των φο-
ρολογικών δηλώσεων, που ακόµα την καθιστάτε θρίλερ µιας
βραδινής ανακοίνωσης µε άγνωστο περιεχόµενο, όχι γιατί είναι
ασυνεπείς οι ίδιοι, όχι γιατί οι φοροτεχνικοί θέλουν να πάνε δια-
κοπές και είναι ενθουσιασµένοι οι σύζυγοι ή οι σύντροφοι των
φοροτεχνικών, όπως βλακωδώς ειπώθηκε από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, αλλά γιατί είναι ενσυνείδητοι επιστήµονες και επαγ-
γελµατίες και δεν θέλουν να αφήσουν κανέναν κρεµασµένο ούτε
οι ίδιοι να θέσουν σε κίνδυνο την επαγγελµατική τους σταδιοδρο-
µία. Αυτά για τον χρόνο που µου αποµένει αν θέλετε να τα απα-
ντήσετε -και για τον ΕΟΠΥΥ και για τους φοροτεχνικούς- καλώς
να ορίσετε στον κοινοβουλευτικό διάλογο της ουσίας, της αλή-
θειας και της ειλικρίνειας. 

Απευθυνόµενος στον κ. Χατζηδάκη, ειλικρινά δεν µπορώ να κα-
ταλάβω τι άλλο θα κάνει για να διεκδικήσει τον ρόλο του πρω-
τεύοντος, του πρωταγωνιστή στη «µαύρη» βίβλο του Κυριάκου
Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. Αντιµετωπίζετε σχεδόν
µε σαδισµό τους Έλληνες πολίτες, µε εκτελεστικό βραχίονα κάθε
πολιτικής που πλήττει τα δηµόσια οικονοµικά τον κ. Χατζηδάκη
και αυτό γίνεται συστηµατικά ακόµη και πριν το 2009. Είναι εθι-
σµός του Υπουργού Οικονοµικών σε αυτή τη διαδικασία; Δεν
γνωρίζω. 

Πριν πάµε, όµως, στην τραπεζική συγχώνευση την οποία συ-
ζητούµε, θέλω να ρωτήσω το εξής: Προστατεύονται τα δηµόσια
οικονοµικά ή προστατεύτηκαν όταν έχει απολέσει το ελληνικό δη-
µόσιο την ετήσια πρόσοδο των 650 εκατοµµυρίων από το «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και την έχουµε µεταβιβάσει ως εισόδηµα
στους συνταξιούχους του Καναδά και την ίδια ώρα εσείς µετά
βίας δεσµεύεστε για 300 εκατοµµύρια τα Χριστούγεννα στους
χαµηλοσυνταξιούχους, σε όσους πλήττονται, και πάντα µε την
απειλή και της περικοπής των συντάξεων χηρείας που είναι µπρο-
στά στον ορίζοντα;

Θερµή παράκληση, κυρία Αχτσιόγλου, όπως κι εσείς κάνατε,
λίγο την προσοχή σας, γιατί ακούγεται µέχρι εδώ, µε όλη την
αγάπη µου.

Λοιπόν, 650 εκατοµµύρια απώλεια δηµοσίων εσόδων από την
εκχώρηση του ποσοστού του δηµοσίου. Αυτά είναι χρήµατα του
ελληνικού λαού; Συνέβη; Συνέβη. Για τα 40 δισεκατοµµύρια ως
απώλεια της εύνοιας στους τραπεζίτες και όχι στο τραπεζικό σύ-
στηµα είναι επίσης γεγονός, είναι ιστορία και συµπληρώνει σελί-
δες της «µαύρης» βίβλου του Κυριάκου Μητσοτάκη και του κ.
Χατζηδάκη, ο οποίος και στο βιογραφικό του και στην πολιτική
του διαδροµή -καλά να είναι ο άνθρωπος- το επάγγελµα που δη-
λώνει είναι «Νέα Δηµοκρατία». 

Και δεν το λέω για να τον προσβάλω. Το λέω γιατί τη δυσκολία,
τα εµπόδια που αντιµετωπίζει ο ελεύθερος επαγγελµατίας, καλός
συνάδελφος από τη Δράµα του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Χατζηδάκης δεν τα
έχει ως βιωµατική εµπειρία. Τι να κάνουµε; Αυτή είναι η ζωή. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Δεν τον ψέγω γι’ αυτό, αλλά ας το πα-
ραδεχθεί. Εάν το παραδεχθεί, θα καταλάβει ότι δεν µπορεί σε
αυτήν τη χώρα που δοκιµάζεται οικονοµικά τα τελευταία χρόνια
εµείς να χαρίζουµε από επενδυτικές υποχρεώσεις στην «HELLE-
NIC TRAIN» 400 εκατοµµύρια και µετά να λέµε ότι στη συγχώ-
νευση σώζουµε τις καταθέσεις της Attica και της Παγκρήτιας. 

Αυτές οι εξισώσεις που για εσάς είναι απόλυτα λογικές, ορθές
και συµβάλλουν στην ανάπτυξη πάσχουν σηµαντικά. Με 260 εκα-

τοµµύρια δεν ξέρω αν θα βρεθεί άλλη χώρα της ελεύθερης αγο-
ράς όπου αποκτάς περίπου το 60% ενός τραπεζικού ιδρύµατος
και αυτό να το βαφτίζεις ότι θα είναι ο ισχυρός πέµπτος πόλος
στην τραπεζική αγορά, σε ένα τραπεζικό σύστηµα που έχει απορ-
ροφήσει εκατοντάδες, δεκάδες δισεκατοµµύρια και δεν έχουν
επιστρέψει ούτε στην επιχειρηµατικότητα ούτε στην ανάπτυξη
αυτού του τόπου, απλά προσθέτουν κέρδη. 

Χρειάζεται τόσο µεγάλη ευφυΐα για να καταλάβετε, να καταλή-
ξετε ότι αυτά δεν είναι κανονικότητα; Μόλις χθες υπήρξε µια σύµ-
βαση η οποία στις υποχρεώσεις του δηµοσίου -αναφέροµαι στα
διόδια το Μαλιακός - Κλειδί του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών-, όταν πρέπει να λάβει κάτι το δηµόσιο, πέφτει το πο-
σοστό διεκδίκησης στο 50%, για 14 εκατοµµύρια δηλαδή, αλλά
στους ιδιώτες παραχωρησιούχους προσφέρεται η δυνατότητα
100% κάλυψης και ελάφρυνσης των υποχρεώσεών τους. 

Αυτό δεν είναι καπιταλισµός. Αυτό είναι νεοδηµοκρατισµός.
Αυτό είναι µόνο η δική σας στρεβλή ανάγνωση το πώς λειτουργεί
η αγορά, η οικονοµία και η επιχειρηµατικότητα για να συγκεντρώ-
νονται όλο και περισσότερο χρήµατα σε λίγους. 

Συνέλθετε γιατί η πτώση θα είναι ακραία και µε κρότο, αλλά το
ότι η δική σας πτώση θα είναι µε κρότο δεν σηµαίνει ότι πρέπει
και πάλι, µετά από τη δωδεκαετή περίπου περιδίνηση των Ελλή-
νων πολιτών σε αυτόν τον φαύλο κύκλο, στο σπιράλ της ανέχειας
και της φτωχοποίησης, να επαναλάβετε το κακό σας παρελθόν.
Κάποια στιγµή βάλτε ένα τέλος. 

Ο λαός θα το βάλει όταν θα έρθει η ώρα της κάλπης στο τέλος,
αλλά δεν χρειάζεται να το βάλει πάνω σε συντρίµµια. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γιαννούλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Νίκης, τον κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να

µην ξεκινήσω σχολιάζοντας την προσφιλή, αλλά και πάντοτε πο-
νηρή τακτική της Κυβέρνησης η οποία κατέθεσε προς κύρωση
στη Βουλή τη σύµβαση συγχώνευσης µεταξύ του ταµείου και της
«THRIVEST HOLDING», χωρίς προηγουµένως να έχει αναρτηθεί
σε διαβούλευση και χωρίς να έρθει στη Διαρκή Επιτροπή Οικο-
νοµικών ως σχέδιο για να συζητηθεί ως όφειλε και να ενηµερω-
θούν όλα τα κόµµατα και όχι µε αυτή τη fast track διαδικασία δύο
ηµερών. 

Η δικαιολογία της Κυβέρνησης ότι αν δεν πραγµατοποιηθεί η
συγχώνευση, θα χάσουν οι πελάτες τις καταθέσεις τους αποτελεί
το πάγιο ψευτοδίληµµα και ταυτόχρονα, εκβιασµό της Κυβέρνη-
σης ώστε να αποδέχονται τόσο οι φορείς όσο και οι πολίτες να
διασώζονται οι τράπεζες µε χρήµατα των φορολογούµενων πο-
λιτών. 

Από το 2012 έως το 2015 οι συστηµικές τράπεζες ανακεφαλαι-
οποιήθηκαν µε 47 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ είχε προηγηθεί η
πρώτη ανακεφαλαιοποίησή τους το 2008 µε άλλα 28 δισεκατοµ-
µύρια. Επίσης, στις τράπεζες δόθηκε δώρο ο αναβαλλόµενος
φόρος, δηλαδή να µην πληρώνουν φόρους για τριάντα χρόνια
παρουσιάζοντας τα κεφάλαια αυτά ως δική τους ενισχυµένη κε-
φαλαιακή επάρκεια. 

Επιπλέον, το ελληνικό δηµόσιο εγγυάται µε 17,9 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ του προγράµµατος «ΗΡΑΚΛΗΣ» τυχόν απώλειες που
θα έχουν τα funds από την εκκαθάριση των κόκκινων δανείων που
µεταβίβασαν οι τράπεζες. Η εγγύηση του δηµοσίου λειτουργεί
ουσιαστικά και ως κίνητρο, αλλά και ως εκβιασµός για το δηµόσιο
να επισπευστούν οι πλειστηριασµοί. Διαφορετικά οι εγγυήσεις
θα καταπέσουν και το κράτος θα τις καταβάλει στα funds. 

Πλέον τούτων, οι τράπεζες κερδοσκοπούν καταγράφοντας
έσοδα από προµήθειες εις βάρος των πολλών και µε χαµηλά ει-
σοδήµατα πολιτών και µόνο το 2022 τα συνολικά τους κέρδη
ανήλθαν στα 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2023 στα 3,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, το 2023 τα έσοδα µόνο από προ-
µήθειες ανήλθαν στα 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ, ενώ το 2024
αναµένονται περίπου έσοδα 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ µόνον από
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την επιβολή της προµήθειας των 50 λεπτών µηνιαίως ανά λογα-
ριασµό, δηλαδή όσα λέτε ότι θα πάρουµε στα δέκα χρόνια από
αυτό που κάνουµε σήµερα. 

Επίσης, προσφέρουν ελάχιστα έως ανύπαρκτα καταθετικά επι-
τόκια και από τις επτακόσιες πενήντα χιλιάδες µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις µόνο οι πενήντα χιλιάδες είναι επιλέξιµες για δανεισµό,
αποστερώντας χορηγήσεις από τον εµπορικό και παραγωγικό
ιστό της χώρας, ενώ προβαίνουν συνεχώς σε συρρίκνωση των
δικτύων καταστηµάτων τους µε εθελούσιες αποχωρήσεις εργα-
ζοµένων. 

Αλήθεια, η Τράπεζα της Ελλάδος δεν έχει ευθύνες για τη µη
επιστροφή των κεφαλαίων του δηµοσίου και το ληστρικό τρόπο
λειτουργίας των τραπεζών;

Παράλληλα, αυτές πλειστηριάζουν τα σπίτια των Ελλήνων πο-
λιτών µε δεκατέσσερις χιλιάδες ακίνητα να βγαίνουν σε πλειστη-
ριασµό τους επόµενους δέκα µήνες, στα επόµενα πέντε ως επτά
χρόνια θα βγουν σε πλειστηριασµό διακόσιες πενήντα χιλιάδες
ακίνητα, ενώ τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχουν ήδη βγει σε
πλειστηριασµό εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες ακίνητα συνολικής
αξίας 18,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ποια λοιπόν η λογική να διαθέτει το δηµόσιο περισσότερα από
942 εκατοµµύρια ευρώ µέσω του Ταµείου των δανειστών για την
ανακεφαλαιοποίηση και διάσωση της Attica και της Παγκρήτιας
Τράπεζας και το µερίδιό του να είναι στο 35%, ενώ των ιδιωτών
της «THRIVEST HOLDING» στο 58,5%, έχοντας προσφέρει µόλις
353 εκατοµµύρια ευρώ;

Με αυτά τα κεφάλαια το δηµόσιο θα µπορούσε να εξαγοράσει
τα υπόλοιπα των κόκκινων δανείων των δύο τραπεζών τα οποία
αφορούν σε πρώτη κατοικία. 

Η Νίκη πιστεύει ότι αντί να µπαλώνουµε µαύρες τρύπες ιδιω-
τών και αγορών, επιβαρύνοντας το δηµόσιο χρέος τελικά, θα
πρέπει να επιλέξουµε τον δρόµο της εκκαθάρισης των χρεοκο-
πηµένων τραπεζών και την απόδοση αστικών και ποινικών ευθυ-
νών παράλληλα µε τη διασφάλιση των καταθέσεων και τη µεταβί-
βαση των κόκκινων δανείων σε δηµόσιο οργανισµό διαχείρισής
τους. 

Ως πότε θα ρίχνετε λεφτά σε ένα πηγάδι δίχως πάτο, αλλά µε
τον ίδιο πάντοτε αποδέκτη, τα συµφέροντα των λίγων φίλων σας;
Γιατί πραγµατικά µόνο φιλική µπορεί να είναι αυτή η σχέση ή αλ-
λιώς είναι σχέση εξάρτησης από τα υπέρογκα δάνεια που τα κόµ-
µατά σας χρωστούν. Αλλά η φιλική σχέση µε αυτούς σας κάνει
αυτόµατα και εχθρούς του λαού. 

Οι τράπεζες, αν θέλουν να αποκαλούνται ραχοκοκαλιά της ελ-
ληνικής οικονοµίας, πρέπει πρωτίστως να εξυπηρετούν το δηµό-
σιο συµφέρον και τον Έλληνα πολίτη και επιχειρηµατία στις
ανάγκες του, το ίδιο δηλαδή που πρέπει να κάνετε και εσείς. 

Κατά τη διάρκεια της προχθεσινής συνεδρίασης της Διαρκούς
Επιτροπής Οικονοµικών ο Υπουργός οµολόγησε πως στο πλαίσιο
ελέγχου της Attica Bank το 2016 µεταξύ των ευρηµάτων ήταν η
συστηµατική χορήγηση δανείων κάτω του κόστους µε µηδενική
ή µερική εξασφάλιση. 

Αλήθεια, τι έπραξε η Κυβέρνηση και αυτός ο ίδιος από το 2019
έως σήµερα; Ποιες πρωτοβουλίες ανέλαβε και ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος κ. Στουρνάρας; Δεν είδε τίποτα; Δεν
άκουσε τίποτα;

Έρχοµαι στην παράγραφο 4.4 της προς κύρωση σύµβασης
συγχώνευσης. Εκεί καθορίζεται πως το ταµείο αναλαµβάνει την
υποχρέωση να µεταβιβάσει και να παραδώσει προς την «THRI-
VEST HOLDINGS» 180,8 εκατοµµύρια µετοχές χωρίς κανένα τί-
µηµα. Δηλαδή το ταµείο θα καταβάλει µε χρήµατα των Ελλήνων
φορολογουµένων 475 εκατοµµύρια ευρώ για µετοχές και τίτλους
κτήσης µετοχών και κατόπιν θα παραδώσει το µεγαλύτερο µέρος
δωρεάν στους ιδιώτες της εταιρείας, οι οποίοι δεν τα πήγαν βέ-
βαια και τόσο καλά µε την οικονοµική διαχείριση της Παγκρήτιας
Τράπεζας. Δεδοµένου ότι η τιµή έκδοσης στην παρούσα σύµ-
βαση ορίζεται στο 1,87 ευρώ ανά µετοχή η µεταβίβαση των 180,8
εκατοµµυρίων τίτλων κτήσης µετοχών θα έπρεπε να έχει ελάχι-
στο αντίτιµο τα 338,1 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία το δηµόσιο
µέσω του ταµείου δεν θα εισπράξει ποτέ. 

Ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος δικαιολόγησε τη συγ-
χώνευση και ανακεφαλαιοποίηση από το Ταµείο µε τα γνωστά

αφηγήµατα και ψευτοδιλήµµατα και έµµεσους εκβιασµούς περί
απώλειας των καταθέσεων και άγνοιας των κανόνων της αγοράς,
ενώ αναφέρθηκε σε όφελος του δηµοσίου, το οποίο σε µια δε-
καετία µε απόδοση 4% θα ανέλθει όπως είπα πριν σε 1,2 έως 1,6
δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Ποιες οικονοµετρικές και χρηµατοοικονοµικές µελέτες αποδει-
κνύουν τους ισχυρισµούς του κύριου διοικητή; Τα ίδια δεν υπο-
στηρίζει ο ίδιος και οι τραπεζίτες των συστηµικών τραπεζών και
του ταµείου για τα 47 δισεκατοµµύρια κεφάλαια της ανακεφα-
λαιοποίησης, τα 20 δισεκατοµµύρια του αναβαλλόµενου φόρου,
τις εγγυήσεις του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ»; Τελικά τι έγινε µε αυτά;
Οι συστηµικές τράπεζες δεν επέστρεψαν τίποτε σχεδόν από τα
47 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 52% της κεφαλαιακής επάρκειάς
τους αποτελείται από τα χαµηλής ποιότητας ποσά του αναβαλ-
λόµενου φόρου, ενώ οι εγγυήσεις λειτουργούν εκβιαστικά προς
την Κυβέρνηση ως επίσπευση των πλειστηριασµών. Διαφορετικά,
θα πρέπει να καταβληθούν στο ακέραιο. 

Όλα αυτά δεν τα βλέπει ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλά-
δος ή δεν θέλει να τα βλέπει; Ως πότε θα επιτρέπει και θα στηρί-
ζει τους εκβιασµούς των τραπεζών εις βάρος των πολιτών; 

Όσον αφορά τους ισχυρισµούς του κ. Στουρνάρα ότι οι έχο-
ντες διαφορετική άποψη δεν γνωρίζουν τους κανόνες της αγο-
ράς ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι κοινή δια-
πίστωση ότι το ταµείο ενεπλάκη στην συγχώνευση µε χρήµατα
των Ελλήνων φορολογουµένων για τη διάσωση των δύο τραπε-
ζών, καθώς κανένας άλλος ιδιώτης διεθνώς, όπως ήταν αναµε-
νόµενο, δεν δέχτηκε να εµπλακεί παρά τις απεγνωσµένες προ-
σπάθειες στην «JP MORGAN». Ούτε αυτοί που δεν ενεπλάκησαν
γνωρίζουν τους κανόνες της αγοράς; 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν επιτρέπει κρατικές ενισχύσεις για
τη διάσωση χρηµατοοικονοµικών οργανισµών χωρίς την ύπαρξη
στρατηγικού ιδιώτη. Οπότε το ταµείο των δανειστών µε τα χρή-
µατα των Ελλήνων φορολογουµένων διασώζει τις δύο τράπεζες
και κατόπιν το ταµείο δωρίζει µετοχές αξίας 338 εκατοµµυρίων
ευρώ προς τους ιδιώτες, ώστε να υπάρξει το πράσινο φως της
επιτροπής. Και ούτε γάτα, αλλά ούτε χωρίς ζηµιά. Με ζηµιά εκα-
τοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ για το δηµόσιο, οι οποίες µεταβι-
βάζονται στο δηµόσιο χρέος. 

Αλήθεια, από τα ανωτέρω δεν στοιχειοθετείται το αδίκηµα της
απιστίας προς το δηµόσιο; Βέβαια ποιος άραγε θα το στοιχει-
οθετήσει, αφού µε τον πρόσφατο νόµο περί ενσωµάτωσης της
οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την τροπολογία 182/45 από
19 Ιουνίου 2024 του άρθρου 2 η αρµόδια εισαγγελική αρχή για
αξιόποινες πράξεις κατά πιστωτικού ιδρύµατος είναι υποχρεω-
µένη να ζητήσει πραγµατογνωµοσύνη µόνο από επιθεωρητές της
Τράπεζας της Ελλάδος και όχι ανεξάρτητους ελεγκτές. Άρα και
Γιάννης κερνάει, και Γιάννης πίνει, και Γιάννης ελέγχει. Οπότε για
ποια δικαιοσύνη και για ποια απόδειξη εγκλήµατος οικονοµικού
να µιλήσουµε; Το πάρτι µπορεί να συνεχιστεί. 

Ανακεφαλαιώνοντας, ο Υπουργός έφερε στη Βουλή προς κύ-
ρωση σύµβαση µεταξύ του Ταµείου και της «THRIVEST HOLD-
INGS» που προβλέπει αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της
Attica Bank κατά 730 εκατοµµύρια για τη συγχώνευσή της µε την
Παγκρήτια Τράπεζα. Από το παραπάνω ποσό τα 475 εκατοµµύρια
θα τα δώσει το ταµείο µε κεφάλαια του ελληνικού δηµοσίου, 48
εκατοµµύρια ο e-ΕΦΚΑ και 12 εκατοµµύρια το ΤΣΜΕΔΕ, ενώ η
ιδιωτική «THRIVEST» θα προσφέρει 200 εκατοµµύρια. Η νέα τρά-
πεζα θα ελέγχεται από ιδιώτες, όταν το ελληνικό δηµόσιο µέχρι
τώρα έχει συνεισφέρει συνολικά 942 εκατοµµύρια µε δύο αυξή-
σεις µετοχικών κεφαλαίων το 2021 και το 2023 και την παρούσα
συµφωνία συγχώνευσης. Επιπλέον, η Κυβέρνηση θα επεκτείνει
το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ 3», προκειµένου να καλυφθούν και τα
κόκκινα δάνεια της Attica Bank και της Παγκρήτιας Τράπεζας. 

Το ίδιο συνέβη µε τις υπόλοιπες συστηµικές τράπεζες, οι ο-
ποίες ανακεφαλαιοποιήθηκαν µέσω του ταµείου από το 2012 έως
το 2015, µε συνολικά 47 δισεκατοµµύρια και από αυτά µε την
αποεπένδυση επεστράφησαν µόνο 3 µε 4 δισεκατοµµύρια. Δη-
λαδή είχαµε υπαινισσόµενες ζηµιές για το δηµόσιο σε ποσοστό
από 91% έως 93%. 

Η ανάγκη χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας δεν πρέπει να
αποτελεί την πρόφαση για τη συνεχή στήριξη των τραπεζών εις
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βάρος των φορολογουµένων, χωρίς όµως να επιβάλλονται κυρώ-
σεις και να ελέγχεται ο τρόπος και η πολιτική λειτουργίας των
τραπεζών. Όπου υπάρχει ευθύνη των εκάστοτε διοικητικών ή
ανώτερων τραπεζικών στελεχών πρέπει να υπάρχει και η ανάλογη
τιµωρία. Ίσως ήρθε καιρός να ακολουθήσουµε και το παράδει-
γµα της Ισλανδίας. 

Η συµπλήρωση του υπόπτου και θολού παζλ είναι το γεγονός
ότι σε αυτά τα θέµατα διαπιστώνουµε ότι τα µέσα µαζικής επι-
κοινωνίας τηρούν σιγή ιχθύος, ασχολούµενα µε υποδεέστερα θέ-
µατα όπως η τιµή της φέτας και τα χρωµατιστά τιµολόγια της
ΔΕΗ, όταν τα σκάνδαλα στις τράπεζες είναι τεράστια, αξίας πολ-
λών δισεκατοµµυρίων, τα οποία µεταβιβάζονται στο δηµόσιο
χρέος και θα αποπληρωθούν από όλους µας. 

Το «REUTERS» είχε χαρακτηρίσει το σκάνδαλο τότε Κοσκωτά
µε την Τράπεζα Κρήτης ως το «τρίγωνο της εξουσίας», εννοώ-
ντας τις στενές σχέσεις τραπεζών, media και πολιτικής στη χώρα
µας. Φαίνεται να έχει αλλάξει κάτι από τότε; Βλέπουµε κάτι δια-
φορετικό σήµερα; 

Σήµερα υπάρχει ακεραιότητα της Κυβέρνησης έναντι των τρα-
πεζιτών ή εναγκαλισµός; Αλήθεια, πόσα χρωστούν σήµερα στις
τράπεζες Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ; Και αφού το Ταµείο, το
οποίο στην όλη συγχώνευση διαδραµατίζει τόσο σηµαντικό ρόλο,
γιατί στο νέο νοµοσχέδιο για το Υπερταµείο προβλέπεται να κα-
ταργηθεί; Για να διαγραφεί µήπως το επιζήµιο ιστορικό του εις
βάρος του δηµοσίου; 

Ξεκαθαρίζουµε προς πάσα κατεύθυνση. Άλλωστε η Νίκη προ-
ειδοποίησε στις επιτροπές και µέσω του ειδικού αγορητή της και
συναδέλφου κ. Βορύλλα ότι υπάρχουν αστικές και ποινικές ευ-
θύνες στην εν λόγω συγχώνευση. Προαασπιζόµενη δε τα συµφέ-
ροντα του δοκιµαζόµενου ελληνικού λαού, θα συγκεντρώσει όλα
τα απαιτούµενα στοιχεία και θα τα στείλει στη δικαιοσύνη. Και
πού ξέρετε, µπορεί ακόµα να υπάρχουν και δικαστές στο Βερο-
λίνο. 

Άκουσα πριν τον κύριο Υπουργό. Τα έγγραφα που κατέθεσε
σήµερα, και µεσηµέρι, ενώ έπρεπε να τα έχει καταθέσει όπως
τους ζητήθηκαν στις επιτροπές, θεωρώ ότι είναι η απόδειξη του
εκβιαστικού διλήµµατος που περιέγραψα µόλις πριν. Ακριβώς
αυτό έκανε σήµερα. Έφερε και έδειξε ότι είµαστε µε τη θηλιά
στο λαιµό και δεν µπορούσε να κάνει αλλιώς. 

Αυτό είναι οµολογία, ωµή οµολογία ότι δεν κυβερνάτε εσείς,
είστε υπό εκβιασµό και δεν ξέρω αν το αντιληφθήκατε, αλλά το
κάνατε µία µέρα µετά την επέτειο για την αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας. Αν αυτή είναι η δηµοκρατία, να τη χαίρεστε, που αντι-
λαµβάνεστε εσείς, γιατί εµείς δεν την χαιρόµαστε όσο δεν είναι
και χαρούµενος ο ελληνικός λαός. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτό που αντιλήφθηκα από τα
έγγραφα που κατέθεσε για την περιγραφή αυτού του εκβιασµού
και του διλήµµατος είναι ότι κάτι καταλαβαίνει ότι γίνεται λάθος
εδώ και ότι κάποια στιγµή µπορεί να ζητηθούν και ποινικές ευθύ-
νες. Και τι έκανε; Ήρθε και υπερασπίστηκε τον εαυτό του µε τα
έγγραφα αυτά. Τον συµβουλεύουµε να τα κρατήσει αυτά τα έγ-
γραφα, γιατί ενδεχοµένως µπορεί να χρειαστεί να τα χρησιµο-
ποιήσει και σε άλλη Αίθουσα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Τσιρώνη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μπαραλιακό Ξενοφώντα από

τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψήφιση

νοµοσχέδιο διευθετεί µια εκκρεµότητα στο τραπεζικό µας σύ-
στηµα µε τρόπο αποτελεσµατικό και εν τέλει προς το συµφέρον
των πολιτών. Και όπως είπε κι ο κύριος Υπουργός, εάν αφήναµε
αυτή την εκκρεµότητα να βαλτώνει, οι εξελίξεις θα ήταν µε βε-
βαιότητα εξαιρετικά δυσµενείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρωση της από 18-7-2024
Σύµβασης Συγχώνευσης και Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας και της Εταιρείας Περιορισµένης
Ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST HOLDING LTD» συντελεί
στην επίλυση τουλάχιστον δύο σπουδαίων προβληµάτων. 

Πρώτον, εξασφαλίζει τη συνέχιση της οµαλής λειτουργίας της
Παγκρήτιας Τράπεζας, καθώς και της Τράπεζας Αττικής, στην
οποία το Δηµόσιο, οι Έλληνες φορολογούµενοι, έχουν ήδη επεν-
δύσει σηµαντικά. 

Δεύτερον, οδηγεί στη δηµιουργία ενός πέµπτου τραπεζικού
πυλώνα, ο οποίος θα διασφαλίζει την ύπαρξη ενός ανταγωνιστι-
κότερου τραπεζικού περιβάλλοντος επ’ ωφελεία των καταθετών,
των καταναλωτών και των επιχειρήσεων. 

Μόνο από την ανάγνωση ορισµένων στοιχείων που παρατέθη-
καν ενώπιόν µας στην Επιτροπή Οικονοµικών τις προηγούµενες
ηµέρες καθίσταται πρόδηλο γιατί ήταν αναγκαία η επίτευξη µιας
τέτοιας συµφωνίας, που σε περίπτωση αποτυχίας της θα κλυδώ-
νιζε το τραπεζικό µας σύστηµα, το οποίο σταδιακά επανακάµπτει
δυναµικά. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία του
Μαρτίου του 2024 από τον Διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος,
ο δείκτης των µη εξυπηρετούµενων κόκκινων δανείων της Attica
Bank είναι στο 61,5 % και της Παγκρήτιας στο 53,5% έναντι 5%,
που είναι ο αντίστοιχος δείκτης για τις τέσσερις συστηµικές τρά-
πεζες. Κατά την ίδια ηµεροµηνία οι δύο τράπεζες διαθέτουν δεί-
κτη κεφαλαιακής επάρκειας περίπου 14,3% για την Attica Bank
και 12,6% για την Παγκρήτια έναντι 19% για τις τέσσερις συστη-
µικές τράπεζες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη δεκαετία το
ελληνικό τραπεζικό σύστηµα υπέστη µια ισχυρή περιδίνηση, η
οποία δοκίµασε τις αντοχές της εθνικής οικονοµίας και αύξησε
τη δυσπιστία των πολιτών στις πρακτικές των χρηµατοπιστωτικών
ιδρυµάτων. 

Τα τελευταία χρόνια έχει επιτευχθεί σηµαντική πρόοδος και
φαίνεται πλέον ότι έχει παρέλθει ανεπιστρεπτί εκείνη η σκοτεινή
περίοδος για το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα. Όπως έχει υπο-
γραµµίσει µετ’ επιτάσεως η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών,
συνεχίζουµε αυτή την προσπάθεια στηριγµένοι σε πολύ καλές
διεθνείς πρακτικές και µε σεβασµό των κανόνων που τίθενται από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, τον Εποπτικό Μηχανισµό SSM
και την Τράπεζα της Ελλάδος. 

Στο πλαίσιο αυτό, η εξυγίανση της Τράπεζας Αττικής και της
Παγκρήτιας Τράπεζας αποκαθιστά οριστικά την αξιοπιστία του
τραπεζικού συστήµατος, αντιµετωπίζοντας παράλληλα και τα ζη-
τήµατα της κεφαλαιακής επάρκειας, καθώς και των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων αυτών των τραπεζών. Άλλωστε, ο ανταγω-
νισµός µέσα στο τραπεζικό σύστηµα είναι η βασική προϋπόθεση
για µια οµαλή λειτουργία των τραπεζών, των επιχειρήσεων και εν
τέλει της εθνικής οικονοµίας. 

Σύµφωνα, άλλωστε, µε τις εκτιµήσεις το τραπεζικό ίδρυµα που
θα δηµιουργηθεί θα είναι αρκετά ισχυρό µε 10 δισεκατοµµύρια,
περίπου, σε καταθέσεις, µηδενικό αναβαλλόµενο φόρο, κεφαλαι-
ακό δείκτη 15%, µη εξυπηρετούµενα δάνεια κάτω του 3% και
ισχυρή παρουσία καταστηµάτων σε όλη την Ελλάδα.

Εν τέλει, όλοι οι ουσιώδεις όροι της συµφωνίας λειτουργούν
ευνοϊκά υπέρ των καταθετών, των καταναλωτών και των επιχει-
ρηµατιών, ενώ θα προκαλέσουν και µία σειρά εξελίξεων και
εφαρµογής πιο ανταγωνιστικών προϊόντων από τα υπόλοιπα χρη-
µατοπιστωτικά ιδρύµατα, ιδιαίτερα για τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, για να γίνουν πιο ελκυστικά και φυσικά για να συγκρατή-
σουν τους πελάτες τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως η µεγάλη φιλελεύθερη πα-
ράταξη ευνοούµε ένα εύρωστο, αξιόπιστο και ανταγωνιστικό τρα-
πεζικό σύστηµα, το οποίο θα λειτουργεί επ’ ωφελεία των πολλών
και της εθνικής οικονοµίας και δεν θα επιβιώνει παρασιτικά, στρε-
βλώνοντας την αγορά. Όµως, ως η µεγάλη φιλελεύθερη παρά-
ταξη έχουµε λάβει δέσµη µέτρων όλο το προηγούµενο διάστηµα
και έχουµε παρέµβει αποτελεσµατικά, όπως για παράδειγµα στις
τραπεζικές προµήθειες, στη θεσµοθέτηση αυστηρών προϋποθέ-
σεων για τους servicers, στα αφορολόγητα έντοκα γραµµάτια του
δηµοσίου και σε λυσιτελείς ρυθµίσεις για τον εξωδικαστικό µη-
χανισµό. Θα συνεχίσουµε, φυσικά, να παρεµβαίνουµε, για να βελ-
τιώσουµε ακόµα περισσότερο το τραπεζικό περιβάλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα µείζον πρόβληµα, που η
σκιά του άρχισε να γίνεται επικίνδυνα απειλητική, δόθηκε, όπως
είπε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, η βέλτιστη λύση, αφού εξου-
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δετερώνει τον κίνδυνο τυχόν κατάρρευσής τους, διασφαλίζει κα-
ταθέτες και επιχειρήσεις, προστατεύοντας την αξία της συµµε-
τοχής του δηµοσίου στη µία εξ αυτών. Να τονίσω πως η σκιά
αυτή έγινε απειλητική, διότι όσοι µας κατηγορούν σήµερα για τη
συγκεκριµένη συµφωνία φρόντισαν µε τις πολιτικές και τις πρα-
κτικές τους να οδηγήσουν την κατάσταση στο µέχρι πρότινος
αδιέξοδο, διακινδυνεύοντας καταθέσεις δισεκατοµµυρίων, το
υστέρηµα δηλαδή νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

Το ελληνικό κράτος, λοιπόν, µέσα από τα θεσµικά του αντί-
βαρα και τις εξουσιοδοτηµένες προς τούτο αρχές είναι παρών
στην αυστηρή και αποτελεσµατική εποπτεία τήρησης των αρχών
που διέπουν ένα αληθινά φιλελεύθερο τραπεζικό σύστηµα, χωρίς
στρεβλώσεις και παρασιτικές πρακτικές, αλλά προς όφελος της
κοινωνίας και της οικονοµικής ανάπτυξης. Η στήριξη της συγκε-
κριµένης συµφωνίας αποτρέπει πολλά δεινά και εξασφαλίζει
ανταγωνιστικότητα στην εθνική µας οικονοµία. Είναι µια στάση
υπευθυνότητας προς όλους και κυρίως προς την κοινωνία και τις
θυσίες τόσων ετών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Μπαραλιάκο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα εδώ στην

Ολοµέλεια της Βουλής την έγκριση για τη συµφωνία συγχώνευ-
σης δύο τραπεζών. Λησµονούµε, όµως, ποιο είναι το πραγµατικό
επίδικο, ποιο είναι το διακύβευµα.

Αφού πέρασαν πέντε χρόνια απραξίας, αφού πέρασαν πέντε
χρόνια µη άσκησης εποπτικής δραστηριότητας σε µια ήδη προ-
βληµατική τράπεζα, έρχεστε τώρα και λέτε: Εάν δεν γίνει αυτή η
συµφωνία, κούρεµα καταθέσεων. 

Κατ’ αρχάς, να δούµε εάν πραγµατικά, πρώτα και πάνω απ’
όλα, αυτή η συµφωνία –ας µην περιοριστεί µόνο σε τεχνοκρατικό
επίπεδο, αλλά σε επίπεδο που ενδιαφέρει την κοινωνία- εάν είναι
επωφελής για τα νοικοκυριά. Είναι, άραγε, επωφελής αυτή η συµ-
φωνία; Προκύπτει και από πού προκύπτει ότι ο νέος αυτός τρα-
πεζικός πυλώνας -ειρήσθω εν παρόδω, είµαστε θετικοί στη δη-
µιουργία ενός πέµπτου τραπεζικού πυλώνα ως στρατηγικής επι-
λογής- θα δίνει στεγαστικά δάνεια µε µικρότερο επιτόκιο; Από
πού προκύπτει ότι ο νέος αυτός τραπεζικός πυλώνας θα χορηγεί
δάνεια στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε όρους, µε κριτήρια, όχι
τα πλέον αυστηρά, που θέτει η Ένωση Ελληνικών Τραπεζών και
οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες; Από πού, άραγε, προκύπτει
αυτή η βιωσιµότητα του πέµπτου τραπεζικού πυλώνα;

Στην καλύτερη των περιπτώσεων αυτό το οποίο εσείς προτεί-
νετε και το οποίο επαναφέρετε συνεχώς, είναι µια ευχή. Στη χει-
ρότερη είναι µια ζηµιογόνα για την ελληνική κοινωνία συµφωνία,
διότι στερεί τα νοικοκυριά και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις από
την πρόσβαση στη χρηµατοδότηση. 

Γνωρίζει η κοινωνία, γνωρίζουν οι πολίτες, ποιοι έχουν πρό-
σβαση και πώς µπορούν να λάβουν σήµερα δάνειο. Μόνο το δη-
µόσιο και η Αναπτυξιακή Τράπεζα µπορούσε -και µπορεί- να
εγγυηθεί αυτή την χρηµατοδότηση σε στρώµατα της κοινωνίας,
τα οποία τώρα βλέπουν από πολύ µακριά, τα τραπεζικά ιδρύµατα.

Θέλω, λίγο, να έρθω και στα υπερκέρδη -τα οποία τα ονοµά-
ζουµε «υπερκέρδη»- κάποια είναι απρόσµενα, κάποια είναι αθέ-
µιτα. Τον Δεκέµβριο του 2023 εξεδόθη µια απόφαση από την
Επιτροπή Ανταγωνισµού, η 838/2023.

Σύµφωνα µε τη συγκεκριµένη απόφαση επεβλήθη πρόστιµο 41
εκατοµµύρια ευρώ σε πέντε τραπεζικά ιδρύµατα, δηλαδή, στην
Τράπεζα Πειραιώς, στην Εθνική Τράπεζα, στην Alpha Bank, στην
Eurobank και στην Attica Bank, αλλά και στο συλλογικό όργανο,
στην Ένωση Ελληνικών Τραπεζών.

Σχεδόν ολόκληρος ο τραπεζικός τοµέας είχε στήσει την αγορά
εις βάρος των καταναλωτών και δανειοληπτών για έξι χρόνια. Για
έξι χρόνια, από το 2018 έως το 2023. Τα 41 εκατοµµύρια επιµε-
ρίστηκαν ως εξής: Στην Πειραιώς 12 εκατοµµύρια, στην Εθνική 9
εκατοµµύρια, στην Alpha Bank 9 εκατοµµύρια, στην Eurobank 7
εκατοµµύρια, στην Attica 143 χιλιάδες ευρώ, αλλά και στην
Ένωση Ελληνικών Τραπεζών 1.553.000 ευρώ.

Ενδεικτικά σας διαβάζω: Παράνοµες πρακτικές. Ενιαία και
διαρκής παράβαση, από τις αρχές του 2018 ως και σήµερα το
2023, η οποία συνίστατο στις ακόλουθες πρακτικές: Εναρµονι-
σµένη πρακτική µεταξύ των τραπεζών αναφορικά µε τις συναλ-
λαγές, ανάληψη µετρητών από ATM µε κάρτες εξωτερικού, µε
κάρτες εγχώριων παρόχων υπηρεσιών. Σύµφωνα µε την σελίδα
εξήντα της απόφασης.

Τι έγινε, όµως, τελικά; Καθώς η έρευνα της Γενικής Διεύθυν-
σης Ανταγωνισµού είχε φτάσει σε ώριµο στάδιο, οι ακόλουθες
πέντε επιχειρήσεις -δηλαδή, οι τράπεζες και µια ένωση επιχειρή-
σεων, η Ένωση Ελληνικών Τραπεζών- για τις οποίες είχε συγκε-
ντρωθεί ισχυρό αποδεικτικό υλικό, από το οποίο προέκυπταν µε
σαφήνεια ορισµένες παραβατικές τους συµπεριφορές, εκδήλω-
σαν εγγράφως το ενδιαφέρον τους για τη διερεύνηση της δυνα-
τότητας υπαγωγής τους στη διαδικασία διευθέτησης διαφορών.

Δηλαδή, υπάρχει ένα άρθρο στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, το
οποίο λέει ότι αφού διαπιστωθεί η παράβαση, τότε µπορείς να
οµολογήσεις την ενοχή σου και να πληρώσεις πολύ λιγότερα,
αλλά εξαλείφεται και το αξιόποινο, δηλαδή 40 εκατοµµύρια δρα-
χµές καθάρισαν.

Η ερώτηση είναι: Αυτά τα κέρδη, τα οποία έχουν προκληθεί,
προέρχονται µάλλον, από την παραβίαση του νόµου, λέγονται
υπερκέρδη; Όχι. Πώς λέγονται αυτά τα κέρδη; Λέγονται αθέµιτα;
Αθέµιτα, σίγουρα. Μήπως και παράνοµα; Και διστάζετε να βάλετε
ένα ευρώ φόρο στα υπερκέρδη, στα παράνοµα και αθέµιτα
κέρδη, των τραπεζών, όταν ψηφίζοντας τον πτωχευτικό νόµο κα-
ταργήσατε την προστασία της πρώτης κατοικίας, όχι σε µνηµο-
νιακή απαίτηση, αλλά µε την επίκληση ότι κινδυνεύει η επάρκεια
των τραπεζών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όταν η µία πλευρά, οι τράπεζες, όχι κερδοσκοπούν -το άκουσα
και πριν, όταν έχεις σκοπό το κέρδος, αυτό δεν είναι παράνοµο-
αλλά αισχροκερδούν -αυτό είναι παράνοµο και αθέµιτο συστη-
µατικά- επί έξι χρόνια και αποκόµιζαν αθέµιτα και παράνοµα
οφέλη σύµφωνα µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, η δικιά σας η
Κυβέρνηση κατήργησε την προστασία τής πρώτης κατοικίας και
τώρα, αυτές οι εταιρείες αξιώνουν από τους δανειολήπτες, µε
την καθυστέρηση µίας δόσης, την εξόφληση όλου του ποσού.

Συνεπώς είναι συνειδητή πλέον η επιλογή σας να µη στηρίξετε
τους ευάλωτους. Είναι συνειδητή η επιλογή σας να µη στηρίξετε
τους δανειολήπτες. Είναι συνειδητή η επιλογή σας να µη στηρί-
ζετε την κοινωνική πλειονότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Κόκκαλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο και

στη συνέχεια στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής
Λύσης, κ. Κωνσταντίνο Χήτα.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε,

κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ολοµέλεια
της Βουλής των Ελλήνων έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψή-
φιση το νοµοσχέδιο που αφορά την κύρωση της σύµβασης συγ-
χώνευσης και επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε
την επωνυµία «THRIVEST HOLDING LTD».

Ουσιαστικά η θεσµική αυτή παρέµβαση συνδέεται µε τη δηµι-
ουργία ενός ισχυρού πέµπτου τραπεζικού πυλώνα µέσα από τη
Συµφωνία Συγχώνευσης της Attica Bank και της Παγκρήτιας Τρά-
πεζας. Η νέα τράπεζα που θα δηµιουργηθεί από τη συγχώνευση
και εξυγίανση των ισολογισµών των δύο αυτών τραπεζών διαµορ-
φώνει τις προϋποθέσεις για να ενισχυθεί ο υγιής ανταγωνισµός
στο τραπεζικό περιβάλλον, γεγονός που θα έχει ως άµεσα ωφε-
λούµενους τους καταθέτες, τις επιχειρήσεις και κατ’ επέκταση
την ελληνική οικονοµία.

Η αγορά και οι άνθρωποι της οικονοµίας προσεγγίζουν θετικά
αυτή την εξέλιξη, σε αντίθεση µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
που αντιδρά, χωρίς ωστόσο να προβάλλει ουσιαστικά επιχειρή-
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µατα. Αυτό που πρέπει να αντιληφθεί το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης είναι ότι σε αυτόν τον τόπο δεν έχουµε υποστεί
συλλογική αµνησία. Και δυστυχώς, είναι ακόµη νωπές οι µνήµες
από την άσχηµη πορεία του τραπεζικού συστήµατος, µέσα από
τις πολιτικές επιλογές της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Κανείς µας δεν µπορεί να αγνοήσει την κρίση που δηµιούρ-
γησε η καταστροφική διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το καλοκαίρι
του 2015 που οδήγησε στο κλείσιµο των τραπεζών και στα capital
control. Όµως, υπήρξαν και άλλες επιπτώσεις σε τοµείς νευραλ-
γικούς για την ευστάθεια και την προοπτική του τραπεζικού συ-
στήµατος. Αναφέροµαι στη φυγή των καταθέσεων, στην απώλεια
της εµπιστοσύνης του καταθετικού κοινού, στην εκτόξευση των
κόκκινων δανείων και στη ραγδαία επιδείνωση των δεικτών κεφα-
λαιακής επάρκειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία µεταξύ των ιδιωτών
επενδυτών, µετόχων για τη δηµιουργία του πέµπτου τραπεζικού
πυλώνα µέσω της συγχώνευσης της Attica Bank και της Παγκρή-
τιας Τράπεζας διαµορφώνει νέες προοπτικές, βάζει το τραπεζικό
µας σύστηµα σε µια νέα εποχή. Η συµφωνία προβλέπει την αύ-
ξηση µετοχικού κεφαλαίου της Attica Bank κατά 735 εκατοµµύρια
ευρώ, στην οποία θα συµµετάσχουν το Ταµείο Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας, ο e-ΕΦΚΑ, η «THRIVEST HOLDING» µαζί µε
ιδιώτες επενδυτές και το ΤΜΕΔΕ. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να
τονιστεί ότι µε το ποσό αυτό θα µπορέσει η Attica Bank να απο-
πληρώσει άµεσα το ελληνικό δηµόσιο, οµόλογο ύψους 100 εκα-
τοµµυρίων ευρώ περίπου, του οποίου η αποπληρωµή ήταν
εξαιρετικά αβέβαιη αν δεν γινόταν η συµφωνία.

Στην αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου θα συνεισφέρουν το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας µε 475 εκατοµµύρια
ευρώ, ο e-ΕΦΚΑ µε περίπου 47,9 εκατοµµύρια ευρώ και το
ΤΜΕΔΕ µε 12 εκατοµµύρια ευρώ. Προς αποφυγή παρερµηνειών,
σπεύδω να διευκρινίσω ότι η πραγµατική οικονοµική συνεισφορά
του δηµοσίου θα είναι 423 εκατοµµύρια ευρώ, αφού από τα 475
εκατοµµύρια ευρώ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας και τα 47,9 εκατοµµύρια ευρώ του e- ΕΦΚΑ θα πρέπει να
αφαιρεθούν τα 100 εκατοµµύρια ευρώ από την αποπληρωµή του
οµολόγου που προανέφερα.

Παράλληλα το ελληνικό δηµόσιο θα έχει όφελος άλλα 44 εκα-
τοµµύρια ευρώ, τα οποία δεν θα χρειαστεί να καταβάλει το 2025
στη νέα τράπεζα που δηµιουργείται µετά τη συγχώνευση, αφού
υπάρχει πρόβλεψη ότι η νέα αυτή τράπεζα θα παραιτηθεί από το
δικαίωµα που έχει σήµερα η Παγκρήτια Τράπεζα να ενεργοποι-
ήσει τη διαδικασία του αναβαλλόµενου φόρου. Η «THRIVEST
HOLDING» µαζί µε τους ιδιώτες επενδυτές θα συνεισφέρουν µε
κεφάλαια ύψους έως 200 εκατοµµύρια ευρώ, καθώς και το σύ-
νολο των µετόχων της Παγκρήτιας Τράπεζας που απορροφάται
από την Τράπεζα Αττικής. Αυτό καθιστά απολύτως σαφές ότι οι
επενδυτές συνεισφέρουν ουσιαστικά και µε το σύνολο της Πα-
γκρήτιας Τράπεζας.

Πρέπει, επίσης, να υπογραµµιστεί ότι η νέα τράπεζα που δηµι-
ουργείται µετά από την ένταξη στον «ΗΡΑΚΛΗ» µειώνει το ποσο-
στό των µη εξυπηρετούµενων δανείων από το 60%, που είναι το
σταθµισµένο ποσοστό των µη εξυπηρετούµενων δανείων τόσο
της Αττικής όσο και της Παγκρήτιας, σε 3%, ποσοστό αντίστοιχο
µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Συνεπώς η νέα τράπεζα θα είναι πλήρως ανακεφαλαιοποι-
ηµένη, µε τον δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας να κινείται πάνω
από το 15% και το σύνολο των κεφαλαίων του Ταµείου Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας να αποκτά θετικό βαθµό απόδοσης.

Ποιο είναι το µήνυµα από αυτή τη συµφωνία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Το µήνυµα είναι ότι δύο τράπεζες µε επιβαρυµένο
παρελθόν και αβέβαιο µέλλον, λόγω των κόκκινων δανείων και
ενός µοντέλου λειτουργίας που παρήγαγε αρνητικά αποτελέ-
σµατα, όχι µόνο διασώζονται, αλλά µετατρέπονται σε έναν πέ-
µπτο ισχυρό πυλώνα του τραπεζικού µας συστήµατος. Αυτό που
ενδεχοµένως προσπερνούν µε χαρακτηριστική ευκολία όσοι ανα-
λώνονται σε αβάσιµες κριτικές είναι το γεγονός ότι µία ενδεχό-
µενη κατάρρευση αυτών των δύο τραπεζών θα οδηγούσε σε
απώλεια καταθέσεων και σε πολλές πρόσθετες, παράπλευρες
αρνητικές απώλειες για το σύνολο της ελληνικής οικονοµίας, ιδι-
αίτερα µάλιστα όταν οι δείκτες κεφαλαιακής επάρκειας συνολικά

για τις δύο τράπεζες υπολείπονται κατά 106 εκατοµµύρια ευρώ
από τις συνολικές κεφαλαιακές απαιτήσεις και δεν επαρκούν σε
καµµία περίπτωση, για να επιλυθεί το πρόβληµα των µη εξυπη-
ρετούµενων δανείων.

Με τη δηµιουργία, λοιπόν, αυτού του νέου τραπεζικού πυλώνα
ενισχύεται ακόµα περισσότερο ο ανταγωνισµός στον τραπεζικό
κλάδο µε άµεσα ωφελούµενους τους καταθέτες και τους δανει-
ολήπτες. Ταυτόχρονα, διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον, α-
φού το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας προστατεύει
την αξία της συµµετοχής που είχε στην Τράπεζα Αττικής, ενώ πα-
ράλληλα θα έχει συµµετοχή στο νέο τραπεζικό πυλώνα, που έχει
ισχυρές προοπτικές και δυνατότητες ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα συνεχίζει να προχωρά
µπροστά µε συνετές και δραστικές θεσµικές παρεµβάσεις της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, της Κυβέρνησης που
στοχεύει στη διαρκή ανάπτυξη και τροφοδότης της ανάπτυξης
αυτής είναι ένα υγιές και ισχυρό τραπεζικό σύστηµα. Οι διατάξεις
του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα είναι απολύτως προσα-
νατολισµένες στην κατεύθυνση αυτή και πληρούν όλες τις προ-
ϋποθέσεις για να τύχουν ευρείας διακοµµατικής στήριξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βεσυρόπουλο και για την τήρηση του χρόνου.

Θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελ-
ληνικής Λύσης, τον κ. Κωνσταντίνο Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πετραλιά, σήµερα επιβεβαιώθηκα για δύο πράγµατα.
Πρώτον, ο κ. Χατζηδάκης είναι κακός στα οικονοµικά. Δικηγό-

ρος είναι ο άνθρωπος, γιατί να ξέρει περισσότερα οικονοµικά
από εσάς; Είναι, όµως, πολύ καλός στην ηθοποιία και στον πολι-
τικό τακτικισµό. Διότι, επί της ουσίας, όσο µίλησε ο Υπουργός Οι-
κονοµίας, δεν µας είπε κάτι ουσιαστικό. Τακτικισµός, στρίµωξε
τον ΣΥΡΙΖΑ -και καλά έκανε- και γενικώς στρίµωξε όλη την Ολο-
µέλεια, γιατί όλοι ζητούσαν στις επιτροπές επιµόνως να καταθέ-
σει τα χαρτιά που έλεγε και το έκανε σήµερα, µη δίνοντας την
ευκαιρία στο Κοινοβούλιο και στις υπόλοιπες δυνάµεις να δουν
αυτά τα χαρτιά, να τα µελετήσουν και να έχουν άποψη σήµερα.
Γενικά, τακτικισµός, επικοινωνία, ηθοποιία. Από οικονοµικά δεν
ξέρω τι ξέρει, γιατί, επαναλαµβάνω, ο άνθρωπος είναι δικηγόρος
και δεν είναι οικονοµολόγος.

Τι µας είπε ο κ. Χατζηδάκης; Όλοι οι φορείς, λέει, συµφώνη-
σαν. Το είπε, ναι ή όχι; Ήσασταν και εσείς στις επιτροπές. Συµ-
φώνησαν οι φορείς, κύριε Πετραλιά; Ήταν θετικοί οι φορείς, αυτό
δεν είπε; 

Ποιοι φορείς; Δουλευόµαστε µεταξύ µας; Η Τράπεζα της Ελ-
λάδος, που συµφωνεί ούτως ή άλλως, η Attica Bank, η Παγκρή-
τια, το ΤΧΣ, αυτοί ήταν οι φορείς που καλέσατε. Τι θα έλεγαν αυ-
τοί, όχι, διαφωνούµε;

Όταν σας είπαµε να καλέσετε την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς,
δεν εκλήθη. Μεταξύ µας, Μεταξά! Φωνάξατε τους τέσσερις
εµπλεκόµενους, τους δικούς σας. Αυτοί είναι οι φορείς, συµφω-
νούν οι φορείς, ανεβαίνει ο Υπουργός και τι λέει; Ότι συµφωνούν
οι φορείς. Μπράβο, τι ωραία! Πολύ ωραία! Αυτό είναι επικοινωνία,
δεν είναι ουσία όµως.

Τι άλλο µας είπε; Υπάρχει, λέει, κάποιος που δεν θέλει το κέρ-
δος των τραπεζών; Το είπε εδώ πριν από λίγο.

Κύριε Πετραλιά, άλλο κέρδος και άλλο αισχροκέρδεια. Στην
Ελλάδα δεν µιλάµε για κέρδος, µιλάµε για αισχροκέρδεια. Μην
µπερδεύετε τις έννοιες. Προφανώς και πρέπει να βγάζουν κέρ-
δος οι τράπεζες, για να υπάρχει ισορροπία και στην κοινωνία και
στο εµπόριο και παντού. Όµως, άλλο κέρδος και άλλο αισχρο-
κέρδεια. Τα έχετε λίγο µπερδέψει.

Τι άλλο µας είπε; Γι’ αυτό, λέει, υπάρχει αυτό το ζωηρό ενδια-
φέρον από επενδυτές. Δεν το είπε και αυτό; Είπε για επενδυτές,
ότι υπάρχει ζωηρό ενδιαφέρον από διεθνείς επενδυτές να επεν-
δύσουν στην Ελλάδα. Φυσικά και υπάρχει ζωηρό ενδιαφέρον. Για
ηλίθιους τους έχετε; Πού θα βρουν αλλού να µην πληρώνουν
φόρο οι διεθνείς επενδυτές; Μόνο στην Ελλάδα. Ποιος δεν θέλει
να έρθει να επενδύσει και να µην πληρώνει φόρο; Δηλαδή, λέτε
τη µία άποψη, αλλά δεν λέτε την άλλη.
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Κύριε Υφυπουργέ, 7,2 δισεκατοµµύρια το 2022-2023 έβγαλαν
οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες από τον φόρο. Καταλαβαίνετε
για τι µιλάµε τώρα; Να ξεκαθαρίσουµε σήµερα το εξής. Μπορείτε
να είστε και µε τις τράπεζες, µπορείτε να είστε και µε τους Έλ-
ληνες πολίτες. Μία µέση λύση, να έχουν κέρδος και αυτοί, αλλά
να έχουν όφελος και οι Έλληνες πολίτες. Εσείς το έργο το πάτε
100-0, εκατό οι τράπεζες και µηδέν οι πολίτες. Δεν υπάρχει κάτι
άλλο. Οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες βγάζουν 7,2 δισεκατοµ-
µύρια το 2022-2023 από τον αναβαλλόµενο φόρο!

Είπε και για το IRIS ο κ. Χατζηδάκης. Θα µειωθεί, λέει. Συγ-
γνώµη, αλλά όταν πρωτοβγήκε το IRIS, δεν έλεγε ότι είναι δω-
ρεάν; Αυτό έλεγε, ότι θα είναι δωρεάν το IRIS και σήµερα µιλάτε
για µείωση των χρεώσεων στο IRIS. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα
αυτά.

Θα είστε, λοιπόν, και µε τους Έλληνες πολίτες και όχι µόνο µε
τους φίλους σας τραπεζίτες; Όµως, πρέπει να το αποδείξετε
αυτό. Διότι, µέχρι στιγµής -και θα συνεχίσω να το αποδεικνύω-
είστε µόνο µε τις τράπεζες, µόνο µε τους τραπεζίτες.

Τρεις ανακεφαλαιοποιήσεις έχουν γίνει µέχρι στιγµής σε συ-
στηµικές τράπεζες. Πόσο έχουν κοστίσει αυτές οι τρεις ανακε-
φαλαιοποιήσεις; Μαζί µε τον αναβαλλόµενο φόρο, κύριε Υφυ-
πουργέ, δηλαδή τον φόρο που πρέπει, αλλά δεν πληρώνουν οι
τράπεζες -νταβατζιλίκι λέγεται αυτό- είναι πάνω από 70 δισεκα-
τοµµύρια. Πάνω από 70 δισεκατοµµύρια, απίστευτα χρήµατα η
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών! Καλό είναι να τα φρεσκά-
ρουµε αυτά στη µνήµη των Ελλήνων, για να καταλάβουν τι ακρι-
βώς γίνεται.

Πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ». Έχουν δοθεί στις τράπεζες ως κρα-
τικές εγγυήσεις -προσέξτε, το κράτος ως εγγύηση στις τράπε-
ζες- περί τα 20 δισεκατοµµύρια. Βροχή τα δισεκατοµµύρια και τα
εκατοµµύρια! Φοβερό! Ξέρετε τι είναι 20 δισεκατοµµύρια; Εγώ
ούτε να γράψω δεν µπορώ αυτό το νούµερο, θα µπερδευτώ στα
µηδενικά.

Από το 2009, κύριε Πετραλιά, έως το 2019 έχουν δοθεί ως κρα-
τικές εγγυήσεις 300 δισεκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες. Θα µου
πείτε, τα επέστρεψαν. Φυσικά και τα επέστρεψαν. Τα 300 δισε-
κατοµµύρια τα επέστρεψαν, αλλά και εδώ τους βοηθήσαµε.

Δείτε τώρα πόσο βοηθούµε τις τράπεζες, ενώ δεν βοηθούµε
τον κόσµο και τους πολίτες καθόλου. Προµήθειες: Εδώ είναι ο
ορισµός του νταβατζή. Κέρδος οι τράπεζες στα 1,85 δισεκατοµ-
µύρια από τις προµήθειες. Καταλαβαίνετε τι λέµε τώρα; Είναι
1,85 δισεκατοµµύρια από τις προµήθειες! Στέλνω 100 ευρώ και
µου κρατάει 2, 3 ή 4 ευρώ ανάλογα. Το κέρδος, λοιπόν, από τις
προµήθειες µόνο είναι 1,85 δισεκατοµµύρια. Χρεώνει και αυτόν
που στέλνει τα χρήµατα και αυτόν που παίρνει τα χρήµατα. Φο-
βερό! Στην Ευρώπη δεν υπάρχει τέτοιο πράγµα, ιδίως στις online
συναλλαγές, µόνο εδώ. Είναι παγκόσµια πρωτοτυπία και αυτή!
Αυτά είναι τα ψιλά γράµµατα, που άµα τα µαζέψεις, µαζεύονται
ποσά-θηρία.

Επαγγελµατικός λογαριασµός, κύριε Πετραλιά µου, για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Ένας επαγγελµατικός λογαριασµός,
ελεύθερος επαγγελµατίας. Ο άλλος είναι υδραυλικό, είναι δικη-
γόρος, είναι γιατρός. Είναι 4 ευρώ τον µήνα η χρέωση για την κα-
τοχή του επαγγελµατικό λογαριασµού. 4 ευρώ τον µήνα! Γιατί;
Τι νταβατζήδες είναι αυτοί, κύριε Πετραλιά. Μιλάµε ότι µαζεύο-
νται δισεκατοµµύρια τώρα. Γιατί να πληρώνει ο κοσµάκης τα
λεφτά αυτά; Πείτε µου λίγο.

Επιτόκιο κατάθεσης µε επιτόκιο δανεισµού. Για να το συζητή-
σουµε λίγο αυτό. Κατ’ αρχάς, ποιος θα έχει να καταθέσει χρή-
µατα, έτσι όπως γίναµε σήµερα; Κανένας. Αλλά λέµε τώρα σε µια
θεωρητική συζήτηση, πες ότι έχουµε να κάνουµε καταθέσεις,
αυτός που καταθέτει, τι επιτόκιο θα πάρει, κύριε Πετραλιά; Και
αυτός που θα δανειστεί τι επιτόκιο θα πάρει; Είναι τα υψηλότερα
αυτά που έχουµε εµείς εδώ στην Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. Από τα πιο υψηλά.

Μικροµεσαίες επιχειρήσεις, κύριε Πετραλιά. Πόσες είναι οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις στην Ελλάδα. Να µιλάµε µε πράγµατα,
όχι να έρθει εδώ ο κ. Χατζηδάκης, να πετάξει πέντε θεωρίες, λίγο
πολιτική, λίγο ηθοποιία και να φύγει. Αυτή που σας περιγράφω
τώρα είναι η πραγµατική οικονοµία και η πραγµατική εικόνα που
αντιµετωπίζουν οι κανονικοί άνθρωποι εκεί έξω και όχι εσείς. Γιατί

δεν είστε κανονικοί άνθρωποι εσείς. Είστε κάτι άλλο. Ζείτε σε
γυάλες. Εκεί έξω είναι οι κανονικοί άνθρωποι. Μικροµεσαίες, λοι-
πόν, επιχειρήσεις. Ελάχιστος δανεισµός. Γιατί; Έχουµε οκτακό-
σιες χιλιάδες, κύριοι συνάδελφοι, µικροµεσαίες επιχειρήσεις, εκ
των οποίων µόνο οι τριάντα µε σαράντα χιλιάδες επιχειρήσεις
µπορούν να δανειοδοτηθούν. Δηλαδή, πληρούν τις προϋποθέ-
σεις που έχετε βάλει εσείς, για να µπορέσουν να πάρουν αυτές
οι επιχειρήσεις δάνεια, για να µπορέσουν να σταθούν στα πόδια
τους. Έτσι στραγγαλίζεται η οικονοµία, έτσι στραγγαλίζετε την
οικονοµία από εσάς.

Άλλο τώρα αυτό, καινούργιο φρούτο -όχι καινούργιο- εδώ στην
Ελλάδα. Δανείζουν οι τράπεζές µας, τις οποίες τις θέλουµε. Βε-
βαίως να υπάρχουν τράπεζες, αλλά να υπάρχουν σε φυσιολογικά
πλαίσια και να κινούνται ωραία και ανθρώπινα. Δεν µπορεί να
είναι 100 - 0 το παιχνίδι υπέρ τους. Δανείζουν το 70% των κατα-
θέσεων, όταν ο µέσος όρος στην Ευρώπη, κύριε Πετραλιά, είναι
115%. Ναι ή όχι; Αυτό σηµαίνει ότι δεν κάνουν τη δουλειά τους.
70% δανείζουν στην Ελλάδα 115% στην Ευρώπη. Αυτά δεν τα
βλέπουµε; Ξέρετε τι αντίκτυπο έχει αυτό στην επιχειρηµατικό-
τητα, στην πραγµατική οικονοµία, στην αγορά, στους µεσαίους
και µικροµεσαίους;

Αυτές είναι οι αλήθειες. Θα τα πείτε αυτά ή θα έρθετε εδώ να
πείτε αυτά που είπε ο Υπουργός πριν από λίγο; «Οι φορείς συµ-
φώνησαν», σώπα! Σιγά µη δεν συµφώνησαν οι τράπεζες και το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Τι θα έλεγαν; Μην
ανοίξω το κεφάλαιο -δεν θα τελειώσουµε ποτέ- των πλειστηρια-
σµών. Μην πάω στο κοµµάτι των πλειστηριασµών, που κάνουν
πλειστηριασµούς, βγαίνουν, άγονοι, κύριε Πετραλιά, και τα καλά
φιλέτα τα παίρνουν αυτοί και οι θυγατρικές τους. Οι τράπεζες και
οι θυγατρικές τους, αυτοί αγοράζουν µπιρ παρά τα φιλέτα όλα.
Δεν τα ξέρουµε αυτά; Δεν είναι γνωστά πράγµατα αυτά; Σήµερα
τα λέµε;

Αυτή είναι η εικόνα σε µία Ελλάδα που από τη µία υπάρχουν οι
Έλληνες πολίτες και από την άλλη οι φίλοι σας οι τραπεζίτες. 100
- 0 οι τραπεζίτες, είστε. Τελεία. Δεν υπάρχει συζήτηση εδώ και
δεν µπορείτε να αντικρούσετε κανένα από τα επιχειρήµατα και
τα στοιχεία που σας παραθέσαµε πριν από λίγο. Κανένα.

Ένα πολύ µικρό σχόλιο, γιατί η Κυβέρνηση φορτσάρει, έχουµε
και αύριο Ολοµέλεια, έχουµε και τη Δευτέρα και την Τρίτη και την
Τετάρτη, είχαµε και χθες, είχαµε και προχθές, άρα θα έχουµε να
πούµε, θα έχουµε να πούµε πάρα πολλά, για την υγεία. Για αυτόν
τον κλαυσίγελο που επικρατεί. Δυστυχώς είναι για γέλια και για
κλάµατα αυτό που συµβαίνει στον τοµέα της υγείας.

Ο ίδιος Υπουργός τώρα που απειλεί µε επίταξη ή µε βαριά τι-
µωρία τους γιατρούς, γιατί δεν έχουµε γιατρούς -ακούστε λίγο
τώρα, δεν έχουµε γιατρούς-, ο ίδιος Υπουργός το 2013 από την
ίδια θέση, Υπουργός Υγείας, απέλυε γιατρούς από τα νοσοκοµεία
και έλεγε κιόλας ότι «εάν υπάρξουν απολύσεις, σας παρακαλώ
πολύ, µην τις χρεωθεί ο Τόµσεν. Εγώ θέλω να τις χρεωθώ», έλεγε
ο Γεωργιάδης. Το θυµάστε όλοι αυτό. Το θυµάστε. «Αν υπάρξουν
απολύσεις γιατρών στον ΕΟΠΥΥ, σας παρακαλώ αυτό, δεν θέλω
να το χρεωθεί η τρόικα, δεν θέλω να µου παίρνει τη δόξα ο Τόµ-
σεν για τα αυτονόητα. Οι αποφάσεις είναι δικές µου» έλεγε ο
Άδωνις Γεωργιάδης τότε. Αυτά έλεγε τότε.

Σήµερα ο ίδιος Υπουργός που απέλυε, καλεί τους ιδιώτες για-
τρούς, κάποιους από τους οποίους ο ίδιος ίσως τότε να είχε διώ-
ξει -φοβερό δεν είναι;- από τα νοσοκοµεία να προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους, για να µην καταρρεύσει το ΕΣΥ. Διαφορετικά,
λέει, θα έχουν κυρώσεις. Ήταν Υπουργός Υγείας τότε, είναι
Υπουργός Υγείας και τώρα. Επίταξη, λοιπόν, ιδιωτών γιατρών µε
απειλή για µπλόκο στη συνταγογράφηση, εάν δεν ανταποκριθούν
να κάνουν εφηµερίες στα δηµόσια νοσοκοµεία. Πού αλλού γίνο-
νται αυτά!

Και πείτε µου λίγο κάτι. Αν προχωρήσει σε αυτή την τιµωρία
των γιατρών, γιατρέ µου, κύριε Ακτύπη, αν προχωρήσει σε αυτή
την κίνηση ο κ. Γεωργιάδης, ποιον τιµωρεί; Τον γιατρό ή τον Έλ-
ληνα πολίτη, τον άρρωστο, που δεν θα µπορεί να γράψει τα φάρ-
µακά του; Ποιον τιµωρεί, πείτε µας. Ποιος θα ταλαιπωρηθεί;
Εσείς, ο γιατρός ή οι ασθενείς σας που δεν θα µπορούν να πά-
ρουν τα φάρµακά τους και θα είναι αναγκασµένοι να πάνε στην
ουρά να πάρουν τα φάρµακά τους;
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Είστε επικίνδυνοι, δεν το καταλαβαίνετε; Είστε επικίνδυνοι! Ά-
κου, λέει, θα τιµωρήσω τον γιατρό. Δεν τιµωρείς τον γιατρό,
χρυσέ µου. Τον Έλληνα ασθενή τιµωρείς και του κανείς ακόµα
πιο δύσκολη τη ζωή. Αλλά τέτοιοι είστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Πρόεδρε. Θα πάω λίγο στο άλλο
παράλογο, του ρεύµατος και της ακρίβειας. Καλά, δεν θα πω για
τη µελέτη που παρουσίασε και ο Πρόεδρος προχθές του Χάρ-
βαρντ, ότι οι ανεµογεννήτριες προκαλούν σηµαντικές αλλαγές
στη θερµοκρασία της γης. Μιλάµε για ακριβό ρεύµα.

Πέρα από το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που είναι δικό σας
παιδί -οι τρεις σας εδώ, συγχαρητήρια, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία,
ΣΥΡΙΖΑ, δικό σας παιδί είναι το Χρηµατιστήριο Ενέργειας-, η Κυ-
βέρνηση δίνει δεκάδες χιλιάδες στρέµµατα -δείτε εδώ τι γίνεται-
σε ολιγάρχες να βάζουν φωτοβολταϊκά -αυτοί µπορούν να βά-
ζουν φωτοβολταϊκά-, αλλά απαγορεύει σε εµένα, σε εσάς, στον
απλό πολίτη έξω που µπορεί να βάλει κάπου, στη σκεπή του, στο
χωράφι του, στο κτήµα του, να βγάζει τα έξοδά του, δηλαδή, να
παίρνει πιο φτηνό ρεύµα. Απαγορεύεται εκεί.

Έχουν «φυτευτεί» φωτοβολταϊκά σε εύφορη αγροτική γη και
βοσκοτόπια εις βάρος της διατροφικής µας επάρκειας. Πληµµύ-
ρισαν ανεµογεννήτριες τα βουνά εις βάρος του φυσικού περιβάλ-
λοντος. Εκεί δεν έχετε «πράσινη» ευαισθησία, που κατακαίγονται
τα δάση και βάζετε σίδερα µέσα και ανεµογεννήτριες και φωτο-
βολταϊκά; Εκεί δεν είστε «πράσινα» ευαίσθητοι;

Εκτός, λοιπόν, από όλα αυτά που λέτε για την κλιµατική αλ-
λαγή, κύριε Υπουργέ, λέτε όλοι εσείς -ίδιοι είστε όλοι, ούτως ή
άλλως, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ. Η κλιµατική αλλαγή.
Είχαµε ζέστες, η αλήθεια είναι, πριν λίγες µέρες. Ζεσταθήκαµε
για καµµιά δεκαπενταριά µέρες. Πρωτοφανείς συνθήκες. Απορώ
πώς γλιτώσαµε. Αυτά συµβαίνουν πρώτη φορά στην Ελλάδα, τέ-
τοιες ζεστές. 40 βαθµούς και 41; Και οι δηµοσιογράφοι δώσ’ του
µε µουσική θρίλερ από κάτω, κόκκινο χάρτη ότι φλέγεται η Ελ-
λάδα, κλιµατική αλλαγή, θα πεθάνουµε όλοι. Λες, Θεέ µου, θα
κλείσω την τηλεόραση. Πρώτη φορά έγινε αυτό. Η κλιµατική αλ-
λαγή. Ιούλιος του 1977 η Ελευσίνα είχε 48 βαθµούς. Το 1977! Την
ίδια µέρα στο Τατόι είχε 48. Το 2007, 26 Ιουνίου Ασπρόπυργος,
είχε 47,5 βαθµούς κελσίου. Φανταστείτε να είχαµε τώρα 47 και
48 τι θα γινόταν; Πω, πω, πω! Τότε δεν είχαµε κλιµατική αλλαγή;
Τώρα έχουµε κλιµατική αλλαγή; Νέα Φιλαδέλφεια 47,5 το 2007.
Το 1958 στα Τρίκαλα στα Δυο Στενά, 47,2, ψήθηκαν οι άνθρωποι.
Ψήθηκαν οι άνθρωποι το 1958. Το 2021 47,1 στον Λαγκαδά, σε
εµάς στη Θεσσαλονίκη! Το 1973 στη Λαµία είχε 46,5 βαθµούς. Η
Ελευσίνα το 1973, 46,4.

Δηλαδή θέλω να πω, υπήρχαν και παλιά φονικοί καύσωνες
κ.λπ.. Φτάνει πια µε αυτή την υπερβολή. Εγώ δεν θα πω µόνο ότι
είναι παραµύθι, θα πω ότι είναι υπερβολή της κλιµατικής αλλα-
γής. Ηρεµήστε λίγο. Ξέρουµε τι µας γίνεται.

Θα πούµε περισσότερα τις επόµενες µέρες.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χήτα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον

ΣΥΡΙΖΑ. Στη συνέχεια ο κ. Ακτύπης, ο κ. Πασχαλίδης και ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Καραθανασόπουλος.

Παρακαλώ, κυρία Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερνητική

πλειοψηφία σήµερα, στις 25 Ιουλίου, µέσα στη µέση του καλο-
καιριού και σχεδόν ενάµιση µήνα µετά τα οδυνηρά για τη Νέα Δη-
µοκρατία εκλογικά αποτελέσµατα των ευρωεκλογών, φέρνει την
κύρωση της σύµβασης συγχώνευσης µεταξύ του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας και της εταιρείας «THRIVEST
HOLDING LTD».

Πέρα από το περιεχόµενο της συγχώνευσης της Παγκρήτιας
Τράπεζας και της Τράπεζας Αττικής, στο οποίο θα αναφερθώ στη
συνέχεια, αλήθεια θέλω να ρωτήσω κάτι: Ποια είναι η τόσο επεί-
γουσα και επιτακτική ανάγκη από την πλευρά σας τη δεδοµένη

αυτή στιγµή; Διότι όσες απαντήσεις δίνετε όλες αυτές τις µέρες
που διεξάγεται ο δηµόσιος διάλογος καταλήγουν µόνο σε κινδυ-
νολογία και υπόρρητη απειλή για ενδεχόµενο bail-in καταθετών
το προσεχές διάστηµα, ενώ η συµµετοχή του Ταµείου Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας στις αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου
της Τράπεζας Αττικής αποδεικνύουν το ακριβώς αντίθετο.

Υποβαστάζετε την υπόλοιπη επιχειρηµατολογία σας στην
προσδοκία της βιωσιµότητας των τραπεζών και του ανταγωνι-
σµού του τραπεζικού συστήµατος, υποστηρίζοντας πως µε τη
συγχώνευση και την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου, η ενοποι-
ηµένη τράπεζα θα αποτελέσει τον πυρήνα του πέµπτου ιδιωτικού
τραπεζικού πυλώνα, που καµµία αντίρρηση δεν υπάρχει ότι θέ-
λουµε πέµπτο τραπεζικό πυλώνα.

Ωστόσο, ποια είναι η πραγµατικότητα σήµερα στο τραπεζικό
σύστηµα; Ποια, αλήθεια, είναι η σχέση του τραπεζικού συστήµα-
τος που έχει αναπτυχθεί µε τα νοικοκυριά, µε τις επιχειρήσεις;

Μόλις τριανταπέντε χιλιάδες επιχειρήσεις σε σύνολο επτακο-
σίων χιλιάδων έχουν δυνατότητα χρηµατοδότησης, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γεγονός που δηλώνει ότι το 95% των επιχει-
ρήσεων είναι αποκλεισµένο από τον τραπεζικό δανεισµό.

Τα αθέµιτα, τα παράνοµα υπερκέρδη των τραπεζών από τις δυ-
σθεώρητες προµήθειες σε απλές υπηρεσίες αγγίζουν το πρώτο
τρίµηνο του 2024 τα 476 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 0,5 δισεκα-
τοµµύριο, τη στιγµή που οι ίδιες περικόπτουν λειτουργικά κόστη.
Οι τράπεζες βρίσκονται στο απυρόβλητο αναφορικά µε τη µε-
γάλη απόκλιση επιτοκίων καταθέσεων και επιτοκίων χορηγήσεων,
η οποία τον Ιούνιο που µας πέρασε έφτασε το 3,07%, τη στιγµή
που στην Ευρωζώνη βρίσκεται στο 1,83%. Απώλεια 40 δισεκα-
τοµµυρίων για το ελληνικό κράτος, δηλαδή για τους Έλληνες και
τις Ελληνίδες φορολογούµενους, που προέκυψε από τη διαδικα-
σία των αλλεπάλληλων αυξήσεων των µετοχικών κεφαλαίων των
τραπεζών από το δηµόσιο µέσω του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας και την ακόλουθη αποεπένδυση.

Διατηρούµε τον µικρότερο λόγο δανείων προς καταθέσεις
στην Ευρωζώνη, που αντιστοιχεί µε 57% έναντι 102% και κάποια
στιγµή πρέπει να µας απαντήσετε για το ύψος του αναβαλλόµε-
νου φόρου, ιδίως για τις συστηµικές τράπεζες, καθώς η συζή-
τηση αυτή θεωρούµε ότι πρέπει να ανοίξει µε ειλικρίνεια, άµεσα.

Πώς θα αλλάξουν, άραγε, όλα τα παραπάνω µε τη συγχώ-
νευση της Attica Bank µε την Παγκρήτια Τράπεζα;

Τα ανωτέρω ερωτήµατα τίθενται µε αµείλικτο τρόπο ενώπιόν
σας και καλείστε να µας δώσετε απαντήσεις και λύσεις. Δεν τί-
θενται από εµάς. Τίθενται από την ίδια την πραγµατικότητα. Τί-
θενται από την κοινωνία, που βρίσκεται σήµερα υπό την οµηρία
των καρτέλ που προστατεύετε και καλύπτετε.

Η άποψή µας είναι πως το ελληνικό δηµόσιο έχει την υποχρέ-
ωση να ενδυναµώνει το τραπεζικό σύστηµα, να εγγυάται τις κα-
ταθέσεις, τα δάνεια, τη ρευστότητα, να εξασφαλίζει τη βιωσιµό-
τητα και τον ανταγωνισµό και να περιφρουρεί το δηµόσιο συµ-
φέρον.

Τι από όλα αυτά πράττετε, αλήθεια; Η πολιτική σας, εν συνόλω,
χαρακτηρίζεται από τη διαµόρφωση και την προάσπιση ολιγοπω-
λίων και ιδιωτικοποιήσεων σε όλο το φάσµα της οικονοµίας και
της αγοράς και όχι των υγιών συνθηκών ανταγωνισµού και βιω-
σιµότητας. Από το 2021, το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή οι Έλλη-
νες και οι Ελληνίδες φορολογούµενοι, έχει προβεί σε χρηµατοδό-
τηση 950 εκατοµµυρίων ευρώ προς την Τράπεζα Αττικής και κα-
ταλήγει να έχει συµµετοχή 35%, ενώ οι ιδιώτες, έχοντας καταβά-
λει µόλις 268 εκατοµµύρια ευρώ, ήτοι το 29% των κεφαλαίων, θα
αποκτήσουν το 56% της Τράπεζας.

Οι αριθµοί είναι αδιάψευστοι και αποδεικνύουν ένα αδιαµφι-
σβήτητο γεγονός: Το µέγεθος της ζηµίας που προκαλείται στα
δηµόσια οικονοµικά. Οι απαντήσεις που δίνετε σε όλα τα παρα-
πάνω, δηλαδή για τη συµφωνία δηµιουργίας µιας ιδιωτικής τρά-
πεζας µε χρήµατα των φορολογούµενων πολιτών, προσιδιάζουν
σε µια ιδιότυπη ρητορική τραπεζικού λαϊκισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µας απαντήσετε ποτέ πώς έχετε ρυθµίσει τις δανειακές
υποχρεώσεις 0,5 δισεκατοµµυρίου που έχετε ως κόµµα, µε τι
όρους; Έχετε κάτι να πείτε για το κούρεµα του δανείου του
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«ΠΡΩΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ», ύψους 26 εκατοµµυρίων ευρώ; Υπήρξε
κυβερνητική παρέµβαση, ναι ή όχι; Σε αυτό πρέπει να απαντή-
σετε. Σε αυτό πρέπει να απαντήσει η κυβερνητική πλειοψηφία,
αντί να εκτοξεύει λάσπη, διά στόµατος του Υπουργού Επικρα-
τείας, µε υπονοούµενα περί εξυπηρέτησης θιγόµενων συµφερό-
ντων από πλευράς του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Στέφανου Κασσελάκη.

Ποτέ µέχρι σήµερα δεν υπήρχε στη συνθήκη εύρεσης στρατη-
γικού επενδυτή η απώλεια 900 εκατοµµυρίων ευρώ του δηµο-
σίου, για να κατέχει µόλις το 35% και ο στρατηγικός επενδυτής
να κατέχει το 56%, επενδύοντας 268 εκατοµµύρια! Ο Διοικητής
της Τράπεζας της Ελλάδος, αλλά και ορισµένοι από την Κυβέρ-
νηση ανέφεραν ότι το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
δεν είναι ιδιώτης και δεν µπορεί να λογίζεται στον ανταγωνισµό
ιδιωτών. Και πράγµατι, πρέπει να διασφαλίζει το δηµόσιο συµφέ-
ρον.

Ερώτηση: Δεν πλήττεται το δηµόσιο συµφέρον, όταν καταβάλ-
λει την πλειοψηφία των κεφαλαίων, αλλά διατηρεί µειοψηφικό πα-
κέτο µετοχών;

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή σας: Και επειδή κάνετε λόγο για ενδεχόµενη ζηµία δισε-
κατοµµυρίων σε περίπτωση πτώχευσης δύο τραπεζών, καµµία
ζηµία δισεκατοµµυρίων δεν θα προκύψει, αν το δηµόσιο, που το-
ποθετεί συγκεντρωτικά 900 εκατοµµύρια, αναλάβει το µερίδιο
που του αναλογεί.

Ποιες ενέργειες πραγµατοποίησε η Κυβέρνηση τα πέντε τε-
λευταία χρόνια για να αποτρέψει αυτή την κατάσταση, την οποία
παρουσιάζει; Ακόµα και για τον ενδεχόµενο κίνδυνο του bail-in
των 6 δισεκατοµµυρίων καταθέσεων που αναφέρετε διαρκώς, τι
πρωτοβουλίες έχουν αναληφθεί ως σήµερα; Φαίνεται πως περισ-
σότερο εσείς είστε εκείνοι που έχετε δηµιουργήσει το αδιέξοδο
και µε αυτή την τεχνητή κρίση φορτώνετε επιπλέον βάρη στον
ελληνικό λαό.

Κλείνω: Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιφρουρούµε
το δηµόσιο συµφέρον, χωρίς εξαρτήσεις και χωρίς δεσµεύσεις,
χωρίς τη στήριξη των καρτέλ, χωρίς διασπάθιση των πόρων του
Δηµοσίου, χωρίς ζηµίες στα δηµόσια οικονοµικά. Αυτό είναι
εθνικά αναγκαίο. Αυτό προασπίζει το εθνικό συµφέρον και αυτό
µας υπαγορεύει η συνείδησή µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Χρηστίδου.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Διονύσιο Ακτύπη από τη Νέα

Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια, προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε µια κύρωση σύµβασης την οποία φέρνει το Υπουργείο
Οικονοµικών και όπως γίνεται ευρέως αντιληπτό, κρίνεται ανα-
γκαία και επωφελής για το τραπεζικό σύστηµα.

Τι κάνουµε, λοιπόν, σήµερα εδώ; Κυρώνουµε την από 18 Ιου-
λίου 2024 σύµβαση συγχώνευσης και επένδυσης µεταξύ του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και της εταιρείας
περιορισµένης ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST HOLDING
LTD».

Πρόκειται για µια επωφελή σύµβαση για την ελληνική οικονο-
µία, το ελληνικό δηµόσιο, τους φορολογουµένους, τους καταθέ-
τες και τους µετόχους των δύο τραπεζών, Attica Bank και Παγκ-
ρήτια, οι οποίες και συγχωνεύονται.

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι συνε-
χίζουν το ίδιο µοτίβο, επιδιώκοντας την τεχνική ένταση και τη
στείρα κριτική.

Όσο κι αν κάποιους τους ενοχλεί, επειδή τους χαλάει το πολι-
τικό αφήγηµα, η ελληνική οικονοµία έχει σηµειώσει σηµαντική
πρόοδο µετά τη µεγάλη κρίση χρέους της προηγούµενης δεκαε-
τίας, τα αχρείαστα µνηµόνια που κάποιοι µας φόρτωσαν, µε συ-
νέπεια την απώλεια της ανταγωνιστικότητας, τη µείωση της
αγοραστικής δύναµης των Ελλήνων και τη διόγκωση των ανισο-
τήτων.

Η σηµαντική πρόοδος και η ενίσχυση της αξιοπιστίας της οι-
κονοµικής πολιτικής που διαπιστώνεται σήµερα σε πολλούς δεί-
κτες της πραγµατικής οικονοµίας, των δηµόσιων οικονοµικών,
των εξαγωγών και του χρηµατοπιστωτικού τοµέα, είναι αποτέλε-
σµα αρκετών παραγόντων. Κυρίως, όµως, είναι το αποτέλεσµα
της επίπονης δηµοσιονοµικής προσαρµογής, της ριζικής ανα-
διάρθρωσης του δηµόσιου χρέους, των εκτεταµένων και δύσκο-
λων µεταρρυθµίσεων στην αγορά εργασίας, στις αγορές αγαθών
και υπηρεσιών, στο ασφαλιστικό σύστηµα, στο φορολογικό σύ-
στηµα, καθώς και της εκτεταµένης αναδιάρθρωσης και κεφαλαι-
ακής ενίσχυσης του τραπεζικού συστήµατος. Ενός τραπεζικού
τοµέα που κάποιοι πήγαν να τινάξουν στον αέρα παίζοντας στα
ζάρια τις τύχες των Ελλήνων και τις καταθέσεις τους.

Και επειδή κάποιοι στην Αίθουσα έχετε επιλεκτική µνήµη, θα
ήθελα να σας θυµίσω ότι το 2014 µετά την ανακεφαλαιοποίηση,
το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα είχε σταθεροποιηθεί. Οι τράπε-
ζες επανέκτησαν την πρόσβαση στις διεθνείς αγορές και πρα-
γµατοποίησαν αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου συνολικού ύψους
8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Πέρασαν µε επιτυχία την άσκηση συ-
νολικής αξιολόγησης, που διεξήγαγε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα µε ιδιαίτερα αυστηρές παραδοχές και µηδένισαν την
εξάρτησή τους από τον Μηχανισµό Έκτακτης Στήριξης της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Αυτά δεν τα λέω εγώ, είναι στοι-
χεία του Υπουργείου Οικονοµικών.

Αντιθέτως, το 2015 ήρθατε εσείς, µε τους τότε µαθητευόµε-
νους οικονοµικούς µάγους, τη δηµιουργική ασάφεια, τις αυταπά-
τες, τα σχέδια για παράλληλα νοµίσµατα και φέρατε το τραπεζικό
σύστηµα αντιµέτωπο µε τεράστιους κινδύνους και στα πρόθυρα
της καταστροφής. Τα ξεχνάτε, πιστεύω, όλα αυτά, γιατί στο σπίτι
του κρεµασµένου, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µιλάνε για σχοινί.
Και αν σήµερα η Τράπεζα Αττικής χρειάζεται ανακεφαλαιοποίηση
και αύξηση µετοχικού κεφαλαίου, είναι γιατί υπάρχουν δάνεια, τα
οποία, όπως αναλύθηκαν και στις επιτροπές, δόθηκαν την εποχή
του ΣΥΡΙΖΑ και αυτά δεν πληρώθηκαν. Και δόθηκαν, προφανώς,
µε λάθος κριτήρια.

Η σηµερινή συµφωνία, λοιπόν, είναι προς το συµφέρον του δη-
µοσίου, των καταθετών, του τραπεζικού συστήµατος και θα γίνει
µε όρους διαφάνειας. Και όλα αυτά, δεν ερχόµαστε και τα κά-
νουµε από µόνοι µας εµείς, αλλά ο αρµόδιος -δηλαδή, η Τράπεζα
της Ελλάδος- µιλά για δύο τράπεζες στις οποίες πρέπει να γίνει
αύξηση µετοχικού κεφαλαίου. Έτσι, λοιπόν, ισχυροποιούνται δύο
τράπεζες που αντιµετώπιζαν ζητήµατα, σώζουµε τις καταθέσεις
των ανθρώπων και φτιάχνουµε ένα ισχυρό πυλώνα -ο λεγόµενος
πέµπτος πυλώνας- απέναντι στις τέσσερις συστηµικές τράπεζες,
όπως αναλύθηκε ήδη επαρκώς. 

Αυτό µας ενδιαφέρει για να ενισχύσουµε τον ανταγωνισµό, να
περιορίσουµε το εύρος µεταξύ επιτοκίων τραπεζικών καταθέ-
σεων και επιτοκίων δανείων, να µειωθούν οι προµήθειες, γιατί
αυτός ο πυλώνας θα λειτουργήσει ανταγωνιστικά απέναντι στις
τέσσερις συστηµικές τράπεζες. Εκτός και αν θέλατε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι -και να µας το πείτε επίσηµα αυτό εδώ- να
αφήσουµε αυτές τις τράπεζες να καταρρεύσουν, να χαθούν κα-
ταθέσεις και να πληγεί ξανά το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα.

Διότι δείχνετε ξανά σήµερα, για µία ακόµη φορά σε αυτή την
Αίθουσα ότι είσαστε επικίνδυνοι όταν λέτε ότι εάν είχαν καταρ-
ρεύσει οι συγκεκριµένες δύο τράπεζες, δεν θα υπήρχε κανένα
πρόβληµα στο τραπεζικό σύστηµα, όλα θα ήταν µέλι-γάλα. Δεί-
χνετε πόσο επικίνδυνοι είσαστε για µία ακόµα φορά, όπως δεί-
χνατε όταν ερχόσασταν και λέγατε ότι θα κάνετε κρατικές τις
τράπεζες και όλα τα υπόλοιπα και στο τέλος, αναγκαστήκατε να
τις ανακεφαλαιοποιήσετε ξανά εσείς και να µας πάτε σε µια τέ-
τοια αχρείαστη ανακεφαλαιοποίηση και σε ένα τρίτο επώδυνο
µνηµόνιο. Είναι προφανές, λοιπόν, ότι οι κίνδυνοι από τη µη επί-
τευξη συµφωνίας που αποτυπώνονται στην υπό κύρωση σύµ-
βαση θα ήταν τεράστιοι.

Ο βασικότερος κίνδυνος, όπως εξήγησε τόσο ο Υπουργός, όσο
και ο εισηγητής µας, θα ήταν η απώλεια εµπιστοσύνης που µε
τόσο κόπο χτίσαµε τα τελευταία χρόνια. Το γεγονός αυτό θα δη-
µιουργούσε αποστροφή των ξένων και εγχώριων επενδυτών για
επενδύσεις στην Ελλάδα και ακριβώς λόγω αυτής της απώλειας
εµπιστοσύνης θα καθιστούσε πολύ πιο δύσκολη την επίτευξη των
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δηµοσιονοµικών στόχων µας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις
προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας και των συµπολιτών µας. 

Η λύση που επιτεύχθηκε ήταν η βέλτιστη, καθώς εξουδετερώ-
νει τον κίνδυνο κατάρρευσης. Διασφαλίζει καταθέτες και επιχει-
ρήσεις, προστατεύοντας την αξία της συµµετοχής του δηµοσίου
στη µία εξ αυτών.

Για όλους τους λόγους που αναλύθηκαν διεξοδικά, η κύρωση
συµβάλλει καθοριστικά στη χρηµατοπιστωτική σταθερότητα, δια-
σφαλίζει τις καταθέσεις νοικοκυριών και επιχειρήσεων και υπη-
ρετεί τα συµφέροντα των φορολογουµένων του ελληνικού
δηµοσίου. Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, σας καλώ
όλους να την υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ακτύπη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας τον κ. Καραθανασό-
πουλο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. Επαναλήφθηκε και σήµερα και από την οµιλία του κ.
Χατζηδάκη, ο απροκάλυπτος κυβερνητικός εκβιασµός. Τι µας
είπε, λοιπόν; Ή θα αποδεχθείτε τη συγχώνευση της Attica Bank
µε την Παγκρήτια Τράπεζα, για να γίνει ο πέµπτος πυλώνας, ό-
πως λέει, ή διαφορετικά υπάρχει κίνδυνος για τις καταθέσεις και
κούρεµα.

Αλήθεια, κύριε Πετραλιά το ΤΕΚΕ δεν είναι εγγυητής των κα-
ταθέσεων έως 100.000 ευρώ; Άρα, λοιπόν, υπάρχει το ΤΕΚΕ.
Γιατί τροµοκρατούµε, λοιπόν, τους µικροκαταθέτες ότι µπορεί να
κουρευτούν οι καταθέσεις τους; Προς τι ο λόγος; Εκτός και αν
το ΤΕΚΕ δεν µπορεί να καλύψει, που είναι και αυτό ένα τεράστιο
ερώτηµα, το κατά πόσο µπορεί το ΤΕΚΕ να καλύψει όλες τις κα-
ταθέσεις µέχρι 100.000 ευρώ; Ένα το κρατούµενο, λοιπόν, είναι
αυτό.

Επί της ουσίας, λοιπόν, τι λέει η Κυβέρνηση; Τους λέει να επι-
λέξουν -για να σωθούν οι τράπεζες, για να εξυγιανθούν οι τρά-
πεζες- το εξής: Ή θα πληρώσουν την εξυγίανσή τους ως φορο-
λογούµενοι -δηλαδή, θα βάλει ένα ποσό το κράτος, το οποίο δεν
πρόκειται να επιστραφεί, άρα λοιπόν, θα το πληρώσουν οι φορο-
λογούµενοι ως δηµιουργία νέου κρατικού χρέους- ή διαφορετικά,
θα το πληρώσουν ως καταθέτες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτό λέτε στον κόσµο, µονά χάνουνε, ζυγά κερδίζετε. Από πα-
ντού, δηλαδή, είναι χαµένοι. Εφόσον εξυγιανθούν, λοιπόν, οι τρά-
πεζες -ας πάρουµε αυτό το παράδειγµα- τι θα κάνουν; Θα
εξακολουθήσουν, όπως κάνουν οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες
και τώρα και η Πέµπτη, να έχουν αυτή τη ληστρική πολιτική επι-
τοκίων, όχι µόνο ανάµεσα στα επιτόκια καταθέσεων και στα επι-
τόκια χορηγήσεων -η τεράστια ψαλίδα που υπάρχει- αλλά και στα
επιτόκια των δανείων. Με το ίδιο επιτόκιο δανείζεται ένας µικρο-
µεσαίος -αν µπορεί να δανειστεί- ένας επαγγελµατίας και ένας
µεγάλος επιχειρηµατικός όµιλος; Όχι. Με το ίδιο επιτόκιο δανεί-
ζεται κάποιος που θέλει να φτιάξει το σπίτι του, να πάρει ένα στε-
γαστικό δάνειο, µε έναν επιχειρηµατικό όµιλο; Όχι. Και εκεί πάλι
υπάρχει τεράστια διάκριση.

Στο κάτω-κάτω της γραφής, όµως -και το ρωτώ όχι µόνο στην
Κυβέρνηση, αλλά και στα υπόλοιπα κόµµατα- γιατί σας έπιασε ο
πόνος ότι δεν δίνουν δάνεια οι τράπεζες στον κόσµο για να ικα-
νοποιήσει τις ανάγκες του και γιατί θα πρέπει ο κόσµος για να
ικανοποιήσει τις ανάγκες του να καταφύγει στον δανεισµό; Πού
το βρήκατε γραµµένο αυτό; Γιατί τον σπρώχνετε τον κόσµο να
κατευθυνθεί στα κοράκια των τραπεζών για να τον ξεζουµίσουν;
Γιατί τον οδηγείτε στην υπερχρέωση; Για ποιο λόγο; Τι είναι αυτό;
Δεν είναι εξυπηρέτηση που κάνετε στις τράπεζες; Διότι οι τρά-
πεζες από που κερδίζουν; Από τα δάνεια και την εκµετάλλευση
των καταθέσεων κερδίζουν. Γιατί το κάνετε; Για να συνεχίσουν
αυτή τη ληστρική πολιτική προµηθειών που έχουν οι τράπεζες
και, αν θέλετε, να συνεχιστεί και να επιταχυνθεί ακόµη περισσό-
τερο η επιτάχυνση των πλειστηριασµών. 

Σήµερα το πρωί, κύριε Υπουργέ, έγινε µία ακόµη τέτοια προ-

σπάθεια και µάλιστα µε τη βία, γιατί είχαν φέρει και µπράβους
µαζί τους. Σπάσανε ένα σπίτι στην Πετρούπολη, για να µπούνε
µέσα, για χρέος 6.000 ευρώ. Μετά, βέβαια, την παρέµβαση του
λαϊκού παράγοντα αποτράπηκαν προς ώρας, αλλά η ηλικιωµένη
γυναίκα που έµενε εκεί, αναγκάστηκε να πάει στο νοσοκοµείο µε
κρίση πανικού! Με µπράβους, λοιπόν, για να αρπάξουν τα κορά-
κια το σπίτι µιας φτωχής λαϊκής οικογένειας, γιατί χρώσταγε
6.000 ευρώ! 

Πολύ ωραία πράγµατα, λοιπόν, µας λέτε: Ισχυροποιήστε αυ-
τούς που θέλουν να σας πάρουν τα σπίτια σας, αυτούς που σας
κλέβουν µε τα επιτόκια, αυτούς που σας κλέβουν µε την προµή-
θεια, γιατί διαφορετικά θα υπάρξει αστάθεια στο σύστηµα! Ισχυ-
ροποιείτε επί τους ουσίας όλοι εσείς που θέλετε την εξυγίανση
των τραπεζών τον αντίπαλο, όλους αυτούς που κερδίζουν από
τον µόχθο και τον ιδρώτα του λαού.

Ο κ. Χατζηδάκης είπε το εξής: Θέλετε κερδοφόρες τράπεζες
ή όχι; Τι µας είπε δηλαδή; Πάλι έναν εκβιασµό έκανε. Η κερδο-
φορία από πού θα βγει; Δεν θα βγει από όλα αυτά τα σκανδα-
λώδη, τις σκανδαλώδεις προµήθειες, τη ληστρική αντιµετώπιση
των επιτοκίων, άρα από τον µόχθο και τον ιδρώτα του λαού; Και
αν δεν είναι κερδοφόρες ποιοι θα πληρώσουν; Πάλι οι ίδιοι ως
φορολογούµενοι θα πληρώσουν, όπως κάνουν µέχρι τώρα για
µια ζωή.

Έτσι, λοιπόν, τι επιβεβαιώνεται; Ο παρασιτικός ρόλος των τρα-
πεζών. Οι τράπεζες ποτέ δεν ήταν και πότε θα γίνουν φιλανθρω-
πικά ιδρύµατα για να ικανοποιούν τις ανάγκες του κόσµου, των
επαγγελµατιών και των αυτοαπασχολούµενων. Ήταν κοράκια και
αρπακτικά γι’ αυτούς τους ανθρώπους και ήταν πολύ φιλικές,
πάρα πολύ φιλικές µέχρι σκανδάλου για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους, γιατί άλλωστε και οι τράπεζες επιχειρηµατικοί όµιλοι
κερδοσκοπικοί είναι. Αυτός είναι ο κερδοσκοπικός και παρασιτι-
κός ρόλος των τραπεζών, οι οποίες λειτουργούν σε ένα παρασι-
τικό σύστηµα, αυτό της καπιταλιστικής βαρβαρότητας όπου ο
πλούτος συσσωρεύεται σε όλο και λιγότερα χέρια, ενώ για τον
λαό υπάρχει η φτώχεια, η εξαθλίωση, οι κρίσεις και οι πόλεµοι.
Να ποιο είναι το σύστηµα το οποίο υπηρετείτε και το οποίο υπε-
ρασπίζεστε.

Και, βεβαίως, ο κύριος Υπουργός, για να δείξει το ορθότατον
της επιλογής του µας ανέφερε ότι υπάρχει επιστολή του διοικητή
της Τράπεζας της Ελλάδος, υπάρχει η µελέτη της «JP MORGAN»
και δεν µπόρεσε να βρει άλλο αγοραστή και τη θεωρεί σωστή,
όλοι οι φορείς οι οποίοι χθες τοποθετήθηκαν, η «BLACKROCK»
και µια σειρά άλλων. Συγγνώµη, τι µας είπατε; Ότι οι τραπεζίτες
θεωρούν ότι είναι πολύ καλοί. Τι θα θεωρούσαν οι τραπεζίτες; Η
Attica Bank που έχει διορισµένη διοίκηση τι θα θεωρούσε ή της
Παγκρήτιας, η οποία θα βγει µε µία µεγαλύτερη τράπεζα από τη
συγχώνευση; Θα έλεγαν ότι δεν ήταν καλό; Ή µήπως το ΤΧΣ;
Πολύ καλά θα έλεγαν ότι ήταν. Είναι σαν να βάζετε τον λύκο να
φυλάει τα πρόβατα. Μπορεί να γίνει ποτέ πιστευτό αυτό; 

Ας έρθουµε, όµως, και στα διάφορα ιδεολογήµατα. Μιλάτε για
πέµπτο πυλώνα ο οποίος θα συµβάλει στην εξυγίανση, στον υγιή
ανταγωνισµό των τραπεζών και συνολικά του χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος. Δηλαδή µας λέτε ότι οι τέσσερις συστηµικές τρά-
πεζες δεν είναι αρκετές ή σηµαντικές, ότι επί της ουσίας είναι
καρτέλ -βεβαίως είναι καρτέλ- και ότι µε την πέµπτη τράπεζα θα
βελτιωθεί ο ανταγωνισµός προς όφελός της δηµιουργίας ενός
πιο ισχυρού καρτέλ.

Αλήθεια, πότε λέτε αλήθεια; Σήµερα λέτε αλήθεια που θέλετε
περισσότερες τράπεζες για να ενισχυθεί ο ανταγωνισµός ή το
2000 και το 2010 που λέγατε ότι είναι πάρα πολλές οι τράπεζες
που λειτουργούν στην Ελλάδα, ότι είναι µικρές, ότι δεν µπορούν
να παίξουν σηµαντικό ρόλο και πρέπει να συγχωνευθούν για να
δηµιουργηθούν ισχυρές τράπεζες στη χώρα µας που θα µπορούν
να αντέξουν και στον ευρωπαϊκό ανταγωνισµό. Αυτό δεν λέγατε
τότε; Μάλιστα ο κ. Προβόπουλος, Διοικητής της Τράπεζα της Ελ-
λάδος, έλεγε ότι οι τράπεζες που υπήρχαν τότε ήταν πάρα πολ-
λές και πρέπει να φτάσουµε σε δυόµισι, γιατί τόσες, λέει αντέχει
το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα.

Και µιας και αναφέρθηκα στον κ. Προβόπουλο, ας διαβάσω και
µία δήλωση που είχε κάνει και την οποία θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Στις 30 Απριλίου του 2014 ο κ. Προβόπουλος είπε: «Οι ελ-
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ληνικές τράπεζες αυτή τη στιγµή είναι από τις καλύτερες κεφα-
λαιοποιηµένες στην Ευρώπη. Έχουµε πετύχει έναν πολύ µεγάλο
βαθµό συγκέντρωσης, µειώθηκε δραστικά ο αριθµός των τραπε-
ζών, το κόστος τους και περιορίστηκε σηµαντικά τα τελευταία
τέσσερα χρόνια και ως αποτέλεσµα έχουµε ένα τραπεζικό σύ-
στηµα πιο συµπαγές, πιο αποδοτικό, πιο ανταγωνιστικό».

Θα τρελαθούµε πραγµατικά µε όλα αυτά! Και το αποτέλεσµα
ποιο ήταν; Είναι φανερό: Το 2002 µε βάση τα επίσηµα στοιχεία
της Ένωσης Τραπεζών στη χώρα µας υπήρχαν είκοσι έξι ελληνι-
κές τράπεζες και ειδικοί πιστωτικοί οργανισµοί -Ταχυδροµικό Τα-
µιευτήριο κ.λπ.- είκοσι µία ξένες τράπεζες και δεκαπέντε συνε-
ταιριστικές. Σύνολο: Εξήντα δύο. Σήµερα είναι οκτώ. Άρα τι από
όλα ισχύει; Πόσα υποκαταστήµατα υπήρχαν τότε; Το 2002 υπήρ-
χαν τρεις χιλιάδες διακόσια σαράντα οκτώ υποκαταστήµατα και
σήµερα είναι χίλια τετρακόσια πέντε. Μείωση: 57%. Προσωπικό:
εξήντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιοι. Στις 31-12-2023 είκοσι οκτώ
χιλιάδες τετρακόσιοι τριάντα έξι. Μείωση: 55%. Ποιοι ωφελήθη-
καν από αυτές τις τεράστιες µειώσεις υποκαταστηµάτων και προ-
σωπικού; Μόνο οι τράπεζες, γιατί µείωσαν τα κόστη τους. Αντί-
θετα ήταν σε βάρος των λαϊκών στρωµάτων που πρέπει να µετα-
κινηθούν χιλιόµετρα για να εξυπηρετηθούν, γιατί κλείνουν υπο-
καταστήµατα, και σε βάρος των εργαζοµένων, των τραπεζοϋπαλ-
λήλων. Και έρχεστε τώρα και λέτε ότι η συγχώνευση Attica Bank
και Παγκρήτιας Τράπεζας δεν θα δηµιουργήσει πρόβληµα; Βε-
βαίως θα δηµιουργήσει. Και υποκαταστήµατα θα κλείσουν και ερ-
γαζόµενοι θα απολυθούν, όπως έγινε µέχρι τώρα. Αυτό δείχνουν
τα παραδείγµατα τα οποία σας ανέφερα µέχρι τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Και µια κριτική στα άλλα κόµµατα, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αρι-
στερά, για τον πόνο που τους έπιασε για τους εργαζόµενους
τώρα γιατί την κλείνουν. Όσο ήταν στην κυβέρνηση τι έκαναν;
Την ίδια πολιτική δεν ακολουθούσαν; Δεν έκλειναν υποκαταστή-
µατα; Δεν απολύονταν εργαζόµενοι; Τώρα σας έπιασε ο πόνος ή
κάνετε αυτοκριτική χωρίς να το λέτε;

Και µία παρένθεση. Είναι ένα παράδειγµα πολύ σηµαντικό που
δείχνει πώς ο καπιταλισµός αξιοποιεί τα επιτεύγµατα της έρευ-
νας και της τεχνολογίας. Τα αξιοποιεί σε βάρος των εργαζοµέ-
νων. Η παραγωγικότητα της εργασίας, η είσοδος της νέας
τεχνολογίας είναι σε βάρος της εργατικής τάξης και αυτό φαίνε-
ται περίτρανα από την πορεία των τραπεζών.

Ας πάµε στη µεγάλη αµαρτία τώρα: το ΤΧΣ και η ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών. Γιατί είναι µεγάλη αµαρτία; Διότι µε τις
δύο πρώτες ανακεφαλαιοποιήσεις που έγιναν επί κυβερνήσεως
Σαµαρά -Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, που δεν υπάρχει αυτή τη
στιγµή στην Αίθουσα ο εκπρόσωπος του- χάθηκε το 80% των
χρηµάτων της πρώτης συµµετοχής του ΤΧΣ, εξαϋλώθηκαν. Και
µάλιστα δεν είναι και χάρτινες οι µετοχές, είναι ηλεκτρονικές.
Ούτε ταπετσαρία δεν µπορούµε να τις κάνουµε!

Και έρχεται η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για να κάνει την τρίτη
αναχρηµατοδότηση και κάνει το εξής «µαγικό»: Απαγορεύει διά
νόµου να συµµετέχουν οι παλιοί µέτοχοι και το ΤΧΣ. Επί της ου-
σίας εκµηδενίζει τη συµµετοχή του ΤΧΣ, τη χάνει, χάνει και τον
έλεγχο των τραπεζών από το δηµόσιο για να τον παραδώσει στα
funds από τις Ηνωµένες πολιτείες που συµµετείχαν στην τρίτη
ανακεφαλαιοποίηση στις τράπεζες.

Και τώρα έχετε το πολιτικό θράσος ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Αριστερά
να εγκαλείτε και να διαµαρτύρεστε για το δηµόσιο όφελος ή να
λέτε ότι χρειάζεται να υπάρχει και δηµόσιος πυλώνας στο τρα-
πεζικό σύστηµα; Και τότε τι κάνατε ως κυβέρνηση για τον δηµό-
σιο πυλώνα. Τελειώσατε και τα χρήµατα του ΤΧΣ χάθηκαν µε την
τρίτη ανακεφαλαιοποίηση. Άρα πρέπει να το δούµε πολύ συγκε-
κριµένα, γιατί όλα αυτά τα ερωτήµατα έπρεπε πρώτα να τα είχατε
απαντήσει εσείς ως κυβέρνηση, δηλαδή γιατί χάθηκαν τα χρή-
µατα του ΤΧΣ, για τις απώλειες του δηµοσίου από αυτή την από-
φαση και γιατί δεν διατηρήθηκε ο δηµόσιος τοµέας στο τραπε-
ζικό σύστηµα, γιατί εσείς το κάνατε ως κυβέρνηση.

Ας δούµε, λοιπόν, συγκεκριµένα τα 46 δισεκατοµµύρια, τα ο-
ποία εξαερώθηκαν. Κάποιοι τώρα παίρνουν τη µελέτη του ΚΕΠΕ,

αλλά µόνο ένα µέρος, το υπόλοιπο δεν το συζητάνε. Για να ανα-
κτηθούν, λέει το ΚΕΠΕ στη µελέτη του, τα 46 δισεκατοµµύρια
που έβαλε το ΤΧΣ, πρέπει η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών
να φτάσει δεκαπέντε φορές παραπάνω από ό,τι είναι σήµερα. Το
«σήµερα» ήταν στις 3 Οκτωβρίου του 2013.

Ξέρετε τι σηµαίνει δεκαπέντε φορές παραπάνω; Ζήσε Μάη µου
να φας τριφύλλι. Ούτε στη Δευτέρα Παρουσία δεν πρόκειται να
ανακτηθεί δεκαπέντε φορές η κεφαλαιοποίηση των τραπεζών.

Παρ’ όλα αυτά, κάποιοι ισχυρίζονται ότι αυτά τα χρήµατα µπο-
ρούν να ανακτηθούν. Θα ανακτηθούν µόνο από τη φορολογία του
λαού γιατί έχουν περάσει στο κρατικό χρέος. Και έχουµε λοιπόν
τα 46 αυτά δισεκατοµµύρια χοντρικά, 35 δισεκατοµµύρια περί-
που από αναβαλλόµενους φόρους, 19 δισεκατοµµύρια από τον
πρώτο και δεύτερο «ΗΡΑΚΛΗ» ως εγγυήσεις του κράτους για την
απαλλαγή των τραπεζών από το βάρος των µη εξυπηρετούµενων
δανείων και άλλα 3,5 τώρα µε τον «ΗΡΑΚΛΗ 3». 

Συνολικά δηλαδή µαζεύονται 72 δισεκατοµµύρια άµεση κρα-
τική χρηµατοδότηση την τελευταία δεκαπενταετία και δεν βά-
ζουµε στον λογαριασµό γι’ αυτές τις τράπεζες τα θετικά πε-
ριουσιακά στοιχεία που πήραν από τη συγχώνευση των υπόλοι-
πων τραπεζών.

Αλήθεια, τα ακίνητα των τραπεζών που συγχωνεύθηκαν; Οι κα-
ταθέσεις; Τα εξυπηρετούµενα δάνεια δεν ήταν ενίσχυση κεφα-
λαιακή και των τραπεζών που απορρόφησαν τις συγχωνευόµενες
τράπεζες; Και στο κάτω κάτω της γραφής, η συζήτηση περί δη-
µόσιου τοµέα στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα τι αλλάζει;

Εδώ υπάρχει συγκεκριµένη έκθεση που λέει ότι το Ταχυδρο-
µικό Ταµιευτήριο το 37% των δανείων που είχε χορηγήσει πριν
εξυγιανθεί σε επιχειρηµατικούς οµίλους ήταν χωρίς καµµία εξα-
σφάλιση. Δηµόσια τράπεζα το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο.

‘Η να πούµε για την Αγροτική Τράπεζα, δηµόσια τράπεζα η
οποία είχε υποθηκεύσει τρεις και τέσσερις φορές παραπάνω αξία
γης από τα δάνεια που είχε δώσει στους αγρότες; Τι έγιναν αυτά;
Πού πήγαν αυτά; Μεταβιβάστηκε βεβαίως στην Τράπεζα Πει-
ραιώς όλη αυτή η αγροτική γη. Και ταυτόχρονα, τι συγκαλύπτει;
Ότι έδωσε για Αγροτική Τράπεζα 450 εκατοµµύρια δανεικά και
αγύριστα στο ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία. Να, λοιπόν, ποιος
ήταν ο ρόλος των δηµόσιων τραπεζών.

Και από αυτή την άποψη -δύο ακόµη πράγµατα, κύριε Πρό-
εδρε- για την Attica Bank, είπε ο κ. Φάµελλος: «Ελπίζουµε να µη
χαθούν και άλλα χρήµατα από το ταµείο των µηχανικών». Ο κ.
Φάµελλος το είπε αυτό ως µηχανικός.

Αλήθεια, ποιος έκανε στην Αττική Τράπεζα µεγαλοµέτοχο το
ΤΣΜΕΔΕ; Η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Ποιος έβαλε 400 εκατοµµύ-
ρια για ανακεφαλαιοποίηση στην πρώτη φάση; Η κυβέρνηση
Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. Και άλλα 400 εκατοµµύρια το 2015
ποιος τα έβαλε στο ΤΣΜΕΔΕ για ανακεφαλαιοποίηση; Η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Πόσα χάθηκαν από το ταµείο των µηχανικών;
1 δισεκατοµµύριο.

Αυτά, κύριε Φάµελλε, και οι υπόλοιποι στη σηµερινή Κυβέρ-
νηση και την προηγούµενη, θα επιστραφούν; Αυτή η κλοπή που
έγινε στο ασφαλιστικό ταµείο των µηχανικών, θα γυρίσουν πίσω
τα χρήµατα ή θα θεωρηθούν ως χαµένα, άρα, λοιπόν, µειώνουµε
και τις συντάξεις περαιτέρω; Αυτό ονοµάζεται πολιτικό θράσος.

Εµείς λέµε καθαρά ότι τα χρήµατα αυτά πρέπει να επιστρα-
φούν στους δικαιούχους τους, στους ασφαλισµένους µηχανι-
κούς. Και επί της ουσίας, αυτή η συγχώνευση της τράπεζας Attica
µε την Παγκρήτια είναι ένα ακόµη παράδειγµα ότι το αστικό κρά-
τος µε κάθε τρόπο υπηρετεί τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών
οµίλων. 475 βάζει το ΤΧΣ και τα υπόλοιπα γύρω στα 500 και 265
οι ιδιώτες και αποκτούν το 56% οι ιδιώτες, µε τη µειοψηφία της
ανακεφαλαιοποίησης. Ωραία πράγµατα αυτά! Πολύ ωραία! Υπέ-
ροχα! Θα το λέγαµε αυτό.

Επί της ουσίας δύο ακόµη ζητήµατα. Είµαστε, λέτε από την
υπόλοιπη Αντιπολίτευση, υπέρ του υγιούς ανταγωνισµού. Ανα-
ζητώ δεκαετίες τώρα ένα παράδειγµα υγιούς ανταγωνισµού και
δεν το πετυχαίνω πουθενά. Ο καπιταλιστικός ανταγωνισµός πά-
ντοτε είναι προς όφελος των µεγάλων που γίνονται ακόµη µεγα-
λύτεροι, που αυξάνουν τις τιµές περισσότερο από την αύξηση
της παραγωγικότητας της εργασίας. Να, λοιπόν πού οδηγεί ο
ανταγωνισµός. Ποιος υγιής τώρα ανταγωνισµός;
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Και δεύτερον, λέει, είµαστε υπέρ της κερδοφορίας, όχι υπέρ
των υπερκερδών, των ουρανοκατέβατων κερδών, λένε τα υπό-
λοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Αλήθεια, η κερδοφορία από
πού πηγάζει; Δεν πηγάζει από την εκµετάλλευση των εργαζοµέ-
νων και από τη θυσία στον βωµό αυτής της κερδοφορίας των λαϊ-
κών αναγκών; 

Άρα νοµιµοποιούµε την κλεψιά που κάνουν σε βάρος των ερ-
γαζοµένων και του λαού οι επιχειρηµατικοί όµιλοι στο όνοµα του
κέρδους και λέµε ότι τα υπερκέρδη µας ενοχλούν. Αλήθεια; Και
τα υπερκέρδη τι είναι; Δεν είναι αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής;
Όταν φτάνει σήµερα επίσηµα η Ευρωπαϊκή Ένωση να µετατρέπει
την οικονοµία της σε πολεµική οικονοµία, τι είναι; 

Γιατί το κάνει αυτό; Γιατί θα έχουν περισσότερη κερδοφορία
τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια στα εξοπλιστικά προγράµµατα
και δεύτερον, γιατί θεωρεί ότι από την καταστροφή µέσω των πο-
λέµων θα έχει κερδοφόρα πεδία ανοικοδόµησης. Καταστρέ-
φουµε, σκοτώνουµε τον κόσµο, για να κερδίσουν οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι και να έχουν περισσότερα κέρδη. 

Αυτή είναι η επίσηµη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επι-
βεβαιώνοντας για ακόµη µια φορά τον Κάρολο Μαρξ που λέει:
«Το κεφάλαιο για ένα ποσοστό 300% κέρδους κάνει το µεγαλύ-
τερο έγκληµα στην ανθρωπότητα». Τα βλέπουµε µπροστά µας
τα εγκλήµατα που γίνονται στην ανθρωπότητα.

Και ως αποτέλεσµα όλες αυτές οι πολιτικές οδήγησαν στην
υπερχρέωση των λαϊκών νοικοκυριών και βεβαίως, στη δαµόκλειο
σπάθη των πλειστηριασµών. Εµείς το λέµε καθαρά ότι για να
απαλλαγούν από αυτήν την υπερχρέωση τα λαϊκά νοικοκυριά
πρέπει να πληρώσουν οι µεγαλοµέτοχοι των τραπεζών και το
αστικό κράτος. 

Δεν µπορεί να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά, να κου-
ρεύονται ή και να διαγράφονται δάνεια µεγάλων επιχειρηµατικών
οµίλων, εφοπλιστικών οµίλων, ξενοδοχειακών οµίλων, κατα-
σκευαστικών οµίλων, σουπερµάρκετ και ο λαός να χρειάζεται να
πληρώνει, να γίνεται όµηρος µέχρι τα βαθιά γεράµατα µέσα από
την ανακεφαλαιοποίηση των δανείων του. 

Και έχουµε προκαλέσει την Κυβέρνηση, τον Διοικητή της Τρά-
πεζας της Ελλάδος, την Ένωση Τραπεζών να µας δώσει έναν κα-
τάλογο την τελευταία δεκαπενταετία πόσα –αριθµό, δεν θέλουµε
ονόµατα- και σε κάθε κλάδο δάνεια κουρεύτηκαν ή διαγράφηκαν
την τελευταία δεκαπενταετία. Και αυτό το ζητάµε χρόνια τώρα.
Ποτέ δεν έχει δοθεί ένας τέτοιος κατάλογος συγκεκριµένος. 

Άρα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, εµείς το λέµε καθαρά ότι ο λαός
δεν έχει να περιµένει τίποτα από αυτές τις πολιτικές και από τις
διάφορες παραλλαγές που του προτείνουν τα άλλα κόµµατα.
Πρέπει να συγκρουστεί µε αυτές τις πολιτικές και µε το σύστηµα,
για να έχει µια ανακούφιση στην κατάσταση την οποία βιώνει και
αυτή η ανακούφιση ή µερικές κατακτήσεις να δώσουν µια νέα δυ-
ναµική στον αγώνα του, έναν αγώνα που πρέπει να ολοκληρωθεί
µέσα από τη συνολικότερη ανατροπή του συστήµατος της βίας
και της βαρβαρότητας στο οποίο ζει σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε από
τον κατάλογο των οµιλητών. Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πασχαλίδης
Ιωάννης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ώσπου να έρθει ο συνάδελφος στο Βήµα, να εγκρίνουµε ένα
αίτηµα για άδεια του κ. Συµεών Κεδίκογλου για δύο µέρες. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε οδηγό την

ανθεκτικότητα της ελληνικής οικονοµίας που επισφραγίστηκε µε
την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας του 2023, το θετικό πε-
ριβάλλον των επιτοκίων και την εξυγίανση των ισολογισµών τους,
το ελληνικό χρηµατοπιστωτικό σύστηµα περνάει σε µια νέα
φάση.

Μετά την ισχυροποίηση των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών,

τη διερεύνηση του ανταγωνισµού µε τη δηµιουργία µικρότερου
πόλου και το άνοιγµα της αγοράς µε την είσοδο νέων παικτών
στον τοµέα των χρηµατοδοτήσεων και των πληρωµών, δηµιουρ-
γείται σήµερα ένας πέµπτος τραπεζικός πυλώνας µέσω της συγ-
χώνευσης της Attica Bank και της Παγκρήτιας Τράπεζας, η οποία
εγκρίθηκε από το Διοικητικό Συµβούλιο του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας στη συνεδρίαση της 18ης Ιουλίου 2024. 

Σήµερα λοιπόν ολοκληρώνεται η προσπάθεια δηµιουργίας
ενός περιφερειακού πόλου µέσω της συγχώνευσης των δύο ανω-
τέρω τραπεζών, που µαζί µε τη δυναµική ανάπτυξη της Optima
Bank πρόκειται να συµβάλουν στη διεύρυνση του ανταγωνισµού
στο τραπεζικό σύστηµα, σε συνδυασµό µε τη δραστηριοποίηση
ψηφιακών παρόχων που διεκδικούν χώρο είτε στον τοµέα των
πληρωµών είτε ψηφιακών λύσεων. 

Έτσι η συγχώνευση της Attica Bank µε την Παγκρήτια Τράπεζα
αποτελεί ένα ακόµη ορόσηµο στην αναδιάρθρωση του εγχώριου
τραπεζικού συστήµατος και σηµατοδοτεί την επιστροφή στην κα-
νονικότητα που είναι αναγκαία για την αντιµετώπιση των νέων
προκλήσεων του χρηµατοπιστωτικού κλάδου. Η συρρίκνωση του
τραπεζικού τοµέα µετά την κρίση, µε το κλείσιµο πολλών τραπε-
ζών και πληθώρα κόκκινων δανείων, άφησε ένα σηµαντικό κενό
ανάπτυξης του κλάδου, που ωστόσο µετά τους ιδιαίτερους επι-
τυχείς κυβερνητικούς χειρισµούς φαίνεται πως έχει περάσει στην
επόµενη µέρα.

Αναζητώντας κανείς τα κενά του τραπεζικού συστήµατος θα
διαπιστώσει πως ίσως το σηµαντικότερο όλων είναι ότι οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις και κυρίως οι µικρές επιχειρήσεις δυσκο-
λεύονται να βρουν την είσοδο στις ελληνικές τράπεζες. Στόχος
λοιπόν του νέου πόλου που δηµιουργείται µέσω της συγχώνευ-
σης της Attica Bank µε την Παγκρήτια Τράπεζα αποτελεί η χρη-
µατοδότηση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, η δηµιουργία µιας
εναλλακτικής επιλογής, που να δίνει λύσεις σε πελάτες πέρα από
τις συνήθεις επιλογές και τέλος η ενίσχυση ενός τραπεζικού
πόλου µε βάση τις σύγχρονες οικονοµικές τάσεις, οι οποίες όµως
δεν θα απευθύνονται µόνο σε µεγάλους πελάτες. 

Και είναι πράγµατι κεφαλαιώδους σηµασίας η εναλλακτική
αυτή επιλογή, διότι η ενίσχυση του ανταγωνισµού περνάει από
τη δηµιουργία µικρότερων τραπεζών που διεκδικούν θέση στις
χρηµατοδοτήσεις κυρίως µικροµεσαίων και µικρών επιχειρήσεων,
οι οποίες παραµένουν ο βασικός κορµός της ελληνικής επιχειρη-
µατικότητας. 

Ειδικότερα, όσον αφορά τη συµφωνία πραγµατοποιείται αύ-
ξηση µετοχικού κεφαλαίου της Attica Bank κατά 755 εκατοµµύρια
ευρώ, στην οποία θα συµµετάσχουν το Ταµείο Χρηµατοπιστωτι-
κής Σταθερότητας, ο e-ΕΦΚΑ, η «THRIVEST HOLDINGS» µαζί µε
ιδιώτες επενδυτές και το ΤΣΜΕΔΕ. Σηµειώνεται ότι το ποσό αυτό
η Attica Bank θα αποπληρώσει άµεσα στο ελληνικό δηµόσιο οµό-
λογο ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ λήξης το 2028. 

Επιπλέον, οι µέτοχοι δεσµεύτηκαν να ενισχύσουν κεφαλαιακά
την Τράπεζα Αττικής εισφέροντας σε µετρητά µέχρι και 675,1
εκατοµµύρια ευρώ κατ’ ανώτατο όριο από τα οποία τα 475 εκα-
τοµµύρια θα εισφέρει το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας και µέχρι και 200 εκατοµµύρια θα εισφέρουν από τη «THRI-
VEST». 

Η νέα τράπεζα θα ανήκει κατά πλειοψηφία στους ιδιώτες µε
ισχυρά δικαιώµατα µειοψηφίας για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας, µε τα ακριβή ποσοστά συµµετοχής να οριστικο-
ποιούνται µετά την ολοκλήρωση της αύξησης του µετοχικού κε-
φαλαίου. Η εκτίµηση πάντως είναι ότι το µερίδιο της «THRIVEST»
και των άλλων επενδυτών θα ανέλθει στα 58,5%, του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας θα κυµανθεί από 35% ως 37%
και του δηµοσίου, συνολικά ΤΧΣ και e-ΕΦΚΑ από 38,5% έως 40%. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι η νέα τράπεζα µετά την ένταξή της στον
«ΗΡΑΚΛΗ» µειώνει το ποσοστό των µη εξυπηρετούµενων δανείων
σε 3%, ποσοστό αντίστοιχο µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, τη στι-
γµή που ο δείκτης κόκκινων δανείων της Attica Bank είναι 61,5%
και της Παγκρήτιας 53,5%, πολλαπλάσιος δηλαδή έναντι του 5%,
που είναι ο αντίστοιχος δείκτης για τις τέσσερις συστηµικές τρά-
πεζες. 

Με την παρούσα εποµένως συµφωνία δύο τράπεζες επιβαρυ-
µένες µε σωρεία κόκκινων δανείων και µε ένα αβέβαιο µέλλον όχι
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µόνο διασώζονται, αλλά µετασχηµατίζονται σε ισχυρό πυλώνα
του τραπεζικού συστήµατος. Θα πρέπει να τονιστεί ότι η ευάλωτη
οικονοµική κατάσταση των δύο τραπεζών θα οδηγούσε στην κα-
τάρρευσή τους, καθώς δεν θα είχαν πρόσβαση σε δανεισµό από
την Κεντρική Ευρωπαϊκή Τράπεζα. 

Μάλιστα, επειδή καµµία από τις δύο τράπεζες δεν καλύπτει τις
προϋποθέσεις του άρθρου 145Β του ν.4261/2014 περί µεταβίβα-
σης περιουσιακών στοιχείων της εκκαθάρισης, δεν θα µπορούσε
να µεταβιβαστεί το σύνολο των καταθέσεων σε άλλο πιστωτικό
ίδρυµα, µε αποτέλεσµα να οδηγούµασταν σε κούρεµα καταθέ-
σεων, κάτι που θα συνέβαινε για πρώτη φορά στη χώρα µας από
την αρχή της κρίσης. 

Η συνεπαγόµενη άλλωστε έλλειψη εµπιστοσύνης των αποτα-
µιευτών πιθανότατα θα οδηγούσε σε µαζικές αποσύρσεις κατα-
θέσεων, γεγονός που θα κλόνιζε τη σταθερότητα και των
συστηµικών τραπεζών. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι πρόκειται για µια επω-
φελή σύµβαση για όλους, για το ελληνικό δηµόσιο, τους φορο-
λογούµενους, τους καταθέτες και τους µετόχους των δύο
τραπεζών που συγχωνεύονται και δηµιουργεί µια ισχυρή, µια υγιή
και ανταγωνιστική τράπεζα προς όφελος των µεσαίων επιχειρή-
σεων, του τραπεζικού συστήµατος και της ελληνικής οικονοµίας,
κλείνοντας µια περίοδο αβεβαιότητας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Σαρακιώτης Ιωάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης,
µετά είναι η κ. Σπυριδάκη, η κ. Σταρακά και µετά ο κ. Κουκουλό-
πουλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να αναγνωρίσω στην Κυ-

βέρνηση ότι δεν µας αφήνει να πλήξουµε ποτέ, κάθε τόσο θα
βρει έναν ευφάνταστο τρόπο προκειµένου να προκαλέσει σε ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία αµείλικτα ερωτήµατα για ζηµία του
δηµοσίου συµφέροντος µε νοµοθετικές της πρωτοβουλίες και η
κύρωση της Σύµβασης Συγχώνευσης της Τράπεζας Αττικής µε
την Παγκρήτια Τράπεζα είναι το τελευταίο δείγµα του ξεχωρι-
στού ταλέντου των Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας.

Από το 2021 το δηµόσιο έχει καταβάλει 950 εκατοµµύρια ευρώ
για τη στήριξη της Τράπεζας Αττικής για να περιορίσει τελικά τη
συµµετοχή του µόλις στο 35%, ενώ οι ιδιώτες επενδυτές κατα-
βάλλουν 268 εκατοµµύρια, αποκτώντας και ελέγχοντας το 56%
του τραπεζικού σχήµατος το οποίο θα προκύψει. Είναι κάτι το
οποίο είναι δεδοµένο ότι θα ζήλευε και ο µάγος Κόπερφιλντ. Και
νοµίζω ότι πρέπει, επειδή έχουν ακουστεί πολλά, να ξαναπούµε
το νούµερο: το δηµόσιο 950 εκατοµµύρια και 35% και ο ιδιώτης
260 εκατοµµύρια και 56%. 

Και σας ρωτούµε όλες αυτές τις µέρες: Πώς ικανοποιείται το
δηµόσιο συµφέρον υπό τους συγκεκριµένους όρους ανισορρο-
πίας µεταξύ καταβαλλόµενων χρηµάτων και µετοχικού κεφα-
λαίου; Και µας απαντάτε επιστρατεύοντας ακόµη και την απειλή
του bank run και κινδυνολογείτε για τις καταθέσεις, µιλώντας
διαρκώς για κούρεµα, καθώς είστε σε προφανή αδυναµία να δώ-
σετε πειστικές απαντήσεις.

Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ψηφίσατε τον Σεπτέµβρη του 2022 για την επι-
στροφή στις τράπεζες δεσµευµένων κεφαλαίων υπέρ του ΤΕΚΕ,
δηλαδή του Ταµείου Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων, µε
την αιτιολογία τότε ότι έχει επιτευχθεί η χρηµατοπιστωτική ευ-
στάθεια. Και τώρα µας µιλάτε για κούρεµα καταθέσεων. 

Χωρίς αµφιβολία η αντιµετώπιση του πανθοµολογούµενου
τραπεζικού καρτέλ, η δηµιουργία ενός πέµπτου τραπεζικού πυ-
λώνα και η ενίσχυση του ανταγωνισµού συνιστούν βασικές προ-
τεραιότητες και της δικής µας πολιτικής πρότασης. Όµως αυτό
οφείλει να πραγµατοποιηθεί µε τρόπο διαφανή, βιώσιµο και πρω-
τίστως µε σεβασµό στα χρήµατα, στον ιδρώτα των Ελλήνων φο-
ρολογουµένων. 

Για παράδειγµα, διερευνήσατε την πιθανότητα συµµετοχής
άλλων χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων ή φορέων, όπως η Ελλη-
νική Αναπτυξιακή Τράπεζα, και τη µέγιστη διασφάλιση συνθηκών

υγιούς ανταγωνισµού; Και το ρωτώ, καθώς υπάρχουν πολλές αµ-
φιβολίες για την επάρκεια του εν λόγω σχήµατος σε επίπεδο κε-
φαλαιακό, λειτουργικό και τεχνογνωσίας, εφόσον υποτίθεται ότι
βασικός στόχος του είναι να ανταγωνιστεί τις τέσσερις συστηµι-
κές τράπεζες, οι οποίες ελέγχουν το 98% της αγοράς. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι κάθε µία εξ αυτών διαθέτει ενεργητικό ύψους
100 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όταν το νέο σχήµα θα παρουσιάζει
ενεργητικό ύψους µόλις 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Όµως, εκτός από τα παραπάνω, αναρωτιόµαστε, θα λογοδο-
τήσουν ποτέ οι τράπεζες για το γεγονός ότι η διαφορά µεταξύ
επιτοκίου καταθέσεων και χορηγήσεων διαµορφώθηκε τον Ιούνιο
στο 3%, όταν ο µέσος όρος µεταξύ των συστηµικών τραπεζών
των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ανέρχεται µόλις στο
1,8%; Ποιο είναι το επίπεδο ανταγωνισµού στη λειτουργία της
τραπεζικής αγοράς; Θα έχει ενδιαφέρον να έχουµε κάποια στι-
γµή στο µέλλον το πόρισµα της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

Και επιµένουµε, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, στη συγκε-
κριµένη πτυχή, καθώς θέτετε ως προτεραιότητα µέσω µιας κοι-
νοβουλευτικά απαράδεκτης διαδικασίας την πάση θυσία
διευθέτηση deals µεταξύ µεγαλοτραπεζιτών, τα οποία προκα-
λούν πλήθος αµείλικτων ερωτηµάτων όσον αφορά την υπερά-
σπιση πρωτίστως του δηµοσίου συµφέροντος και τον σεβασµό
της πολιτείας προς τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Αλλά δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τις θυσίες των Ελλή-
νων φορολογουµένων και την ταλαιπωρία των συναλλασσοµένων
στην τραπεζική αγορά, καµµία εγγύηση ρευστότητας για τις χι-
λιάδες αποκλεισµένες επιχειρήσεις, καµία διαβεβαίωση ανταγω-
νιστικότητας τραπεζικής υπηρεσίας, καµµία προοπτική για
µείωση του κόστους των προµηθειών ή το κλείσιµο της ψαλίδας
των επιτοκίων καταθέσεων-χορηγήσεων.

Λέτε πολλά, είπατε ακόµα και για δάνεια που έχουν ληφθεί στο
παρελθόν. Το κόµµα που χρωστά µισό δισεκατοµµύριο δάνεια µι-
λάει για δάνεια. Πρωτοφανές! Δεν λέτε, όµως, κουβέντα για τα
ζητήµατα των επιτοκίων και των προµηθειών, όπως δεν δίνετε και
καµία επαρκή απάντηση για τον αναβαλλόµενο φόρο. 

Επιλέγετε να νοµοθετήσετε, για να εξυπηρετήσετε συγκεκρι-
µένα συµφέροντα, τη στιγµή που η κατάσταση της ελληνικής οι-
κονοµίας είναι απογοητευτική, µε χιλιάδες νοικοκυριά,
ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους και επιχει-
ρήσεις να αντιµετωπίζουν πλέον σοβαρά προβλήµατα βιωσιµό-
τητας, ενώ και οι βασικοί δείκτες στο σύνολό τους σηµειώνουν
πρωτοφανή επιδείνωση κατά τα τελευταία πέντε χρόνια, παρά τα
αξιοσηµείωτα χρηµατοδοτικά εργαλεία που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας απολαµβάνει κατά τη διάρκεια της θητείας
της. 

Υπενθυµίζω, λοιπόν, µεταξύ πολλών άλλων, το γεγονός ότι η
χώρα µας είναι πρωταθλήτρια στην ακρίβεια, σύµφωνα και µε
πρόσφατη έρευνα της Τράπεζας της Ελλάδος, για τις τιµές τυ-
ποποιηµένων επώνυµων προϊόντων σούπερ-µάρκετ µεταξύ των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είµαστε η τρίτη ακριβότερη χώρα πανευρωπαϊκά στις τιµές
του ηλεκτρικού ρεύµατος, τη στιγµή που οι ηλεκτροπαραγωγοί
κατέγραψαν κέρδη ύψους 42 εκατοµµυρίων ευρώ µόνο το τελευ-
ταίο δεκαήµερο. Επ’ αυτού ο κύριος Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης,
δεν έχει απαντήσει τίποτα και όταν η τιµή της µεγαβατώρας κυ-
µαίνεται από τα 90 ευρώ στα 48 ευρώ από τη µία ηµέρα στην
άλλη δεν µας απαντά εάν αυτό είναι αισχροκέρδεια ή όχι. Ρωτή-
θηκε σε προχθεσινή του συνέντευξη ο κύριος Υπουργός και δί-
στασε να απαντήσει.

Βιώνουµε επενδύσεις-παρωδίες, όπως αυτή της «CISCO» στη
Θεσσαλονίκη, η οποία διαφηµίστηκε για τέσσερα χρόνια από τον
κ. Γεωργιάδη και τον κ. Πιερρακάκη και κράτησε µόλις µία τετρα-
ετία. Ξέραµε ότι οι επενδύσεις του κ. Μητσοτάκη είχαν ένα πε-
ρίεργο παρασκήνιο τα τελευταία χρόνια, αλλά ότι έχουν και
ηµεροµηνία λήξης τώρα το µάθαµε. 

Είναι ένα τραπεζικό σύστηµα φτιαγµένο για λίγους, µιας και
µόλις το 5% των επιχειρήσεων σήµερα έχει πρόσβαση σε τραπε-
ζική χρηµατοδότηση, ελάχιστες δηλαδή από τις συνολικά επτα-
κόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις. 

Ο κύριος Υπουργός κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της
επιτροπής αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια, αντί να απαντήσει
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στα ερωτήµατα που τίθενται από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία επέλεξε να κάνει µια φτηνή κριτική για το 2015, υπο-
κρινόµενος ότι ξέχασε ποιο ήταν το κόµµα που έβαλε τη χώρα
στα µνηµόνια, ποιο ήταν αυτό που την έβγαλε και ποιο ήταν αυτό
που άφησε «µαξιλάρι» 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ και χρέος ρυθ-
µισµένο, σαν η ιστορία να ξεκίνησε το 2015 και να σταµάτησε το
2019, σαν να µην έχει η Νέα Δηµοκρατία ευθύνες για τη χρεοκο-
πία της χώρας, σαν να ξεχνάτε -για να επιστρέψω στο υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο- ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ διαθέτουν
δανειακές υποχρεώσεις προς την Τράπεζα Αττικής, τις οποίες
προσπάθησαν αποτυχηµένα να ρυθµίσουν στο πρόσφατο παρελ-
θόν. 

Κυβερνάτε τα τελευταία πέντε χρόνια και οφείλετε να λογοδο-
τήσετε για την υπάρχουσα κατάσταση της ελληνικής οικονοµίας
και για τις διευθετήσεις, στις οποίες προχωράτε µε πολλές
«σκιές» για τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων, δηλαδή,
το υστέρηµα όσων έχετε αφαιµάξει συστηµατικά, µε αποκορύ-
φωµα τη θέσπιση του τεκµαρτού εισοδήµατος.

Επίσης, οφείλει ο επισπεύδων Υπουργός εξηγήσεις και απα-
ντήσεις και για το δυσθεώρητο ενεργειακό κόστος, καθώς θυµό-
µαστε ότι ως Υπουργός Ενέργειας το 2020 ο κ. Χατζηδάκης δια-
βεβαίωνε τους πολίτες και έλεγε: «Μέσα σε αυτή την κρίση, έχω
εγώ κανένα περιθώριο να κάθοµαι να βλέπω αυξήσεις; Δεν υπάρ-
χει περίπτωση ούτε µία στο τρισεκατοµµύριο να δούµε αυξή-
σεις». 

Το ερώτηµα είναι ένα: Ο κύριος Υπουργός, που δεν έβλεπε αυ-
ξήσεις το 2020 και έλεγε ότι ούτε µία στο τρισεκατοµµύριο δεν
θα έχουµε αυξήσεις, µε την ίδια αξιοπιστία έρχεται σήµερα και
µας λέει ότι η σύµβαση συγχώνευσης της Τράπεζας Αττικής µε
την Παγκρήτια Τράπεζα είναι προς όφελος του ελληνικού δηµο-
σίου; Αυτό είναι το ερώτηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνή-
θως τοποθετούµαι προς το τέλος, αλλά ζήτησα να πάρω τον
λόγο τώρα, για να ξεκινήσω από ένα συµβάν που έγινε προηγου-
µένως στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων και δεν γίνεται να
περάσει απαρατήρητο. Ήδη, εάν µπείτε στα sites, θα δείτε ότι ο
κ. Πολάκης επιτέθηκε σε συνεργάτιδα του Υπουργού Υγείας κ.
Άδωνι Γεωργιάδη για το ύφος της και το πρόσωπό της και της
ζήτησε να µην έχει αυτό το χαρακτηριστικό του προσώπου της,
όταν η ίδια µιλάει, γεγονός το οποίο είναι απολύτως χυδαίο και
καταδικαστέο, ειδικά σε έναν άνθρωπο εργαζόµενο εκείνη τη στι-
γµή, που δεν µπορεί και να απαντήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τιµή του ΣΥΡΙΖΑ έσωσε
µέσα στην επιτροπή η κ. Αθηνά Λινού, η οποία ζήτησε συγγνώµη
και δάκρυσε για τη συµπεριφορά του κ. Πολάκη. Η κ. Λινού,
όµως, εξέφρασε τον εαυτό της. Θα πρέπει να τοποθετηθεί η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ για το συγκεκριµένο συµβάν.
Δεν είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή να επιτρέπεται στον κ. Πολάκη
να προσβάλει εργαζόµενους. Και να σας πω κάτι; Στην πολιτική
αντιπαράθεση εµείς να δεχτούµε και µία κουβέντα παραπάνω.
Δεν µπορεί, όµως, να προσβάλλεται ένας εργαζόµενος µε τέτοιον
τρόπο. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι σε συνέχεια
µιας συµπεριφοράς άλλης Βουλευτού σας. Η Έλενα Ακρίτα χθες
έκανε επίθεση σε µία δηµοσιογράφο, στην Κατερίνα Παναγοπού-
λου, για το ντύσιµο που φορούσε. Προσέξτε. Η υπεύθυνη των δι-
καιωµάτων και της ισότητας κατηγορεί µία γυναίκα για τα ρούχα
που φοράει και µετά αντί να το «µαζέψει» και να πει: «Έκανα
λάθος», αναφέρεται στην αντικειµενικότητά της µε βάση τα
ρούχα που φοράει. Περιµένω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα τοποθετηθεί και
για τα δύο αυτά περιστατικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµενος τώρα στο νοµοσχέ-
διο, εάν εξαιρέσουµε τις τοποθετήσεις -για να µην αδικώ συνο-
λικά την Αντιπολίτευση, τον ΣΥΡΙΖΑ- του Κοινοβουλευτικού Εκπ-
ροσώπου κ. Παππά και του εισηγητή κ. Καραµέρου, που αναφέρ-

θηκαν στο νοµοσχέδιο, αντιλαµβανόµαστε την ορθότητα του νο-
µοσχεδίου, διότι το σύνολο των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ µιλούσαν
γενικώς και αορίστως για τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στις
τράπεζες. Δεν υπήρχε δοµηµένη κριτική για ποιον λόγο δεν στη-
ρίζετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Εµείς θέλουµε να είµαστε πρακτικοί. Ως πρακτικοί, λοιπόν, ερ-
χόµαστε και λέµε τα εξής: Πρώτον, υπήρχε πρόβληµα στις συ-
γκεκριµένες τράπεζες, το οποίο πρόβληµα ήταν πρόβληµα των
καταθετών, των πολιτών και συνολικά του τραπεζικού συστήµα-
τος, διότι τυχόν κατάρρευση αυτών των τραπεζών θα δηµιουρ-
γούσε µια τροµακτική ανασφάλεια στο τραπεζικό σύστηµα;
Υπήρχε. Έπρεπε να δοθεί λύση; Έπρεπε να δοθεί λύση. Υπήρχε
άλλη λύση, εκτός από αυτήν που δόθηκε; Δεν υπήρχε απολύτως
καµµία άλλη λύση. Ήταν η µοναδική λύση, η οποία βγήκε µετά
και την έρευνα που έγινε. Όλα αυτά υποστηρίζονται από κείµενα;
Υποστηρίζονται και τα κατέθεσε σήµερα ο Υπουργός στο σύνολό
τους. 

Δεύτερον, υπάρχει θέµα ότι οποιαδήποτε τυχόν άλλη λύση
στήριξης της τράπεζας θα στοίχιζε πολύ περισσότερο στο δηµό-
σιο; Θα στοίχιζε πολύ περισσότερο στο δηµόσιο. 

Τρίτον, ευνοείται συνολικά ο τραπεζικός κλάδος, που απο-
κτούµε και έναν πέµπτο πυλώνα και µε αυτόν τον τρόπο στην
πραγµατικότητα λειτουργεί πολύ καλύτερα το πλαίσιο του αντα-
γωνισµού; Επιτυγχάνεται και αυτή η αναγκαιότητα. 

Συνεπώς πρόκειται για µια πολύ καλή λύση, η καλύτερη δυνατή
λύση που υπάρχει, που διασφαλίζει το δηµόσιο χρήµα, τις κατα-
θέσεις των πολιτών, τον ανταγωνισµό στον τραπεζικό τοµέα και
στην πραγµατικότητα δηµιουργεί τις συνθήκες επενδύσεων στη
χώρα. 

Επειδή παράλληλα υπήρξε και άλλος διάλογος, παρακολού-
θησα τις ανακοινώσεις του ΣΥΡΙΖΑ, την τοποθέτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας κ. Φάµελλου, αναφορικά
µε την τοποθέτηση του Υπουργού Επικρατείας, του κ. Βορίδη,
του κ. Κασσελάκη που εξανίσταται να αναφερθούν ποια συµφέ-
ροντα εξυπηρετούνται. Θα σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Εάν εσείς πιστεύετε ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εξυπη-
ρετούµε συµφέροντα φίλων, ενώ και ο εισηγητής µας, ο κ. Πέ-
τσας και ο Υπουργός και ο Υφυπουργός, όταν τοποθετήθηκαν
εδώ και στην επιτροπή, έχουν δώσει όλες τις απαντήσεις, εύλογα
και εµείς ερχόµαστε και λέµε ότι εάν δεν υλοποιηθούν αυτές οι
αναγκαιότητες, η στήριξη των καταθέσεων, το να υπάρχει πέ-
µπτος πυλώνας και άρα καλύτερος ανταγωνισµός στο τραπεζικό
σύστηµα, το να διασφαλιστεί το δηµόσιο χρήµα, τότε ενδεχοµέ-
νως εξυπηρετούνται άλλα συµφέροντα. Ποια είναι αυτά τα άλλα
συµφέροντα; Είναι προφανώς τα συµφέροντα, τα οποία επιθυ-
µούν να είναι πιο µικρό το πλαίσιο του ανταγωνισµού, επιθυµούν
να υπάρχει ένα πλαίσιο ανασφάλειας στις τραπεζικές καταθέσεις,
για να µπορούν να παίζονται επενδυτικά προϊόντα σε βάρος των
καταθέσεων και εν τέλει και αυτά είναι συµφέροντα. 

Εάν, λοιπόν, εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
θεωρείτε ότι µε αυτή µας την απόφαση θέλουµε να εξυπηρετή-
σουµε κάποια συµφέροντα, που σας λέµε τι εξυπηρετούµε, αντί-
στοιχα και εσείς είστε υπόλογοι ότι εξυπηρετείτε άλλα συµ-
φέροντα. Ποια συµφέροντα; Αυτά που επιθυµούν να µην βρεθεί
λύση, αυτά που επιθυµούν την ανασφάλεια στο τραπεζικό σύ-
στηµα, αυτά που επιθυµούν τον καλύτερο έλεγχο του τραπεζικού
συστήµατος, αυτά που επιθυµούν, εν τέλει, να υπάρχει ένα πρό-
βληµα αστάθειας στο τραπεζικό σύστηµα. 

Και ο κ. Κασσελάκης, ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, θα πρέπει να ξέρει ότι θα κρίνεται γι’ αυτά τα οποία λέει.
Κι αν υπάρχουν συµφέροντα στο µυαλό του από τη µια πλευρά,
υπάρχουν συµφέροντα κι από την άλλη πλευρά. 

Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, λοιπόν, έρχεται σε µια κρίσιµη
στιγµή, να δώσει µια βασική λύση, η οποία αυτή βασική λύση
στην πραγµατικότητα έχει ως µεγάλους ωφελούµενους τους κα-
ταθέτες όλων των τραπεζών, πρωτίστως τους καταθέτες των δύο
συγκεκριµένων τραπεζών, που κινδύνευε 1 δισεκατοµµύριο 600
εκατοµµύρια, τη δηµιουργία κόκκινων δανείων κάτω από το πο-
σοστό που έχουν ακόµα και οι συστηµικές τράπεζες, τις καταθέ-
σεις όλων των καταθετών, όπως είπα ακριβώς, διότι µε αυτόν τον
τρόπο δεν δηµιουργείται ανασφάλεια στο τραπεζικό σύστηµα και
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εν τέλει συνολικά ωφελείται το δηµόσιο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας κάποιες φωνές, οι

οποίες έχουν γίνει εδώ κι εγώ συνηγορώ, ότι γίνεται φοβερή
εκµετάλλευση από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, επέ-
λεξα να κάνω χρήση µόνο του χρόνου που έχει ο οµιλητής. Περι-
µένω όµως από τον ΣΥΡΙΖΑ να τοποθετηθεί µε σαφήνεια στο
περιστατικό το οποίο έλαβε χώρα και προσέβαλε εργαζοµένη
εντός του Κοινοβουλίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αναγκάζοµαι -και ζητώ συγγνώµη γι’ αυτό- να διακόψω
τη ροή της συζήτησης του νοµοσχεδίου, διότι είχαµε ακόµη ένα
απεχθές, αηδιαστικό και απαράδεκτο κρούσµα απαράδεκτης συ-
µπεριφοράς συναδέλφου έναντι εργαζόµενης, έναντι γυναίκας η
οποία έκανε τη δουλειά της σε επιτροπή της Βουλής, η οποία δέ-
χθηκε έναν καταιγισµό ονειδιστικής και υβριστικής συµπεριφο-
ράς από τον κ. Παύλο Πολάκη. Αναγκάστηκε να ακούσει σε ύφος
αποτρόπαιο και προσβλητικό τα εξής: «Μην στρίβετε τη µούρη
σας, κυρία µου, εσάς το λέω, ναι εσάς το λέω. Έχετε ένα µόνιµο
στρίψιµο του στόµατος σας» και διάφορες τέτοιες ερµηνείες της
φυσιογνωµίας της, οι οποίες απάδουν της οποιασδήποτε συµπε-
ριφοράς. Και ειλικρινά, πιστέψτε µε, όση φιλοδοξία και να περιέ-
χει το να είναι κανείς Πρόεδρος της Βουλής, τέτοιες ώρες
ντρέποµαι που αναγκάζοµαι να ασχολούµαι µε τέτοιους συνα-
δέλφους, οι οποίοι µε αναγκάζουν να αισθάνοµαι τέτοια ντροπή
για τον κοινοβουλευτισµό, όπως εκπροσωπείται από πρόσωπα
όπως ο κ. Πολάκης, ο οποίος κατ’ επανάληψη έχει εκθέσει την
ιδιότητά του, έχει εκθέσει τους ψηφοφόρους του, έχει εκθέσει
την παράταξή του. Αλλά δεν θα επιτρέψω από δω και πέρα σε
αυτόν τον ζήτουλα, τον χυδαίο ζήτουλα προσοχής µέσω ύβρεων
και προπηλακισµών, να προσβάλλει τις ιδιότητες όλων µας. 

Όλοι κάνουµε λάθη, όλοι παραφερόµαστε, αλλά αυτή η κατ’
επανάληψη υβριστική, ταπεινωτική για τρίτους συµπεριφορά, η
οποία µάλιστα περιβάλλεται και µε το κόρδωµα, ότι τάχα αυτό
συνιστά µια συµπεριφορά ανδροπρεπή και συντριπτική για τα
επιχειρήµατα των άλλων, παύει να γίνεται ανεκτή. Είναι ανυπό-
φορο. 

Χθες µιλήσαµε για τα πενήντα χρόνια της δηµοκρατίας. Είπαµε
ότι έχουµε βελτιώσει τον κοινοβουλευτισµό και δεν θα επιτρέψω
σε οποιονδήποτε κ. Πολάκη να βυθίζει την εικόνα µας συνεχώς
προς τον βούρκο του. Εάν έχει επιλέξει αυτόν τον βούρκο, ας τον
χαρεί µόνος του. 

Ο Κανονισµός της Βουλής δεν έχει γίνει για τύπους Πολάκη.
Έχει γίνει για ανθρώπους οι οποίοι στιγµιαία, επ’ ευκαιρία, παρα-
φέρονται και τυγχάνουν µιας αποδοκιµασίας. 

Θα εξαντλήσω τη βαρύτητα των συνεπειών του Κανονισµού
της Βουλής, µε την άδειά σας, στο πρόσωπό του. Έχουµε σαφώς
παραβίαση του άρθρου 77 για απρεπή συµπεριφορά µε λόγια και
µε έργα. Η χειρότερη µορφή απρεπούς συµπεριφοράς σηκώνει
την απόδοση, εκ µέρους του Προέδρου, µοµφής. Και η πιο επα-
χθής συνέπεια της έκφρασης µοµφής από τον Πρόεδρο της
Βουλής µε τη δική σας άδεια, την άδεια της Ολοµελείας, µε µία
νεότερη διάταξη που κάναµε, που και αυτή είναι δυστυχώς επιει-
κής, διότι ούτε τότε, πριν έναν χρόνο, δεν φανταζόµαστε τέτοιες
επαναληπτικές, χυδαίες συµπεριφορές, συνεπάγεται την περι-
κοπή του µισού µισθού του. 

Ζητώ, λοιπόν, την έγκρισή σας για την έκφραση µοµφής και
την περικοπή του µισού µισθού του. Και αν συνεχίσει µε αυτή τη
συµπεριφορά, να είναι βέβαιος ότι µε διαδοχικές αποφάσεις µας
θα βοηθήσει πολύ µε αυτή του τη χυδαιότητα τα οικονοµικά της
χώρας. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι τον ρόλο µας να ανεχόµαστε τέτοιες συ-
µπεριφορές επειδή φοβόµαστε ότι θα µας βρίσει ο κ. Πολάκης.
Αν θέλει να συνεχίσει αυτή τη συµπεριφορά θα υφίσταται συνε-
χώς τον πέλεκυ των συνεπειών, µε περικοπή του µισθού του που
ξεκινάει τώρα και είναι το πρώτο µέτρο, θα έχουµε και επαχθέ-
στερα. 

Είµαι βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχω τη σύµ-

φωνη γνώµη σας και είµαι βέβαιος ότι αυτή η συµπεριφορά δεν
εκφράζει κανέναν, παρά µόνο τον θλιβερό κ. Πολάκη µε τον
οποίον αποφάσισα να ασχοληθώ σοβαρά και αν συνεχίσει, ακόµη
πιο σοβαρά για τον ίδιο. 

Ευχαριστώ για την έγκρισή σας. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν µπόρεσα να είµαι από την αρχή της τοποθέτησής σας,
οπότε δεν µπορώ να σχολιάσω συνολικά τη δική σας, τουλάχι-
στον, πρόταση, αλλά µπορώ να σχολιάσω το περιστατικό και ταυ-
τόχρονα να το καταγγείλω.

Εκ των προτέρων θέλω να πω ότι ενηµερώθηκα και εγώ και η
Κοινοβουλευτική Οµάδα και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Στέφανος
ο Κασσελάκης -και από το βίντεο και από τα Πρακτικά- για την
απαράδεκτη αυτή συµπεριφορά, την προσβλητική συµπεριφορά.
Γνωρίζετε κι εσείς ότι η συνάδελφος µας, κ. Λινού, δεν ξέρω αν
είναι τώρα µέσα στην Αίθουσα, ήταν στην επιτροπή, ζήτησε συγ-
γνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Οφείλω να το ανα-
γνωρίσω. Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Η κ. Λινού ζήτησε συ-
γνώµη και µας εξέφρασε εκείνη την ώρα όλους. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Πρόλαβα να δω
το βίντεο της κ. Λινού. Η επιτροπή συνολικά και ο τοµεάρχης µας,
κ. Παναγιωτόπουλος, εκφράσαµε και προς την συνεργάτιδα και
προς την Βουλή από τη µια µεριά τη συγγνώµη, αλλά και από την
άλλη µεριά, την ανάγκη τήρησης της δεοντολογίας και την απα-
ράβατη -αν θέλετε- αυτή αρχή, την ηθική, αλλά και ουσιαστικά
πολιτική αρχή, η οποία πρέπει να µας διακρίνει όλους, πολύ δε
περισσότερο τους αριστερούς πολιτικούς.

Κατ’ αρχάς, οφείλω θεσµικά να σας ενηµερώσω ότι µετά από
πρόταση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, του Στέφανου Κασσελάκη,
θα λάβετε από εµένα προσωπικά µία επιστολή σε λίγο, ότι ο Παύ-
λος Πολάκης τίθεται εκτός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Συγγνώµη, που σας ενηµερώνω προφορικά, έχουµε αυτήν την
δυνατότητα, θα λάβετε την αντίστοιχη επιστολή, η οποία συντάσ-
σεται αυτή τη στιγµή και µπορείτε, θεσµικά και αρµοδίως, όλοι
να το γνωρίζετε. 

Όπως σας είπα και προηγουµένως, πρώτα από όλα, στο επί-
πεδο της συµπεριφοράς, οφείλω κι εγώ να τον καταδικάσω και
τον καταδικάζουµε συνολικά, γι’ αυτό και µας βλέπετε όλους και
όλες εδώ. Είναι µια σοκαριστική συµπεριφορά, η οποία δεν αντι-
στοιχεί και στις δικές µας αρχές και συνολικά στην κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. 

Οφείλω να πω, κύριε Πρόεδρε, γιατί σας άκουγα ερχόµενος,
ότι κάποιες από τις εκφράσεις που χρησιµοποιήσατε δεν µε βρί-
σκουν σύµφωνο, αλλά νοµίζω ότι θα πρέπει κι εσείς να το ξανα-
δείτε λίγο, αυτό. Όµως δεν είναι το κυρίαρχο και το µείζον. Το
µείζον είναι ότι ο Παύλος Πολάκης τίθεται εκτός Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας και ότι το περιστατικό ήταν απαράδεκτο. 

Επειδή εµείς δεν πρέπει να παρασυρόµαστε αντίστοιχα σε
ακραίες εκφράσεις, που µπορούν να προσελκύσουν την προ-
σοχή, πρέπει κι εµείς κι εσείς και όλοι µας να τηρούµε αυτόν τον
κανόνα, γιατί είχαµε και άλλα παρόµοια περιστατικά µέσα στο
Κοινοβούλιο. Θυµάστε τη χειροδικία, θυµάστε άλλα θέµατα, τα
οποία µας προβληµατίζουν όλους. Δεν είναι ίδια, ούτε κάνω συµ-
ψηφισµό. Εννοώ πως πρέπει να προστατέψουµε συνολικά τη δη-
µοκρατική λειτουργία και τη δική µας εικόνα. 

Είναι, δυστυχώς, ένα σοβαρό πρόβληµα το οποίο θίγει την
αξιοπιστία της πολιτικής. Γι’ αυτό και πρέπει να είµαστε πολύ ξε-
κάθαροι σε όλα αυτά, τα οποία καταθέτουµε σήµερα. Μας έχει
προβληµατίσει κι εµάς. Έχει στεναχωρήσει όλη την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα και θεωρώ και όλο το κόµµα µας. Όµως, ήθελα να
σας ενηµερώσω, παρ’ ότι δεν έχει έρθει ακόµα το γραπτό κεί-
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µενο. Αυτή τη στιγµή συντάσσεται και θα έρθει. 
Από αυτή την πλευρά, λοιπόν, νοµίζω η Κοινοβουλευτική Οµά-

δα κλείνει το κεφάλαιο αυτό και ελπίζω και αυτή τη δύσκολη και
άσχηµη στιγµή για το Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ.

Κουκουλόπουλος, συνάδελφος από την Κοζάνη και Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά
του ΠΑΣΟΚ καταδικάζουµε απερίφραστα το γεγονός και συντασ-
σόµαστε πλήρως µε την οπτική σας και τον πυρήνα της τοποθέ-
τησης σας, συµφωνώντας και στα µέτρα που προτείνατε, εφόσον
ζητήσατε τη σύµφωνη γνώµη µας. 

Από την πλευρά µου, θέλω να προσθέσω εµφατικά τη λέξη
ντροπή. Συµµετέχω και εγώ, όπως και εσείς. Πραγµατικά αισθά-
νοµαι ντροπή και πολύ βαθιά λύπη, πέραν της καταγγελίας, διότι
χθες γιορτάσαµε µια πολύ λαµπρή µέρα και χρέος όλων µας είναι
σε αυτή τη µέρα να της δίνουµε καθηµερινά υπόσταση και όχι
µόνο επετειακά.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Πλεύρης, ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα τοποθετηθεί µε

την οµιλία µου για το συγκεκριµένο συµβάν, το οποίο το καταδι-
κάζουµε. Προφανώς, στηρίζουµε όλα όσα είπατε αναφορικά µε
τις κυρώσεις. 

Επειδή θα πρέπει να διατηρείται το κύρος της Βουλής, ας κρα-
τήσουµε το θετικό που υπήρξε, την αντίδραση της κ. Λινού και
το δάκρυ της για το συγκεκριµένο περιστατικό που µας εκφράζει
όλους. Η πραγµατικότητα είναι ότι το σύνολο των Βουλευτών,
που ήταν µέσα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, τοποθε-
τήθηκε, όπως για παράδειγµα από την Πλεύση Ελευθερίας ο κ.
Μπιµπίλας και άλλοι, οι οποίοι στο σύνολό τους εκείνη τη στιγµή
καταδίκασαν το περιστατικό. 

Από εκεί και πέρα, επειδή άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον κ.
Φάµελλο, ναι, πρέπει να προβληµατιστούµε κάποια στιγµή συνο-
λικά για τον τρόπο που εµείς οι ίδιοι θα διαφυλάττουµε το κύρος
του Κοινοβουλίου. Η περίπτωση του κ. Πολάκη ήταν µια ειδική
περίπτωση, που είχε προκαλέσει πολύ, αλλά θα πρέπει σε κάθε
περίπτωση να βλέπουµε όλες µας συµπεριφορές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Οφείλω να πω, βλέ-

ποντας τα Πρακτικά της επιτροπής, αυτά τα στενάχωρα Πρα-
κτικά της επιτροπής, ότι πράγµατι και ο κ. Μπιµπίλας αποδοκί-
µασε τη συµπεριφορά του κ. Πολάκη και ο Προεδρεύων, ο συνά-
δελφος κ. Στύλιος, χαρακτήρισε ως άκρως απαράδεκτη τη συ-
µπεριφορά του κ. Πολάκη. Συνεπώς υπάρχει αυτή η οµοφωνία
εις την αποδοκιµασία.

Ήθελα να σας πω κάτι. Κάποιοι σταδιοδροµούν στην πολιτική
χωρίς αντίλογο, επειδή πολλοί από εµάς, που δεν τσακωνόµαστε,
δεν φωνάζουµε, δεν αντιδικούµε, δεν έχουµε όρεξη να τσακωνό-
µαστε µαζί τους, γιατί δεν είναι το στυλ µας και γιατί ψυχικά δεν
αντέχουµε να δεχόµαστε ύβρεις και προπηλακισµούς. Και αυτό
τους αφήνει σε µία ασυλία. Τους αφήνει σε ένα απυρόβλητο,
επειδή κανείς δεν έχει όρεξη να τα βάλει µαζί τους. 

Υπάρχει ένας µύθος γι’ αυτό. Ο λέων, προκαλούµενος από τον
χοίρο, αρνήθηκε να παλέψει µαζί του. 

Δεν υπερβάλλω. Υπάρχουν άλλοι, οι οποίοι κάνουν µήνυση µε
το παραµικρό. Κανείς δεν ασχολείται µαζί τους, γιατί κανείς και
δίκαιο να έχει, δεν θέλει να ασχοληθεί µε δικαστήρια. Ε, λοιπόν,
τέλος αυτή η ιστορία! Τέλος! Δεν µπορεί συνεχώς τα ίδια πρό-
σωπα και εν προκειµένω, ο ίδιος να αµαυρώνει τον τίτλο του, τον
ρόλο του, το κόµµα του, όλους εµάς, επειδή κανείς δεν έχει όρε-
ξη να τσακώνεται µαζί του.

Επαναλαµβάνω, ο Κανονισµός της Βουλής έγινε για ανθρώ-
πους, οι οποίοι φέρονται πολύ καλύτερα και ενίοτε, σπανίως, πα-
ραφέρονται, παρ’ ελπίδα. Εδώ δεν έχουµε σπανίως και παρ’
ελπίδα, εδώ παρ’ ελπίδα φέρεται καλά. Αυτό σήµερα ξεπέρασε
κάθε όριο. 

Βεβαίως, η κ. Λινού, εκφράζοντας όλους και την ευαισθησία
µιας βαθιά πολιτισµένης γυναίκας, αντέδρασε εγκαίρως σωστά.
Όµως, πρέπει και εγώ να διαφυλάξω το κύρος της Βουλής. Δεν
έχω άλλο µέσο πιο αυστηρό από αυτό. 

Προφανώς, θα καταφύγω σε αλλαγές του Κανονισµού, αυστη-
ρότερες. Ντρέποµαι για αυτή την ανάγκη και εύχοµαι να µην χρει-
αστεί να επαναληφθούν πάλι αυτά. Όµως δεν το πιστεύω ότι δεν
θα επαναληφθούν, διότι υπάρχει µία αντίληψη ότι όσο είµαστε
έτσι φερόµενοι, µε νταηλίδικο τρόπο, µπορεί σε ένα µέρος -ελά-
χιστο- της κοινής γνώµης αυτό να είναι αποδεκτό. Ε, δεν είναι
αποδεκτό! Από εµάς εδώ δεν είναι αποδεκτό. Δεν είµαστε τέλειοι
εµείς που κρίνουµε τον κ. Πολάκη µε αυτή την αυστηρότητα.
Πρώτος εγώ δεν είµαι τέλειος, αλλά υπάρχουν όρια. Τα όρια σή-
µερα ξεπεράστηκαν ντροπιαστικά, οφείλουµε να αντιδράσουµε
και σας ευχαριστώ για τη συναίνεσή σας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τη Νίκη κ. Τσιρώνης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γνώριζα το περι-
στατικό, αλλά απ’ όσα άκουσα εδώ, καταδικάζουµε και εµείς απε-
ρίφραστα το γεγονός. Μέσα σε όλο αυτό το αρνητικό κλίµα και
τα πολλά περιστατικά που συµβαίνουν, υπάρχει ένα αισιόδοξο
µήνυµα. Συγχαρητήρια στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Φάµελλο, για την άµεση αντίδραση,
όπως και σε όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα αλλά και στην κ.
Λινού.

Η ελπίδα είναι ότι σε κάθε τέτοιο περιστατικό όλα τα κόµµατα
της Βουλής ενώνονται κατά της βίας. Ας µείνουµε µε αυτό το ευ-
χάριστο µήνυµα, µε την ελπίδα ότι πάντοτε θα καταδικάζουµε τέ-
τοια περιστατικά και εύχοµαι ποτέ να µην χρειαστεί να ξαναγίνει
κάτι τέτοιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τσιρώνη. 
Ο κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-

δας έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι φανερό, κύριε

Πρόεδρε, ότι είναι ένα απαράδεκτο και καταδικαστέο γεγονός,
προσβλητικό για την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Από αυτή την
άποψη, συµφωνούµε µε τα περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χαλκιάς από τους Σπαρτιάτες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα και εγώ από την πλευρά µου να καταδικάσω αυτό το

γεγονός και όσα γεγονότα έχουν ξαναγίνει σε αυτή την Αίθουσα
είναι καταδικαστέα και κατακριτέα από την δική µας πλευρά. Δεν
αρµόζουν στον κοινοβουλευτισµό. Θέλω να έχω την ελπίδα ότι
θα είναι το τελευταίο γεγονός. 

Συντασσόµεθα µε τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τασούλα. 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει κάποιος

συνάδελφος, που θα ήθελε τον λόγο για αυτό το θέµα που προ-
έκυψε και έθεσε ο Πρόεδρος; Κανείς.

Συνεχίζουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα

ακολουθήσει η κ. Σταρακά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Ευχαριστώ και τη συνάδελφο από το ΠΑΣΟΚ για τη δυνατό-

τητα που µου έδωσε να αλλάξουµε σειρά, γιατί συνεδριάζει η Κοι-
νοβουλευτική µας Οµάδα. 

Να πω ότι µας εκφράζει απόλυτα η στάση της Αθηνάς Λινού
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Μας εκφράζει απόλυτα
και η τοποθέτηση του επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, του Σωκράτη Φάµελλου,
όπως επίσης και η απόφαση του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ για τη
διαγραφή του Παύλου Πολάκη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
µετά την απρεπή συµπεριφορά του απέναντι σε µία εργαζόµενη
συνεργάτιδα του Υπουργού Εργασίας. 

Εγώ, µε τη σειρά µου, από το Βήµα της Βουλής, µιας και µου
δίνεται η δυνατότητα, θα ήθελα να ζητήσω συγγνώµη από τη συ-
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γκεκριµένη κυρία για αυτή τη συµπεριφορά. 
Είναι ωραία τα λόγια που ο Πρόεδρος της Βουλής είπε. Νοµίζω

ότι εξέφρασε όλους και όλες µας σε σχέση µε την συµπεριφορά
µας στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ξέρετε, εγώ είµαι παλαιός Βουλευτής στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Συµπληρώνω δώδεκα χρόνια τώρα. Αρκετές φορές κατά το
παρελθόν έχω εκτραπεί και εγώ σε οµιλίες και παρεµβάσεις µου
και έχω ανταλλάξει και κουβέντες. Βλέπω τον Μιλτιάδη εδώ, που
παλεύουµε για τις ιδέες µας και έχουµε αντιπαρατεθεί. Όµως,
ποτέ δεν έχουµε εκφραστεί µε αυτό τον τρόπο εναντίον κανενός.
Νοµίζω ότι αυτό δείχνει και την αγάπη που έχουµε για την πολι-
τική και τα κοινά. Αγωνίζοµαι για τις ιδέες µου. Αγωνίζοµαι για
αυτά που θέλω να πετύχω ως νέος πολιτικός για τη χώρα, για
τους νέους ανθρώπους, για τους πολίτες αυτής της χώρας. Βε-
βαίως, έχω ξεφύγει και εγώ σε εκφράσεις, αλλά δεν νοµίζω ότι
βοηθούν τη δηµόσια ζωή και συζήτηση τέτοιου είδους συµπερι-
φορές. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Κοιτάξτε, µετά τα συγχαρητήρια
του Υπουργού Οικονοµίας προς τον Υφυπουργό -δεν σας γνώ-
ριζα, γι’ αυτό και αναρωτήθηκα και σας ζητώ συγγνώµη- και προς
όλους τους συνεργάτες για αυτή την τεράστια προσπάθεια που
κάνατε και φέρατε εις πέρας, θέλω να σας θυµίσω κάτι. 

Είµαι λιγάκι µικρότερος, αλλά να σας θυµίσω ότι η σχέση τρα-
πεζών, τραπεζιτών και κράτους δεν ήταν και πάρα πολύ καλή
κατά το παρελθόν. Γενικά, οδήγησε και σε αυτό που λέµε «σκάν-
δαλα», «πτώσεις κυβερνήσεων». Δεν χρειάζεται να σας τα θυ-
µίσω. Ενδεχοµένως, να είστε λίγο µεγαλύτερος από εµένα.
Γνωρίζετε από ιστορία της χώρας.

Αυτό που εµείς ασκούµε ως κριτική είναι αυτό που και ο ειση-
γητής µας έβαλε στις τοποθετήσεις του και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος και όλοι οι Βουλευτές. Εµείς δεν είµαστε ενα-
ντίον της δηµιουργίας πέµπτου τραπεζικού πυλώνα. Και έκτος να
δηµιουργηθεί και έβδοµος να δηµιουργηθεί, εφόσον υπάρχουν
οι προϋποθέσεις, οι οποίες µπορούν να οδηγήσουν σε µια τέτοια
απόφαση.

Όµως ο τρόπος µε τον οποίον εσείς το κάνετε, που κατά την
άποψή µας  είναι ζηµιογόνος απέναντι στα δηµόσια συµφέροντα,
στο κοινωνικό συµφέρον, µας οδηγεί στο να τοποθετούµε ερω-
τηµατικά. 

Καταπιάνεστε από δηλώσεις του κ. Στουρνάρα. Να θυµίσω ότι
ο κ. Στουρνάρας ουδέποτε θέλησε ούτε είπε και δηµόσια ότι θα
υπερασπιστεί το κοινωνικό συµφέρον. Είπε ότι είναι επικεφαλής
των τραπεζών, Πρόεδρος της Τράπεζας της Ελλάδος και αυτό
που θέλει να κάνει είναι να υπερασπίζεται τα τραπεζικά συµφέ-
ροντα. 

Η κριτική που σας κάνουµε είναι ότι δεν «βάζετε χέρι» στις ήδη
υπάρχουσες λειτουργούσες συστηµικές τράπεζες, οι οποίες
πλουτίζουν εις βάρος του ελληνικού λαού. 

Έρχεστε τώρα -κατά την άποψή µας- µε ερωτηµατικά, να φτιά-
ξετε ένα πέµπτο πυλώνα. Πώς γίνεται, εσείς που είστε και καλός
-διάβασα στο βιογραφικό σας ότι είστε πάρα πολύ καλός στα οι-
κονοµικά, έτσι µου είπαν, άρα καλός στους αριθµούς- το ελλη-
νικό δηµόσιο να βάζει παραπάνω χρήµατα για την ανακεφαλαιο-
ποίηση και να παίρνει µικρότερο ποσοστό; Πώς γίνεται; Πώς γί-
νεται ένας ιδιώτης να βάζει λιγότερα χρήµατα και να παίρνει µε-
γαλύτερο ποσοστό; 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, µπορείτε να µε βάλετε εµένα στη θέση
του ιδιώτη; Γίνεται; Είναι ωραία εικόνα αυτή. Εµένα µου αρέσει.
Και επειδή …. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Διακόσια εκατοµµύ-
ρια και µία τράπεζα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ναι, µπράβο και µία τράπεζα,
την Παγκρήτια Τράπεζα. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν έχω τράπεζα. Να σας πω,

κύριε Χρυσοµάλλη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην κά-

νετε διάλογο.
Κύριε Μπάρκα, συνεχίστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συνήθως

οι Βουλευτές και οι πολιτευτές της Νέας Δηµοκρατίας έχουν

σχέση µε τις µη συστηµικές τράπεζες. Σας το λέω αυτό από ίδια
γνώση.

Τέλος πάντων, πώς γίνεται αυτό το πράγµα; Πώς γίνεται να κα-
ταθέτετε, την ώρα που κλείνει η ελληνική Βουλή, ένα τέτοιο νο-
µοσχέδιο, το οποίο εσείς παρουσιάσατε και είπατε ότι είναι πάρα
πολύ σπουδαίο για την ελληνική οικονοµία. Δεν έπρεπε αυτό να
τραβήξει σε βάθος, να το κουβεντιάσουµε, να µας πείσετε, να
µας πείτε, να µας καταθέσετε τις πολυπόθητες µελέτες. Για τις
µελέτες ο κ. Χατζηδάκης έλεγε στις αρµόδιες επιτροπές ότι δεν
πρέπει να τις δηµοσιοποιήσουµε, διότι είναι µυστικό, ότι δεν πρέ-
πει να δηµοσιοποιούνται τέτοιου είδους έγγραφα και έρχεται
τώρα και τις καταθέτει και δεν δίνει τη δυνατότητα στην Αντιπο-
λίτευση να κάτσει να τις διαβάσει, να τις ερευνήσει, να δει το πε-
ριεχόµενό τους, εάν έχουν ισχύ ή όχι, αλήθεια ή όχι. Μας λέτε, τι
πράγµα; Είναι περισπούδαστη επιλογή να φτιάξετε έναν πέµπτο
τραπεζικό πυλώνα,  χωρίς τα απαραίτητα εχέγγυα για την ελλη-
νική οικονοµία;

Εµείς αυτό που θέλαµε να κάνετε είναι αυτά που έλεγε, παρα-
δείγµατος χάριν, ο κ. Στουρνάρας ότι τάχα µου από ώρα σε ώρα
θα βάλει «χέρι» στους Έλληνες τραπεζίτες, αυτά να κάνετε
πράξη. Να µην φτάνουν οι τράπεζες να έχουν 2,4 δισεκατοµµύρια
το πρώτο εξάµηνο του 2024 εις βάρος του ελληνικού λαού. Να
βοηθήσετε τους δανειολήπτες, οι οποίοι πραγµατικά στενάζουν.
Να βοηθήσετε αυτούς οι οποίοι χρησιµοποιούν το τραπεζικό σύ-
στηµα για συναλλαγές και χρεώνονται για αυτές τις συναλλαγές
από τους τραπεζίτες. Αυτό θα θέλαµε να κάνετε, όχι να µπείτε
σε µια διαδικασία, χωρίς να εξηγείτε στον ελληνικό λαό πώς γί-
νονται αυτά τα µαθηµατικά τα δικά σας, δηλαδή το ελληνικό δη-
µόσιο να ζηµιώνεται και να έχει µικρότερο ποσοστό, σε σχέση µε
αυτό που είχε από τη συστηµική τράπεζα την οποία φτιάχνετε.

Για όλους αυτούς τους λόγους, τους οποίους καλώς σας
έχουµε βάλει, σας έχουν πει, έχουν τοποθετηθεί στη δηµόσια συ-
ζήτηση και ο εισηγητής µας και οι Βουλευτές µας και ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος, εµείς καταψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο αυτό.

Ευχαριστώ πολύ. Ευχαριστώ και τη συνάδελφο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω επί προσωπικού

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει προσω-

πικό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τώρα ενηµερώθηκα για κάποια πρά-

γµατα, όπως ερχόµουν µε τη µηχανή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος. Σας παρακαλώ.
Ελάτε, κυρία Σταρακά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ενηµερώθηκα για κάποια πράγµατα,

όπως ερχόµουν µε τη µηχανή. Ενηµερώθηκα τώρα για µια τοπο-
θέτηση του κ. Τασούλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ πολύ,
όχι, δεν έχετε τον λόγο.

Ελάτε, κυρία Σταρακά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πρέπει να τοποθετηθώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο.

Όχι.
Ελάτε στο Βήµα, κυρία Σταρακά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα τον έχω µετά; Είναι προσωπικό ζή-

τηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν είναι καθό-

λου προσωπικό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Βεβαίως. Εδώ έµαθα ότι µου επιβλήθηκε

µία ποινή, η οποία δεν έχει καµµία βάση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Σταρακά,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τοποθετηθώ επ’

αυτών που έµαθα ότι ακούστηκαν πριν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Σταρακά, µε

συγχωρείτε µισό λεπτό.
Τώρα µόλις ήρθε µία ανακοίνωση, που θεωρώ ότι πρέπει να

αναγνωστεί, για να ακουστεί. Ούτως ή άλλως, ανακοινώθηκε
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µέσω του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
η διαγραφή από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ του κ.
Πολάκη.

Η ανακοίνωση, λοιπόν, έχει ως εξής: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Σωκράτης Φάµελλος µε την από 25 Ιουλίου 2024 επιστολή του

προς τον Πρόεδρο της Βουλής µάς ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής
Χανίων κ. Παύλος Πολάκης τίθεται εκτός Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Η επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-

θείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Η απάντηση είναι ότι µόνο ο λαός δια-
γράφει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Σταρακά, έχε-
τε τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και όσον αφορά τις ποινές του κ. Τα-
σούλα, αυτό που εγώ έκανα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία Στα-
ρακά στο Βήµα. Θέλετε να µιλήσετε ή να έρθει ο επόµενος οµι-
λητής;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μπορώ να µιλήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν µπορείτε,

κύριε Πολάκη. Καθίστε κάτω.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί, κύριε Λαµπρούλη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχετε τον λόγο.

Πώς να το κάνουµε;
Κυρία Σταρακά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαχρο-

νικά η θέση του ΠΑΣΟΚ σχετικά µε το ζήτηµα των τραπεζών είναι
ότι το ΠΑΣΟΚ πάντα θέλει ένα ισχυρό τραπεζικό σύστηµα που θα
προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον, αλλά θα συµβάλλει παράλ-
ληλα στον υγιή ανταγωνισµό. Δεν θέλει σίγουρα ένα µοντέλο που
λέει στους Έλληνες φορολογούµενους πολίτες, που ήδη πλήρω-
σαν πάνω από 50 δισεκατοµµύρια το τραπεζικό σύστηµα, ότι στις
ζηµιές είµαστε όλοι µαζί, αλλά στα κέρδη είµαστε µόνοι µας. Ξέ-
ρετε πώς λέγεται αυτό επίσηµα; Λέγεται κοινωνικοποίηση των ζη-
µιών του ιδιωτικού τοµέα αλλά και των τραπεζών. Και ξέρετε πώς
το λένε αυτό στα µέρη µου; Άλλος πίνει, άλλος κερνάει.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, συνεχίζει να υποστηρίζει ότι το δηµόσιο
κερδίζει από αυτές τις διαδικασίες.

Εµείς αντιθέτως θεωρούµε ότι οι τράπεζες είναι ανεξέλεγκτες,
κερδοσκοπώντας ασύστολα εις βάρος των καταθετών. Θα ανα-
λύσω παρακάτω τι εννοώ.

Μάλιστα, ο κ. Σταϊκούρας όταν ήταν Υπουργός Οικονοµικών
έλεγε ότι έριξε βαριά µπινελίκια στις τράπεζες -επί κυριολεξία,
έτσι το είπε, βαριά µπινελίκια-, όµως δεν είδα να έχουν κανένα
αποτέλεσµα, γιατί βλέπω ότι οι τράπεζες µόνο υπερκέρδη έχουν.

Επισηµαίνω, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι το πρόσφατο αποτέ-
λεσµα των εκλογών έστειλε ένα µήνυµα ηχηρό, που µέσα είχε να
κάνει και µε το ζήτηµα των τραπεζών. Δεν ξέρω, όµως, αν το πή-
ρατε.

Πάµε συγκεκριµένα στα θέµατα που είπα πριν. Τα καθαρά
κέρδη των τραπεζών αγγίζουν τα 7,5 δισεκατοµµύρια τα τελευ-
ταία δύο χρόνια. Ακολουθούν ληστρική πολιτική επιτοκίων εις
βάρος των καταθέσεων αλλά και των δανειοληπτών. Το περιθώ-
ριο επιτοκίου, κύριοι συνάδελφοι, παραµένει κοντά στο 5,5%, ενώ
το επιτόκιο των στεγαστικών δανείων στη χώρα µας περνάει το
5%, όταν το µέσο επιτόκιο της ευρωζώνης είναι κάτω του 3,5%. 

Και κάτι άλλο όσον αφορά στις προµήθειες: Οι Έλληνες πλη-
ρώνουν τις υψηλότερες προµήθειες στην Ευρωζώνη. Μόνο τα
καθαρά έσοδα των τραπεζών από προµήθειες είναι πάνω από 3,5
δισεκατοµµύρια το 2022 και το 2023 και µε αύξηση 33% το πρώτο
τρίµηνο του 2024, όταν το πρόστιµο της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού σε αυτές ήταν µόλις 41,7 εκατοµµύρια ευρώ.

Σκεφτείτε, λοιπόν, πόσο δυσανάλογα µεγέθη είναι αυτά και
πόση κοροϊδία τελικά είναι αυτή απέναντι στον ελληνικό λαό.

Όταν το ΠΑΣΟΚ ζητούσε τη δηµιουργία Παρατηρητηρίου Τρα-
πεζικών Προµηθειών και την έκτακτη φορολόγηση των υπερκερ-
δών των τραπεζών, που θα εξασφάλιζε πόρους για το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, πόρους για την αναβίωση του πρωτογενή
τοµέα, πόρους για την αναβίωση της µικροµεσαίας επιχείρησης
που πραγµατικά καταρρέει, η Κυβέρνηση προτίµησε να φτιάξει
εκατοστάευρα Pass όλα αυτά, για να γιγαντώνει την εκλογική της
πελατεία ή κοινώς, τον εκλογικό της στρατό.

Εξάλλου, µην ξεχνάµε ότι οι διοικήσεις των τραπεζών δεν λο-
γοδότησαν ποτέ για τις ενέργειές τους, παραµένοντας τα πρα-
γµατικά αφεντικά του χώρου.

Και τώρα, έρχεται η Κυβέρνηση και ο κ. Στουρνάρας, προβάλ-
λοντας τον πέµπτο πόλο στο τραπεζικό σύστηµα, για να λειτουρ-
γήσει ο ανταγωνισµός.

Εγώ θα πω ότι εµείς, αρχικά, είµαστε υπέρ της πέµπτης τρά-
πεζας, που διασφαλίζει όµως τα δικαιώµατα του δηµοσίου, τη

χρηµατοπιστωτική σταθερότητα, αλλά και την προστασία των κα-
ταθέσεων. Όµως, διατηρούµε σοβαρές επιφυλάξεις.

Εδώ ξεκινούν τα αµείλικτα ερωτήµατα που θέσαµε και στην
επιτροπή και απαντήσεις δεν πήραµε. Έγινε όλος αυτός ο κατα-
κλυσµός µε τις τράπεζες και άρα, δεν λειτουργεί ακόµα ο αντα-
γωνισµός; Πώς Attica και Παγκρήτια θα επιβάλουν συνθήκες
ανταγωνισµού που δεν µπόρεσαν να επιβάλουν το δηµόσιο και η
εποπτεύουσα αρχή;

Τρίτο ερώτηµα: Δεδοµένου ότι το ΤΧΣ εισήλθε στο µετοχικό
κεφάλαιο της Attica το 2021, τι λάθος έγινε και σήµερα, το δηµό-
σιο χρειάζεται να χρηµατοδοτήσει ξανά τη διάσωσή της; Αλήθεια,
ενηµέρωσε η εποπτεύουσα αρχή τον Υπουργό Οικονοµικών για
τις εξελίξεις αυτές; Διότι η Νέα Δηµοκρατία µετά από πέντε χρό-
νια, άρα διακυβέρνηση χωρίς µνηµόνιο, χρησιµοποιεί πάλι για
άλλη µια φορά το σκιάχτρο της ασφάλειας των καταθέσεων των
φορολογουµένων. Διότι πάλι αυτοί, οι φορολογούµενοι δηλαδή,
είναι που θα καλύψουν το µεγαλύτερο µέρος της αύξησης µετο-
χικού κεφαλαίου, έχοντας επενδύσει περί τα 950 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ θα βρεθούν να κατέχουν ένα ποσοστό γύρω στο 35%,
όταν οι ιδιώτες µέτοχοι, µε µόλις 300 εκατοµµύρια ευρώ, θα ελέγ-
χουν τη νέα τράπεζα και θα έχουν τα περισσότερα µέλη στο δι-
οικητικό συµβούλιο.

Ένα άλλο σηµαντικό ζήτηµα είναι τα κόκκινα δάνεια. Σε ποιους
χορηγήθηκαν και τι απέγιναν τελικά αυτά;

Συγκεκριµένα, θα ήθελα να αναφερθώ -ως τραπεζικός υπάλ-
ληλος και έχοντας δουλέψει εκεί- στο Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο
και στην Αγροτική Τράπεζα. Θέλω να σας πάω σε ένα σηµείο
έντεκα χρόνια πίσω, στην περίπτωση του Ταχυδροµικού Ταµιευ-
τηρίου.

Το 2013, θεωρήθηκε ως βέλτιστη λύση να σπάσει σε «καλή»
και «κακή» τράπεζα, µε το καλό κοµµάτι να αποκτάται από την
Eurobank και το κακό να τίθεται σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρι-
σης. Το υγιέστατο τότε Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο παρασύρθηκε
κυριολεκτικά στα βράχια και όλα αυτά, παρά τη γνώµη του κό-
σµου και τη διαχρονική εµπιστοσύνη που είχε δείξει σε αυτό το
πιστωτικό ίδρυµα, καθώς και την έκθεση της «BLACKROCK» πριν
το σπάσιµο, βάσει της οποίας βρισκόταν στην καλύτερη θέση
τότε ανάµεσα στις ιδιωτικές τράπεζες.

Ακόµα, λοιπόν, δεν έχουµε καταλάβει µε ποια µεθοδολογία κρί-
θηκε τότε το ΤΤ ως µη βιώσιµο και ποιες διαδικασίες προέκριναν
ως µονόδροµο την κατάληξή του, µε την πώληση του υγιούς κοµ-
µατιού του στο πρότυπο της ΑΤΕ, που είχε προηγηθεί, υπό τη
σκέπη του µνηµονιακού µανδύα. Είναι ένα άλλο µεγάλο θέµα
πάλι, που κρύφτηκε κάτω από αυτό το µατωµένο χαλί.

Τότε, λοιπόν, στις τράπεζες είχε σοβαρή συµµετοχή το δηµό-
σιο. Αυτές τις τράπεζες τις τεµαχίσατε, για να προικίσετε µε το
καλό τους κοµµάτι τις συστηµικές. Σήµερα, εµφανίζεστε ιδιαί-
τερα γαλαντόµοι όσον αφορά στα χρήµατα των Ελλήνων φορο-
λογουµένων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι
η εξυγίανση του πραγµατικού τραπεζικού συστήµατος θέλει άλλη
κυβερνητική πολιτική και έναν υγιή ανταγωνισµό.

Σήµερα, έχουµε τέσσερις τράπεζες συστηµικές, οι οποίες, δυ-
στυχώς, λειτουργούν ως καρτέλ και δεν χρηµατοδοτούν ούτε τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις ούτε τα ελληνικά νοικοκυριά και αυτό
είναι το κυρίως θέµα που εδώ µέσα µια µέρα πρέπει να καθί-
σουµε να συζητήσουµε σοβαρά. Πολύ φοβόµαστε ότι η δηµιουρ-
γία άλλης µιας, µε τον τρόπο που το κάνετε, επιχειρεί να στείλει
τους «σκελετούς» του στρεβλού τραπεζικού συστήµατος στο
συρτάρι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ και µετά ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Πώς να µη θλίβεται κάποιος, όταν λαµβάνουν χώρα τέτοιες συ-
µπεριφορές, όπως αυτή που µας περιέγραψε προηγουµένως ο
Πρόεδρος της Βουλής;
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Και εγώ εκφράζω τη δική µου θλίψη, ακούγοντας αυτά τα πε-
ριστατικά, αυτά τα φαινόµενα και προφανώς, ως άνθρωπος και
ως γυναίκα, καταδικάζω τέτοιου είδους φαινόµενα και τέτοιου εί-
δους συµπεριφορές, πόσω µάλλον όταν αποδέκτη έχουν µια γυ-
ναίκα και µάλιστα, εν ώρα εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και εχθές είπαµε ότι η δηµοκρα-
τία µας δεν είναι δεδοµένη. Οφείλουµε όλοι καθηµερινά, µε τα
έργα και τις πράξεις µας, να τη διασφαλίσουµε. Οφείλουµε να
σεβόµαστε τη δηµοκρατία, οφείλουµε να σεβόµαστε τον ναό της
δηµοκρατίας, οφείλουµε να σεβόµαστε τους πολίτες, οφείλουµε
να σεβόµαστε τους εργαζόµενους, γιατί µόνο έτσι και µόνο τότε
σεβόµαστε πραγµατικά τους εαυτούς µας.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα εικοσιτετρά-
ωρο µετά από την οµιλία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη για τα πενήντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας, ερχόµαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε µια σύµ-
βαση συγχώνευσης τραπεζών, που, όπως φαίνεται, έχει ελάχιστα
να προσφέρει στο δηµόσιο συµφέρον και πολλά σε ιδιώτες επεν-
δυτές.

Όµως, είναι µόνο αυτό; Επιτρέψτε µου για άλλη µια φορά να
σταθώ στην καταστρατήγηση των κοινοβουλευτικών διαδικασιών
και στην πάγια πλέον τακτική της Κυβέρνησης να καταθέτει άρον-
άρον νοµοσχέδια, χωρίς να διασφαλίζει επαρκή και ουσιαστική
διαβούλευση, χρόνο επεξεργασίας, διαφάνεια και λογοδοσία.

Δυστυχώς, το Κοινοβούλιο το έχετε µετατρέψει, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, σε ένα τύποις νοµοθετικό εργαλείο. Ακόµα
και στις επιτροπές, τα όποια ερωτήµατα τέθηκαν στον Υπουργό
έµειναν αναπάντητα, χαρακτηριστικό της αλαζονείας και της απα-
ξίωσης της διαβούλευσης.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιλέγει να προωθεί πο-
λιτικές που ευνοούν µεγάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα και αφή-
νουν στο περιθώριο τον Έλληνα πολίτη. Άλλωστε, αυτή είναι και
η επιταγή του νεοφιλελευθερισµού.

Οι τράπεζες συνεχίζουν να λειτουργούν ανεξέλεγκτες, µε
κέρδη που αυξάνονται από τις υπέρογκες προµήθειες και τα
υψηλά επιτόκια χορηγήσεων. Και εσείς, παρατηρητές. Και αν κρί-
νω, βέβαια, από το σηµερινό νοµοσχέδιο, µάλλον ενορχηστρωτές
θα µπορούσα να πω.

Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο που η Επιτροπή Ανταγωνισµού,
βάσει της αρµοδιότητάς της δυνάµει του άρθρου 40 του ν.3959/
2011, θα διεξάγει έρευνα στον κλάδο των επιτοκίων καταθέσεων
των ελληνικών τραπεζών, καθώς, παρά τις όποιες κινήσεις της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, τα επιτόκια καταθέσεων των
ελληνικών τραπεζών παραµένουν σε αδικαιολόγητα χαµηλά επί-
πεδα σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Γιατί αυτή η ανισότητα, κύριε Υπουργέ; Για ποιο κράτος-ρυθ-
µιστή µιλάµε, όταν βλέπουµε µια Κυβέρνηση που σε κάθε πρό-
κληση -ακρίβεια, στεγαστική κρίση, ενεργειακή κρίση, υψηλά
επιτόκια χορηγήσεων και άλλα πολλά- µένει αµέτοχη, ελπίζοντας
στο αόρατο χέρι της αγοράς να κάνει το θαύµα του;

Αναρωτιέµαι σήµερα, στη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου,
πώς µπορούµε να εµπιστευτούµε µια Κυβέρνηση που παραχωρεί
τον έλεγχο της νέας συγχωνευµένης τράπεζας στους ιδιώτες της
«THRIVEST».

Εκεί είναι η διαφορά µας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης.
Εσείς προτάσσετε της συντήρησης ενός άκρατου πελατειακού
καπιταλισµού, ενώ εµείς θέτουµε ως προτεραιότητα τον έλεγχο
του δηµοσίου ενάντια στα ολιγοπώλια που δυσχεραίνουν την
οµαλή χρηµατοδότηση της πραγµατικής οικονοµίας. Διότι εµείς
θέτουµε ως στόχο τη µείωση των ανισοτήτων, ενώ εσείς κάνετε
τα πάντα για να τις ενισχύσετε.

Οι πολίτες έχουν κουραστεί µε πολιτικές που ευνοούν λίγους
και επιβαρύνουν πολλούς, τη λεγόµενη κοινωνικοποίηση των ζη-
µιών και την ιδιωτικοποίηση των κερδών.

Το πλήρως απογοητευτικό είναι ότι απουσιάζει µια συνεκτική,
συνεπής πολιτική που θα έχει ως στόχο την πραγµατική εξυ-
γίανση των τραπεζών, την τόνωση της οικονοµίας, µέσω της στή-
ριξης της καινοτοµίας των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, των
βιώσιµων επιχειρηµατικών πλάνων, των αγροτών, της µεταποί-
ησης, της βιοτεχνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολιτικό σύστηµα είναι υπεύ-

θυνο για το ανεξέλεγκτο και µη υγιές τραπεζικό µας σύστηµα.
Έχουµε δει ξανά και ξανά τις τράπεζες να διασώζονται µε δηµό-
σιο χρήµα, µόνο για να περάσουν αργότερα στον έλεγχο των
ιδιωτών χωρίς να εξασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον. Τι έχουµε
µάθει, όµως, από αυτές τις συµπεριφορές και από αυτές τις
εµπειρίες; Τίποτα. 

Η εν λόγω συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αλ-
λάξει ιδιαίτερα το σκηνικό. Προστέθηκε ένας παίκτης, ναι, αλλά
το παιχνίδι είναι το ίδιο. Οι τράπεζες θα συνεχίσουν να λειτουρ-
γούν µε υπερβολικά κέρδη και µε τη δηµιουργία του πέµπτου πυ-
λώνα, δεν διαφαίνεται να αλλάξει το ολιγοπωλιακό σύστηµα των
ελληνικών τραπεζών. 

Μια τράπεζα µόνη της δεν µπορεί να θέσει τις βάσεις για ένα
υγιές τραπεζικό σύστηµα. Απαιτείται µια ολοκληρωµένη τραπε-
ζική πολιτική, που να προϋποθέτει και να προωθεί τον υγιή αντα-
γωνισµό, να διασφαλίζει τη διαφάνεια, µέσω ενός ισχυρού δηµό-
σιου ελέγχου. 

Θέλετε ένα δυνατό και αξιόπιστο τραπεζικό σύστηµα; Τότε ενι-
σχύστε την επιχειρηµατικότητα. Ενδυναµώστε τους δανει-
ολήπτες και µην αποκλείετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Άλλω-
στε, όπως έχει αναφέρει και ο ειδικός αγορητής µας, ο Παύλος
Γερουλάνος, εσείς µιλάτε για ισχυρές τράπεζες που θα καταστή-
σουν ισχυρούς δανειολήπτες, ενώ εµείς πιστεύουµε σε ισχυρούς
δανειολήπτες που θα ενισχύσουν τις τράπεζες και αυτή είναι µία
από τις πολλές διαφορές µας. 

Ας µη γελιόµαστε, όµως, η σηµερινή κατάσταση είναι αποτέ-
λεσµα των κυβερνητικών σας επιλογών. Το τραπεζικό σύστηµα
δεν παίζει τον ρόλο που όφειλε να παίζει. Δηλαδή, να χρηµατο-
δοτεί την ελληνική οικονοµία, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και
σίγουρα δεν εξασφαλίζει ίσες ευκαιρίες. Το 90% των ελληνικών
επιχειρήσεων δεν έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό,
ενώ η πλειοψηφία των δανείων κατευθύνεται σε µεγάλες επιχει-
ρήσεις που δεν έχουν ουσιαστικά ανάγκη αυτόν τον δανεισµό.
Ταυτόχρονα, τα υπερκέρδη των τραπεζών διογκώνονται ως απο-
τέλεσµα της τραπεζικής απληστίας και της αισχροκέρδειας, η Κυ-
βέρνηση αρνείται πεισµατικά να αντιµετωπίσει την κατάσταση. 

Γιατί δεν τολµάτε να βάλετε έκτακτη εισφορά στις τράπεζες,
όπως έχουν κάνει άλλες ευρωπαϊκές χώρες; Αντ’ αυτού -κι επα-
νέρχοµαι στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο- το δηµόσιο µέσω του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας θα έχει συνεισφέρει
το µεγαλύτερο µέρος για την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου
στο σύνολο 950 εκατοµµύρια ευρώ -είναι περίπου το 33% της
νέας τράπεζας- ενώ οι ιδιώτες θα έχουν δώσει το 1/3 και θα ελέγ-
χουν περίπου το 60%. Αυτή η ανισότητα είναι απαράδεκτη. Ρω-
τάµε πώς δικαιολογείται; Απάντηση καµµία. 

Πάµε τώρα να δούµε τη νέα πραγµατικότητα που θα δηµιουρ-
γήσει αυτή η συγχώνευση και πως θα επηρεάσει τους πολίτες.
Αναπόφευκτα θα υπάρχουν ανακατατάξεις και κλείσιµο κατά τό-
πους υποκαταστηµάτων των εν λόγω τραπεζών. Θα ήθελα να
σταθώ στο Λασίθι σε ένα πρόσφατο παράδειγµα από το Δήµο
Οροπεδίου Λασιθίου, τον πιο ορεινό δήµο της Κρήτης µε το 47%
του πληθυσµού να είναι γηραιός και ιδιαίτερα µεγάλης ηλικίας. 

Το υποκατάστηµα της Παγκρήτιας Τράπεζας ήταν το µοναδικό
υποκατάστηµα, έκλεισε τον Μάρτιο και από τότε οι κάτοικοι του
Οροπεδίου κάνουν εξήντα χιλιόµετρα, για να µπορέσουν να βρε-
θούν στο κοντινότερο κατάστηµα Παγκρήτιας Τράπεζας. Ποια
είναι, όµως, η πρόβλεψη της Κυβέρνησης και ποια είναι η µέριµνά
της για παραδείγµατα, όπως αυτό του Οροπεδίου; Και εδώ δεν
έχουν κάποια απάντηση. 

Τέλος, υπάρχουν σοβαρές καταγγελίες για σκάνδαλα και κα-
κοδιαχείριση της Τράπεζας Αττικής, όπως η µεταβίβαση κόκκινων
δανείων σε αµφιλεγόµενες εταιρείες, καταλήγοντας να διαθέτει
αρνητικά ίδια κεφάλαια, µε συνέπεια την ανάγκη για αλλεπάλλη-
λες ανακεφαλαιοποιήσεις. Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση για να ελέγ-
ξει αυτές τις υποθέσεις; Ποιος διαχειρίζεται αυτά τα δάνεια σή-
µερα; Καµµία απάντηση και εδώ. 

Τη στιγµή που εµείς εδώ µιλάµε για την ίδρυση ενός ακόµα πυ-
λώνα, περισσότεροι από τους µισούς Έλληνες έχουν χάσει ή κιν-
δυνεύουν να χάσουν τις περιουσίες τους, επειδή εσείς δεν θε-
λήσατε να λάβετε µέτρα, επειδή εσείς δεν θελήσατε να βάλετε
όρους. Κόκκινα δάνεια, δάνεια σε ελβετικό φράγκο και µιας και
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κατάγοµαι και από τον Νοµό Λασιθίου, µε τεράστια συνεισφορά
στην αγροτική παραγωγή και την εθνική οικονοµία, να σας ενη-
µερώσω ότι οι περισσότεροι αγρότες είναι εγκλωβισµένοι µέσω
της PQH και κινδυνεύουν να χάσουν τη γη τους από την οποία
ταΐζουν τις οικογένειες τους µιας και οι λύσεις που προσφέρονται
από τον αλγόριθµο της πλατφόρµας του εξωδικαστικού µηχανι-
σµού απορρίπτονται από την PQH µε τη δικαιολογία της υπέρ-
βασης συγκριτικών της ορίων. 

Είναι επιτακτική, λοιπόν, η ανάγκη να βγούµε από το αδιέξοδο
και να βρεθεί άµεσα η λύση για συµµετοχή της PQH στη διαδι-
κασία του εξωδικαστικού µηχανισµού, ουσιαστικά. Πρέπει να
δράσετε άµεσα µαζί µε την Τράπεζα της Ελλάδος, ώστε να εφαρ-
µοστεί ο νόµος 971/17, µε τις προβλέψεις του 4738/20. Έχετε
την πολιτική βούληση ή θα συνεχίσετε να κάνετε αυτό που γνω-
ρίζετε πολύ καλά να κάνετε; Να µην παίρνετε κανένα µέτρο, να
µένετε παρατηρητές, περιµένοντας πότε θα είναι αργά για να πα-
ρέµβετε. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το να παρέµβεις
αποτελεσµατικά έχει δύο παραµέτρους: Τον τρόπο και τον
χρόνο. Και στα δύο η Κυβέρνησή σας υστερεί! Και αναρωτιέµαι:
Όταν λέτε τη λέξη «κράτος» τι εννοείτε; Τις έννοιες «κράτος-πρό-
νοιας», «κοινωνικό κράτος», πώς τις αντιλαµβάνεστε; Είναι ασύν-
δετες αυτές οι έννοιες; 

Θα έχει µεγάλο ενδιαφέρον πάντως, όταν ολοκληρώσετε το
µεταρρυθµιστικό σας έργο να ξέρουµε τι κράτος θα έχουµε, τι
κοινωνία θα έχουµε και τι κράτος πρόνοιας θα έχουµε. Ρωτώ και
ταυτόχρονα θλίβοµαι, γιατί ξέρω την απάντηση!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κουκουλόπου-
λος. 

Μετά από τον κ. Κουκουλόπουλο, ο κ. Χρυσοµάλλης και ο κ.
Σταµάτης.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εχθές από τούτο εδώ το Βήµα,

ο Πρωθυπουργός µιλώντας για την πραγµατικά λαµπρή και µε-
γάλη επέτειο των πενήντα χρόνων, έκανε αναφορά στα θετικά
σχόλια της έκθεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το κράτος
δικαίου στην Ελλάδα κι είχαµε την ευαισθησία να τη διαβάσουµε. 

Περιορίζοµαι να αναφέρω, κύριε Υπουργέ, δύο σηµεία αυτής
της έκθεσης, αν και θα µπορούσα να αναφέρω και άλλα. Το ένα
αφορά στην Αρχή Διαφύλαξης Απορρήτου Επικοινωνιών, την
ΑΔΑΕ -και την υπόθεση των υποκλοπών τελικά, δηλαδή, µε κα-
θόλου κολακευτικά σχόλια- όπου αύριο συµπληρώνονται δύο
χρόνια ακριβώς από την ηµέρα που ο Νίκος Ανδρουλάκης πήγε
στον Άρειο Πάγο, για να κάνει τη συγκεκριµένη αναφορά από την
οποία άρχισε να ξετυλίγεται αυτό το κουβάρι µε το κακόβουλο
λογισµικό «Predator» και όλα όσα γνωρίζουµε -26 Ιουλίου του
2022 ήταν, ακριβώς δύο χρόνια κλείνουν σήµερα και µπαίνουµε
στο τρίτο αύριο και παραµένουν σε εκκρεµότητα, όπως προβλέ-
πει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή- και το δεύτερο αφορά ακριβώς στο
νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε: Μιλάει ξεκάθαρα για το ότι δεν τη-
ρούνται στοιχειώδεις κανόνες στη διαβούλευση κατά τη νοµοθέ-
τηση. 

Το νοµοσχέδιο, µας έγινε γνωστό σε λιγότερο από τρία εικο-
σιτετράωρα από τώρα και θα ψηφιστεί το βράδυ, σε λιγότερο
από εξήντα ώρες από την πρώτη συνεδρίαση στις 10 το πρωί της
Τρίτης. Εξήντα ώρες δεν θα έχουν συµπληρωθεί µέχρι την ψή-
φιση. Οι διαδικασίες είναι απόλυτα συµπυκνωµένες και µάλιστα,
µε τον Υπουργό να δέχεται έναν καταιγισµό ερωτηµάτων ήδη από
τον εισηγητή µας, τον Παύλο Γερουλάνο από την πρώτη συνε-
δρίαση, εκ των οποίων σε ένα µέρος απάντησε σήµερα µε την
κατάθεση εγγράφων και αναφωνήσαµε µε τον εισηγητή µας µαζί
από κάτω «για ποιον λόγο δεν τα κατέθετε αυτά που ζητούσαµε
από την πρώτη συνεδρίαση;». Αυτά που κατατέθηκαν είναι τα
πολύ βασικά κείµενα και όλο αυτό µαζί αν το αξιολογήσουµε, δεί-
χνει ότι συνεχίζουµε καθαρά σε έναν δρόµο κακής νοµοθέτησης.
Δεν νοµοθετούµε καλά και η ευθύνη, βέβαια, βαρύνει αποκλει-
στικά την Κυβέρνηση.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Τεράστιο το θέµα στο οποίο µας δί-
νεται η δυνατότητα να συζητήσουµε µε αφορµή το νοµοσχέδιο
και είναι οι τράπεζες. Μία λέξη «τράπεζες» αρκεί! Δεν ξέρω για
πόσα θέµατα στην Ελλάδα από τότε που ξέσπασε η κρίση έχουν
γίνει τόσες συζητήσεις, έχουν ειπωθεί τόσα πολλά και έχουν γρα-
φτεί ακόµα περισσότερα ή το ανάποδο, όπως θέλετε. Είναι τερά-
στιο το θέµα. 

Από την πλευρά της κυβερνητικής πλειοψηφίας τόσο από τον
Υπουργό στην τοποθέτησή του το πρωί, όσο και από τον ίδιο τον
Εισηγητή, τον κ. Πέτσα, συµπυκνώθηκε όλη η τοποθέτηση σε ένα
ερώτηµα. Απευθυνόµενη η Κυβέρνηση και η κυβερνητική πλει-
οψηφία σε όλη την Αντιπολίτευση, µας απηύθυνε το ερώτηµα αν
θέλουµε τράπεζες που δεν κερδίζουν. 

Σε ό,τι αφορά εµάς, τουλάχιστον, από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ,
προφανώς δεν συγχέουµε τον ρόλο των τραπεζών ούτε µε ευαγή
ιδρύµατα ούτε µε φιλανθρωπικές οργανώσεις. Τράπεζες είναι,
έχουν έναν ρόλο αναντικατάστατο στην οικονοµική και κοινωνική
ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ.

Θυµίζω, µάλιστα, το ιστορικό συµβάν, ότι στην Οκτωβριανή
Επανάσταση το 1917 είχαν κλείσει οι τράπεζες και µια από τις
πρώτες αποφάσεις που αναθεώρησε ο Λένιν ήταν να ξανανοίξει
τις τράπεζες και να επαναφέρει ένα µέρος τραπεζιτών από το
Λονδίνο όπου τους είχε εξορίσει –είναι γνωστό- γιατί χρειαζόταν
να υπάρχει µια τεχνογνωσία για να λειτουργήσουν οι τράπεζες.
Οι τράπεζες έχουν έναν ρόλο ορισµένο και αναγκαίο και αυτό
υπάρχει εδώ και αιώνες, όχι δεκαετίες. 

Το ερώτηµα, όµως, στην Ελλάδα σήµερα και εδώ και δεκαπέ-
ντε χρόνια είναι άλλο, δεν είναι αυτό που µας θέσατε, κύριε
Υπουργέ. Επιτελούν σήµερα οι τράπεζες στην Ελλάδα τον ρόλο
τους στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη; Αυτό είναι το ερώ-
τηµα. Η απάντηση είναι αρνητική. Οι τράπεζες στην Ελλάδα για
τη συνείδηση της συντριπτικής πλειονότητας της κοινωνίας και
της επιχειρηµατικότητας µικροµεσαίας -και όχι µόνο- είναι πρα-
κτικά κλειστές εδώ και δεκαέξι χρόνια, από το 2008. Οι λόγοι ήταν
διαφορετικοί κάθε φορά, αλλά έτσι παραµένουν, στη συνείδηση
του κόσµου παραµένουν κλειστές, δεν µπορεί να τις πλησιάσει
κανείς. Κάποτε όταν περνούσε απέξω κάποιος που ήξεραν οι το-
πικοί υπάλληλοι ότι έχει έναν καλό µισθό ή µια ικανοποιητική σύ-
νταξη τον τραβούσαν κυριολεκτικά από το µανίκι µέσα για να του
δώσουν ένα στεγαστικό δάνειο να αγοράσει ένα παραθεριστικό
οίκηµα σε µια παραλία, ακόµα και στη δική µου πατρίδα που δεν
έχει θάλασσα και για κάποιους άλλους στα παραλιακά µέρη.
Αυτές οι τράπεζες είναι πρακτικά κλειστές για όλον τον κόσµο
από το 2008 και µετά, για διαφορετικούς λόγους κάθε φορά. 

Θα αλλάξει κάτι µε αυτό το νοµοσχέδιο; Να ένα δεύτερο ερώ-
τηµα. Προφανώς θα αλλάξει, εµείς δεν το αρνούµαστε και γι’
αυτό και είµαστε θετικοί επί της αρχής. Λίγα, όµως, κύριε
Υπουργέ, θα αλλάξουν, λόγω του µεγέθους. Είναι πολύ µικρό,
είναι µονοψήφιο το ποσοστό της αγοράς που θα διεκδικήσει κατ’
αρχάς αυτή η τράπεζα. 

Η στήριξή µας έχει να κάνει µε το ότι πιστεύουµε στον πέµπτο
πυλώνα, σε έναν δυνητικό ρόλο που µπορεί να έχει και σε κάτι
ακόµα πολύ βασικό: στο χαρτοφυλάκιο των δύο τραπεζών που
συγχωνεύονται, κυριαρχούν οι µικροµεσαίοι και στις καταθέσεις
και στο πελατολόγιο. Κατά συνέπεια η µικροµεσαία επιχειρηµα-
τικότητα που είναι κυριολεκτικά αποκλεισµένη από τις τέσσερις
συστηµικές τράπεζες θα δει µια ορατή βελτίωση από τη νέα τρά-
πεζα, πόσω µάλλον που θα είναι και ελεύθερη βαρών. Δεν πρό-
κειται, όµως, να αλλάξει ριζικά η κατάσταση. Ας είµαστε ρεαλι-
στές, να µην καλλιεργούµε προσδοκίες ούτε σε εµάς ούτε πολύ
περισσότερο στους πολίτες.

Εδώ, όµως, τίθεται ένα κρίσιµο ερώτηµα στο οποίο θα επα-
νέλθω στο τέλος: Ποιος µπορεί να εγγυηθεί ότι δεν θα περιπέσει
-ενδυναµούµενη µάλιστα- στο προσεχές µέλλον ή λίγο αργότερα
η συγκεκριµένη τράπεζα σε µια κατάσταση όπου σιγά σιγά θα
µετατραπεί στο πέµπτο µέλος του κλαµπ των τεσσάρων συστη-
µικών τραπεζών; Δεν µπορεί αυτό να το εγγυηθεί κανένας. Μπο-
ρούµε να κάνουµε κάτι σε αυτό; Θα το δούµε.

Μιλάω για κλαµπ τεσσάρων τραπεζών, για µια κατάσταση πρα-
γµατικά απαράδεκτη, όπως είπα από την αρχή. Είναι καλό να
δούµε τι γίνεται σήµερα, κύριε Υπουργέ. Ο κ. Χατζηδάκης που
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αυτή τη στιγµή δεν είναι στην Αίθουσα -δεν πειράζει, θα του τα
µεταφέρετε- προχθές, µαζί µε τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, τον κ. Σκυλακάκη, παρέστησαν στην πανηγυρική υπο-
γραφή δανειακής σύµβασης 390 εκατοµµυρίων ευρώ προς την
«ΔΕΠΑ Εµπορίας» για την κατασκευή φωτοβολταϊκού πάρκου
800 MW. Χρηµατοδοτείται το 75% αυτού του έργου.

Έχω πει επανειληµµένα -και δεν µπορεί να υπάρχει διαφορε-
τική άποψη και από εσάς, κύριε Υπουργέ- ότι όταν µιλάµε για
ΑΠΕ και ειδικότερα για τα φωτοβολταϊκά, µιλάµε για επενδύσεις
που είναι ενός ορισµένου κέρδους, δεν είναι απροσδιόριστο το
κέρδος και είναι πολύ χαµηλό και το ρίσκο. Για την ακρίβεια, δεν
υπάρχει ρίσκο σε αυτή την επένδυση, είναι λίγο-πολύ προσδιο-
ρισµένα τα έσοδα και τα έξοδα. 

Πώς γίνεται, λοιπόν, η «ΔΕΠΑ Εµπορίας» να παίρνει ένα τέτοιο
δάνειο, όπως λίγους µήνες πριν έχει πάρει η κοινοπραξία «ΔΕΗ
Ανανεώσιµες – RWE» υπερδιπλάσιο δάνειο από αυτό, κοντά στα
800 εκατοµµύρια για τα 2 γιγαβάτ που ετοιµάζεται να κάνει στη
δυτική Μακεδονία; Είναι αυτές παραγωγικές επενδύσεις που
χρηµατοδοτεί το τραπεζικό µας σύστηµα; Η ΔΕΗ, µάλιστα, µε την
RWE το έχουν πάρει από τα δανειακά κεφάλαια του Ταµείου Ανά-
καµψης, δηλαδή, ιδιαίτερα χαµηλότοκο δάνειο, µε επιτόκιο κάτω
του 2%. Έτσι προωθούµε την ανάπτυξη; 

Πριν από λίγες ηµέρες ένας µεγάλος κατασκευαστικός όµιλος
στην Ελλάδα το ενεργειακό σκέλος του το παραχώρησε σε Σα-
ουδάραβες. Κατέθεσα σχετική ερώτηση για το ποια είναι η τύχη
των γαιών που κατέχει έχοντας αναπτύξει ή προκειµένου να ανα-
πτύξει φωτοβολταϊκά και άλλες µορφές ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Έχουµε καταλάβει τι συµβαίνει; Έχουµε καταλάβει τι
θα γίνει στο τέλος µε όλη αυτή τη διαδικασία µε µεταβιβάσεις επί
µεταβιβάσεων; Στην ελεύθερη οικονοµία, βεβαίως, είναι απολύ-
τως θεµιτές, δεν καταγγέλλω κάτι, δεν καταγγέλλω τη συµφωνία
µεταξύ του οµίλου και κάποιων Σαουδαράβων. Δεν λειτουργεί
έτσι η αγορά. Αυτό το καταλαβαίνουµε. Όµως, όταν κάνει φτερά
ένα µέρος γης, υπάρχει ζήτηµα. Έχει γίνει και αλλού αυτό; Αυτή
η συµφωνία διαφηµίστηκε αρκετά και γι’ αυτό κάναµε και την
ερώτηση. Υπάρχουν άλλες τέτοιες συµφωνίες; Μήπως πρέπει να
αλλάξουµε οπτική και να το δούµε και να πάρουµε και κάποιες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες γι’ αυτό; Για φανταστείτε την επόµενη
ηµέρα να έχουν πετάξει εκατοντάδες χιλιάδες στρέµµατα ελλη-
νικής γης και να έχουν περάσει σε ξένα χέρια µε έµµεσο, αλλά
σαφή τρόπο.

Και περαιτέρω, επειδή αναφέρθηκα σε ανανεώσιµες πηγές για
τις οποίες εµείς πρώτοι και καλύτεροι µιλήσαµε, δεν ξέρουµε
όλοι ότι το περιβαλλοντικό αποτύπωµα αυτών των επενδύσεων,
κύριε Υπουργέ, είναι πραγµατικά σηµαντικό. Το αναπτυξιακό,
όµως, είναι αµφίβολο, µε την έννοια ότι υπάρχει περίοδος κατα-
σκευής και µετά κάτι λίγα µεροκάµατα για συντήρηση και καθα-
ρισµό. Δεν είναι κλασικές επενδύσεις όπως ήταν οι παλιές
ενεργειακές επενδύσεις που έδιναν θέσεις εργασίας κ.ο.κ..

Δεν είναι τυχαίο, λοιπόν, ότι µε αυτή την λογική που σας δια-
κρίνει, κύριε Υπουργέ, η Τράπεζα της Ελλάδος, για την οποία
πολύ συζητήσαµε σήµερα, µετά από την παρουσία του κ. Στουρ-
νάρα εχθές στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών, πριν από τρεις
ηµέρες έκανε µια ανακοίνωση και είπε κάτι πάρα πολύ ανησυχη-
τικό: Μας ανακοίνωσε ότι το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλαγών
της χώρας επιδεινώθηκε σε σχέση µε πέρυσι, το έλλειµµα δη-
λαδή, είναι µεγαλύτερο κατά 23% από πέρυσι. Ως αρµόδιος για
τα δηµοσιονοµικά ξέρετε καλύτερα από τον καθέναν το γεγονός,
αλλά και τι σηµαίνει αυτό. Μιλάµε για το ισοζύγιο που είναι ο µε-
γάλος ασθενής, διαχρονικά, της ελληνικής οικονοµίας διαρθρω-
τικά. Και ενώ τα ελλείµµατα τα δηµοσιονοµικά τα έχουµε µαζέψει
από τα µνηµόνια και µετά, µε το ισοζύγιο εξωτερικών συναλλα-
γών ακόµη παλεύουµε και δεν µπορούµε να το βάλουµε κάτω ως
χώρα. Πιο ανησυχητικό ακόµα, εκτός από το ότι το ισοζύγιο εξω-
τερικών συναλλαγών είναι αρνητικό και έχει επιδεινωθεί σε σχέση
µε το πεντάµηνο το περσινό -πενταµήνου ήταν τα στοιχεία, από
τον Ιανουάριο µέχρι τον Μάιο-, είναι ότι η επιδείνωση προέρχεται
από την πολύ µεγάλη επιδείνωση στο εµπορικό έλλειµµα. Τι ση-
µαίνει έλλειµµα εµπορικό; Σηµαίνει έλλειµµα ανταγωνιστικότητας
της χώρας. 

Και εδώ προκύπτει ένα µείζον ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: Είναι

δυνατόν στο µέσον της καλύτερης περιόδου χρηµατοδότησης
που έχει ζήσει ποτέ η χώρα, µε Ταµείο Ανάκαµψης και ΕΣΠΑ, ένα
πρόγραµµα-µαµούθ που υπερβαίνει τα 70 δισεκατοµµύρια ευρώ-
να σηµειώνει βύθιση η ανταγωνιστικότητα της χώρας; Όµως πρέ-
πει να µας προβληµατίζει και να µας κινητοποιήσει, πολύ περισ-
σότερο τη Κυβέρνηση. 

Και τίποτα δεν είναι τυχαίο από αυτά που έχουν συµβεί γιατί
συνδέεται ευθέως µε αυτό που είπατε και µε τον ρόλο των τρα-
πεζών, γι’ αυτό έβαλα αυτό το ερώτηµα, χωρίς τράπεζες που εί-
ναι αποφασισµένες να συµβάλλουν όχι να µετράνε µόνο τα κέρδη
τους ή να νοιάζονται και να έχουν δώσει όλο το είναι τους και
κοντά σε αυτούς κι εσείς τα τελευταία δύο χρόνια για να κατα-
φέρουν να µοιράσουν µερίσµατα, γιατί υπήρχε απαγορευτικό για
µερίσµατα λόγω της ανακεφαλαιοποίησης και όλης της κατάστα-
σης που προηγήθηκε στη χώρα. Αλλά τους δόθηκε «πράσινο
φως» και µοιράζουν τώρα µερίσµατα σε διάφορους διθυραµβι-
κούς τόνους.

Είναι δυνατόν, λοιπόν, οι τράπεζες να µην επιτελούν παρά κατ’
ελάχιστον τον ρόλο τους στον τοµέα της οικονοµικής ανάπτυξης
και κατ’ επέκταση, κοινωνικής κι εµείς να τις παρακολουθούµε µε
σταυρωµένα χέρια να µοιράζουν µερίσµατα και να αθροίζουν
κέρδη µε τις τροµερές διαφορές επιτοκίων χορήγησης και κατά-
θεσης; 

Είναι αυτό τραπεζικό σύστηµα το οποίο µπορούµε να το κοι-
τάζουµε έτσι; Δηλαδή, εδώ υπάρχουν πάρα πολλά θέµατα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, και θέλω να βάλω δίκην ερωτηµάτων,
αλλά και προτάσεων. Μήπως είναι καιρός να συζητήσουµε σο-
βαρά –δεν κάνω πρόταση- ποιος θα µπορούσε να είναι ο ρόλος
ενός δηµόσιου πυλώνα στις τράπεζες για να βοηθήσει σιγά-σιγά
στον περιορισµό αυτού του spread µεταξύ χορηγήσεων και κα-
ταθέσεων;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και ας κοιτάξουµε διεθνώς τι γίνεται. Δεν µπορούµε να µέ-
νουµε σε έναν διάλογο ο οποίος γινόταν µε όρους προ δεκαετίας
όπου ό,τι είχε δηµόσιο χαρακτήρα στην οικονοµία ήταν καταδι-
καστέο εξ ορισµού και υπήρχε µια ιδεολογική ηγεµονία αυτής
της άποψης. Δεν είµαστε σε αυτή την εποχή. 

Ας δούµε στην Ευρώπη λιγάκι ποιες ευρωπαϊκές χώρες δεν
έχουν δηµόσιο πυλώνα στον τραπεζικό τους τοµέα. Ελάχιστες,
ίσως και καµµία εκτός από την Ελλάδα. Μήπως πρέπει να συζη-
τήσουµε σοβαρά, να προβληµατιστούµε και να το βάλουµε µπρο-
στά; Μήπως πρέπει να δούµε ξανά σε ένα θετικό βήµα που
έχουµε κάνει να κάνουµε το επόµενο, κύριε Υπουργέ; 

Δηλαδή, σε µη τραπεζικά ιδρύµατα –το ψηφίσαµε κι εµείς, µε
τη συνδροµή µας λήφθηκε αυτό το µέτρο-, µήπως πρέπει να προ-
βληµατιστούµε ότι έχουµε ένα από τα υψηλότερα όρια κεφαλαι-
ακής επάρκειας γι’ αυτά τα µη τραπεζικά ιδρύµατα; Να επιβά-
λουµε ένα πολύ πιο αυστηρό και συστηµατικό έλεγχο για να µην
ξεφύγει η κατάσταση, αλλά να πάµε το όριο εκεί που είναι και σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες για να υπάρχουν συγκεκριµένα τραπε-
ζικά προϊόντα σε µικρή κλίµατα και εγγυητικές επιστολές προκει-
µένου να απελευθερώνεται ένα κοµµάτι της αγοράς και της
οικονοµίας και να λειτουργήσει;

Μήπως πρέπει να δούµε κάπως πιο σοβαρά τη συµµετοχή του
δηµοσίου όχι σαν έµµεσο βήµα για δηµόσιο πυλώνα –δεν εννοώ
αυτό-, επειδή έχει σχεδόν 40% το δηµόσιο στη νέα τράπεζα µε
τις µετοχές του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και
του ΕΦΚΑ, µήπως πρέπει να δούµε λίγο πιο εµφατική τη συµµε-
τοχή του δηµοσίου µε κάποιο εκτελεστικό µέλος ενδεχοµένως
του ΔΣ; Όχι για να επιβλέπει και να επιτηρεί, αλλά να συνεργά-
ζεται και να εγγυάται, όσο µπορεί, ότι δεν θα περιπέσει σε µια
κατάσταση σαν τις άλλες τράπεζες αυτή η τράπεζα. 

Μήπως πρέπει να το δούµε, για να προστατεύσουµε αυτή την
προσπάθεια που γίνεται, µε το «ΗΡΑΚΛΗΣ 3»; Ακούµε –δεν ξέρω
αν ισχύει- ότι οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες ετοιµάζονται να
διεκδικήσουν κοµµάτι και από το «ΗΡΑΚΛΗΣ 3», ενώ έχει άλλον
προορισµό. Έτσι δεν είναι ή κάνω λάθος; 

Μήπως πρέπει αυτό το βήµα να το κάνουµε πιο σίγουρο απο-
κλείοντας µια τέτοια πρόσβαση που, κατά τη γνώµη µας, δεν πρέ-
πει να υπάρξει; Δεν είµαστε εχθροί µε τις άλλες τράπεζες, αλλά
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εν πάση περιπτώσει έχουν στηριχθεί µε τα προγράµµατα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ 1» και «ΗΡΑΚΛΗΣ 2» µε πολύ µεγάλο δηµοσιονοµικό κό-
στος και είµαστε στην κατάσταση που είµαστε. Γιατί και στο
«ΗΡΑΚΛΗΣ 3» που θεσπίζεται για να εξυπηρετήσει άλλες κατα-
στάσεις που µέχρι τώρα δεν υπήρχε η δυνατότητα θα πρέπει να
µπουν και σε αυτό οι συστηµικές τράπεζες; Μήπως πρέπει να γί-
νουν πιο συστηµατικοί έλεγχοι από την Επιτροπή Ανταγωνισµού;
Και πάει λέγοντας.

Εδώ, λοιπόν, θέλω να πω το εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και µε αυτό να ολοκληρώσω. Είµαστε σε µια εποχή για την
οποία ειδικά η Κυβέρνηση µιλά πολύ συχνά για κανονικότητα. Την
επιστροφή στην κανονικότητα τη θέλουµε όλοι. Ο κάθε λογικός
άνθρωπος τη θέλει. Κάθε λογικός Έλληνας τη θέλει, γιατί έχουµε
όλοι συνείδηση της περιπέτειας που πέρασε η χώρα. 

Την κανονικότητα, όµως, πρέπει να τη δούµε µε τα µάτια της
κοινωνίας των συµπολιτών µας. Και νοµίζω ότι βλέπουµε όλοι,
δεν είναι προνόµιο δικό µας. Εµείς απλά φροντίζουµε και το λέµε
και το κάνουµε θέση και άποψη αυτό. Και το είπε και ο εισηγητής
µας Παύλος Γερουλάνος εξαιρετικά καλά το πρωί. Δηλαδή, προ-
σπαθούµε να δούµε και πιστεύω το επιτυγχάνουµε να βλέπουµε
µε τα µάτια της κοινωνίας, βάζοντας µπροστά τον άνθρωπο,
µπροστά τον πολίτη. 

Έχουµε ένα ερώτηµα στο οποίο πρέπει να απαντήσουµε όλοι
και κυρίως, η Κυβέρνηση και όλο το πολιτικό σύστηµα. Επιστρέ-
ψαµε, λέει, στην κανονικότητα. Ναι, βλέπει µερίσµατα! Βλέπει
κέρδη! Ο νέος που από τον Νοέµβρη του 2012 δεν έχει τριετίες
πότε θα δει να ξεπαγώνουν οι τριετίες για να πανηγυρίσει, που
µια γενιά ολόκληρη από τριάντα µέχρι σαράντα πέντε ετών έχει
απαγορευτικό στο να κάνει οικογένεια; 

Δεν είναι καµµία λογική «λεφτόδεντρου» αυτό που λέω. Έχου-
µε πει ότι αυτό µπορεί να γίνει µε σοβαρή εφαρµογή συλλογικών
διαπραγµατεύσεων. Υπάρχουν τοµείς της οικονοµίας που θέλουν
να το κάνουν και δεν µπορούν για να µην προκαλέσουν στον
κλάδο τους αθέµιτο ανταγωνισµό και δεν υπάρχει καθεστώς συλ-
λογικών διαπραγµατεύσεων. 

Όταν λέµε, λοιπόν, κανονικότητα, πρέπει να ισχύσει για όλους
και για όλα και όχι µόνο γι’ αυτούς που αθροίζουν κέρδη γιατί κα-
ταντάει προκλητικό για την κοινωνία. Τα µηνύµατα πρέπει να τα
παίρνουµε από την κοινωνία και από τη µεριά µας πιστεύω, αν µη
τι άλλο, προσπαθούµε και πιστεύω το κάνουµε καλά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Χήτα,

για ούτε ένα λεπτό, για τη δήλωση σε σχέση µε την απόφαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ήµουν εκτός Αίθουσας προηγουµέ-

νως, όταν σχολιάστηκε και τοποθετήθηκαν τα κόµµατα όλα, γι’
αυτό ευχαριστώ που µου δίνετε αυτό το λεπτό για να τοποθετη-
θούµε και εµείς για τα όσα συνέβησαν πριν από λίγο και αναφέ-
ροµαι στην υπόθεση µε τον Παύλο Πολάκη.

Να πούµε κάτι ξεκάθαρα, ότι η Ελληνική Λύση κατά την πάγια
τακτική της -και αυτό είναι ξεκάθαρο- καταδικάζει κάθε ανάρµο-
στη συµπεριφορά από όπου και αν αυτή προέρχεται. Άρα, αυτό
είναι ξεκάθαρο. Μπαίνει τελεία εδώ. Η Ελληνική Λύση καταδικάζει
κάθε ανάρµοστη συµπεριφορά απ’ όπου και αν αυτή προέρχεται. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, επειδή καταδικάζουµε κάθε ανάρ-
µοστη συµπεριφορά απ’ όπου και αν αυτή προέρχεται, θέλουµε
να ρωτήσουµε το πολιτικό σύστηµα ή αν θέλετε το ευαίσθητο πο-
λιτικό σύστηµα γιατί δεν επιδεικνύεται -ένα ερώτηµα- η ίδια ευαι-
σθησία στο θέµα Αυγενάκη, ο οποίος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χήτα, σας πα-
ρακαλώ. Μου ζητήσατε τον λόγο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. Αυτό
είναι λογοκρισία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν κάνω λο-
γοκρισία, αλλά τώρα το µετατρέπετε σε µια παρέµβαση-οµιλία.
Εντάξει, συνεχίστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Από τα σαράντα δευτερόλεπτα µε
κόψατε. Θέλω να πω αυτό που θέλω στο ένα λεπτό. Εσείς είστε
δηµοκράτης.

Ρωτάµε, λοιπόν, γιατί δεν επιδεικνύεται η ίδια ευαισθησία στο

θέµα Αυγενάκη, ο οποίος µόλις εχθές τριγυρνούσε στο Προ-
εδρικό Μέγαρο, ο οποίος εχθές βρισκόταν στα βουλευτικά
έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας και καταχειροκροτούσε τον Πρω-
θυπουργό, ο κατά τα άλλα διαγραφείς Λευτέρης Αυγενάκης -
υποτίθεται ότι έχει διαγραφεί και µιλάµε για τον κ. Αυγενάκη-, και
ο οποίος όχι µόνο προχώρησε σε λεκτική επίθεση απέναντι σε
έναν νέο εργαζόµενο, αλλά και σε σωµατική επίθεση απέναντι σε
έναν νέο εργαζόµενο. Και αυτόν τον άνθρωπο ο κ. Μητσοτάκης
δεν τον έχει διαγράψει ακόµη από το κόµµα του.

Άρα, λοιπόν, το ερώτηµα που τίθεται είναι το εξής. Ποιος κρα-
τάει ποιον; Ναι, καταδικάζουµε όλα αυτά τα περιστατικά, αλλά
να υπάρχει και η ίδια ευαισθησία για όλους. Δεν µπορεί ο κ. Αυ-
γενάκης αυτή τη στιγµή να χειροκροτεί καθήµενος στα βουλευ-
τικά έδρανα τη Νέας Δηµοκρατίας τον άνθρωπο που τον
διέγραψε -και καλά τον διέγραψε- και να κάνει βόλτες και να σου-
λατσάρει στο Προεδρικό Μέγαρο. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-
λουθεί ο κ. Σταµάτης, ο κ. Κατσιβαρδάς και ο κ. Λαζαρίδης τελευ-
ταίος εκ του καταλόγου των οµιλητών.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Πριν µπω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω ότι καταλαβαίνω
και για µένα είναι και θεµιτή η πολιτική αντιπαράθεση µε επιχει-
ρήµατα. Σίγουρα καµµιά φορά αυτή µπορεί να ξεφύγει και νοµίζω
σε όσους µας έχει τύχει το έχουµε µετανιώσει. Όµως, η επίθεση
σε µη πολιτικό για µένα, σε έναν εργαζόµενο είναι απαράδεκτη,
ακόµα και αν θεωρήσουµε ότι πιθανόν µας ειρωνεύτηκε ή θιχτή-
καµε. 

Από τότε που έχουµε αποφασίσει όλοι µας να ασχολούµαστε
µε τα κοινά αυτό νοµίζω το έχουµε λάβει υπ’ όψιν µας και έτσι
οφείλουµε να λειτουργούµε. Συνεπώς, για το προηγούµενο πε-
ριστατικό, το µόνο που θα ήθελα και εγώ να πω είναι ότι η επί-
θεση σε µια εργαζόµενη είναι απαράδεκτη.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, µε πόση ευκολία ο κ. Κασσελάκης ανα-
φώνησε «σκάνδαλο» και ήθελε να προειδοποιήσει µε δικαστική
διερεύνηση τη σύµβαση συγχώνευσης της Τράπεζας Αττικής και
της Παγκρήτιας Τράπεζας, την οποία σήµερα συζητούµε. 

Με την ίδια ευκολία, δυστυχώς, τον ακολούθησαν οι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και οι πρώην σύντροφοί τους στη Νέα Αρι-
στερά, µιλώντας για ληστεία του λαού µε κρατικές εγγυήσεις,
ακόµα και για σκόπιµη τροµοκρατία µε πιθανό κούρεµα καταθέ-
σεων. 

Βέβαια για την κατάσταση στην οποία κατέληξε η Τράπεζα Ατ-
τικής ποιος ευθύνεται, σύµφωνα µε τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
και της Νέας Αριστεράς; Δήθεν ευθύνεται το PSI και οι επιλογές
των κυβερνήσεων ως τον Ιανουάριο του 2015, γιατί µετά ανέλαβε
τη διακυβέρνηση της χώρας η εθνοσωτήρια κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ. 

Πολύ βολικά όλα αυτά, αλλά ξεχάσατε όχι µόνο το κλείσιµο
των τραπεζών, στο οποίο µας οδηγήσατε µε τις περήφανες δια-
πραγµατεύσεις σας, τα ηρωικά δηµοψηφίσµατα της κωλοτού-
µπας και τις τσάµπα µαγκιές σας ότι οι δανειστές θα χάσουν.
Ξεχάσατε ακόµα την εµµονική σας προσπάθεια να δηµιουργή-
σετε τη ΣΥΡΙΖΑ Bank, µε όχηµα την Τράπεζα Αττικής, µια τρά-
πεζα έξω από την εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος και της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, µια τράπεζα υπό τον έλεγχο
του τότε Μεγάρου Μαξίµου, µια τράπεζα για τους φίλους και κολ-
λητούς σας, το οποίο µπορώ να πω ότι για λίγο διάστηµα το πε-
τύχατε. 

Ξεχάσατε, όµως, να µας πείτε πού κατέληξε η προσπάθειά σας
αυτή. Ξεχάσατε τον φίλο σας τον κ. Καλογρίτσα, που έλαβε από
το 2015 έως το 2016 τριάντα εννέα δάνεια ύψους 77 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ µε εγγύηση αέρα, τις απανωτές αυξήσεις πιστωτικών
ορίων για την εταιρεία του και µε αποκορύφωµα τις εγγυητικές
επιστολές µε ενέχυρο τα περιβόητα βοσκοτόπια για να µπει στον
διαγωνισµό για το ΣΥΡΙΖΑ Channel. 

Ξεχάσατε, πολύ βολικά, τις κακουργηµατικές διώξεις που
άσκησε η δικαιοσύνη το 2017 για δάνεια σε εταιρείες φίλων σας,
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κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε σκανδαλώδη επιτόκιο και χωρίς εγγυήσεις.
Και το κυριότερο, εσείς οι ίδιοι που αγωνιάτε σήµερα και φωνά-
ζετε µε όλη τη δύναµη των πνευµόνων σας «σκάνδαλο» ξεχάσατε
πως µεθοδεύσατε την προσπάθειά σας να δηµιουργήσετε τη ΣΥ-
ΡΙΖΑ Bank, πως δεσµεύσατε και τελικά χάσατε τα χρήµατα του
ΤΣΜΕΔΕ -και σας το λέω ως µηχανικός αυτό- τις αυξήσεις του
µετοχικού κεφαλαίου της τράπεζας -συνολικά 800 εκατοµµύρια
ευρώ ήταν αυτά- πως πιέζατε ως κυβέρνηση, ακόµα και µε απει-
λές, τις κρατικές ΔΕΚΟ να συµµετάσχουν σε µια πανάκριβη αύ-
ξηση µετοχικού κεφαλαίου 680 εκατοµµυρίων ευρώ το 2015,
µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσετε τα σχέδιά σας. 

Ξεχάσατε τι δήλωνε το 2014 ο τότε Πρόεδρος του ΤΕΕ και λί-
γους µήνες µετά πρωτοκλασάτος Υπουργός σας κ. Σπίρτζης µαζί
µε τον τότε Αρχηγό σας κ. Τσίπρα για τον στόχο διατήρησης της
Τράπεζας Αττικής υπό τον έλεγχο του ασφαλιστικού φορέα των
µηχανικών, ώστε να µην υπάρχει πλήρης έλεγχος του ελληνικού
τραπεζικού συστήµατος από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.
Και για να το πετύχετε αυτό πετάξατε αφειδώς χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού, χρήµατα των συνταξιούχων µηχανικών σε µια µαύ-
ρη τρύπα, χωρίς να πετύχετε τίποτα απολύτως. 

Καταφέρατε µόνο να οδηγήσετε την τράπεζα σε µια όλο και
χειροτερεύουσα κατάσταση, που για να αναστραφεί χρειάστηκε
την είσοδο του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας το
2021, το οποίο ανέλαβε πλέον τόσο µε τη συµµετοχή του στις αυ-
ξήσεις µετοχικού κεφαλαίου όσο και µε την τεχνική καθοδήγησή
του να εξυγιάνει την τράπεζα και να την οδηγήσει στην επόµενη
µέρα, διασφαλίζοντας τις καταθέσεις αλλά και τα συµφέροντα
του δηµοσίου. 

Και όµως, αρνείστε να το καταλάβετε ακόµη και σήµερα, αλλά
βέβαια δεν θα περιµέναµε τίποτα περισσότερο από εσάς, που
χειριστήκατε το κράτος ως λάφυρο και προσωπικό σας φέουδο,
χρεώνοντας στη χώρα ένα τρίτο, αχρείαστο, µνηµόνιο. Ντροπή
πραγµατικά.

Συζητάµε µια σύµβαση συγχώνευσης, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για την οποία δεν ακούστηκε αρνητική τοποθέτηση από
τους φορείς που προσκλήθηκαν στην αρµόδια επιτροπή, µια σύµ-
βαση που εξυπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, αφού σύµφωνα µε
το ΤΧΣ η απόδοση που αναµένεται σε βάθος δεκαετίας θα κυ-
µανθεί µεταξύ 4% και 5% ή µεταξύ 1,2 και 1,6 δισεκατοµµύριο
ευρώ, ποσό που καλύπτει τα 955 εκατοµµύρια ευρώ που έχει ήδη
επενδύσει το ταµείο. Η εκτίµηση αυτή επιβεβαιώνεται και από
δύο ανεξάρτητους χρηµατοοικονοµικούς συµβούλους, που ως
όφειλε απευθύνθηκε το ταµείο. 

Ακούσαµε στην επιτροπή ότι έπειτα από αναζήτηση που έκανε
κατ’ ανάθεση η «JP MORGAΝ» δεν βρέθηκε άλλος επενδυτής
που θα ήθελε να µπει στην Τράπεζα Αττικής. Επιπλέον, ούτε αυτή
ούτε η Παγκρήτια µε τη σηµερινή µορφή τους µπορούν να εντα-
χθούν στον «ΗΡΑΚΛΗ», προκειµένου να αποµειώσουν τα µη εξυ-
πηρετούµενα δάνειά τους. Η συγχώνευση θα τους το επιτρέψει,
καθαρίζοντας υγιώς το χαρτοφυλάκιο της νέας τράπεζας και δια-
σφαλίζοντας τις υπάρχουσες καταθέσεις. 

Τι άλλο θέλετε; Έχετε να προτείνετε κάτι καλύτερο από αυτό;
Τίποτα απολύτως, δυστυχώς. Δεν ακούσαµε µια πρόταση. Μόνο
κραυγές και πυροτεχνήµατα, που ως συνήθως δεν έχουν να προ-
σφέρουν τίποτα πραγµατικό και χειροπιαστό για την οικονοµία,
την παραγωγή και την κοινωνία του τόπου µας. Παλιά σας τέχνη
κόσκινο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας συνεχίζει µε σχέδιο και αποφασιστικότητα την προσπά-
θεια για την ανάταξη και ανασυγκρότηση της ελληνικής οικονο-
µίας και πετυχαίνει. Δεν το λέµε εµείς, το λένε οι διεθνείς οργα-
νισµοί και τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα. Το λένε οι αριθµοί ανά-
πτυξης του ΑΕΠ και των άµεσων ξένων επενδύσεων. 

Η επίλυση του γόρδιου δεσµού που λέγεται Τράπεζα Αττικής
και την οποία συζητούµε σήµερα έρχεται ως ένα ακόµα κρίσιµο
βήµα στην προσπάθεια αυτή. Με τη δηµιουργία ενός πέµπτου πυ-
λώνα στο τραπεζικό σύστηµα, υγιούς και µε κατεύθυνση προς τη
µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, δηµιουργούµε προϋποθέσεις
ανάπτυξης αλλά και υγιούς ανταγωνισµού. 

Η νέα τράπεζα, υπό τη διοίκηση επιχειρηµατιών που έχουν
αποδείξει έως σήµερα τις ικανότητές τους στην αγορά, οι οποίοι

βάζουν, όπως είπε και ο εισηγητής µας, 200 εκατοµµύρια ευρώ
και µια τράπεζα -εγώ θα συµπλήρωνα 200 εκατοµµύρια ευρώ και
τρεις τράπεζες, γιατί η Παγκρήτια είναι συγχώνευση Παγκρήτιας,
HSBC και Τράπεζας Κεντρικής Μακεδονίας- έχουν, λοιπόν, δείξει
τις ικανότητές τους και θα προσφέρουν διέξοδο στον δανεισµό
µικρών επιχειρήσεων αλλά και στην αποταµίευση µε ανταγωνι-
στικά επιτόκια. 

Θεωρώ αυτονόητη τη στήριξη της συµφωνίας συγχώνευσης
της Τράπεζας Αττικής και της Παγκρήτιας Τράπεζας από όλες
τις πλευρές του Κοινοβουλίου που δεν λειτουργούν µε ιδεοληψία
και λαϊκισµό, πολύ περισσότερο από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και
της Νέας Αριστεράς ως ελάχιστη ένδειξη µεταµέλειας για τα
προβλήµατα που δηµιούργησαν στην Τράπεζα Αττικής στην προ-
σπάθειά τους να καταλάβουν τους αρµούς της εξουσίας. 

Ας το εξηγήσει ο ΣΥΡΙΖΑ και στον νέο Πρόεδρό του, που µάλ-
λον δεν γνωρίζει καλά την ιστορία του κόµµατός του. Ευτυχώς
την θυµάται πολύ καλά ο ελληνικός λαός και θα συνεχίσει να θυ-
µάται για πολλά χρόνια ακόµη τους άθλους της «πρώτης φοράς
αριστεράς». 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-

πουργέ, ξέρετε σήµερα συνέβη αυτό το περιστατικό στην Επι-
τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, σχολιάζονται οι καλεσµένοι της
Προεδρίας της Δηµοκρατίας, κάποιοι εκλεγµένοι στην Ευρω-
βουλή εµφανίζονται όπως εµφανίζονται και νοµίζω ότι όλο αυτό
θα πρέπει και πάλι να µας προβληµατίσει, µε βάση και το αποτέ-
λεσµα των τελευταίων Ευρωεκλογών, γιατί ο κόσµος αποτρέπε-
ται από όλο αυτό που λέγεται πολιτική. 

Από την άλλη επιτρέψτε µου να πω ότι δεν θα αναφερθώ στον
εισηγητή µας, θα αναφερθώ σε δύο ανθρώπους που δεν είναι
εδώ αυτή τη στιγµή, που έχουµε τελείως διαφορετικές απόψεις,
αλλά οι δυο τους οµιλίες σήµερα, και της κ. Αχτσιόγλου και του
κ. Κουκουλόπουλου, κύριε Υπουργέ, είναι αυτό που θέλουµε, κρι-
τική αντιπολίτευση γόνιµη, για να γινόµαστε κι εµείς καλύτεροι. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ αυτή τη στιγµή έχει Κοινοβουλευτική Οµάδα σε ένα
νοµοσχέδιο που έχει καταγγείλει τον Υπουργό και την Κυβέρνηση
και αποδεικνύεται για ακόµα µία φορά ότι η µοναδική λύση για
τη χώρα είναι η Νέα Δηµοκρατία. Δεν είναι καθόλου πρόβληµα,
γιατί έτσι έχουν αποφασίσει οι Έλληνες πολίτες και έτσι θα απο-
φασίσουν από ό,τι φαίνεται και στο τέλος αυτής της τετραετίας. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου δύο πράγµατα να σας πω: Μιας
και µιλάµε για τις τράπεζες θέλω να τοποθετηθώ στο εξής, σε
λίγα χρόνια -µπορεί και τώρα που το συζητάµε- το wifi να είναι
κοινωνικό αγαθό. Πριν από χρόνια µπορεί να υπήρχε ένας λόγος
που οι τράπεζες χρέωναν τις συναλλαγές τις ηλεκτρονικές. Τώρα
δε νοµίζω, όσο προχωράµε στην ψηφιακή εποχή και όσο ο κό-
σµος ενσωµατώνεται, να έχουµε τέτοιες χρεώσεις. Θα µπορούν
να µειωθούν, θα µπορούν ενδεχοµένως από το κόστος να πηγαί-
νουν στην κοινωνική ευθύνη, αλλά όσο πηγαίνουµε στην ψηφιακή
εποχή νοµίζω ότι αυτό πρέπει να παρέλθει.

Το δεύτερο -το είπαν και άλλοι συνάδελφοι- νοµίζω -και πι-
στεύω ότι θα το κάνετε- δώστε δύο, τρεις, τέσσερις ηµέρες πα-
ράταση στις φορολογικές δηλώσεις. Είναι κρίµα κάποιοι άνθρω-
ποι να µην προλάβουν. Και θα το πω, κυρίως, διότι βιώσαµε δέκα
ηµέρες παρατεταµένου καύσωνα. Ήταν µια δύσκολη περίοδος
για όλους. Ενδεχοµένως, κάποιοι συµπολίτες µας, λόγω του καύ-
σωνα, λόγω αυτής της διαδικασίας, να µην κατάφεραν. Νοµίζω
ότι θα το κρίνετε θετικά. 

Από την άλλη, θέλω να σας πω ένα µπράβο γι’ αυτό που µε το
αναπηρικό κίνηµα εσείς κάνατε, όσον αφορά στον εξωδικαστικό
για τα άτοµα µε αναπηρία. Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, τι δείχνει;
Δείχνει ότι η Κυβέρνηση ακούει την κοινωνία των πολιτών, ακούει
το αναπηρικό κίνηµα και αυτό, νοµίζω, είναι ένα από τα πολλά
που της αναγνωρίζει η κοινωνία. 

Όσον αφορά στο παρόν νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι η συζήτηση
τελειώνει και αρχίζει στο ότι δεν θέλουµε να ξαναζήσουµε εικόνες
του 2015, να καταρρέουν οι τράπεζες και οι συµπολίτες µας να
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πηγαίνουν στα ΑΤΜ.
Θα σταθώ, όµως -και νοµίζω ότι αυτό πρέπει να το δούµε- σε

κάτι που αναφέρθηκε και η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, προφανώς το Λασίθι πρέπει

να έχει κατάστηµα. Η νησιωτική επαρχία είναι τελείως διαφορε-
τική και νοµίζω από τη στιγµή που εµείς µπαίνουµε σε αυτή τη
διαδικασία, θα πρέπει και αυτοί να το δουν. Γιατί; Διότι από τη
στιγµή που µιλάµε για µικροκαταθέτες, από τη στιγµή που όντως
εσείς ως Κυβέρνηση εγγυάστε ότι δεν θα χαθούν θέσεις εργα-
ζοµένων ούτε θα κλείσουν καταστήµατα, εκεί που έχουν κλείσει,
πριν από αυτή τη συµφωνία, ως καλό παράδειγµα και για τους
πολίτες αλλά και για το τι πρέπει να γίνει θεωρώ ότι πρέπει να
µπείτε σε αυτή τη διαδικασία. 

Χαίροµαι, που µια προσπάθεια πολλών χρόνων, που δεν είχε
τελεσφορήσει, τελεσφόρησε. Από την άλλη, βέβαια, θα πρέπει ο
έλεγχος και από εσάς και από την Τράπεζα της Ελλάδος να είναι
πολύ πιο ασφυκτικός για το πώς δίνονται τα δάνεια, γιατί στο
τέλος της ηµέρας δεν µπορεί ο ελληνικός λαός να πληρώνει συ-
νέχεια τις τράπεζες. Δεν θα πω σε ποια χρονική περίοδο έγινε
αυτό. Πιστεύω ότι η δική σας παρουσία στο Υπουργείο, µαζί µε
τον κ. Χατζηδάκη, εγγυάται κάτι τέτοιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς, Ανεξάρ-

τητος Βουλευτής.
Θα ακολουθήσει ο τελευταίος οµιλητής κ. Λαζαρίδης.
Ορίστε, κύριε Κατσιβαρδά, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς και εγώ µε τη σειρά µου κατ’ επι-
ταγήν της κοινοβουλευτικής µου συνειδήσεως, ως Ανεξάρτητος
Βουλευτής θα καταδικάσω απεριφράστως την συµπεριφορά του
κ. Πολάκη, κάτι το οποίο αντιβαίνει προδήλως και στα κοινοβου-
λευτικά ειωθότα, καταστρατηγεί και τους κοινοβουλευτικούς κα-
νονισµούς και αντιβαίνει γενικότερα στο δηµοκρατικό πολίτευµα. 

Για να µην καταστώ αµετροεπής, η καταδίκη, βεβαίως, αφορά
και συγκεκριµενοποιείται στην ορισµένη, εξατοµικευµένη πράξη
και όχι στο πρόσωπο του κ. Πολάκη. Συν τοις άλλοις, να χαιρε-
τίσω την εν ακαρεί χρόνω, την άµεση, δηλαδή, παρέµβαση του
θεµατοφύλακος της κοινοβουλευτικής τάξεως, του κυρίου Προ-
έδρου, του κ. Τασούλα, ο οποίος επελήφθη και έθεσε τον δάκτυ-
λον επί τον τύπον των ήλων ουσιαστικά, απαγγέλοντας κατά ρητή
εφαρµογή των διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής την προ-
σήκουσα ποινή, προκειµένου εν τω µέτρω, το οποίο αφορά όλους
µας, δηλαδή του κοινοβουλευτικού γίγνεσθαι, για αυτή τη συµπε-
ριφορά.

Βάζω εδώ µία τελεία, για να έρθω ευθύς αµέσως στο συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου. Φρονώ ότι, βεβαίως, θέτει ορισµένα ζητή-
µατα προς διευθέτηση, βρίσκεται στην κατεύθυνση διασφάλισης
εκατέρωθεν των συµβαλλοµένων και συν τοις άλλοις, διασφαλίζει
κάποια συµφέροντα, θέτοντας προϋποθέσεις, δηµιουργώντας,
δηλαδή, εγγυήσεις για τη σταθερότητα, την ασφάλεια και την
ανάπτυξη. 

Όµως, πέραν της συγκεκριµένης κυρώσεως της συµβάσεως
για τη συγχώνευση και την επένδυση µεταξύ των συµβαλλοµέ-
νων, εδώ αναφύεται µία προβληµατική, η οποία δεν σχετίζεται,
δεν συνδέεται άµεσα µε το κυβερνών κόµµα. Ανάγεται στο πα-
ρελθόν και είναι αρρήκτως και αυθιγενώς συνυφασµένη µε την
ύπαρξη της αντικειµενικής ευθύνης, αρχής γενοµένης από τα µα-
κρινά χρόνια των µνηµονίων, καθ’ όσον αφορά, δηλαδή, τον ρόλο
των τραπεζικών συστηµάτων.

Θα κάνω µια υπόµνηση, -βεβαίως, δεν είµαι οικονοµολόγος, θα
το κάνω, όµως, γιατί είναι αναγκαίο-, για να δούµε κατά πόσο
υπάρχει µια δυναµική εξυγιάνσεως του τραπεζικού συστήµατος
και κατά πόσο είµεθα ειλικρινείς µε τον εαυτό µας, ως Ελλάδα
και ως Ευρώπη, αναφορικά µε την κατεύθυνση του άκρατου νε-
οφιλελευθερισµού, ο οποίος τείνει να διαβρώσει σήµερα και την
Ελλάδα και την Ευρώπη. Να θυµίσω ότι προ των µνηµονίων υπήρ-
χε ένα αχανές τοπίο µε τις τράπεζες -όχι µόνο τις σηµερινές συ-
στηµικές, αλλά και έναν αριθµό τραπεζών-, όπου κατά συναυ-
τουργία, τρόπον τινά, επιτίθεντο -θα χρησιµοποιήσω αυτή τη

φράση- στους καταναλωτές, χωρίς να υπάρχει κάποιος νόµος
προστασίας, χωρίς να υπάρχουν αρκούντως ικανοποιητικές εγ-
γυήσεις και δικλίδες ασφαλείας, µε αποτέλεσµα αυτές οι τράπε-
ζες να χορηγούν αφειδώς δάνεια και να παραπλανούν τους
καταναλωτές. 

Συνεπεία, λοιπόν, τούτου, ήταν να διογκωθεί το ιδιωτικό χρέος,
η ακίνητη περιουσία να υποθηκεύεται στις τράπεζες και µετά
ταύτα, όταν ενέσκηψε η αντικειµενική, χρονική συγκυρία των µνη-
µονίων, να δηµιουργηθεί ένα αντικειµενικό πρόβληµα. Βεβαίως,
εκείνη την εποχή, η οικονοµική κρίση ανασκάλευσε και συνεπέ-
φερε και λοιπά ζητήµατα ηθικής τάξεως και γενικότερα έναν ανα-
στοχασµό για το ποιος ήταν ο προσανατολισµός της τότε Ελλά-
δος. Μολονότι σήµερα, βεβαίως, έχουν γίνει βήµατα µπροστά,
δεν παύει να υπάρχει αυτό το βασανιστικό ερώτηµα εν είδει πο-
λιτικής φιλοσοφίας, η οποία πρέπει να µας απασχολεί όλους. 

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι τότε οι λύσεις για την εξισορρόπηση
και την διασφάλιση της ακινήτου περιουσίας και της αξιοπρέ-
πειας των πολιτών ήτο ο νόµος Κατσέλη, ο ν.3869/2010, που είχε
ως βάση την απρόοπτη µεταβολή των συνθηκών, µε αρµοδιότητα
ειρηνοδικείου. Είχε τύχει και τυγχάνει ακόµα πολλές υποθέσεις
να εκκρεµούν στον δεύτερο βαθµό δικαιοδοσίας, προκειµένου
αφ’ ενός να διασφαλιστεί η εξυπηρέτηση των δανείων υπέρ των
τραπεζών, των πιστωτικών ιδρυµάτων, παρ’ ότι τότε υπήρχε µια
προϊούσα συρρίκνωση και απορρόφηση των οικονοµικά ασθενέ-
στερων από τις ισχυρότερες, µε συνέπεια να δηµιουργηθεί γενι-
κότερα µια κατάσταση ανασφάλειας δικαίου και µια αποσταθε-
ροποίηση τόσο στην οικονοµία, όσο και στην κοινωνία. 

Και ο νόµος Κατσέλη ήταν ένα ηµίµετρο, διότι πάντοτε στις εν-
στάσεις στο δικαστήριο η τράπεζα είχε τη «µερίδα του λέοντος».
Υπήρχε η ένσταση της συνυπαιτιότητας στο πλαίσιο της συµβα-
τικής διαβούλευσης, της διαπραγµάτευσης, προτού καταρτιστεί
η οριστική σύµβαση δανειοδοτήσεως, εξ υπαρχής, αυτονοήτως
και εξυπακουοµένως, διότι είναι γνωστόν τοις πάσι ότι η τράπεζα,
ουσιαστικά, έχει τον δεσπόζοντα ρόλο, λόγω των εργαλείων, των
οποίων κατέχει. Αυτές, λοιπόν, οι ενστάσεις δεν εγένοντο δεκτές
από το δικαστήριο. 

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι δηµιουργήθηκε µια καινοφανής τάξη
πραγµάτων, όπου πάλι εν µέρει ο πολίτης προστατεύτηκε µε
αυτόν τον νόµο, ο οποίος υπέστη και επιµέρους τροποποιήσεις
και συν τοις άλλοις, θεσπίστηκαν και διάφορα εργαλεία, προκει-
µένου ο πτωχοποιηµένος Έλληνας να βρίσκεται σε αυτή την κα-
τάσταση. 

Το ζήτηµα είναι, γιατί δεν υπήρχε προ των µνηµονίων; Γι’ αυτό
λέω ότι υφίσταται και διατρέχει αυτό το πρόβληµα µια αντικειµε-
νική ευθύνη. Γιατί δεν υπήρχε ένας σαφής νόµος µε κοινωνιοκε-
ντρική κατεύθυνση, που να θέτει τον δάκτυλο επί τον τύπον των
ήλων και συν τοις άλλοις, να υφίσταται ένα πλαίσιο ως προς το
ποιο οικονοµικό µοντέλο θέλουµε. Θέλουµε έναν άκρατο νεοφι-
λελευθερισµό; Θέλουµε, ουσιαστικά, την Ελλάδα, την Ευρώπη
των τραπεζών ή θέλουµε, τουλάχιστον, µια ισοτιµία; Διότι ο ηθι-
κός αυτουργός δηµιουργίας αυτής της καταστάσεως στους πο-
λίτες είναι το κράτος διά παραλείψεως να θεσπίσει τα µέτρα
προστασίας υπέρ των πολιτών και βεβαίως, -νοµίζω ότι είναι
ηλίου φαεινότερον, δεν υπάρχει αµφιβολία- υπέρ των ευάλωτων,
των ευπαθών και των οικονοµικά ασθενέστερων.

Εν κατακλείδι, για να είµαι συνεπής, νοµίζω ότι εξ αφορµής της
συγκεκριµένης κυρώσεως αναδύεται µία προβληµατική, όπου κα-
θείς εξ ηµών, ως εν σµικρός πολιτικός φιλόσοφος, πρέπει να
θέσει επί τάπητος προτάσεις τόσο για την εξυγίανση των τραπε-
ζών, όσο και για τη δηµιουργία προϋποθέσεων ενός, εν τοις πρά-
γµασι, ανταγωνιστικού περιβάλλοντος. Συν τοις άλλοις, δεδο-
µένου ότι είµαστε στον απόηχο των ευρωεκλογών, όπως έχω πει
ξανά και εκ του Βήµατος και θα το λέω βασικά ως πρεσβευτής
του δηµοκρατικού συνταγµατικού πατριωτισµού και ευρωσκεπτι-
κιστής, καθ’ όσον µε αφορά, εάν θέλουµε την Ευρώπη των λαών,
των ταυτοτήτων, των εθνών ή την Ευρώπη της ελίτ και των τρα-
πεζών. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελευταίος οµιλη-

τής είναι ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. Τον
καλούµε στο Βήµα.
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Μετά από συνεννόηση µε το Προεδρείο, ζήτησε τον λόγο η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Κωνσταντοπούλου, µετά
η κ. Καραγεωργοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας και θα ακολουθήσουν οι δευτερολογίες 

Παρακαλώ, κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Τράπεζες. Ένα ζήτηµα τόσο σηµαντικό για την ελληνική οικο-

νοµία, για την ελληνική κοινωνία και µε τόσες περιπέτειες κατά
την προηγούµενη δεκαετία. Όταν το τραπεζικό σύστηµα διαλύ-
θηκε πλήρως και έφτασε στα πρόθυρα της κατάρρευσης. Όταν
εξαιτίας αυτοσχέδιων πειραµατισµών και ιδεοληπτικών εµµονών,
κάποιων µαθητευόµενων µάγων, τα καταστήµατα των χρηµατο-
πιστωτικών ιδρυµάτων έκλεισαν και ενεργοποιήθηκαν τα capital
controls, οδηγώντας σε απόγνωση τους πολίτες. 

Ευτυχώς, για την πατρίδα µας το 2019 ανέλαβε τη διακυβέρ-
νηση της χώρας η Νέα Δηµοκρατία και η κανονικότητα αποκατα-
στάθηκε. Μαζί µε την οικονοµία, που ανέκαµψε εντυπωσιακά,
στην ίδια θετική πορεία βαδίζει πλέον και το τραπεζικό µας σύ-
στηµα -µε κάποιες στρεβλώσεις που οφείλουµε, κύριοι Υπουργοί,
ως Κυβέρνηση να επιλύσουµε- µε όλους τους σχετικούς δείκτες
να έχουν βελτιωθεί κατά πολύ και την εµπιστοσύνη να έχει ανα-
κτηθεί στον απόλυτο βαθµό. 

Προς αυτή την κατεύθυνση έρχεται να συµβάλει σήµερα η κύ-
ρωση της σύµβασης, που αφορά στη συγχώνευση της Τράπεζας
Αττικής µε την Παγκρήτια Τράπεζα, συνιστώντας ουσιαστικά, τον
πέµπτο τραπεζικό πυλώνα, που δηµιουργείται δίπλα στις τέσσε-
ρις συστηµικές τράπεζες. 

Με τη συγκεκριµένη εξέλιξη ενισχύεται η χρηµατοπιστωτική
σταθερότητα, διασφαλίζονται οι καταθέσεις και ωφελούνται όλες
οι πλευρές, δηλαδή, οι φορολογούµενοι, το ελληνικό δηµόσιο και
οι µέτοχοι των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων.

Όπως πολύ σωστά -και µε στοιχεία- έχουν ξεκαθαρίσει τόσο ο
Υπουργός, κ. Χατζηδάκης, όσο και ο εισηγητής µας, κ. Πέτσας,
δεν θα µπορούσε να υπάρξει αυτή την ώρα καλύτερη συµφωνία
ούτε για την ίδια την Τράπεζα Αττικής ούτε συνολικά για την οι-
κονοµία. Άλλωστε, δεν υπήρχε και κανένα εναλλακτικό σενάριο
για να δοθεί λύση στο πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, όσο και αν σας προκαλεί αλλερ-
γία ο Γιάννης Στουρνάρας, αυτό επιβεβαιώνεται κι από την επι-
στολή του διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος, ο οποίος περι-
γράφει την κατάσταση των δύο τραπεζών και αναλύει τις επιπτώ-
σεις στην περίπτωση που δεν θα υπήρχε συµφωνία. Όπως ση-
µειώνει: «Σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία ο δείκτης
των µη εξυπηρετούµενων δανείων της Τράπεζας Αττικής είναι
61,5% και της Παγκρήτιας Τράπεζας στο 53,5% όταν στις συστη-
µικές τράπεζες είναι 5%». 

Χωρίς την παρούσα συµφωνία, εξάλλου, η κάλυψη των κεφα-
λαιακών αναγκών θα ήταν αδύνατη, ενώ µάλλον αναπόφευκτη θα
ήταν και η σηµαντική εκροή καταθέσεων, λόγω της ευάλωτης οι-
κονοµικής κατάστασης των δύο τραπεζών.

Από την άλλη, µε την παρούσα συµφωνία παύει ο κίνδυνος για
πιθανό «κούρεµα» καταθέσεων και για το ενδεχόµενο νέας ανα-
κεφαλαιοποίησης,  ενισχύεται ο ανταγωνισµός προς όφελος των
καταθετών και των δανειοληπτών, δηµιουργείται µία νέα τράπεζα
µε ισχυρή κεφαλαιακή βάση και περιορισµένα µη εξυπηρετού-
µενα δάνεια, ενώ προστατεύεται η παρουσία του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας στο νέο σχήµα. 

Όσο για τον ιδιώτη-επενδυτή, τον µοναδικό που ανταποκρί-
θηκε και ήδη έχει τοποθετήσει σηµαντικά ποσά, θα επενδύσει
άλλα 200 εκατοµµύρια ευρώ στη νέα υπό συγχώνευση τράπεζα,
συµπληρωµατικά βεβαίως στα χρήµατα που ήδη έχει διαθέσει
για την εξαγορά της Παγκρήτιας Τράπεζας. 

Με τη σηµερινή της µορφή η Τράπεζα Αττικής δεν είχε πιθα-
νότητες επιβίωσης. Χαρακτηριστικά είναι τα στοιχεία που δηµο-
σιοποίησε ο Υπουργός και επιβεβαιώνουν του λόγου το αληθές.
Έτσι εξετάστηκαν, για παράδειγµα, δειγµατοληπτικά δάνεια και
διαπιστώθηκε συστηµατική χορήγηση δανείων κάτω του κόστους
και χωρίς επαρκή καλύµµατα. Επίσης, ανάµεσα στους άλλους
ελέγχους, βρέθηκε κατασκευαστική εταιρεία -µαντέψτε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ποια είναι αυτή- που είχε

λάβει το 2015 µε εξασφάλιση υποσχετικές έργων και άλλα αντί-
στοιχα καλύµµατα, τριάντα εννέα δάνεια και µετείχε την ίδια στι-
γµή στην αύξηση του κεφαλαίου της Attica Bank µε 14,5 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Και µιας και ο λόγος στο αµαρτωλό παρελθόν της τράπεζας,
εντύπωση προκαλεί το θράσος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
που δήθεν κόπτεται σήµερα για τη βιωσιµότητά της. Ναι, είναι ο
ίδιος ΣΥΡΙΖΑ που όχι µόνο έκλεισε τις τράπεζες, αλλά τις κατέ-
στρεψε ταυτόχρονα. Αντί, λοιπόν, εσείς εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ να απο-
λογείστε για το µεγάλο σκάνδαλο της ανακεφαλαιοποίησης των
τραπεζών επί των δικών σας ηµερών, µε τεράστια ζηµιά για το
ελληνικό δηµόσιο και τους φορολογούµενους, έχετε το θράσος
σήµερα να ζητάτε και τα ρέστα και να διατυπώνετε και απειλές. 

Θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι στην ανακεφαλαι-
οποίηση του 2014, οι τράπεζες είχαν αξία 27 δισεκατοµµύρια
ευρώ και στην ανακεφαλαιοποίηση του 2015 επί ΣΥΡΙΖΑ, είχαν
καταρρεύσει στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Το µερίδιό του ΤΧΣ
από αξία 19 δισεκατοµµυρίων ευρώ κατέρρευσε σε λιγότερο από
1 δισεκατοµµύριο ευρώ, χασούρα δηλαδή, για το ΤΧΣ 18 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Και έχετε σήµερα το θράσος να µιλάτε για το κό-
στος στο δηµόσιο; Εδώ ταιριάζει το αιδώς Αργείοι. 

Και κάτι ακόµα, ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ που τάχα κόπτεται για το
δήθεν ξεπούληµα των «ασηµικών» της χώρας δεν είναι αυτός που
υποθήκευσε τη δηµόσια περιουσία µέσω του Υπερταµείου για
ενενήντα εννέα χρόνια ή κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ; Ο ίδιος ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν είναι;

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, στο σπίτι
του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Αναρωτιέµαι, βέβαια, τι
φοβάστε. Διότι είναι προφανές ότι η παράλογη εµµονή σας,
χωρίς ουσιαστικά επιχειρήµατα παραπέµπει σε φόβο. 

Και για όσους έχετε κοντή µνήµη θα πω µόνο δύο λέξεις και
θα καταλάβετε: «ΣΥΡΙΖΑ Bank». Ναι, αναφέροµαι στην προνο-
µιακή για τη συγκυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου τράπεζα, τα χρέη
της οποίας εκτοξεύτηκαν στα 80 εκατοµµύρια ευρώ, εξαιτίας
λάθος χειρισµών σας. Στην τράπεζα που εξυπηρετούσε συστη-
µατικά φιλικά επιχειρηµατικά συµφέροντα µε ενδεικτική την πε-
ρίπτωση του κ. Χρήστου Καλογρίτσα µε τα περίφηµα βοσκοτόπια
της Ιθάκης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Θα ρωτήσουµε τον κ. Θεοδωρικάκο. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Με στόχο -κύριε Καραµέρο, επειδή

είστε και δηµοσιογράφος- µέσα από τη «ΣΥΡΙΖΑ Bank» να δηµι-
ουργήσετε και «ΣΥΡΙΖΑ Channel». Τελικά, έπειτα από µηνυτήρια
αναφορά του διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος, του κ. Στουρ-
νάρα, το 2017 ασκήθηκαν ποινικές διώξεις από την Εισαγγελία
Διαφθοράς για τέλεση ενδεχόµενων αξιόποινων πράξεων και ξε-
κίνησε ο δρόµος για την εξυγίανση που ολοκληρώνεται σήµερα
µε την έγκριση από τη Βουλή της συγχώνευσης των δύο τραπε-
ζών. 

Και κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε την παρούσα πρωτοβουλία της έρχεται για
µια ακόµα φορά να διορθώσει σοβαρά λάθη του παρελθόντος,
προτάσσοντας πάντα το εθνικό συµφέρον και µε συµφωνίες που
συνάδουν µε τη βούλησή της για ένα ισχυρό τραπεζικό σύστηµα
και µια ισχυρή οικονοµία πολύ καλύτερη σε σχέση µε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Διευθετούµε µια εκκρεµότητα ετών, είναι η καλύτερη δυνατή
επιλογή και εκτιµούµε ότι θα µπορούσε κάλλιστα να στηριχτεί
από όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου. Κι αν δεν θέλετε, κύριε
Καραµέρο να ακούσετε εµένα ή τον Υπουργό ή τον εισηγητή µας
ή τη Νέα Δηµοκρατία, ακούστε και διαβάστε σήµερα το πρωί τι
είπε ένα πρωτοκλασάτο στέλεχός σας, ο κ. Γιάννης Ραγκούσης
που είπε ότι κόµµα το οποίο κυβέρνησε τη χώρα, οφείλει αυτή
την κύρωση να την ψηφίσει. 

Σας ζητώ, λοιπόν, να εγκρίνουµε από κοινού αυτή τη σύµβαση,
δίνοντας µια ακόµη µεγαλύτερη ώθηση στην ελληνική οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

19138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαζαρίδη. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, Πρόεδρος της

Πλεύσης Ελευθερίας. Θα ακολουθήσει η κ. Καραγεωργοπούλου,
η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας και
µετά οι δευτερολογίες αντίστροφα και θα κλείσει ο Υπουργός. 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω, σχολιάζοντας πως απ’ ό,τι µε ενηµέρωσαν -γιατί

µπήκα στην Αίθουσα στο δεύτερο λεπτό της οµιλίας του προ-
ηγούµενου οµιλητή- ο προηγούµενος οµιλητής, προερχόµενος
από τη Νέα Δηµοκρατία, δεν είπε κάτι για το γεγονός που απα-
σχολεί τη Βουλή τις τελευταίες ώρες και είναι η ακραία σεξιστική
κακοποιητική επίθεση του κ. Πολάκη.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Μα, τι λέτε; Ο κ. Πλεύρης έχει τοποθε-
τηθεί, πριν καν µιλήσει ο κύριος Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε σας παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πέτσα, ηρεµήστε.

Ο κ. Λαζαρίδης, στον οποίο αναφέροµαι, αποχωρεί διακριτικά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Διαστρεβλώνετε τη θέση µας. Είναι απα-

ράδεκτο αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη διακόπτετε παρα-

καλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Απαράδεκτο είναι αυτό που κάνετε εσείς, κύριε Πέτσα.
Τελειώσατε; Μπορώ να µιλήσω, µε την άδειά σας;
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Μη διαστρεβλώνετε τη στάση της Νέας

Δηµοκρατίας για ένα τόσο σοβαρό θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι

τρόπος είναι αυτός; 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ. Δεν

είναι τρόπος αυτός να διακόπτετε τον οµιλητή. 
Κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Αν θα µπορούσατε, να µη-
δενίσετε τον χρόνο µου, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Βεβαίως. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ. 
Ο τρόπος σας αναδεικνύει την ασυνέπεια και την υποκρισία

που σας διακρίνει. Εγώ δεν έχω ποτέ διστάσει να υπερασπιστώ
θύµα κακοποιητικής συµπεριφοράς και θύµα σεξιστικής συµπε-
ριφοράς σε όποια πολιτική παράταξη και αν ανήκει, αν είναι κυ-
βερνητικό πρόσωπο ή πρόσωπο της Αντιπολίτευσης. Έχω υπε-
ρασπιστεί την κ. Ζαχαράκη απέναντι στις σεξιστικές επιθέσεις
που της έγιναν, όταν ανέλαβε το συγκεκριµένο Υπουργείο. Έχω
υπερασπιστεί την κ. Συρεγγέλα στην προηγούµενη επίθεση, την
οποία δέχθηκε από τον κ. Πολάκη. Έχω υπερασπιστεί την κ. Τζά-
κρη, όταν ο Πρόεδρος της Βουλής την αποκαλούσε «γελοία» και
«αξιοθρήνητη» ή µάλλον, µε συγχωρείτε, «αξιοθρήνητη» και
«αξιολύπητη». Το «γελοία» ήταν η προσφώνηση που µου επεφύ-
λασσε ο Βουλευτής κ. Μαρκόπουλος, Πρόεδρος της Επιτροπής
για τα Τέµπη. «Είστε γελοία, είστε γελοία», έλεγε, και ένα σωρό
άλλα κοσµητικά επίθετα. 

Ο δε κ. Λαζαρίδης, που αποχώρησε, σοφά ποιών, την ώρα που
εσείς, κύριε Πέτσα, αντιδρούσατε, είναι εκείνος ο οποίος µου
είπε…

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Συνεχίζετε να διαστρεβλώνετε τη θέση
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πέτσα, σας πα-
ρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ανέχεστε µία γυναίκα ούτε να µιλήσει. Στο ενάµισι
λεπτό είµαι. Δεν ανέχεστε…

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: …(Δεν ακούστηκε).
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα συνεχίσετε, κύριε Πέτσα, ή µπορώ να µιλήσω; 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Όσο δεν διαστρεβλώνετε τις θέσεις

µας…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Α, όσο δεν διαστρεβλώνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, θα

σταµατήσετε να διακόπτετε ή πρέπει να πάρουµε άλλα µέτρα;
Απαγορεύεται να διακόπτετε. Δεν το ξέρετε;

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Εντάξει, δεν θα ξαναδιακόψω, κύριε
Πρόεδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Χρειάστηκε να του το πείτε εσείς, µάλλον επειδή είστε
άντρας. 

Ο κ. Λαζαρίδης, λοιπόν, ο οποίος αποχώρησε, σοφά ποιών,
όταν είπα ότι δεν τον άκουσα να λέει τίποτα για τη συµπεριφορά
Πολάκη, είναι εκείνος ο οποίος µου φώναζε ότι δεν δικαιούµαι να
µιλώ για τα Τέµπη, διότι δεν έχω παιδιά. 

Θέλω, λοιπόν, µε αυτό να καταδείξω -και η αλήθεια είναι ότι
άθελα σας µε βοηθάτε στο να το υπογραµµίσω, κύριε Πέτσα- ότι
υπάρχει µεγάλη υποκρισία γύρω από τα ζητήµατα του σεβασµού
στην προσωπικότητα κάθε ανθρώπου, γύρω από τα ζητήµατα του
σεβασµού και της αναγνώρισης της ισότητας όλων των ανθρώ-
πων, είτε είναι άνδρες είτε είναι γυναίκες, ανεξαρτήτως του χρώ-
µατος, του φύλου, του σεξουαλικού προσανατολισµού, της ταυ-
τότητας φύλου, της εθνότητας, της εθνικότητας, της καταγωγής,
της ασθένειας, της αναπηρίας, της θρησκείας. Ανεξαρτήτως
όλων αυτών, όλοι οι άνθρωποι είναι ίσοι και κατά το Σύνταγµά
µας, δικαιούνται τον ίδιο σεβασµό.

Δυστυχώς, υπάρχουν σε αυτή την Αίθουσα πολλοί που δεν
αναγνωρίζουν τον ίδιο σεβασµό στις γυναίκες όσο και στους
άντρες, στις εργαζόµενες γυναίκες όσο και στους Βουλευτές, σε
έναν αντίπαλο όσο στον οµοϊδεάτη, σε έναν άνθρωπο φτωχό,
χωρίς προσβάσεις, όσο σε έναν κραταιό τραπεζίτη. 

Υπάρχει πρόβληµα. Και υπάρχει πρόβληµα σοβαρό κοινοβου-
λευτικής συµπεριφοράς και κυρίως υπάρχει πρόβληµα προτύ-
που, το πρότυπο που εκπέµπει πάµπολλες φορές η κυβερνητική
συµπεριφορά, η συµπεριφορά της κοινοβουλευτικής πλειοψη-
φίας, αλλά και κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Η Κυβέρνηση,
όµως, φέρει σήµερα τη µέγιστη ευθύνη για αυτό το οποίο αναδί-
δει η Βουλή. Αυτό, λοιπόν, το οποίο εκπέµπει η συµπεριφορά,
είναι η ανακύκλωση του κακοποιητικού προτύπου, της σεξιστικής
αντιµετώπισης, του µπούλινγκ και της υποτίµησης των γυναικών. 

Αυτό, το οποίο συνέβη σήµερα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, η κακοποιητική, η λεκτικά βίαιη, η άκρως υποτιµητική συ-
µπεριφορά του κ. Πολάκη προς τη συνεργάτιδα του κ. Γεωργιάδη
είναι ένα γεγονός που δεν θα έπρεπε να επιτρέπουν η πρακτική
µας, η καθηµερινότητά µας, τα αντανακλαστικά µας, να συµβαί-
νει. Θα έπρεπε να αποµονώνεται το κακοποιητικό παράδειγµα, ο
κακοποιητικός λόγος, η σεξιστική συµπεριφορά. Μπορώ να τα
πω αυτά µε πολύ µεγάλη ένταση, κύριοι, γιατί µαζί µε τον κ. Πο-
λάκη κραυγάζατε, πριν από εννέα χρόνια, όταν εγώ αντιστεκό-
µουν στην επιβολή του τρίτου µνηµονίου. Μαζί κραυγάζατε!

Ο κ. Πολάκης έγινε Υπουργός, όταν ο Τσίπρας έφερε το τρίτο
µνηµόνιο, διεκδικώντας να µιλήσει εκτός σειράς στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα, για να στηρίξει τον Πρωθυπουργό, που ήταν πα-
νέτοιµος να παραβιάσει τη λαϊκή ετυµηγορία και επιβραβεύτηκε
για αυτό. Δεν το λέω πρώτη φορά, αλλά καλό είναι τώρα, µετά
τη διαγραφή του και από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, να φωτίζουµε τα γεγονότα. Ήταν ο χρήσιµος πρόθυµος
που προσφέρθηκε να στηρίξει τον κ. Τσίπρα να φέρει το τρίτο
µνηµόνιο. Και εσείς το ίδιο κάνατε. Σπεύσατε να στηρίξετε τον κ.
Τσίπρα να φέρει και να επιβάλει το τρίτο µνηµόνιο, να επιβάλει
τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, να επιβάλει τους ηλεκτρονι-
κούς πλειστηριασµούς. Βλέπω ότι ο κ. Χατζηδάκης έστρεψε το
βλέµµα του µε ενδιαφέρον. Θα έρθω και σε αυτό. 

Στήριξε, λοιπόν, έβαλε «πλάτη» ο κ. Πολάκης στον κ. Τσίπρα,
για να παραβιάσει τη λαϊκή ετυµηγορία και τη λαϊκή εντολή και
ηµείφθη προαγόµενος σε Υπουργό. 

Και όταν το έκανε αυτό -για να συνεννοούµαστε- ήταν σε αυ-
τούς µαζί µε τη δική σας Κοινοβουλευτική Οµάδα που προπηλα-
κίζατε εµένα ως Πρόεδρο της Βουλής, διότι έλεγα ότι το αποτέ-
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λεσµα του δηµοψηφίσµατος και το «όχι» του δηµοψηφίσµατος
είναι δεσµευτικό, είναι καθήκον της Κυβέρνησης να το εφαρµόσει
και δεν υπάρχει δικαίωµα της Βουλής να το παραβιάσει.

Όταν, λοιπόν, στέργουµε να εγκολπώσουµε και να εναγκαλι-
στούµε πρόσωπα τα οποία έχουν αυτή την ποιότητα και αυτή τη
συµπεριφορά, αλλά και όταν οι ίδιοι εκδηλώνουµε αυτές τις συ-
µπεριφορές, αντιλαµβάνεστε ότι παρίσταται εξαιρετικά υποκρι-
τική η αποστασιοποίηση και ο διαχωρισµός της θέσης. Πολύ
περισσότερο, βέβαια, υπογράµµισε το πόσο υποκριτικό είναι
αυτό η άµεση απόδειξη µε τις διαρκείς διακοπές στην οµιλία µου
από τον κ. Πέτσα, πολύ περισσότερο. Στις 6 Ιουλίου του 2023,
δηλαδή πριν από έναν χρόνο και δεκαεννέα µέρες, στην έναρξη
της παρούσας κοινοβουλευτικής περιόδου -6 Ιουλίου- έστειλα µία
επίσηµη επιστολή στον κύριο Πρωθυπουργό και στον κύριο Πρό-
εδρο της Βουλής:

«Αξιότιµε κύριε Πρωθυπουργέ, αξιότιµε κύριε Πρόεδρε της
Βουλής, ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας και µοναδική
γυναίκα Αρχηγός Κοινοβουλευτικού Κόµµατος, σας απευθύνω
την παρούσα επιστολή, εν όψει και της σηµερινής έναρξης των
κατ’ ουσίαν εργασιών της Βουλής και ζητώ να αναλάβετε τις κατά
το πεδίο της πολιτειακής και πολιτικής σας ευθύνης πρωτοβου-
λίες, προκειµένου να αποφευχθεί η επανάληψη και κλιµάκωση
φαινοµένων κοινοβουλευτικού µπούλινγκ και διακρίσεων λόγω
φύλου, τα οποία εκδηλώθηκαν κατά τη συνεδρίαση της Ολοµέ-
λειας της Βουλής της 4ης Ιουλίου 2023 για την εκλογή Προέδρου
της Βουλής.

Ειδικότερα, όταν προσεκλήθην να καταγράψω την ψήφο µου
και να αιτιολογήσω την ψήφο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας, όπως είχα ήδη ενηµερώσει τον δεύτερο
από εσάς ότι θα έπραττα, προκειµένου να καταγραφεί η ψήφος
«παρών - παρούσα» ως στάση αρχής και όχι ως ενέχουσα προ-
σωπική µοµφή προς τον δεύτερο από εσάς, µε έµφαση στη ση-
µασία του θεσµικού ρόλου του Προέδρου της Βουλής, υπογραµ-
µίζοντας τη διάθεσή µας να συµβάλουµε στην ενίσχυση της κοι-
νοβουλευτικής λειτουργίας, εκδηλώθηκαν στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, της οποίας προΐσταστε ο πρώτος
από εσάς» ο Πρωθυπουργός δηλαδή «αντικοινοβουλευτικές συ-
µπεριφορές µε κραυγές απαξίωσης, επιφωνήµατα και οχλαγω-
γία, προκειµένου να µην ακουστούν οι ελάχιστες λέξεις που
διατύπωσα, όπως έχουν καταγραφεί στα Πρακτικά.»

Τι είχα πει τότε; «Η ψήφος µου είναι “παρούσα”. Η ψήφος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας “παρών”. Δί-
νεται για λόγους αρχής, χωρίς προσωπική µοµφή στον υποψήφιο
Πρόεδρο κ. Τασούλα. Και επ’ ευκαιρία αυτής της διαδικασίας, θα
ήθελα να δηλώσω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Πλεύσης
Ελευθερίας θα συµβάλλει στην ενίσχυση της κοινοβουλευτικής
λειτουργίας, γνωρίζοντας τη σηµασία της θεσµικής θέσης του
Προέδρου της Βουλής, την οποία και εγώ έχω υπηρετήσει.

Ευχαριστώ.»
Αυτά είπα στις 4 Ιουλίου και έγινε χαµός. Χαµός! Είναι καταγε-

γραµµένα, µαγνητοσκοπηµένα.
Και λέω στον Πρωθυπουργό και στον Πρόεδρο της Βουλής:

«Το ότι σε αυτή τη θεσµική, κοινοβουλευτική τοποθέτηση εκδη-
λώθηκε από πλευράς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας προσπάθεια κοινοβουλευτικού µπούλινγκ, προκαλεί
µεγάλο προβληµατισµό. Ιδίως δεδοµένου ότι κατά τις προηγη-
θείσες επανειληµµένες, διά ζώσης και τηλεφωνικές επικοινωνίες
µε τον δεύτερο από εσάς, έγινε πλήρης ενηµέρωση και συµφωνία
ότι θα υπάρξει αυτή η σύντοµη παρέµβαση, η οποία προάγει απο-
λύτως την κοινοβουλευτική λειτουργία. Πολύ περισσότερο προ-
βληµατίζει το γεγονός ότι οι αντιδράσεις εκδηλώθηκαν στοχευ-
µένα και συντονισµένα προσωπικά εναντίον µου, δηλαδή εναντίον
της µοναδικής γυναίκας Αρχηγού κόµµατος στη Βουλή, ενώ προ-
ηγουµένως είχαν κάνει διευκρίνιση ψήφου, µε αντίστοιχο τρόπο,
τέσσερις άνδρες, εκ των οποίων δύο Αρχηγοί κοµµάτων και δύο
Βουλευτές, χωρίς να εκδηλωθεί η παραµικρή αντίδραση. Ειδικό-
τερα, πριν από εµένα είχε διευκρινίσει την ψήφο του ΚΚΕ ο κ. Πα-
φίλης, που δεν είναι αρχηγός κόµµατος, ο επικεφαλής του κόµ-
µατος Νίκη, ο επικεφαλής του κόµµατος των Σπαρτιατών και
ένας ακόµα Βουλευτής από το κόµµα των Σπαρτιατών. Σε καµµία
από αυτές τις τέσσερις συνολικά τοποθετήσεις, εκ των οποίων

οι δύο έγιναν από άνδρες Βουλευτές και οι άλλες δύο από άν-
δρες πολιτικούς Αρχηγούς και εκ των οποίων οι δύο ήταν, µάλι-
στα, από το ίδιο κόµµα» να τα θυµόµαστε αυτά «δεν υπήρξε η
παραµικρή αντίδραση από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία αντέδρασε µε αντικοινοβουλευτικό τρόπο
µόνον στη δική µου τοποθέτηση, δηλαδή στη µοναδική γυναίκα
πολιτική Αρχηγό.

Επειδή το ζήτηµα της ισότητας και ο σεβασµός στην προσω-
πικότητα ανδρών και γυναικών και η απαγόρευση των διακρίσεων
λόγω φύλου αποτελεί στοιχείο πολιτισµού και δηµοκρατίας και
επειδή σαφώς οι εκδηλωθείσες αντιδράσεις ενέχουν απαξίωση
και διάθεση ονειδισµού λόγω φύλου, δηλαδή διάκριση που θα
έπρεπε να στιγµατίζεται από την πολιτική εξουσία και όχι να υιο-
θετείται και να ενθαρρύνεται, σας καλώ µε τη θεσµική σας ιδιό-
τητα να µεριµνήσετε για τη µη επανάληψη του φαινοµένου, το
οποίο είναι από κάθε άποψη αδικαιολόγητο και κατακριτέο και
συνιστά καταρράκωση των κοινοβουλευτικών ηθών και αυτοτελή
παραβίαση της εύρυθµης και απρόσκοπτης λειτουργίας του Κοι-
νοβουλίου, που ο δεύτερος από εσάς» δηλαδή ο Πρόεδρος της
Βουλής «εξαγγείλατε, και ορθώς, ότι θα προστατεύσετε.

Από πλευράς µου, επαναλαµβάνω την πρόθεσή µου να συµ-
βάλω, και µε την εµπειρία και µε την ιδιότητά µου ως πρώην Προ-
έδρου της Βουλής αλλά και ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας και µοναδική γυναίκα Αρχηγός κόµµατος, στην ενίσχυση
της κοινοβουλευτικής λειτουργίας, που αποτελεί κορυφαία λει-
τουργία της δηµοκρατίας. Βρίσκοµαι, όπως και εσείς, στη Βουλή
για να εκπροσωπήσω τους πολίτες, αυτή είναι η ευθύνη µου και
η ενάσκηση των καθηκόντων µου στο όνοµα των πολιτών θα πρέ-
πει να είναι απρόσκοπτη. Ελπίζω και προσβλέπω ότι θα µεριµνή-
σετε ώστε η κοινοβουλευτική παρουσία µου να µη συναντήσει
άλλες τέτοιες αντικοινοβουλευτικές εκδηλώσεις, που ενέχουν
διακρίσεις λόγω φύλου, έχουν καταγραφεί και στο παρελθόν και
ανήκουν στο παρελθόν.»

Αυτά έγραψα στον κ. Μητσοτάκη και στον κ. Τασούλα -τα κα-
ταθέτω και στα Πρακτικά- στις 6 Ιουλίου 2023.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ξέρετε τι µου απάντησαν; Κύριε Πλεύρη, ξέρετε τι µου απά-
ντησαν; Δεν ξέρετε. Τίποτα. Γελάει ο κ. Χατζηδάκης, γελάνε και
οι συνεργάτες του, όταν, όµως, συµβαίνουν τέτοια κρούσµατα
µπούλινγκ, σεξιστικής συµπεριφοράς, που τα καταγγέλλει η µο-
ναδική γυναίκα Αρχηγός, τα καταγγέλλει θεσµικά µε τον τρόπο
που σας διάβασα, και ο Πρωθυπουργός απαξιεί, ο Πρόεδρος της
Βουλής απαξιεί, εµπράκτως δίνουν την απάντηση σε όλο αυτό το
διάστηµα, µέχρι τον κ. Πέτσα. Εµπράκτως δίνουν την απάντηση
ο κ. Γεωργιάδης που µου λέει «είστε µια κακιά γυναίκα και να
είστε µαζεµένη» και όλα τα άλλα που µου έχει πει ότι είµαι χυ-
δαία, ο κ. Βορίδης τα αντίστοιχα, ο κ. Μαρκόπουλος ότι είµαι γε-
λοία και πάρα πολλά άλλα, ότι δεν ακούει, ότι δεν ακούγοµαι, ο
κ. Τασούλας ότι θα φέρει την ντουντούκα. Ποιον να πρωτοθυ-
µηθώ! Όταν συµβαίνουν όλα αυτά και δεν τα καταδικάζετε, αλλά
τα επιβραβεύετε, τότε είναι µοιραίο όχι ο Πολάκης, ο πολίτης -
δυστυχώς- να εισπράττει ότι δίνετε ένα πράσινο φως για τέτοιες
αδιανόητες συµπεριφορές.

Όσο ανακουφιστικό και εάν είναι για εµένα ότι ο Βουλευτής
µας, ο Σπύρος Μπιµπίλας, ήταν ο πρώτος που αντέδρασε µέσα
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, αµέσως, ακαριαία, για να
υπερασπιστεί την κυρία, η οποία δέχτηκε αυτή την επίθεση και
για να καταδικάσει αυτή τη συµπεριφορά, άλλο τόσο, επίσης,
ανακουφιστικό είναι για εµένα ότι µια άλλη γυναίκα Βουλευτής
από το κόµµα του κ. Πολάκη, η κ. Λινού, απολογήθηκε, κλαίγο-
ντας, για αυτό το οποίο βίωσε. Γιατί να ξέρετε ότι αυτές οι συ-
µπεριφορές -και θα έπρεπε να το βιώνετε και εσείς-, εάν έχεις
στοιχειώδες αίσθηµα αξιοπρέπειας, είναι προσβλητικές για κάθε
γυναίκα και, θα σας έλεγα, για κάθε άνθρωπο. 

Όσο, λοιπόν, ανακουφιστικά και αν είναι αυτά τα παραδεί-
γµατα, δεν είναι καθόλου ενθαρρυντικό το γεγονός ότι αυτό το
κρούσµα και αυτό το γεγονός έγινε σε µια συζήτηση νοµοσχε-
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δίου για την ψυχική υγεία, µε παριστάµενο Υπουργό τον κ. Βαρ-
τζόπουλο, που -είναι ποιος;- είναι εκείνος ο οποίος µας λέει ότι
είναι βιολογικό γεγονός, είναι βιολογική η εξήγηση της γυναικο-
κτονίας, ότι οι άντρες είναι επιθετικοί από το DNA τους και σκο-
τώνουν και οι γυναίκες είναι αδύναµες από τη φύση τους και
δολοφονούνται.

Και ο κ. Γεωργιάδης, όταν κάλεσα τον κ. Βαρτζόπουλο να ανα-
καλέσει αυτές του τις φράσεις -την προηγούµενη Παρασκευή
ήταν, ούτε εβδοµάδα δεν έχει περάσει- ήρθε τρέχοντας ο κ. Γε-
ωργιάδης για να µας πει ότι ο κύριος Πρωθυπουργός υπερασπί-
ζεται τον κ. Βαρτζόπουλο και δεν τον κουνάει από τη θέση του.

Άρα τα µηνύµατα είναι θολά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Χθες είχα την ευκαιρία να δω τον κύριο Πρωθυπουργό στην

επέτειο των πενήντα ετών από την Aποκατάσταση της Δηµοκρα-
τίας, που µένουν ακόµα πολλά να γίνουν για να αποκτήσει το πλή-
ρες περιεχόµενό της. Είχα, λοιπόν, την ευκαιρία να δω τον κύριο
Πρωθυπουργό και να του πω ότι πρέπει να έρθει να απαντήσει
στις επίκαιρες ερωτήσεις που του κάνω. Κοντεύουν τις εκατό, νο-
µίζω, πια οι επίκαιρες ερωτήσεις που του έχω καταθέσει και µου
λέει: «Μα, µου κάνετε όλο την ίδια ερώτηση. Κάντε καµµία άλλη».

Αυτή η ίδια που εννοεί είναι η ερώτηση για την ποινικοποίηση
των γυναικοκτονιών και για τα µέτρα για την έµφυλη βία. Και είναι
προβληµατικό. Βέβαια, δεν κάνω µόνο την ίδια ερώτηση. Κάνω
τέσσερις - πέντε ερωτήσεις κάθε εβδοµάδα, αλλά φαίνεται ποια
είναι αυτή που ενοχλεί και αυτή για την οποία δεν προσέρχεται ο
κύριος Πρωθυπουργός. Του κάνω για το κράτος δικαίου, του
κάνω για την κατάσταση των αεροµεταφορών, του κάνω για τα
θέµατα της Παλαιστίνης και της γενοκτονίας που διαπράττεται
στην Παλαιστίνη, του έκανα πριν καταθέσει το νοµοσχέδιο για
την ισότητα σε σχέση µε το αν θα το καταθέσει. Μου απάντησε
εµπράκτως, καταθέτοντάς το, οπότε αυτό το δέχοµαι ως απά-
ντηση.

Το ότι ενοχλεί, όµως, η ερώτηση για την έµφυλη βία και για τις
γυναικοκτονίες είναι πρόβληµα και συνολικά, θα σας έλεγα ότι
είναι ένα µεγάλο πρόβληµα και ζήτηµα το γεγονός ότι η Κυβέρ-
νηση αυτή και η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα δεν εκπέµπει απε-
ρίφραστο µήνυµα κατά της έµφυλης βίας, κατά των διακρίσεων,
κατά του σεξισµού, κατά της λεκτικής κακοποίησης.

Η περίπτωση Πολάκη είναι µια ακραία περίπτωση. Προσωπικά,
την έχω καταδικάσει πλείστες όσες φορές και την καταδικάζω
ξανά, αν µπορεί να καταδικάσει κανείς περισσότερο από ό,τι έχω
καταδικάσει εγώ το συγκεκριµένο πρόσωπο και για αυτές τις χυ-
δαίες συµπεριφορές και για πλείστα ζητήµατα που αφορούν τον
συνολικό πολιτικό του βίο.

Θυµάµαι, εξάλλου, µιας και συζητάµε ζητήµατα της Attica
Bank, ότι και σε προεκλογικό χρόνο ο κ. Πολάκης είχε λάβει δά-
νειο από την Attica Bank, που θεωρείται κυβερνητική τράπεζα.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα που θα ήθελα να θίξω και ενδεχοµέ-
νως, κύριε Πρόεδρε, να επιφυλαχθώ να επανέλθω µε µια παρέµ-
βαση µετά τις δευτερολογίες και είναι η χθεσινή διαδικασία στο
Προεδρικό Μέγαρο. Για εµένα, ήταν η πρώτη φορά που συµµε-
τείχα ως πολιτική Αρχηγός, αλλά και ως πολιτικό πρόσωπο. Η µο-
ναδική φορά που είχα πάει ήταν συνοδεύοντας τον Νίκο
Κωνσταντόπουλο, τον πατέρα µου, ως πολιτικό Αρχηγό, πολύ πα-
λαιότερα.

Νοµίζω ότι ήταν µια πολύ θετική αφορµή εχθές -και εγώ, του-
λάχιστον, σε αυτή την κατεύθυνση θα παρωθήσω και θα προσκα-
λέσω όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς- το γεγονός ότι δεν έγινε
µια εθιµοτυπία στη συνάντηση των Αρχηγών, αλλά συζητήθηκαν
συγκεκριµένα ζητήµατα.

Από πλευράς µου, έθεσα ένα ζήτηµα που θεωρώ πάρα πολύ
µεγάλης σηµασίας και είναι το αίτηµα που υπέβαλα στην Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας να δηµοσιοποιηθούν -ανήκει στην αρµο-
διότητά της- τα πρακτικά του Συµβουλίου των Πολιτικών Αρχη-
γών, που έγινε στις 6 Ιουλίου του 2015, του Συµβουλίου των Πο-
λιτικών Αρχηγών το οποίο αποτέλεσε την απαρχή της µετατρο-
πής του «όχι» του λαού σε «ναι» της κυβέρνησης Τσίπρα. Η δηµο-
σιοποίηση των πρακτικών αυτών αποτελεί αναγκαιότητα δηµο-
κρατίας και διαφάνειας.

Με χαρά διαπίστωσα, κυρία Κτενά, ότι ο κ. Κουτσούµπας είναι
ο µόνος πολιτικός Αρχηγός που ήταν παρών και σε εκείνο το Συµ-

βούλιο των Πολιτικών Αρχηγών και χθες επιβεβαίωσε ότι και ο
ίδιος το ζητάει και φυσικά, συµφωνεί στο να δηµοσιοποιηθούν.
Με χαρά διαπίστωσα ότι και ο κ. Μητσοτάκης δήλωσε ότι δεν έχει
καµµία αντίρρηση. Το αντίθετο. Και ο κ. Κασσελάκης είπε ότι ό,τι
αφορά στη διαφάνεια το υποστηρίζει. Ουδείς διατύπωσε κάποια
αντίρρηση και η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας επιφυλάχθηκε να
δει τη διαδικασία.

Νοµίζω ότι έχει γίνει η αρχή, ώστε ένα ιστορικής σηµασίας ντο-
κουµέντο πολιτικό να τεθεί σε γνώση και της Βουλής και του ελ-
ληνικού λαού και χαίροµαι για αυτό. Χαίροµαι που η χθεσινή
αφορµή έδωσε αυτή την προοπτική και δυνατότητα. Και χαίρο-
µαι, επίσης, γιατί αποδεικνύεται ότι κάθε θεσµική ευκαιρία µπορεί
κανείς να την αξιοποιεί προς όφελος της δηµοκρατίας.

Ήταν, επίσης, σηµαντικό ότι συζητήθηκε και το ζήτηµα του νο-
µοσχεδίου για την ψυχική υγεία, όπου όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί
διαφώνησαν µε το νοµοσχέδιο αυτό που έρχεται µε αυτή τη δια-
δικασία. Ετέθη το θέµα της εγκατάστασης ανεµογεννητριών στη
Γυάρο και χαίροµαι που ο κ. Μητσοτάκης απέσυρε αυτή την προ-
οπτική. Είναι, άλλωστε, τροµακτικό να διανοηθεί κανείς ότι θα
µπορούσαν σε αυτόν τον τόπο µαρτυρίου, βασανιστηρίων, εξο-
ρίας, που έχει αυτό το ιστορικό, συναισθηµατικό, πολιτικό και αν-
θρώπινο φορτίο, να εγκατασταθούν ανεµογεννήτριες. Χαίροµαι
που αποσύρεται, λοιπόν, αυτή η πρωτοβουλία, η ιδέα και ελπίζω
να µη γεννηθούν άλλες φαεινές ιδέες για τους ιστορικούς µας
τόπους.

Νοµίζω ότι είναι, επίσης, σηµαντικό το εξής. Μου είπε ο κ. Τα-
σούλας νωρίτερα ότι κάναµε µίνι «ώρα του Πρωθυπουργού» στο
Προεδρικό. Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα µάθηµα, ότι η συζήτηση
και η ανταλλαγή απόψεων και η διαφωνία είναι στοιχείο της δη-
µοκρατίας και καλό είναι και ο κύριος Πρωθυπουργός να δοκι-
µάζει τις απόψεις του στη διαφωνία και όχι µόνο στη συµφωνία
και ελπίζω ότι θα επαναληφθεί αυτό το πολύ θετικό, κατά τη
γνώµη µου, χθεσινό κεκτηµένο.

Κύριε Πρόεδρε, έχοντας αναφερθεί σε αυτά, θα κάνω κάποιες
πολύ εισαγωγικές αναφορές στο νοµοσχέδιο και θα επανέλθω,
ενδεχοµένως, µε µια σύντοµη παρέµβαση, όταν ολοκληρωθεί ο
κύκλος των δευτερολογιών.

Κύριε Χατζηδάκη, νοµίζω ότι υπερβήκατε τον εαυτό σας. Συµ-
φωνείτε µαζί µου; Δεν το ξέρετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν το ξέρει.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): «Δεν το ξέρει», λέει ο κ. Πλεύρης. Μορφάζει ο κ. Χατζη-
δάκης.

Δεν µπορεί να έρχονται τόσο σοβαρά νοµοσχέδια, ανεξαρτή-
τως της δικής µας γενικής τοποθέτησης για το ζήτηµα των τρα-
πεζών και των πλειστηριασµών και των δανείων. Ξέρετε ότι η
Πλεύση Ελευθερίας είναι εκείνη που έχει αντιταχθεί µε όλους
τους τρόπους στην αρπαγή των κατοικιών, της στέγης, της µι-
κρής περιουσίας, της αγροτικής ιδιοκτησίας ανθρώπων που βρί-
σκονται ανυπαίτια σε συνθήκη να οφείλουν, ανθρώπων που
δοκιµάζονται λόγω των δικών σας πολιτικών -όχι µόνο δικών σας,
αλλά και δικών σας, είστε και ένας από τους µακροβιότερους
Υπουργούς- ανθρώπων τους οποίους διαβεβαίωσαν οι κυβερνή-
σεις σας εδώ και δεκαετίες ότι όλα πάνε καλά στην οικονοµία.

Βυθίσατε την οικονοµία και έπρεπε να την πληρώσουν οι πολί-
τες, στους οποίους λέγατε ότι οι τράπεζες είναι ισχυρές, ότι δεν
θα έχουµε κρίση, ότι δεν έχουν τοξικά προϊόντα και τελικώς τους
είπατε -τους είπε ο κ. Παπακωνσταντίνου- ότι είναι Τιτανικός η οι-
κονοµία µας, ότι πρέπει εκείνοι να πληρώσουν. O Πάγκαλος -µα-
καρίτης πλέον- έλεγε ότι µαζί τα φάγαµε, από το «µαζί τα
φάγαµε» φτάσαµε στο αδιανόητο «µαζί σκοτώσαµε τα παιδιά στα
Τέµπη» και τώρα φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε
πάλι νύχτα Παρασκευής. Έτσι δεν είναι; Μπήκε στην επιτροπή
Τρίτη και Τετάρτη σε τρεις συνεδριάσεις -ούτε τέσσερις, δεν
έγινε η κανονική διαδικασία- περιέχει πάρα πολύ σύνθετα νοµικά
κείµενα, που κανένας σοβαρός -όχι δικηγόρος- άνθρωπος δεν
δέχεται να τα υπογράψει, αν δεν έχει τον απαραίτητο χρόνο. Και
επειδή σας άκουσα να λέτε τι θα κάνατε στη θέση µου «αφού µου
στέλνει ο  διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας επιστολή και µου
στέλνει και η «JP MORGAN» έκθεση;». 

Αλήθεια, την έχετε µεταφράσει την έκθεση αυτή; Γιατί την κα-
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ταθέσατε στα Πρακτικά αµετάφραστη και ξέρετε πολύ καλά ότι
για το ελληνικό κράτος δεν υπάρχει αµετάφραστο κείµενο που
ισχύει επισήµως. 

Λέτε, λοιπόν, να καταλάβουµε τη θέση σας. Την καταλαβαί-
νουµε, είστε σε δύσκολη θέση. Το ότι είστε εσείς σε δύσκολη
θέση και αισθάνεστε σε δύσκολη θέση -γιατί έχετε και προηγού-
µενη πορεία και θητεία και ευθύνη- σε καµµία περίπτωση δεν ση-
µαίνει ότι µπορεί η Βουλή σε συνθήκες κοινοβουλευτικού ξεπλύ-
µατος να κυρώσει, να επικυρώσει, να δώσει την ισχύ νόµου, σε
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο χωρίς κοινοβουλευτική διαδικασία. Θα το
καταθέσω στα Πρακτικά, για να υπάρχει. 

Τα ξέρετε, οι συνθήκες στις οποίες συζητήθηκε το νοµοσχέδιο
είναι συνθήκες κοινοβουλευτικού θαψίµατος, διότι την ίδια ώρα
-Τρίτη 23 Ιουλίου- που συνεδρίαζε η Διαρκής Επιτροπή Οικονο-
µικών Υποθέσεων για πρώτη συνεδρίαση, την ίδια ώρα συνε-
δρίαζε η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για τα
ζητήµατα της ψυχικής υγείας, την ίδια ώρα συνεδρίαζε η Ολοµέ-
λεια για την κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης που αφορά
τον λιµένα Ηρακλείου, την ίδια ώρα συνεδρίαζε η Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας, για να παραταθεί η θητεία του προέδρου
της ΕΘΑΑΕ -της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης- την ίδια
ώρα συνεδρίαζε η Διάσκεψη των Προέδρων, για να ακούσει δι-
καστές που θα προαχθούν ως αντιπρόεδροι του Συµβουλίου της
Επικρατείας και, συνολικά, ήταν εντελώς απαγορευτική η παρα-
κολούθηση αυτής της επιτροπής.

Καταθέτω στα Πρακτικά το πρόγραµµα της Τρίτης 23 Ιουλίου.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώνετε, κυρία
Πρόεδρε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα πάρω δύο λεπτά, για να ολοκληρώσω και θα επιφυ-
λαχθώ να επανέλθω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ. 
Την Τετάρτη 24 Ιουλίου ήταν η ακρόαση φορέων. Να πω, µά-

λιστα, δηµόσια, ότι τη Δευτέρα 22 Ιουλίου µου τηλεφώνησε ο Δι-
οικητής της Τράπεζας της Ελλάδος, ο κ. Στουρνάρας, µε τον
οποίο νοµίζω ότι δεν έχω µιλήσει από το 2015 και στον οποίο είχα
ζητήσει στοιχεία µε την ίδια ιδιότητά του το 2015 και δεν τα
έδωσε και τον οποίο καλούσα και στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας της Βουλής, επίσης, το 2015 και δεν προσερχόταν για
το ζήτηµα της υπόθεσης «SIEMENS».

Με κάλεσε, λοιπόν, θεσµικά και µου είπε: «Θα ήθελα να δείτε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και να µε ακούσετε και εµένα στην
επιτροπή». Του λέω: «Πότε θα έρθετε στην επιτροπή;». Γνώριζε
ήδη τη Δευτέρα ότι θα έρθει την Τετάρτη και βεβαίως, την Τε-
τάρτη που ήρθαν οι φορείς στην επιτροπή δεν υπήρχε καµµία δυ-
νατότητα να ακούσει κανείς κανέναν, διότι την ίδια ώρα που
συνεδρίαζε η Επιτροπή των Οικονοµικών Υποθέσεων, την ίδια
ώρα συνεδρίαζε η Ολοµέλεια της Βουλής για την επετειακή ανα-
φορά για τη δηµοκρατία, την ίδια ώρα συνεδρίαζε η Διάσκεψη
των Προέδρων, την ίδια ώρα συνεδρίαζε στη συνέχεια η Ολοµέ-
λεια για τη συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών για την κύρωση της συµφωνίας
που αφορά τον Μαλιακό για τον αυτοκινητόδροµο, την ίδια ώρα
συνεδρίαζε η Επιτροπή Ελληνισµού της Διασποράς, την ίδια ώρα
η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, εκεί όπου λιποθύ-
µησε και άνθρωπος και την ίδια ώρα, επίσης, θα συνέχιζε και η
δεύτερη συνεδρίαση της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέταρτη συνεδρίαση δεν έγινε. Ασθµαίνοντας τελείωσε χθες η
συνεδρίαση, η δεύτερη της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων,
για να προσέλθουν οι Βουλευτές στο Προεδρικό Μέγαρο. Αντι-

λαµβάνεστε ότι αυτές δεν είναι συνθήκες νοµοθετικής επεξεργα-
σίας και το µόνο που µπορεί κανείς να σκεφτεί είναι ότι κάτι θέ-
λετε να κρύψετε ή κάτι σας πιέζει πάρα πολύ και δεν µας το λέτε. 

Με αυτές τις σκέψεις και επιφυλασσόµενη, ενδεχοµένως, να
επανέλθω, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι η Πλεύση Ελευθερίας
είναι και θα είναι πάντα υπέρ της διαφάνειας, είναι και θα είναι
πάντα υπέρ της δηµοσιότητας και της ανοιχτής γραµµής µε τους
πολίτες, είναι και θα είναι πάντα υπέρ της θεσµικής λειτουργίας
των φορέων θεσµικής ευθύνης -και αυτό θα συνεχίσουµε να υπη-
ρετούµε µε το παράδειγµά µας- είναι και θα είναι πάντα εκείνη
που θα παρωθεί, επιτέλους, να κάνουµε αυτή την άδεια Βουλή
κύτταρο δηµοκρατίας και να φέρουµε σε αυτή την άδεια Βουλή,
όχι µόνον τους ίδιους τους πολίτες, αλλά και τις ελπίδες τους, το
µέλλον τους, την προοπτική τους, που τέτοιες διαδικασίες τα
ακυρώνουν, ενώ µια εντελώς άλλη λειτουργία -αυτή στην οποία
εµείς πιστεύουµε- µπορεί να τα δικαιώσει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου, Κοινοβου-

λευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας.
Τον µισό χρόνο έχετε κυρία Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρώ πραγµατικά θλιβερό για την Κυβέρνησή σας, κύριε Χα-

τζηδάκη, ότι δεν βρήκατε τον λόγο σήµερα να πείτε µια κουβέντα
για τη µαύρη επέτειο από το χαµό, τον αδόκητο χαµό, δύο αν-
θρώπων που υπηρέτησαν τον ‘Ελληνα πολίτη, πετώντας µε τα
αναξιόπιστα µέσα που τους διαθέτετε, τα αεροσκάφη της πυρό-
σβεσης στο Πλατανιστό της Εύβοιας: Σµηναγός Χρήστος Μου-
λάς, Ανθυποσµηναγός Περικλής Στεφανίδης 25-7-2023 έχασαν
τη ζωή τους. 

Η Κέα των Κυκλάδων καίγεται, κατακαίγεται! Εδώ και δύο ώρες
έχει χτυπήσει το «112». Κανένα µέσο µαζικής επικοινωνίας δεν
µιλάει για τις φωτιές στο Φαλακρό της Δράµας όπου κατακάηκε
η άγρια χλωρίδα - πανίδα του τόπου µας. Στο Πάικο της Μακε-
δονίας κατακάηκε η οροσειρά µας, τα υπέροχα λιβάδια, η υπέ-
ροχη γη που έχουµε να παραδώσουµε στα παιδιά µας και δεν
βρήκε ένας µία κουβέντα να πει για όλο αυτόν τον ορυµαγδό, την
καταστροφή σε αυτή τη φτωχοποιηµένη χώρα που δεν διαθέτει
ούτε τα µέσα ούτε το ανθρώπινο δυναµικό των πυροσβεστών που
θα µπορούσαν θα µπορούσαν να προφυλάξουν τις επόµενες γε-
νιές από όλη την καταστροφή της κλιµατικής αλλαγής στην
πράξη όχι µε λόγια, όχι µιλώντας για την αειφόρο ανάπτυξη, τη
βιώσιµη ανάπτυξη που δεν έρχεται ποτέ. 

Πραγµατικά δεν βρήκατε έναν λόγο να πείτε για τους ανθρώ-
πους που χάθηκαν άδικα. Το µόνο που κάνετε είναι να τους
ηρωοποιείτε, λες και ήθελαν να γίνουν ήρωες ή ήθελαν να θυσια-
στούν για σας γιατί δεν διαθέτετε αξιόπιστα µέσα και δεν επεν-
δύετε σε εκείνα τα µέσα που έπρεπε να διαθέτει η χώρα για να
µπορεί να προστατέψει τον φυσικό της πλούτο. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το νοµοσχέδιο έχουν διατεθεί 101,4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για να διασωθεί το τραπεζικό σύστηµα, κύριε
Υπουργέ. Σε αυτά ενδεχοµένως µπορούν να προστεθούν άλλα 8
µε 10 δισεκατοµµύρια από τις εγγυήσεις ύψους 18 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, που έδωσε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στο πλαίσιο των
προγραµµάτων «ΗΡΑΚΛΗΣ 1, 2 και 3», η µεγάλη απάτη δηλαδή
µε την περιουσία των δανειοληπτών, όπου οι τράπεζες διέθεσαν
αντί πινακίου φακής κόκκινα δάνεια ύψους άνω των 70 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ σε σκοτεινά funds. Πρόκειται για τον κλάδο ο
οποίος παγκοσµίως κοινωνικοποιεί τις ζηµιές, ιδιωτικοποιεί τα
κέρδη µοιράζοντας µπόνους στα µεγαλοστελέχη, ενώ όλα γίνο-
νται υπό το φως της αναβολής φορολογίας των τραπεζών. 

Το 2024 η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και η διοίκηση του ΤΧΣ απο-
φάσισαν να πουλήσουν κοψοχρονιά τις προνοµιούχες µετοχές
που είχαν λάβει για τη διάσωση των τραπεζών σε βάρος της κοι-
νωνίας. Σύµφωνα µε το Κέντρο Προγραµµατισµού και Οικονοµι-
κών Ερευνών, το ΚΕΠΕ, που αποτελεί από το 1959 τον σύµβουλο
της εκάστοτε κυβέρνησης σε θέµατα οικονοµικής πολιτικής, η
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ζηµιά για το ελληνικό κράτος από όλα αυτά τα παιχνίδια διάσω-
σης ανέρχεται περίπου σε 43 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τούτο δεν
αφορά τα πραγµατικά ποσά, αλλά ανάλυση του 2023 µε βάση
την κεφαλαιοποίηση των Αlpha, Εθνικής, Eurobank και Πειραιώς.

Στον αντίποδα, εσείς, κύριε Υπουργέ, πανηγυρίζετε για το ότι
το ελληνικό κράτος εισέπραξε το θηριώδες ποσό των 3,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ από την ιδιωτικοποίηση, θεωρώντας εξαιρε-
τική επιτυχία να εισπράττει κανείς 3,5 δισεκατοµµύρια, ενώ έχουν
δοθεί 101,4 δισεκατοµµύρια ευρώ και ενώ έχει φαλκιδευτεί το
µέλλον πολλών γενεών.

Στην προκειµένη περίπτωση µε τα ανώτερα µαθηµατικά της
διάσωσης δηµόσιο και ΕΦΚΑ, έχοντας εισφέρει συνολικά 1,067
δισεκατοµµύριο ευρώ θα βρεθούν στη µειοψηφία, ενώ ο ιδιώτης
έχοντας εισφέρει λιγότερα από 200 εκατοµµύρια ευρώ θα απο-
κτήσει την απόλυτη πλειοψηφία των µετοχών.

Τροµοκρατηµένοι, όµως, οι Έλληνες πολίτες αυτής της χώρας
είναι από τους πλειστηριασµούς σε βάρος της πρώτης κατοικίας
τους µε τιµές εκκίνησης ξέρετε από ποιο ποσό; Από 250 ευρώ,
κύριε Υπουργέ. Τροµοκρατούνται οι πολίτες της επαρχίας από
τους πλειστηριασµούς των servicers µε την «INTRUM» να κυνηγά
τα αγροτεµάχια, την «INTRUM» που κλειδώνει τους κωδικούς και
τα χρήµατα που καταβάλλουν οι πολίτες δεν µπορούν να αφαι-
ρεθούν από το πλειστηρίασµα και βρίσκονται υπερήµεροι οφει-
λέτες µε ληξιπρόθεσµα δάνεια να χάνουν τα ακίνητά τους.
Συνέβη σε ζευγάρι Ελλήνων της Γερµανίας οι οποίοι έκπληκτοι
είδαν να πλειστηριάζεται το σπίτι τους και ενώ εκείνοι νόµιζαν ότι
πλήρωναν κανονικά τις δόσεις ανεξόφλητες γιατί η «INTRUM»
είχε κλειδώσει τους κωδικούς. Αυτού του είδους τα µορφώµατα
των servicers τα υποθάλπει η Κυβέρνησή σας µε τον διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος χωρίς να µπαίνετε στη διαδικασία αφαί-
ρεσης της άδειας λειτουργίας τους. Πολίτες χάνουν την πατρο-
γονική τους γη, που τους άφησαν κληρονοµιά οι γονείς τους, η
οποία στη συνέχεια αθροίζεται σε ένα χαρτοφυλάκιο που περιέ-
χει γεωργικές εκτάσεις προς πώληση, κατοικίες µιας άλλης επο-
χής. Η «INTRUM» έχει εξελιχθεί σε κυνηγό αγροτικών καλλιερ-
γειών, διότι η Αγροτική Τράπεζα πέρασε στην Τράπεζα Πειραιώς
για να φτάσουν στη συνέχεια στο δικό της χαρτοφυλάκιο. Οι πε-
ριπέτειες βέβαια των αγροτών µε την εκποίηση της γης έχουν
ονοµατεπώνυµο: τη διοίκηση της, από τον Γιώργο Γεωργακό-
πουλο της «INTRUM» που διαχειρίζεται την αγροτική γη σαν φε-
ουδάρχης, που αλλάζει τη µοίρα της χώρας. 

Ακόµη και οι τράπεζες θα ζήλευαν τα κέρδη των servicers που
διαχειρίζονται τα κόκκινα δάνεια. Το 2023 τρεις µεγάλες εται-
ρείες διαχείρισης δανείων πέτυχαν κέρδη που ξεπέρασαν τα 211
εκατοµµύρια ευρώ και είχαν απόδοση κεφαλαίου συντριπτικά
ανώτερη από τις ελληνικές τράπεζες, που έφτασε το 28,5%, ένα
ποσοστό που δύσκολα µπορεί να πετύχει επιχείρηση σε οποι-
ονδήποτε κλάδο δραστηριότητας, ενώ αναµένεται να µοιράσουν
στους µετόχους τους, δηλαδή σε πολυεθνικούς οµίλους του κλά-
δου και τρεις ελληνικές τράπεζες, Eurobank, Πειραιώς, Alpha,
µερίσµατα και επιστροφές κεφαλαίου που θα ξεπεράσουν τα 200
εκατοµµύρια ευρώ µε απόδοση κεφαλαίου 30,2% για την «DO-
VALUE» και κορυφαία βέβαια απόδοση 39,3% από την «INTRUM».

Μαζικά, όµως, είναι τα χτυπήµατα στον φορολογούµενο και
µαζί µε τον κ. Στουρνάρα συνοµολογήσατε στη διάρκεια ακρόα-
σης των φορέων ότι είναι για το καλό του όλο αυτό που γίνεται.
Η τρόικα από το 2010 µιλούσε για πολλές υπάρχουσες µικρές
επιχειρήσεις, απαιτώντας το κλείσιµό τους µε οποιοδήποτε κό-
στος. Από το 2010 έως το 2023 οι µικρές επιχειρήσεις έδειξαν τε-
ράστια αντοχή, διατηρήθηκαν στην πλειοψηφία τους, αν και
αρκετές από αυτές έχουν φορτωθεί µε χρέη προς το δηµόσιο. Η
τρόικα ήθελε εκατόν πενήντα χιλιάδες µε διακόσιες χιλιάδες λι-
γότερες µικρές επιχειρήσεις.

Και τι έπρεπε να κάνετε ως Υπουργός για να εκτελέσετε ακόµη
ένα συµβόλαιο της τρόικας; Δεν µπορούσατε να βγείτε και να
πείτε «σας κλείνουµε». Σκεφτήκατε έναν άλλο τρόπο υπερχρέω-
σης µε δύο κύρια στοιχεία: Το φόρτωµα µε ανούσιες υποχρεώ-
σεις οι οποίες αφ’ ενός αυξάνουν το κόστος διαχείρισης και σε
περίπτωση παραβιάσεων επιβάλλονται πολύ σκληρά πρόστιµα
δυσανάλογα µε το µέγεθος και τις δυνατότητες της επιχείρησης.
Και βέβαια η δεύτερη µέθοδος ήταν η επαναφορά µέτρων που

είχαν εφαρµοστεί τη δεκαετία του ’90 µε τα αντικειµενικά κριτή-
ρια στις επιχειρήσεις, µε τα τεκµαρτά, τα τεκµήρια και όλα αυτά
τα οποία σταδιακά έχουν οδηγήσει στην απόγνωση, στην απελ-
πισία, στην αυτοκτονία πάρα πολλές µικρές ατοµικές επιχειρή-
σεις.

Και µέσα σε όλα αυτά, αύριο λήγει η προθεσµία για την υπο-
βολή των φορολογικών δηλώσεων. Ανακοινώσατε στη διάρκεια
της οµιλίας σας ότι θα επιφυλαχθείτε στο τέλος της ηµέρας να
δηλώσετε αν θα δοθεί παράταση. Ήδη ο εκπρόσωπος τύπου του
Υπουργείου Οικονοµικών, που είναι αµφίβολο αν έχει κατέβει
ποτέ στην πραγµατική ζωή, δηλώνει από το πρωί ότι δεν θα δοθεί
παράταση. Πραγµατικά µας απασχολεί αν ποτέ κανείς από όλους
όσοι στελεχώνουν το Υπουργείο Οικονοµικών έχουν πάει εκεί που
παράγεται η οικονοµία, αν έχουν µπορέσει ποτέ να βρεθούν αντι-
µέτωποι µε την καθηµερινότητα, µπροστά στον κόπο των επιστη-
µονικών κλάδων, των φοροτεχνικών, που πραγµατικά δουλεύουν
δεκαοκτώ ώρες την ηµέρα, σε κρεβάτια νοσοκοµείων µε ορούς
στα χέρια, χωρίς ανάπαυση, χωρίς ύπνο, χωρίς διακοπές, χωρίς
οικογένειες, χωρίς τα παιδιά τους, µόνο και µόνο για να βγει το
εξ ορισµού χαµένο στοίχηµα που βάζετε προς επίτευξη ανέφι-
κτων στόχων, προς επίδειξη ισχύος µιας αδυσώπητης, ανάλγητης
κυβερνώσας µειοψηφίας σε βάρος µιας πολυάριθµης πλει-
οψηφίας, αλλά διασπασµένης από τα απανωτά χτυπήµατα των
δύο χιλιάδων πεντακοσίων πενήντα υπουργικών αποφάσεων και
των σαράντα φορολογικών νόµων εντός διαστήµατος έντεκα
µηνών, µε δυσλειτουργίες που οδηγούν σε υπολειτουργία ή δια-
κοπή της λειτουργίας. Σήµερα έπεσε το σύστηµα του Taxisnet
για δύο µε τρεις ώρες περίπου. Το «error» είναι πια µια συνήθεια
καθηµερινής τρέλας. 

Και σε όλο αυτό το κλίµα µιας οικονοµίας διάτρητης, απείρως
εύθραυστης, σε κατάσταση σήψης και παρακµής καλούµαστε να
υπερψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που νοµίζω ότι θα σας εκθέσει
και πάλι σε µια άλλη πραγµατικότητα, αυτή που οι πολίτες ζουν
στην καθηµερινότητά τους και είναι οι µόνοι που αισθάνονται όλο
αυτό το κακό που προαναγγέλλετε, δηλαδή την πλήρη φτωχο-
ποίηση της χώρας, την πλήρη εξαθλίωση των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καραγεωργοπούλου.
Θα συνεχίσουµε µε τις δευτερολογίες των ειδικών αγορητών

και εισηγητών από αυτούς που έχουν δηλώσει ότι θέλουν να πά-
ρουν τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νωρίτερα η κ. Κωνσταντοπούλου αναφέρθηκε αρκετά λεπτο-

µερώς στον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση τις τε-
λευταίες δύο εβδοµάδες. Έχουµε νοµίζω επτά νοµοσχέδια. Το
νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ήρθε πριν από σαράντα οκτώ
ώρες περίπου, χωρίς να δοθεί επαρκής χρόνος σωστής µελέτης
του από τους Βουλευτές. Σας τα είπε λεπτοµερώς, αλλά πρέπει
να προσθέσω σε αυτά το γεγονός ότι αύριο στις 10.00’ έρχεται
ένα νέο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών -ακόµη δεν ψη-
φίσαµε το σηµερινό- το οποίο αφορά την αναδιάρθρωση της
θέσης του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και του
ΤΑΙΠΕΔ και σχετίζεται µε αυτά που κάνετε τώρα και µε την απο-
επένδυση του ΤΧΣ από τις τράπεζες πριν δύο µήνες περίπου.

Γιατί τα κάνετε όλα αυτά τόσο βεβιασµένα; Δεν µπορούµε να
καταλάβουµε. Προφανώς θέλετε η Αντιπολίτευση να µη µελετά
τις κινήσεις σας σωστά. Δεν υπάρχει κάτι τροµερά επείγον όσον
αφορά το νοµοσχέδιο που έρχεται αύριο.

Κι επίσης, θέλω να πω ότι παραθέσατε στην οµιλία σας σήµερα
λίγες ώρες πριν κλείσει η συνεδρίαση έξι σηµαντικά έγγραφα, τα
δώσατε στα Πρακτικά. Αυτά τα έγγραφα έπρεπε να τα έχουµε
από την αρχή γιατί είναι ουσιώδη αναφορικά µε τη συζήτηση που
είχαµε και µε τη σύµβαση που έχετε φέρει στη Βουλή. Γιατί τα
δίνετε την τελευταία στιγµή; 

Μάλιστα πολλά από αυτά είναι στην αγγλική γλώσσα και κά-
ποιοι Βουλευτές θα έχουν δυσκολία να τα διαβάσουν και θα
έπρεπε να είναι µεταφρασµένα. Το κάνετε επίτηδες για να µην
έχουµε ακριβή εικόνα του τρόπου µε τον οποίο υπογράφετε συµ-
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βάσεις συγχώνευσης τραπεζών και νοµοθετείτε;
Πρέπει να πω ότι από την οµιλία σας παρατήρησα νωρίτερα -

και αυτό είναι ένα ζήτηµα που µας απασχόλησε στη συζήτηση
αυτού του νοµοσχεδίου- ότι αναγνωρίσατε κάτι που δεν είχε ει-
πωθεί χθες στη συνεδρίαση της επιτροπής, ότι το τραπεζικό σύ-
στηµα της χώρας δεν κατέρρευσε το 2015, αλλά προηγουµένως. 

Ωστόσο, στην οµιλία του ο Πρωθυπουργός χθες αναφέρθηκε
συγκεκριµένα στην κρίση και µίλησε για τα πενήντα χρόνια της
δηµοκρατίας, ισχυριζόµενος ότι από το 2015 και µετά υπάρχει
µια άλλη περίοδος και είπε «Πάθαµε ένα συλλογικό σοκ το οποίο
πήρε τις πιο δραµατικές διαστάσεις το καλοκαίρι του 2015, όταν
η πατρίδα κινδύνεψε να τεθεί εκτός Ευρώπης, όµηρος τότε ολέ-
θριων κυβερνητικών χειρισµών» κ.λπ., κ.λπ..

Εσείς αναγνωρίσατε σήµερα ότι οι τράπεζες κατέρρευσαν πριν
το 2015. Καλό αυτό, αλλά θα πρέπει να πω ακόµη ότι για το ζή-
τηµα που έθεσε χθες ο Πρωθυπουργός, ότι πάθαµε ένα συλλο-
γικό σοκ και κινδύνεψε η πατρίδα να τεθεί εκτός Ευρώπης, αν
έχετε υπ’ όψιν σας, οι όροι και Graccident και Grexit που αφορού-
σαν τον κίνδυνο να τεθεί η Ελλάδα εκτός Ευρώπης, ξέρετε πότε
χρησιµοποιήθηκαν για πρώτη φορά από τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Θυµάστε; Δεν θυµάστε. Να σας
θυµήσω. Τον Φεβρουάριο του 2012.

Δεν έγιναν αυτά τα πράγµατα το 2015 και έχει σηµασία αυτό.
Δεν προσπαθούµε να αναιρέσουµε τις µεγάλες ευθύνες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 2015 και µετά για όσα έγιναν µε το δηµοψήφισµα. Αλλά
τεράστιες ευθύνες έχετε και εσείς που υπήρξατε σταθερά
Υπουργός των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας, και σε
αυτές που συµµετείχε η Νέα Δηµοκρατία, και ευθύνονται για την
κρίση και για την καταστροφή που έπαθε το τραπεζικό σύστηµα.

Περιµέναµε, όταν κατηγορούσατε την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση σήµερα που ήταν κυβέρνηση το 2015, να κάνετε και λίγη
αυτοκριτική για τις ευθύνες που έχετε και εσείς και η παράταξή
σας για το πώς κατάντησαν οι τράπεζες. Δεν είστε άµοιροι ευθυ-
νών. 

Έρχοµαι τώρα στα στοιχεία που καταθέσατε. Ένα από τα έξι
έγγραφα, αυτό που αφορά την έρευνα που παραγγείλατε στην
«JP MORGAN» και για την οποία µας είπατε πολλά και προσπα-
θήσατε να δείξετε ότι µε αυτή την έρευνα φάνηκε ξεκάθαρα πως
δεν υπήρχε άλλος επενδυτής εκτός από την «THRIVEST» για να
συµµετέχει στη σύµπραξη µε τον τρόπο που την κάνατε να συµ-
µετέχει -τη διάβασα προσεκτικά στον λίγο χρόνο που µας αφή-
σατε, γιατί τα καταθέσατε τελευταία στιγµή και στην αγγλική
γλώσσα, αλλά ευτυχώς διαβάζω καλά αγγλικά- λέει ότι η παραγ-
γελία που κάνατε στην «JP MORGAN» δεν ήταν για τη δυνατό-
τητα επέµβασης άλλου ιδιώτη πέρα από την «THRIVEST» σε
περίπτωση συγχώνευσης, αλλά µόνο για την Τράπεζα Αττικής. 

Και λέει συγκεκριµένα ότι έγινε market sounding, δηλαδή βο-
λιδοσκόπηση αγοράς, για µια τράπεζα η οποία δεν ήταν συγχω-
νευµένη και λέει ότι θα µπορούσε να είχε γίνει για συγχωνευµένη
τράπεζα, αλλά δεν έγινε. Έγινε µόνο για την Τράπεζα Αττικής.
Εποµένως, δεν παραγγείλατε έρευνα από την «JP MORGAN» να
γίνει για την περίπτωση συγχώνευσης, αλλά µόνο για την Τρά-
πεζα Αττικής. Θα έπρεπε να είχατε παραγγείλει έρευνα για την
περίπτωση συγχώνευσης της Τράπεζας Αττικής µε την Παγκρή-
τια. Αυτό θα ήταν ένα σωστό µέτρο σύγκρισης.

Εποµένως, δεν ξέρω κατά πόσο η απάντηση της «JP MOR-
GAN» πραγµατικά επιβεβαιώνει τις επιλογές που κάνατε και θα
περίµενα µια απάντηση από εσάς ως προς αυτό. 

Κλείνω, λέγοντας ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει εκθέσει τους
λόγους για τους οποίους εναντιώνεται στην πρόταση που φέρ-
νετε, στη λύση που προσπαθείτε να επιβάλλετε στην Attica Bank
και στην Παγκρήτια Τράπεζα. Το κάνουµε, διότι η λύση που προ-
τείνετε πρόκειται να µετατοπίσει, να µεταφέρει πολλά κόκκινα
δάνεια τα οποία αφορούν µικρές επιχειρήσεις και νοικοκυριά στα
αδηφάγα funds και δεν φαίνεται αυτό να σας ενδιαφέρει.

Επίσης, πρόκειται µε αυτόν τον τρόπο να χαθεί µια σηµαντική
συµµετοχή του δηµοσίου και δηµόσιο χρήµα προς όφελος ενός
ιδιώτη. Στην πραγµατικότητα ιδιωτικοποιείτε τη συγχωνευµένη
τράπεζα δίνοντάς της κρατική επιδότηση για να γίνει αυτό το
πράγµα, δηλαδή δίνετε κρατικό χρήµα στον ιδιώτη για να απο-
κτήσει πλειοψηφία των µετοχών στη νέα τράπεζα, το οποίο εµείς

θεωρούµε απαράδεκτο.
Και βεβαίως, πρέπει να προσθέσω, τέλος, ότι δεν προβλέπει

καθόλου το νοµοσχέδιο µια αλλαγή του ρυθµιστικού πλαισίου
των συστηµικών τραπεζών που τώρα θέλετε να κάνετε πέντε από
τέσσερις, ούτως ώστε να γίνουν πραγµατικά ανταγωνιστικές και
να απαλλαγούν από τις πρακτικές των καρτέλ, οι οποίες έχουν
κάνει τις συστηµικές τράπεζες το 2023 να συσσωρεύουν κέρδη
της τάξης των 3,6 δισεκατοµµυρίων. 

Και σας επαναλαµβάνω, αυτός είναι ο µισός προϋπολογισµός
για την εθνική άµυνα φέτος. Είναι παραπάνω χρήµατα από αυτά
που δίνει η Κυβέρνηση για να προµηθευτεί τα είκοσι F-35. Κατα-
λαβαίνουµε δηλαδή όλοι τι ποσά είναι αυτά και δεν θέλετε να τα
φορολογήσετε µε έκτακτο φόρο.

Στην πραγµατικότητα είχαµε και τον εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας να µας λέει ότι πρέπει οι τράπεζες να είναι κερδοφόρες
και πρέπει όλοι να συµφωνήσουµε δηλαδή ότι αυτά τα κέρδη, τα
υπερκέρδη, είναι απαραίτητα για τη βιωσιµότητά τους.

Δεν έχουν καµµία σχέση αυτά τα υπερκέρδη µε τη βιωσιµότητα
των τραπεζών και γι’ αυτούς τους λόγους είµαστε ενάντιοι στη
σύµβαση που φέρνετε στη Βουλή. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία. 
Κυρία Κτενά, θα πάρετε τον λόγο; Όχι.
Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, από την εισήγηση µου,

αλλά και από την ακρόαση των φορέων των εξωκοινοβουλευτι-
κών προσώπων που είχαµε χθες στην Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων είναι φανερό ότι η σύµβαση που έχουµε µπροστά
µας είναι προς το συµφέρον της ελληνικής οικονοµίας, των φο-
ρολογουµένων, του ελληνικού δηµοσίου, των µετόχων των τρα-
πεζών και φυσικά, για τη σταθερότητα του χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος. Γι’ αυτό, καλώ τους συναδέλφους να υπερψηφί-
σουν την κύρωση της σύµβασης. 

Επίσης, καταδικάζω την απαράδεκτη συµπεριφορά του κ. Πο-
λάκη που εκφράστηκε πριν στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων της Βουλής. Εκφράζω τον σεβασµό µου στη βαθιά ανθρώ-
πινη και άµεση, αλλά τόσο ισχυρή αντίδραση της κ. Λινού, αλλά
και των παριστάµενων συναδέλφων στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων και φυσικά, προσυπογράφω κάθε λέξη του Προ-
έδρου της Βουλής όταν καταδίκασε τη συµπεριφορά και προέβη
στις πειθαρχικές κυρώσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πέτσα.
Κυρία Πρόεδρε, είπατε προηγουµένως για κάποια παρέµβαση; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θα µιλήσει ο Υπουργός; Θα απαντήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο Υπουργός κλείνει τη

συνεδρίαση. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα τον περιµένω, κύριε Πρόεδρε, και αν χρειαστεί, θα
ζητήσω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείνει τη συνεδρίαση,
κυρία Πρόεδρε. Ή τώρα ή καθόλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ή τώρα ή ποτέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ή τώρα ή ποτέ, ακρι-
βώς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εντάξει, θα ακούσω τον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κλείνετε τη συνεδρίαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν έχω κάτι να προσθέσω. Μίλησα για σαράντα τέσσερα
λεπτά, από τότε δεσµεύτηκα ότι δεν θα ξαναµιλήσω, πρέπει να
τηρήσω τη δέσµευσή µου. 

Μια διευκρίνιση απλώς για τον κ. Καζαµία. Προφανώς η έρευνα

19144 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που παρήγγειλε το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
στην «JP MORGAN» αφορούσε την Τράπεζα Αττικής, διότι στην
Τράπεζα Αττικής είχε µετοχική συµµετοχή, δεν είχε στην Παγκρή-
τια. Εποµένως, δεν θα µπορούσε να το κάνει.

Ευχαριστώ πολύ. 
Σας ευχαριστώ για τα επιχειρήµατά σας, για τις απόψεις σας,

για τη συµµετοχή σας σε αυτήν την πολύ ενδιαφέρουσα συζή-
τηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου: Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Κύρωση της
από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και Επένδυσης µεταξύ
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και της εταιρείας
περιορισµένης ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST HOLDING
LTD»».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολό του.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και
Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε την επωνυ-

µία «THRIVEST HOLDING LTD
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

19146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και Επένδυσης
µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και της
εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST
HOLDING LTD»» έγινε δεκτό σε µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και
Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε την επωνυ-
µία «THRIVEST HOLDING LTD»

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

Άρθρο πρώτο Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώ-
νευσης και Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε την
επωνυµία «THRIVEST HOLDING LTD»

Άρθρο 1 Ερµηνεία
Άρθρο 2 Επιστολές δέσµευσης
Άρθρο 3 Η συγχώνευση
Άρθρο 4 Η επακόλουθη επένδυση
Άρθρο 5 Αποτέλεσµα ΑΦΑ
Άρθρο 6 Διακράτηση
Άρθρο 7
Άρθρο 8 Εγγυοδοτικές δηλώσεις
Άρθρο 9 Διάρκεια

Άρθρο 10 Εµπιστευτικότητα
Άρθρο 11 Κοινοποιήσεις
Άρθρο 12 Γενικά
Άρθρο 13 Εφαρµοστέο δίκαιο και δικαιοδοσία
Άρθρο 14 Iσχύουσες διατάξεις
Παράρτηµα 1 Σχέδιο επιστολής δέσµευσης ΤΧΣ
Παράρτηµα 2 Σχέδιο επιστολής δέσµευσης THRIVEST
Παράρτηµα 3 Όροι ΑΜΚ
Παράρτηµα 4 Όροι των τίτλων κτήσης µετοχών
Παράρτηµα 5 Σχέδιο ενεργειών
Παράρτηµα A’ Χρηµατοοικονοµικό Μοντέλο Επακόλουθης

Επένδυσης
Άρθρο δεύτερο
Άρθρο τρίτο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο 
Κύρωση της από 18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και

Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας και της εταιρείας περιορισµένης 

ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST HOLDING LTD» 

1. Κυρώνεται και έχει την ισχύ νόµου η από 18.7.2024 Σύµβαση
Συγχώνευσης και Επένδυσης µεταξύ του Ταµείου Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας και της εταιρείας περιορισµένης ευθύνης µε
την επωνυµία «THRIVEST HOLDING LTD» µαζί µε τα παραρτή-
µατά της, που υπογράφηκαν στην Αθήνα, το κείµενο της οποίας
στην ελληνική και στην αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:
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19148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19149



19150 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19151



19152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19153



19154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19155



19156 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19157



19158 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19159



19160 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19161



19162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19163



19164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19165



19166 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19167



19168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19169



19170 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19171



19172 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19173



19174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19175



19176 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19177



19178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19179



19180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19181



19182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19183



19184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19185



19186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19187



19188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19189



19190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19191



19192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19193



19194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19195



19196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19197



19198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19199



19200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19201



19202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19203



19204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19205



19206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19207



19208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19209



19210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19211



19212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19213



19214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19215



19216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19217



19218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19219



19220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19221



19222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19223



19224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19225



19226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19227



19228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19229



19230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19231



19232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19233



19234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ νόµου η από 18.7.2024 επιστολή
της Τράπεζας Αττικής (Attica Bank) προς το Υπουργείο και τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, η οποία έχει ως
εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19235



19236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΕ’ - 25 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19237



Άρθρο τρίτο
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη 18η Ιουλίου 2024, ηµε-
ροµηνία υπογραφής της σύµβασης του άρθρου πρώτου και της
επιστολής του άρθρου δεύτερου. 

Αθήνα,                                    2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ 4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ»
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο

για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.05’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 26 Ιουλίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για την Ψηφιακή Εκπαιδευτική
Πύλη και το Ψηφιακό Φροντιστήριο, επαγγελµατικός προσανα-
τολισµός στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µέτρα στήριξης του
εκπαιδευτικού συστήµατος στις αποµακρυσµένες περιοχές και
λοιπές ρυθµίσεις Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού».», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
που θα διανεµηθεί.

19238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


